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Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιουλίου 2021, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 28-7-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρ-
της 28 Ιουλίου 2021 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκ-
παιδευτικών και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων µας ενηµερώνει ότι σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του Κοινοβουλευτικού
Ελέγχου την Πέµπτη 29 Ιουλίου 2021 θα συζητηθούν η υπ’ αριθ-
µόν 976/24-7-2021, 977-24-7-2021, 978/24-7-2021 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η υπ’ αριθµόν 2615/404/13-12-2020 ερώτηση κατ’
άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής και θα
απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Γεώργιο Αµυρά..

Θα ξεκινήσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 976/24-7-2021 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη προστα-
σίας των πολιτών από την ηχορύπανση στους δήµους της Δυτικής
Αθήνας».

Πριν ξεκινήσετε τόσο σε εσάς, κύριε Αρσένη, όσο και στον
Υπουργό, επειδή πρέπει να ολοκληρώσουµε γιατί θα αρχίσει και
το νοµοσχέδιο, θα είστε εντελώς ακριβείς στον χρόνο. Όταν τα
δύο λεπτά δεν ολοκληρώσετε τα υπόλοιπα στη δευτερολογία.
Παρακαλώ για απόλυτη εφαρµογή του χρόνου. Όταν έχουµε
άνεση δεν εµποδίζουµε κανέναν και για ανάπτυξη περαιτέρω. 

Κύριε Αρσένη, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Θα
ζητούσα µια µικρή ανοχή όπου χρειαστεί, γιατί ήµασταν εδώ και
δέκα λεπτά στην Αίθουσα και καρτερικά περιµέναµε την έναρξη
της συνεδρίασης. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχουµε δήµους στη δυτική Αθήνα όπου το
θέµα της ηχορύπανσης είναι πραγµατικά εκτός ορίων και το πρό-

βληµα είναι εκτός ορίων ενώ υπάρχουν συγκεκριµένα µέτρα, τα
οποία µπορούν να ληφθούν και δεν έχουν ληφθεί. 

Θα αναφερθώ πιο ειδικά για το Δήµο Αγίων Αναργύρων - Κα-
µατερού. Από τις Τρεις Γέφυρες ως τον προαστιακό σε ένα
µήκος περίπου πέντε χιλιοµέτρων διέρχονται νυχθηµερόν βα-
ρέως τύπου οχήµατα µε κάθε είδους απόβλητα µε προορισµό
τον ΧΥΤΑ Φυλής. Τα επίπεδα θορύβου για τους κατοίκους, εκτός
από τους ρύπους που αναπνέουν, και ειδικά για τους κατοίκους
που µένουν πλησίον της λεωφόρου Δηµοκρατίας Φυλής, αλλά
και σε άλλους δρόµους που θα αναφερθώ στη συνέχεια, είναι
πολύ πάνω από τα επιτρεπτά όρια. Το ίδιο συµβαίνει και κατά
µήκος της εθνικής οδού Αθηνών - Λαµίας, λεωφόρου Κηφισού
όπου στον συγκεκριµένο δήµο δεν έχουν τοποθετηθεί τα απα-
ραίτητα ηχοπετάσµατα. 

Είναι ένα ζήτηµα, βέβαια, που αφορά όλη την Ελλάδα, αλλά
υπάρχει µια ιδιαίτερη ένταση στον Δήµο Αγίων Αναργύρων - Κα-
µατερού. 

Γενικά στην Ελλάδα ένας στους πέντε κατοίκους της πόλης
κατοικεί σε ζώνες µε ηµερήσιο θόρυβο που ξεπερνάει τα ανώ-
τερα εθνικά επιτρεπόµενα όρια, ενώ ένας στους τέσσερις κατοι-
κεί σε ζώνες µε νυχτερινό θόρυβο που ξεπερνά τα ανώτερα
εθνικά επιτρεπτά όρια για τη νύχτα και µε µια προ δεκαετίας µε-
λέτη που είχε γίνει διαπιστώθηκε ότι 60% και πλέον των κάτοικων
της Αθήνας και του Πειραιά ζουν σε απαράδεκτα υψηλά όρια κυ-
κλοφοριακού θορύβου από 90 ως 100 dB και που κυµαίνονται,
βέβαια, µέσα στη νύχτα ή τη µέρα, ιδίως αν είναι σε κοµβικές οδι-
κές αρτηρίες.

Γιατί είναι σηµαντικά όλα αυτά; Γιατί ο Παγκόσµιος Οργανι-
σµός Υγείας µας λέει ότι οι υπερβάσεις των ορίων θορύβου µα-
κροπρόθεσµα είναι δυνατό να προκαλέσει στον άνθρωπο
αύξηση της αρτηριακής πίεσης και συνέχεια ισχαιµική καρδιακή
νόσο, προβλήµατα στο καρδιακό σύστηµα, υπέρταση ακόµη και
εγκεφαλικό επεισόδιο. Αυτά µας τα λέει ο Παγκόσµιος Οργανι-
σµός Υγείας, όχι κάποιος µεµονωµένος ιατρός ή οργάνωση.

Η ευρωπαϊκή οδηγία 49/2002 µε αυτή τη λογική δηµιουργή-
θηκε ως κοινή βάση για την αντιµετώπιση ακριβώς και τις δε-
σµεύσεις και τις υποχρεώσεις που δηµιουργεί για τα κράτη-µέλη
για την αντιµετώπιση θορύβου στην Ευρώπη.

Και κλείνω µε απλή αναφορά των ερωτήσεων:
Τι έχει γίνει για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της περιοχής

της δυτικής Αθήνας; 
Έχει γίνει χαρτογράφηση των επιπέδων του ήχου; 
Αν ναι, πότε και σε ποια σηµεία υπάρχει µελέτη χαρτογράφη-

σης θορύβου κατά µήκος της εθνικής οδού Αθηνών - Λαµίας στη
λεωφόρο Κηφισού στα όρια των Δήµων Αιγάλεω - Περιστερίου -
Αγίων Αναργύρων - Καµατερού; 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Έχει µπει ηχοπέτασµα και έχουν µπει ηχοπετάσµατα και οι
«πράσινοι τοίχοι» σε επιβαρυµένα σηµεία;

Δεσµεύεται να λάβει µέτρα και να δώσει στήριξη στους οι-
κείους δήµους για την τοποθέτηση ηχοπετασµάτων και «πράσι-
νων τοίχων»;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλες και όλους. Θα είµαι συντοµότερος του τρί-

λεπτου. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Αρσένη, θα συµφωνήσω µαζί σας πως ο θό-

ρυβος αποτελεί µία από τις µεγαλύτερες αιτίες αναστάτωσης
της καθηµερινότητας των πολιτών σε πολλές αστικές περιοχές. 

Ιδιαίτερα η επισήµανσή σας για την ηχορύπανση στο οδικό δί-
κτυο του Δήµου Αγίων Αναργύρων και Καµατερού σαφέστατα
αξίζει της προσοχής όλων µας και βεβαίως των υπηρεσιών είτε
πρόκειται για το Υπουργείο είτε πρόκειται για την περιφέρεια είτε
για την αποκεντρωµένη διοίκηση. Το δε γεγονός ότι όντως διέρ-
χονται καθ’ όλο το εικοσιτετράωρο από το σηµείο που λέτε και
εσείς, από τις Τρεις Γέφυρες, µέχρι το ΧΥΤΑ της Φυλής οχήµατα
βαρέως τύπου, οπωσδήποτε επιδεινώνει το ζήτηµα της ηχορύ-
πανσης σε αυτές τις περιοχές. 

Γι’ αυτό λοιπόν εγώ σας διαβεβαιώνω ότι εµείς, δηλαδή, το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, ξεκινούµε και αµέσως θα συνεννοη-
θούµε µε την Περιφέρεια Αττικής όπως επίσης και βέβαια µε το
Δήµο Αναργύρων - Καµατερού, ώστε να γίνουν οι ακριβείς µε-
τρήσεις που χρειάζονται στα σηµεία -που όπως κι εσείς αναφέ-
ρατε είναι σηµεία επιβάρυνσης και ηχορύπανσης για τους
κατοίκους και ενδεχοµένως και σε άλλα που αυτή τη στιγµή δεν
µπορούµε να τα γνωρίζουµε, αλλά οι κάτοικοι σίγουρα τα γνω-
ρίζουν διότι προφανώς αντιµετωπίζουν αυτό το πρόβληµα καθη-
µερινά-, έτσι ώστε µετά τις απαιτούµενες µετρήσεις να υπάρξει
υλοποίηση, αφού υπάρξει, βεβαίως, και µελέτη, έργων για τη µεί-
ωση της ηχορύπανσης.

Όσον αφορά στο θόρυβο κατά µήκος της εθνικής οδού, ας
µην είµαστε εντελώς αρνητικοί. Σε πολλά σηµεία πέριξ του αστι-
κού ιστού ή εκεί που διαπερνά τον αστικό ιστό η εθνική οδός
έχουν µπει ηχοπετάσµατα. Σύµφωνα δε µε τις αντιθορυβικές µε-
λέτες από τις αρµόδιες υπηρεσίες, στα σηµεία της εθνικής οδού
έχουν ληφθεί µέτρα όπως στρώση µε ειδικό ασφαλτοτάπητα, µεί-
ωση ορίου κυκλοφορίας και άλλα. 

Όµως, δεν αρκεί να µείνουµε εκεί. Όπως και εσείς λέτε, υπάρ-
χει η κοινοτική οδηγία 49/2002. Οπότε στο πλαίσιο αυτής της
οδηγίας εµείς έχουµε αποφασίσει και προκηρύξαµε διαγωνισµό
µε τίτλο: «Εκπόνηση στρατηγικού χάρτη θορύβου και σχεδίου
δράσης πολεοδοµικού συγκροτήµατος Αθήνας». Είναι ένας δια-
γωνισµός αξίας 616.000 ευρώ πλέον ΦΠΑ 148.000 ευρώ. Με το
έργο αυτό που για πρώτη φορά η Ελλάδα θα αποκτήσει, στην
ουσία η χώρα µας θα έχει έναν στρατηγικό χάρτη, να ξέρουµε
πού πραγµατικά υπάρχει το πρόβληµα και αντιστοίχως µε το σχέ-
διο δράσης να αντιµετωπιστεί. 

Θα σας πω δε ότι αυτό το έργο, δηλαδή, ο διαγωνισµός, έχει
µια καθυστέρηση νοµικής φύσης, δεδοµένου ότι υπήρξε έν-
σταση - προδικαστική προσφυγή και η ηµεροµηνία κατάθεσης
των προσφορών έχει παραταθεί ως τις 19-11.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα για τρία λεπτά ο κ. Αρσένης. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καλωσορίζω, βεβαίως, τη δέσµευση της Κυ-

βέρνησης και θα είµαστε εδώ πέρα και θα παρακολουθούµε την
υλοποίησή της. 

Όµως, κοιτάξτε. Έχει ξαναγίνει, κατ’ εφαρµογή της οδηγίας,
χαρτογράφηση του θορύβου και αναφέροµαι σε αυτά που έγιναν
µέσω του ΕΣΠΑ 2007 - 2013. Ήταν έντεκα µελέτες χαρτογράφη-
σης θορύβου, από τις οποίες προέκυψαν οι στρατηγικοί χάρτες
θορύβου και τα σχέδια δράσης για δεκαεπτά συγκροτήµατα της

χώρας. Κανένα από αυτά τα δεκαεπτά συγκροτήµατα δεν αφορά
τη δυτική Αθήνα, παρ’ όλο που καταλαβαίνουµε όλοι µας ότι από
τη στιγµή που οι άνθρωποι που µένουν δίπλα στην εθνική οδό
και έχουν χρήσεις επιβαρυντικές όπως προφανώς ο πολλαπλά
επιβαρυντικός ΧΥΤΑ Φυλής, η κατάσταση είναι πολύ πιο επιβα-
ρυντική εκεί πέρα.

Αυτή τη στιγµή δεν έχουµε εκεί ηχοπετάσµατα. Γι’ αυτό κιόλας
θέλω να υπενθυµίσω και τη δεύτερη ερώτησή µου, δηλαδή, αν
το Υπουργείο θα συνδράµει, αν θα βοηθήσει και τους δήµους ιδι-
αίτερα το Δήµο Αγίων Αναργύρων, αλλά και όπου αλλού εντοπι-
στεί πρόβληµα, στο να µπουν αυτά τα ηχοπετάσµατα στην εθνική
οδό. 

Δεν είναι δυνατόν εν έτει 2021 να υπάρχουν κάτοικοι στην
πρωτεύουσα της χώρας µας που να ζουν στην εθνική οδό και να
µην έχουν ηχοπετάσµατα, δηλαδή, κάποια ηχοπροστασία. Νο-
µίζω ότι αυτά είναι αυτονόητα πράγµατα, καθώς βεβαίως και για
τις άλλες περιοχές όπου εντοπίζεται το σηµαντικό πρόβληµα να
βρεθούν τρόποι µετριασµού, και βέβαια, να γίνει και η κατα-
γραφή των επιπέδων θορύβου που προβλέπει η οδηγία και από
την οποία είχε εξαιρεθεί -για λόγους που δεν κατανοούµε- έως
τώρα η δυτική Αθήνα, παρά την επιβάρυνση της. 

Οπότε, ναι, θα ήθελα τη δέσµευση σας ότι η χαρτογράφηση
θορύβου θα συµπεριλαµβάνει τους δήµους της δυτικής Αθήνας,
ιδιαίτερα αυτούς που είναι αυτονόητο να σκεφτεί κανείς ότι
υπάρχουν προβλήµατα θορύβου γιατί συνορεύουν οι κατοικίες
µαζί µε κεντρικά οδικά δίκτυα, αλλά και να υπάρξει χρηµατοδό-
τηση προς τους δήµους για να τελειώνει αυτό πράγµα, δηλαδή,
να έχουµε εθνική οδό χωρίς ηχοπετάσµατα, κεντρικές αρτηρίες
χωρίς ηχοπροστασία για τους κατοίκους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας το λέω ξεκάθαρα ότι, ναι, και στο στρατηγικό χάρτη θο-

ρύβου θα εντάξουµε τη δυτική Αθήνα, αλλά και πέραν αυτού θα
έρθουµε, όπως σας είπα, σε συνεννόηση και µε την περιφέρεια
και µε το συγκεκριµένο δήµο, δηλαδή το δήµο Αγίων Αναργύρων
και Καµατερού, έτσι ώστε να εντοπίσουµε νωρίτερα από την εκ-
πόνηση του στρατηγικού χάρτη θορύβου τα σηµεία όπου χρει-
άζονται ενίσχυση έναντι του θορύβου, δηλαδή, να µπουν
ηχοπετάσµατα όπως λέτε. Συµφωνούµε απόλυτα σε αυτό και θα
το κάνουµε αυτό.

Επίσης, αυτό που έχει πει σηµασία να ξέρουµε είναι τι θα πε-
ριλαµβάνουν τα σχέδια δράσης αυτού του στρατηγικού χάρτη
έναντι του θορύβου. Θα περιλαµβάνουν άµεσες και έµµεσες
δράσεις, έτσι ώστε οι επιπτώσεις από την έκθεση του πληθυσµού
στο θόρυβο να τύχουν τέτοιας διαχείρισης έτσι ώστε ο περιβαλ-
λοντικός θόρυβος να µειωθεί δραστικά. Άρα, µιλάµε και για τον
θόρυβο ηµέρας αλλά και για τον θόρυβο νύχτας και γενικότερα
για τη βελτίωση του ακουστικού περιβάλλοντος. 

Ποιες θα είναι, λοιπόν, αυτές οι δράσεις, οι οποίες δεν είναι
θεωρητικές. Σας περιγράφω εγώ απλώς αρχικά τώρα τη δοµή
τους, ώστε να ξέρετε και εσείς ότι το εθνικό σχέδιο που ετοιµά-
ζουµε και ο χάρτης για τον θόρυβο στα σηµαντικότερα αστικά
κέντρα της χώρας θα στοχεύει στα εξής: 

Ειδικές κυκλοφοριακές ρυθµίσεις, όπως µείωση ορίων ταχύ-
τητας, απαγορεύσεις διέλευσης φορτηγών, διαχείριση µεταφο-
ρικών συρµών, µονοδροµήσεις αλλά και κατασκευή ειδικών
αντιθορυβικών οδοστρωµάτων, τοποθέτηση φυσικά ηχοπετα-
σµάτων -σας είπα ότι δεν θα περιµένουµε να ολοκληρωθεί το
έργο που βεβαίως είναι σηµαντικότατο γιατί θα µας δώσει µε
ακρίβεια τα σηµεία όπου πρέπει να παρέµβουµε-, εγκατάσταση
συστηµάτων παρακολούθησης αυτού του προβλήµατος, του θο-
ρύβου, µε τη συµµετοχή των δήµων, µε τη συµµετοχή των περι-
φερειών. 

Όµως, υπάρχουν και οι έµµεσες ενέργειες και δράσεις που
δροµολογούµε, όπως δηλαδή, οι ευρύτερες ρυµοτοµικές και πο-
λεοδοµικές εφαρµογές, η καθιέρωση ισχυρών περιοχών. Είναι
κάτι που ιδιαίτερα στην Ευρώπη είναι πολύ διαδεδοµένο και πρέ-
πει να αρχίσουµε να το µαθαίνουµε και να το εφαρµόζουµε και
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να το κάνουµε εµείς ως Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και στην Ελλάδα. 

Έτσι θα δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση στην καθιέρωση αυτής
της εφαρµογής, δηλαδή, των ήσυχων περιοχών. Δεν θα είναι
µόνο µία σε κάθε πόλη, αλλά θα είναι περισσότερες, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν και τη σχετική νοµοθεσία αλλά πάνω απ’ όλα -όπως
λέτε και εσείς και συµφωνούµε απόλυτα- την ανάγκη του ανθρώ-
που να ζει, να αναπτύσσει τη ζωή του σε ένα ήσυχο περιβάλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 977/24-7-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
προωθεί ως στρατηγική επένδυση αιολικούς σταθµούς στην Κα-
ρυστία Ευβοίας για τους οποίους έχει λάβει προειδοποιητική επι-
στολή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ και για την προηγούµενη ουσια-

στική και πλήρη απάντηση. 
Τώρα, αυτό το θέµα θα είναι πολύ πιο συγκρουσιακό γιατί εδώ

πέρα υπάρχουν πολύ µεγάλα συµφέροντα, τα οποία γνωρίζω ότι
ξεπερνάνε και εσάς προσωπικά. Στην ουσία, έχουµε στην Καρυ-
στία, σε ένα µέρος όπου για παλιότερα αιολικά υπήρχε µια ξε-
κάθαρη διαδικασία παραποµπής της χώρας στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο, στην ίδια περιοχή να µπαίνουν καινούργια αιολικά,
χωρίς να τηρούνται και πάλι οι διαδικασίες. Παρ’ όλο που υπάρ-
χει δηλαδή διαδικασία παραποµπής της χώρας για τη παραβίαση
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για την αδειοδότηση αιολικών στην
Καρυστία, βλέπουµε να συνεχίζεται και να εκτινάσσεται η εγκα-
τάσταση ανεµογεννητριών σε αυτή την περιοχή.

Συγκεκριµένα, αυτή τη στιγµή στον Δήµο Καρύστου λειτουρ-
γούν τετρακόσιες έντεκα ανεµογεννήτριες, ενώ ο σχεδιασµός θα
φτάσει τις επτακόσιες σαράντα πέντε.

Έχουµε την εγκατάσταση εκατόν είκοσι ανεµογεννητριών την
οποία στην ουσία εγκρίνει η ΡΑΕ, ανεβάζοντας τη φέρουσα ικα-
νότητα µε έναν τρόπο που έχουµε συζητήσει και φαίνεται να είναι
εντελώς παράνοµος, καθώς δεν υπάρχει η σύµφωνη γνώµη του
οικείου δηµοτικού συµβουλίου, όπως είχε πει άλλωστε και ο
Υπουργός στην αρχική του δέσµευση. Βρίσκονται αυτές οι ανε-
µογεννήτριες εντός προστατευόµενης περιοχής του δικτύου
«NATURA», για τα οποία δίκτυα «NATURA» έχει καταδικαστεί η
Ελλάδα από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο στις 17 Δεκεµβρίου 2020
για παραβίαση των υποχρεώσεων όσον αφορά τη µη σύνταξη
και θεσµοθέτηση των σχεδίων διαχείρισης, που µας εξηγούν
ποια είναι η ζώνη απόλυτης προστασίας, ποια είναι η ζώνη όπου
µπορεί να γίνουν κάποιες δράσεις.

Εδώ πέρα, χωρίς να ξέρουµε ποιο είναι το προστατευτέο στην
ουσία αντικείµενο, συνεχίζουν και µπαίνουν αιολικά. Δεν έχουµε
δέουσα εκτίµηση, παρ’ όλη την προειδοποιητική επιστολή που
ακριβώς µας λέει ότι θα µας παραπέµψουν σύντοµα και ιδιαίτερα
για την αδειοδότηση αιολικών. Και συνεδριάζει η Διυπουργική
Επιτροπή Στρατηγικών Επενδύσεων και χωρίς δέουσα εκτίµηση
βάζει νέες ανεµογεννήτριες εντός αυτής της περιοχής.

Τα ερωτήµατα είναι σαφή, για να καταλαβαίνουµε λίγο τι γίνε-
ται. Αν καταδικαστούµε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, θα σταµα-
τήσει η λειτουργία των συγκεκριµένων αιολικών; Θα πληρώσει
το πρόστιµο ο επενδυτής; Γιατί θεωρείτε πιο σηµαντική την εγ-
κατάσταση της συγκεκριµένης επένδυσης από τον σεβασµό της
ευρωπαϊκής νοµοθεσίας;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς για την απάντησή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Αρσένη, για µία ακόµη φορά θέλω να επι-

σηµάνω ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει θέσει ως κορυφαία της

προτεραιότητα την υλοποίηση περιβαλλοντικών µεταρρυθµί-
σεων. Η αξιοποίηση του εγχώριου δυναµικού των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας αποτελεί για µας εθνικό ενεργειακό στόχο, ενι-
σχύει την ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας και βεβαίως, προστα-
τεύει το περιβάλλον. Τι καλύτερο από καθαρή ενέργεια;

Βάσει των στόχων δε της απολιγνιτοποίησης εκτιµάται ότι θα
χρειαστεί να εγκατασταθούν µέχρι το 2030 επιπλέον των σταθ-
µών που ήδη λειτουργούν περίπου 9.000 MW νέων έργων ΑΠΕ.

Τώρα, πάµε πολύ συγκεκριµένα στην Περιφερειακή Ενότητα
της Ευβοίας. Βάσει του µητρώου της ΡΑΕ έχουν χορηγηθεί εκα-
τόν είκοσι µία άδειες παραγωγής αιολικών σταθµών συνολικής
ισχύος 2089 MW, ενώ ο συνολικός αριθµός των ανεµογεννητριών
αυτών των έργων ανέρχεται στις χίλιες είκοσι. Από όλα αυτά, τα
σαράντα εννιά έργα ισχύος 538 MW βρίσκονται σε λειτουργία,
τριάντα τρία έργα συνολικής ισχύος 537 MW έχουν άδεια εγκα-
τάστασης, τέσσερα έργα συνολικής ισχύος 65 MW έχουν έγ-
κριση περιβαλλοντικών όρων και τριάντα πέντε έργα συνολικής
ισχύος 948 MW βρίσκονται σε αρχικό στάδιο της αδειοδοτικής
διαδικασίας. Σας δίνω όλα τα στοιχεία, για να έχουµε µπροστά
µας τους ίδιους αριθµούς.

Πάµε τώρα στη Δηµοτική Ενότητα Καφηρέως. Εκεί, λοιπόν,
έχουν χορηγηθεί είκοσι τέσσερις άδειες παραγωγής αιολικών,
συνολικής ισχύος 362 MW, εκ των οποίων οκτώ άδειες παραγω-
γής οι οποίες απαρτίζονται από ογδόντα οκτώ ανεµογεννήτριες
ισχύος 98 MW είναι σε λειτουργία, δεκαπέντε άδειες παραγωγής
µε εβδοµήντα έξι ανεµογεννήτριες ισχύος 251 MW είναι µε άδεια
εγκατάστασης και µία άδεια παραγωγής µε τέσσερις ανεµογεν-
νήτριες ισχύος 12 MW δεν έχει ωριµότητα.

Τώρα βέβαια, το έχουµε ξανασυζητήσει και άλλες φορές σε
αυτή την Αίθουσα- σχετικά µε τον ισχυρισµό ότι η ΡΑΕ, η Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας, ανέβασε µη σύννοµα το ποσοστό κάλυ-
ψης της φέρουσας ικανότητας της Δηµοτικής Ενότητας
Καφηρέα στο 170%, να ενηµερώσω για άλλη µια φορά ότι το µέ-
γιστο επιτρεπόµενο ποσοστό κάλυψης εδαφών από αιολικές εγ-
καταστάσεις στους πρωτοβάθµιους οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης µπορεί να αυξηθεί µε δύο τρόπους, είτε µε τη
σύµφωνη γνώµη της τοπικής κοινότητας, των δηµοτικών συµβου-
λίων -που εδώ δεν έχουµε σύµφωνη- είτε µε τη µεταφορά αριθ-
µού ανεµογεννητριών από το σύνολο των ΟΤΑ στους οποίους
εκτείνεται το έργο. Αυτή είναι µία σύννοµη διαδικασία. Ισχύει για
τις περιοχές αιολικής προτεραιότητας. Η Δηµοτική Ενότητα Κα-
φηρέως ανήκει σε αυτή την κατηγορία των περιοχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Άρα, δεδοµένου ότι αυτά τα έργα των ΑΠΕ είναι µεγάλα επεν-
δυτικά σχέδια που χωροθετούνται και στο Μαρµάρι και στον Κα-
φηρέα, η αύξηση της φέρουσας ικανότητας της συγκεκριµένης
δηµοτικής ενότητας -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ήταν απόρροια
της µεταφοράς του αριθµού τυπικών ανεµογεννητριών από το
Μαρµάρι, από τη Δηµοτική Ενότητα Μαρµαρίου. Άρα, η χωρο-
θέτηση των αιολικών πάρκων έλαβε χώρα απολύτως σύννοµα
στη βάση αυτής της διάταξης που σας λέω, χωρίς να απαιτείται
απόφαση του Δήµου Καρύστου.

Για τα υπόλοιπα θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Αρ-

σένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, να θυµίσω ότι ο ίδιος ο Υπουργός,

ο κ. Σκρέκας, είχε πει ότι είχε γίνει η αύξηση της φέρουσας ικα-
νότητας µετά από απόφαση δηµοτικού συµβουλίου και µετά από
πολλούς µήνες που έκανα επίκαιρες ερωτήσεις και ρωτούσα πού
είναι αυτή η απόφαση, έκανα αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Δεν
µου δόθηκε και ξαναήρθαµε ως αναπάντητη γραπτή για να απαν-
τηθεί ως επίκαιρη. Τότε έγινε η νέα ερµηνεία.

Τώρα πάµε λίγο σε άλλα σηµεία του θέµατος, γιατί το πρώτο
έχει συζητηθεί.

Τι λέει η επιτροπή στην προειδοποιητική επιστολή της 10-7-
2014; Η προειδοποιητική επιστολή είναι -για τους πολίτες που
µας παρακολουθούν- το τελικό στάδιο πριν την παραποµπή µιας
χώρας στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Αν δεν απαντήσει έγκαιρα και
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ικανοποιητικά η χώρα και δεν αλλάξει πλου, πολύ απλά παρα-
πέµπεται στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και ακολουθούν τα πρό-
στιµα και τα λοιπά.

Λέει και το διαβάζω, γιατί είναι εντυπωσιακό, θα µπορούσε να
είναι από µια επιτροπή αγώνα αυτό που περιγράφεται, το λέει η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή: «Η Επιτροπή θεωρεί ότι δεν έχει εκπονηθεί
η δέουσα εκτίµηση των επιπτώσεων κατά την έννοια του άρθρου
3 παράγραφος 3 της οδηγίας 92/43/ΕΟΚ, επειδή δεν διατυπώνει
πλήρεις, ακριβείς και οριστικές διαπιστώσεις και συµπεράσµατα
ικανά να διασκεδάσουν οποιαδήποτε εύλογη επιστηµονικής φύ-
σεως αµφιβολία, όσον αφορά τις επιπτώσεις των σχεδιαζόµενων
εργασιών στην περιοχή «NATURA 2000» ».

Συνεπώς, οι αρµόδιες αρχές εκφράζουν τη συµφωνία µε το
έργο -δηλαδή η Ελλάδα συµφωνεί µε το έργο- χωρίς να έχουν
βεβαιωθεί ότι δεν θα παραβλέψει την ακεραιότητα του τόπου
«NATURA 2000» και να φέρει τις εν λόγω περιοχές και έτσι έχουν
παραβιάσει το άρθρο 6 της παραγράφου 3 της οδηγίας 9243.

Εδώ πέρα, όµως, έχουµε και µια νέα παραβίαση και του χω-
ροταξικού ακόµα των ΑΠΕ, αυτού του χωροταξικού που µας λέτε
συνέχεια ότι θα αναθεωρήσετε και όµως, παραβιάζετε. Θα το
αναθεωρήσετε ή θα το κάνετε σκληρότερο; Μας το λέτε εδώ και
δύο χρόνια. Όµως, το παραβιάζετε διαρκώς. Είχαµε την παρα-
βίαση της φέρουσας ικανότητας, είχαµε την παραβίαση στην
άδεια παραγωγής στα Κύθηρα, αποστάσεις από οικισµούς, από
παραδοσιακούς οικισµούς και αρχαιολογικούς χώρους και τώρα
πλέον πάµε και στις αποστάσεις από δρόµους.

Αναφέροµαι στην απόσταση ανεµογεννήτριας πενήντα οκτώ
µέτρα αντί για εκατόν πενήντα οκτώ που προβλέπει ο νόµος από
την επαρχιακή οδό Καρύστου - Πλατανιστού - Αµυγδαλιάς. Αυτή
η απόσταση είναι για λόγους ασφαλείας, επειδή έχουν σηµειωθεί
ατυχήµατα από πτώσεις πτερυγίων.

Το ίδιο ακριβώς πρόβληµα υπάρχει και σε άλλους ΑΣΠΗΕ, στη
θέση «Μούριζα - Μεγάλη Πέτρα - Βρανούλι» και εδώ πέρα
έχουµε απόσταση εκατόν είκοσι δύο µέτρων αντί για τα εκατόν
πενήντα οκτώ που προβλέπονται.

Αντίστοιχα, στον ΑΣΠΗΕ «Μίλζα» έχουµε αντίστοιχο πρόβληµα
µε απόσταση πενήντα οκτώ µέτρων αντί για την προβλεπόµενη
που είναι υπερπολλαπλάσια.

Οπότε, έχουµε διαρκή παραβίαση των κανόνων που έχουν
τεθεί στο ειδικό χωροταξικό, πρέπει το Υπουργείο να απαντήσει
αν θα καταργηθούν και να απαιτήσει να καταργηθούν αυτές οι
ανεµογεννήτριες που έχουν αδειοδοτηθεί καθ’ υπέρβαση της µέ-
γιστης επιτρεπόµενης πυκνότητας, αλλά και αυτές που παραβιά-
ζουν τις αποστάσεις ασφαλείας πλέον -µια νέα παραβίαση- και
τελικά να ελεγχθεί για ποιον λόγο η ΡΑΕ εκδίδει βεβαιώσεις πα-
ραγωγού, χωρίς να εξετάζει αν πληρούνται οι προϋποθέσεις του
ειδικού χωροταξικού, όπως οι ελάχιστες αποστάσεις ασφαλείας
από οδούς, για τα οποία υπάρχουν στοιχεία και χάρτες. Δεν µπο-
ρεί να πει τίποτα η ΡΑΕ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν σας δώσω τον

λόγο, κύριε Υπουργέ, να κάνω µία ανακοίνωση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/ 2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 27-7-2021 ποινική δικογραφία που αφορά
στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη Μιχάλη Χρυσοχοΐδη και
στον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό Χρήστο - Γεώργιο Σκέρ-
τσο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να πούµε το εξής: Η υλοποίηση µίας επένδυσης,
της όποιας επένδυσης για ΑΠΕ σε οποιοδήποτε µέρος της Ελ-
λάδας, δεν σηµαίνει απαραίτητα ότι κατά κανόνα πρέπει να αφή-
σουµε εµείς να παραβιάζει την περιβαλλοντική νοµοθεσία και την
εθνική και την ενωσιακή. Επενδύσεις στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και προστασία του περιβάλλοντος µπορούν να συνυ-
πάρχουν.

Οι συγκεκριµένες επενδύσεις στις οποίες αναφερόµαστε στη

νότια Εύβοια πρέπει υποχρεωτικά να τηρήσουν στο ακέραιο κάθε
γράµµα, κάθε παράγραφο, κάθε άρθρο και της εθνικής νοµοθε-
σίας και της κοινοτικής οδηγίας. Σε περίπτωση που δεν το κά-
νουµε αυτό, η Κυβέρνηση και η ελληνική διοίκηση πάνω απ’ όλα
έχουν τους µηχανισµούς -και η Κυβέρνηση έχει βεβαίως και την
πρόθεση και να ελέγξει και να επιβάλει κυρώσεις και να σταµα-
τήσει έργα. Εµείς δεν κάνουµε εκπτώσεις στην περιβαλλοντική
προστασία σε καµµία περίπτωση. 

Αναφερόµενος εσείς στα ζητήµατα του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου πρώτα απ’ όλα να πούµε ότι δεν προκύπτει ζήτηµα -αυτή
είναι η δική σας ανάγνωση- τήρησης και σεβασµού της ευρωπαϊ-
κής νοµοθεσίας. Δεν υφίσταται σύµφωνα µε τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες περίπτωση καταδίκης της χώρας µας από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο για το συγκεκριµένο έργο. Από το 2017 οι ελληνικές
αρχές έχουν απαντήσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε το έγ-
γραφο της Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης µε
αριθµό 35804/15-9-2017 το οποίο αν θέλετε µπορούµε και να το
καταθέσουµε. Είναι η απάντηση της χώρας στις αιτιάσεις σχετικά
µε την τήρηση της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για την εγκατάσταση
αιολικών πάρκων εντός των περιοχών του δικτύου «NATURA
2000» και για το πλαίσιο που τις διέπει. Για όλα αυτά τα έργα
απαιτούνται αδειοδοτήσεις, απαιτούνται µελέτες, απαιτούνται
εγκρίσεις, απαιτούνται έλεγχοι οι οποίοι γίνονται. Να µην ξε-
χνάµε άλλωστε και την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας την 47/2018, που ως γνωστόν απέρριψε προσφυγές του
Συλλόγου Προστασίας Περιβάλλοντος Νότιας Καρυστίας για µια
σειρά αιολικών σταθµών στη νότια Εύβοια. 

Το νέο χωροταξικό το τρέχουµε, οι µελέτες είναι πια είναι σε
εξέλιξη και επιτέλους η χώρα θα αποκτήσει ένα χωροταξικό,
κύριε Πρόεδρε, ώστε να ξέρουµε µε αυστηροποίηση µάλιστα της
ισχύουσας νοµοθεσίας πώς και πού θα χωροθετούνται τα αιολικά
πάρκα. Λαµβάνει υπ’ όψιν το νέο χωροταξικό ακόµα περισσότερο
-όχι ότι δεν το λαµβάνει σήµερα υπ’ όψιν η εθνική νοµοθεσία- και
το άρθρο 6 της οδηγίας 9243 περί δέουσας εκτίµησης και εµείς,
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, θα προσαρµόσουµε
ακόµα πιο σκληρά και περαιτέρω την περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση µεγάλων αιολικών πάρκων στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία.

Εποµένως, δεν υπάρχει θέµα αντίθεσης των ελληνικών πε-
πραγµένων µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Το αντίθετο. Υπάρχει
απόλυτη συστοιχία και νοµίζω ότι έτσι όλοι ικανοποιούνται και η
προστασία του περιβάλλοντος και βεβαίως δεν τίθενται εµπόδια
στον δρόµο για ένα καθαρότερο καύσιµο και καθαρότερη ενέρ-
γεια της χώρας την οποία αντλεί από τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Για την οικονοµία του χρόνου προχωρούµε στη δεύτερη µε

αριθµό 978/24-7-2001 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Δεν έχουν ξεκινήσει ακόµα
τα έργα αντιδιαβρωτικής και αντιπληµµυρικής προστασίας µετά
την πυρκαγιά στα Γεράνεια Όρη».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η πυρκαγιά στις 19 Μαΐου του 2021 στο Γεράνεια Όρη αποτε-

λεί µια από τις πιο καταστροφικές από κάθε άποψη δασικές πυρ-
καγιές τον τελευταίο χρόνο. Εκτός από την ανυπολόγιστη ζηµιά
σε χλωρίδα και πανίδα και τα εβδοµήντα δύο στρέµµατα καµένης
έκτασης στα Γεράνεια, έθεσε σε κίνδυνο τη ζωή κατοίκων στους
οικισµούς Σχίνου, Βαµβακίων, Μαυρολίµνης, Αιγειρουσών, Ντου-
ράκου, Μονής Αγίου Προδρόµου, Πευκενέα, Χανίου, Δερβενίου
και Σπάρτων.

Όπως πληροφορούµαστε και από τον σύλλογο «Γερανίδες»
πραγµατικά έχουν µείνει πίσω όλα τα απαραίτητα έργα σε όλες
αυτές τις περιοχές για να προλάβουµε ένα χειρότερο σενάριο
απόπλυσης του εδάφους από µια δυνατή βροχή και ένα πληµµυ-
ρικό φαινόµενο που θα θέσει σε κίνδυνο ακριβώς τις ίδιες κοινό-
τητες που οριακά σώθηκαν, αλλά και µεγάλα αστικά κέντρα.

Η Διεύθυνση Δασών Κορινθίας της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
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σης Πελοποννήσου, Δυτικής Ελλάδας και Ιονίου έστειλε στις 2
Ιουνίου το 2021 -πολύ σύντοµα µετά την πυρκαγιά- ένα κείµενο
το οποίο το έχω µπροστά µου, ένα υπεραναλυτικό κείµενο που
παρουσιάζει όλη την ευαλωτότητα της περιοχής και προτείνει
συγκριµένα µέτρα µαζί µε ένα σχέδιο κορµοδεσιών. 

Ο κίνδυνος διάβρωσης του εδάφους από τις πληµµύρες είναι
τεράστιος λόγω της µεγάλης κλίσης των εδαφών σε αυτήν πε-
ριοχή και έχουµε δει προηγουµένως, βέβαια, και το φαινόµενο
«Ζορµπά» και έχουµε καταλάβει ότι πλέον µε την κλιµατική κα-
τάρρευση είναι τόσο ασταθής ο καιρός που µπορεί οι επιπτώσεις
να είναι και πολύ χειρότερες από τις συνηθισµένες και τις προ-
βλεπόµενες. Γι’ αυτό θέλουµε να σας ρωτήσουµε και εκ µέρους
των πολιτών της περιοχής αν έχει βρεθεί χρηµατοδότηση για
όλες τις απαραίτητες µελέτες και δράσεις υλοποίησής τους, αν
έχει ανατεθεί εξειδικευµένη µελέτη αντιδιαβρωτικής και αντι-
πληµµυρικής προστασίας για τις περιοχές που διέρχονται από
τα ρέµατα Σουρέα και Μαυρολίµνης, όπου έχουν δηµιουργηθεί
οικισµοί, Βαµβακιές και Μαυρολίµνη αντίστοιχα, και ποιες ενέρ-
γειες από αυτές που αναφέρονται στο έγγραφο της Διεύθυνσης
Δασών Κορίνθου έχουν γίνει, πότε θα υλοποιηθούν τα αντίστοιχα
τεχνικά έργα αντιστήριξης των πρανών µε στόχο την προστασία
οχηµάτων και πεζών κατά µήκος του επαρχιακού δρόµου Σχίνου
- Αλεποχωρίου και του θαλασσίου περιβάλλοντος από τις κατα-
κρηµνίσεις που θα ακολουθήσουν λόγω της καταστροφής της
βλάστησης που συγκρατούσε τα πρανή µέχρι και την πυρκαγιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να πω ότι το ζήτηµα της αποκατάστασης των εδα-
φών και του φυσικού περιβάλλοντος στην καµένη περιοχή των
Γερανείων Ορέων είναι ένα ζήτηµα που µας απασχολεί καθηµε-
ρινά. Σαφέστατα, δεν µπορούµε να ησυχάσουµε εάν πρώτα δεν
είµαστε σίγουροι ότι θα έχουµε ασφαλίσει τις ζωές και τις περι-
ουσίες των κατοίκων µετά από αυτήν την καταστροφή. 

Μάλιστα ο Πρόεδρος, ο κ. Μπούρας, αρκετές φορές έχει έρθει
στο γραφείο µου, έχουµε διοργανώσει τηλεδιασκέψεις µε όλους
τους εµπλεκόµενους φορείς, µε δασαρχεία, µε συλλόγους κα-
τοίκων, µε την περιφέρεια, µε την αποκεντρωµένη διοίκηση, µε
πολλούς υπηρεσιακούς παράγοντες, έτσι ώστε να βλέπουµε από
κοντά και βήµα-βήµα όλα τα έργα που πρέπει να γίνονται. Εµείς
έχουµε πει ότι θέλουµε επιτάχυνση, θέλουµε ταχύτητα από
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς. Το ξέρετε, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Μπούρα. 

Θα ξεκινήσω ανάποδα. Θα πάω πρώτα από την Κόρινθο γιατί
αναφέρατε το έγγραφο της Διεύθυνσης Δασών Κορίνθου. Πρέ-
πει να σας πω ότι οι άνθρωποι της Διεύθυνσης Δασών Κορίνθου
διενήργησαν αυτοψία στις 2 Ιουνίου, υπέβαλαν προτάσεις για τις
άµεσες ενέργειες αποκατάστασης και µόλις µετά από δύο εβδο-
µάδες στις 14 Ιουνίου συντάχθηκε η οριστική µελέτη αντιδιαβρω-
τικών και αντιπληµµυρικών έργων καµένων εκτάσεων δασικού
χαρακτήρα στην περιοχή του οικισµού Σχίνου του Δήµου Λου-
τρακίου - Περαχώρας - Αγίων Θεοδώρων µε συνολικό προϋπο-
λογισµό 1.848.000 ευρώ.

Αυτή η οριστική µελέτη για τα αντιδιαβρωτικά και τα αντιπληµ-
µυρικά έργα εγκρίθηκε από τη Διεύθυνση Συντονισµού και Επι-
θεώρησης Δασών της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης στις
23 Ιουνίου και αµέσως µετά υπεβλήθη ιεραρχικά από το Δασαρ-
χείο Κορίνθου το τεχνικό δελτίο έργου που µας ενδιαφέρει για
την εξασφάλιση της χρηµατοδότησης για την υλοποίηση αυτού
του έργου από Τη ΣΑΕΠ Φυσικών Καταστροφών της Περιφέ-
ρειας Πελοποννήσου. 

Εποµένως, τα έργα για τα οποία µε ρωτάτε περιλαµβάνονται
στην οριστική µελέτη. Βεβαίως, υπάρχουν και θα εξασφαλιστούν
οι αναγκαίοι πόροι, και τώρα πλέον, αφού έχουµε τις οριστικές
µελέτες, είναι η ώρα της περιφέρειας να πάρει τη σκυτάλη, για
να ξεκινήσουν τα έργα. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, γιατί είναι πε-
ρισσότερα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε ακόµη χρόνο
και θα έχετε την ανοχή που πήρε και ο κ. Αρσένης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Πολύ ωραία.

Εµείς αγωνιούµε, ειλικρινώς αγωνιούµε. Θέλουµε άµεσα και
γρήγορα να ξεκινήσουν τα αντιδιαβρωτικά και τα αντιπληµµυρικά
έργα.

Κάναµε αγώνα δρόµου και για τα εξήντα έξι χιλιάδες τετρακό-
σια εβδοµήντα ένα στρέµµατα που επλήγησαν την καταστροφική
πυρκαγιά. Το κλειδί είναι η συνεργασία. Συνεργαστήκαµε µε τους
δήµους, τις δύο αποκεντρωµένες διοικήσεις και τις δύο περιφέ-
ρειες.

Κι έτσι αµέσως µετά την πυρκαγιά, κλιµάκιο της Διεύθυνσης
Δασικών Έργων και Υποδοµών επισκέφθηκε την περιοχή, συνέ-
ταξε τη σχετική έκθεση -τα έχει το ενηµερωτικό σηµείωµα- και
βεβαίως, µιλώντας πλέον για τα Μέγαρα, αναµένεται µόλις τις
επόµενες µέρες, διότι η περιοχή ήταν µεγαλύτερη εκεί και ολο-
κλήρωση της µελέτης των αντιδιαβρωτικών έργων σε αυτές τις
καµένες εκτάσεις. Η Διεύθυνση Αναδασώσεων Αττικής µάς έχει
ενηµερώσει ότι είναι πλέον έτοιµη να παραδώσει τον φάκελο
αυτών των µελετών. 

Στη συνέχεια, για τη µελέτη και την αποκατάσταση των καµέ-
νων εκτάσεων και θωράκισή τους µε άµεσα αντιπληµµυρικά και
αντιδιαβρωτικά έργα και βεβαίως µε δεδοµένες περιβαλλοντικές
ιδιαιτερότητες -η γεωµορφολογία, το ανάγλυφο από τα ρέµατα
που είπατε- αλλά και τις διοικητικές δυνατότητες των εµπλεκό-
µενων υπηρεσιών, εµείς εγκρίναµε άµεσα πίστωση στη Διεύ-
θυνση Αναδασώσεων Αττικής ύψους 50.000 ευρώ από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του 2021 του δικού µας
Υπουργείου Περιβάλλοντος, για σύναψη σύµβασης για υποστη-
ρικτικές εργασίες σύνταξης µελέτης αντιδιαβρωτικών έργων
αποκατάστασης των πληγεισών περιοχών Αλεποχωρίου Μεγά-
ρων. Αυτά έγιναν στις 15 - 6. Για τα υπόλοιπα θα συνεχίσω στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν πάρετε τον
λόγο, κύριε Αρσένη, επειδή αναφέρθηκε το όνοµά µου ως Βου-
λευτού της δυτικής Αττικής, πρέπει να επιβεβαιώσω πλήρως το
κοµµάτι που αφορά τη δυτική Αττική και ιδιαίτερα την περιοχή
των Μεγάρων. Έτσι ακριβώς είναι. 

Εγώ επισκέφτηκα αµέσως τη Διεύθυνση Αναδασώσεων στην
Αποκεντρωµένη Διοίκηση µε µία µεγάλη συνεργασία και εκεί δια-
πιστώθηκε ότι δεν υπήρχε πίστωση προκειµένου να κάνει τη µε-
λέτη η Διεύθυνσης Αναδασώσεων. Αµέσως την ίδια στιγµή εγώ
έτρεξα και πήγα στο Υπουργείο, βρήκα τον Υπουργό και αυθη-
µερόν έβγαλε απόφαση και διαβίβασε 50.000 ευρώ, προκειµέ-
νου, όπως είπε κι εγώ που το παρακολουθώ το θέµα γιατί µε
ενδιαφέρει πάρα πολύ -είναι η περιοχή µου- αµέσως ξεκίνησε η
µελέτη η οποία ολοκληρώνεται και θα αρχίσουν τα έργα σε βαθ-
µούς, ξέρετε, τα πρώτα έργα, τα µεσοπρόθεσµα και θα υπάρ-
χουν και µακροπρόθεσµα. 

Ευχαριστώ κύριε Υπουργέ. Απλά επειδή µε προκαλέσατε, γι’
αυτό πήρα τον λόγο.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, περιγράφετε µία κατάσταση όπου κάτι κινείται

στο κοµµάτι της Αττικής προς τα Μέγαρα, αλλά υπάρχει µεγάλη
αδράνεια από το κοµµάτι της Κορίνθου. Αναφερθήκατε ότι προ-
χωράνε οι µελέτες. Παρ’ όλα αυτά είπατε ότι όσον αφορά τη Δι-
εύθυνση Δασών, ολοκλήρωσε την προετοιµασία του φακέλου
στα τέλη Ιουνίου και δεν υπάρχει κάτι νεότερο από τα τέλη Ιου-
νίου µέχρι τώρα. Έχει περάσει σχεδόν ενάµισης µήνας. 

Οπότε υπάρχει ένα ερώτηµα εδώ πέρα τι γίνεται στη συνέχεια
στο κοµµάτι της περιφέρειας και της κεντρικής διοίκησης, µε την
προώθηση της µελέτης. Θα ήθελα λίγο να µας πείτε τι έγινε στο
διάστηµα από την προετοιµασία του φακέλου της Διεύθυνσης
Δασών ως τώρα, όσον αφορά το κοµµάτι της Κορίνθου.

Οι πολίτες και ο σύλλογος «Γερανίδες» ζητούν άµεση χρηµα-
τοδότηση για να προχωρήσει το ταχύτερο δυνατόν η υλοποίηση
των έργων αντιδιαβρωτικής και αντιπληµµυρικής προστασίας,
που προβλέπονται στην περιοχή του Σχίνου από τη σχετική µε-
λέτη που έχει ολοκληρωθεί από τη Διεύθυνση Δασών. Και µάλι-
στα ζητούν συνεργασία των Περιφερειών Πελοποννήσου και
Αττικής µε στόχο την ταχεία εκτέλεσή τους, άµεση ανάθεση σύν-
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ταξης εξειδικευµένης µελέτης αντιδιαβρωτικής και αντιπληµµυρι-
κής προστασίας σε αρµόδια αρχή ή φορέα για τις περιοχές που
διέρχονται τα ρέµατα Σουρέα και Μαυρολίµνης, όπου έχουν δη-
µιουργηθεί οι οικισµοί Βαµβακιάς και Μαυρολίµνη αντίστοιχα,
άµεση διερεύνηση της κατασκευής κατάλληλων τεχνικών έργων
αντιστήριξης των πρανών από την αρµόδια τεχνική διεύθυνση, µε
στόχο την προστασία των οχηµάτων και πεζών που διέρχονται από
τον επαρχιακό δρόµο Σχίνου - Αλεποχωρίου και του θαλασσίου
περιβάλλοντος από την κατακρηµνίσεις που θα ακολουθήσουν
λόγω της καταστροφής της βλάστησης που συγκρατούσε µέχρι
στιγµής τα πρανή από την πυρκαγιά, αύξησης της οργανικής δύ-
ναµης της Πυροσβεστικής στη Πέρα Χώρα, προκειµένου να µετα-
τραπεί από πυροσβεστικό κλιµάκιο σε βαθµό Δ’ τάξεως, που
συνεπάγεται τόσο αύξηση πυροσβεστικών όσο και αύξηση περι-
πολικών οχηµάτων, µε στόχο την καλύτερη κάλυψη του µεγαλύ-
τερου δασικού κυρίως και αστικού ιστού της περιοχής
Λουτρακίου, Βουλιαγµένης, Σχίνου, περιοχές µε µεγάλη επισκε-
ψιµότητα.

Είναι πράγµατα τα οποία νοµίζω ότι είναι σηµαντικά και πρέπει
να υπάρξουν δεσµεύσεις. Έχουµε εδώ πέρα και τον πρόεδρο ο
όποιος είναι και Βουλευτής της περιοχής. Πραγµατικά δεν δεί-
χνει ταχεία κίνηση να είµαστε δύο και πλέον µήνες µετά την πυρ-
καγιά, να πλησιάζει το τέλος του Ιουλίου και να έχουµε µπροστά
µας τον Αύγουστο που όλα στην Ελλάδα πάνε πιο αργά. 

Θα έρθουν τα µπουρίνια ή οι πρώτες βροχές τον Σεπτέµβρη,
κάποιο φαινόµενο ακραίο και θα λέµε «Τι να κάνουµε; Χάσαµε».
Δεν είναι δυνατόν σε µια τέτοια πυρκαγιά που έλαβε τόση δηµο-
σιότητα, που χρειάστηκε να συζητηθεί σε αυτή την Αίθουσα
τόσες πολλές φορές, µε δεσµεύσεις για το τι θα γίνει και τι δεν
θα γίνει σε εκείνη την περιοχή, τελικά να έχουµε χειρότερη κα-
ταστροφή και ουσιαστικές απώλειες ζωής και περιουσίας από
την αδράνεια που εγώ τουλάχιστον βλέπω τόσους µήνες µετά
στην υλοποίηση µέτρων τα οποία σε πρώτο στάδιο είχαν σχεδια-
στεί και στο τελικό σχέδιο µάς λέτε ότι είχαν ολοκληρωθεί για να
µπουν σε προκήρυξη για να βγει εργολάβος, από τις αρχές Ιου-
νίου τα µεν και στη συνέχεια η ολοκλήρωσή τους στα µέσα προς
τέλος Ιουνίου. 

Πέρασε πάρα πολύ καιρός. Πραγµατικά δεν παίρνει άλλο
αδράνεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Λοιπόν, δεν υπάρχει αδράνεια, υπάρχουν οι χρόνοι που χρει-
άζονται για να γίνουν οι µελέτες για να είµαστε σίγουροι ότι οι
µελέτες είναι σωστές. Άλλωστε τις επόµενες µέρες τον Αύγου-
στο ξεκινούν τα αντιδιαβρωτικά έργα. Αυτό είναι το πρώτο βήµα
και αµέσως µετά ή και παράλληλα µε την εξέλιξη των αντιδια-
βρωτικών, µπαίνουν οι εργολαβίες στα ρέµατα για τα αντιπληµ-
µυρικά. 

Ήδη έχουν γίνει, όπως σας είπα, οι εγκρίσεις οι οικονοµικές
έτσι ώστε η περιφέρεια, οι αποκεντρωµένες διοικήσεις και οι δι-
ευθύνσεις δασών να υπογράψουν τις προγραµµατικές συµβά-
σεις, για να µπουν αµέσως τα πρώτα έργα να γίνουν. Και τα
πρώτα έργα είναι κορµοδέµατα, ξυλοφράγµατα, κορµοφράγ-
µατα και µάλιστα, µε πρόταση του Προεδρεύοντος του κ.
Μπούρα, ο οποίος είναι τοπικός Βουλευτής, θα απασχοληθούν
οι ρητινεργάτες, οι ρετσινάδες κατά τη λαϊκή έκφραση, οι οποίοι
ζούσαν από το δάσος, ήταν απαραίτητος σύνδεσµος µεγάλος
κρίκος της αλυσίδας για την καθαριότητα και την ασφάλεια του
δάσους, µε τη συλλογή της ρητίνης. Και βεβαίως, έχουµε απο-
φασίσει και προχωράµε να δουλέψουν εκείνοι, διότι και το δάσος
ξέρουν, αλλά και πάνω απ’ όλα έχουν την εµπειρία και στην
ουσία, πρέπει να τους δώσουµε και ένα αντιστάθµισµα για την
απώλεια του εισοδήµατός τους από αυτήν την πυρκαγιά. 

Είναι ιδιαίτερο το ανάγλυφο. Ο κ. Μπούρας το ξέρει πάρα
πολύ καλά, φαντάζοµαι και εσείς. Πρέπει να µπούνε µόνο για τα
πρώτα έργα -και θα το κάνουν, έχουν βρεθεί δηλαδή τα απαραί-
τητα µέσα- και µε ζώα, µε µουλάρια για να κουβαλάνε τους κορ-
µούς και να τους βάζουν στη σωστή θέση ως µια πρώτη
αντιδιαβρωτική ενέργεια.

Επίσης, αυτό µπορείτε να το δείτε και εσείς, αν πάτε στην πε-
ριοχή. Βέβαια, αµέσως δώσαµε τις εγκρίσεις, τις άδειες και µά-
λιστα, θα έλεγα, πιέσαµε κιόλας, σε συνεργασία µε τους δήµους,
να γίνουν οι κοπές των δέντρων εκατέρωθεν των δρόµων. Αν
πάτε µε το αυτοκίνητό σας στην περιοχή, θα δείτε ότι έχουν απο-
µακρυνθεί αρκετές εκατοντάδες δέντρα που θεωρήθηκαν ότι θα
έπρεπε να µην βρίσκονται εκατέρωθεν των δρόµων για µεγαλύ-
τερη ασφάλεια των διερχόµενων οχηµάτων. 

Εµείς, επίσης, µε έγγραφά µας, µε επικοινωνίες, µε τηλεδιασκέ-
ψεις, καλέσαµε, όπως σας είπα και το ξαναλέω, τις αποκεντρωµέ-
νες διοικήσεις υπό τις οποίες λειτουργούν οι δασικές υπηρεσίες
να συνάψουν προγραµµατικές συµβάσεις µε εµάς για οποιαδή-
ποτε επιπλέον ενέργεια πρέπει να γίνει. Θα τους χρηµατοδοτή-
σουµε. 

Και πάνω από όλα ,βεβαίως, είµαστε σε επικοινωνία και µε τις
δύο περιφέρειες δεδοµένου ότι όπως σας είπα υπάρχουν τα κον-
δύλια στις ΑΕΠ φυσικών καταστροφών, έτσι ώστε αµέσως να βά-
λουν τη διαδικασία σε κίνηση για τη χρηµατοδότηση κυρίως των
αντιπληµµυρικών έργων που είναι τα βαρύτερα έργα έτσι και
υψηλότερου προϋπολογισµού.

Σας λέω, λοιπόν, ότι, ναι, εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
αγωνιούµε και προσπαθούµε σε συνεργασία µε το σύνολο της
δηµόσιας διοίκησης, δηλαδή, τις περιφέρειες, αποκεντρωµένες
διοικήσεις και πάνω απ’ όλα µε τη συµµετοχή και την ενεργό
δράση των τοπικών δήµων να προλάβουµε τον χρόνο, έχουµε
λάβει όλα τα απαραίτητα µέτρα, έχουµε βγάλει όλες τις χρηµα-
τοδοτήσεις και, φυσικά, θα είµαστε από επάνω µε αυστηρό
τρόπο για να ελέγχουµε την ταχύτητα και την αποτελεσµατικό-
τητα και των αντιδιαβρωτικών και των αντιπληµµυρικών έργων.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ολοκληρώνουµε τις επίκαιρες ερωτήσεις µε τη δεύτερη την

υπ’ αριθµόν 2615/404/13-12-2020 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης
εγγράφων του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Η δυτική Αθήνα θα αναπνέει και την καύση των σκουπι-
διών του κέντρου από τη νέα Μονάδα Επεξεργασίας Αποβλήτων
(ΜΕΑ) Φυλής».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για µία γραπτή ερώτηση και αίτηση

εγγράφων που έµεινε αναπάντητη στο κοµµάτι του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, απάντησε µε κάποιον δικό του τρόπο το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης και έτσι µετατράπηκε σε επίκαιρη. 

Αφορά την απόφαση στις 29-10-2020 της Εκτελεστικής Επιτρο-
πής του Ειδικού Διαβαθµιδικού Συνδέσµου του Νοµού Αττικής του
ΕΣΔΝΑ, που ανακήρυξε ως προσωρινό ανάδοχο του διαγωνισµού
µε τίτλο: «Μελέτη - κατασκευή έργων της πρώτης φάσης αποκα-
τάστασης του ΕΣΔΑ δυτικής Αττικής του ΧΥΤΑ Φυλής και µεταβα-
τικής διαχείρισης αποβλήτων» τον οικονοµικό φορέα «ΕΝΩΣΗ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΦΟΡΕΩΝ ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε. - W.A.T.T. A.E.– για την
Α’ αποκατάσταση ΟΕΔΑ ΔΥΤΙΚΗΣ ΑΤΤΙΚΗΣ».

Ενέκρινε δύο έργα στη συνέχεια 15-10-2020 η διυπουργική,
δύο έργα ΣΔΙΤ στην Περιφέρεια Αττικής, προϋπολογισµού 640
εκατοµµυρίων ευρώ. 

Το ένα είναι: «Μονάδα Επεξεργασίας Αποβλήτων για τις ανάγ-
κες του Κεντρικού Τοµέα Αθηνών». Είναι συγκλονιστικό και µόνο
που το ακούµε. Για τις ανάγκες του κεντρικού τοµέα, λοιπόν, το
ΣΔΙΤ στην περιοχή Φυλής, στον ΧΥΤΑ Φυλής, για Μονάδα Επε-
ξεργασίας Αποβλήτων, για τριάντα χρόνια εκ των οποίων τα τρία
θα αφορούν την κατασκευαστική περίοδο και τα υπόλοιπα είκοσι
επτά την περίοδο λειτουργίας. 

Και αντίστοιχα πάλι στον πνεύµονα της δυτικής Αθήνας, αυτή
τη φορά στην Β’ Πειραιά, για τον Πειραιά και τα νησιά, δηµιουρ-
γήθηκε κάτι αντίστοιχα µικρότερο στο Σχιστό. 

Τώρα, µε δεδοµένο ότι η οδηγία 851/2018 κάνει σαφές προς
τα κράτη-µέλη ότι πρέπει να λάβουν δραστικά µέτρα για την πρό-
ληψη παραγωγής απορριµµάτων και όχι τη διαχείριση αφού πα-
ραδοθούν. 
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Ποιες είναι οι ενέργειες που θα κάνετε ουσιαστικά αυτή την
περίοδο; Δεν είναι κάτι που απαντήσατε. Πώς θα χρηµατοδοτη-
θούν τα έργα αυτά ΣΔΙΤ, από πού θα προέρχονται τα 640 εκα-
τοµµύρια ευρώ, θα είναι ευρωπαϊκοί πόροι; Από πού θα
προέρχονται ακριβώς; Για ποιον λόγο επιλέχθηκε η περιοχή της
Φυλής για τη νέα µονάδα επεξεργασίας του Κεντρικού Τοµέα
Αθηνών; Ποιο θα είναι το όφελος του δηµοσίου και του πολίτη
για την κατασκευή των δύο έργων; Επίσης, αιτούµε και συνεχί-
ζουµε να αιτούµε την κατάθεση δύο εγγράφων, τους φακέλους
που περιέχουν τεχνική πρόταση για οικονοµική προσφορά της
«ΗΛΕΚΤΩΡ W.A.T.T.» και τα έγγραφα βάσει των οποίων η διυ-
πουργική επιτροπή ΣΔΙΤ στις 5 Νοεµβρίου του 2020 ενέκρινε τα
δύο έργα διαχείρισης απορριµµάτων στην Περιφέρεια Αττικής,
ως έργα σύµπραξης δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, συνολικού
προϋπολογισµού 640 εκατοµµυρίων ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δική σας απάντηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, το ζήτηµα της διαχείρισης των απορριµµάτων
και των αποβλήτων, σαφέστατα, αποτελεί ένα τεράστιο ζήτηµα
και ένα µεγάλο πρόβληµα εδώ και δεκαετίες για τη χώρα µας, η
οποία, δυστυχώς, δεν τα είχε πάει καλά σε αυτόν τον τοµέα. Η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη, ωστόσο, είναι αποφασισµένη και δίνει
λύσεις και σε αυτό το δαιδαλώδες, σύνθετο πρόβληµα, ώστε να
προστατεύσουµε και τη δηµόσια υγεία και το περιβάλλον.
Απλώς, σας θυµίζω κάποια στοιχεία και θα έρθω αµέσως στα επι-
µέρους ζητήµατα.

Πέρυσι τον Αύγουστο, το 2020, δηλαδή, είχε εγκριθεί από το
Υπουργικό Συµβούλιο το Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων
για τη δεκαετία 2020 - 2030. Είναι ένα ολοκληρωµένο σχέδιο δια-
χείρισης των αποβλήτων και µας δίνει τις γενικές κατευθύνσεις
που πρέπει οποιοσδήποτε διαχειρίζεται τα απορρίµµατα και τα
απόβλητα να ακολουθήσει. Για παράδειγµα, δηλαδή, η ιεράρ-
χηση µας λέει ότι το νούµερο ένα είναι η πρόληψη της δηµιουρ-
γίας των αποβλήτων, η επαναχρησιµοποίηση, η ανακύκλωση και
οι άλλες µορφές ανάκτησης, όπως, δηλαδή, η ανάκτηση ενέρ-
γειας.

Εµείς, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, δίνουµε ιδιαίτερη έµ-
φαση στην πρόληψη δηµιουργίας αποβλήτων και γι’ αυτό έχουµε
εκπονήσει το Εθνικό Πρόγραµµα Πρόληψης Δηµιουργίας Απο-
βλήτων, το οποίο ενεκρίθη από το Υπουργικό Συµβούλιο, αναµέ-
νεται η δηµοσίευσή του σε ΦΕΚ, ενώ έχουµε ξεκινήσει και την
εκπόνηση ειδικού σχεδίου δράσης για την πρόληψη δηµιουργίας
αποβλήτων τροφίµων που, φυσικά, αποτελεί προτεραιότητα για
εµάς.

Πάω στα ειδικά ερωτήµατα. Το πρώτο ερώτηµά σας. Σύµφωνα
µε τις προβλέψεις για τη διαχείριση των παραγόµενων µη επικίν-
δυνων αστικών στερεών αποβλήτων της περιφέρειας, αναπτύσ-
σονται σε πλήρη συµφωνία µε τις κοινοτικές οδηγίες, κατά
προτεραιότητα δράσεις διαλογής, στην πηγή διαφόρων ρευµά-
των αποβλήτων, όπως τα απόβλητα συσκευασιών, βιοαπόβλητα,
λοιπά ανακυκλώσιµα υλικά, ενώ συµπληρωµατικά και προκειµέ-
νου να επιταχύνονται οι στόχοι εκτροπής από την ταφή αποβλή-
των, προβλέπεται η κατασκευή µονάδας επεξεργασίας
αποβλήτων, όπου θα γίνεται η µηχανική διαλογή των σύµµεικτων
αποβλήτων.

Λαµβάνοντας, λοιπόν, όλα αυτά υπ’ όψιν ο ΕΔΣΝΑ, δηλαδή, ο
Ειδικός Διαβαθµιδικός Σύνδεσµος Νοµού Αττικής σχεδιάζει την
κατασκευή µονάδας επεξεργασίας απορριµµάτων, των δήµων
της Περιφερειακής Ενότητας  Κεντρικού Τοµέα Αθηνών, µέσω
σύµπραξης δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, µέσω ΣΔΙΤ. 

Η µονάδα θα εξυπηρετεί τους δήµους - µέλη του συνδέσµου
του Κεντρικού Τοµέα Αθηνών αυτής της περιφερειακής ενότη-
τας. 

Με ρωτάτε πώς θα χρηµατοδοτηθούν αυτά τα δύο ανωτέρω
έργα ΣΔΙΤ και από πού θα προέλθουν τα 640 εκατοµµύρια ευρώ.
Ο ΕΔΣΝΑ υπέβαλε στην Ειδική Γραµµατεία Συµπράξεων, δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα, δηλαδή, πρόταση για την υλοποίηση
του έργου µονάδα επεξεργασίας αποβλήτων για τις ανάγκες της
Περιφερειακής Ενότητας Κεντρικού Τοµέα Αθηνών, η οποία εν-

τάχθηκε στον προβλεπόµενο από τον ν.3389/2005 κατάλογο
προτεινοµένων συµπράξεων. Ακολούθως, υπεβλήθη στη διυ-
πουργική επιτροπή αίτηµα για την υπαγωγή αυτής της σύµπρα-
ξης στις διατάξεις του ν.3389 και µε απόφασή της η διυπουργική
επιτροπή στις 5 Νοεµβρίου πέρυσι, ενέκρινε οµοφώνως την υπα-
γωγή αυτού του έργου στις διατάξεις του νόµου και την υλοποί-
ησή του µε ΣΔΙΤ.

Η αναθέτουσα αρχή µε την επιφύλαξη της τυχόν χρηµατοδο-
τικής συµβολής της στο κατασκευαστικό κόστος του έργου θα
καταβάλει, µετά την έναρξη λειτουργίας του έργου, στην ανώ-
νυµη εταιρεία ειδικού σκοπού, που σύµφωνα µε τον νόµο υπο-
χρεούται ο ιδιωτικός φορέας να συστήσει, περιοδικές πληρωµές
διαθεσιµότητας, µέχρι τη λήξη της σύµβασης - σύµπραξης. Οι
πληρωµές διαθεσιµότητας θα είναι συνδεδεµένες µε την ποσό-
τητα των απορριµµάτων που θα διαχειρίζεται ο ιδιωτικός φορέας
σύµπραξης και θα συναρτώνται προς την τήρηση των κριτηρίων
διαθεσιµότητας και των προδιαγραφών λειτουργίας που θα πε-
ριλαµβάνονται στα τεύχη του διαγωνισµού, αλλά και την επί-
τευξη. Θα έχουν υποχρέωση να πιάνουν τους στόχους που
προβλέπονται από την εθνική και κοινοτική νοµοθεσία.

Η χρηµατοδότηση που µε ρωτάτε, της κατασκευής του έργου
θα γίνει µε ίδια ή και δανειακά κεφάλαια της «Ανώνυµης Εται-
ρείας Ειδικού Σκοπού», ενώ η αναθέτουσα αρχή δεν θα συνει-
σφέρει καθ’ οιονδήποτε τρόπο στη χρηµατοδότηση αυτού του
έργου.

Επίσης, για το συγκεκριµένο έργο εξετάζουµε, σαφέστατα, και
αξιοποίηση πόρων του ΕΣΠΑ, ενώ η αξιοποίηση κοινοτικών
πόρων θα µειώσει τις πληρωµές διαθεσιµότητας, δηλαδή, τα
τέλη χρήσης και θα αυξήσει την απορρόφηση κοινοτικών πόρων
σε ένα έργο υψηλής προστιθέµενης αξίας για τους πολίτες, ενώ,
παράλληλα, θα διασφαλιστεί και η λειτουργικότητά του σε βάθος
χρόνου.

Μακρηγόρησα, κύριε Πρόεδρε, αλλά ήταν η ερώτηση σηµαν-
τική.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Αρσένης έχει τον

λόγο για να δευτερολογήσει.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προσπαθώ λίγο να καταλάβω. Δεν θα δώσει

ούτε 1 ευρώ η ελληνική Κυβέρνηση, αλλά εξετάζει τη δυνατό-
τητα να πληρωθεί το 90% µέσω των ευρωπαϊκών χρηµάτων που
είναι έµµεσα χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου. 

Άρα, ο ιδιώτης ο οποίος θα διαχειριστεί και θα φορολογεί τους
πολίτες επί του συνόλου του κόστους για όλα αυτά τα τριάντα
χρόνια θα λάβει πιθανά το 90% από το ΕΣΠΑ και το υπόλοιπο
από ελληνικές τράπεζες, που έχουµε διασώσει τόσες φορές. Και
µετά θα φορολογεί τους πολίτες; Και θα έχει εγγυηµένες ποσό-
τητες για αυτό; Δηλαδή, µε βάση ποια στοιχεία είναι εγγυηµένες
οι ποσότητες; Όταν οι ποσότητες που θα του δίνουν οι πολίτες
θα είναι µικρότερες λόγω ανακύκλωσης από αυτές που υπάρχει
δέσµευση, θα πληρώνουν οι πολίτες και το δηµόσιο ρήτρες; Διότι
αυτό προβλέπεται στη ΣΔΙΤ Πελοποννήσου που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά το διαδίδει η Κυβέρνησή σας µέσω του ΕΣΔΑ παντού. Γι’
αυτό απορρίφθηκε και η χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή.

Έχουµε εδώ πέρα, δηλαδή, µια δυστοπία όπου όχι µόνο κατα-
στρέφουν το περιβάλλον µέσα από την καύση, όχι µόνο δεν θα
γίνεται στην πράξη η ανακύκλωση -γιατί τα ποσοστά για το τι γί-
νεται στις µονάδες επεξεργασίας αποβλήτων τα γνωρίζουµε,
είναι δηµόσια και είναι πολύ χαµηλά τα ποσοστά ανάκτησης της
ανακύκλωσης- αλλά την ίδια στιγµή έχουµε εγκρίνει παντού
σταθµούς µεταφοράς αποβλήτων -νοµιµοποίηση παράνοµων
σταθµών- που συµπιέζουν τα απόβλητα και έτσι, καθίσταται αδύ-
νατο να γίνει η οποιαδήποτε ανάκτηση στις µονάδες που σχεδιά-
ζετε να κάνετε ιδιωτικοποίηση των απορριµµάτων. Θα πληρώ-
νουν πρόστιµο οι δήµοι για αρκετά σκουπίδια στους ιδιώτες, θα
πληρώνουµε το κόστος στους ιδιώτες που διαχειρίζονται τα
απορρίµµατα, τα οποία θα διαχειριστούν µέσα από το ΕΣΠΑ και
τον τραπεζικό δανεισµό πολλές φορές, πιθανά µε εγγύηση του
δηµοσίου. Θα πληρώνουµε πρόστιµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
γιατί προφανώς, δεν θα κάνουµε επαρκή ανακύκλωση. Θα πλη-
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ρώνουµε πρόστιµα, γιατί κάνουµε διαχείριση στο τελευταίο στά-
διο και γι’ αυτό κιόλας δεν µας χρηµατοδοτούν αυτές τις επεν-
δύσεις και θα πληρώνουµε και πρόστιµα πλέον στον ευρωπαϊκό
προϋπολογισµό, µε βάση αυτό που και εσείς φέρατε, ως κυβέρ-
νηση και νοµοθετήθηκε. Είναι µια φωτογραφική ευρωπαϊκή διά-
ταξη για εµάς, όπου τα κράτη-µέλη που δεν κάνουν επαρκή
ανακύκλωση συνεισφέρουν περισσότερο στον ευρωπαϊκό προ-
ϋπολογισµό.

Σε κάθε περίπτωση, δηλαδή, φέρνετε τον πολίτη σε ένα οικο-
νοµικό αδιέξοδο, όπου σε κάθε περίπτωση θα είναι χαµένος και
περιβαλλοντικά και από άποψη υγείας και οικονοµικά.

Σας καλούµε πραγµατικά να σταµατήσετε αυτό το έγκληµα.
Βλέπουµε τις δηλώσεις και του κ. Πατούλη για νέα µελέτη για
την εξεύρεση χώρου στον ΧΥΤΑ Φυλής, προκειµένου να κάνουµε
έναν καινούργιο χώρο τριακοσίων πενήντα χιλιάδων τόνων στη
Φυλή και στην ουσία, προσπαθούν να νοµιµοποιήσουν τη συνέ-
χιση της επεξεργασίας ταφής και καύσης στη Φυλή.

Σας καλούµε να αλλάξετε πραγµατικά πορεία. Κάντε ουσια-
στική ανακύκλωση, στην πηγή, λιώστε τα απορρίµµατα και να
αναλάβει κάθε δήµος να τα θάβει τοπικά και εκεί όπου δεν είναι
εφικτό, µε διµερείς συµβάσεις µε έναν άλλο δήµο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο να κλείσετε τη σηµερινή συζήτηση των επικαίρων ερω-
τήσεων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, η οποιαδήποτε ενδεχόµενη µερική
χρηµατοδότηση της κεφαλαιακής δαπάνης από την αναθέτουσα
αρχή δεν θα γίνει, όπως σας είπα, µε ίδια κεφάλαια. Θα γίνει µε
αξιοποίηση των κοινοτικών πόρων. Και ποιο θα είναι το αντίκρι-
σµα τους; Θα µειωθούν τα τέλη για τον πολίτη. Αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. Τα οφέλη θα είναι και οικονοµικά, στην τσέπη
των δηµοτών και των πολιτών, αλλά βεβαίως θα είναι και περι-
βαλλοντικά.

Το όφελος των πολιτών, λοιπόν, έγκειται στο ότι θα προκύψει
δραστική µείωση του όγκου των προς διάθεση αποβλήτων, δρα-
στική µείωση επίσης της επικινδυνότητας αυτών των προς διά-
θεση αποβλήτων, περιορισµός και αποφυγή της πιθανότητας
ρύπανσης των υδροφόρων οριζόντων -πάρα πολύ σηµαντικό
αυτό- εξάλειψη, επίσης, της ανάγκης για διαρκή αναζήτηση εκτά-
σεων υγειονοµικής ταφής, επίτευξη των στόχων της χώρας για
την ανακύκλωση, αλλά και την εκτροπή από την ταφή αποβλή-
των, σε συνδυασµό, βεβαίως, µε τις υπόλοιπες δράσεις που προ-
βλέπονται στο περιφερειακό σχέδιο της Αττικής.

Άρα, και οικονοµικό είναι το όφελος για τον ιδιώτη, για τον πο-
λίτη, για τον δηµότη, αφού τα τέλη χρήσης, τα τέλη καθαριότη-
τας θα µειωθούν σε περίπτωση που η αναθέτουσα αρχή, όπως
σας είπα, µερικώς χρηµατοδοτήσει την κεφαλαιακή ανάγκη,
αλλά και περιβαλλοντικά και υγειονοµικά και µε κάθε τρόπο.

Εµείς θέλουµε να αφήσουµε πίσω µας -και το κάνουµε, γι’
αυτό η Κυβέρνηση Μητσοτάκη προχωράει µε ολοκληρωµένες
λύσεις διαχείρισης των αποβλήτων σε όλη την Ελλάδα- τις εικό-

νες που αναφέρατε και εσείς. Επί ΣΥΡΙΖΑ, εγώ θα σας πω πάλι,
µια που αναφερθήκατε στον ΣΥΡΙΖΑ, που είτε πήγαινες στην Κέρ-
κυρα, έβλεπες βουνά από τα σκουπίδια είτε έµπαινες στη Λευ-
κάδα διά θαλάσσης, σε ένα υπέροχο ειδυλλιακό τοπίο και
αριστερά έβλεπες µια χωµατερή και τους γλάρους από πάνω να
τρώνε τα σκουπίδια.

Αυτά εµείς τα αφήνουµε στην άκρη. Προχωρήσαµε και µάλι-
στα, θα έλεγα το πρώτο παράδειγµα, το πρώτο υπόδειγµα ενός
πετυχηµένου ΣΔΙΤ σε αυτόν τον τοµέα ήταν στην Ήπειρο, στον
Νοµό Ιωαννίνων, στη δική µας περιοχή.

Όµως, πέραν αυτών, εµείς θέλουµε να πούµε ότι έχουµε δρά-
σεις για να αναπτύξουµε γρήγορα, µε ταχύτατους ρυθµούς τη
διαλογή στην πηγή των αποβλήτων και των υπολοίπων ανακυ-
κλώσιµων αποβλήτων. Θέλουµε µια ορθολογική, µια φιλική στο
περιβάλλον διαχείριση των απορριµµάτων της Αττικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου λίγο χρόνο.
Και επειδή µε ρωτήσατε για τη Φυλή, για ποιον λόγο επελέγη

η Φυλή, κατ’ αρχάς, να πούµε ότι υπάρχει ο περιφερειακός επι-
χειρησιακός σχεδιασµός της διαχείρισης των αποβλήτων της Ατ-
τικής. Το ξέρετε. Εγκρίθηκε µε την απόφαση µε αριθµό 414/2016
του Περιφερειακού Συµβουλίου Αττικής. Κυρώθηκε, επίσης, στις
19-12-2016 µε µια κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και προβλέπει τη λει-
τουργία µονάδας επεξεργασίας αποβλήτων για τις ανάγκες του
Κεντρικού Τοµέα Αθηνών.

Ο ΠΕΣΔΑ Αττικής, ο περιφερειακός σχεδιασµός δηλαδή, απο-
τελεί σχέδιο διαχείρισης του συνόλου των παραγοµένων στην Πε-
ριφέρεια Αττικής αποβλήτων, όπως εµπίπτουν στον ν.4042/2012
και έχει κάποια κριτήρια. Βάσει αυτών των κριτηρίων επελέγη η
Φυλή. Ποια είναι αυτά τα κριτήρια; Η πρόληψη της παραγωγής, η
προετοιµασία για επαναχρησιµοποίηση, η ανακύκλωση, κάθε εί-
δους ανάκτηση -όπως σας είπα και εγώ πριν και η ανάκτηση ενέρ-
γειας- και φυσικά, την ασφαλή τελική διάθεση των αποβλήτων σε
επίπεδο Περιφέρειας Αττικής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ανακοινώνω ότι δεν συζητούνται κατόπιν συνεννόησης η

πρώτη µε αριθµό 970/23-7-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώρ-
γιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η κοινωνία
της Βοιωτίας απαιτεί ξεκάθαρες απαντήσεις για το τι µέλλει γε-
νέσθαι µε το Γενικό Νοσοκοµείο Θήβας», όπως και η πρώτη µε
αριθµό 7208/11-6-2021 ερώτηση του κύκλου αναφορών - ερωτή-
σεων του Βουλευτή Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Κωνσταντίνου Μάρκου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η
Κυβέρνηση οφείλει να δηµοσιοποιήσει τα ποσοστά θνητότητας
σε όλες τις µονάδες εντατικής θεραπείας της χώρας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης: «Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτηµατολογίου,
νέες ψηφιακές υπηρεσίες και ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρ-
νησης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
22 Ιουλίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου ενιαία επί της
αρχής, επί των άρθρων και επί των τροπολογιών.

Η συζήτηση θα διεξαχθεί µε συνδυασµό φυσικής παρουσίας
και συµµετοχής Βουλευτών µέσω υπηρεσιών τηλεδιάσκεψης
Webex. Ειδικότερα, µε φυσική παρουσία θα συµµετέχουν οι ει-
σηγητές, οι ειδικοί αγωνιστές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι, καθώς και Βουλευτές κατανεµηµένοι µε έναν εξαµελή κύκλο
κατά προτεραιότητα, που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από
κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα σε δύο δωδεκαµελείς κύκλους, µε
αναλογία έκαστος πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον
ΣΥΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδος, ένας από την Ελληνική Λύση και ένας από
το ΜέΡΑ25.

Όσοι από τους παραπάνω Βουλευτές επιθυµούν µπορούν να
συµµετέχουν µε τηλεδιάσκεψη µέσω της πλατφόρµας Webex.
Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν, ήδη, οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές και η αρµόδια υπηρεσία
έχει καταρτίσει κατάλογο που θα σας διανεµηθεί.

Υπενθυµίζω ότι οι οµιλητές που θα τοποθετηθούν µέσω τηλε-
διάσκεψης θα µιλήσουν µόλις ολοκληρωθούν οι κύκλοι των οµι-
λητών µε φυσική παρουσία.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Το Σώµα συµφώνησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε, κύριε συ-

νάδελφε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορείτε. Θα ξε-

κινήσουµε τη διαδικασία.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ζητώ τον λόγο επί της διαδικασίας,

ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η διαδικασία είναι κα-

θορισµένη. Τι θέλετε ακριβώς πείτε, παρ’ όλα αυτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε -και νοµίζω ότι αυτό

αφορά και τους κ.κ. Υπουργούς-, έχουµε ήδη βρει στο αρχείο
µας εννέα υπουργικές τροπολογίες. Αυτό που …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε…
Τον λόγο έχει…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είναι διαδικασία

αυτή. Τι θέλετε να πείτε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ! Τι κάνετε; Διακό-

πτετε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καθίστε, σας παρα-

καλώ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Γιατί τον διακόπτετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καθίστε, σας παρα-

καλώ, κύριε Κάτση. Μην τινάζεστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι κάνετε ακριβώς;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Αφαιρείτε τον λόγο έτσι;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι δυνατόν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχουν κατατεθεί τρο-

πολογίες. Όταν θα πάρει τον λόγο ο εισηγητής σας, θα πει ό,τι
θέλει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος και δικαιούµαι να τοποθετηθώ. Μη δηµιουργείτε ένταση. Δι-

καιούµαι να πάρω τον λόγο επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος έχει το δικαίωµα, αλλά αυτή τη στιγµή δεν προκύ-
πτει κανένα δικαίωµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ζήτησα τον
λόγο επί της διαδικασίας πριν µιλήσει ο οποιοσδήποτε. Θέλετε
να µε φιµώσετε για κάποιον λόγο; Δεν νοµίζω ότι το θέλετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, ολοκληρώ-
στε, αλλά αυτό που πήγατε να πείτε δεν έχει καµµία σχέση µε τη
διαδικασία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν έχει καµµία σχέση µε τη διαδι-
κασία;

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, και προς το Σώµα αλλά και προς όσους
µας παρακολουθούν δείχνω το µέγεθος των τροπολογιών που η
Κυβέρνηση έχει καταθέσει. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι το εξής:
Θέλει η Κυβέρνηση να περάσει ως πληροφορία προς τη Βουλή
και προς την κοινωνία …

Μη γελάτε, κύριε Πιερρακάκη. Είναι κάτι αστείο; Έχω αρκετή
σοβαρότητα σ’ αυτά που καταθέτω, αλλά και στον τρόπο µε τον
οποίον τα καταθέτω.

Εδώ, λοιπόν, κύριε Πιερρακάκη, θέλω κι εσείς να τοποθετη-
θείτε. Πόσο εκσυγχρονιστικό και σύγχρονο είναι το Υπουργείο,
το οποίο νοµοθετούσε χθες µέχρι αργά το βράδυ, να καταθέτει
τροπολογία, ενώ συνεδριάζει δικό του νοµοσχέδιο, στο δικό σας
την επόµενη µέρα; 

Εδώ, λοιπόν, βλέπουµε ότι έχουν έλθει εννιά Υπουργεία µε
αυτήν την ύλη που βλέπετε εδώ για να καταθέσουν νέες νοµο-
θετικές ρυθµίσεις, υποβαθµίζοντας και το νοµοσχέδιο το οποίο
έχετε εσείς να εισηγηθείτε σήµερα. Υπάρχουν πολλοί λόγοι,
πρώτον ότι εσείς θέλετε να υποβαθµίσετε το νοµοσχέδιό σας.
Μπορείτε να µας απαντήσετε αν πράγµατι θέλετε να υποβαθµι-
στεί η συζήτηση για το Κτηµατολόγιο και τις υπόλοιπες ρυθµί-
σεις;

Το δεύτερο είναι ότι βιάζεστε να κάνετε κάποιες τακτοποιήσεις
γιατί κάτι έρχεται. Απαντήστε µας. Έχετε κάποιο σχέδιο και υπο-
βάλλετε όλη αυτήν την ύλη ξαφνικά όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία;
Είναι αυτό επιτελικότητα, κύριε Πιερρακάκη; Βλέπω ότι συνεχί-
ζετε να γελάτε. Γελάτε για την επιτελικότητα; Ειρωνεύεστε την
επιτελικότητα µάλλον του κ. Γεραπετρίτη; Συνεχίζετε να γελάτε
µέσα στο Κοινοβούλιο.

Εδώ, κύριε Πιερρακάκη, σας λέµε -και το λέµε και προς το
Προεδρείο- ότι πρέπει η Κυβέρνηση να µας απαντήσει αν αυτός
είναι ορθός τρόπος νοµοθέτησης. Μπορείτε να µας πείτε τι έκα-
ναν όλα τα υπόλοιπα κόµµατα στο παρελθόν. Για τον εαυτό σας,
όµως, να µας πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Έγιναν αντι-
ληπτά όσα είπατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βλέπουµε ότι αυτό δεν είναι ούτε
άριστο ούτε επιτελικό.

Εµείς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δηλώνουµε ότι είναι απαράδε-
κτη η διαδικασία επί της νοµοθέτησης. Αναρωτιόµαστε τι κρύβει,
διότι µέσα σ’ αυτές τις τροπολογίες µαθαίνουµε ότι παίζονται και
εκατοµµύρια ευρώ και θέλουµε να µας πείτε αν πράγµατι ισχύει
κάτι τέτοιο, κύριε Πιερρακάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, δεν
καταλαβαίνετε ότι µπαίνετε σε ουσία και όχι σε διαδικασία, κάτι
για το οποίο το Σώµα συµφώνησε ό,τι ορίστηκε από τη Διάσκεψη
των Προέδρων;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Προφανώς και θα µπω στην ουσία,
γιατί η ουσία ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό, όχι οι τύποι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Ακουστήκατε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί της ουσίας, λοιπόν, επαναλαµ-

βάνω, κύριε Πιερρακάκη: Θέλει η Κυβέρνηση να υποβαθµίσει το
νοµοσχέδιο για το Κτηµατολόγιο και υποβάλλει εννιά διαφορε-
τικά σχεδόν νοµοσχέδια; Πέστε µας, κύριε Πιερρακάκη. Εδώ εί-
µαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε,
κύριε Φάµελλε.

Κύριε Μπουκώρο, σας παρακαλώ πολύ να µη δώσουµε άλλη
έκταση σ’ αυτό το θέµα. Πέστε µας, εφόσον το δικαιούστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι εγώ δεν
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αντιδικώ ποτέ προσωπικά και τοποθετούµαι πάντα πολιτικά, αλλά
συνεχώς στα τελευταία νοµοσχέδια ο ΣΥΡΙΖΑ ακολουθεί την ίδια
τακτική, µιλώντας για τροπολογίες και για λάθος τρόπο νοµοθέ-
τησης. Κραδαίνει ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ τον όγκο των τροπολογιών, προκειµένου να εντυπωσιά-
σει.

Εδώ τα πράγµατα είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα. Ουσιαστικά
είναι το τελευταίο νοµοσχέδιο πριν την παύση των εργασιών της
Βουλής. Πρέπει να ρυθµιστούν ορισµένα επείγοντα ζητήµατα. Ο
όγκος, κύριε συνάδελφε, είναι ακριβώς γιατί µε διαφορετικό
τρόπο νοµοθετούµε. Εσείς µας φέρνατε εδώ επί τέσσερα χρόνια
µια τροπολογία µια σελίδα, την πετούσατε εκπρόθεσµη και ζη-
τούσατε να ψηφιστεί. Εδώ η κάθε τροπολογία είναι αναλυτική,
έχει την αξιολόγηση, έχει τις εκτιµήσεις για το τι είναι και το τι
ακριβώς διορθώνει, δηλαδή, δεν είναι κάτι το πρόχειρο. Ο όγκος
που δείχνετε στο Σώµα δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία. Σηµασία έχει
η ουσία των τροπολογιών, δηλαδή οι ρυθµίσεις των οφειλών του
κορωνοϊού, οι εµβολιασµοί κατ’ οίκον, η καταπολέµηση της πει-
ρατείας που φέρνει το νοµοσχέδιο, που είναι αρµοδιότητα του
επισπεύδοντος Υπουργού σήµερα. Όλα αυτά δεν έχουν σηµα-
σία;

Άρα ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Πρόεδρε, επειδή αδυνατεί να τοποθετη-
θεί επί της ουσίας, επιχειρεί να δηµιουργήσει εντυπώσεις κενές
περιεχοµένου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δεν είναι ότι αδυνατούµε, κύριε Μπουκώρο.

Δεν προλαβαίνουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κάτση, ηρεµία.

Γιατί τέτοια ταραχή; Τι σας ενοχλεί; Είπατε ό,τι είχατε να πείτε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββας

Χιονίδης για δεκαπέντε λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σήµερα συζητάµε για ένα πολύ σπουδαίο σχέδιο νόµου, το
οποίο είναι ένα ακόµη µεγάλο κοµµάτι στο παζλ της ψηφιακής
Ελλάδας που χτίζουµε για το αύριο. Ήταν προεκλογική δέ-
σµευση η προτεραιοποίηση των θεµάτων του Κτηµατολογίου και
αυτό εγγράφεται καθαρά στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας και σήµερα γίνεται ένα ακόµη άλµα προς τα πάνω όσον
αφορά την κτηµατογράφηση, αλλά κυρίως το πώς αυτό εµπεριέ-
χεται στην εθνική στρατηγική για τη βελτίωση της ψηφιακής µε-
τάβασης.

Αυτό που βλέπουµε σιγά-σιγά να χτίζεται είναι ότι ψηφιακά κά-
νουµε τεράστια άλµατα. Αυτό δεν το βλέπουµε µόνο εµείς στη
Βουλή, το βλέπει ο κάθε Έλληνας και το συναντά ο καθένας στον
δρόµο του. Για πολλά θα µπορούσε κανείς να κατηγορήσει αδί-
κως την Κυβέρνηση, αλλά γι’ αυτό δεν θα µπορούσε να την κα-
τηγορήσει κανείς, ακόµα και απ’ αυτούς που δεν πιστεύουν ούτε
στηρίζουν τις προοπτικές αυτής της παράταξης και αυτής της
Κυβέρνησης. Αυτό είναι προφανές, το ξέρει και ο τελευταίος Έλ-
ληνας πια.

Επίσης, σ’ αυτό το κοµµάτι βασιζόµαστε και στην ψηφιακή ωρι-
µότητα, η οποία έρχεται σιγά-σιγά στην κοινωνία, υποβοηθούν-
των πιθανόν και των συνθηκών του COVID-19. Άρα, λοιπόν, είναι
ένα άλµα ακόµη προς την ψηφιακή Ελλάδα, το οποίο θα δώσει
ευκολία, θα σταµατήσει τη γραφειοκρατία, θα δώσει περισσό-
τερη ασφάλεια στον καθένα και την καθεµιά µας, γιατί επιτέλους
οφείλουµε να προσαρµοστούµε στο αύριο. Το αύριο είναι εδώ.
Οι συνθήκες είναι πολύ συγκεκριµένες.

Πίστευα ότι σ’ αυτά τα θέµατα θα υπήρχε µια τεράστια σύµ-
πνοια και συµπόρευση. Στις επιτροπές φάνηκαν εντάσεις και εν-
στάσεις, οι οποίες θα µπορούσαν πάρα πολύ εύκολα να
ξεπεραστούν κατά τη διάρκεια της συζήτησής µας εδώ. Ακού-
σαµε µε πολλή προσοχή τους φορείς, που διαπιστώσαµε ότι είναι
θετική κατά κύριο λόγο η τοποθέτησή τους ως προς τα θέµατα
επιτάχυνσης της ασφάλειας της ψηφιακής µετάβασης. Όλοι συµ-
φωνούµε. Υπάρχουν, βέβαια, επιφυλάξεις. Όταν ρωτήθηκαν οι
αρµόδιοι φορείς αν αισθάνονται ότι υπάρχει έστω και ένα ψήγµα
ανασφάλειας, απήντησαν ευθέως «όχι». 

Ας µπούµε στο σχέδιο νόµου, το οποίο αποτελείται από 53
άρθρα. Αν θέλετε, να προσθέσουµε και τις τροπολογίες που

ήλθαν, τις οποίες διαβάσαµε. Τέλος πάντων, δεν είναι ό,τι καλύ-
τερο το να έρχονται τροπολογίες, αλλά όταν οι τρέχουσες ανάγ-
κες είναι τέτοιες, πρέπει να έρχονται και ιδιαίτερα όταν είναι
τεκµηριωµένες και έχουν όλα εκείνα τα συστατικά στοιχεία τα
οποία τις στηρίζουν, δηλαδή, ποια είναι για τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, ποια Υπουργεία εµπλέκονται, αναλυτικότατα. 

Και εµείς τις πήραµε χτες. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν είχαµε
και τον χρόνο να τη διαβάσουµε. Γιατί εν τοις πράγµασι το υπο-
στηρικτικό υλικό είναι αυτό που δίνει αυτόν τον όγκο. Άλλως η
τροπολογία θα ήταν περίπου δέκα σελίδες εν συνόλω. Αλλά λύ-
νουν ζητήµατα. Και θα αναφερθώ στο συγκεκριµένο κοµµάτι. Δεν
µπορείς να αφήσεις την τοπική αυτοδιοίκηση, τις καθαρίστριες
οι οποίες θα πάνε αύριο στα σχολεία και να µη λυθεί το θέµα
τους. Για τους υπαλλήλους ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
να δοθεί παράταση, διότι υπήρχε καθυστέρηση και θα µείνουν
πολλοί δήµοι χωρίς να έχουν άτοµα στην αποκοµιδή και σε άλλες
υπηρεσίες. Δεν µπορεί να µην δεχθούµε τις ευεργετικές διατά-
ξεις του Υπουργείου Οικονοµίας και Κοινωνικών όσον αφορά τις
δόσεις οι οποίες γίνονται ιδιαίτερα για τους επιτηδευµατίες αλλά
και τους καθηµερινούς ανθρώπους. Είναι ζητήµατα τα οποία
οφείλουµε να τα κάνουµε, οφείλουµε να τα δούµε. Και υπό αυτή
την έννοια στηρίζουµε. 

Γνωρίζετε ότι τα τελευταία δύο καλοκαίρια και τρίτο αυτό δεν
υπάρχουν τα θερινά τµήµατα για να µπορεί η Βουλή για δύο ή
τρεις εβδοµάδες να µη λειτουργεί ώστε να ξεκουραστούν και
όλα τα µέλη του Κοινοβουλίου αλλά και οι εργαζόµενοι. Υπό
αυτήν την έννοια είναι και χρήσιµα, είναι και απαραίτητα. Ουσια-
στικά δεν είναι καθοριστικά. Είναι ερανιστικά ώστε να µπορέσουν
να λύσουν ζητήµατα τα οποία είναι επείγοντα. Και ο Αύγουστος
θα είναι ένας µήνας ο οποίος κοινοβουλευτικά δεν θα είναι πα-
ραγωγικός. 

Μπαίνοντας, λοιπόν, στο σχέδιο νόµου θέλω να πω ότι το
πρώτο πράγµα είναι η ταχύτητα. Μέχρι σήµερα τι είχαµε λοιπόν;
Μέχρι σήµερα είχαµε τον έλεγχο της νοµιµότητας των στοιχείων
που κατέθετε κάποιος, την ανάρτηση και µετά άρχιζε ο γολγο-
θάς: Υποβολή αιτήσεων, ενστάσεων για διόρθωση και έπρεπε να
περιµένεις πάρα πολύ µεγάλο διάστηµα ώστε να γίνει η τελική
ανάρτηση των κτηµατολογικών στοιχείων. Δηλαδή, θέλαµε τέσ-
σερα χρόνια και κάτι λίγο. Ο φιλόδοξος στόχος και βέβαια πιθα-
νότατος είναι ότι αυτή η διαδικασία θα περισταλεί κατά δύο
χρόνια. Είναι λίγο αυτό; Και συγχρόνως θα µπορεί κάποιος να
αξιοποιεί την περιουσία του. Το 98% των περιπτώσεων δεν έχουν
κανένα πρόβληµα. Αυτό το 2% καθυστερούσε άλλα δύο χρόνια
την υπόθεση. 

Τι λέµε, λοιπόν, σε αυτή την περίπτωση; Ότι όταν υπάρξουν
λοιπόν αυτές οι διαφορές θα καταγράφονται στους κτηµατολο-
γικούς πίνακες και από εκεί και πέρα όλα στα υπόλοιπα θα µπο-
ρεί να γίνονται κοινοπραξίες κανονικά. Είναι παράλογο αυτό;
Είναι απόλυτα λογικό. Γιατί η ψηφιακή µετάβαση είναι και µια µε-
τάβαση στην κοινή λογική. Αυτό κοιτάζουµε και αυτό πραγµα-
τεύεται και το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Να µην περιµένουµε,
λοιπόν, όλες τις αποφάσεις µέχρι να τελεσιδικήσουν, µε ένα δη-
µόσιο που ξέρουµε ότι παρ’ όλες τις φιλότιµες προσπάθειες των
περισσοτέρων δηµοσίων υπαλλήλων, αντικειµενικά είναι αδύνατο
να διεκπεραιωθούν.

Και από εκεί και πέρα έχουµε το θεσµό της διαµεσολάβησης.
Η διαµεσολάβηση είναι κάτι το οποίο το βλέπουµε στις ζωές µας,
το βλέπουµε σε όλο τον κόσµο. Θα µπορεί κάποιος να πηγαίνει
στη διαµεσολάβηση και θα πηγαίνει υποχρεωτικά πρώτα εκεί και
εφόσον υπάρχει άρνηση ή αντίρρηση υπάρχουν όλες οι διαδικα-
σίες, χωρίς σε καµµία περίπτωση να στερείται κάποιος του δι-
καιώµατός του για προσφυγής στα δικαστήρια. Εποµένως, κάθε
διεκδίκηση θα αναγράφεται δίπλα και όποιος θέλει να κάνει έστω
και δικαιοπραξία, θα ξέρει τα πιθανά ελαττώµατα, τις διεκδική-
σεις που υπάρχουν στο συγκεκριµένο ακίνητο. Και µε αυτό τον
τρόπο δεν δεσµεύεται υπέρµετρα η περιουσία των πολιτών, κάτι
το οποίο µας έχει συνηθίσει το ελληνικό δηµόσιο. Όταν έρθεις
σε αντιπαράθεση, οι διαδικασίες είναι τόσο αργές και µπορεί να
κρατήσουν έξι ή οκτώ χρόνια τα δικαστικά. Εποµένως, αυτό είναι
ένα κοµµάτι θετικό. 

Δηµιουργείται η έννοια του κτηµατολογικού εφέτη. Σε δεύτερο
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βαθµό ο εφέτης θα µπορεί εξειδικευµένος των µονοµελών εφε-
τείων να µπορεί να διεκπεραιώνει αυτές τις υποθέσεις. Κρίσιµο
επίσης, το οποίο έληγε ή λήγει η ηµεροµηνία της διόρθωσης των
ανακριβειών, είναι ότι δίδεται παράταση µέχρι τις 31-12-2022
ώστε να µπορεί να γίνεται η διόρθωση ανακριβειών των πρώτων
κτηµατολογικών εγγραφών. Μπορούν λοιπόν οι πολίτες µε µεγα-
λύτερη άνεση -πιθανά λάθη έχουν γίνει- να µπορούν να διορθώ-
σουν χωρίς να έχουν όλες αυτές τις βαριές παρεπόµενες
συνέπειες που είχε η έννοια του αγνώστου ιδιοκτήτη ή των διορ-
θώσεων που µπορεί να γίνουν.

Τώρα όσο αφορά τον άγνωστο ιδιοκτήτη. Πολλοί δεν εγγρά-
ψαν στο Κτηµατολόγιο τα κτήµατά τους για πάρα πολλούς λό-
γους. Άλλος γιατί είναι πολύ µικρής αξίας, άλλος διότι λέει ότι
δεν θα του τα πάρουν ποτέ παρ’ όλο που ο νόµος το ορίζει ρητά.
Εκεί λοιπόν άρχιζε ένας γολγοθάς όταν διαπίστωνες ότι όφειλες
να το κάνεις και δεν έχει δηλωθεί, να περιµένεις µετά χρόνια να
συναινέσει το δηµόσιο και να πει ότι δεν είναι πια δικό του και ότι
το δικαιούσαι µε διαδικασίες πολύ, πολύ άσχηµες και µε τερά-
στια αναµονή. 

Πλέον ορίζεται όρος των εξήντα ηµερών όπου το δηµόσιο
οφείλει να απαντήσει ξεκάθαρα και αν δεν απαντήσει, θεωρεί ότι
δέχεται τη δική σου ένσταση. Υπάρχει επίσης η δηµιουργία των
τριµελών επιτροπών όπου έχουµε και περιπτώσεις όπου δεν
έχουν το θάρρος κάποιοι υπεύθυνοι προϊστάµενοι των κτηµατο-
λογικών γραφείων να έχουν διάφορες αντιρρήσεις και παρ’ όλο
που µερικά πράγµατα είναι εύλογα εκ µέρους των πολιτών. Έχει
όµως αυτή την άποψη, την καταγράφει. Πώς την ξεπερνούσες;
Πολύ δύσκολα. Σήµερα υπάρχει η προσφυγή στην τριµελή επι-
τροπή η οποία δηµιουργείται.

Ένα άλλο κοµµάτι το οποίο είναι µείζον και το οποίο το δέχ-
θηκε όλος ο κόσµος µε πολλή χαρά στο gov.gr, ήταν το να δηµι-
ουργήσουµε τη δική µας θυρίδα, το δικό µας κοµµάτι στη µεγάλη
βιβλιοθήκη του ελληνικού δηµοσίου που λέγεται G-Cloud, τακτο-
ποιηµένα και όπως οφείλαµε. Σήµερα έρχεται να γίνει ο ηλεκτρο-
νικός φάκελος µεταβίβασης ακινήτου µία φορά, για να µπορούµε
να ξέρουµε όλα εκείνα τα στοιχεία τα οποία είναι απαραίτητα και
τα οποία θα µας βοηθούν. Να µπορεί να ζητά ο συµβολαιογρά-
φος εξ αποστάσεως έγγραφα παρά να τρέχει στα υποθηκοφυ-
λακεία, να τρέχει στις διάφορες υπηρεσίες να πάρει όλα αυτά τα
χαρτιά. 

Θέλετε τον µέσο χρόνο των µεταβιβάσεων στην Ελλάδα; Ξε-
περνούν τους οκτώ µήνες κατά µέσο όρο. Και σήµερα ερχόµα-
στε να δώσουµε λύση σε ένα µεγάλο πρόβληµα. Και τέλος
πάντων -γιατί ακούστηκαν και αυτές οι απόψεις- ναι υπάρχουν
ηλεκτρονικά στοιχεία και από την ΑΑΔΕ. Το ζήτηµα εδώ είναι η
διαλειτουργικότητα. Μπορεί να έχουµε τα ατάκτως ερριµµένα
στοιχεία τα οποία δεν διαλειτουργούν. Εδώ λοιπόν µιλούµε για
διαλειτουργικότητα και πάνω από δεκαεπτά πιστοποιητικά θα
µπορούν να παίρνονται ηλεκτρονικά, ώστε να γλιτώσουν την τα-
λαιπωρία.

Και ακόµα για τις επενδύσεις να πάµε καλύτερα και να πά-
ρουµε µια καλύτερη κατάταξη στο «Doing Business» της Παγκό-
σµιας Τράπεζας. Είναι σηµαντικό. Και όλες οι επενδύσεις που
γίνονται δεν είναι απαραίτητο ότι είναι από µεγάλα γεράκια του
εξωτερικού. Είναι επενδύσεις οι οποίες είναι χρήσιµες. Δηλαδή,
δεν λέµε ότι διευκολύνεις µόνο τους µεγάλους, διευκολύνεις τον
καθέναν που θέλει να επενδύσει ή τέλος πάντων θέλει να προ-
στατεύσει ή να µεταβιβάσει την περιουσία του.

Από εκεί και πέρα υπάρχουν στο σχέδιο νόµου διατάξεις οι
οποίες βοηθούν στην καλύτερη οργάνωση του φορέα. Γίνεται η
δυνατότητα να υπάρχουν προγραµµατικές συµβάσεις µε το Τε-
χνικό Επιµελητήριο Ελλάδος για την παροχή υποστηρικτικών τε-
χνικών υπηρεσιών. Είναι λογικό. Απεδείχθη ότι το Τεχνικό
Επιµελητήριο µπορεί να κάνει καλά τη δουλειά του. Το απέδειξε
σε µία σειρά θεµάτων που έγιναν προγραµµατικές συµβάσεις και
βεβαίως θα βοηθήσει και σε αυτή την περίπτωση. 

Δηµιουργείται το µητρώο διαπιστευµένων µηχανικών για τη
στήριξη και την υποστήριξη και της ενηµέρωσης των κτηµατο-
λογικών διαγραµµάτων. Το έχουµε ξαναδεί αυτό, τους διαπιστευ-
µένους µηχανικούς; Βέβαια. Ήταν η λύση για την επίβλεψη και
παρακολούθηση των οικοδοµών. Λειτούργησε καλά; Είναι απο-

λύτως βέβαιο! Διότι εδώ υπάρχει µια λογική ότι σαφώς πρέπει
να τα κάνει όλα το κράτος 

Και ερωτώ: Σήµερα η υπογραφή ενός ιδιώτη µηχανικού όταν
δώσει ψευδές έγγραφο, έχει λιγότερες παρεπόµενες συνέπειες
ποινικές και αστικές για τον µηχανικό ή τον υπογράφοντα απ’ ότι
αν υπογράψει ένας δηµόσιος υπάλληλος; Δεν πρέπει να στηρί-
ξουµε, δηλαδή, αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι είναι υπεύθυ-
νοι, έχουν την άδεια του κράτους, είναι µέλη του Τεχνικού
Επιµελητηρίου και τέλος πάντων υπάρχει µια νοµική θωράκιση
τέτοια ότι δεν µπορεί κάποιος να βάλει την υπογραφή του;  

Υπάρχουν, όµως, και περιπτώσεις σε όλες τις υποθέσεις όπου
κάποιος µπορεί να ξεφύγει από την κανονικότητα; Βεβαίως. Να
λοιπόν, που γίνεται η Επιτροπή Εποπτείας αυτών των ανθρώπων
ώστε να µπορούν να ελέγχονται και, µάλιστα, µε πολύ συγκεκρι-
µένες συνθήκες και σκληρό τρόπο.

Δίνουµε, επίσης, τη δεύτερη ευκαιρία σε όλους τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι ήταν αµίσθου υποθηκοφύλακες ή έµµισθοι υπάλ-
ληλοι των υποθηκοφυλακείων να κάνουν τη µετάβασή τους.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ήταν µεγάλες οι τροπολογίες και ανα-
φέρθηκα σε αυτές, ένα τρίλεπτο θα µου το δώσετε για το νοµο-
σχέδιο.

Από εκεί και πέρα, τα είκοσι εννιά άρθρα αφορούν αυτό το
κοµµάτι, το πώς θα οργανωθεί. Παραδείγµατος χάριν, έχουµε το
κοµµάτι της κυβερνοασφάλειας. Είναι πολύ σηµαντικό. Κανείς δε
λέει ποτέ ότι είναι τελείως ασφαλής, όπως απολύτως ασφαλής
δεν ήταν και τα υποθηκοφυλακεία µε τα έγγραφα µέσα. Παρα-
δείγµατος χάριν, καταστράφηκε το Υποθηκοφυλακείο Κορωπίου
το 1944 και όλα τα έγγραφα των συµβολαίων. Τίποτα δεν είναι
ασφαλές. Όµως, οφείλουµε να έχουµε τη µέγιστη δυνατή προ-
σπάθεια για την ασφάλεια των συγκεκριµένων υπηρεσιών και
µπαίνουν οι διατάξεις για να µπορούν να δουλεύουν είκοσι τέσ-
σερις ώρες το εικοσιτετράωρο, όπως είναι το απολύτως εύλογο.

Νέες υπηρεσίες, λοιπόν, είναι το επόµενο κεφάλαιο. Δηµιουρ-
γούνται τα δίδυµα όπως τα λέω «MY AUTO» και «AUTO CAD».
Δηλαδή, τι είναι αυτά; Να έχεις µε έναν σε ένα έλεγχο όλη την
καταγραφή, σε ποια κατάσταση είναι το όχηµα στο οποίο κινεί-
σαι: ασφαλιστικά, ως προς το κράτος κ.ο.κ..

Το δεύτερο κοµµάτι αφορά τη φωτογραφία µου ή την ψηφιακή
υπογραφή, ώστε να µπορώ ανά πάσα στιγµή να την έχω και αυτή
στην αποθήκη, όπως τη λέµε, τη µεγάλη αποθήκη πληροφοριών
στο G-CLOUD, ώστε να µπορέσω ανά πάσα στιγµή να τη χρησι-
µοποιώ εγώ για τις σχέσεις µου µε το κράτος ή µε οποιοδήποτε
άλλο τρίτο. Και, τέλος πάντων, είναι η ψηφιακή υπογραφή στα
ΚΕΠ. Δηλαδή, αυτό που κάνουµε εδώ και δώδεκα χρόνια στις
τράπεζες, όπου πάµε και λέµε: «Υπογράψτε όχι µε το κανονικό
στυλό, αλλά σε ένα tablet». Αυτό θα γίνεται στα ΚΕΠ και αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Σηµαντικό κοµµάτι, επίσης, είναι αυτό το οποίο γίνεται µε το
Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών και Επικοινωνίας. Βλέπουµε
τις δράσεις που έδωσε, ξεκίνησε επί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ η κυβέρνηση
αυτή το κοµµάτι των οπτικοακουστικών για να φέρουν κόσµο απ’
έξω, να γυρίσουν ταινίες, γιατί αυτό έχει πολλαπλασιαστικά
οφέλη για την κοινωνία και την οικονοµία µας. Έγιναν βελτιώσεις
εκ µέρους µας και από το Υπουργείο µας. Είχε καταθέσει ο κ.
Πιερρακάκης ως Υπουργός. Όµως, από εκεί και πέρα, υπήρξαν
οι γνωστές δυσλειτουργίες, οι οποίες υπάρχουν στον τρόπο δια-
χείρισης. Εποµένως, πρέπει να βρεθεί µία λύση, γιατί τα λεφτά
που µπαίνουν σε αυτές τις περιπτώσεις είναι πάρα πολλά και
είναι λεφτά τα οποία κάποιος θέλει να τα πάρει σε εύλογο διά-
στηµα και να πάρει τις τυχόν επιδοτήσεις που υπάρχουν.

Εποµένως, σε αυτό το κοµµάτι δίνουµε λύσεις, όπως και σε
σχέση µε την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων, ώστε να µπορεί να κάνει καλύτερα τον έλεγχο φάσµατος,
να µπορούν οι υπάλληλοι να πληρώνονται γι’ αυτό. Δηλαδή, κά-
ποιος που θα κάτσει µετά τις δέκα το βράδυ ή σαββατοκύριακο
δεν πρέπει να γίνεται έλεγχος; Το δηµόσιο κλειδώνει την Παρα-
σκευή το µεσηµέρι; Όχι, βέβαια. Να µπορέσουµε να δηµιουργή-
σουµε αυτές συνθήκες, ώστε να λέµε ότι είµαστε µια σύγχρονη
χώρα, µια χώρα που δουλεύει η καρδιά της κάθε µέρα, κάθε ώρα,
κάθε λεπτό. Έτσι κρατιέται ζωντανός ένας οργανισµός, όταν δου-
λεύει συστηµατικά και µε πολύ-πολύ συγκεκριµένο τρόπο.
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Υπό αυτή την έννοια, θεωρώ ότι το σχέδιο νόµου το συγκεκρι-
µένο έχει όλα εκείνα τα θετικά στοιχεία, τα οποία ακολουθούν
την κοινή λογική, µας βάζουν σε ένα διαφορετικό επίπεδο και,
από εκεί και πέρα, οφείλουµε όλοι να σταθούµε θετικά και να ψη-
φίσουµε θετικά, κρατώντας πιθανόν ενστάσεις για πόσο ασφα-
λές είναι ή θα ακούγεται στον κόσµο. Οφείλουµε όλοι µαζί να
δώσουµε µια θετική ψήφο στην ανάπτυξη, στην ψηφιακή Ελλάδα,
στην Ελλάδα που έρχεται. Αυτή ήταν η δέσµευση τουλάχιστον
εκ µέρους µας και λέγεται και από τους άλλους χώρους ότι
σαφώς και το θέλουν αυτό, θέλουν την ψηφιακή Ελλάδα, θέλουν
να κάνουµε βήµατα µπροστά.

Να, λοιπόν, ένα µεγάλο βήµα, στο οποίο καλώ να ακολουθή-
σουµε όλοι για να µπορέσουµε να κάνουµε καλό σε αυτόν τον
τόπο, να διευκολύνουµε, να δώσουµε περισσότερη ασφάλεια, να
γίνουµε περισσότερο σύγχρονοι.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Η ανοχή που δόθηκε σε εσάς θα δοθεί σε όλους. Ο πρώ-
τος εισηγητής καθορίζει και τον χρόνο για τους υπόλοιπους
εισηγητές και ειδικούς αγορητές.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Μάριος Κάτσης.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, ο συνάδελφος εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας

λογικά υπερέβη τον χρόνο γιατί είναι το νοµοσχέδιο, ασχέτως µε
τις τροπολογίες στις οποίες θα αναφερθώ τώρα, πυκνό και σε
περιεχόµενο και όντως χρειάζεται ανάλυση για να γίνει κατα-
νοητό ένα τόσο τεχνικό ζήτηµα.

Όµως, δεν µπορώ να µη σχολιάσω αυτό τον κάκιστο τρόπο,
τον οριακά αντιθεσµικό που νοµοθετεί το επιτελικό κράτος του
κ. Μητσοτάκη. Φέρνετε  ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που αλλάζει
τον πυρήνα του Κτηµατολογίου, που αφορά όλη τη χώρα, την
ακίνητη περιουσία κάθε πολίτη στα κρυφά, εν µέσω καλοκαιριού,
µε δέκα ηµέρες διαβούλευση, µε απανωτές συνεδριάσεις, λίγο
πριν κλείσει η Βουλή και πότε; Τη στιγµή που ταυτόχρονα στο
Κοινοβούλιο συζητιούνται νοµοσχέδια κόλαφος για την κοινωνική
πλειοψηφία, όπως είναι το ζήτηµα της επικουρικής ασφάλισης,
το νοµοσχέδιο για τη διάλυση της παιδείας, που ολοκληρώθηκε
χθες και φέρνετε, ταυτόχρονα, µαζί µε αυτά αλλαγές που τινά-
ζουν στον αέρα και το Κτηµατολόγιο. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργοί, τόσο εµπιστοσύνη έχετε στο µεταρ-
ρυθµιστικό σας προφίλ και τα φέρνετε εν µέσω θέρους ας πούµε
και κρυφά; Γιατί το κρύβετε αυτό το µεταρρυθµιστικό προφίλ;
Για να µην το µάθει κόσµος;

Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Πολλές από τις τροπολογίες που
κατατέθηκαν, χθες, αφορούν νοµοσχέδια που είτε ολοκληρώθη-
καν τις προηγούµενες ηµέρες είτε χθες είτε είναι σε εξέλιξη
Υπουργείων που είναι σε εξέλιξη. Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, για παράδειγµα, την περασµένη βδοµάδα έχει
νοµοσχέδιο. Γιατί φέρνει τώρα τροπολογία το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος σε αυτό, στο Κτηµατολόγιο; Το Υπουργείο Εργασίας
αυτήν τη στιγµή συζητιούνται οι αντεργατικές, αντιλαϊκές πολι-
τικές για την επικουρική ασφάλιση. Γιατί δεν βάζετε εκεί αυτήν
τη διάταξη; Και στο Παιδείας η κ. Κεραµέως, η χειρότερη Υπουρ-
γός Παιδείας -ως γνωστόν- που πέρασε από αυτή τη χώρα µετά
τη Μεταπολίτευση γιατί δεν έβαλε εκεί την τροπολογία της;

Τώρα είναι επιχείρηµα ότι είναι εκπρόθεσµη; Δηλαδή, εδώ
πέρα το έχετε κάνει λάστιχο το Κοινοβούλιο και σας πείραξε να
µη σας πούµε ότι είστε εκπρόθεσµοι, ενώ φέρνετε εννιά νοµο-
σχέδια και δεν ανοίγει µύτη. 

Όµως, είτε άσχετοι είστε είτε τόσο αλαζόνες που νοµίζετε ότι
η Βουλή είναι τσιφλίκι σας. Όµως, τι τα λέω αυτά τώρα, γιατί
γνωρίζω ότι µιλάω σε ώτα µη ακουόντων. 

Να µπω, λίγο, στο νοµοσχέδιο. Πράγµατι, η κατάρτιση του
Κτηµατολογίου είναι το µεγαλύτερο από τα µεγάλα έργα, όπως
έχει χαρακτηριστεί στο παρελθόν. Είναι µία από τις µεγάλες µε-
ταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η Ελλάδα, ώστε να γίνει ένα ευ-
νοµούµενο και σοβαρό ευρωπαϊκό κράτος και έπρεπε εδώ και
δεκαετίες αυτό να ήταν κεκτηµένο. Και εδώ αναδύεται ένα κοµ-
βικό, βαθιά πολιτικό, υπαρξιακό -θα έλεγα ερώτηµα . 

Είµαστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Χιονίδη,
ότι θέλουµε όλοι να γίνει Κτηµατολόγιο στη χώρα; Είµαστε σί-
γουροι;

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Βεβαίως.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Το θέλουν, αλήθεια, όλες οι πολιτικές δυ-

νάµεις σε αυτήν εδώ την Αίθουσα; Και αν ναι, γιατί δεν έχει ολο-
κληρωθεί ακόµα; Γιατί είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που δεν έχει λειτουργικό Κτηµατολόγιο να ξέρει καθένας
τι του ανήκει, Ποια εµπράγµατα δικαιώµατα έχει και που πέφτουν
πάνω στον χάρτη και βρεθήκαµε στην ντροπιαστική θέση να µας
το ζητάει η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Παγκόσµια Τράπεζα σαν
συµβατική υποχρέωση µας αντί να το κάνουµε µόνοι µας; Ήµα-
σταν τόσο άχρηστοι σα χώρα ή µήπως υπήρχε και υπάρχει έλ-
λειψη πολιτικής βούλησης και σκοπιµότητα;

Για να δούµε την πρόσφατη πολιτική ιστορία. Το Κτηµατολόγιο
που µας άφησαν οι Ιταλοί το 1948 το εγκαταλείψαµε. Το δασικό
Κτηµατολόγιο του 1978 εγκαταλείφθηκε και από τις ενστάσεις.
Ακόµα και οι πρόσφατοι κυρωµένοι δασικοί χάρτες έχουν ανα-
σταλεί µέσα σε µία νύχτα από τη δικιά σας Κυβέρνηση. Τη µεγα-
λόπνοη επιχείρηση πολεοδοµικής ανασυγκρότησης του
αείµνηστου Τρίτση τη ροκάνισαν οι δηλώσεις οικοδοµησιµότητας
ως προσωρινή λύση σε περιοχές που καθυστερούσαν οι πράξεις
εφαρµογής, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να αξιοποιηθεί η ει-
σφορά σε γη. 

Να αναφέρω τις µεµονωµένες πράξεις εφαρµογής για ένα ακί-
νητο σε µια γειτονιά που έλυνε το πρόβληµα του και όλες οι υπό-
λοιπες ιδιοκτησίες πήγαιναν στις καλένδες;

Το 2000, επί κυβέρνησης Σηµίτη, ξέσπασε το µεγάλο σκάν-
δαλο µε τις συµβάσεις κτηµατογράφησης. Απωλέσαµε την ευ-
ρωπαϊκή χρηµατοδότηση του προγράµµατος κατάρτισης
Κτηµατολογίου στη χώρα µας και µας επιβλήθηκε πρόστιµο από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Να αναφέρω, επίσης, τα διαγράµµατα εφαρµογής σε µια
πλευρά, τεχνικές εκθέσεις χάραξης γραµµής αιγιαλών για ένα
παραθαλάσσιο ακίνητο. Είναι πράγµατα που έχουν γίνει στη
χώρα -τα ξέρουµε όλοι- και είναι απεχθείς εφαρµογές της κατά
περίσταση αντιµετώπισης τεχνικών, νοµικών και περιβαλλοντικών
ζητηµάτων. 

Και το επόµενο ερώτηµα είναι: Τις πταίει; Φταίει το ζαβό το ρι-
ζικό µας; Η απάντηση είναι «όχι», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Η αλήθεια είναι απλή. Από συστάσεως του ελληνικού κράτους,
µε λίγες λαµπρές εξαιρέσεις, οι δυνάµεις του παλαιοκοµµατι-
σµού, της συντήρησης, του πελατειακού κράτους, του ρουσφε-
τιού, οι οικοπεδοφάγοι καταπατητές που βρέθηκαν µε µεγάλη
περιουσία σε µια νύχτα και οι πολιτικοί τους εκπρόσωποι, που
συµπεριφέρονται ως νόµιµοι ιδιοκτήτες της χώρας, είχαν κάθε
συµφέρον να µη γίνει ποτέ κτηµατολόγιο στη χώρα. Και αυτό
γιατί η µικρή και µεγάλη διαπλοκή ευδοκιµούσε σε γκρίζες
ζώνες. Ευνοούνταν από το άναρχο τοπίο που αποτελούσε προ-
ϋπόθεση της αναπαραγωγής του συστήµατος του παλαιοκοµµα-
τισµού. Για να δανειστώ και µια ποδοσφαιρική έκφραση, δεν
αντέχεται το «50 - 50», οι καθαροί κανόνες δηλαδή. Γι’ αυτό δεν
είχαµε Κτηµατολόγιο στη χώρα και αυτή είναι η αλήθεια. 

Κι ερχόµαστε στο σήµερα. Μήπως µε αυτό που εισηγείστε εδώ
θα αποκτήσουµε επιτέλους Κτηµατολόγιο; Ή µήπως τινάζουµε
στον αέρα µια µεγάλη µεταρρύθµιση λίγο πριν ολοκληρωθεί, ενώ
βρίσκεται στην τελική ευθεία και ενώ είχε µπει στις ράγες υλο-
ποίησης, και για άλλη µια φορά στην ιστορία την ανατρέπουµε; 

Με το νοµοσχέδιο παραδίδεται στη λειτουργία ένα ηµιτελές
έργο και ταυτόχρονα µας λέτε ότι η εξ ορισµού ανορθόδοξη
αυτή επιλογή διασφαλίζει τρία πράγµατα, στα οποία και θα απαν-
τήσω: την επιτάχυνση ολοκλήρωσής του, την απλούστευση των
διαδικασιών και την ασφάλεια στις συναλλαγές. 

Για να δούµε λίγο τα στοιχεία της κτηµατογράφησης στη χώρα
και πάµε να δούµε επιγραµµατικά αν κάνετε επιτάχυνση, απλού-
στευση ή ασφάλεια στις συναλλαγές ή ακριβώς το αντίθετο από
αυτό που λέτε, κατά την προσφιλή τακτική σας -είναι αλήθεια-
των ευφηµισµών και του αυτοπαινέµατος. 

Ο ν.4512/2018, ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, έβαλε µπρος την κατάρ-
τιση του Κτηµατολογίου που καρκινοβατούσε και µετατρέψαµε
το Κτηµατολόγιο Α.Ε. σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
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ώστε να προσδώσει κύρος στο θεσµό αλλά και εργαλεία στο
θεσµό. Παραλάβαµε τις διαδικασίες κτηµατογράφησης µε πολλά
προβλήµατα, που ήταν τότε περίπου στο 25%, και µέσα σε δύο
και κάτι χρόνια φτάσαµε στο 60%. 

Επιγραµµατικά, οι κτηµατογραφήσεις του υπολοίπου της
χώρας που προκηρύχθηκαν το 2016, το «Κτήµα 16», αφορούν
την κτηµατογράφηση περίπου 16,5 εκατοµµυρίων εµπράγµατων
δικαιωµάτων σε τριάντα δύο συµβάσεις µε συνολική διάρκεια
ολοκλήρωσης σαράντα επτά µήνες. 

Το βασικό µυστικό της σύνταξης της κτηµατογράφησης είναι
η µεγάλη συµµετοχή των ιδιοκτητών, ούτως ώστε να συµπληρω-
θεί το παζλ που λείπει. Για τις είκοσι οκτώ από τις τριάντα δύο
συµβάσεις του προγράµµατος, η συλλογή των δηλώσεων ιδιο-
κτησίας στις 19-7-2021, δηλαδή, του µήνα που διανύουµε, έχει
ολοκληρωθεί για 9,3 εκατοµµύρια εµπράγµατα δικαιώµατα σε
σύνολο 13,8 προεκτιµώµενων δικαιωµάτων, δηλαδή σε ποσοστό
66,9% γι’ αυτές τις είκοσι οκτώ. 

Για τις υπόλοιπες τέσσερις συµβάσεις, µε συνολικό αριθµό 2,7
εκατοµµύρια εµπράγµατα δικαιώµατα, είτε µόλις προσφάτως ξε-
κίνησε η συλλογή -30-6 στο Ρέθυµνο και 5-7 στις Κυκλάδες- είτε
δεν έχει ξεκινήσει ακόµα, όπως είναι τα Χανιά ή το βόρειο Ηρά-
κλειο, είτε δεν έχει υπογραφεί καν σύµβαση, όπως είναι στο
Νοµό µου στη Θεσπρωτία ή στην Κέρκυρα. 

Εποµένως, δεν έχουν υποβληθεί δηλώσεις για 7,3 εκατοµµύ-
ρια εµπράγµατα δικαιώµατα σε σύνολο 16,5 εκατοµµυρίων, δη-
λαδή, ποσοστό 44,14%. 

Ως προς την ολοκλήρωση των παλαιότερων κτηµατογραφή-
σεων, υπάρχουν συµβάσεις σε εξέλιξη τόσο από τα προγράµ-
µατα του 2011 και του 2014, η β’ φάση κτηµατογράφησης
Αθήνας, Βόλου, Λαµίας, Λιβαδειάς -το «Κτήµα 14β’ δηλαδή- αλλά
και από τα αντίστοιχα του 2018 -Λαυρεωτική και λοιπά. 

Και µάλιστα, κύριε Στύλιο, σε µια αναφορά σας στην επιτροπή
ότι δεν έχει γίνει κτηµατογράφηση στην Αθήνα και καθυστερούν,
βγήκε µια ανακοίνωση από τους µελετητές ότι ψεύδεστε και θα
ήθελα να απαντήσετε σε αυτό. 

Σε καµµία από τις τριάντα δύο συµβάσεις του προγράµµατος
για το υπόλοιπο της χώρας δεν έχει πραγµατοποιηθεί ανάρτηση
του Κτηµατολογίου µέχρι σήµερα. Γιατί; 

Δύο είναι οι κύριοι λόγοι. Πρέπει πρώτα να προσέλθουν όλοι
οι ιδιοκτήτες να δηλώσουν τα ακίνητά τους και, δεύτερον, για να
τα δηλώσουν έγκαιρα και σωστά πρέπει να ληφθούν τα αντί-
στοιχα της εµπλοκής των ιδιοκτησιών µε τη δήλωση των Διευ-
θύνσεων Δασών των υπό διόρθωση και των υπό αναστολή από
την Κυβέρνησή σας αναρτηµένων δασικών χαρτών. 

Και τι έρχεστε να κάνετε µε το παρόν σχέδιο νόµου; Μας λέτε
ότι η κτηµατογράφηση ολοκληρώνεται πριν από την έκδοση των
αποφάσεων των επιτροπών υποθέσεων κτηµατογράφησης. Αν
είναι δυνατόν! Με άλλα λόγια, επί της ουσίας, το κτηµατολόγιο
δεν ολοκληρώνεται ποτέ! 

Και παρακάτω λέτε ότι για πρώτη φορά στο κτηµατολογικό
φύλλο του κάθε ακινήτου θα αναγράφονται οι εκκρεµότητες ως
προς τα δικαιώµατα (αιτήσεις και αντίθετες απόψεις). Μα, αυτή
όµως η ρύθµιση ανατρέπει όλο τον πυρήνα, το βασικό σκοπό
ύπαρξης του Κτηµατολογίου! 

Το Κτηµατολόγιο το θέλουµε, για να µην έχουµε εκκρεµότητες
ως προς τα γεωχωρικά δεδοµένα και τα εµπράγµατα δικαιώµατα,
να ξέρουµε, δηλαδή, ποιο χωράφι ή οικόπεδο ή σπίτι ανήκει σε
ποιον και πού είναι ακριβώς στο χάρτη. Κτηµατολόγιο και εκκρε-
µότητες δεν πάνε µαζί! Δεν πάνε µαζί! Αυτό σας το είπα και στην
πρώτη συνεδρίαση, ότι δεν είναι µεταρρύθµιση. Μοιάζει περισ-
σότερο µε προφητεία του γέροντα Παϊσίου. Θα είναι σαν να
έχουµε Κτηµατολόγιο, αλλά δεν θα έχουµε!

Κύριοι Υπουργοί, δεν κάνετε τίποτα άλλο από το να ψηφιοποι-
είτε τις εκκρεµότητες και να ταλαιπωρείτε τους πολίτες και τη
χώρα. 

Μήπως όµως κάνετε επιτάχυνση της ολοκλήρωσης του Κτη-
µατολογίου; Όχι φυσικά, αφού το κλείνετε άρον-άρον και πολ-
λαπλασιάζετε τις εκκρεµότητες.  Σε όλες τις συνεδριάσεις ποιο
είναι το βασικό σας επιχείρηµα; Ότι µόνο το 2% έχει ενστάσεις
και αντιρρήσεις και δεν µπορεί να εµποδίζει το υπόλοιπο 98%
από το να αναρτηθεί το Κτηµατολόγιο. 

Μα, µε τα στοιχεία που σας έδωσα λίγο παραπάνω, που δεν
αµφισβητούνται, το 44% δεν έχει κτηµατογραφηθεί για το υπό-
λοιπο της χώρας -που είναι µάλιστα κυρίως σε επαρχία- και στο
κάτω κάτω δεν έχετε κάνει και καµία καµπάνια να πάει κόσµος
να δηλωθεί στο Κτηµατολόγιο. Και εκεί πραγµατικά υπάρχει το
πρόβληµα µε τα οικόπεδα, τα χωράφια -που µπαίνει ο ένας στου
άλλου-, ενστάσεις µε το δασαρχείο. 

Εδώ δεν έχετε ολοκληρώσει τους δασικούς χάρτες και τα κά-
νετε µπάχαλο µε τους ήδη αναρτηµένους ή µε την αναστολή
τους. Πώς θα δηλώσει ο άλλος Κτηµατολόγιο, κύριοι Υπουργοί;
Πώς θα δηλώσει Κτηµατολόγιο; Μπορείτε να απαντήσετε; 

Ο κ. Στύλιος σε µια συνέντευξή του το παρέκαµψε. Δεν απάν-
τησε, όταν ρωτήθηκε γι’ αυτό το θέµα, όταν του τέθηκε. Μόνο
2% θα είναι οι ενστάσεις εκεί, κύριοι της Κυβέρνησης, ή 20%,
όταν γίνει η προανάρτηση στο υπόλοιπο 44%; 

Το 2% µπορεί να ισχύει στις αστικές περιοχές, όπως είναι η
Αθήνα και λοιπά, που µπορεί να είναι πολλά τα ακίνητα κυρίως
κτίρια, αλλά είναι κατοχυρωµένα, χωρίς ενστάσεις. Όµως, αλλά
από τα στοιχεία που έχουµε ακόµα και στις περιοχές του 57%
που έχει γίνει η κτηµατογράφηση, υπάρχουν απορριφθέντα δη-
λωµένα δικαιώµατα της τάξης του 10%. «Το 2% που κολλάει το
98%» δεν ισχύει σε καµµία περίπτωση και είναι απολύτως παρα-
πλανητικό και ψευδές επιχείρηµα. 

Πάω στο τρίτο σας επιχείρηµα. Μήπως φέρνετε απλούστευση,
όπως λέτε; Μα, ήδη έχουµε αναφέρει ότι για ένα ποσοστό της
τάξης του 45% ως 50%, που ούτε είχε ιδιοκτησιακό πρόβληµα
προ Κτηµατολογίου ούτε και απέκτησε µετά την ένταξή του στο
Κτηµατολόγιο -εµπλοκή µε δασικά, αιγιαλό, ρέµατα, δηµόσιες
εκτάσεις, όµορους ιδιοκτήτες-, θα µπορούσατε να το εντάξετε
στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο µε τις ισχύουσες διατάξεις. 

Στο δικό µας νόµο το Μάρτη του 2019 -τον ν.4602 και το
άρθρο 6α που προστέθηκε στον ν.2308/1995- ακριβώς για να
απλουστεύσουµε και να επιταχύνουµε τις διαδικασίες, υπήρξαν
προβλέψεις για συναινετικές διαδικασίες, που θα υποβάλλονταν
στην ανάρτηση, για να µη χρειαστεί να εξεταστούν από επιτρο-
πές -αυτό δηλαδή που δήθεν εσείς έρχεστε να κάνετε µε το νο-
µοσχέδιο. Για τις περιοχές όπου θα δεν θα εκκρεµούσαν
ενστάσεις δηλαδή, θα περαιωνόταν η κτηµατογράφηση, ενώ για
τις υπόλοιπες λίγες περιπτώσεις θα περαιωνόταν η κτηµατογρά-
φηση µόνο µετά την έκδοση των αποφάσεων των επιτροπών. 

Τη διάταξη αυτή δεν την εφαρµόσαµε ποτέ! Δεν κάνατε τίποτε
για να προσέλθουν οι πολίτες στην κτηµατογράφηση και τώρα
έρχεστε µε σχέδιο και δόλο τελικά να µεταφέρετε στη λειτουργία
του Κτηµατολογίου ανεπίλυτα όλα τα προβλήµατα και τα θέµατα
της κτηµατογράφησης. 

Ποιες είναι οι συνέπειες της πράξης σας αυτής, της νοµοθέ-
τησης; 

Πρώτον, να υπονοµεύει την αξιοπιστία του θεσµού, ο οποίος
διαρκώς αµφισβητείται από εκείνους που έχουν συµφέρον να
µην ολοκληρωθεί ποτέ το Κτηµατολόγιο. 

Δεύτερον, να θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των συναλλαγών.
Η  ασφάλεια στις συναλλαγές µε τη δηµοσιοποίηση στο κτηµα-
τολογικό φύλλο του άτυχου εµπλεκόµενου µε ενστάσεις, αιτή-
σεις διόρθωσης των διεκδικήσεων και των προβληµάτων της
ιδιοκτησίας του -τα οποία µάλιστα θα τον ακολουθούν και για
άγνωστο χρονικό διάστηµα, αφού δεν έχουν προθεσµία οι διαπι-
στευµένοι µηχανικοί και οι διαµεσολαβητές να βγάλουν πόρισµα-
, αλλά και το πλήθος των µη ενταγµένων στο Κτηµατολόγιο
ιδιοκτησιών αγνώστου ιδιοκτήτη, που θα πολλαπλασιαστούν στο
πρόγραµµα του υπολοίπου της χώρας, θα δηµιουργήσουν του-
λάχιστον, στην καλύτερη περίπτωση, σοβαρή καθυστέρηση στις
συναλλαγές και θα φέρουν ακριβώς τα αντίθετα αποτελέσµατα
από τις κυβερνητικές προθέσεις που έχετε για την ένταξη της
χώρας στην κατηγορία «Doing Business». 

Πρόκειται µάλλον για οµηρία των ιδιοκτησιών αυτής της κατη-
γορίας και τροχοπέδη για την προσδοκώµενη ανάπτυξη.

Άρα, λοιπόν, ούτε επιτάχυνση κάνετε ούτε απλούστευση -το
απέδειξα αναλυτικά- ούτε ασφάλεια στις συναλλαγές. Τι κάνετε,
όµως, είναι το θέµα: Αναπαράγετε τον παλαιοκοµµατισµό που
έχει κάθε συµφέρον να µην ολοκληρωθεί το Κτηµατολόγιο ποτέ,
απονεκρώνετε τον φορέα, δηµιουργώντας ένα Κτηµατολόγιο-
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«out-source» µε διαπιστευµένους µηχανικούς και δικηγόρους και
προσπαθείτε να ελέγξετε κοµµατικά το Κτηµατολόγιο, δηµιουρ-
γώντας εγκάθετη Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων, αλλά και παρεµ-
βαίνοντας στην επιλογή προϊσταµένων των κτηµατολογικών
γραφείων µε δύο από τα τρία µέλη διορισµένα από την Κυβέρ-
νηση.

Ποιος είναι ο σκοπός σας; Δύο σκοπούς έχετε: Πρώτον, στις
µεγάλες πόλεις και κυρίως στην Αθήνα, όπου πράγµατι µπορεί
οι εκκρεµότητες να είναι 2%, ετοιµάζετε ένα µεγάλο «πάρτι real
estate» συγκέντρωσης περιουσίας στα χέρια λίγων µε τη λειτουρ-
γία του Κτηµατολογίου, µε το µπάχαλο µε τους δασικούς χάρτες,
µε τον Πτωχευτικό Κώδικα που ψηφίσατε, αλλά και µε εκείνο το
2% που µπορεί να είναι λίγες περιπτώσεις µε κυρίως αντιδικία µε
το δηµόσιο.

Όµως, µπορεί να πρόκειται για φιλέτα που ορέγονται τα µεγάλα
συµφέροντα. Πώς; Στα ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη µε τις ρυθµί-
σεις που εισάγετε -σας το είπαν και οι φορείς- υπάρχει κίνδυνος
να οδηγηθούν χιλιάδες ιδιοκτήτες σε δικαστικές προσφυγές, για
να αντιµετωπίσουν τις µαζικές αρνητικές -αναιτιολόγητες, µάλι-
στα- απαντήσεις, στις οποίες αναγκάζεται να καταφεύγει το δη-
µόσιο εξαιτίας της αδυναµίας που έχει να απαντήσει εντός εξήντα
ηµερών, εκτός, βέβαια, αν έχει να αντιµετωπίσει µεγάλα συµφέ-
ροντα, όπου ξαφνικά θα βλέπουµε να συναινεί, έστω και διά της
µη απάντησης, καθώς αν δεν απαντήσει τεκµαίρεται συναίνεση.

Εξάλλου, έρχεστε να εισαγάγετε τον θεσµό των διαµεσολαβη-
τών και των διαπιστευµένων µηχανικών, που τους µεταφέρετε αρ-
µοδιότητες που πρέπει να εκτελεί ο φορέας του Κτηµατολογίου.
Αντί να στελεχώσετε τις κενές οργανικές θέσεις του υποστελεχω-
µένου φορέα, κάνετε ένα Κτηµατολόγιο έξω από το Κτηµατολόγιο.
Τα ίδια, βέβαια, κάνατε και στον ΕΦΚΑ µε τις συντάξεις, τα ίδια και
σε πολλά άλλα Υπουργεία, όπως στο Ανάπτυξης, στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας για αδειοδοτικές διατάξεις, δηλαδή
ένα «δεξιό κράτος ΙΧ» χωρίς θεσµική µνήµη.

Αλήθεια, πείτε µας µετρήσιµα ποιο είναι το αποτέλεσµα της
µεταρρύθµισης στον ΕΦΚΑ; Εκδίδετε συντάξεις µε τους διαπι-
στευµένους; Όχι. Βάζετε τους πολίτες να πληρώνουν από την
τσέπη τους και το ίδιο θα συµβαίνει και µε τις ενστάσεις στο Κτη-
µατολόγιο.

Θα µπορούσε, βέβαια, ο θεσµός των διαπιστευµένων µηχανι-
κών να βοηθήσει εδώ που φτάσαµε υπό αυστηρές προϋποθέ-
σεις, όπως γίνεται και στο εξωτερικό. Όµως, δεν σας έχουµε
καµµία εµπιστοσύνη.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, σας κάνουµε προτάσεις, σας είπαµε για
τη διαµεσολάβηση ότι θα µπορούσε να είναι προαιρετική και να
περιλαµβάνατε και τις διατάξεις του εξωδικαστικού συµβιβασµού
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, αλλά έχετε άλλα στο µυαλό
σας.

Ενώ και την τελευταία στιγµή συνεχίζετε τις διαβουλεύσεις
κάτω από το τραπέζι, καθώς αφαιρέσατε τους Μηχανικούς Γεω-
πληροφορικής και Τοπογραφίας ΤΕ που είχατε µέσα στο αρχικό
κείµενο της δηµόσιας διαβούλευσης -τραγελαφικό, στο αρχικό
κείµενο είχατε τους Μηχανικούς Πληροφορικής, όταν το βάλατε
στις επιτροπές έλειπαν!- και αυτό σάς εκθέτει ανεπανόρθωτα.
Δεν το καταλαβαίνετε ότι σας εκθέτει;

Και σας καλούµε να φέρετε τώρα νοµοτεχνική βελτίωση και
να άρετε αυτή την αδικία. Καλό θα σας κάνει, κύριε Στύλιο, όχι
κακό.

Και να σας πω και κάτι; Είχαµε πολύ µεγάλη πίεση, όλα τα κόµ-
µατα υποστηρίξαµε αυτή την αδικία, να φέρουµε τροπολογία.
Εγώ δεν θα φέρω τροπολογία και ξέρετε γιατί δεν θα φέρω τρο-
πολογία για να λυθεί αυτή η αδικία; Γιατί εσείς τη δηµιουργήσατε
αυτή την αδικία. Εσείς τους είχατε στη διαβούλευση να µπαίνουν
στο µητρώο των διαπιστευµένων, εσείς τους βγάλατε. Ξανα-
βάλτε τους εσείς! Εσείς έχετε ευθύνη.

Παράλληλα, προσπαθώντας να επιλύσετε το πρόβληµα της
υποστελέχωσης του φορέα, θέτετε σε τριετή υπηρεσιακή οµηρία
τους εργαζόµενούς του. Πρόκειται για εξόφθαλµη παραδοχή της
αποτυχίας σας, ενώ για τους ήδη εργαζόµενους του φορέα, που
µεταφέρθηκαν από τα υποθηκοφυλακεία, δεν κάνατε καµµία
πρόβλεψη -να πω και αυτό- για την εξίσωση των αµοιβών τους
και την αναγνώριση της προϋπηρεσίας.

Δεύτερη αδικία, τρεις αδικίες για το θέµα των εργαζοµένων,
δεν µπορεί να συστήνετε επιπλέον δώδεκα θέσεις δικηγόρων µε
έµµισθη εντολή και την ίδια στιγµή οι εργαζόµενοι να έχουν αυτή
τη µεταχείριση.

Και έρχοµαι και λίγο σε ένα σύντοµο σχόλιο στα ψηφιακά. Στε-
κόµαστε θετικά απέναντι στα άρθρα 31 έως 33. Είναι αυτονόητα
βήµατα, που θα βοηθήσουν και τους επαγγελµατίες φωτογρά-
φους και τους ιδιοκτήτες οχηµάτων.

Επισηµαίνουµε ωστόσο ότι η ψηφιοποίηση φωτογραφιών και
ιδιόχειρων υπογραφών κατ’ αυτόν τον τρόπο απαιτεί πρόσθετα
εχέγγυα αξιόπιστης αυθεντικοποίησης, ταυτοποίησης των πολι-
τών, προκειµένου να µη βρεθούν εκτεθειµένοι.

Και, κύριε Πιερρακάκη, έχετε δύο κίτρινες κάρτες από µας,
δύο κίτρινες κάρτες σε αυτό το θέµα και στο κενό ασφαλείας της
εξουσιοδότησης του Ελληνικού Πιστοποιητικού Εµβολιασµού,
όπου σκαναριζόταν από άλλη εφαρµογή και όχι από την επίσηµη
της Ελληνικής Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας, από την
κάµερα ενός κινητού.

Για παράδειγµα, ο κ. Γεωργιάδης που ανέβασε το ελληνικό πι-
στοποιητικό λίγες µέρες πριν, αν το σκάναρε κανείς µε τη φωτο-
γραφική του µηχανή από το κινητό, µπορούσε να αποθηκεύσει
τα στοιχεία του κ. Γεωργιάδη. Σήµερα το άλλαξε η Κυβέρνηση,
που δήθεν δεν είχε πρόβληµα αξιοπιστίας και ασφάλειας και
τώρα δεν µπορεί απλά να το κατεβάσει, µπορεί, όµως, να έχει
πρόσβαση. Δεν ζητάει δηλαδή log in. Μπορούσε, δηλαδή, ο κ.
Γεωργιάδης, µάλλον όλη η Ελλάδα, όλη η χώρα, αφού το έδωσε
στη δηµοσιότητα, να κατεβάσει το προσωπικό πιστοποιητικό του
κ. Γεωργιάδη. Είναι αυτό ασφάλεια; Το διορθώσατε, αλλά, όπως
είπα, ένα, το µικρό µέρος που δεν µπορεί να το κατεβάσει, αλλά
το δις εξαµαρτείν -που λένε- ουκ ανδρός σοφού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Σχετικά µε την εικοσιτετράωρη λειτουργία της Γενικής Διεύ-
θυνσης Κυβερνοασφάλειας στο άρθρο 34, είναι χρήσιµο και ση-
µαντικό αυτό το άρθρο. Ωστόσο, προβληµατίζει έντονα η
υποστελέχωση της εν λόγω Υπηρεσίας, την οποία το Υπουργείο
δεν αντιµετωπίζει µε µόνιµες λύσεις, αλλά µε µπαλώµατα που
ανοίγουν αλλού τρύπες.

Στα άρθρα 35 έως 37 το Υπουργείο έρχεται να προσθέσει ξε-
χασµένες ρυθµίσεις σε ποιον νόµο; Στον ν.4727/2020 του δικού
σας Υπουργείου, τον οποίο µε µεγαλοµανία επιµένατε τότε να
αποκαλείτε Κώδικα Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Τι αποδεικνύεται
σήµερα, που τον τροποποιείτε µέσα σε λίγους µήνες; Ότι ήταν και
αυτό ένα προχειρογραµµένο νοµοσχέδιο, πέραν του ότι σε µε-
γάλο βαθµό ήταν copy-paste παλιών νόµων, γιατί µετά από δέκα
µήνες έρχεστε να προσθέσετε και να τροποποιήσετε διατάξεις
του.

Με τα άρθρα 38 και 40 για το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών
Μέσων και Επικοινωνίας -παρεµπιπτόντως αλλάζετε και αλλού µε
τροπολογία τον νόµο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, τον και καλά κώ-
δικα, θα αναφερθώ λίγο παρακάτω- για το ΕΚΟΜΕ, θα σταθώ σε
δύο σηµεία. Πάλι βλέπουµε να υπάρχει, για παράδειγµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κάτση, δείτε
και το ρολόι απέναντι λίγο!

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, δεκαοκτώ λεπτά µί-
λησε ο κ. Χιονίδης, εγώ, που πρέπει να κάνω και λίγο αντιπολί-
τευση, λίγο παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, εσείς µιλάτε εί-
κοσι λεπτά και µισό. Εντάξει, τελειώστε, όµως.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τρία
λεπτάκια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι τρία λεπτάκια!
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δύο, δυόµισι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, θα κοπούν από

τη δευτερολογία, προχωρήστε.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, αλλά µην το

εκµεταλλεύεστε!
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε -µε όλο τον σεβα-

σµό-, ότι µπαίνω στην ουσία των διατάξεων και κάνω επί της ου-
σίας...

17716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά άµα θέλετε
να µπείτε στην ουσία µετά από είκοσι λεπτά, τι φταίει το Προ-
εδρείο;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Φανταστείτε ότι δεν έχω αναφερθεί ακόµα
στις τροπολογίες, τις εννιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, για τις τροπο-
λογίες θα µιλήσετε στη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Όχι εσείς που λέτε ότι είναι µικρές και µε-
τράει το περιεχόµενο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ δεν είπα τίποτα.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα είχα τελειώσει, λοιπόν, αφήστε µε.
Βλέπουµε, λοιπόν, πάλι την απαράδεκτη διάταξη για το cash re-

bate, για επιλέξιµες δαπάνες που έγιναν στο εξωτερικό έως και το
υψηλότατο ποσοστό του 50%. Με λίγα λόγια, το ελληνικό δηµόσιο
µπορεί να χρηµατοδοτεί δαπάνες παραγωγής που πραγµατοποι-
ούνται ή φορολογούνται στο εξωτερικό και έτσι, οι παραγωγοί
µπορούν να χρησιµοποιούν φθηνό εργατικό δυναµικό από τις γει-
τονικές χώρες, αφήνοντας στην ανεργία τους εγχώριους και ικα-
νότατους επαγγελµατίες του οπτικοακουστικού τοµέα.

Δεύτερον, βάζετε εξωτερικούς ιδιώτες ελεγκτές στα όργανα
ελέγχου του ΕΚΟΜΕ και οι ελεγκτές ορίζετε σωρευτικά να πλη-
ρούν µία σειρά από απαραίτητα προσόντα για την εγγραφή τους
στο σχετικό µητρώο, για τα οποία, όπως σας είπε στην επιτροπή
ο ίδιος ο Πρόεδρος του ΕΚΟΜΕ, ο κ. Κουάνης, δεν γνωρίζουµε
αν υπάρχει άνθρωπος στη χώρα που να πληροί αυτά τα προ-
σόντα που έχετε θέσει. Αποκάλυψε, µάλιστα, ότι για αυτόν τον
λόγο ο ίδιος είχε την άποψη ότι πρέπει να είναι διαζευκτικά αυτά
τα προσόντα. Τι συµβαίνει εδώ; Έχουµε να κάνουµε µε φωτο-
γραφική διάταξη, όταν ούτε ο Πρόεδρος του ΕΚΟΜΕ δεν γνωρί-
ζει ποιος µπορεί να εγγραφεί σε αυτό το µητρώο;

Θέλουµε τις εξηγήσεις σας, κύριε Πιερρακάκη, ως προς αυτό.
Και ένα τελευταίο για την τροπολογία του Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης που κάνετε. Δίνετε τη δυνατότητα στο ταµείο «ΦΑΙ-
ΣΤΟΣ» να υπογράψει συµβάσεις µε την Ελληνική Αναπτυξιακή
Τράπεζα. Και εδώ πραγµατικά µου έρχεται να βάλω τα γέλια.
Άµα πάρει κάποιος τα πρακτικά της επιτροπής όταν νοµοθετού-
σαµε αυτή τη ρύθµιση, τι σας είχαµε πει; Ότι όταν ψηφίζατε το
ταµείο «ΦΑΙΣΤΟΣ» -το οποίο να πούµε και τι είναι, θα επανεπεν-
δύει τα έσοδα από τη δηµοπρασία του φάσµατος για το 5G-,
έπρεπε αυτό να πάει ως θυγατρικό fund στην Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα, να µην πάει στο υπερταµείο. Δεν µας ακούσατε τότε, εµείς
το καταψηφίσαµε.

Σήµερα κάνετε µισό βήµα να έρθετε στα λόγια µας, αλλά και
πάλι αυτό είναι λειψό.

Κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως, κύριε

Κάτση, κλείστε.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Το Κτηµατολόγιο, κύριε Πρόεδρε, είναι µια

απαραίτητη πραγµατική µεταρρύθµιση, στην οποία κάνει ανά-
σχεση το παρόν νοµοσχέδιο. Θα δηµιουργήσει περισσότερα
προβλήµατα από αυτά που πάει να λύσει. Κάναµε άλµατα σε
αυτή την εκκρεµότητα δεκαετιών για τη χώρα µας από το 25%
στο 60%, όπως είπα, της κτηµατογράφησης, όπως κάναµε και µε
τους δασικούς χάρτες, τη συνταγµατική επιταγή που αγνοού-
σατε για δεκαετίες, αλλά και τις χρήσεις γης, τα περιφερειακά
και ειδικά χωροταξικά, τη χάραξη αιγιαλού.

Εµείς µπορούµε να προχωρήσουµε µεταρρυθµίσεις, γιατί δεν
έχουµε εξαρτήσεις. Εσείς ούτε µπορείτε ούτε θέλετε να τελει-
ώσετε κανένα µεγάλο έργο στη χώρα. Δεν είστε «Μένουµε Ευ-
ρώπη» που έλεγε το σύνθηµά σας, αλλά «Μένουµε µία µικρή
οθωµανική επαρχία», όπως αποκάλεσε την Ελλάδα κάποτε
άστοχα ο κ. Μητσοτάκης. 

Ποια ήταν, λοιπόν, η αλλαγή φιλοσοφίας που φέρατε; Ήρθατε
εδώ να εφαρµόσετε τη διαχρονική φιλοσοφία της ελληνικής Δε-
ξιάς και της συντήρησης. Κλείνουµε τις δουλειές «τσάτρα-
πάτρα», κοροϊδεύουµε τους έξω στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την
Παγκόσµια Τράπεζα ότι τις κάναµε, αδιαφορώντας τι θα αφή-
σουν στον τόπο οι πράξεις µας, έχοντας κατά νου να κάνουµε
εξυπηρετήσεις και real estate. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας διακόψω.
Κλείστε τώρα.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τι αφήνετε στις επόµενες γενιές; Εκκρεµό-
τητες, ανασφάλεια δικαίου και συναλλαγών και άλλη µια µεγάλη
χαµένη ευκαιρία.

Με αυτό το νοµοσχέδιο το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης µπαίνει και µε τα δύο πόδια στα Υπουργεία της συντήρησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κάτση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάβασα σήµερα στο πρωτοσέ-
λιδο της εφηµερίδας «ΕΣΤΙΑ» και κρίνω ότι πρέπει να το πούµε
στη Βουλή ότι απεβίωσε στα ενενήντα τέσσερα χρόνια του ο βο-
σκός των Ιµίων. Η Βουλή τού λέει το τελευταίο του αντίο. Ακού-
στε, όµως, τι άλλο διάβασα, ότι του εδίδετο ένα επίδοµα από τον
Δήµο της Καλύµνου για τη βενζίνη που έβαζε στη βάρκα του για
να πάει απέναντι. Και έρχεται το Ελεγκτικό Συνέδριο και βγάζει
απόφαση ότι αυτά είναι αχρεωστήτως καταβληθέντα και ζητάει
από τους κληρονόµους του και από τον Δήµο Καλύµνου να επι-
στρέψουν τα λεφτά. 

Θέλω να πιστεύω ότι ο κ. Πέτσας θα µας ακούσει και αµέσως
θα τακτοποιήσει το θέµα. Για το Ελεγκτικό Συνέδριο, παρ’ ότι σέ-
βοµαι τους θεσµούς, δεν θέλω να πω τη λέξη που ταιριάζει και
νοµίζω ότι οµόφωνα συµφωνούµε σ’ αυτό το πράγµα.

Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο, να πω ότι η παρέµβασή σας

θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά σηµαντική, εξαιρετικά θεσµική, κύριε
Πρόεδρε, και συµφωνώ απόλυτα µε τη θέση την οποία εκφρά-
σατε. Πιστεύω ότι εκφράσατε το σύνολο των συναδέλφων του
Κοινοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το 1086 ο Βα-
σιλιάς της Αγγλίας, ο Γουλιέλµος ο Α’ ολοκλήρωσε µέσα σε έναν
µόλις χρόνο την καταγραφή ακίνητης και κινητής περιουσίας σε
ολόκληρο το Βασίλειο της Αγγλίας. Εγώ δεν σας λέω πάντως βα-
σιλιά. Εκείνο όµως το πρώτο κτηµατολόγιο -µε τα σηµερινά δε-
δοµένα- απέκτησε ένα παρατσούκλι. Ήταν το «Βιβλίο της
Κρίσης», το «Doomsday Book». Το είπε έτσι ο αγγλικός λαός,
διότι κανείς δεν µπορεί να γλιτώσει εν πάση περιπτώσει από την
καταγραφή σε αυτά τα κατάστιχα, τα οποία ήταν φοβερά και τρο-
µερά και γίνονταν µέσα σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα. Το
λέω αυτό γιατί ακριβώς αυτό υποσχεθήκατε, ότι θα τελειώσετε
πια µε αυτή την ιστορία του Κτηµατολογίου µια και έξω. Το εύ-
χοµαι.

Είµαι πολύ περίεργη, όµως, να δω, κύριε Υπουργέ, αν σήµερα,
εννιακόσια τριάντα πέντε χρόνια µετά το πρώτο κτηµατολόγιο,
µε τα σηµερινά δεδοµένα, έχει φτάσει και η µέρα της κρίσης για
τα ελληνικά δεδοµένα και αν το άλµα προς τα µπρος, όπως είπε
ο αξιότιµος κύριος συνάδελφος εισηγητής της Συµπολίτευσης,
έχει σχέση και µε το Ελληνικό Κτηµατολόγιο.

Εµείς, ξέρετε, έχουµε τον ιδιαίτερο χαρακτήρα να «παροι-
κούµε την Ιερουσαλήµ», όσοι ερχόµαστε αντιµέτωποι µε τα
φύλλα του Κτηµατολογίου -πολλές φορές µάς στοιχειώνουν και
στον ύπνο µας να ξέρετε-, νοµικοί, µαχόµενοι δικηγόροι µηχανι-
κοί, υποθηκοφύλακες και κυρίως ο λαός ο πονεµένος. Στην Ελ-
λάδα, όταν λες τη λέξη «κτηµατολόγιο», σου βγαίνει αυτόµατα
ένας βαθύς αναστεναγµός, δηλαδή ένα «αµάν» το λες και το λες
µάλιστα αυθόρµητα. Αµάν κτηµατολόγιο! Όταν θέλεις να µετα-
βιβάσεις περιουσία ή να διαχειριστείς κληρονοµιά το «αµάν κτη-
µατολόγιο!» είναι επίσης στα χείλη πρώτο και καλύτερο.

Εσείς αυτό το «αµάν!» έρχεστε να απαντήσετε σήµερα και µας
λέτε µάλιστα ότι θα βάλετε τίτλους τέλους. Είναι αλήθεια;
Άκουσα πολλά από τους προηγούµενους δύο εισηγητές. Βε-
βαίως από τότε που έγινε το Κτηµατολόγιο και η Νέα Δηµοκρατία
κυβέρνησε και οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ κυβέρνησαν. Και βεβαίως θα
πρέπει να θυµηθούµε όλοι, προς τα πίσω πηγαίνοντας, ότι, όταν
φέραµε και φτιάξαµε το Κτηµατολόγιο -και το λέω αυτό για λό-
γους αρχής και λόγους ιστορικής αποκατάστασης του δικαίου-
εκείνος ο εµβληµατικός Υπουργός του ΠΑΣΟΚ, ο Κώστας Λαλιώ-
της, που θεωρώ ότι ήταν πολύ µπροστά σε σχέση µε την εποχή
του, τι πέρασε τότε και τι συγκρούσεις τροµερές είχε µε τα συµ-
φέροντα τα οποία δεν ήθελαν το Κτηµατολόγιο και τι µεγάλα ζη-
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τήµατα είχαν ανοίξει και τι µεγάλα θέµατα είχε να αντιµετωπίσει!
Αυτό για την αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας κυρίως προς
τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, που θυµάται ίσως αποσπασµατικά
κάποια πράγµατα. 

Και, εν πάση περιπτώσει, δεν είχατε να µας πείτε και τίποτα
σπουδαίο, κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά την πενταετία διαχεί-
ρισης του Κτηµατολογίου από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Κυ-
βερνήσατε. Δεν είστε Αντιπολίτευση σήµερα χωρίς να έχετε
κυβερνήσει. Έχετε κυβερνήσει. Αυτό ξεχνάτε κάθε φορά που
ανεβαίνετε στο Βήµα. Είναι µετρήσιµο το µέγεθος. Αυτή είναι η
διαφορά τώρα. Είναι µετρήσιµο το µέγεθος όλων. 

Και να επαναλάβω για άλλη µια φορά για τη δικαιοσύνη και την
αλήθεια, διότι µε φίλια αισθήµατα µιλώ, ότι άµωµα χέρια δεν έχει
κανένας και θα πρέπει αυτό στον ελληνικό λαό να το λέµε µε ει-
λικρίνεια και µε αλήθεια. Τις ιστορικές ευθύνες να τις αναλαµβά-
νουµε όλοι µας, όλες οι παρατάξεις. Να σας πω κάτι, όµως.
Εντάξει, σε ό,τι αφορά το Κίνηµα Αλλαγής και το ΠΑΣΟΚ, ό,τι συ-
ζητάµε κάθε φορά έχει να κάνει µε τις δικές µας εισαγωγές µε-
γάλων µεταρρυθµίσεων στη χώρα, όπως και αυτή.

Πολύς λόγος έγινε και για τις τροπολογίες από τον αγαπητό
µου τον κ. Φάµελλο. Θυµάµαι ότι είκοσι επτά ήταν στον αριθµό
οι τροπολογίες που φέρνατε καλοκαίρια και τις παρακολουθού-
σαµε στα τελευταία νοµοσχέδια να τις φέρνετε και εσείς πακέτο
µεγάλο, από κιβώτια τα έπαιρναν οι συνάδελφοι. Άρα ας τα αφή-
σουµε αυτά και ας µιλήσουµε επί της ουσίας.

Στις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ, έχουµε πει ως Κίνηµα Αλ-
λαγής ξανά και ξανά και είµαστε απόλυτα συνεπείς στις θέσεις
µας ότι δεν µπορείτε να βάζετε το ξερό µαζί µε το χλωρό. Εκεί
που έρχεται µία σωστή ρύθµιση, πάτε µε µία πονηριά να βάλετε
και από δίπλα κάτι άλλο και ψηφίζεται η τροπολογία έτσι όπως
έρχεται ολόκληρη και το πρώτο και το δεύτερο και το τρίτο
άρθρο λένε άλλα πράγµατα και ναι µεν συµφωνούµε µε το
πρώτο, αλλά µε το δεύτερο, µε το τρίτο όχι. Δεν µπορείτε να το
κάνετε αυτό. Σας έχουµε δηλώσει και από αυτό το Βήµα ότι εµείς
δεν θα ψηφίζουµε τροπολογίες τις οποίες προσπαθείτε µε τέ-
τοιον τρόπο να εισάγετε και να επιλύετε τέτοιου είδους θέµατα,
βάζοντας δηλαδή και προσπαθώντας να κάψετε µαζί µε το ξερό
και το χλωρό. Για τις τροπολογίες όµως ειδικότερα θα τοποθε-
τηθούµε και στη δευτερολογία.

Σε ό,τι αφορά το πολυαναµενόµενο αυτό νοµοσχέδιο, που έρ-
χεται όπως λέτε να αντιµετωπίσει το φλέγον ζήτηµα του Κτηµα-
τολογίου στη χώρα, να πω ότι είναι ένα ζήτηµα που δεν
ταλαιπωρεί µόνο τους πολίτες, όπως προείπα, αφού ταλαιπωρεί
και το σύνολο της χώρας και τη φήµη της χώρας και την καλή
πίστη της χώρας στις συναλλαγές, διότι είναι από τις λίγες ανε-
πτυγµένες χώρες που δεν διαθέτει ολοκληρωµένο Κτηµατολό-
γιο. Γι’ αυτό και δεν είναι τυχαίο ότι η συζήτηση κυρίως του
νοµοσχεδίου αυτού και στη διαβούλευση αλλά και στην αρµόδια
επιτροπή επικεντρώθηκε κυρίως στα τριάντα πρώτα άρθρα του
νοµοσχεδίου που αφορούν στο Κτηµατολόγιο, αδικώντας ίσως
και κάποια άλλα µέρη του νοµοσχεδίου, τα οποία έχουν αναµφί-
βολα θετικές ρυθµίσεις.

Ας ξεκινήσουµε όµως, για να γινόµαστε κατανοητοί, από τις
βασικές παραδοχές. 

Παραδοχή πρώτη: Η επιτάχυνση της διαδικασίας κτηµατογρά-
φησης είναι επιτακτική. Το Κτηµατολόγιο είναι κορυφαία µεταρ-
ρύθµιση, µία µεταρρύθµιση - τοµή για τη χώρα και σε αυτό
είµαστε όλοι σύµµαχοι και δεν χωρούν µικροψυχίες και µικρο-
κοµµατικά παιχνίδια. Μαζί είµαστε σε αυτό. Το Κτηµατολόγιο
πρέπει να γίνει και πρέπει να ολοκληρωθεί. Τελεία.

Παραδοχή δεύτερη: Το ζητούµενο νοµοσχέδιο ολοκληρώνει
αυτή τη µεταρρύθµιση, που είναι αναγκαία για τη χώρα; Δυστυχώς
δεν την ολοκληρώνει, διότι είναι ένα άτολµο νοµοσχέδιο, που ανα-
βάλλει τη λύση πολλών παθογενειών του παρελθόντος, που µπλο-
κάρουν µέχρι σήµερα µία ολοκληρωµένη κτηµατογράφηση. 

Κύριε Υπουργέ, ισχυρίζεστε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό -και µά-
λιστα επαίρεστε γι’ αυτό- επιτυγχάνεται η επιτάχυνση, η απλού-
στευση, η ασφάλεια στη διαδικασία της κτηµατογράφησης, µε
τελικό στόχο την πλήρη λειτουργία του Κτηµατολογίου -προ-
σέξτε: την πλήρη- σε όσες περιοχές αυτό ακόµα δεν έχει ολο-
κληρωθεί.

Τι κάνετε, όµως, στην πραγµατικότητα; Δεν προτείνετε κανέ-
ναν τρόπο ολοκλήρωσης της κτηµατογράφησης, αλλά αντίθετα
επιτρέπετε να θεωρείτε ολοκληρωµένη πριν από την έκδοση
αποφάσεων των αρµόδιων επιτροπών, πριν από την επίλυση των
διαφορών και των ενστάσεων. Έτσι, λοιπόν, µας λέτε ότι θα εκ-
δίδεται κτηµατολογικό φύλλο για κάθε ακίνητο, όπου θα αναγρά-
φονται οι εκκρεµότητες ως προς τα δικαιώµατα, αφού οι
ενστάσεις θα παραµείνουν ανοιχτές και ανολοκλήρωτες. Με
άλλα λόγια, βαφτίζετε «Κτηµατολόγιο» την καταγραφή των εκ-
κρεµοτήτων µε ψηφιοποίηση. «Βαφτίσια» κάνετε σήµερα! Όµως,
το ίδιο αφήνετε. Και ειλικρινά αναρωτιέµαι πώς θα το ξεπεράσετε
στην πράξη. Και σας µιλώ και ως µαχόµενη νοµικός που συναντώ
καθηµερινά το θέµα.

Λέτε «έχουµε αλλαγή στη φιλοσοφία της κτηµατογράφησης».
Πράγµατι έχετε αλλαγή, αλλά ανάποδη, όχι προς τη σωστή οδό,
αλλά προς την αντίθετη. Και ξέρετε γιατί; Διότι «κτηµατολόγιο»
σηµαίνει πως είµαστε σε θέση να πούµε µε ακρίβεια και µε σα-
φήνεια πάνω στον χάρτη της χώρας ποια δικαιώµατα έχει ο κα-
θένας πάνω σε κάθε ακίνητο. Μπορείτε αυτό να το πείτε σήµερα;
Είναι βέβαιο ότι δεν θα µπορείτε να το πείτε. Και εδώ προκύ-
πτουν τα ερωτήµατα: Γιατί το κάνετε αυτό; Ένας πολίτης που
µας ακούει τώρα θα πει «µα, αυτοί κάνουν αντιπολίτευση τώρα
στον Υπουργό, δεν είναι σοβαροί, αυτός ο άνθρωπος θέλει να
ολοκληρώσει τη διαδικασία και δεν τον αφήνουν». Δεν σας αφή-
νουµε εµείς ή εσείς δεν αφήνετε τον εαυτό σας;

Είναι λογικό, κύριε Υπουργέ µου, να έχεις µία ανοιχτή πυορ-
ροούσα πληγή, χτύπησες, µολύνθηκε η πληγή και να σε πάνε στο
χειρουργείο απλά για να σε ράψουν; Δεν πρέπει πρώτα να θερα-
πεύσεις την πυορροούσα πληγή; Δεν πρέπει πρώτα να σπάσεις
αυτό το απόστηµα; Δεν θα µολυνθεί, δεν θα κακοφορµίσει η
πληγή; Πώς µπορείτε να το κάνετε αυτό; Αφήνετε ανοιχτές όλες
τις εκκρεµότητες, αφήνετε ανοιχτές όλες τις ενστάσεις, αφήνετε
όλο το σύµπαν ως έχει και έρχεστε να πείτε «ψηφιοποιώ» και «εκ-
συγχρονίζω». Ναι, το κάνεις και βάζεις και τη λαµπερή ταµπέλα
από πάνω. Όµως, από κάτω τι γίνεται; Τι γίνεται από κάτω µε τις
ενστάσεις, τις εκκρεµότητες και τους δασικούς χάρτες; Θα πω
γι’ αυτό παρακάτω. 

«Βαφτίσια», λοιπόν! Να κλείσετε το θέµα αφήνοντας, την ανοι-
χτή αυτή πληγή, ενώ τα πράγµατα θα ήταν νοικοκυρεµένα αν επι-
ταχύνατε τη διαδικασία επίλυσης των διαφορών, ξεκαθαρίζοντας
µια και έξω το τοπίο, αν προχωρούσατε, δηλαδή, τον εκσυγχρο-
νισµό. 

Θα αναρωτηθεί, λοιπόν, κανείς γιατί το κάνετε αυτό. Είχατε
δύο χρόνια να δουλέψετε µία ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση,
αλλά δεν δουλέψατε. Και τώρα; Τώρα βιάζεστε! Η αλήθεια είναι
ότι τρέχετε και δεν φτάνετε! Και θα σας πω γιατί τρέχετε και δεν
φτάνετε. Δεν είστε αβίαστα εκσυγχρονιστής. Είστε βεβιασµένα
εκσυγχρονιστής. Ο πρώτος λόγος είναι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
και το Ταµείο Ανάκαµψης σας έβαλαν τα δύο πόδια σε ένα πα-
πούτσι. Στις 13 Ιουλίου στις Βρυξέλλες πραγµατοποιήθηκε η συ-
νεδρίαση του ECOFIN και ενέκρινε δώδεκα εθνικά σχέδια
ανάκαµψης και ανθεκτικότητας. Ανάµεσα στις δώδεκα χώρες
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είδαν τα εθνικά τους σχέδια
να εγκρίνονται είναι και η Ελλάδα. Μετά την έγκριση του ελληνι-
κού σχεδίου, ανακοινώθηκαν ήδη τα πρώτα δώδεκα έργα ύψους
1,42 δισεκατοµµυρίου ευρώ, τα οποία πρόκειται να χρηµατοδο-
τηθούν από την προκαταβολή των 4 δισεκατοµµυρίων του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Ανάµεσα σ’ αυτά είναι και η ψηφιοποίηση
αρχείου των τριακοσίων ενενήντα υποθηκοφυλακείων της χώρας
για το Εθνικό Κτηµατολόγιο, προϋπολογισµού 242,4 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Να ’το το µυστικό! Πού είναι το µυστικό; Ορίστε το
µυστικό! Γι’ αυτό τρέχετε! Αυτό εξηγεί, λοιπόν, τα βασικά και ανε-
ξήγητα για µας, δηλαδή το πώς είναι δυνατόν να γίνεται αυτό
που λέγαµε, να κλείνετε την πυορροούσα πληγή χωρίς να τη θε-
ραπεύετε.

Βέβαια, ένα άλλο µυστικό σε αυτή την ιστορία που µας κάνει
και εντύπωση -να τα ακούτε κι εσείς αυτά, του 2016, εσείς, αυτή
η πλευρά!- είναι ότι τότε το ίδιο έργο θα µας κόστιζε 90 εκατοµ-
µύρια ευρώ και όχι 242,4 εκατοµµύρια ευρώ. Να το ακούει και ο
κόσµος αυτό, για να κάνουµε και συγκρίσεις, γιατί βερµπαλισµοί
υπάρχουν πολλοί.
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Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο βιάζεστε, κύριε Υπουργέ µου,
είναι γιατί θέλετε να δικαιολογήσετε τη βίαιη απόσπαση του δη-
µοσίου φορέα Ελληνικό Κτηµατολόγιο από το καθ’ ύλην αρµόδιο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Όταν αυτό το διάβασα
στις ειδήσεις και προτού έρθω σε επαφή µε το ζήτηµα, το εκτί-
µησα σαν µία εξαιρετικά ενδιαφέρουσα πολιτική κίνηση. Και αυτό
διότι ήταν αναµενόµενο πως η συγκατοίκηση θα προωθούσε και
ίσως θα απελευθέρωνε -γιατί όχι;- άµεσα τις ψηφιακές δυνατό-
τητες του έργου. Όµως, στην πορεία, κύριε Υπουργέ, φάνηκε ότι
η ψηφιοποίηση δεν είναι αρκετή για να λύσει τα προβλήµατα.
Τόσο οι εργαζόµενοι στο Κτηµατολόγιο όσο και οι ειδικοί στην
κτηµατογράφηση λένε πως το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης δεν θα είναι σε θέση να διαχειριστεί -προσέξτε!- τα πολύ-
πλοκα νοµικά και τεχνικά προβλήµατα της κτηµατογράφησης
αλλά και το πλήθος των έργων κτηµατογράφησης που βρίσκον-
ται σήµερα σε εξέλιξη. 

Και ξέρετε, µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο τους επιβεβαι-
ώνετε κιόλας, γιατί προφανώς όλοι θέλουµε ένα ψηφιοποιηµένο
Κτηµατολόγιο. Ποιος θα ήταν αντίθετος σε µία τέτοια πρόταση;
Όµως εσείς προχωράτε σε µία ψηφιοποίηση αγνοώντας την ου-
σιαστική κτηµατογράφηση. Διότι µιλάτε για επιτάχυνση, όταν οι
εργαζόµενοι στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο µιλούν για µία υποστε-
λεχωµένη υπηρεσία. Τους ακούσατε αυτούς; Μιλάµε για µια υπη-
ρεσία µε τεράστιο όγκο εργασιών, χωρίς ξεκάθαρες εσωτερικές
διαδικασίες λειτουργίας για την καταγραφή των νοµικών ζητη-
µάτων και χωρίς επικοινωνία µεταξύ των µονάδων και των φο-
ρέων για την άµεση επίλυση των προβληµάτων που προκύπτουν
σε όλη την επικράτεια και όχι σε κάποιες περιοχές, όπως λέτε
εσείς ότι είναι οι περιοχές στόχου. Και έχετε και τροµερές αδι-
κίες µέσα, όπως µε τους µηχανικούς τεχνολογικής εκπαίδευσης,
τους οποίους τους εξαιρέσατε κι εµείς δεν ξέρουµε γιατί. Και ζη-
τάµε να επανορθώσετε, κύριε Υπουργέ. Τους είχατε στη διαβού-
λευση και τους ΤΕ τούς εξαιρέσατε µετά. Για ποιον λόγο; Γιατί
το κάνατε αυτό; Δεν το είδατε; Είναι παραδροµή; Έχει πολιτική
σκοπιµότητα; Θα βγείτε και θα το πείτε στο µικρόφωνο! Δεν είναι
δυνατόν να µην το πείτε αυτό! Θα το πείτε! Ακούω ότι θα το
πείτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μιλάτε, λοιπόν, για την επιτάχυνση της ολοκλήρωσης της δια-
δικασίας κτηµατογράφησης των ακινήτων, αποσιωπώντας, όµως,
επίσης µία διάσταση πολύ σηµαντική, τους δασικούς χάρτες. Οι
δασικοί χάρτες, όµως, είναι άρρηκτα συνδεδεµένοι µε το Κτηµα-
τολόγιο. Δεν µπορούµε να µιλάµε για εκσυγχρονισµό της διαδι-
κασίας κτηµατογράφησης, όταν υπάρχει αυτή η σοβαρή
εκκρεµότητα και δεν έχει ολοκληρωθεί η επανεξέταση αιτήσεων
πολιτών, προκειµένου να εξαιρεθούν από αυτούς. Αλήθεια, πό-
σους τέτοιους φακέλους να σας φέρω από το δικηγορικό µου,
κύριε Υπουργέ, για να δείτε τον δαίδαλο, τον λαβύρινθο, την
απελπισία, το «αµάν», όπως σας έλεγα πριν, των πολιτών που
έχουν µπλέξει µε το ζήτηµα αυτό και δυστυχώς δεν µπορείτε να
το ξεµπλέξετε; 

Και θα σας σας δώσω και ένα παράδειγµα, για να µιλάµε και
επί της ουσίας και επί της πράξης και να µην κάνουµε µόνο
υψηλή θεωρία στην πολιτική, γιατί η πολιτική είναι η ίδια η ζωή.
Αν δεν ακουµπάς τη ζωή, τι πολιτική κάνεις; Είσαι θεωρητικός!
Θα σας δώσω, λοιπόν, ένα παράδειγµα που αφορά εκατόν είκοσι
οκτώ οικογένειες των Ριζωµάτων Ηµαθίας, οι οποίοι αγόρασαν
έναντι τιµήµατος 1.250.000 δραχµών έκταση σαράντα δύο εκα-
τοµµυρίων εννιακοσίων δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων από
τους προκατόχους ιδιοκτήτες. Όλα αυτά τα χρόνια η καλλιέργεια
των γαιών γινόταν χωρίς προβλήµατα, χωρίς το δηµόσιο να
ασκήσει οποιαδήποτε αξίωση. Η µεταβίβαση της γης γινόταν κα-
νονικά, χωρίς νοµικά εµπόδια από την πλευρά του κράτους, που
ουδέποτε σε όλα αυτά τα έτη διεκδίκησε δικαιώµατα ιδιοκτησίας
επί της αγροτικής γης του αγροκτήµατος Ριζωµάτων. Μας ακούν
οι άνθρωποι τώρα και κουνάνε το κεφάλι. Οι καλλιεργητές δή-
λωναν και δηλώνουν και σήµερα στις ετήσιες δηλώσεις καλλιέρ-
γειας τις εκτάσεις αυτές καθ’ ολοκληρίαν και όχι τµήµα αυτών.

Μετά την ανάρτηση των προσωρινών κτηµατολογικών απο-
σπασµάτων για την περιοχή Ριζωµάτων Ηµαθίας, όλοι οι ιδιοκτή-

τες στα Ριζώµατα διαπίστωσαν τι λέτε εσείς; Ότι το ελληνικό δη-
µόσιο ενέγραψε δικαιώµατα συνιδιοκτησίας επί των αγρών σε
ποσοστό 24%! Ήρθε ξαφνικά στους ανθρώπους, ξαφνικά, από
το πουθενά, χωρίς κανένα δικαίωµα, χωρίς να στηρίζεται που-
θενά και χωρίς καµµία λογική.

Μπορείτε να µου πείτε, λοιπόν, εσείς, ο πρακτικός νους, που
δεν κάνετε θεωρητική πολιτική, αλλά επιλύετε το θέµα στην
πράξη, πώς το σηµερινό νοµοσχέδιο θα λύσει το πρόβληµα
αυτών των ιδιοκτητών; Πώς θα το λύσει πρακτικά, κύριε
Υπουργέ; Θα δείτε µετά τι είπα για τα Ριζώµατα Ηµαθίας. Δεν το
λύνει. Στα ξαφνικά, από το πουθενά, ήρθε στους ανθρώπους το
24%! Σήµερα, αν το νοµοσχέδιό σας έλυνε αυτό το θέµα, θα
έλεγα «µπράβο, ο Υπουργός κατάλαβε και ήρθε µε ένα νοµοσχέ-
διο σηµαντικό να λύσει πρακτικά προβλήµατα». Διότι αν το Κτη-
µατολόγιο δεν είναι πράξη, τότε τι είναι; Πράξη είναι!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω εν συντοµία να σταθώ σε
κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου στα οποία έχουµε σοβαρές αν-
τιρρήσεις. 

Άρθρα 3 έως 7, η ραχοκοκαλιά του νοµοσχεδίου. Πιστεύουµε
πως η περάτωση της κτηµατογράφησης, χωρίς να έχουν ολο-
κληρωθεί οι ενστάσεις, θα οδηγήσει σε ανασφάλεια δικαίου και
θα επιβραδύνει τη διαδικασία. Ανασφάλεια, γιατί; Το κλείνετε,
όπως- όπως το θέµα, αλλά όµως, ακόµη και αν ολοκληρωθεί η
κτηµατογράφηση, κανείς δεν θα αγοράζει ένα ακίνητο όταν στο
Κτηµατολόγιο θα αναφέρεται ότι εκκρεµούν ενστάσεις. Αν µας
φέρετε, κύριε Υπουργέ, την προσωπική σας µερίδα, στην οποία
έχετε αγοράσει εσείς ακίνητο στο οποίο λέει «ένσταση σε εκκρε-
µότητα» δίπλα, εγώ πραγµατικά θα σταµατήσω να συζητώ γι’
αυτό το θέµα και θα το υπερψηφίσω σε όλα του τα άρθρα και
στα πάντα. Να το κάνετε εσείς ο ίδιος, θα πρέπει να τοποθετείτε
τον εαυτό σας -εσείς, εµείς, εσείς είστε εµείς, όλοι εµείς, λοιπόν,
που ψηφίζουµε και αποφασίζουµε-, τον εαυτό µας στη θέση του
πολίτη. 

Με εκκρεµότητα, λοιπόν, στο Κτηµατολόγιο δεν θα αγοράζατε
ποτέ τίποτε. Το νοµοσχέδιό σας σήµερα δεν µπορεί να το άρει
αυτό. Άρα έχουµε σοβαρότατη επιφύλαξη. Μέχρι την ολοκλή-
ρωση της εκδίκασης των ενστάσεων, καµµία συναλλαγή στην
πραγµατικότητα δεν µπορεί να γίνει για το ακίνητο. Αυτή είναι η
αλήθεια και η µόνη. 

Πρότασή µας; Θα µπορούσατε να φέρετε ρυθµίσεις που να
επιταχύνουν το κλείσιµο των εκκρεµών υποθέσεων, να δηµιουρ-
γήσετε ειδικά κτηµατολογικά δικαστήρια, αυτό προτείνει το Κί-
νηµα Αλλαγής.

Αντιθέτως, µας φέρνετε ρυθµίσεις που δεν επιλύουν το ζήτηµα
των αµφισβητήσεων και φτιάχνετε ένα Κτηµατολόγιο όµηρο
αυτών των εκκρεµοτήτων.

Επίσης, δύο λόγια για το άρθρο 8, µε το οποίο εισάγετε την
υποχρεωτική Αρχή Διαµεσολάβησης. Αρχική διαµεσολάβηση. Τα
έχω πει και στον αγαπητό µου Θεσσαλό Υπουργό Δικαιοσύνης,
τον κ. Τσιάρα, ό,τι έκανε, δυστυχώς, η διαµεσολάβηση για νοµι-
κές υποθέσεις έτσι και εδώ, καθυστερήσεις, λεφτά. Δεν υπάρχει
κανένα Μητρώο Κτηµατολογικών Διαµεσολαβητών. Πρώτα θα
έπρεπε να το έχετε κάνει αυτό, δεν έχετε εµπλέξει στη διαιτησία
τους δικηγορικούς συλλόγους, κάκιστα δεν το έχετε κάνει αυτό.

Αντίθετα, προφανώς συµφωνούµε µε το άρθρο 9, µε το οποίο
δίνεται παράταση προθεσµίας διόρθωσης των αρχικών εγγρα-
φών σε περιοχές που κηρύχθηκαν υπό κτηµατογράφηση.

Θετικές, επίσης, είναι οι ρυθµίσεις µε τις οποίες εισάγεται ο
θεσµός του Κτηµατολογικού Εφέτη και θεσµοθετείται περαιτέρω
επιµόρφωση των κτηµατολογικών δικαστών. Πολύ σωστά το σκε-
φθήκατε αυτό, έπρεπε να γίνει και έπρεπε να γίνει και χρόνια
αυτό, όχι µόνο τώρα. 

Επίσης, οι ασφυκτικές προθεσµίες που θεσπίζονταν και η δυ-
νατότητα που δύνανται αυτό να διορθωθεί, φυσικά και ψηφί-
ζουµε «ναι».

Στο άρθρο 15, µε το οποίο καταργούνται άµισθα και έµµισθα
υποθηκοφυλακεία στα κτηµατολογικά γραφεία στην Κω, Ρόδο,
Λέρο, Θεσσαλονίκη και Πειραιά, εκεί θα πρέπει να περιοδεύσετε
και να απαντήσετε στα ερωτήµατα. Καµµία πρόβλεψη για τους
εργαζόµενους. Τι απαντάτε; Πού θα πάνε; Και οι κάτοικοι των νη-
σιών αυτών πώς θα εξυπηρετηθούν; Να µας το πείτε και αυτό. 
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Επίσης, η λειτουργία του Κτηµατολογίου, πρέπει να γνωρί-
ζουµε ότι για άλλη µία φορά θα πρέπει να έχει όχι αδικίες. Αυτό
που σας είπα πριν για τους ΤΕ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το
δείτε. 

Επίσης, το άρθρο 29, που αφορά τον ηλεκτρονικό φάκελο του
ακινήτου, προφανώς µιλάµε για µία θετική διάταξη, όµως, αν δεν
µειωθούν τα δικαιολογητικά που απαιτούνται, αν δεν καθορι-
στούν µε σαφήνεια τα απαιτούµενα πιστοποιητικά, η διάταξη δεν
θα έχει ουσιαστική αξία και εσείς που έχετε τη φήµη αλλά και τη
δόξα αυτού που ψηφιοποιεί, εν πάση περιπτώσει, και εκσυγχρο-
νίζει και δεν εµπλέκεται σε γραφειοκρατικές διαδικασίες, αυτό
θα πρέπει να το δείτε πιο προσεκτικά, κατά τη δική µου άποψη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Λιακούλη, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας.

Θα ολοκληρώσω µε το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου. 
Κύριε Υπουργέ, ξαναφέρνετε αλλαγές για το Εθνικό Κέντρο

Ακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας (ΕΚΟΜΕ). Εδώ έχουµε µία
παρατήρηση. Ο εκάστοτε πρόεδρος γίνεται ο απόλυτος άρχον-
τας. Αποκτά το δικαίωµα να συστήνει επιτροπές ελέγχου των
επενδυτικών σχεδίων µε όποιους θέλει από το µητρώο. Άρα να
πληρώνει όποιος θέλει και όποτε θέλει. Αυτό πώς το ανέχεται η
δηµοκρατική σας συνείδηση; Δεν σας ξεσηκώνει µέσα σας κάτι
ότι αυτό µπορεί να οδηγήσει σε πολλά και διάφορα; Δεν λέµε
εµείς ότι θα γίνουν, αλλά εσείς πρέπει να προνοείτε. Για το µεί-
ζον, όχι για το έλασσον. 

Πρέπει, λοιπόν, να ακούσετε την ουσιαστική κριτική που κάνει
στο ΕΚΟΜΕ, η Ένωση Τεχνικών Ελληνικού Κινηµατογράφου και
Τηλεόρασης Οπτικοακουστικού Τοµέα και άλλοι πολλοί που σας
έχουν αναφέρει γι’ αυτό.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, εµείς λέµε ότι οι καλές προθέσεις πρέ-
πει να είναι όλων µας. Εµείς αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν καλές
προθέσεις, για να φτιάξουµε το Κτηµατολόγιο και να το προχω-
ρήσουµε. Υπάρχουν καλές προθέσεις, δεν υπάρχουν κακές προ-
θέσεις. Ούτε θεωρούµε ότι εξυπηρετείτε άλλα, αυτό θέλετε να
εξυπηρετήσετε, αλλά βίαια, όπως-όπως και πρόχειρα, στο «γό-
νατο» γίνεται. Γιατί; Μας στρίµωξαν οι προθεσµίες -αυτή είναι η
αλήθεια- και δυστυχώς το σηµερινό νοµοσχέδιο παραλαµβάνει
εκκρεµότητες του χθες, που θα γίνουν και εκκρεµότητες του
αύριο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το µέλλον του Ελληνικού
Κτηµατολογίου. Και, δυστυχώς, βλέπω ότι για τον εκσυγχρονι-
σµό του έχουµε πολύ δρόµο ακόµη να διανύσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: (Νικήτας Κακλαµάνης) Η κ. Κοµνηνάκα από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κανονικά, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε σήµερα να ξεκινάµε από

την αρχή τη συζήτηση στις επιτροπές, για να συζητήσουµε άλλα
εννιά νοµοσχέδια που καταθέσατε, γιατί οι τροπολογίες από όλα
τα Υπουργεία θα µπορούσαν να ήταν ακόµα ένα νοµοσχέδιο. Και
µάλιστα, καταθέσατε ακόµα και τροπολογία του Υπουργείου Παι-
δείας χθες, την ώρα που στην Ολοµέλεια συζητιόταν επί τρεις
µέρες αντίστοιχο νοµοσχέδιο. Τέτοια είναι η πρόνοιά σας σε τα-
χύτητα για να λύσετε ζητήµατα; Θα µιλήσει για την τροπολογία
αναλυτικά ο Γιάννης ο Δελής στην οµιλία του. Πραγµατικά, όµως,
καταντάει τραγέλαφος και να χρησιµοποιείται ως δικαιολογία ότι
αυτή ήταν προσφιλής τακτική και των προηγούµενων κυβερνή-
σεων. Το γνωρίζουµε, το έχουµε βιώσει στο πετσί µας πολλές
φορές, αλλά δεν µπορεί αυτό το πράγµα να συνεχίζεται και, κυ-
ρίως, γιατί στις τροπολογίες υπάρχει το πρόβληµα ότι ανακα-
τεύετε συστηµατικά κάθε λογής άρθρο, εκβιάζοντας ουσιαστικά
την ψήφο µε την επί της αρχής ψήφο µόνο για την τροπολογία
κι όχι για τα επιµέρους ζητήµατα, για θέµατα που θα θέλαµε και
θα µπορούσαµε να στηρίξουµε αν δεν τα ανακατεύατε µε άλλα,
περίεργα άρθρα. Θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία
µου. Θέλω µόνο να πω -γιατί καταθέσαµε και συγκεκριµένη τρο-
πολογία- για την τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού, ότι ναι,
µεν, λύνει το ζήτηµα της λειτουργίας του παιδικού σταθµού για
τους εργαζόµενους στο Ταµείο Αλληλοβοηθείας Υπαλλήλων του

Υπουργείου, αλλά ξεχνά επιµελώς το τι θα γίνουν οι εργαζόµενοι
οι οποίοι είναι στον αέρα. Αυτούς που έχουν απολυθεί, παρ’ ότι
υπήρχε ρύθµιση που υποχρέωνε την Κυβέρνηση να τους µετα-
φέρει σε άλλες υπηρεσίες του Υπουργείου και βρίσκονται σε µία
άτυπη οµηρία. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς καταθέτουµε τροπολογία, την οποία
σας καλούµε να κάνετε δεκτή, εφόσον σκοπεύετε να εντάξετε
στο νοµοσχέδιο και τις άλλες τροπολογίες του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, ώστε να εντάσσει το σύνολο των εργαζοµένων στο
Υπουργείο Πολιτισµού και όσων η σύµβαση της εργασίας τους
έχει καταγγελθεί, να αναβιώσει, συνεχίζοντας βέβαια κατ’ αυτόν
τον τρόπο και τη λειτουργία του παιδικού σταθµού.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση επιχειρεί ουσιαστικά
να υλοποιήσει τη δέσµευσή της προς την τρόικα για την ολοκλή-
ρωση του Κτηµατολογίου µέχρι το τέλος του 2021, κλείνοντας
άρον-άρον τις εκκρεµότητες, όπως βέβαια επιχείρησε να κάνει
και µε τους δασικούς χάρτες, αλλά και µε το γνωστό αλαλούµ
που δηµιουργήθηκε. Στην πραγµατικότητα, υλοποιεί την αστική
πολιτική για τη γη και τη χρήση της, δηλαδή τη στρατηγική της
πλήρους εµπορευµατοποίησης της γης. Γι’ αυτό άλλωστε και τα
τελευταία χρόνια διαγωνίστηκαν ως προς αυτό και η σηµερινή
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και η προηγούµενη,
για να αποδείξουν -τόσο στην τρόικα όσο και στους εκπροσώ-
πους του κατασκευαστικού κεφαλαίου των µεγάλων εµπόρων
της γης, τραπεζίτες κ.λπ.- ότι είναι ο καλύτερος µαθητής στο να
εξυπηρετήσουν αυτή τη στρατηγική.

Είναι χαρακτηριστική η κοινή αγωνία που µοιράζονται η Νέα
Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλαγής και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, εκτός του ΚΚΕ, αναφέροντας αυτό στις επιτροπές. Όσων,
δηλαδή, συναντιούνται στον στρατηγικό στόχο της µετατροπής
της γης σε εµπόρευµα και πεδίο κερδοφόρων επενδύσεων, η
έγνοια τους είναι να επιταχυνθεί το Κτηµατολόγιο εν όψει της
εκταµίευσης των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Δηλαδή, να εξασφαλιστεί καθαρό τοπίο, να ξεδιαλύνει το θολό
ιδιοκτησιακό καθεστώς που υπάρχει σε πολλές περιοχές, ώστε
να αποτελέσει η γη κερδοφόρα διέξοδο στα συσσωρευµένα κε-
φάλαια πολυεθνικών και µονοπωλιακών οµίλων, που καραδοκούν
για επενδύσεις, ιδίως στον τοµέα που σήµερα, στο πλαίσιο της
πράσινης οικονοµίας και του πράσινου new deal, αφορούν τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τουριστικές επιχειρήσεις και του-
ριστικά χωριά, την ιδιωτική πολεοδόµηση κ.λπ..

Δηλαδή, τι επιδιώκετε; Να διευκολυνθεί και µέσα από τον ανα-
γκαίο σήµερα εκσυγχρονισµό του Κτηµατολογίου η συγκέν-
τρωση της γης σε λίγα επιχειρηµατικά χέρια. Την ίδια στιγµή η
συγκέντρωση όλων των ιδιοκτησιών και των δικαιωµάτων γης σε
µια βάση την οποία εξυπηρετεί το Κτηµατολόγιο και µέσα από
την ψηφιοποίησή του σήµερα διευρύνει τη δυνατότητα του αστι-
κού κράτους να φορολογεί τη γη, την ακίνητη ιδιοκτησία µέσω
των φόρων, όπως ο ΕΝΦΙΑ, τη φορολόγηση της ακίνητης περι-
ουσίας που βρίσκεται εκτός αστικού ιστού και άλλους φόρους.
Είναι φορολόγηση, βέβαια, που αφορά τα λαϊκά στρώµατα, αφού
είναι γνωστό ότι οι καπιταλιστικές επιχειρήσεις έχουν µόνο φιλική
συµµετοχή στα φορολογικά βάρη.

Αποτελεί ακόµα χρήσιµο εργαλείο και στα χέρια των τραπε-
ζών, για να υποθηκεύουν και να βγάζουν στο σφυρί τη λαϊκή πε-
ριουσία. Εποµένως η µεγάλη φορολογία και όχι µόνο, η
υπερχρέωση, τα αδιέξοδα στα οποία έχουν οδηγηθεί όλο αυτό
το διάστηµα οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι βιοπα-
λαιστές αγρότες θα οδηγούν την ίδια στιγµή τη µικρή και µεσαία
ιδιοκτησία σε πωλήσεις ή και πλειστηριασµούς, που διευκολύν-
θηκαν µε τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα. Με τον τρόπο αυτό, βέ-
βαια, θα επισπεύδεται όλο και περισσότερο η συγκέντρωση της
γης σε λίγα χέρια.

Το κριτήριο, λοιπόν, µε το οποίο αποτιµούµε εµείς, ως κόµµα,
το Κτηµατολόγιο και τον ρόλο του δεν είναι ο επιστηµονικοτεχνι-
κός του χαρακτήρας απλώς, αλλά το πώς αυτός εντάσσεται στο
δεδοµένο πλαίσιο των καπιταλιστικών σχέσεων, τον ρόλο που θα
διαδραµατίσει στην κοινωνική παραγωγή, τις επιπτώσεις της
χρήσης του για τα εργατικά λαϊκά στρώµατα.

Μάλιστα, σε αυτή τη φάση η Κυβέρνηση επιχειρεί να ανταπο-
κριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις του κεφαλαίου. Προσπαθεί να
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επισπεύσει τη δύσκολη φάση της ένταξης των στοιχείων, προ-
χωρώντας και σε αυτή την πρόωρη περάτωσή της µε πολλές
προβληµατικές ρυθµίσεις, προκειµένου να µπορέσει να γίνει η
αξιοποίησή της από την αστική πολιτική. Και αυτό περνάει και
µέσα από τις διαδικασίες της ψηφιοποίησης.

Όµως, αυτή η προσπάθεια για fast track κλείσιµο των εκκρε-
µοτήτων που επιχειρείται µε τη διαδικασία της πρωθύστερης πε-
ραίωσης της κτηµατογράφησης, δηλαδή πριν από την εξέταση
των ενστάσεων, θα δηµιουργήσει τελικά πολύ περισσότερα προ-
βλήµατα από αυτά που πάει να λύσει.

Βέβαια, εµάς δεν µας ενδιαφέρει η ανησυχία που εξέφρασε ο
εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ότι δεν θα µπορέσει να δηµιουργηθεί
ασφάλεια για τους επενδυτές και οι µπίζνες. Μας νοιάζουν,
όµως, τα προβλήµατα που θα δηµιουργήσουν στους µικρούς
ιδιοκτήτες, που µέσα από όλες αυτές τις αυθαίρετες εγγραφές
-που πολλές φορές οδηγούν σε σωρεία λαθών- φτάνουν να πλη-
ρώνουν κόστος µεγαλύτερο από την αξία των ακινήτων τους και
σε κάποιες περιπτώσεις, βέβαια, λόγω αυτών των εσπευσµένων
και αυθαίρετων εγγραφών, αναγκάζονται και να εγκαταλείπουν
τα ακίνητά τους.

Υπάρχει ήδη πολύ πικρή πείρα από περιοχές όπου έχει ολο-
κληρωθεί µε αυτόν τον τρόπο η πρώτη εγγραφή, µε πάµπολλα
λάθη, που, αντί να διορθώνονται µε ευθύνη του κράτους, χωρίς
επιπλέον επιβάρυνση, φορτώνουν νέο άγχος και κόστος στους
µικροϊδιοκτήτες.

Θα µπορούσατε, πραγµατικά, να φροντίσετε για την άµεση και
ασφαλή αποτελεσµατική εξέταση των ενστάσεων µε την πρόσ-
ληψη περισσότερου µόνιµου προσωπικού, που λείπει. Είναι χα-
ρακτηριστικά τα νούµερα που είπε και στη διαβούλευση ο
εκπρόσωπος των εργαζοµένων και, βέβαια, όχι µόνο δεν προσ-
λαµβάνετε καινούργιο προσωπικό, αλλά αφήνετε να λυθούν οι
συµβάσεις εργαζοµένων που είναι ήδη και καλύπτουν αναγκαίες
εργασίες στο Κτηµατολόγιο.

Και βέβαια, πώς πάτε να λύσετε -αν θέλετε- και ένα κύµα
φυγής που µπορεί τελικά να δηµιουργείται λόγω της εντατικο-
ποίησης της εργασίας; Με αυτή την απαράδεκτη ρύθµιση του
άρθρου 18, που απαγορεύει για δύο χρόνια τη µετάθεση ή από-
σπαση υπαλλήλων, εγκλωβίζοντας ακόµα και ανθρώπους που
πραγµατικά έχουν ανάγκη αυτή τη µετάθεση.

Το σηµαντικότερο, όµως, στοιχείο είναι ότι, αντί να αντιµετω-
πίσετε αυτά τα ζητήµατα, επιχειρείτε να καλύψετε τα τεράστια
κενά σε µόνιµο προσωπικό µε την ιδιωτικοποίηση αυτών των πτυ-
χών του Κτηµατολογίου, δηλαδή κάνοντας τις συµβάσεις µε το
Τεχνικό Επιµελητήριο, που και αυτό µε τη σειρά του θα αναθέτει
σε ιδιώτες λειτουργίες του Κτηµατολογίου ή µε τον θεσµό αυτόν
του διαπιστευµένου µηχανικού.

Εµείς από θέση αρχής διαφωνούµε µε αυτή την εκχώρηση λει-
τουργιών σε ιδιώτες, γιατί όλες αυτές οι αρµοδιότητες έπρεπε
να γίνονται από µόνιµους υπαλλήλους, χωρίς επιπλέον επιβά-
ρυνση των µικρών και µεσαίων ιδιοκτητών. Να προσληφθούν για
αυτό µόνιµοι υπάλληλοι όλων των αναγκαίων ειδικοτήτων που
αποδεδειγµένα χρειάζονται στις υπηρεσίες του Κτηµατολογίου.

Αυτό θα αποτελούσε και διέξοδο για όλους αυτούς τους επι-
στήµονες και το προσωπικό, που θα µπορούσαν και µε καλύτε-
ρους όρους να εργάζονται και όχι µε την οµηρία των υπηρεσιών
µε µπλοκάκι και των ολιγόµηνων συµβάσεων και, βέβαια, χωρίς
να κάνετε αυτούς τους αδικαιολόγητους αποκλεισµούς ειδικο-
τήτων, όπως αυτών της Γεωπληροφορικής και Τοπογραφίας ΤΕ.

Εµείς, βέβαια, δεν µπαίνουµε στη διαδικασία να ζητάµε να εν-
ταχθούν αυτοί στους διαπιστευµένους µηχανικούς. Εµείς θεω-
ρούµε ότι πρέπει να ανοίξει η διαδικασία των προσλήψεων των
απαραίτητων ειδικοτήτων στο Κτηµατολόγιο.

Άλλη πτυχή της ιδιωτικοποίησης των υπηρεσιών του Κτηµατο-
λογίου είναι και η ιδιωτική διαµεσολάβηση που εισάγεται µε το
άρθρο 8. Ως κόµµα έχουµε επανειληµµένα εκφράσει συνολικά
τη διαφωνία µας σε σχέση µε τον θεσµό της ιδιωτικής διαµεσο-
λάβησης και, πολύ περισσότερο, µε την υποχρεωτικότητα αυτής,
γιατί αυτή στην πραγµατικότητα λειτουργεί σε βάρος του αδύ-
ναµου µέρους της διαφοράς, όπως όλες βέβαια οι ανάλογες δια-
δικασίες ιδιωτικής διαµεσολάβησης στη δικαιοσύνη.

Η διάταξη που αναγκάζεστε να εισάγετε, ότι τάχα το πρακτικό

διαµεσολάβησης δεν πρέπει να υποκρύπτει άτυπη µεταβίβαση,
παραµένει ευχολόγιο και επιβεβαιώνει αυτή την κριτική µας.
Ποιος πραγµατικά θα το ελέγχει αυτό, το αδύναµο µέρος που
του έχει επιβληθεί αυτή η άτυπη µεταβίβαση; Τι θα αναγκάζεται;
Να καταφεύγει στα δικαστήρια για να προσβάλει το πρακτικό,
για να αποδείξει την απάτη, τους καταπλεονεκτικούς όρους και
τόσα άλλα. Καταλαβαίνετε ότι κάτι τέτοιο δεν πρόκειται να συµ-
βεί.

Όµως, µια ίσως από τις πιο επικίνδυνες εκφάνσεις των τροπο-
ποιήσεων που φέρνετε σήµερα στο Κτηµατολόγιο είναι αυτή η
ρύθµιση του άρθρου 13, στο οποίο έχει δικαιολογηµένα ασκηθεί
κριτική από πολλές πλευρές. Πρόκειται για τις περιπτώσεις διόρ-
θωσης προδήλων σφαλµάτων για τα ακίνητα αγνώστου ιδιο-
κτήτη. Τα ακίνητα αυτά, είτε επειδή είναι δασικού χαρακτήρα είτε
επειδή κανένας δεν φρόντισε να τα δηλώσει -και γιατί έγινε και
µε λάθος τρόπο η διαδικασία της κτηµατογράφησης- είναι πραγ-
µατικά εκατοµµύρια.

Πώς πάτε να λύσετε τις υπέρµετρες καθυστερήσεις που,
πράγµατι, υπάρχουν λόγω αυτής της δραµατικής υποστελέχω-
σης τόσο του Κτηµατολογίου όσο και των σχετικών κρίσιµων
υπηρεσιών του δηµοσίου; Εισάγετε αυτή τη ρύθµιση της πλα-
σµατικής συναίνεσης του δηµοσίου. Δηλαδή, αν µέσα σε εξήντα
µέρες το δηµόσιο δεν απαντήσει στις διεκδικήσεις, θα τεκµαίρε-
ται ότι δεν έχει δικαίωµα. Από την άλλη, δίνετε και τη δυνατότητα
στο δηµόσιο να απαντά χωρίς αιτιολογία, προβάλλοντας ουσια-
στικά δικαιώµατα χωρίς όµως να το αποδεικνύει.

Και στις δύο περιπτώσεις η ρύθµιση αυτή µπορεί να έχει επι-
κίνδυνες συνέπειες. Διότι καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι η προθε-
σµία των εξήντα ηµερών είναι πραγµατικά ασφυκτική για τις
κρατικές υπηρεσίες, µε δεδοµένη την τραγική υποστελέχωσή
τους. Από τη µια, βέβαια, είναι υπαρκτός ο κίνδυνος -που επιση-
µάνθηκε και από ορισµένους φορείς- της εύκολης λύσης της
απορριπτικής απόφασης χωρίς ειδική αιτιολογία, που θα δηµι-
ουργεί προβλήµατα ιδιαίτερα στους µικροϊδιοκτήτες, µε δεδο-
µένο το πολυδαίδαλο νοµικό καθεστώς και τα ιδιοκτησιακά
δικαιώµατα του δηµοσίου.

Όµως, πολύ µεγαλύτερος είναι ο κίνδυνος αυτή η ρύθµιση να
αξιοποιείται ως ένας εύκολος δρόµος για να αποχωρεί το κράτος
αθόρυβα σε περιπτώσεις όπως αυτές σε όλη τη χώρα, όπου µι-
κροί, µεσαίοι και µεγάλοι καταπατητές πιέζουν για αναγνώριση
ανύπαρκτων δικαιωµάτων κυριότητας σε χιλιάδες στρεµµάτων
γης.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, και των συµµαχιών της αστικής τάξης µε
τα µικροαστικά στρώµατα, αυτή εξελίσσεται ως µια πρώτης τά-
ξεως ευκαιρία να αφήσει το δηµόσιο πεδίο περαιτέρω απόκτη-
σης τέτοιου είδους ιδιοκτησιακών δικαιωµάτων, ακόµα και σε
περιοχές όπου τα προηγούµενα χρόνια αναπτύχθηκαν µεγάλες
κινητοποιήσεις για την προστασία τέτοιων δηµόσιου χαρακτήρα
εκτάσεων, δασικών και άλλων.

Ιδιαίτερα µάλιστα για τις δασικού χαρακτήρα εκτάσεις, η υπο-
στελεχωµένη Δασική Υπηρεσία δεν προλαβαίνει όχι σε εξήντα
µέρες, αλλά ούτε σε έναν χρόνο να διαµορφώσει τους σχετικούς
φακέλους για τη διεκδίκηση των δασικών εκτάσεων, που έτσι κι
αλλιώς θα έπρεπε να εξαιρούνται από τις περιοχές όπου ισχύει
το τεκµήριο κυριότητας, πόσω µάλλον που οι επιτροπές επίλυ-
σης δασικών αµφισβητήσεων, δηλαδή για τον χαρακτήρα των
εκτάσεων, που δηµιουργήθηκαν στη Δασική Υπηρεσία, θα εµπλέ-
ξουν αντικειµενικά και τις αντίστοιχες επιτροπές του Κτηµατολο-
γίου, οπότε καταλαβαίνετε ότι µπορεί να περάσουν και γενιές
ολόκληρες µέχρι να λυθεί οριστικά το ποιος είναι ο ιδιοκτήτης
και ο χαρακτήρας της έκτασης.

Όµως έτσι διαµορφώνεται µια νέα επικίνδυνη κατάσταση, που
διευκολύνει την εκχώρηση γης, αφού η Κυβέρνηση ουσιαστικά
αφήνει ανοικτή τη διαδικασία της διεκδίκησης από τους ιδιώτες
και θα αποφασίζει για το αν και το πότε θα απορρίπτει τις αιτή-
σεις τους και πότε βέβαια θα διεκδικεί το αστικό κράτος απέναντι
σ’ αυτούς που µπορεί να δείξει τα δόντια του. Κερδισµένοι βέ-
βαια είναι οι µεγάλοι επενδυτές, που έχουν και το χρήµα και τη
δυνατότητα να ξεπερνούν τα όποια εµπόδια.

Άλλωστε, αντίστοιχη κριτική στον νέο φορέα του Κτηµατολο-
γίου, ότι αυτός λειτουργεί περισσότερο µε αναπτυξιακό και επεν-
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δυτικό πρόσηµο και όχι µε γνώµονα την ασφαλή κατοχύρωση
των εµπράγµατων δικαιωµάτων, έχει ασκηθεί από πολλούς που
καµµία σχέση δεν έχουν βέβαια ούτε µε το ΚΚΕ ούτε µε τη συ-
νολική αντίληψή µας για την ιδιοκτησία της γης. Έτσι, παρά τα
όσα λέει η Κυβέρνηση, είναι δεδοµένο ότι θα συνεχίσουν να
υπάρχουν εκκρεµότητες που αντιστοιχούν σε εκατοµµύρια ιδιο-
κτησιακών δικαιωµάτων, θα συνεχίσει παράλληλα η οικονοµική
αιµορραγία των µικρών και µεσαίων ιδιοκτητών, για τους οποίους
το Κτηµατολόγιο αποτελεί και αποτέλεσε πραγµατικό βραχνά,
ενώ µε άλλους τρόπους, όπως κάνετε πολλές φορές, και µε νο-
µοθετικές ρυθµίσεις θα τακτοποιείτε, θα λύνετε προβλήµατα εκεί
που υπάρχει το πραγµατικό ενδιαφέρον για τις µεγάλες επενδυ-
τικού χαρακτήρα αγορές.

Τέλος, σε σχέση µε τα άρθρα που αφορούν το Εθνικό Κέντρο
Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας, θεωρούµε ότι συν-
τηρούν ουσιαστικά τη βασική κατεύθυνση που έχει ο ν.4487, ο
οποίος στην πραγµατικότητα δίνει στους επενδυτές σ’ αυτόν τον
χώρο της τέχνης και του πολιτισµού τη δυνατότητα να εντάσσον-
ται σε τέτοιου είδους ρυθµίσεις µε κριτήρια µοριοδότησης τα οι-
κονοµικά τους χαρακτηριστικά, δηλαδή ουσιαστικά το
οπτικοακουστικό έργο αντιµετωπίζεται µόνο από την εµπορευ-
µατική του διάσταση, από τα οικονοµικά µεγέθη των επενδυτών
του χώρου, αγνοώντας τελείως τα πολιτιστικά και αισθητικά του
χαρακτηριστικά. 

Μετά τις πρόσφατες προσαρµογές που έκανε η Κυβέρνηση
στον παραπάνω νόµο, συνεχίζει ουσιαστικά και µ’ αυτές τις ρυθ-
µίσεις στην ίδια ρότα. Ισχύει στο ακέραιο ό,τι διαπιστώσαµε για
τον ρόλο και τον χαρακτήρα που διατηρεί το Εθνικό Κέντρο Οπτι-
κοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας, γιατί ούτε µε τα µητρώα
των ελεγκτών ούτε µε τα ελεγκτικά όργανα διαµορφώνεται δια-
φορετική πολιτική κατεύθυνση στον φορέα. Τα µέτρα που παίρ-
νει η Κυβέρνηση δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να επιδιώκουν
τη δηµιουργία ενός ευνοϊκού οικονοµικού, διοικητικού και εν
γένει επενδυτικού περιβάλλοντος για την προσέλκυση περισσό-
τερων ηµεδαπών αλλά και αλλοδαπών παραγωγών οπτικοακου-
στικών έργων. 

Την ίδια ώρα που το ΕΚΟΜΕ παίζει µε δεκάδες εκατοµµύρια
ευρώ, το Εθνικό Κέντρο Κινηµατογράφου εξοφλεί µόλις ένα ελά-
χιστο ποσό απέναντι στις είκοσι έξι ελληνικές ταινίες µεγάλου
και µικρού µήκους, αφήνοντας βέβαια στον αέρα τους εργαζό-
µενους. 

Είναι δεδοµένο ότι τα άρθρα αυτά θα τα καταψηφίσουµε,
όπως βέβαια και το νοµοσχέδιο επί της αρχής και στο σύνολό
του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντίνος Χήτας από την Ελληνική Λύση. Θα κλείσουµε µε
την κ. Αγγελική Αδαµοπούλου. Μετά θα µιλήσουν οι πέντε κατά
προτεραιότητα συνάδελφοι Δηµήτριος Κούβελας, Θεόφιλος
Ξανθόπουλος, Βασίλειος Κεγκέρογλου, Ιωάννης Δελής, Κων-
σταντίνος Μπούµπας και µετά θα ανέβει στο Βήµα ο κύριος
Υπουργός.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά δεν ξέρω τι µας εκνευρίζει και µας

εξοργίζει περισσότερο. Είστε πραγµατικά µια τραγική κατά-
σταση στην Κυβέρνησή σας. Δεν ξέρω τι µας εκνευρίζει περισ-
σότερο: ο άθλιος τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε ή η άθλια
παραδοχή εκ µέρους σας ότι «νοµοθετούµε µεν λάθος, αλλά το
κάνατε κι εσείς»;

Δεν ξέρω τι είναι πιο εξοργιστικό, κύριε Πρόεδρε, να έρχεται
µια Κυβέρνηση εδώ η οποία δεν σέβεται τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες, δεν σέβεται τους Βουλευτές, δεν σέβεται τις υπό-
λοιπες πολιτικές δυνάµεις, µας έχει γραµµένους στα παλαιότερα
των υποδηµάτων της, κάνει ό,τι θέλει και, αντί έστω να ζητήσει
συγγνώµη, να πει ότι είναι λάθος ο τρόπος, έχει το θράσος ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κυβερνώντος κόµµατος να πει
απαντώντας σ’ αυτή την οργή σύσσωµης της Αντιπολίτευσης ότι
δεν είναι λάθος ο τρόπος, «απλά κι εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ το κάνατε,
τι µιλάτε;»; 

Σοβαρά; Είναι σοβαρή κατάσταση αυτή τώρα; Μιλάµε για ένα

νοµοσχέδιο µε πενήντα τρία άρθρα και έχουµε εκατόν πενήντα
και παραπάνω άρθρα-τροπολογίες; Τι είναι αυτά τα πράγµατα
που κάνετε εσείς; Έτσι σέβεστε την κοινοβουλευτική διαδικασία,
έτσι σέβεστε τους συναδέλφους, εκλεγµένους από τους Έλλη-
νες και τις Ελληνίδες, που αντιπροσωπεύουµε ένα µεγάλο κοµ-
µάτι της κοινωνίας εδώ µέσα σήµερα και µας έχετε πραγµατικά
-και λυπάµαι που το λέω, κύριε Υπουργέ- γραµµένους στα παλιά
σας τα παπούτσια και η αιτιολογία για όλο αυτό είναι «το κάνατε
κι εσείς»; Ωραία! Παρανοµούσαν αυτοί, να παρανοµήσετε κι
εσείς. 

Τι κουνάτε το κεφάλι, κύριε Υπουργέ; Εσείς υποβαθµίζετε το
νοµοσχέδιό σας. Έχει πενήντα τρία άρθρα και φέρατε εκατόν
πενήντα άρθρα σε τροπολογίες. Τι να πούµε τώρα; 

Ώρα είναι να µας πείτε ότι οι εισηγητές δεν αφιέρωσαν χρόνο,
κύριε Πρόεδρε, για το νοµοσχέδιο, που είναι υποχρεωµένοι να
µιλάνε και µιλούσαν για άλλα πράγµατα. Προφανώς µιλάµε για
άλλα πράγµατα. Τι να πούµε; Για το Κτηµατολόγιο; Ποιος ασχο-
λείται σήµερα µε το Κτηµατολόγιο; Εδώ γίνεται χαµός. Εννιά τρο-
πολογίες µέχρι τώρα. Μέχρι το τέλος µπορεί να έλθουν κι άλλες.
Τι να λέµε τώρα;

Τροπολογίες, λοιπόν. Πάµε να τις δούµε. Με την τακτική που
ακολουθείτε ξέραµε -και µιλάµε µε αποδείξεις- ότι πραγµατικά
είχατε µάστερ στην τεχνική του «λαδώµατος», να «λαδώνετε».
Ναι, αλλά εδώ λέµε ότι το «γαλάζιο λαδωτήρι» έχει πάρει φωτιά.
Δεν σταµατάτε. Έχουµε και Ολυµπιακούς Αγώνες, κύριε Πρό-
εδρε. Αν υπήρχε άθληµα, θα είχαν πάρει χρυσό µετάλλιο στο
«λάδωµα». 

Από σήµερα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, η Ελλάδα
και επισήµως είναι το πρώτο κράτος στον κόσµο -δεν έχει ξανα-
γίνει πουθενά αυτό- που νοµιµοποιεί το «φακελάκι». Το νοµιµο-
ποιούµε το «φακελάκι» από σήµερα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Τι λέτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι λέω; Θα σας πω εγώ τι λέω. Μετά
το «λάδωµα» µε 100 εκατοµµύρια ευρώ στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης -ή δεν ήταν;-, µετά τη δωροδοκία ουσιαστικά, την εξευτε-
λιστική αυτή διαδικασία που ακολουθήσατε απέναντι στα νιάτα
µας, στη νεολαία µας µε τα 150 ευρώ, το χαρτζιλίκι του τρόµου,
εδώ συνεχίζετε την ψηφοθηρία. Είναι ντροπή και αίσχος! Δεν σας
φτάνουν οι εκβιασµοί µε την υποχρεωτικότητα. Τώρα βάζετε
µπροστά σε ρόλο µισθοφόρου χιλιάδες γιατρούς και φαρµακο-
ποιούς, που θα εξηγούν µε πάθος πόσο καλό είναι το εµβόλιο και
µε το αζηµίωτο. Έπεισες έναν; Δέκα ευρώ. Έπεισες άλλον; Είκοσι
ευρώ. Ήλθε και στο ιατρείο σου; Πενήντα ευρώ. Δεν είναι «λά-
δωµα» αυτό; Τι είναι αυτό; «Λάδωµα» δεν είναι στον γιατρό; Εµείς
έτσι το βλέπουµε. Εγώ έτσι το βλέπω, ρε παιδιά. Τον «λαδώνετε»
επίσηµα. «Λάδωµα» είναι. Αν πας και από το σπίτι, πενηντάρικο.
Πήγες σε δέκα σπίτια; Πεντακόσια. Μια χαρά. Ωραία. Αν εσείς το
θεωρείτε αυτό σοβαρή υγειονοµική πολιτική, εµείς το θεωρούµε
δωροδοκία αισχίστου είδους. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά
για µια Κυβέρνηση να αντιµετωπίζει έτσι την κατάσταση.

Επειδή είµαστε Ευρωπαίοι και επικαλείστε πολλές φορές την
Ευρώπη -τι να κάνουµε;- και η Ελλάδα έµεινε πίσω, να σας πω
κάτι: H Δανία δεν είναι Ευρώπη; Είναι; Μάλιστα.

Στη Δανία, για παράδειγµα, οι αρµόδιες υπηρεσίες στέλνουν
ένα email, ρωτάνε τους πολίτες αν θέλουν να εµβολιαστούν και
απαντάνε οι πολίτες µε ένα ναι ή ένα όχι. Η Δανία το κάνει αυτό.
Ούτε πίεση ούτε εκβιασµοί ούτε λανθασµένοι τρόποι επικοινω-
νίας, για να πείσουµε για κάτι το οποίο θα έπρεπε ο καθένας να
επιλέξει µόνος του αν θα το κάνει ή όχι. Δεν µπορεί, λοιπόν, η
Δανία να συµπεριφέρεται έτσι και η δηµοκρατία στην Ελλάδα να
µην το εφαρµόζει ή να έχει αλά καρτ εφαρµογή. 

Η δηµοκρατία δεν πρέπει να φοβίζει τους Έλληνες. Και για την
Ελληνική Λύση, το µόνο πατριωτικό κόµµα µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, ο ίσκιος -γιατί υπάρχει ένας ίσκιος- της υποχρεω-
τικότητας είναι µη αποδεκτός. Το έχουµε πει σε όλους τους τό-
νους. 

Και σταµατήστε επιτέλους να διχάζετε τους Έλληνες µε νέα
τροπολογία σήµερα και άλλη τροπολογία για τους εκπαιδευτι-
κούς. Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, έχει ενδιαφέρον. Μιλάει για τις
προσλήψεις των εκπαιδευτικών, λέει µέσα για τα τεστ και θα τα
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πω. Και λέει η τελευταία παράγραφος στο εδάφιο β’ στο άρθρο
1: «Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας», αυτό είναι τροµα-
κτικό, «και Θρησκευµάτων δύναται να καθορίζονται περαιτέρω
συνέπειες στην περίπτωση επανειληµµένης παράβασης της πα-
ρούσης περίπτωσης.». Δηλαδή κάνει ό,τι θέλει ο Υπουργός. Άρα
µπορεί να απολύσει κιόλας. Δεν αποκλείει τίποτα. Αυτά λέει η
τροπολογία, η µία από τις εννέα, µέσα.

Και δίνετε λεφτά πάλι στους γιατρούς. Εδώ ο Έλληνας δεν
µπορεί να κάνει τη φορολογική του δήλωση γιατί δεν έχει να πλη-
ρώσει τον φοροτεχνικό του και εσείς µοιράζετε λεφτά! Δίνετε πε-
ρισσότερα χρήµατα στους γιατρούς. Κι όσο πιο επώνυµος είναι
αυτός που θα βοηθήσει στη διαδικασία αυτή, τόσο ανεβαίνει και
το µπάτζετ. Δεν θα πω για τους influencer και όλα αυτά.

Βέβαια λεφτά για άλλα δεν έχουµε. Λεφτά εδώ έχουµε να
σκορπάµε. Λεφτά για να προσληφθεί η µητέρα της Μυρτούς στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, όπως έχει εισηγηθεί ο Πρόεδρος της Ελ-
ληνικής Λύσης και η Ελληνική Λύση στο Πρόεδρο της Βουλής µε
επιστολή, δεν έχουµε. Είναι ένα κορίτσι και µια οικογένεια που
ανεβαίνει έναν Γολγοθά. Ή να αποζηµιώσουµε τη µάνα του Κα-
τσίφα, τη χαροκαµένη, ούτε για εκεί έχουµε. Ή να πληρώσουµε
το φάρµακο για τον µικρό Παναγιώτη-Ραφαήλ, ούτε εκεί έχει
λεφτά η πολιτεία. Εκεί είµαστε σφιχτοί. Σε άλλα όµως είµαστε
large. Και αυτά είναι λάθη. 

Δυστυχώς σας ζητάµε εδώ και πάρα πολύ καιρό σε όλους
τους τόνους να σταµατήσετε να διχάζετε τους Έλληνες. Πρέπει
οι Έλληνες να είναι ενωµένοι σε αυτή τη δύσκολη κατάσταση.
Θα πρέπει να τους πλησιάσουµε, να τους µιλήσουµε, να τους
ενώσουµε για να τα ξεπεράσουµε όλα αυτά. Μη στήνετε τη δη-
µοκρατία στο εκτελεστικό απόσπασµα. Έχουν χάσει πάρα πολ-
λοί άνθρωποι τη δουλειά τους. Βρισκόµαστε σε έναν απίστευτο
οικονοµικό Γολγοθά ,τον οποίο θα κληθούµε όλοι να τον ανέ-
βουµε, µε πρώτους τους Έλληνες πολίτες. Πολλοί από τους αν-
θρώπους που µας ακούν τώρα είτε έχασαν είτε θα χάσουν τη
δουλειά τους. Και δέχονται συνεχόµενο ψυχολογικό µπούλινγκ
από εργοδότες, από συναδέλφους, ακόµα και από συγγενείς. Το
ξέρετε. Είναι πάρα πολλά τα mail από φοιτητές, ανθρώπους σε
παραγωγική ηλικία, υγειονοµικούς, ηλικιωµένους. 

Θα σας πω κάτι. Αφού έχετε ένα πρόβληµα µε τους εκπαιδευ-
τικούς τώρα, γιατί δεν τους λαδώνετε και αυτούς; Δώστε τους
εκεί από δύο ή τρία κατοστάρικα και πείτε ότι θα σας δώσουµε
200 ευρώ, δώσαµε 150 στα παιδιά, εσείς που είστε µεγαλύτεροι
σε ηλικία θα πάρετε 300 ευρώ, πάτε κάντε το εµβόλιο και τελει-
ώνετε, αφού η µέθοδος είναι επιτυχηµένη. Το έχετε βρει το
κόλπο. Τι κάθεστε και σπαταλάτε φαιά ουσία; Κάντε το, γιατί τα
πράγµατα είναι σοβαρά. 

Μας είπατε ότι οι ανεµβολίαστοι εκπαιδευτικοί θα πρέπει να
κάνουν υποχρεωτικό rapid test πληρωµένο από την τσέπη τους,
το ίδιο και οι φοιτητές. Θα δίνουν 20 ή 30 ευρώ την ηµέρα για να
πάνε παρακολουθήσουν µάθηµα οι φοιτητές; Πώς θα γίνει αυτό;
Δηλαδή καλά είναι να νοµοθετείτε, αλλά εφαρµόζονται τέτοια
µέτρα στην πραγµατικότητα; Μπορούν να εφαρµοστούν; Δεν
ξέρω πραγµατικά.

Και για τα σχολεία σάς έχουµε πολλές φορές πει να κάνετε τα
αυτονόητα. Κάντε µε άλλους τρόπους ασφαλείς τις σχολικές αί-
θουσες και όχι έτσι, µε εκβιασµούς. Σας είχαµε πει -και το συζη-
τούσαµε στο νοµοσχέδιο- να βρείτε χώρους εδώ και ενάµιση
χρόνο, αυξήστε τους χώρους, µείωσε τον αριθµό των µαθητών,
προµηθευθείτε µονά θρανία, όπως κάνουν στην Ευρώπη, απλά
πράγµατα. Ενάµιση χρόνο δεν κάναµε τίποτα γι’ αυτά τα πράγ-
µατα. Όπως είναι τα σχολεία µας, έτσι παραµένουν και τώρα.
Δεν κάναµε κάτι. Θεωρούµε ότι θα δηµιουργήσετε περισσότερα
προβλήµατα. 

Πάµε και στο νοµοσχέδιο. Ξέρετε τι µου θυµίζει αυτή η ιστο-
ρία, κύριε Υπουργέ; Μου θυµίζει ότι έχουµε ένα ακατάστατο δω-
µάτιο, άνω-κάτω, ρούχα πεταµένα, παιχνίδια, σκουπίδια καφέδες,
αναψυκτικά, ένα δωµάτιο άνω-κάτω και αυτό που κάνουµε είναι
να το φωτογραφίσουµε και να το ανεβάσουµε στο διαδίκτυο. Ψη-
φιοποιήσαµε την ακαταστασία. Αυτή είναι η λύση. Το δωµάτιο
παραµένει χάλια, άνω-κάτω είναι, αλλά το έχω βγάλει φωτογρα-
φία, το έχω ανεβάσει στο διαδίκτυο, το έχω ψηφιοποιήσει και
είναι µια χαρά. 

Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Με διάφορα νοµοσχέδια που τα
παρουσιάζετε ως σωτηρία ή σωτήρια -για το πρόβληµα, εννοώ-
και ως εκσυγχρονιστικά, προσπαθείτε να παρουσιάσετε έργο. 

Υπάρχει ένα ζητούµενο. Το ζητούµενο δεν είναι να παρουσιά-
ζετε µια ωραία, µια επιτυχηµένη εικόνα µε διάφορα νοµοσχέδια,
µε κορδέλες, µε βαρύτατους χαρακτηρισµούς. Μπουχτίσαµε
από λόγια, από θεωρίες. Και η περίπτωση του Ελληνικού Κτηµα-
τολογίου δεν αποτελεί εξαίρεση. Είναι τεράστια πληγή. Ένα έργο
που ακούµε πάνω από είκοσι πέντε χρόνια ότι θα υλοποιηθεί, θα
υλοποιηθεί και ακόµα περιµένουµε. Στο άκουσµά του όλοι οι πο-
λίτες, οι υπάλληλοι, οι δικηγόροι, οι υποθηκοφύλακες απογοη-
τεύονται. Έχουν ταλαιπωρηθεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Δεν αρνείται κανείς, δεν υπάρχει άνθρωπος στην Αίθουσα αυτή
να αρνείται ότι το Κτηµατολόγιο είναι απαραίτητο να ολοκληρωθεί,
να ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση της ιδιοκτησίας των πολιτών,
του δηµοσίου και των ΟΤΑ. Όµως ο όποιος εκσυγχρονισµός, η
όποια ψηφιοποίηση δεν είναι αυτοσκοπός, αλλά είναι το µέσο για
την εξυπηρέτηση του πολίτη. Είναι κάτι που είπατε και εσείς, κύριε
Υπουργέ, και σας το αναγνωρίζουµε αυτό. Το θέµα όµως δεν είναι
να το λέµε, αλλά να γίνεται κιόλας. Το ξέρετε, µη ρωτήσω τώρα
πόσο ταλαιπωρούνται οι Έλληνες από τις υπηρεσίες κτηµατογρά-
φησης, ότι η κατάσταση που επικρατεί είναι χαοτική, οι προθε-
σµίες, παρατάσεις, χιλιάδες ανακριβείς εγγραφές, διαδικασίες
απίστευτες, που αλλάζουν κάθε τρεις και λίγο. 

Η αλήθεια είναι ότι όλη αυτή τη διαδικασία, τα σπασµένα δη-
λαδή αυτού του χαλασµένου, του σάπιου συστήµατος, την κα-
κοδιοίκηση, την προχειρότητα, την πληρώνει ο Έλληνας πολίτης.
Ο Έλληνας πολίτης, ο φορολογούµενος, που, αντί να εξυπηρε-
τείται, αντί να προχωράει η υπόθεσή του, ταλαιπωρείται ακόµα
περισσότερο από τις υπηρεσίες του δηµοσίου. Και είναι πολύ δύ-
σκολο -αν όχι αδύνατον- αυτός ο άνθρωπος, ο κακοµοίρης να
βρει κάποια στιγµή το δίκιο του. Γιατί; Για την ιδιοκτησία του.
Πού να βρει το δίκιο του; Αναγκάζεται να πάει στο δικαστήριο. 

Ένα µόνο θα πούµε. Το δικαστήριο Αθηνών δίνει δικάσιµο για
τέτοιες υποθέσεις το 2025. Τι να λέµε τώρα; Να ψηφιοποιήσουµε
το µπάχαλο τώρα. Να ψηφιοποιήσουµε το µπάχαλο και σώσαµε
την κοινωνία! Τι να πω; Όλες αυτές οι διαδικασίες είναι ψυχο-
φθόρες, είναι χρονοβόρες, µε δικαστικούς αγώνες που απαιτούν
χρήµατα, χρόνο. Πού να τα διαθέσει αυτά ο πολίτης;

Το Κτηµατολόγιο συνδέεται άρρηκτα µε την κατοχύρωση της
ιδιοκτησίας, µε την προστασία των ιδιοκτησιακών δικαιωµάτων.
Είναι απαραίτητο για την προστασία και την ασφάλεια των συ-
ναλλαγών έναντι όλων, για την προάσπιση των συµφερόντων των
Ελλήνων πολιτών. Είναι λάθος και επικίνδυνο να προσπερνάµε
και να παρακάµπτουµε διαδικασίες, επειδή εσείς, η πολιτεία, η
διοίκηση, λοιπόν, δεν µπορεί να κάνει αυτό που πρέπει να κάνει
όπως πρέπει. Και επειδή δεν µπορείτε να το κάνετε όπως πρέπει,
προσπερνάτε διαδικασίες, προσπερνάτε και παρακάµπτετε τέ-
τοιου είδους διαδικασίες. 

Ερώτηση: Πώς νοµοθετείτε περαιωµένη την κτηµατογράφηση
χωρίς να έχουν εκδικαστεί οι υποθέσεις; Πώς γίνεται αυτό, αφού
δεν έχουν εκδικαστεί οι υποθέσεις; Πώς θεωρείτε τελειωµένη την
κτηµατογράφηση µε την αναγραφή εκκρεµοτήτων; Πώς πι-
στεύετε αλήθεια ότι θα κινηθεί η αγορά και ότι θα προσελκύσετε
επενδυτές; Πώς θα αποφασίσει κάποιος να επενδύσει, να πάει
να αγοράσει ένα κτήριο, ένα ακίνητο, όταν το βλέπει γεµάτο µε
εκκρεµότητες, µε όµορα ακίνητα να έχουν τα ίδια προβλήµατα ή
ακόµα-ακόµα -το χειρότερο- να είναι και αγνώστου ιδιοκτήτη, να
µην ξέρεις καν σε ποιον ανήκει; 

Με αυτά, λοιπόν, που νοµοθετείτε δεν πρόκειται να προσελ-
κύσετε επενδυτές. Το αντίθετο θα συµβεί. Και πολύ φοβόµαστε
ότι και η αγορά στα ακίνητα θα κατρακυλήσει ακόµη περισσό-
τερο. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω ότι πρέπει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να σταµατήσει να νοµοθετεί
µε στόχο να κλείσει εκκρεµότητες ή να συµµορφωθεί στις εντο-
λές των τρίτων, των δανειστών, της Ευρώπης, των τραπεζών, λέ-
γοντας «αυτή είναι η νοµοθεσία, απλά να συµµορφωθώ».

Πρέπει κάποια στιγµή η Κυβέρνηση, η πολιτεία να νοµοθετεί,
να ασκεί πολιτικές και δράσεις µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον
και το συµφέρον των πολιτών. 
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Κύριε Πρόεδρε, θέλω να είµαι ακριβής στην ώρα µου, σεβό-
µενος την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε πάντως και
εσείς την ανοχή, αν θέλετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το ξέρω και σας ευχαριστώ, αλλά
θέλω να σεβαστούµε τον χρόνο. Δεν µπορεί να φωνάζουµε, να
ενοχλούµαστε ότι κάποιοι δεν σέβονται την κοινοβουλευτική δια-
δικασία και να το κάνουµε και εµείς. Όχι, εµείς σεβόµαστε τον
χρόνο που µας αναλογεί και τον εκµεταλλευτήκαµε. Είπαµε τις
ενστάσεις µας, τις καταθέσαµε. Θα εισπράξετε ένα «όχι» από
εµάς γιατί δεν το αξίζετε. Δεν σας εµπιστευόµαστε. Ο τρόπος µε
τον οποίο νοµοθετείτε είναι άθλιος. Δεν σέβεστε τίποτα. Οπότε
πάµε για άλλα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε Χήτα.
Κλείνει ο κατάλογος των αγορητών µε τη συνάδελφο κ. Αγγε-

λική Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο, να πω

και εγώ ότι είναι κάκιστη η πρακτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση
να έρχεται στο πάρα πέντε να καταθέτει ουσιαστικά εννιά νοµο-
σχέδια. Δεν θα τοποθετηθώ επί των τροπολογιών των νοµοσχε-
δίων αυτών τώρα. Θα µιλήσω στο τέλος µόνο για µία τροπολογία.
Κανονικά θα έπρεπε όλη η Αντιπολίτευση, σύσσωµη, να απέχει
ακόµη και από τη συζήτηση επί των τροπολογιών, όχι µόνο από
την ψήφιση, διότι αφήνουµε µε αυτόν τον τρόπο την Κυβέρνηση
κανονικά να εφαρµόζει την κακή νοµοθέτηση και εµείς να συναι-
νούµε ακόµη και συζητώντας επ’ αυτών.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό του Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου, το νοµοσχέδιο έχει κάποια θετικά στοι-
χεία στα οποία αναφέρθηκα και στις συζητήσεις στην επιτροπή,
όπως, για παράδειγµα, οι ψηφιακές ευκολίες. Έχει, επίσης, κά-
ποια στοιχεία τα οποία δείχνουν ότι υπάρχει καλή διάθεση και
καλή πρόθεση εκ µέρους της Κυβέρνησης, αλλά είναι αµφίβολο
αν τελικά αυτές οι πρωτοβουλίες θα πετύχουν να λύσουν το πρό-
βληµα ή αν θα προσθέσουν κάποιο καινούργιο πρόβληµα. Επί-
σης, το νοµοσχέδιο έχει κάποιες ξεκάθαρα προβληµατικές
διατάξεις. 

Το θέµα, λοιπόν, είναι τι έρχεται να κάνει ένα νοµοσχέδιο, όταν
εντάσσεται σε ένα ήδη εγκατεστηµένο πλαίσιο λειτουργίας µιας
διαδικασίας, όπως είναι η διαδικασία της κτηµατογράφησης στη
συγκεκριµένη περίπτωση. Ποιος είναι, δηλαδή, ο µεγάλος και βα-
σικός στόχος; Ο στόχος προφανώς είναι να ολοκληρωθεί πολύ
σύντοµα και µε άριστο τρόπο µια πολύ σηµαντική και χρονοβόρα
διαδικασία. Αυτό για να το πετύχει, όµως, κανείς, θα πρέπει
πρώτα από όλα να ιεραρχήσει τις ανάγκες και τις ενέργειες στις
οποίες θα προβεί, να πει, δηλαδή, ότι έχουµε αυτόν τον στόχο,
ότι έχουµε αυτά τα προβλήµατα, ότι τα βάζουµε σε µια σειρά
σπουδαιότητας, τα προτεραιοποιούµε και τα αντιµετωπίζουµε µε
τις λύσεις, τις διαθέσιµες λύσεις, γιατί αυτές είναι οι πιο αποτε-
λεσµατικές για τον άλφα, τον βήτα και γάµµα λόγο.

Τα προβλήµατα που αφορούν την κτηµατογράφηση η αλήθεια
είναι ότι είναι πολλά και διάφορα. Είναι και οι πόροι περιορισµέ-
νοι που διαθέτουµε, οπότε δεν επιτρέπουν να κάνουµε µια επί-
θεση σε όλα ταυτόχρονα. 

Άρα κανείς δεν σας ψέγει ότι δεν λύνετε όλα τα θέµατα αυτο-
στιγµεί. Εκεί, όµως, που υπάρχει κριτική είναι στο τι τελικά επι-
λέγετε να λύσετε κατά προτεραιότητα. Αυτή, βεβαίως, η κριτική
αφορά γενικότερα την κυβερνητική πολιτική. Πολλές φορές, δη-
λαδή, έχει διαπιστωθεί ότι παρά την υπερπαραγωγή νοµοθετη-
µάτων, υπάρχουν χρονίζοντα προβλήµατα σε πολλούς τοµείς και
ούτε καν τα αγγίζετε. 

Να δούµε, λοιπόν, κάποιες σοβαρές εκκρεµότητες στον χώρο
του Κτηµατολογίου, τις οποίες δεν αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο,
οι οποίες, µάλιστα, διατυπώθηκαν και από επαγγελµατίες του
χώρου ήδη από τη δηµόσια διαβούλευση και, άρα, τις γνωρίζετε.

Ξεκινάµε, κατ’ αρχάς, µε τα πρόδηλα σφάλµατα και τη συναί-
νεση του δηµοσίου. Το δηµόσιο µέχρι τώρα, παρά το γεγονός
ότι έχει τη δυνατότητα, δεν συναινεί στη διόρθωση πρόδηλων
σφαλµάτων και, φυσικά, κανένας προϊστάµενος κτηµατολογικού

γραφείου δεν έχει δεχτεί µέχρι σήµερα να αναλάβει αυτή την ευ-
θύνη. Και τι ζητά; Ζητά την έκδοση δικαστικών αποφάσεων. Σύµ-
φωνα, µάλιστα, µε µαρτυρίες δικηγόρων έχουµε φτάσει σήµερα
στο Μονοµελές Πρωτοδικείο Αθηνών να προσδιορίζονται αιτή-
σεις για τον Μάιο του 2024. 

Το θέµα, λοιπόν, το αγγίζετε µεν, αλλά δεν το λύνετε, γιατί
πλέον πετάτε το µπαλάκι στον υπάλληλο, ο οποίος θα πρέπει
εντός εξήντα ηµερών να απαντήσει και, µάλιστα, αναιτιολόγητα
αν τελικά το δηµόσιο διεκδικεί ή όχι το ακίνητο. Είναι προφανέ-
στατο ότι αφ’ ης στιγµής ο υπάλληλος δεν έχει καν την υποχρέ-
ωση να αιτιολογήσει την απάντησή του, το λογικό και επόµενο
είναι ότι θα απαντήσει αρνητικά, δηλαδή θα αρνηθεί να συναινέ-
σει το δηµόσιο ως προς τη διόρθωση των σφαλµάτων, άρα διεκ-
δικεί το ακίνητο. 

Επίσης -και αυτό το ανέφερα στην επιτροπή- εδώ το δηµόσιο
δεν συναινεί, απλώς δεν προτάσσει τα δικαιώµατά του. Έχει ένα
νόηµα αυτή η διάκριση, γιατί συναίνεση σηµαίνει συµφωνία µε
όσα λέει ο αντίδικος και εδώ πρακτικά δεν πρόκειται για κάτι τέ-
τοιο, ασχέτως αν οδηγεί στο ίδιο αποτέλεσµα. 

Επόµενο ζήτηµα είναι οι έκτακτες χρησικτησίες σε οριζόντιες
ιδιοκτησίες. Η κτήση κυριότητας µε έκτακτη χρησικτησία σε ορι-
ζόντιες ιδιοκτησίες είναι ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί
αφορά όλα τα παλιά προσύµφωνα αγοραπωλησίας, τα οποία για
πολλούς και διάφορους λόγους δεν µπορούν να εκτελεστούν και
να γίνουν οριστικά. Μέχρι σήµερα τα δικαστήρια κατά πάγια νο-
µολογία τι λένε; Ότι η κυριότητα µε τακτική ή έκτακτη χρησικτη-
σία χωράει µόνο σε ήδη συσταθείσα χωριστή κυριότητα ορόφου
ή διαµερίσµατος, η οποία οφείλει, µάλιστα, να περιλαµβάνεται
αποκλειστικά σε συµβολαιογραφικό έγγραφο, το οποίο έχει µε-
τεγγραφεί στο υποθηκοφυλακείο νοµίµως. Επίσης, δεν προβλέ-
πεται κτήση κυριότητας µε χρησικτησία σε τµήµα ή όροφο της
όλης οικοδοµής, ακόµη και αν το τµήµα αυτό είναι αυτοτελές και
προορίζεται για αυτοτελή χρήση και εκµετάλλευση, εφόσον επ’
αυτού δεν έχει συσταθεί οριζόντια ιδιοκτησία µε τη διαδικασία
που προανέφερα. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, όλο αυτό; Σηµαίνει ότι χιλιάδες τέτοια προ-
σύµφωνα, για τα οποία υπάρχουν αντικειµενικές δυσκολίες να
εκτελεστούν µε συµβόλαιο, είναι στον αέρα, όπως στον αέρα
είναι και χιλιάδες διαµερίσµατα τα οποία αποκτήθηκαν είτε µε
ιδιωτικό έγγραφο είτε µε προφορική συµφωνία σε διάφορες πε-
ριοχές της χώρας. Μπορείτε να καταλάβετε, δηλαδή, τι σηµαίνει
για χιλιάδες ανθρώπους να µην µπορούν να κατοχυρώσουν την
περιουσία τους, την οποία πληρώνουν και νέµονται τόσα χρόνια.
Εδώ, λοιπόν, θα µπορούσατε να έχετε προβλέψει τη σύσταση
οριζόντιας ιδιοκτησίας και σε διαιρετό τµήµα οικοδοµής, όπως
ακριβώς προβλέπεται και για τα γεωτεµάχια. 

Ανοιχτά ζητήµατα, επίσης, παραµένουν ως προς τα ανταλλά-
ξιµα ακίνητα του δηµοσίου, τα οποία έχουν ως γνωστόν καταλά-
βει ιδιώτες για πάρα πολλά χρόνια, αλλά κανείς δεν ασχολήθηκε
σοβαρά πριν από την έναρξη των πρώτων πιλοτικών προγραµ-
µάτων κτηµατογράφησης, οπότε και βγήκαν στην επιφάνεια σο-
βαρότατα προβλήµατα ακόµη και σε παραδοσιακά αστικές
περιοχές. 

Θα επικαλεστώ το παράδειγµα του Δήµου Καλαµαριάς στη
Θεσσαλονίκη, όπου στο κέντρο του δήµου είναι πολλά τέτοια ακί-
νητα, για τα οποία, µάλιστα, έχουν εκδοθεί οικοδοµικές άδειες,
έχουν ανεγερθεί οικοδοµές, έχουν ληφθεί δάνεια ανέγερσης και
αγοράς, πληρώθηκαν οι φόροι µεταβίβασης, έζησαν πολλές οι-
κογένειες σε τέτοια διαµερίσµατα. Όταν, λοιπόν, το άρθρο 4 του
ν.3127/2003 εισήγαγε τη χρησικτησία σε βάρος του δηµοσίου
και προσπάθησε να λύσει την κατάσταση, ξέρετε τι έγινε; Ήρθε
το δηµόσιο από το 2019, ασκεί σωρηδόν εκδικητικές αγωγές,
διεκδικεί ολόκληρα οικοδοµικά τετράγωνα, διότι στις 31 Δεκεµ-
βρίου του 2021 θα έληγε η προθεσµία διόρθωσης των αρχικών
εγγραφών και το δηµόσιο προφανώς έπρεπε να κατοχυρώσει τα
δικαιώµατά του.

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι ότι αυτό που συµβαίνει στην Κα-
λαµαριά θα απλωθεί σε ολόκληρη την Ελλάδα και όσο πλησιάζει
η προθεσµία διόρθωσης των αρχικών εγγραφών, γιατί η ρύθµιση
του άρθρου 4 αφορά ακίνητα εντός σχεδίου. 

Υπάρχει και µία νοµολογία του Αρείου Πάγου -είναι σχετική νο-
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µολογία-, η οποία περιπλέκει τα πράγµατα και θα τα βρούµε
µπροστά µας. Αναφέρω λοιπόν την απόφαση 11/2015 του Αρείου
Πάγου: Η δεκαετής ή τριακονταετής νοµή που προβλέπει ο
νόµος για να γίνει δεκτή η χρησικτησία σε βάρος του δηµοσίου
θα έπρεπε να είχε συµπληρωθεί και να υφίσταται -εδώ είναι το
µείζον- κατά τη δηµοσίευση του ν.3127/2003, δηλαδή να υφίστα-
ται στις 19 Μαρτίου του 2003 και όχι οποτεδήποτε. Ή, λόγου
χάριν, η δεκαετής νοµή δεν µπορούσε να είναι από το 1985 µέχρι
το 1995 ή η τριακονταετής από το 1950 ως το 2002. 

Επίσης, βάσει της απόφασης 225/2017 του Αρείου Πάγου, η
προϋπόθεση της αδιατάρακτη νοµής δεν υφίσταται αν το δηµό-
σιο υπέβαλε δήλωση ιδιοκτησίας ή άσκησε ένσταση κατά της εγ-
γραφής του νοµέα ή αν έκανε την αντίστροφη ένσταση κατά της
εγγραφής του δηµοσίου ο ίδιος ο νοµέας. 

Επίσης, όπως συγκεκριµένα αναφέρει συνάδελφος δικηγόρος
ο οποίος έχει µεγάλη εµπειρία στον χώρο, δεν τακτοποιούνται
και κάποια άλλα επί µακρόν γνωστά ζητήµατα που ταλαιπωρούν
τις διάφορες διαδικασίες και την ίδια την κτηµατογράφηση, όπως
είναι το ιδιοκτησιακό καθεστώς διαφόρων εκτός σχεδίου ακινή-
των σε διάφορες περιοχές, όπως είναι, για παράδειγµα, η πε-
ριοχή στις Συκιές, στη Σιθωνία της Χαλκιδικής ή σε χωριά της
Άρτας. 

Υπάρχει σειρά θεµάτων που άνοιξαν οι ίδιοι οι δασικοί χάρτες
και έχουµε τη µία ένσταση πίσω από την άλλη, τα όρια των πα-
ραδοσιακών οικισµών, θέσεις στάθµευσης ως οριζόντιες ιδιοκτη-
σίες σε πυλωτές, τα χιλιοστά του υψούν σε πολυκατοικίες µε
εξαντληµένο συντελεστή δόµησης, την ενσωµάτωση στην κτη-
µατογράφηση των στοιχείων ακινήτων που προέκυψαν από τους
νεότερους νόµους περί τακτοποίησης και ρύθµισης αυθαιρέτων,
όπως ο είναι ο ν.4014/2011, ο ν.4178/2013 και ο ν.4495/2017. 

Όλες, λοιπόν, αυτές τις εκκρεµότητες, κύριε Υπουργέ, είναι
σίγουρο ότι θα έπρεπε να τις είχατε ήδη εντοπίσει, να είχατε
σπεύσει να τις ρυθµίσετε. Γιατί όσο παραµένουν αυτές οι εκκρε-
µότητες σαµποτάρουν, υπονοµεύουν την ίδια την εξέλιξη και
ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης. 

Αυτό, λοιπόν, εννοούσα στην αρχή της οµιλίας µου, όταν ανα-
φερόµουν στην ιεράρχηση προβληµάτων. Ακόµα δηλαδή και αν
βρίσκετε κάποιες καλές λύσεις σε επιµέρους ζητήµατα, όλα αυτά
που ανέφερα είναι ανοιχτές πληγές, που υποσκάπτουν διαρκώς
την επίτευξη του στόχου. 

Άλλη µια τέτοια ανοιχτή πληγή είναι η υποστελέχωση του κεν-
τρικού φορέα της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Από την
έναρξη λειτουργίας του, οι εργαζόµενοι κλήθηκαν να αντιµετωπί-
σουν έναν πολύ µεγάλο όγκο εργασίας, να αντιµετωπίσουν δυσε-
πίλυτα ζητήµατα, έναν πρωτοφανή πραγµατικά για το δηµόσιο
όγκο εργασιών, κτηµατογράφηση όπου δεν είχε ακόµα ξεκινήσει,
ολοκλήρωση της υφιστάµενης κτηµατογράφησης και τη µετά-
βαση στο καθεστώς του λειτουργούντος Κτηµατολογίου, δηµιουρ-
γία και λειτουργία κτηµατολογικών γραφείων και υποκαταστη-
µάτων, απορρόφηση των καταργούµενων υποθηκοφυλακείων και
του προσωπικού τους, ανάρτηση και εποπτεία δασικών χαρτών,
χορήγηση αεροφωτογραφιών, λειτουργία του συστήµατος εντο-
πισµού και πολλά άλλα. 

Όλα αυτά, λοιπόν, υλοποιούνται µε το ίδιο ανθρώπινο δυνα-
µικό που υπήρχε στο παλαιό Εθνικό Κτηµατολόγιο και Χαρτογρά-
φηση, το οποίο επιβαρύνθηκε και µε διοικητικές διαδικασίες, µε
τις οποίες δεν ήταν και πλήρως εξοικειωµένο ακόµα. 

Τρία χρόνια µετά, λοιπόν, όλη η υπηρεσία βιώνει κυριολεκτικά
στο πετσί της τι σηµαίνει υποστελέχωση, αφού ο όγκος εργασιών
αυξάνει εκθετικά µε τις συνεχείς εισροές καταργούµενων υπο-
θηκοφυλακείων, ενώ πολλά έµπειρα και ικανά στελέχη αναγκά-
ζονται να αποχωρήσουν -µαζική αποχώρηση είτε προς τον
ιδιωτικό είτε προς τον δηµόσιο τοµέα- µην αντέχοντας ακριβώς
τον εξαντλητικό φόρτο και τα ανύπαρκτα κίνητρα. 

Τώρα, λοιπόν, έρχεστε µε το άρθρο 18 του νοµοσχεδίου και
καταργείτε τη µετακίνηση, τη δυνατότητα µετακίνησης του προ-
σωπικού µέσω µετάταξης, απόσπασης ή µεταφοράς σε άλλη
υπηρεσία για διάστηµα τριών ετών, ωθώντας έτσι και άλλους στα
πρόθυρα της παραίτησης. 

Όλα αυτά µάλιστα συµβαίνουν, ενώ ο φορέας έχει περισσότε-
ρες από διακόσιες πενήντα οργανικές θέσεις, οι οποίες µπορούν

κάλλιστα να καλυφθούν από την κινητικότητα µε έµπειρο προ-
σωπικό, αν -για παράδειγµα- ακολουθηθεί το µοντέλο της ΑΑΔΕ,
που προσφέρει ελκυστικό περιβάλλον εργασίας µε στοχοθεσία
και µισθολογική επάρκεια. 

Αυτό ακριβώς θα πρέπει να γίνει πρώτα και γι’ αυτό ακριβώς
να µην καταργηθεί το δικαίωµα στην κινητικότητα για το προσω-
πικό της κεντρικής υπηρεσίας του Κτηµατολογίου, γιατί πολλοί
υπάλληλοι του Κτηµατολογίου θα είναι πιο αποδοτικοί αλλού και
ταυτόχρονα άλλα έµπειρα στελέχη, µε εµπειρία στη διοίκηση, θα
έχουν κίνητρα να καλύπτουν καίριες θέσεις στο Κτηµατολόγιο
στους κύκλους κινητικότητας. 

Άφησα για το τέλος ένα θέµα στο οποίο έδωσα ιδιαίτερη έµ-
φαση στη συζήτηση στην επιτροπή. Αναφέροµαι στην άνιση και
διακριτική µεταχείριση και στη συνακόλουθη µεγάλη αδικία που
έχει δηµιουργηθεί εις βάρος των πτυχιούχων µηχανικών γεωπλη-
ροφορικής και τοπογραφίας τεχνολογικής εκπαίδευσης, οι
οποίοι χάνουν το δικαίωµα διαπίστευσης. 

Αφιέρωσα ολόκληρη την τοποθέτησή µου στην προηγούµενη
συνεδρίαση σε αυτό το ζήτηµα, διότι πιστεύω ότι θα έπρεπε να
διορθωθούν -και πράγµατι διορθώθηκαν- κάποιες λανθασµένες
εντυπώσεις που δόθηκαν στην ακρόαση των φορέων, όπου έγινε
επίκληση νοµολογίας του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία
στο τέλος ίσα-ίσα λειτουργεί προς το συµφέρον αυτών των αν-
θρώπων.

Και ειλικρινά είναι αδικαιολόγητη η επιλογή που κάνετε. Δεν
υπάρχει κανένα επιχείρηµα που να αντέχει στην αντιπαράθεση
και που να δικαιολογεί τον αποκλεισµό αυτών των ανθρώπων.
Και γίνεται ακόµη πιο ξεκάθαρο, όταν η ίδια η διοίκηση έχει αµε-
λήσει τόσα χρόνια να πράξει τα νόµιµα, δηλαδή να καθορίσει τα
επαγγελµατικά τους δικαιώµατα. 

Είναι, λοιπόν, τραγικό και παράλογο οι άνθρωποι αυτοί, όπως
λέει ο ίδιος ο Σύνδεσµος Εταιρειών Κτηµατογράφησης, να κτη-
µατογραφούν επί είκοσι πέντε χρόνια τη χώρα και ξαφνικά να
βρίσκονται «εκτός νυµφώνος» µε το «έτσι θέλω».

Σας πρότεινα, λοιπόν, στην επιτροπή δύο τρόπους, για να λυθεί
εύκολα το ζήτηµα. Ο τρόπος που πραγµατικά είναι εφικτός είναι
να κάνετε από έδρας µια νοµοτεχνική βελτίωση, να το συµπεριλά-
βετε στη διάταξη του άρθρου 24. Και είναι πραγµατικά περίεργο,
γιατί δεν έχετε πάρει µία σαφή και ξεκάθαρη θέση µέχρι τώρα,
γιατί δεν έχετε τοποθετηθεί, γιατί εξακολουθείτε να σιωπάτε. 

Σας καλώ και τώρα, λοιπόν, από το Βήµα της Ολοµέλειας να
πάρετε µία ξεκάθαρη θέση απέναντι σε αυτή τη διακριτική µετα-
χείριση και στον αποκλεισµό αυτών των ανθρώπων. 

Και τελειώνω αναφερόµενη µόνο σε µία τροπολογία. Θα ανα-
φερθώ στις υπόλοιπες στη δευτερολογία µου. Είναι η τροπολο-
γία 1030 του 2016. Εδώ βλέπουµε ότι η κ. Μενδώνη εκδικητικά
πετάει στον δρόµο τους εργαζόµενους του Ταµείου Αλληλοβοή-
θειας µη µεταφέροντάς τους στο Υπουργείο Πολιτισµού, όπως
τους εργαζόµενους του παιδικού σταθµού. Οκτώ εργαζόµενοι
θα βρεθούν χωρίς δουλειά µετά από χρόνια υπηρεσίας. 

Αυτό προφανέστατα δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό! Το Υπουρ-
γείο οφείλει να υιοθετήσει άµεσα ρυθµίσεις, που διασφαλίζουν
την εργασία των εργαζοµένων.

Συνεπώς καταψηφίζουµε την τροπολογία της κ. Μενδώνη και
επιφυλάσσοµαι για τις υπόλοιπες τροπολογίες στη δευτερολογία
µου.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 30 Ιουλίου 2021. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 967/22-7-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Πώς οδηγήθηκε ο ΕΦΚΑ σε αυτά τα χάλια;».

2. Η µε αριθµό 969/22-7-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κιλκίς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ειρήνης - Ελέ-
νης Αγαθοπούλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σε
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απόγνωση οι ιδιώτες που δραστηριοποιούνται στα κέντρα ανοι-
χτής προστασίας ηλικιωµένων (ΚΑΠΗ)».

3. Η µε αριθµό 979/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Επίσηµη
ενηµέρωση για την αυξανόµενη και επαναλαµβανόµενη σεισµική
δραστηριότητα στην περιοχή του Νοµού Ηρακλείου και µέτρα
πρόληψης».

4. Η µε αριθµό 966/20-7-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνη-
νάκα προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Βί-
αιες και παράνοµες επαναπροωθήσεις µεταναστών και
προσφύγων».

5. Η µε αριθµό 968/22-7-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Ελληνικής Λύσης κ. Μαρίας Αθα-
νασίου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Κωφάλαλοι καθηγητές κατέχουν, άγνωστο πώς, θέση διδάσκοντα
σε ειδικό σχολείο δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του Πειραιά, όπου
οι ΑΜΕΑ µαθητές, µη όντας κωφάλαλοι, µπορούν να επικοινωνή-
σουν µόνο µέσω οµιλίας µε τους διδάσκοντες».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 971/23-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύλου Πολάκη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση η
ανάγκη διαλεύκανσης του θανάτου του Σήφη Βαλυράκη».

2. Η µε αριθµό 980/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Να µονιµοποιηθούν οι συµβασιούχοι εργαζόµενοι στη φύ-
λαξη του Πανεπιστήµιου Κρήτης».

3. Η µε αριθµό 983/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξαν-
δρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
µε θέµα: «Ερωτηµατικά και προβληµατισµός µετά τις αποκαλύψεις
του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας σχετικά µε αµετάκλητες κατα-
δικαστικές αποφάσεις που αφορούν ιατρικά λάθη και δεν ανακοι-
νώνονται στον οικείο ιατρικό σύλλογο».

4. Η µε αριθµό 981/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Προσλήψεις Αρχειονόµων - Βιβλιοθηκονόµων για τη λει-
τουργία της Εθνικής Βιβλιοθήκης και των δηµοσίων βιβλιοθηκών».

5. Η µε αριθµό 984/26-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µε θέµα: «Καταχρηστικές, άδικες και ανορθολογικές
χρεώσεις των τραπεζών σε βάρος πολιτών και µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε, όπως είπα, τον κύκλο
των κατά προτεραιότητα οµιλητών, µετά το τέλος του οποίου -
είναι πέντε συνάδελφοι επί επτά λεπτά, µας κάνει τριάντα πέντε
λεπτά, µε µια µικρή ανοχή σαράντα λεπτά- θα πάρει τον λόγο ο
Υπουργός. 

Ο κ. Δηµήτριος Κούβελας, Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης της
Νέας Δηµοκρατίας, έχει τώρα τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πολύ ση-

µαντικό το νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό και τη βελτίωση της
λειτουργίας του Κτηµατολογίου που συζητούµε σήµερα.

Θυµάµαι, κύριε Υπουργέ, την τοποθέτησή σας κατά τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης τον Ιούλιο του 2019. Μι-
λήσατε τότε για πλάνο τετραετίας και ήσασταν πολύ φειδωλός να
δεσµευθείτε για την εξέλιξη του ψηφιακού µετασχηµατισµού στον
δηµόσιο τοµέα στη χώρα µας γενικότερα.

Τελικά σήµερα όλοι ζούµε µία πολύ ευχάριστη έκπληξη. Η Κυ-
βέρνηση και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης έχουν αποδείξει αυτά τα δύο χρόνια ότι κερδίζουµε
αυτό το στοίχηµα νωρίτερα από όσο και εσείς ο ίδιος φανταζόσα-
σταν, κύριε Υπουργέ.

Στην Ελλάδα γίνονται πλέον ψηφιακά άλµατα, δεν µιλάµε για
απλά βήµατα. Περισσότερες από χίλιες διακόσιες ψηφιακές υπη-
ρεσίες εύκολα και γρήγορα ακόµη και στο κινητό κάθε πολίτη.

Σύντοµα αναφέροµαι στις τρεις νέες που προστίθενται σή-
µερα, «MyAuto» και «AuditCar», µε χρήσιµες πληροφορίες για
κάθε όχηµα -είναι τόσο για τους ιδιοκτήτες πολύτιµη υπηρεσία
όσο και για τα όργανα ελέγχου της Ελληνικής Αστυνοµίας-, η
υπηρεσία «MyPhoto», µε την οποία κάθε πολίτης µπορεί να απο-
στέλλει, να προωθεί φωτογραφία του στους δηµόσιους φορείς,
ή την υπογραφή του και, βέβαια, την ψηφιακή ιδιόχειρη υπο-
γραφή του πολίτη που εµφανίζεται στο ΚΕΠ και διεκπεραιώνει
µε λιγότερη γραφειοκρατία και οπωσδήποτε λιγότερα έγγραφα
και χαρτί τις υποχρεώσεις και διαδικασίες.

Αυτό είναι πρόοδος και ταχύτητα στην πράξη και όχι µόνο µε
ευχές, όπως είχαµε συνηθίσει µε πολλές άλλες ευκαιρίες. Σφυ-
ρηλατείται έτσι µια άλλου είδους κουλτούρα µεταξύ του κρά-
τους, του πολίτη, του κοινωνικού λειτουργού.

Δίνουµε στον κάθε πολίτη να καταλάβει ότι η πρόοδος, η λι-
γότερη ταλαιπωρία, το κέρδος σε χρόνο, σε χρήµατα, η µείωση
της γραφειοκρατίας, η βελτίωση της καθηµερινότητάς µας τε-
λικά είναι στόχοι που δεν πρέπει να έχουν περισσότερα, διαφο-
ρετικά χρώµατα ή ιδεολογικές αφετηρίες. Σε αυτά τα ζητήµατα
δεν υπάρχει καµµιά δικαιολογία για καθυστερήσεις και κανένα
πεδίο άγονων αντιπαραθέσεων ή γκρίνιας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ειδικοί αγορητές των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης, που άκουσα προηγουµένως, βγάλατε πολλή γκρί-
νια για πράγµατα τα οποία είναι τεχνικής φύσεως στην
πραγµατικότητα και είναι σε εξέλιξη η βελτίωσή τους.

Έρχοµαι στον φορέα του Κτηµατολογίου. Αναβαθµίζεται µε το
υπό συζήτηση σχέδιο νόµου σε τρεις κατευθύνσεις: στην επιτά-
χυνση της κτηµατογράφησης, στην απλοποίηση και ψηφιοποί-
ηση της διαδικασίας και κυρίως ή παράλληλα -αν θέλετε- στην
ασφάλεια των διαδικασιών και τελικά των συναλλαγών.

Μειώνεται κατά περίπου δύο χρόνια µεσοσταθµικά το χρονο-
διάγραµµα για την πλήρη κάλυψη του Κτηµατολογίου -της κτη-
µατογράφησης, δηλαδή- και στο υπόλοιπο 65% της χώρας που
είναι σήµερα σε εξέλιξη, µέχρι να ολοκληρωθεί πλήρως η κτη-
µατογράφηση.

Όµως, παράλληλα, ενισχύεται η ασφάλεια των συναλλαγών,
καθώς πλέον οι πληροφορίες για κάθε ακίνητο θα έρχονται στη
δηµοσιότητα µε διαφάνεια και σεβασµό στα προσωπικά δεδο-
µένα.

Σήµερα, πριν από την έναρξη λειτουργίας ενός κτηµατολογι-
κού γραφείου σε µια περιοχή, προηγείται µια χρονοβόρα και κυ-
ρίως κοστοβόρα διαδικασία κτηµατογράφησης, που µπορεί να
φτάσει τα τέσσερα έτη. Τελικά, τα στατιστικά δείχνουν ότι µόλις
το 2% των ακινήτων είναι αυτό για το οποίο ασκούνται ενστάσεις
από ιδιοκτήτες, είτε για το ιδιοκτησιακό καθεστώς είτε για τη νο-
µική του κατάσταση.

Σε αυτό το σηµείο έρχεται, λοιπόν, και η πρώτη µεγάλη αλλαγή
φιλοσοφίας. Επιταχύνεται, όπως είπα προηγουµένως, κατά δύο
χρόνια µεσοσταθµικά η έναρξη λειτουργίας του Κτηµατολογίου,
όπου ακόµη εκκρεµεί η διαδικασία κτηµατογράφησης, µε ασφά-
λεια, όµως, δικαίου για τα δικαιώµατα όσων θεωρούν ότι θίγον-
ται.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντική η παράταση που δίνεται µέχρι
το τέλος του έτους 2022 για τη διόρθωση ανακριβειών των πρώ-
των κτηµατολογικών εγγραφών. Ενώ αρχικά η πρόβλεψη ήταν
στο τέλος αυτής της χρονιάς, φέτος -έχουν περάσει, βέβαια και
δεκαοκτώ µήνες πανδηµίας και γνωρίζουµε πολύ καλά τι καθυ-
στερήσεις έχει επιφέρει αυτή στη ζωή µας γενικότερα-, ενώ, λοι-
πόν, τέλος του 2021 αρχικά τα ακίνητα που φέρονταν ως
αγνώστου ιδιοκτήτη θα περιέρχονταν στο ελληνικό δηµόσιο,
αυτή η παράταση είναι απαραίτητη, είναι αναγκαία, είναι πολύ-
τιµη, προκειµένου οι πολίτες να έχουν άλλον έναν χρόνο στη διά-
θεσή τους για να ελέγξουν τις πρώτες εγγραφές, να διορθώσουν
τυχόν λάθη και να διαφυλάξουν έτσι τις περιουσίες τους.

Επιπλέον, εισάγεται η δυνατότητα διόρθωσης τέτοιων ανακρι-
βειών µε τη διαδικασία της διαµεσολάβησης, µε κέρδος σε χρόνο
και χρήµατα για τους πολίτες.

Πριν ήθελε για να διορθωθεί µία καταχώριση αγνώστου ιδιο-
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κτήτη τη ρητή συγκατάθεση του ελληνικού δηµοσίου. Το τελευ-
ταίο, βέβαια, πολύ σπάνια τη χορηγούσε αυτή. Με το προτεινό-
µενο σχέδιο νόµου η συναίνεση του ελληνικού δηµοσίου θα
τεκµαίρεται από τη µη προβολή, εφόσον περάσουν, δηλαδή,
εξήντα µέρες και δεν προβάλλει το ελληνικό δηµόσιο αντιρρή-
σεις, από την επίδοση σε αυτό της σχετικής αιτήσεως τεκµαίρε-
ται ότι συµφωνεί στη διόρθωση, στην αλλαγή υπέρ του πολίτη.

Με τον Ηλεκτρονικό Φάκελο Μεταβίβασης Ακινήτου προχωρεί
η απλοποίηση και ψηφιοποίηση επιµέρους διαδικασιών που σχε-
τίζονται µε τις αγοραπωλησίες και διασυνδέεται το δηµόσιο µε
µητρώα φορέων, επιταχύνοντας την όλη διαδικασία και ψηφιο-
ποιώντας περισσότερα από δεκαεπτά πιστοποιητικά, τα οποία
σήµερα είναι έντυπα.

Με την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω ότι
είναι πολύ σηµαντική τόσο η δυνατότητα σύναψης προγραµµα-
τικών συµβάσεων µε το Τεχνικό Επιµελητήριο και το Μητρώο
Διαπιστευµένων Μηχανικών, για να υποστηρίξουν τις ενηµερώ-
σεις στα κτηµατολογικά διαγράµµατα, όπως επίσης και µε τους
δικηγόρους. Η πρώτη προγραµµατική σύµβαση υπεγράφη µε τον
Δικηγορικό Σύλλογο Θεσσαλονίκης. Πρόκειται για ένα πολύτιµο
outsourcing, το οποίο θα επιταχύνει τους σχετικούς τεχνικούς
και νοµικούς ελέγχους.

Όµως, για την ώρα, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα δεν είναι
τόσο ρόδινα στο µεγαλύτερο σε λειτουργία κτηµατολογικό γρα-
φείο στην Ελλάδα, που είναι αυτό της Θεσσαλονίκης. Όταν ανα-
λάβατε, υπήρχαν σε εκκρεµότητα περισσότερες από δώδεκα
χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις για καταχώριση πράξεων και έκδοση
πιστοποιητικών. Ο χρόνος για την καταχώριση µιας νέας συµ-
πληρωµατικής πράξης ξεπερνούσε τους δέκα µήνες. Όλοι κατα-
λαβαίνουµε, βέβαια, τι αβεβαιότητα και ανασφάλεια
συνεπάγονταν αυτοί οι χρόνοι. Επιπλέον δε αποτελούν τροχο-
πέδη για τις συναλλαγές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα παρακαλέσω για ένα λεπτό την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς πιστεύουµε ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι η

καλή λειτουργία του Κτηµατολογίου είναι καταλύτης επενδύ-
σεων και ανάπτυξης.

Παρακολουθώ το ζήτηµα πολύ στενά και µε ερώτησή µου στον
πρώην αρµόδιο Υφυπουργό -την οποία θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά- από τον Νοέµβριο του 2019 χτύπησα την καµπάνα για
ανάγκη επιπλέον στελέχωσης του Κτηµατολογικού Γραφείου Θεσ-
σαλονίκης. Δυστυχώς, η πανδηµία καθήλωσε τη λειτουργία του.
Παρά τις φιλότιµες προσπάθειες του προσωπικού και τη σηµαν-
τική βοήθεια που προσφέρει εδώ και µήνες ο Δικηγορικός Σύλλο-
γος Θεσσαλονίκης, η κατάσταση απλώς συντηρείται, ενώ οι
εκκρεµότητες στις καθυστερήσεις µειώθηκαν κατά τι, λίγο όµως.

Η εκτίµηση είναι ότι µε την ενσωµάτωση και τη µετάβαση θα
αποµείνουν πολύ λίγοι υπάλληλοι για να εξυπηρετούν τις ανάγ-
κες του Κτηµατολογικού Γραφείου Θεσσαλονίκης, ενώ είναι ανα-
γκαίοι τουλάχιστον είκοσι πέντε.

Εδώ θα χρειαστεί η παρέµβασή σας σε συνεργασία µε την
«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», διότι σήµερα σας λέω ότι,
για να κλείσει κανείς ένα ραντεβού στο Κτηµατολογικό Γραφείο
Θεσσαλονίκης, θα πρέπει να είναι τόσο τυχερός όσο να κερδίσει
το Τζόκερ περίπου.

Σε όλο αυτό το ψηφιακό ταξίδι που ξεκίνησε η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη προφανώς γίνονται και αστοχίες. Κανείς
δεν υποστηρίζει το αντίθετο.

Όµως, το τεράστιο κέρδος είναι πως το ταξίδι αυτό εξελίσσε-
ται µε πολύ γρήγορους ρυθµούς, το καράβι ταξιδεύει πολύ γρή-
γορα, χάρη στη δική σας συστηµατική δουλειά και προσπάθειες,
κύριε Υπουργέ, των Υφυπουργών σας και των συνεργατών σας
και επιπλέον όποια λάθη διορθώνονται εν πλω, εν κινήσει δη-
λαδή, µε ταχύτατους ρυθµούς.

Και, βέβαια, κλείνω µε τη ρήση του Ιούλιου Βερν, ο οποίος είχε
πει χαρακτηριστικά ότι η τεχνολογία συνίσταται και από λάθη,
αλλά είναι λάθη τόσο χρήσιµα που σιγά-σιγά µάς οδηγούν στην
πρόοδο και την αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ. Σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν
σχέδιο νόµου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κούβελας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Θεόφιλος Ξαν-

θόπουλος, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ του Νοµού Δράµας, έχει τον λόγο
µόλις ετοιµαστεί το Βήµα. Πρέπει να τα λέµε όλα, γιατί υπάρχουν
συνάδελφοι που είναι τυφλοί, ακούν αλλά δεν βλέπουν και, επο-
µένως, µας το έχουν στείλει και µε µια ευγενική επιστολή. Άλλοτε
το θυµάµαι, τουλάχιστον εγώ, άλλοτε όχι.

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο θα περιοριστώ µόνο στην κριτική

µου και στα σχόλια που αφορούν στα πρώτα είκοσι τέσσερα
άρθρα, που έχουν µία αµιγώς νοµική διάσταση, γιατί τα υπόλοιπα
έχουν µία ψηφιακή, για τα οποία άλλοι είναι αρµόδιοι και οι λοιποί
οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ φαντάζοµαι ότι θα τα αναδείξουν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µιλάµε για το εθνικό Κτηµατολό-
γιο και νοµίζω ότι είναι µία προφανής απόδειξη της παθογένειας
που έχουµε ως χώρα, διότι η αφετηρία του ανάγεται στον περα-
σµένο αιώνα.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι το 2000 ξέσπασε το µεγάλο σκάν-
δαλο του ΠΑΣΟΚ, µε τις συµβάσεις κτηµατογράφησης, την απώ-
λεια της ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης του προγράµµατος
κατάρτισης του Κτηµατολογίου και την επιβολή προστίµου στη
χώρα µας. Έκτοτε το Κτηµατολόγιο πέρασε πάρα πολλές περι-
πέτειες και σήµερα ο κύριος Υπουργός θέλει να κλείσει άρον-
άρον τις υφιστάµενες εκκρεµότητες, χωρίς ουσιαστικά να
αντιµετωπίζει το ουσιαστικό πρόβληµα που διαπερνά τη λειτουρ-
γία του Κτηµατολογίου. 

Πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι η ύπαρξη Κτηµατολογίου
είναι βασικός παράγοντας ευνοµίας και εκσυγχρονισµού της
χώρας. Δεν νοείται χώρα, ειδικά στον σκληρό πυρήνα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, να θέλει να προχωρήσει στο επόµενο στάδιο
ανάπτυξης και κοινωνικής σταθερότητας χωρίς την ύπαρξη ενός
πλήρους -και το υπογραµµίζω- Κτηµατολογίου. 

Και επειδή µας ακούν οι πολίτες, θα πρέπει να πούµε ορισµένα
πράγµατα που έχουν σχέση µε τη λειτουργία του Κτηµατολο-
γίου, γιατί δεν απευθυνόµαστε µόνον στους γνωρίζοντες και
στους παροικούντες την Ιερουσαλήµ.

Ουσιαστικά µε το Κτηµατολόγιο επιχειρείται µια τεράστια αλ-
λαγή στο ιδιοκτησιακό καθεστώς των ακινήτων. Ενώ δηλαδή από
συστάσεως του ελληνικού κράτους µέχρι τώρα το ακίνητο ακο-
λουθούσε τον ιδιοκτήτη του, τώρα µε το Κτηµατολόγιο τα πράγ-
µατα αλλάζουν άρδην και πλέον το ακίνητο αποκτά κωδικό. Είναι
ο Κωδικός Αριθµός Εθνικού Κτηµατολογίου, πάνω στον οποίο
αποτυπώνονται όλες οι µεταβολές και όλα τα εµπράγµατα βάρη
και δικαιώµατα των πολιτών. Ενώ παλιότερα δεν µπορούσαµε να
ξέρουµε µε βάση το υφιστάµενο καθεστώς του υποθηκοφυλα-
κείου αυτό το ακίνητο που είναι στη διασταύρωση των οδών τάδε
και τάδε σε ποιον ανήκει, αλλά έπρεπε να κινηθούµε αντίστροφα,
να µάθουµε σε ποιον ανήκει για να δούµε ότι αποτελεί τµήµα της
περιουσίας του, τώρα το οποιοδήποτε ακίνητο έχει αριθµό, έχει
ταυτότητα και µε βάση αυτόν τον αριθµό ανατρέχουµε στα βι-
βλία του Κτηµατολογίου και διαπιστώνουµε και τα υφιστάµενα
βάρη και τη διαδοχική σειρά των ιδιοκτητών του. Είναι µια τερά-
στια αλλαγή. Είναι µια αλλαγή ουσιαστικά επαναστατική και γι’
αυτό χρειάζεται να την προσεγγίσουµε µε πάρα πολλή σοβαρό-
τητα. 

Τι κάνετε, όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ουσια-
στικά; Σήµερα έρχεστε ακριβώς, όπως ανέπτυξε λεπτοµερώς η
κ. Λιακούλη -και δεν θα επιµείνω σε αυτό-, για να προλάβετε τις
προθεσµίες, γιατί δεν κάνατε τίποτα το προηγούµενο διάστηµα,
και βαφτίζετε το κρέας ψάρι, ενσωµατώνετε στο φύλλο του Κτη-
µατολογίου όλες τις υφιστάµενες εκκρεµότητες και δηλώνετε
περιχαρείς και στεντορεία τη φωνή ότι «ολοκληρώσαµε το Κτη-
µατολόγιο».

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέπει να ξεκα-
θαρίσουµε σε όλη την Αίθουσα, γιατί µας ακούει ο ελληνικός
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λαός, ότι το Κτηµατολόγιο δεν είναι µια ψηφιακή διαδικασία, είναι
µία διαδικασία πρωτίστως νοµική, η οποία έχει ψηφιακή διά-
σταση. Εάν δεν το αντιληφθείτε αυτό, κάνετε µία τρύπα στο
νερό.

Θα πω ένα παράδειγµα για τον κ. Πιερρακάκη, ο οποίος είναι
ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Και επειδή έχουµε και
Ολυµπιακούς Αγώνες, θα πω ότι ο κ. Πιερρακάκης είναι ένας
εξαιρετικός προπονητής των ρίψεων που τον βάζετε να κοουτσά-
ρει την οµάδα της υδατοσφαίρισης. Δεν θα τα καταφέρει. Είναι
µια αµιγώς νοµική διαδικασία και ως τέτοια πρέπει να την προ-
σεγγίσετε.

Τι είναι, λοιπόν, το Κτηµατολόγιο επί της ουσίας; Είναι ένα κτη-
µατολογικό φύλλο. Είναι η ακτινογραφία του ακινήτου, στην
οποία λεπτοµερώς καταγράφονται τα πάντα, από τα γεωδαιτικά
δεδοµένα, τις συντεταγµένες δηλαδή του ακινήτου, µέχρι και τα
εµπράγµατα δικαιώµατα και τα βάρη και οι ιδιοκτήτες που έχουν
υπάρξει επί του συγκεκριµένου ακινήτου. Εάν αυτά δεν είναι εκ-
καθαρισµένα, εάν αυτά δεν είναι αδιαµφισβήτητα, εάν αυτά δεν
είναι αποτυπωµένα εναργώς, παύει να υπάρχει Κτηµατολόγιο.
Ουσιαστικά µεταφέρετε τα προβλήµατα του υποθηκοφυλακείου
στο Κτηµατολόγιο, για να προλάβετε τις προθεσµίες. Παρατεί-
νετε τις υφιστάµενες εκκρεµότητες, παρατείνετε τις καταγε-
γραµµένες ενστάσεις.

Θέλω να σας πω ένα παράδειγµα το οποίο οι συνάδελφοι νο-
µικοί θα το κατανοήσουν πάρα πολύ καλά. Εγώ είµαι από τη
Δράµα. Εµείς ανήκουµε στις Νέες Χώρες και ένα µεγάλο κοµµάτι
των ιδιοκτησιών οι οποίες είναι ντόπιες ιδιοκτησίες µέχρι και τη
δεκαετία του ’90 περίπου µεταβιβάζονταν µε απλή βεβαίωση του
τότε κοινοτάρχη, ο οποίος βεβαίωνε ότι ο κ. Ξανθόπουλος κατέ-
χει το συγκεκριµένο κοµµάτι τόσων στρεµµάτων από τον πατέρα
του, ο οποίος το είχε από τον παππού του και αδιατάρακτα το
νέµεται και το µεταβιβάζει. Καταλαβαίνετε ότι µε αυτές τις συν-
θήκες δεν µπορούµε να πάµε στην επόµενη φάση. Όλα αυτά
πρέπει να αποτυπωθούν λεπτοµερώς, πρέπει να καταγραφούν
µε προσέγγιση χιλιοστού, για να ξέρουµε για ποια ακίνητα µιλάµε
και τι ακριβώς υπάρχει σε αυτά τα ακίνητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ουσια-
στικά προχωράτε στην περαιτέρω απαξίωση της σηµασίας που
έχει η διαδικασία της κτηµατογράφησης για ασφαλείς πρώτες
εγγραφές. Θέτετε σε κίνδυνο τη λειτουργία του εθνικού Κτηµα-
τολογίου αναφορικά µε την αξιοπιστία και τις συνέπειες που θα
έχει στις συναλλαγές, αλλά και τις σχέσεις του κράτους µε τους
πολίτες του. Αυτό συµβαίνει, γιατί, αντί να θεραπεύσετε τις πα-
ραπάνω παθογένειες, επιχειρείτε την περαιτέρω σύντµηση της
διαδικασίας της κτηµατογράφησης, µε την περαίωσή της ήδη
από το στάδιο της ανάρτησης των κτηµατολογικών πινάκων, αµέ-
σως δηλαδή µετά τη συλλογή και επεξεργασία των δηλώσεων
κτηµατογράφησης και της κατάρτισης των κτηµατολογικών δια-
γραµµάτων, χωρίς κανέναν έλεγχο της ποιότητας και της ορθό-
τητας των κτηµατολογικών στοιχείων. 

Πώς, λοιπόν, θα λειτουργήσει το εθνικό Κτηµατολόγιο χωρίς
να έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος της ορθότητας αυτών των στοι-
χείων και τι συνέπειες θα έχει αυτό στη δηµοσιότητα των εµ-
πραγµάτων και λοιπών εγγραπτέων δικαιωµάτων και εν γένει
στην ασφάλεια των συναλλαγών; Δεν είναι µόνο αυτό το πρό-
βληµα, όπως θα αναδειχθεί και από τις τοποθετήσεις, αλλά ου-
σιαστικά διαπερνά κάθετα όλη τη ρύθµιση και δυναµιτίζει την
αξιοπιστία ενός πολύ σηµαντικού θεσµού όπως είναι το εθνικό
Κτηµατολόγιο, γιατί, αντί να επιλύει τα προβλήµατα, τα διαιωνίζει
στο διηνεκές. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Κεγκέρογλου
βρίσκεται σε µια κοµµατική ενασχόληση. Θα έρθει αργότερα.
Κρατείται το όνοµά του.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, εκ Θεσσαλονίκης. Δεν τα θυµάµαι και όλα! Όσα θυµά-
µαι!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αφορµή για την τοποθέτησή µου τη σηµερινή στάθηκε η κα-

τάθεση τροπολογίας από το Υπουργείο Παιδείας που αφορά

στους εκπαιδευτικούς, εν όψει του επικείµενου ανοίγµατος των
σχολείων σε λίγες βδοµάδες. 

Ξέρετε, όµως, το ότι η πανδηµία εξελίσσεται πλέον πολύ επι-
κίνδυνα και συνεχίζει να σκοτώνει συνανθρώπους µας, µε το τέ-
ταρτο κύµα της να θεριεύει, νοµίζετε ότι είναι άσχετο µε τη
γενική πολιτική κατεύθυνση η οποία υποτάσσει την υγεία του
λαού µας στα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων, γιατί αυτό είναι
η πολιτική σας, αυτή είναι η ουσία της πολιτικής σας; Όχι, βέ-
βαια. Η φονικότητα της πανδηµίας είναι ακριβώς το αποτέλεσµα
αυτής της πολιτικής. 

Είναι, λοιπόν, η Κυβέρνηση που έχει την αποκλειστική ευθύνη
για την κατάσταση στην οποία βρίσκεται το υγειονοµικό σύστηµα
της χώρας.

Είναι η Κυβέρνηση που έχει τη µεγαλύτερη ευθύνη και για την
καθυστέρηση στο πρόγραµµα των εµβολιασµών, αποτέλεσµα
φυσικά και της άγριας κόντρας των φαρµακευτικών εταιρειών,
που έχουν µετατρέψει ένα κοινωνικό αγαθό, όπως θα έπρεπε να
είναι το εµβόλιο κανονικά, σε ένα εµπορικό κλοτσοσκούφι και γε-
ωπολιτικό εργαλείο, αντί αυτό το επιστηµονικό κατόρθωµα να
γίνει προσιτό για όλους ανεξαιρέτως.

Είναι η Κυβέρνηση που έχει την αποκλειστική ευθύνη και για
το ότι η κατάσταση στα νοσοκοµεία παραµένει τραγική. Πριν από
λίγες µέρες είχαµε τη δεύτερη διακοπή, παρακαλώ, ηλεκτρικού
ρεύµατος εδώ δίπλα, µερικά µέτρα πιο πέρα, στον «Ευαγγελι-
σµό», στο µεγαλύτερο νοσοκοµείο της χώρας.

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα. Είναι η Κυβέρνηση, βέ-
βαια, που έχει την αποκλειστική ευθύνη. Για την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας δεν µιλάτε και πολύ γι’ αυτή, για το θεµέλιο, δη-
λαδή, κάθε υγειονοµικού συστήµατος. Παραµένει ουσιαστικά
διαλυµένη και τα περιφερειακά ιατρεία στην ύπαιθρο και τα κέν-
τρα υγείας υπολειτουργούν, λόγω φυσικά έλλειψης προσωπικού
και µέσων. 

Και µέσα σε όλα αυτά, στην αρχή του τέταρτου, παρακαλώ,
κύµατος και σφοδρότερου, έρχεται ο Πρωθυπουργός και ανα-
κοινώνει ότι έχουµε, λέει, περισσότερα νοσοκοµεία απ’ όσα χρει-
αζόµαστε. Είναι ή δεν είναι αυτό πρόκληση; Θα µου πείτε, είναι
η πρώτη; Τι κάνει εδώ και δύο χρόνια µήπως η Κυβέρνηση; Η Κυ-
βέρνηση, λοιπόν, δεν αναλαµβάνει τις δικές της κεντρικές ευθύ-
νες, αυτές που της υπενθυµίζουν κάθε τόσο οι µαχόµενοι
υγειονοµικοί και τα συνδικάτα, αυτές τις ευθύνες που τις ξεσκε-
πάζει κάθε ώρα και στιγµή η γύµνια του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, που δεν σταµάτησε ούτε τώρα να εµπορευµατοποιείται
από την πολιτική σας ασταµάτητα. 

Όχι µόνο, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν αναλαµβάνει τις δικές της
κεντρικές ευθύνες για να αντιµετωπιστεί η πανδηµία, αλλά από
την πρώτη στιγµή µεταφέρει και µεταθέτει τις δικές της ευθύνες
στην ίδια την κοινωνία, στοχοποιώντας κυρίως τους νέους. Και
όλο αυτό το κάνει για να κρύψει τις δικές της αντιφάσεις στην
αντιµετώπιση της πανδηµίας, πότε µε τα πρωτόκολλα «λάστιχο»,
για να υπηρετηθούν τα συµφέροντα στον τουρισµό και πότε µε
τα lockdown, αλλά πάντα µε το στοίβαγµα των ανθρώπων στα
µέσα µαζικής µεταφοράς και τόσα άλλα. Εκεί για την Κυβέρνηση
µάλλον δεν κολλάει ο κορωνοϊός. Και ύστερα αναρωτιέται υπο-
κριτικά, υποκριτικότατα, ενώ έχει, όπως η ίδια ισχυρίζεται και ένα
τροµερό, ένα άριστο σχέδιο των εµβολιασµών, µε την ανταπο-
δοτικότητα δηλαδή, µε τα γνωστά και µε την υποχρεωτικότητα,
γιατί παραµένουν οι αµφιβολίες έξω στον κόσµο και γιατί ο ανορ-
θολογισµός βρίσκει τόσο πολύ έδαφος και διάφοροι κοµπογιαν-
νίτες βρίσκουν σηµαντικό ακροατήριο. Τις απαντήσεις, κύριοι της
Κυβέρνησης, θα τις βρείτε στη δική σας πολιτική. 

Την ίδια στιγµή, βέβαια, η µεγάλη εργοδοσία δεν κάθεται µε
σταυρωµένα χέρια και αξιοποιεί την κυβερνητική πολιτική και κυ-
ριολεκτικά ξεσαλώνει σε πολλές µεγάλες επιχειρήσεις. Οι εργο-
δότες απειλούν µε µηνύσεις και απολύσεις όσους εργαζόµενους
δεν εµβολιάζονται και δεν κάνουν διαγνωστικά τεστ, τα οποία µά-
λιστα καλούν τους εργαζόµενους να τα πληρώνουν και από την
τσέπη τους. Δεν φτάνει, δηλαδή, που δεν παίρνουν αυτοί οι κύ-
ριοι κανένα µέτρο για να προστατεύσουν την υγεία των εργαζο-
µένων, δεν φτάνει που αρνήθηκαν και αρνούνται ακόµα να
δώσουν στους εργαζοµένους τους και τα self-test, τώρα ζητάνε
και τα ρέστα από πάνω. 
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Και ενώ οι τουριστικές περιοχές µε τα υγειονοµικά πρωτόκολλα-
«λάστιχο» που ισχύουν έχουν ήδη µετατραπεί, όπως είναι γνωστό,
σε κέντρα υπερµετάδοσης του ιού, η Κυβέρνηση στοχοποιεί και
πάλι τους εργαζόµενους. Όταν µάλιστα η Κυβέρνηση ακούει από
τους εργαζόµενους και τα σωµατεία τους να την καλούν να πάρει
µέτρα για την προστασία της υγείας τους, αυτό η Κυβέρνηση το
µεταφράζει σε φοβέρες και απειλές και πάλι ενάντια στους εργα-
ζόµενους. Αυτό ακριβώς, δηλαδή, που κάνει η τροπολογία που κα-
τέθεσε το Υπουργείο Παιδείας στο σηµερινό νοµοσχέδιο, λες και
το Υπουργείο Παιδείας δεν είχε χθες δικό του νοµοσχέδιο εδώ και
έναν µήνα! Τι κι αν µήνες τώρα εκπαιδευτικοί, γονείς και µαθητές
ζητούν από την Κυβέρνηση να πάρει µέτρα για να λειτουργούν τα
σχολεία µε ασφάλεια, µε σχολικά τµήµατα αραιωµένα και µε πε-
ρισσότερες αίθουσες; Και φυσικά τέτοιες υπάρχουν µπόλικες, αν
θέλεις να τις βρεις. Αν θέλεις, όµως! Διότι, αν δεν θέλεις, δεν τις
βρίσκεις!

Αυτά αφορούν τους περισσότερους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι
φυσικά χρειάζονται και είναι χιλιάδες οι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί
εκεί έξω, µε το µόνιµο προσωπικό της καθαριότητας να είναι συ-
νεχώς παρόν στα σχολεία, όσο αυτά λειτουργούν, και βέβαια, µε
τεστ, µε όλα τα τεστ, τα οποία όµως θα παρέχονται δωρεάν από
τον ΕΟΔΔΥ, σε εκπαιδευτικούς και µαθητές, ώστε εκτός των
άλλων να επιτηρείται και να ιχνηλατείται και η κυκλοφορία αυτού
του επικίνδυνου ιού. Και να ιχνηλατείται και να επιτηρείται µε επι-
στηµονικό τρόπο από το ίδιο το κράτος. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα
και η δική µας γλώσσα εδώ µέσα στη Βουλή να σας τα ζητάµε όλα
αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Τι κάνετε εσείς; Όχι µόνο βουλώνετε τα αυτιά σας, κύριοι της

Κυβέρνησης, απέναντι σε όλα αυτά τα λογικά και αναγκαία, αλλά
φέρνετε και µια τροπολογία, αυτή που κατέθεσε χθες το Υπουρ-
γείο Παιδείας, και ζητάτε και τα ρέστα από πάνω από τους εκπαι-
δευτικούς, απειλώντας τους ακόµα και µε απολύσεις. Σε ποιους
τα λέτε αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης; Σε αυτούς που κράτησαν
την εκπαίδευση όρθια µέσα στην καραντίνα; Σε αυτούς που δεν
λυπήθηκαν ούτε χρόνο ούτε κόπο ούτε έξοδα προκειµένου να δια-
τηρήσουν την επαφή τους µε τους µαθητές τους, όταν εσείς της
Κυβέρνησης δεν µπορούσατε να λειτουργήσετε ούτε ένα σχολικό
δίκτυο τηλεκπαίδευσης της προκοπής; Αφήστε που αφήσατε και
πολλά παιδιά λαϊκών οικογενειών µέσα στην ψηφιακή φτώχεια. 

Σε αυτούς, λοιπόν, τους εκπαιδευτικούς πάτε να φορτώσετε
τώρα και το κόστος των πανάκριβων µοριακών τεστ; Διότι είναι
γνωστό πια ότι κολλάνε και οι εµβολιασµένοι, κάτι που νοµίζω πως
ξέρετε καλά εκεί στην Κυβέρνηση. Σε αυτούς τους εκπαιδευτι-
κούς, όπως κάνετε και για όλους τους εργαζόµενους, πάτε να
φορτώσετε τη δική σας αποκλειστική ευθύνη, για να ανοίξουν τα
σχολεία σε µερικές εβδοµάδες µε ασφάλεια; Σοβαρά µιλάτε;
Καλά, δεν ξέρετε ότι οι εκπαιδευτικοί έχουν από τα υψηλότερα
ποσοστά εµβολιασµών; Ξεχάσατε ότι ήταν οι ίδιοι που σας ζητού-
σαν να εµβολιαστούν τους προηγούµενους µήνες κατά προτεραι-
ότητα; Όµως, εσείς και η πολιτική σας δίνατε τότε τα εµβόλια µε
το σταγονόµετρο, µε αποτέλεσµα σήµερα το ποσοστό ανοσίας να
βρίσκεται εκεί που βρίσκεται, χαµηλά.

Και τι είναι πάλι αυτό µε τις τρίµηνες συµβάσεις των εκπαιδευ-
τικών; Καινούργιο φασούλι ελαστικών εργασιακών σχέσεων; 

Και τροµάρα σας, µας µιλάτε και για τους µακροπρόθεσµους,
λέει, σχεδιασµούς σας στην εκπαίδευση. Κάθε τρεις µήνες τα παι-
διά θα αλλάζουν δασκάλους; Τι νοµίζετε ότι είναι τα σχολεία και η
εκπαίδευση; Κέντρα διερχοµένων; Πάρτε, λοιπόν, πίσω αυτή την
τροπολογία της πρόκλησης, όπως πάρτε βεβαίως και όσα µέτρα
είναι αναγκαία τώρα, νωρίς, έγκαιρα. Τα ξέρετε, σας τα είπαµε!
Και για να ανοίξουν τα σχολεία µε ασφάλεια τον Σεπτέµβρη που
έρχεται, ενισχύστε επιτέλους το δηµόσιο σύστηµα της υγείας, τα
νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας και σταµατήστε να κουνάτε απει-
λητικά το δάχτυλο στους εργαζόµενους. Το τέταρτο κύµα δεν
αστειεύεται. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνω µε τους κατά

προτεραιότητα συναδέλφους µε τον κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα

από την Ελληνική Λύση. Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουρ-
γός κ. Πιερρακάκης. 

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα είναι ση-

µαντικό. Έχει να κάνει µε την καταγραφή της ακίνητης περιουσίας
εν Ελλάδι. Και εδώ τώρα υπάρχουν αµαρτίες του παρελθόντος.
Και εκεί πρέπει να επιστήσετε την προσοχή, ώστε να µην επανα-
ληφθούν. «Το δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός σοφού»!

Εθνικό Κτηµατολόγιο, λοιπόν. Όταν ξεκίνησε το 1995 στην Ελ-
λάδα, τα λάθη επαναλαµβάνονται µε τις πολλές συµφωνίες περί
των συµβάσεων. Η Ευρώπη, λοιπόν, η γηραιά Ευρώπη προχω-
ρούσε µε γρήγορους ρυθµούς. Στην Ολλανδία, για παράδειγµα,
η ψηφιοποίηση του Εθνικού Κτηµατολογίου ολοκληρώθηκε το
1985, στην Ιταλία το 1991, στη Βουλγαρία από το 2009, που είναι
και βαλκανική χερσόνησος, κι εµείς ακόµη κωλυσιεργούµε. 

Τι γίνεται τώρα; Αν δείτε την ιστορία, αυτή η προσπάθεια ξεκί-
νησε από το 1836 επί Όθωνα, για να καταγραφούν οι αγροτικές
ιδιοκτησίες το 1923. Μετά, ο αγροτικός κλήρος το 1939 και ξεκί-
νησε µια προσπάθεια για τα δάση το 1976 από τον πρώτο κυβερ-
νήτη της χώρας, από τον Ιωάννη Καποδίστρια. Είµαστε η µόνη
χώρα στην Ευρώπη που δεν είχαµε και δεν έχουµε κατ’ ουσίαν
ακόµη, δεν τους έχουµε ολοκληρώσει, δασικούς χάρτες. Και βλέ-
πουµε ξαφνικά να φυτρώνουν σπίτια µέσα σε δασικές εκτάσεις ή
να υπάρχουν και δάση τα οποία να είναι ιδιόκτητα από χρυσό-
βουλα, βεβαίως, της τουρκοκρατίας. Βλέπε, για παράδειγµα, το
δάσος στη Βουρβουρού Χαλκιδικής.

Οι µόνες περιοχές που είχαν τότε χαρτογραφηθεί και κτηµατο-
γραφηθεί ήταν η Λέρος, η Ρόδος, η Κως, δηλαδή, τα Δωδεκάνησα
και αυτό έγινε το 1930, επειδή ήταν υπό την κατοχή των Ιταλών.
Είναι ο ν.2308/95 ο οποίος µετά τροποποιήθηκε από τον
2664/1998 και έγινε το «Κτηµατολόγιο Α.Ε.». 

Για να τα λέµε όλα, το 2001 ο Κοινοτικός Επίτροπος Μισέλ
Μπαρνιέ επιβάλλει στην Ελλάδα ένα πρόστιµο αρκετά υψηλό
διότι, ενώ έπρεπε από τότε να κτηµατογραφηθούν τριάντα πέντε
χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα, κτηµατογραφήθηκαν µόνο τα
οκτώ χιλιάδες τετρακόσια σαράντα. Δαπανήσαµε 276 εκατοµµύ-
ρια ευρώ που ήρθαν τα κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση αντί
130 εκατοµµυρίων ευρώ που ήταν το προβλεπόµενο και επιστρέ-
ψαµε τότε, πληρώσαµε υψηλά πρόστιµα, διότι έχασε την εµπιστο-
σύνη της η Ευρώπη, µας έκανε καταγγελία ο Μισέλ Μπαρνιέ, διότι
δεν προχωρούµε την κτηµατογράφηση. Η αµαρτία συνεχίζεται,
διότι πάµε στη δεύτερη και τρίτη γενιά, το 2001 έγινε αυτό, ακο-
λουθεί το 2008 η δεύτερη γενιά, το 2011 και το 2013 και το 2013
ακυρώνεται διαγωνισµός και επανέρχεται το 2016. Το 2017 προ-
σπαθεί να γίνει διασύνδεση µε το Ε9 του ΤΑXIS και το 2017 -δεν
ξέρω τι γίνεται µε αυτό το θέµα, κύριε Υπουργέ- είναι το άλλο µε-
γάλο ζήτηµα, µε την κύρωση του αιγιαλού στην Ελλάδα και εκεί
πληρώνουµε ατυχήµατα, βλέπε Μάτι, κ.λπ.. 

Τι γίνεται µε την καταπάτηση του αιγιαλού; Θα επιµεληθεί το
νέο ψηφιακό κτηµατολόγιο στη νέα ψηφιακή εποχή της νέας τε-
χνολογίας του know how για τον αιγιαλό, που είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό; Ο αιγιαλός και η καταπάτησή του.

Επειδή, όµως, έχουµε την τάση στην Ελλάδα να δίνουµε σε αρ-
κετές εταιρείες τους διαγωνισµούς, υπήρχε η δυνατότητα να πάµε
σε διπλές ενστάσεις. 

Να η κωλυσιεργία, να γιατί δεν διεκπεραιώθηκαν όλα αυτά του
Κτηµατολογίου και το θέµα είναι ότι αυτή τη στιγµή διασπείρουµε
ένα άγχος στον κόσµο. Ο κόσµος ακόµη είναι µπερδεµένος. Νο-
µίζει ότι επειδή δεν έχει τίτλο κυριότητας, τίτλο ιδιοκτησίας ή
επειδή δεν έχει τοπογραφικό διάγραµµα, να µην πάει στο Κτηµα-
τολόγιο γιατί θεωρητικά είναι παράνοµος και φοβάται. Ακόµη δεν
έχει ξεδιαλύνει αυτό το κλίµα ότι είναι απλά καταγραφή. Πιστεύει
ότι είναι συνδεδεµένο µε την εφορία, µε το νόµο αυθαιρέτων, µε
το άλφα, µε το βήτα και υπάρχει το πρόβληµα. 

Υπάρχουν άρθρα, όπως το άρθρο 46, που δεν διευκρινίζει
αυτή τη συνεργασία. Ξέρετε εµείς στην Ελληνική Λύση, σας το
έχουµε πει ότι δεν υπάρχει αρχείο ακόµη από τις µη κυβερνητι-
κές οργανώσεις. 

Εδώ υπάρχει ένα ερωτηµατικό. Θα µπορεί το Εθνικό Κτηµατο-
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λόγιο να συνεργαστεί ακόµη και µε ΜΚΟ για ορισµένα ζητήµατα;
Σε ό,τι αφορά τα άρθρα 44 και 45, για την τοποθέτηση µε τις

κεραίες 5g ακόµη διίστανται οι απόψεις των επιστηµόνων, αν η
νέα τεχνολογία του 5g επηρεάζει το περιβάλλον και τον άν-
θρωπο. Ακόµη είµαστε σε ένα στάδιο µελετών, δεν µπορούµε a
priori να πάµε σε αυτή τη νέα τεχνολογία όταν δεν ξέρουµε
ακόµη το πόρισµα των επιστηµόνων, κατά πόσο βλάπτουν οι κε-
ραίες 5G στην υγεία µας και κατ’ επέκταση στο περιβάλλον. Εδώ
δεν ήταν και ο Πρωθυπουργός που κόπτεται µε την απολιγνιτο-
ποίηση για το περιβάλλον;

Υπάρχει και η άλλη µόλυνση του περιβάλλοντος, που µπορεί
να γίνει από τη λεγόµενη καθαρή ενέργεια, βλέπε πυρηνική ενέρ-
γεια, βλέπε ραδιενέργεια, βλέπε ηλεκτροµαγνητική ακτινοβολία
όπως συνέβη, 5G. 

Υφίσταται τώρα ένα θέµα. Εστάλη µια επιστολή από την επαγ-
γελµατική και επιστηµονική επιτροπή εκπαίδευσης τεχνολόγων
µηχανικών, για τα δικαιώµατά τους, διότι, χωρίς να τους προει-
δοποιήσετε -στο άρθρο 24, κύριε Υπουργέ µου, κύριε Σκουλά,
τους πετάξετε απέξω τότε, Τ.Ε.. Διότι, δίνετε το δικαίωµα µόνο
στους αγρονόµους, τοπογράφους, µηχανικούς του πολυτε-
χνείου. Το πανεπιστηµιακό επίπεδο είναι το παν. Πώς είναι δυνα-
τόν όµως αυτοί οι τοπογράφοι γεωπληροφορικής να είναι
διαπιστευµένοι τοπογράφοι, να δίνουν τα τοπογραφικά διαγράµ-
µατα τόσα χρόνια στο Εθνικό Κτηµατολόγιο και τώρα να µην
είναι κατοχυρωµένα τα νοµικά και επαγγελµατικά τους δικαιώ-
µατα, κάτι που δεν ευθύνονται οι ίδιοι, αλλά σύµφωνα µε την ευ-
ρωπαϊκή ενωτική νοµοθεσία είναι υπεύθυνο το ελληνικό κράτος
να αναγνωρίσει τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα, Εν µία νυκτί,
λοιπόν, τους πετάτε όλους αυτούς απ’ έξω; Τους πετάτε, τους
τοπογράφους µηχανικούς, τους τοπογράφους γεωπληροφορι-
κής, οι οποίοι τόσα χρόνια ήταν διαπιστευµένοι να δίνουν τα το-
πογραφικά διαγράµµατα. Τότε µας έκαναν; Τότε ήταν καλοί και
τώρα δεν έχουµε αναγνωρίσει εδώ και µια τριακονταετία τα
επαγγελµατικά τους δικαιώµατα και τους πετάµε απ’ έξω; Και µά-
λιστα ήταν στη διαβούλευση και δεν τους ειδοποιήσατε.

Και, µάλιστα, ήταν στη διαβούλευση και δεν τους ειδοποι-
ήσατε. Εξ απήνης τους πιάσατε πάλι, απροειδοποίητα. Απροει-
δοποίητα, διότι θα έχουν µεγάλο επαγγελµατικό πρόβληµα προς
την επιβίωσή τους, µε βάση την επιστηµονική τους κατάρτιση.
Διότι, αυτοί µπορεί να είναι ΤΕ, αλλά το έχουν σπουδάσει το αν-
τικείµενο. Είναι εξειδικευµένοι για µια τετραετία.

Ξέρετε, επειδή ο πατέρας µου ήταν τοπογράφος, η τοπογρα-
φική έχει ένα άλλο επιστηµονικό πεδίο. Ή είσαι τοπογράφος ή
δεν είσαι. Ή γνωρίζεις από ορόσηµα ή γνωρίζεις από αποτύπωση
τοπογραφικού διαγράµµατος. Δεν έχω κάτι µε τους πολιτικούς
µηχανικούς και τους αγρονόµους, αλλά αυτοί εκεί έχουν κάνει
µόνο δύο µαθήµατα. 

Για να µη µακρηγορώ, λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα αυτό και θέλω
να το δείτε, κύριε Υπουργέ, για το τι θα γίνουν οι τοπογράφοι µη-
χανικοί και αυτοί της πληροφορικής, οι οποίοι τόσα χρόνια σας
έκαναν -είτε νεροκουβαλητές- και τώρα, εν µία νυκτί, µπαίνουν
στο περιθώριο. 

Θα κλείσω µε κάτι που µόνο στην Ελλάδα µπορεί να συµβεί.
Υπάρχουν διόδια στο Δερβένι της Θεσσαλονίκης, στον δρόµο
προς τον Λαγκαδά, που είναι ανοιχτά. Το βράδυ ο κόσµος πλη-
ρώνει αντίτιµο και την ηµέρα είναι κλειστά. Είναι, δηλαδή, διόδια
night club αυτά! Δεν ξέρω, αυτό µπορεί να είναι παγκόσµια πρω-
τοτυπία. Γιατί; Έγινε λάθος χωροθέτηση στο συγκεκριµένο ση-
µείο πριν από λίγο καιρό, λειτούργησαν τις δύο πρώτες ηµέρες,
γινόταν µια ουρά αυτοκινήτων τριάµισι χιλιοµέτρων, είναι πάνω
σε µία στροφή που αναπτύσσουν µεγάλη ταχύτητα οι οδηγοί,
µέχρι και εκατόν τριάντα χιλιόµετρα, γιατί εκεί τέµνει την Εγνατία
ο συγκεκριµένος κόµβος, θεωρήθηκε ότι είναι λάθος η χωροθέ-
τηση, τα έχουν τη νύχτα ανοικτά και είναι κλειστά από τις 7.00’
το πρωί µέχρι τις 22.00’ το βράδυ. Αν περάσεις νύχτα, τότε πλη-
ρώνεις. Αν περάσεις µέρα είναι ελεύθερα. Γιατί κατάλαβαν την
επικινδυνότητα. Το θέµα είναι ποιος πληρώνει τις µελέτες που
έγιναν τα διόδια και κατασκευάστηκαν εκεί; Τι λέει ο αρµόδιος
Υπουργός επί του θέµατος; Ο ελληνικός λαός τα πληρώνει; Αυτό
είναι τραγελαφικό. 

Έχω τις δηλώσεις του Περιφερειάρχη Κεντρικής Μακεδονίας

κ. Απόστολου Τζιτζικώστα από το Δίκτυο Τηλεόρασης Σερρών,
το οποίο θα καταθέσω για τα Πρακτικά, για να δείτε ότι αυτά τα
περίεργα και κωµικοτραγικά µε διόδια που να λειτουργούν µόνο
το βράδυ και την ηµέρα να είναι ελεύθερα, γίνονται µόνο στην
Ελλάδα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Υπουργός κ. Πιερ-
ρακάκης έχει τον λόγο και αµέσως µετά, προκειµένου να υπο-
στηρίξει την τροπολογία τους, τον λόγο θα πάρει ο Αναπληρωτής
Υπουργός κ. Πέτσας, τον οποίο ενηµέρωσα και για το θέµα που
σας είχα πει και οµόφωνα όλοι υιοθετήσατε και είµαι σίγουρος
ότι θα δώσει την πρέπουσα λύση. 

Θα έχει και ο Υπουργός τη σχετική ανοχή, πέραν των τυπικών
δεκαοκτώ λεπτών που προβλέπει ο Κανονισµός. Το λέω εκ των
προτέρων. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω,

διαβάζοντάς σας ένα απόσπασµα από ένα παλιό Φύλο της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως: «Όλα τα ακίνητα κτήµατα ιδιωτών,
δήµων, φιλανθρωπικών καταστηµάτων, εκκλησιών, µοναστηρίων
και σωµατείων, εξαιρουµένων όλων των εθνικών και αυτών των
υπό µίσθωσιν όντων, θέλουν εγγραφή εις επίτηδες βιβλία, λεγό-
µενα κτηµατολόγια». Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως του Βασι-
λείου της Ελλάδας, 1836, υπογραφή: Όθων ελέω Θεού,
Βασιλεύς της Ελλάδος. Είναι η πρώτη καταγραφή, εκατόν ενε-
νήντα πέντε χρόνια µετά, µιλάµε για το Κτηµατολόγιο. Άρα είναι
κάτι το οποίο ως ανάγκη έχει έρθει ο καιρός πλέον να ολοκλη-
ρωθεί. Η ανάγκη για την οργάνωση κτηµατολογίου στη χώρα δια-
τυπώθηκε πρώτη φορά τότε, βρισκόµαστε, αν θέλετε, µε τη
νοµοθετική πρωτοβουλία, την οποία παρουσιάζουµε σήµερα
κατά την κρίση µας, στην αρχή του του τέλους αυτής της εκκρε-
µότητας. Και είναι πράγµατι µεγάλη εκκρεµότητα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Για παράδειγµα, αν πάρει κανείς το νόµο του 1995, τον 2308,
ο νόµος αυτός έχει τροποποιηθεί περίπου σαράντα φορές. Πε-
ρίπου δύο φορές τον χρόνο. Είναι από εκείνες τις περιπτώσεις
που οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους και για να είµαστε σήµερα
εδώ, για να συζητήσουµε πώς θα ολοκληρωθεί για το ταχύτερο
δυνατόν, είναι αυτονόητο πως κάτι δεν έχουµε κάνει σωστά ως
χώρα. Κάτι πρέπει να αλλάξουµε. Και όταν πρέπει να κάνει κανείς
αλλαγές, αυτές οι αλλαγές δεν πρέπει να είναι µόνο στον τρόπο,
πρέπει να είναι και στη φιλοσοφία. Πρέπει να είναι και στον µη-
χανισµό, δηλαδή, µέσω του οποίου έρχεσαι να παρέµβεις στα
πράγµατα και αυτό ακριβώς επιδιώκουµε µε το πρώτο µέρος του
σχεδίου νόµου που τίθεται σήµερα στην κρίση σας. Έχοντας εν-
τοπίσει εκείνα τα σηµεία τα οποία προκαλούν τις µεγαλύτερες
καθυστερήσεις, παρεµβαίνουµε στοχευµένα, ώστε να επιταχύ-
νουµε τη διαδικασία µετάβασης σε λειτουργούν κτηµατολόγιο
και το κάνουµε απλοποιώντας περιττές γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες και ενισχύοντας εκείνες που θωρακίζουν τόσο τα συµφέ-
ροντα του δηµοσίου όσο και τα συµφέροντα των πολιτών. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από αυτό, από το πρώτο σηµείο
το οποίο ανέφερα, το οποίο είναι και αυτό στο οποίο αναφερθή-
καν πριν και οι εισηγητές εκτενώς, αυτή την αλλαγή φιλοσοφίας.
Επιταχύνουµε, δηλαδή, τη µετάβαση σε λειτουργούν Κτηµατο-
λόγιο. Το κάνουµε, µεταθέτοντας το πιο χρονοβόρο στάδιο, την
εξέταση των ενστάσεων από την προδικασία στο στάδιο µετά τη
λειτουργία του Κτηµατολογίου.

Η διαδικασία πλέον θα έχει ως εξής: Γίνονται οι δηλώσεις, λαµ-
βάνει χώρα η πρώτη ανάρτηση, ολοκληρώνεται η περίοδος των
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ενστάσεων, της καταγραφής τους και αµέσως, µετά η περιοχή
περνά σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου. Οι όποιες
ενστάσεις θα αποτυπώνονται στο περιθώριο του κτηµατολογικού
φύλλου, θα εκδικάζονται κανονικά. Η απόφαση, επίσης, θα κα-
ταχωρίζεται στα σχετικά κτηµατολογικά φύλλα.

Αυτό έχει πολλές ωφέλειες. Μας ωφελεί ως προς την ταχύ-
τητα. Μειώνει κατά περίπου δύο έτη κατά µέσο όρο το χρονο-
διάγραµµα στη λειτουργία του Κτηµατολογίου. Ωφελεί ως προς
τη διευκόλυνση. Όποια περιοχή αποκτά Κτηµατολόγιο, αυξάνον-
τας αυτό το 35% στο οποίο βρισκόµαστε σήµερα ολοένα και πε-
ρισσότερο, θα εντάσσεται και στις νέες ψηφιακές υπηρεσίες του
Κτηµατολογίου, που έχουµε ανακοινώσει εδώ και λίγους µήνες.

Αυτή τη στιγµή στο ktimatologio.gov.gr µπορεί κανείς, ανά-
λογα µε την επαγγελµατική του ιδιότητα, να έχει πρόσβαση σε
µια σειρά από ψηφιακές υπηρεσίες για το 35%, το κτηµατογρα-
φηµένο. Ανάλογα µε το αν είναι δικηγόρος, µηχανικός, ο πολίτης
µπορεί να δει πράγµατα που αφορούν στην περιουσία του. Αυτό
είναι το 35% διαρκώς θα αυξάνεται, άρα θα αυξάνεται και η χρη-
στικότητα αυτού του εργαλείου.

Πρέπει, όµως, να αυξηθεί όχι µόνο το εύρος, αλλά πρέπει να
αυξηθεί και το βάθος. Και εδώ -αναφέρθηκε πριν- υπάρχει το
έργο της ψηφιοποίησης στο Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο είναι
κεφαλαιώδες. Θα αυξήσει, δηλαδή, το βάθος των στοιχείων που
υπάρχουν ήδη σε αυτό το κοµµάτι που έχει κτηµατογραφηθεί,
αλλά και στο υπόλοιπο. Είναι κάτι που η κοστολόγηση προφανώς
σε συνάρτηση και µε τα όποια νέα εργαλεία διαρκώς προστίθεν-
ται, έχει γίνει από την Παγκόσµια Τράπεζα.

Αλλάζει και όλη η διαδικασία της ψηφιοποίησης. Πριν από λίγα
χρόνια, όταν µιλούσαµε για ψηφιοποίηση, µιλούσαµε βασικά για
φωτογραφίες. Δεν είναι πολύ χρήσιµες οι φωτογραφίες. Χρει-
αζόµαστε δεδοµένα. Πρέπει να περάσει το χαρτί σε πληροφορία
βασικά και για να γίνει αυτό, υπάρχουν νέα εργαλεία τα οποία
αξιοποιούµε.

Άρα, γενικά, το Κτηµατολόγιο πλέον µε αυτόν τον µηχανισµό,
µε µια αθροιστική στρατηγική τόσο του σχεδίου νόµου και των
νέων υπηρεσιών που έχουν τεθεί σε λειτουργία εδώ και λίγους
µήνες όσο και των νέων εργαλείων ψηφιοποίησης και πληροφο-
ριακών συστηµάτων, που πλέον έχουµε τη µεγάλη ευκαιρία να
αποκτήσουµε, χρησιµοποιώντας το Ταµείο Ανάκαµψης, βαίνει σε
ολοκλήρωση.

Θα ήθελα να πω σε σχέση µε την επιτάχυνση της λειτουργίας
του Κτηµατολογίου µε τον τρόπο που περιγράφουµε, ότι ωφελεί
και ως προς την ασφάλεια των συναλλαγών, διότι πλέον όλη η
πληροφορία είναι συγκεντρωµένη σε ένα σηµείο, φέρνει όλη την
πληροφορία στην επιφάνεια. Αυτό είναι κάτι το οποίο έχει πολύ
µεγάλη αξία. Αυτή η ιδέα δεν είναι καινούργια. Δεν θα διεκδική-
σουµε την πατρότητα της ιδέας. Διεκδικούµε την εφαρµογή της,
αν θέλετε, την πατρότητα της εφαρµογής της.

Από το 2011 οι θεσµοί, ο SRSS συγκεκριµένα είχε δώσει τε-
χνική βοήθεια στην Ελλάδα και µέσα στο κείµενο της τεχνικής
βοήθειας -το οποίο θα καταθέσω και στα Πρακτικά- αναφέρει
ανάµεσα σε άλλα ότι οι διαδικασίες κτηµατογράφησης -µετα-
φράζω από τα αγγλικά- θα πρέπει να εστιάσει, για να αποδειχθεί
η ιδιοκτησία, στη συλλογή των στοιχείων και όχι στο να περιµέ-
νουµε να κλείσουν όλες οι υποθέσεις. Η ολοκλήρωση όλων των
υποθέσεων µπορεί να γίνει αργότερα, αν είναι αναγκαίο, µέσω
της χρήσης διαµεσολάβησης ή µε δικαστική παρέµβαση και άρα
-λέει στο τέλος η εισήγηση των Ολλανδών ειδικών της SRSS-
νέες προσεγγίσεις, διαφορετικές προσεγγίσεις, µε αποδοχή δια-
φορετικών κριτηρίων πρέπει να υιοθετηθούν, ακριβώς επειδή,
όπως λέει στην αρχή, η πρώτη εγγραφή έχει αποδειχθεί πάρα
πολύ χρονοβόρα και πρέπει να γίνει πιο αποτελεσµατικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτή είναι, αν θέλετε, η προσέγγιση των ειδικών. Αυτό και υιο-
θετούµε. Το υιοθετούµε, βέβαια, όπως είπα και στην αρχή, στο
πλαίσιο και µιας φιλοσοφικής προσέγγισης, µιας φιλοσοφικής
αλλαγής. Αυτό γενικά το επιδιώκουµε σε ό,τι έχουµε προσπαθή-

σει να κάνουµε στο Υπουργείο, να αποφύγουµε το καθηλωτικό
αποτέλεσµα που µπλοκάρει την ολοκλήρωση ενός έργου, επειδή
οι επιµέρους εκκρεµότητες παρεµποδίζουν το όλον, τη συνολική
εφαρµογή του. Αυτό είναι κάτι που είναι πολύ έντονο σαν σκε-
πτικό γενικά στην κουλτούρα των προγραµµατιστών. Δεν είναι
τόσο πολύ έντονο στα δηµόσια έργα, αλλά είναι κάτι που στα-
διακά σε όλον τον κόσµο γίνεται.

Για παράδειγµα, αν ακολουθούσαµε τη φιλοσοφία τού να πε-
ριµένουµε το τέλειο εποικοδόµηµα, στο τέλος δεν θα είχε ποτέ
γίνει το gov.gr. Θα περιµέναµε το τέλειο gov.gr, που θα περίµενε
όλες τις διαδικασίες και δεν θα µπαίναµε στη διαδικασία να το
οικοδοµούµε υπηρεσία-υπηρεσία, να συγκεντρώσουµε τις πρώ-
τες πεντακόσιες µία που προϋπήρχαν, να πάµε από τις πεντακό-
σιες µία στις χίλες διακόσιες και να οικοδοµούµε διαρκώς κάτι
καινούργιο.

Η λογική του «όλα λυµένα, αλλιώς τίποτα λυµένο» είναι µια λο-
γική η οποία έχει αποδειχθεί όχι από εµάς, αλλά από τη ζωή, όχι
επιτυχηµένη και έχει κριθεί και στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο ως
αναποτελεσµατική. Στην περίπτωση του Κτηµατολογίου δε ο εγ-
κλωβισµός στην πρακτική της µικρής εκκρεµότητας που µπλο-
κάρει συνολικά την τελειοποίηση του έργου αδίκησε κάθε
δυνατότητα προόδου. Κατέστησε, για να το πω και µε όρους του
αρµόδιου Υφυπουργού που από την Άρτα, ως ένα σύγχρονο «γε-
φύρι της Άρτας».

Για την υπέρβαση αυτής της πρόκλησης δουλέψαµε συστηµα-
τικά και παρουσιάζουµε σήµερα ουσιαστικά µια νέα αντίληψη.
Προφανώς, στη νέα αυτή αντίληψη χωράει κάθε πρόταση τε-
χνική, κάθε προσέγγιση που θα µπορούσαµε διαρκώς να δούµε
αυτό το νέο οικοδόµηµα να δουλεύει καλύτερα.

Όµως, η στρατηγική είναι τρίπτυχη: Επιτάχυνση, διευκόλυνση,
διαφάνεια και θεµελιώνεται από το σύνολο της προσέγγισης.
Επιδίωξή µας και πιστεύω αυτό που θα δώσει συνολικά ταυτό-
τητα και σφραγίδα στο έργο και κίνηση πάνω από όλα, γιατί
αυτός είναι ο βασικός στόχος, είναι το ολοκληρωµένο σκέλος και
όχι αυτό που θα υπολείπεται και το οποίο, άλλωστε, θα βρίσκεται
σε παράλληλη διαδικασία διαφανούς επίλυσης.

Με αυτόν ακριβώς τον λειτουργικό και συµπληρωµατικό τρόπο
το Κτηµατολόγιο θα γίνεται σταδιακά ολοένα και πιο διαθέσιµο
και αποδοτικά χρήσιµο για την κοινωνία και για την οικονοµία,
για τους επαγγελµατίες, για τους εργαζόµενους και, κυρίως, για
τους πολίτες-ιδιοκτήτες.

Όµως, υπάρχουν και άλλα πολλά σηµεία τα οποία χρήζουν
αναφοράς στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Δεύτερον, διευκο-
λύνουµε τους ιδιοκτήτες ακινήτων που έχουν χαρακτηριστεί ως
«αγνώστου ιδιοκτήτη» να διορθώσουν την εσφαλµένη εγγραφή.
Το κάνουµε, µετατρέποντας τη ρητή συναίνεση του δηµοσίου σε
τεκµαρτή µε την άπρακτη παρέλευση εξήντα ηµερών από την
κοινοποίηση. Περισσότερο ακόµα και από διευκόλυνση, η συγ-
κεκριµένη ρύθµιση είναι ένα µήνυµα ότι η σχέση κράτους-πολίτη
σταδιακά αλλάζει και αλλάζει προς το συµφέρον του πολίτη.

Τρίτο σηµείο: Ενθαρρύνουµε τις εξωδικαστικές διαδικασίες
επίλυσης διαφορών. Αυτό γίνεται µε δύο τρόπους. Από τη µία,
καθιστούµε ρητή τη διάταξη περί προσφορών των εξωδικαστι-
κών διαδικασιών επίλυσης και υποχρεώνουµε όλα τα κτηµατολο-
γικά γραφεία να δέχονται τις σχετικές πράξεις. Από την άλλη,
εισάγουµε µια υποχρεωτική πρώτη συνεδρία διαµεσολάβησης,
ώστε να δώσουµε τουλάχιστον µια ευκαιρία φιλικής επίλυσης.

Τέταρτο σηµείο: Αναδιαρθρώνουµε τη δοµή του Κτηµατολο-
γίου, ώστε να είναι πιο λειτουργική. Θα αναφερθεί εκτενώς ο αρ-
µόδιος Υφυπουργός, ο κ. Στύλιος στις επιµέρους διατάξεις, η
καθεµία από τις οποίες έχει εξαιρετική σηµασία για να µπορέ-
σουµε να θεµελιώσουµε το επιχείρηµα του γιατί αυτή η παρέµ-
βαση πράγµατι συνιστά την αρχή του τέλους µιας µεγάλης
εκκρεµότητας.

Πέµπτο σηµείο: Ηλεκτρονικός Φάκελος Ακινήτου. Εδώ να πω
ότι δεν προστίθεται γραφειοκρατία. Μάλλον υπάρχει κάποια πα-
ρεξήγηση. Υπάρχει η διάσταση της διαλειτουργικότητας στα δη-
µόσια έγγραφα. Η διαλειτουργικότητα σηµαίνει να µπορώ να
τραβήξω πληροφορίες από άλλα µητρώα αυτόµατα, µε τη συ-
ναίνεση του πολίτη. Άρα δεν λέει κανείς ότι θα πρέπει τα χαρτιά,
τα όποια πιστοποιητικά βρίσκονται σε έγχαρτη µορφή να τα κυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΖ’ - 29 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17731



κλοφορούµε σε ψηφιακή µορφή. Αυτό σε κάποιες περιπτώσεις
γίνεται.

Εδώ πέρα ο στόχος αυτής της ρύθµισης -και το λέω από Βή-
µατος- είναι ο συµβολαιογράφος που θα έχει αυτή την εφαρµογή
να µπορεί να τραβάει από όλες τις διαθέσιµες βάσεις δεδοµένων
του δηµοσίου όλα τα στοιχεία τα οποία χρειάζεται αυτόµατα. Το
ποια είναι αυτά τα στοιχεία µπορούµε να το συζητήσουµε εκτε-
νώς. Όµως, από τη στιγµή που θα αντλούνται αυτόµατα τι
έχουµε κερδίσει; Έχουµε κερδίσει πολλές φυσικές επισκέψεις οι
οποίες δεν θα γίνονται. Αυτός είναι και ο στόχος.

Η Παγκόσµια Τράπεζα -επειδή αναφέρθηκε πριν- τι κοιτάζει σε
όλα αυτά τα πράγµατα; Κοιτάζει ουσιαστικά, αφ’ ενός, την πο-
ρεία της κτηµατογράφησης στο Doing Business, αλλά κυρίως
κοιτάζει τα βήµατα και την ταλαιπωρία στις µεταβιβάσεις ακινή-
των. Είναι τεράστιο θέµα. Μας είχαν προσεγγίσει στο Υπουργείο
από την πρώτη µέρα για να απλουστεύσουµε τη διαδικασία η
ΠΟΜΙΔΑ, άλλοι φορείς.

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Λέµε, κατ’ αρχάς, ότι γίνεται µια στάση
στον συµβολαιογράφο και να υπάρχει ένα σύστηµα που να µπο-
ρεί να αντλήσει όλα εκείνα τα στοιχεία τα οποία υπό άλλες συν-
θήκες οι πολίτες θα έπρεπε να τα αποκτήσουν µε επισκέψεις.
Αυτό είναι ένα µεγάλο βήµα.

Αν δεχτούµε ότι έχουµε περίπου 17 πιστοποιητικά τα οποία σή-
µερα οι πολίτες πρέπει να πάρουν στα χέρια τους και πάνω από
δέκα βήµατα στην καταγραφή της Παγκόσµιας Τράπεζας, όταν
ο παγκόσµιος µέσος όρος είναι 4,7 βήµατα και αυτό επιδρά στην
αξιολόγησή µας διεθνώς, θα έλεγα ότι αυτό από µόνο του θεµε-
λιώνει και µια µεγάλη ανάγκη. Η ανάγκη δεν είναι να καταγρα-
φόµαστε πάντα καλύτερα στους διεθνείς δείκτες. Καλό είναι
αυτό, καλοδεχούµενο είναι, αλλά η µεγάλη ανάγκη θεµελιώνεται
στο πεδίο, θεµελιώνεται στην ανάγκη που έχουν οι ίδιοι οι πολί-
τες και οι επιχειρηµατίες να µην ταλαιπωρούνται στις µεταβιβά-
σεις. Άρα είναι ένα σηµαντικό βήµα. Φυσικά, όπως όλα τα
βήµατα, θα κριθεί στην πράξη, στον τρόπο µε τον οποίον θα το
εφαρµόσουµε στο πεδίο, αλλά όπως έχει δείξει η εµπειρία στο
σύνολο των εφαρµογών που έχει αναπτύξει το Υπουργείο, βήµα-
βήµα υπάρχει µια φιλοσοφία διαρκούς βελτίωσης και διαρκών
αποτελεσµάτων στο πεδίο που µιλούν από µόνα τους και πολύ
καλύτερα από εµάς τους ίδιους.

Με δεδοµένο αυτό ακούστηκαν πολλοί προβληµατισµοί από
τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης για ρυθµίσεις γύρω από το
Κτηµατολόγιο. Χρησιµοποιώ τον όρο «προβληµατισµοί» διότι
πολλά από τα θέµατα δεν άπτονται αυτού του νοµοσχεδίου, αφο-
ρούν ευρύτερα τη διαδικασία, όπως είναι οι δασικοί χάρτες.
Ακούσαµε ότι θα καθυστερήσουν περισσότερο οι οριστικές εγ-
γραφές. Αυτό είναι µια εικασία. Δεν βασίζεται πουθενά. Αντίθετα,
έχουµε βάσιµους λόγους να πιστεύουµε ότι η διαδικασία θα γίνει
πιο γρήγορα, διότι έχουµε περισσότερα εργαλεία επίλυσης των
διαφορών, τα οποία ενσωµατώνονται σε αυτόν τον νόµο. Ακού-
σαµε ότι θα υπάρξουν περισσότερες αµφισβητήσεις. Ούτε αυτή
η εικασία βασίζεται σε κάποιο στοιχείο. Αντίθετα, υπάρχει βάσιµη
αισιοδοξία ότι η λειτουργία του Κτηµατολογίου θα ενθαρρύνει
λιγότερες αντιδικίες και ταχύτερη επίλυση, γιατί µε το Κτηµατο-
λόγιο σε λειτουργία θα υπάρχει κίνητρο να κλείσει κανείς ταχύ-
τερα τις εκκρεµότητες του ακινήτου του, ώστε να µπορέσει να
το αξιοποιήσει πολύ καλύτερα.

Ακούσαµε ότι θα υπάρχουν πολλές εγγραφές στα κτηµατολο-
γικά φύλλα. Ναι, θα υπάρξουν. Ποια είναι η εναλλακτική που
ισχύει τώρα; Η αδιαφάνεια, τα πράγµατα κάτω από το χαλί, κάτω
από το τραπέζι; Όλα στο φως. Αυτό κάνει η πληροφορική στα
καλά της. Διαύγεια και διαφάνεια, άρα όλα έρχονται στο φως µε
αυτό το σύστηµα.

Ακούσαµε ότι η νέα διαδικασία για το τεκµήριο της συναίνεσης
στο δηµόσιο θα γεννήσει µια βιοµηχανία αρνήσεων. Πάντα υπάρ-
χει ένα ενδεχόµενο να υπάρξουν πολλές αρνήσεις. Κανείς δεν
το αρνείται αυτό. Εδώ, όµως, τι καλούµαστε να κάνουµε; Να
βρούµε µια νέα ισορροπία κράτους-πολίτη, µια νέα ισορροπία
µεταξύ προστασίας του πολίτη από καταχρηστικές ενίοτε αρνή-
σεις του δηµοσίου και προστασίας του δηµοσίου από καταχρη-
στικές διεκδικήσεις κακόπιστων πολιτών. Σήµερα κάνουµε ένα
πρώτο βήµα. Αν οι υπηρεσίες του δηµοσίου αυτό το βήµα δεν το

αξιοποιήσουν κατ’ ανάγκη µε τον τρόπο που εµείς επιθυµούµε,
θα παρέµβουµε περαιτέρω. Η νοµοθέτηση είναι µια δυναµική
διαδικασία. Κάνουµε µια διαρκή κίνηση και διαρκώς παρεµβαί-
νουµε στα πράγµατα. 

Επιτρέψτε µου και µια γενικότερη παρατήρηση. Οι απαντήσεις
που µέχρι τώρα δίναµε ως κράτος σε αυτούς τους εγγενείς προ-
βληµατισµούς γύρω από το Κτηµατολόγιο όρισαν και τη µοίρα
του. Επιδιώκοντας εξαντλητικές παρεµβάσεις στη διαδικασία, κα-
ταλήγαµε σε έναν φαραωνικό και δύσκαµπτο σχεδιασµό. Η δική
µας προσέγγιση στο Κτηµατολόγιο έχει στοιχεία σχεδιασµού
µιας ηλεκτρονικής διαδικασίας. Η έµφαση από το hard περνά στο
δικαίωµα και ως προς το δικαίωµα η έµφαση είναι στην κατα-
γραφή του, στο να έλθουν όλα στην επιφάνεια. 

Άρα δίνουµε έµφαση στη δηµιουργία µιας υπηρεσίας που πλη-
ροί όλες τις βασικές προδιαγραφές λειτουργικότητας και στη συ-
νέχεια χτίζουµε διαρκώς νέα στοιχεία ανάλογα µε τα δεδοµένα
που καταγράφουµε από τη χρήση της. Αυτό σηµαίνει ότι έχουµε
τα εργαλεία, νοµοθετικά και τεχνικά, να επιταχύνουµε τις διαδι-
κασίες, να ενηµερώσουµε αποτελεσµατικά τους πολίτες, να επι-
λύσουµε άµεσα και δίκαια τις αντιδικίες και να ολοκληρώσουµε
επιτέλους την κτηµατογράφηση. 

Η εκτίµηση που υπάρχει είναι ότι µε αυτό το εργαλείο, µε
αυτόν τον νέο νόµο, του χρόνου από το 35% θα είµαστε στο 55%
και έναν χρόνο µετά θα προσεγγίζουµε το 90% και επιτέλους θα
έχουµε κλείσει αυτή την εκκρεµότητα. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι
καλοδεχούµενο.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Δεν είναι υπερβολή να
πούµε ότι η ιστορία νοµοθέτησης του Κτηµατολογίου ταυτίζεται
χρονικά µε το σύνολο των νοµοθετικών διαδικασιών που αφο-
ρούν το ελληνικό κράτος και νοµίζω ότι αρκεί κανείς να αναλογι-
στεί πόσες φορές σε αυτή την Αίθουσα συνάδελφοί µας είχαν
την ευκαιρία να συζητήσουν αυτό το θέµα µε άλλες παραµέ-
τρους και πόσες φορές και τα ίδια τα µέλη αυτής της σύνθεσης
κλήθηκαν να νοµοθετήσουν πάνω στο θέµα του Κτηµατολογίου. 

Στην έναρξη της σύγχρονης φάσης υλοποίησής του -ακού-
στηκε και πριν- το Κτηµατολόγιο χαρακτηρίστηκε ως το µεγαλύ-
τερο µεγάλο έργο. Μπορούµε να πούµε ότι αυτή τη στιγµή
συνιστά τη µεγαλύτερη µεγάλη εκκρεµότητα. Είναι καιρός η
χώρα να γυρίσει σελίδα κλείνοντας οριστικά τους λογαριασµούς
της µε το παρελθόν. Θέτοντας το Κτηµατολόγιο σε λειτουργία
κάνουµε ένα κρίσιµο βήµα. Θα πρέπει να γίνουν πολλά κρίσιµα
βήµατα σε πολλούς τοµείς, γιατί ο στόχος εν τέλει είναι το να θέ-
σουµε τη χώρα σε κίνηση και µάλιστα σε διαρκή κίνηση.

Με αυτή τη σκέψη σάς καλώ να υπερψηφίσετε το σχέδιο
νόµου που έχετε στα χέρια σας.

Σας ευχαριστώ πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Υπουργός ούτε καν
εξάντλησε τον χρόνο του. Τα είχε κωδικοποιηµένα.

Θα δώσω τώρα τον λόγο για τρία-τέσσερα λεπτά στον Ανα-
πληρωτή Υπουργό κ. Πέτσα για να παρουσιάσει την τροπολογία
του και σε έναν εκπρόσωπο από κάθε κόµµα, αν χρειαστεί διευ-
κρίνιση, θα δώσω τον λόγο για να θέσει το ερώτηµα στον κύριο
Υπουργό.

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Πριν πω τα βασικά ζητήµατα της τροπολογίας, θα ήθελα να

αναφερθώ στο θέµα το οποίο αναφέρατε κι εσείς. Αντιλαµβάνο-
µαι ότι έχουµε µια απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Φυσικά
κανένας λόγος δεν γίνεται για σχολιασµό από µέρους µου των
αποφάσεων του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Από εκεί και πέρα, αυτό που µπορώ να πω είναι ότι θα επανε-
ξεταστεί η νοµική βάση την οποία παρουσίασε ο Δήµος Καλύ-
µνου προκειµένου να βρεθεί ο καλύτερος δυνατός νοµικός
χειρισµός και φυσικά εµείς αποτίουµε τιµή σε τέτοιους ανθρώ-
πους και σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να υπάρξει επιβά-
ρυνση στους κληρονόµους ή στον δήµο γι’ αυτή την ενέργεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους όλων των

πτερύγων εκφράζουµε ικανοποίηση.
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ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ποια ήταν η απόφαση; Είπε «θα εξετά-
σουµε». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελεγκτικού Συνε-
δρίου ως αχρεωστήτως καταβληθέντα.

Μηδένισα τον χρόνο. Ξεκινάτε εξαρχής, κύριε Υπουργέ. Ορί-
στε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όσον αφορά την τροπολογία, θα ήθελα να πω ότι αφορά
κατά βάση παρεµβάσεις µας που σχετίζονται µε τον κορωνοϊό
και την παρατεταµένη επίπτωση που έχει στη λειτουργία της οι-
κονοµίας και φυσικά και στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. Τέτοιου είδους παρεµβάσεις είναι όπως το άρθρο 2 που
παρατείνουµε την ισχύ των αποφάσεων της επιτροπής της ΠΥΣ
33/2006 για τις προσλήψεις. Είναι το άρθρο 4 που αφορά τη µε-
ταφορά µαθητών και κατά το σχολικό έτος 2021-2022. Είναι το
άρθρο 6 που αφορά τις συµβάσεις των ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου για την αντιµετώπιση αναγκών των ΟΤΑ λόγω του
κορωνοϊού. Είναι επίσης το άρθρο 7 όπως η παρακράτηση δα-
νείων ΟΤΑ πρώτου βαθµού από το Ταµείο Παρακαταθηκών, στο
οποίο θα επανέλθω λίγο πιο αναλυτικά. Είναι επίσης τα θέµατα
των αδειοδοτήσεων των δηµοτικών παιδικών σταθµών και η ρύθ-
µιση των θεµάτων προϋπολογισµού των ΟΤΑ στο άρθρο 9.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ λίγο πιο αναλυ-
τικά σε ορισµένα άρθρα και συγκεκριµένα στα άρθρα 1, 3, 5 και
7 της τροπολογίας.

Στο άρθρο 1 έχουµε τις τροποποιήσεις που στοχεύουν στη
ρύθµιση ιδίως τεχνικών ζητηµάτων που αφορούν στο προσωπικό
καθαριότητας σχολικών µονάδων των δηµόσιων Ινστιτούτων
Επαγγελµατικής Κατάρτισης και των σχολείων δεύτερης ευκαι-
ρίας. Ειδικότερα αποσαφηνίζεται ο τρόπος κάλυψης της δαπά-
νης µισθοδοσίας του εν λόγω προσωπικού, καθίσταται δε πάγια
η µεταβατική διάταξη περί τρόπου πρόσληψης του προσωπικού
καθαριότητας των ΔΙΕΚ και ΣΔΕ και διασφαλίζεται η συνέχιση
της παροχής των υπηρεσιών από έµπειρο και εξειδικευµένο προ-
σωπικό, µε την εξαίρεσή του από τους περιορισµούς του άρθρου
6 του προεδρικού διατάγµατος 164/2004.

Όσον αφορά το άρθρο 3, έχουµε τη δράση «Εναρµόνιση οι-
κογενειακής και επαγγελµατικής ζωής», η οποία υλοποιείται στη
διάρκεια της προγραµµατικής περιόδου µε ετήσιους κύκλους
εφαρµογής εντεκάµηνης διάρκειας, καλύπτοντας την περίοδο
του σχολικού έτους των βρεφονηπιακών σταθµών από 1η Σεπτεµ-
βρίου εκάστου έτους έως την 31η Ιουλίου του επόµενου έτους.
Η αξία συµµετοχής των ωφελούµενων, το voucher δηλαδή, εν-
σωµατώνει το σύνολο των δαπανών λειτουργίας των δοµών κατά
την παροχή των υπηρεσιών τους. 

Ειδικότερα ως προς το προσωπικό των δοµών των ΟΤΑ πρώ-
του βαθµού που συµµετέχουν στο πρόγραµµα «Δηµοτικοί βρε-
φικοί σταθµοί και δηµοτικά ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ», αυτό το
προσωπικό προσλαµβάνεται από τους φορείς στο πλαίσιο εφαρ-
µογής του άρθρου 38 παράγραφος 2 του ν.4765/2021 µε συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου δωδεκάµηνης διάρκειας, οι δε φορείς
αυτοί προβαίνουν κατ’ έτος σε διαδικασία ανανεώσεων των συµ-
βάσεων εργασίας του προσωπικού τους, ώστε να µπορούν να
συµµετέχουν στον εκάστοτε επόµενο κύκλο εφαρµογής του προ-
γράµµατος και να παρέχουν ως εκ τούτου τις υπηρεσίες τους
στις ωφελούµενες µητέρες.

Κατά το στάδιο ελέγχου εκ µέρους του ΑΣΕΠ τέτοιου είδους
αιτηµάτων των ΟΤΑ πρώτου βαθµού για προσλήψεις εγέρθησαν
δύο θέµατα. Πρώτον, ως προς τη διάρκεια των συµβάσεων,
τούτη δεν µπορεί να είναι δωδεκάµηνη εν όψει της διάρκειας του
κύκλου εφαρµογής της δράσης που ταυτίζεται µε το σχολικό
έτος, δηλαδή έντεκα µήνες και, δεύτερον, ότι δεν νοείται δυνα-
τότητα ανανέωσης των συµβάσεων εργασίας, αφού κάθε κύκλος
είναι διαφορετικός του προηγούµενου.

Υπό την ερµηνεία αυτή, όµως, προκαλούνται πρακτικά προ-
βλήµατα κατά την εφαρµογής της δράσης, καθόσον στην περί-
πτωση κατάρτισης συµβάσεων δωδεκάµηνης διάρκειας το
προβλεπόµενο προσωπικό θα αιτείτο άδεια κατά τη διάρκεια πα-
ροχής των υπηρεσιών και η απουσία αυτού θα έθετε θέµα ορθής
λειτουργίας των δοµών σε σχέση µε τα προβλεπόµενα στην
άδεια ίδρυσης και λειτουργίας τους, αλλά και θα προκαλείτο κίν-

δυνος καθυστερήσεων στη συµµετοχή τους, αλλά και στην
εφαρµογή του προγράµµατος αυτού στην περίπτωση που θα
έπρεπε οι ΟΤΑ να προκηρύξουν ανά κύκλο προκηρύξεις πρόσ-
ληψης νέου προσωπικού.

Κατόπιν τούτου κρίνεται αναγκαίο το προσωπικό που προσ-
λαµβάνεται ή που έχει προσληφθεί µε συµβάσεις ΙΔΟΧ στο πλαί-
σιο της εν λόγω δράσης, να επιτρέπεται να απασχολείται µέχρι
δώδεκα µήνες µε δυνατότητα ανανέωσης ή παράτασης µέχρι τη
λήξη των δράσεων αποκλειόµενης σε κάθε περίπτωση της ανα-
γνώρισης των ως άνω συµβάσεων ως αορίστου χρόνου. Υπενθυ-
µίζω ότι αυτή είναι δράση χρηµατοδοτούµενη από το ΕΣΠΑ και
προβλέπεται τέτοια δυνατότητα ανανέωσης.

Όσον αφορά το άρθρο 5 έχουµε τη ρύθµιση για τη διαχείριση
των αναπτυξιακών εταιρειών των ΟΤΑ ώστε να δώσουµε µεγαλύ-
τερη ευελιξία σε τέτοιους φορείς, που είναι φορείς διαχείρισης
και αξιοποίησης πολλαπλών προγραµµάτων χρηµατοδότησης και
επενδυτικών λειτουργιών ιδίως σε µια περίοδο που µετά από
πολλά χρόνια έχουµε αρκετά χρηµατοδοτικά εργαλεία στα χέρια
µας για να δώσουµε ώθηση αναπτυξιακή, ώθηση στους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Όσον αφορά το άρθρο 7 -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- µε την
εν λόγω ρύθµιση αναστέλλεται η παρακράτηση δόσεων δανείων
που χορηγήθηκαν από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
στους ΟΤΑ Α’ βαθµού µε απώτερο σκοπό την ταµειακή τους δι-
ευκόλυνση δεδοµένων των έκτακτων συνθηκών που γεννήθηκαν
από τα µέτρα αντιµετώπισης της πανδηµίας. Η καταβολή θα
πραγµατοποιηθεί άτοκα σε είκοσι δύο ισόποσες µηνιαίες δόσεις
αρχής γενοµένης από τον Ιανουάριο του έτους 2022.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πάω ανάποδα. Θα
ρωτώ τον κάθε εισηγητή ή Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από
κάθε κόµµα εάν θέλει να κάνει διευκρινιστική ερώτηση.

Η κ. Αδαµοπούλου; Δεν θέλει. Ο κ. Βιλιάρδος; Όχι. Ο κ. Καρα-
θανασόπουλος; Όχι. Κυρία Λιακούλη, θέλετε; Όχι.

Έρχοµαι στον ΣΥΡΙΖΑ. Ο κ. Φάµελλος θέλει.
Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πέτσα, θα ήθελα να σας ρωτήσω για ποιον λόγο επιλέγει

το Υπουργείο Εσωτερικών να µας φέρει µία πεντασέλιδη τροπο-
λογία εννέα µη συναφών άρθρων τελευταία στιγµή πριν κλείσει
η Βουλή για το καλοκαίρι, εφόσον κάποια από τα ζητήµατα αυτά
αφορούν ρυθµιστικές λειτουργίες, σοβαρές ρυθµιστικές λει-
τουργίες όπως τη µεταφορά µαθητών που είχατε δεσµευτεί πριν
από έναν χρόνο ότι θα το λύσετε;

Και θέλω να σας πω συγκεκριµένα ποιο είναι το πρόβληµα το
οποίο δηµιουργείται και να µας πείτε τη γνώµη σας. Το κύριο πε-
ριεχόµενο το οποίο βλέπουµε ότι έχει και ενδιαφέρει είναι το
θέµα των συµβασιούχων. Για ποιον λόγο επιχειρείτε µε παρά-
ταση συµβάσεων και µε αποσπασµατικές λύσεις τελευταίας στιγ-
µής να καλυφθούν θέµατα πάγιων και διαρκών αναγκών των
δήµων σε δοµές -που είπατε και εσείς- όπως είναι οι παιδικοί
σταθµοί; Και µάλιστα είπατε για µονίµως ανανεούµενες ετήσιες
συµβάσεις. 

Το πρώτο ερώτηµα προκύπτει θεσµικά. Έχετε ένα άρθρο
µέσα, έναν όρο ότι δεν υπόκεινται οι ρυθµίσεις αυτές στους πε-
ριορισµούς του άρθρου 6 του π.δ.164/2004. Άρα µας λέτε πρα-
κτικά ότι δεν ισχύει το προεδρικό διάταγµα Παυλόπουλου.
Ουσιαστικά προσπαθείτε µε αυτή την τροπολογία να εξαιρέσετε
µια µεγάλη οµάδα συµβασιούχων από το προεδρικό διάταγµα
Παυλόπουλου για να είναι σε µόνιµο καθεστώς οµηρίας, ενώ ταυ-
τόχρονα υπάρχουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες οι οποίες δεν κα-
λύπτονται και δεν έχετε καµµία πρόθεση να τις καλύψετε; 

Θέλετε δηλαδή να δηµιουργήσετε, να ανανεώσετε ένα καθε-
στώς στο δηµόσιο που το προεδρικό διάταγµα του προηγούµε-
νου Προέδρου της Δηµοκρατίας και στελέχους, Υπουργού
Εσωτερικών, κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας έχει καθορί-
σει; Είναι ένα θεσµικό ζήτηµα που θέλουµε να ξέρουµε τελικά
ποια είναι η άποψη του Υπουργείου Εσωτερικών µήπως και από
αυτά έχετε κάνει πίσω και έχετε αλλάξει µετά το µείγµα πολιτικής
που έχετε πλέον στο σύστηµα εξουσίας του Κυριάκου Μητσο-
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τάκη; Στο προσωπικό καθαριότητας το βασικό ερώτηµα είναι
αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά τα ζητήµατα των παιδικών σταθµών, νοµίζω είναι
το ίδιο. Αναφερθήκατε και εσείς. Μπαίνει λοιπόν ένα ερώτηµα τι
θα γίνει µε τις προσλήψεις τακτικού προσωπικού και για ποιον
λόγο καθυστερείτε τόσο πολύ, δύο χρόνια είστε Κυβέρνηση. Δεν
έχουµε ακούσει µία ρύθµιση.

Στη µεταφορά των µαθητών όµως θέλω να επιµείνω. Μας φέρ-
νετε ένα άρθρο το οποίο αντιγράφει το άρθρο 33 του
ν.4713/2020 και µάλιστα όταν στην αιτιολογική του νόµου αυτού
της Νέας Δηµοκρατίας είχε προβλεφθεί η επικείµενη αντικατά-
σταση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου ώστε να επιλυθεί ορι-
στικά το ζήτηµα. Παραδέχεστε, δηλαδή, ότι δεν είστε ικανοί να
λύσετε µόνιµα το ζήτηµα; Κατεβάζετε τα όπλα; Αυτό είναι; Είναι
παραδοχή η τροπολογία αυτή; Ενώ εσείς δεσµευτήκατε µε νόµο
που γράφει µέσα στα Πρακτικά του Κοινοβουλίου ότι θα λυθεί
µόνιµα και έρχεστε και λέτε ότι αναιρούµε τη δέσµευση πριν κλεί-
σει ένας χρόνος; Αυτό είναι ένα θέµα. 

Και για το πέµπτο άρθρο θα ήθελα να σας κάνω µια ερώτηση
έχοντας και την εµπειρία για πολλά χρόνια της διεύθυνσης µιας
αναπτυξιακής εταιρείας των δήµων. Μας είπατε -το είπατε εδώ,
θέλω να δείτε τα Πρακτικά λίγο πριν φύγετε από εδώ- ότι θέλετε
να βελτιώσετε την ευελιξία των αναπτυξιακών οργανισµών που
έτσι κι αλλιώς έχετε ρυθµίσει να είναι ευέλικτοι και εκτός ελέγχου
και µε τον ν.4674 και µε τον ν.4735.

Θέλω να σας πω, κύριε Πέτσα, ότι η ευελιξία είναι αυτή που
βρήκαµε πρόσφατα ότι τους τελευταίους δεκαέξι µήνες από τις
διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες δηµοσίων συµβάσεων οι εκατόν
εξήντα τέσσερις χιλιάδες έγιναν µε ανάθεση; Αυτή είναι η ευελι-
ξία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, το να µην κάνει διαγωνισµούς;
Έχετε κάνει τους αναπτυξιακούς οργανισµούς για να διαφύγετε
από τις τεχνικές υπηρεσίες και από τις λειτουργίες των ΟΤΑ, να
αναθέτετε έργα και προµήθειες βλέποντας ότι έχουν µοιραστεί
µε απευθείας ανάθεση 1,9 δισεκατοµµύριο ευρώ; Και έρχεστε
και λέτε ότι θέλετε να βελτιώσετε την ευελιξία; Γιατί το είπατε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρικής Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εδώ λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι ερωτήµατα τα οποία προ-
φανώς δεν έχουν απάντηση. Διότι προφανώς δεν µπορείτε να
παραδεχθείτε ότι όλα αυτά τα κάνετε για να γίνονται απευθείας
αναθέσεις σε κολλητούς ή να δίνονται έργα εκτός διαγωνισµών,
όπως επίσης και να συντηρούνται στρατιές συµβασιούχων γιατί
δεν κάνετε διαγωνισµούς για πάγιες και διαρκείς ανάγκες από
τη µία γιατί έχετε ιδεοληψία ως προς τη στελέχωση του δηµο-
σίου και από την άλλη γιατί θέλετε να συντηρείτε ανθρώπους-
οµήρους που πρέπει να πάρουν τη θέση τους εκεί που τους
αξίζει. 

Και τα φέρνετε όλα αυτά τελευταία στιγµή χωρίς να έχετε την
τόλµη της νοµοθέτησης, της διαβούλευσης και της συζήτησης
στις επιτροπές. Δείχνει και το πολιτικό µέγεθος της Κυβέρνησής
σας ο τρόπος νοµοθέτησης.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε ερώτηση,

κύριε Μπουκώρο, για την τροπολογία που υποστήριξε ο κ. Πέ-
τσας;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Προφανώς, κύριε Πρόεδρε, όταν
διαδεχθήκατε τον προκάτοχό σας, δεν έγινε σωστή ενηµέρωση.
Είπαµε να κάνουµε από έναν κύκλο ερωτήσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα ίσα-ίσα ο προ-
κάτοχός µου µε ενηµέρωσε ότι µόνο ο κ. Φάµελλος ήθελε να
θέσει κάποια ερωτήµατα. Κανείς εκ των υπολοίπων Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων δεν είχε δηλώσει την επιθυµία, την πρόθεση
να παρέµβει ή, τέλος πάντων, να ερωτήσει και θα έδινα τον λόγο
στον Υπουργό για να απαντήσει. Πού είναι το µεµπτό δηλαδή;
Δεν σας αρνούµαι τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχει κανένα νόηµα αυτός ο διάλο-
γος, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά εσείς τον
προκαλείτε και το Προεδρείο πρέπει να απαντήσει. Δεν µπορούν
να αιωρούνται γενικά. Δεν σας αφαίρεσα τον λόγο, σας δίνω τον

λόγο και σας εξηγώ πώς µεθοδεύτηκε η διαδικασία από τον προ-
κάτοχο. Άρα, λοιπόν, ούτε σε εµένα ούτε στον προκάτοχο οι
βολές.

Θέλετε να ρωτήσετε κάτι; Τη διαδικασία την ξέρετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει κανένα νόηµα

αυτό που γίνεται τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι ερωτήσεις.

Θέλετε να κάνετε ερωτήσεις στον Υπουργό; Σας ακούµε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχει κανένα νόηµα αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Βεβαίως και έχει

νόηµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ποιο είναι το νόηµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν δεν είχε νόηµα,

γιατί παρεµβήκατε κατά αυτόν τον τρόπο; Πείτε ότι θέλετε να κά-
νετε ερωτήσεις σε σχέση µε την τροπολογία. Σας δίνω τον λόγο
για να κάνετε ερωτήσεις. Όλα τα άλλα περιττεύαν. Εσείς όµως
τα προκαλέσατε.

Έχετε τον λόγο για τις ερωτήσεις που θέλετε να κάνετε στον
Υπουργό. Σας ακούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρό-
εδρε, επειδή δηµιουργούνται εντυπώσεις χωρίς κανέναν σοβαρό
λόγο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, µη ρίχνετε
λάδι στη φωτιά. Μη γίνεστε εριστικός. Περιµένουµε να καταθέ-
σετε τις ερωτήσεις στην τροπολογία του κ. Πέτσα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εριστικός είµαι εγώ
που ζήτησα τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ή εσείς
που µου κάνετε µάθηµα από καθέδρας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν δεν καταλαβαί-
νουµε µε την πρώτη, δεν χρειάζεται να επαναλαµβάνουµε πράγ-
µατα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, προφανώς δεν κα-
τανοείται από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ότι πρέπει να δο-
θούν κάποιες παρατάσεις στις συµβάσεις. Προφανώς δεν
γνωρίζουµε ότι υπάρχουν τουριστικοί δήµοι που έχουν τεράστιες
ανάγκες, ότι η πανδηµία ακόµη εξελίσσεται και δεν πρέπει να
αποδυναµωθούν οι οργανισµοί πρώτου και δεύτερου βαθµού.
Και ακούω και για συµβάσεις σε κολλητούς αλλά µόλις χθες πλη-
ροφορηθήκαµε για κάτι που ήρθε στη δηµοσιότητα µε πρωτο-
βουλία της δικαιοσύνης για 8 εκατοµµύρια απευθείας αναθέσεις
σε κάποια ΚΕΕΛΠΝΟ και τα λοιπά. Για να λέµε για απευθείας
αναθέσεις και απευθείας συµβάσεις όταν υποθέσεις βρίσκονται
στη δικαιοσύνη, θα πρέπει να είµαστε πιο προσεκτικοί. 

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω για το 6 που είναι και οι περισσότε-
ροι συµβασιούχοι αν αφορά όλους τους οργανισµούς πρώτου
και δεύτερου βαθµού και αν αφορά όλους τους εργαζόµενους
που έληξαν οι συµβάσεις τους µέχρι 10 Ιουλίου και µπορεί να
ανανεωθούν µέχρι 30 Σεπτεµβρίου αφού υπήρξε προηγουµένως
µια δίµηνη ανανέωση. 

Και αν δεν γίνει αυτό σήµερα στο πλαίσιο του τελευταίου νο-
µοσχεδίου που συζητάει η Βουλή, αναρωτιέµαι πότε θα γίνει,
κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν εκδήλωσε επι-
θυµία κανείς άλλος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο. 
Τρία λεπτά επαρκούν, κύριε Υπουργέ, µε µια µικρή ανοχή;
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι σύντοµος.
Προφανώς, όσον αφορά τις ερωτήσεις που έθεσε ο κ. Φάµελ-

λος τι να πω; Θα είναι ίσως ο µόνος στη χώρα ή και στον πλανήτη
που δεν αντιλαµβάνεται ότι έχουµε µια πανδηµία και µε την οποία
παλεύουµε τον τελευταίο ενάµιση χρόνο. 

Τα πιο πολλά -εξήγησα- από τις τροποποιήσεις έχουν να κά-
νουν µε παρατάσεις προθεσµιών, µε θέµατα που σχετίζονται µε
τον COVID. Δηλαδή, τι έπρεπε να κάνουµε; Είτε έπρεπε εξαρχής
να έχουµε προβλέψει πότε θα τελειώσει η πανδηµία και να νοµο-
θετήσουµε σε ένα χρονικό σηµείο που θα ξέρουµε ότι θα έχει τε-
λειώσει η πανδηµία είτε να παρατείνουµε προθεσµίες που
έχουµε ορίσει εδώ στη Βουλή. Αυτό κάνουµε στις περισσότερες
αυτές διατάξεις.

Όσον αφορά το άρθρο 1, όµως, που επιµείνατε όσον αφορά
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το σχετικό προεδρικό διάταγµα, αυτό που κάνουµε είναι ότι δεν
αλλάζουµε κάτι στο άρθρο. Δίνουµε τη δυνατότητα σε όσες δού-
λευαν και πέρσι να ξανακάνουν αίτηση, διότι έπεφταν επάνω
στον περιορισµό του τριµήνου που έθετε το συγκεκριµένο προ-
εδρικό διάταγµα. Περιορίζουµε, λοιπόν, την απαγόρευση στο δί-
µηνο, προκειµένου να λυθεί αυτό το θέµα. Δεν βλέπω κάτι
ιδιαίτερο. Μη βρίσκουµε παντού φαντάσµατα. 

Όσον αφορά τη µεταφορά των µαθητών, δεν αντιλαµβανόµα-
στε ότι πέρυσι τη µισή σχολική χρονιά ή και παραπάνω δεν έγιναν
µαθήµατα; Δεν πρέπει να λύσουµε το θέµα; Ξέραµε ότι θα
έχουµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα; Ερχόµαστε και το αν-
τιµετωπίζουµε και δεν αντιγράφουµε ακριβώς αυτό που είπατε,
γιατί αν διαβάσετε το σχετικό άρθρο, θα δείτε ότι δίνουµε τη δυ-
νατότητα και στη διαπραγµάτευση εκεί που δεν µπορεί να γίνει
παράταση για νέα διαδικασία µε βάση το άρθρο 32. Γιατί δεν το
λέτε αυτό και λέτε µόνο το άλλο; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Παράταση δίνετε.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Όσον αφορά τα θέµατα που λέτε για αναπτυξιακούς ορ-
γανισµούς, αναθέσεις και τα λοιπά, δεν υπάρχουν αυτά και αν
θέλετε να συζητήσουµε σοβαρά, θα πρέπει να δούµε αν υπάρχει
αυτή τη στιγµή το πλαίσιο που θα επιτρέπει στην τοπική αυτοδι-
οίκηση να εκµεταλλευτεί όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που
έχει στη διάθεσή της. Υπάρχει; Όχι. Τώρα προσπαθούµε να το
φτιάξουµε. Δεν έχει τεχνικές υπηρεσίες στην επάρκεια που θα
έπρεπε. Έχουµε, λοιπόν, αναπτυξιακούς οργανισµούς.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς δεν τους αφήνετε.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εσείς δεν προσλαµβάνετε κόσµο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αν θέλετε, µπορείτε να ακούσετε. Δεν σας διέκοψε κανέ-
νας εσάς. 

Προσπαθούµε να φτιάξουµε αυτό το πλαίσιο, ώστε να µπορέ-
σουν να χρηµατοδοτηθούν από έργα, όχι µόνο το «ΑΝΤΩΝΗΣ
ΤΡΙΤΣΗΣ» του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά και του Ταµείου
Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ, δηλαδή εργαλεία τα οποία αθροίζουν
πάνω από 72 δισεκατοµµύρια ευρώ και που δεν ήταν διαθέσιµα
τις προηγούµενες δεκαετίες. Τι προτείνετε; Να τα χάσουµε από
έλλειψη προσωπικού ή ευελιξίας στην κατάρτιση µελετών ή στην
υλοποίηση τέτοιων επενδυτικών προγραµµάτων; Δεν σας κά-
νουµε τη χάρη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Πέτσα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Υπάρχει µια εκκρεµότητα από τον
προηγούµενο κύκλο. Μήπως θέλει να µιλήσει ο κ. Κεγκέρογλου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τέλος πάντων, η
σειρά που βρήκα από τον κ. Κακλαµάνη είναι πρώτα να δώσω
τον λόγο σε εσάς, στον κ. Φάµελλο ως Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, µετά στον κ. Μπουκώρο ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
και µετά ο κ. Κεγκέρογλου. Αν θέλετε στο µεταξύ να υπάρξει
άλλου τύπου σειρά ή κάποια αλλαγή, εγώ δεν έχω κάποια αντίρ-
ρηση.

Απλώς, πριν ξεκινήσουµε τις οµιλίες, θα δώσουµε τον λόγο
στον κ. Χαρδαλιά για να υποστηρίξει ένα άρθρο της τροπολογίας
µε αριθµό 1036 που αφορά σε ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας
Υπουργείου Υγείας, αλλά προφανώς έχει το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη και ένα άρθρο µέσα το οποίο θα υποστηρίξει.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µε απόλυτο σε-
βασµό και στον χρόνο και στην ανοχή σας. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το άρθρο 13 της
τροπολογίας του Υπουργείου Υγείας µε τίτλο: «Διατάξεις για τον
Εθνικό Μηχανισµό Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κιν-
δύνων» έρχεται να θεραπεύσει, αλλά και να βελτιώσει το υφιστά-
µενο πλαίσιο δυνατοτήτων άµεσων ενεργειών της Γενικής
Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. 

Πιο συγκεκριµένα, µε το άρθρο 54 και την παράγραφο 3 του
ν.4662/2020 σας θυµίζω ότι προβλεπόταν στην περίπτωση κατε-

πείγουσας ανάγκης, για την οποία επιβαλλόταν η άµεση λήψη
και εφαρµογή µέτρων για θέµατα εθνικής ασφαλείας ή δυνατό-
τητα προστασίας της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας της υγείας
και της ζωής των πολιτών, της περιουσίας και της προστασίας
του φυσικού πλούτου της χώρας, η δυνατότητα της Γενικής
Γραµµατείας να συνάπτει νέες συµβάσεις και να τροποποιεί
ισχύουσες συµβάσεις εργασιών κατά παρέκκλιση κάθε πρόβλε-
ψης του ν.4412, όπως ισχύει. 

Η ως άνω δυνατότητα δεν προβλέφθηκε µεταγενέστερα ρητώς,
παρ’ ότι ίσχυε και δεν συµπεριελήφθη στις εξαιρέσεις του άρθρου
325 του ν.4700/2020 που ψηφίστηκε εδώ στη Βουλή, δηµιουργών-
τας µια λανθάνουσα αµφισηµία ως προς το εύρος του πεδίου
εφαρµογής της. 

Κατόπιν τούτου, σε συνεννόηση πάντα µε το Ελεγκτικό -θέλω
να το τονίσω αυτό-, αλλά και µε βούληση πλήρους εξορθολογι-
σµού των διαδικασιών, καταθέσαµε τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Έτσι, λοιπόν, µε την παράγραφο 3 αποσαφηνίζεται πλήρως
κάθε ζήτηµα ασάφειας και -θέλω να σταθώ σε αυτό- κάνουµε και
ένα ακόµη βήµα παραπάνω. Με την παράγραφο 2 θέτουµε όριο
στη δυνατότητα χρήσης του άρθρου 54 στα 2.000.000 και παρα-
πέµπουµε όλες τις πλέον του ποσού αυτού συµβάσεις, που θέλω
να θυµίσω ούτως η άλλως ότι ελέγχονται από τους εκκαθαριστές
των υπηρεσιών της Επιτρόπου, σε υποχρεωτικό κατασταλτικό
έλεγχο στο κλιµάκιο του Ελεγκτικού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι νοµίζω πασιφανές ότι τα ζη-
τήµατα διαφάνειας είναι αδιαπραγµάτευτα και ψηλά στην ατζέντα
της Κυβέρνησης και σας υπενθυµίζω προς άρση κάθε ενδοιασµού
ότι σε αυτή εδώ την Αίθουσα ψηφίσαµε το άρθρο 225 του
ν.4782/2021, έτσι ώστε κάθε επενδυτική ή εξοπλιστική δαπάνη που
αφορά στο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» της Πολιτικής Προστασίας όχι
µόνο να εγκρίνεται από τη διυπουργική και το ΚΥΣΕΑ, αλλά να
αποστέλλεται για τελικό έλεγχο στο Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Θεωρώ ότι η παρούσα ρύθµιση αξίζει και πρέπει να στηριχθεί
οµόθυµα από όλους τους κοινοβουλευτικούς αντιπροσώπους. Άλ-
λωστε, τα ζητήµατα θωράκισης της χώρας απέναντι στην κλιµα-
τική όχι αλλαγή, αλλά απειλή -θα µου επιτρέψετε να πω, κύριε
Πρόεδρε- είναι θέµατα που χρήζουν, απαιτούν συνεργασία και συ-
νεννόηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάποια ερώτηση θέ-

λετε να κάνετε, κύριε Φάµελλε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, παρ’ ότι είναι στο

Υπουργείο Υγείας και γι’ αυτό στην αρχή σας ρώτησα γιατί είστε
εδώ, βλέπουµε ότι στο άρθρο 13, έστω και αυτό µέσα στον ορυ-
µαγδό των τροπολογιών, προκύπτει πάλι µια ρύθµιση και µια διά-
ταξη, η οποία, δυστυχώς, ανανεώνει τις απευθείας αναθέσεις µε
την επίκληση της επείγουσας λόγω των συνθηκών των ειδικών,
της εθνικής ασφάλειας, της ασφάλειας της υγείας και της ζωής
των πολιτών. 

Όµως, κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το τε-
λευταίο διάστηµα έχουν εντοπιστεί αναθέσεις που δεν συνδέον-
ται µε θέµατα επείγοντα από εσάς. Αναφέρω, παραδείγµατος
χάριν, το µείζον ζήτηµα που έχει προκύψει που δικές σας παρεµ-
βάσεις χωρίς τη συνεργασία των φορέων, όπως επικαλεστήκατε
στο τέλος, οδήγησαν και στην παραίτηση του φορέα στον Σχινιά
και στα σοβαρά προβλήµατα που έχουµε στο Σέιχ Σου και σε όλα
αυτά τα ζητήµατα που µε την επίκληση της πυροπροστασίας δεν
υλοποιείτε το σχέδιο πρόβλεψης δασικών πυρκαγιών, αλλά µια
υπηρεσία, που και εσείς δηλώνετε ότι δεν είναι αρµόδια, παρεµ-
βαίνει µε απευθείας αναθέσεις χωρίς την έγκριση των δασικών
υπηρεσιών και των φορέων προστασίας του περιβάλλοντος. 

Το ερώτηµα είναι: υπάρχουν, δηλαδή, περιθώρια µε αυτό το
άρθρο να συνεχίσετε απευθείας αναθέσεις για παρεµβάσεις, οι
οποίες δεν έχουν καν τη συνεργασία των αρµόδιων φορέων;
Διότι µιλήσατε πολύ για αρµόδιους φορείς και σας έχω δώσει
παράδειγµα που δεν είχατε καµµία συνεργασία, αντίθετα είχατε
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άρνηση και οδηγηθήκατε σε παραιτήσεις τους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Δεν υπάρχει

κάποιος άλλος συνάδελφος να θέσει ερώτηµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Σεβαστέ κύριε Βουλευτά, επειδή ξέρετε πολύ καλά ότι ανα-
γνωρίζω και την εµπειρία που έχετε στο κοµµάτι αυτό, θέλω να
ξεχωρίσω δύο ζητούµενα: 

Το πρώτο ζητούµενο αφορά το κοµµάτι των απευθείας συµβά-
σεων. Εµείς δεν ανανεώνουµε κάτι. Αντίθετα, µειώνουµε το εύρος
της δυνατότητας αυτών των συµβάσεων που δεν είναι απευθείας
συµβάσεις. Οι περισσότερες από αυτές είναι κατά παρέκκλιση και
µε βάση τις διαδικασίες διαπραγµάτευσης και πάντα -προσέξτε-
µε τον µέχρι τώρα έλεγχο των εκκαθαριστών των υπηρεσιών Επι-
τρόπου. 

Δεν υπάρχουν δαπάνες οι οποίες δεν έχουν ελεγχθεί είτε σε επί-
πεδο, αν θέλετε, αιτιολογικής από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους είτε σε επίπεδο δηµιουργίας των δαπανών από τους
εκκαθαριστές. Υπήρχε ένα ζήτηµα µέχρι ποιου σηµείου γίνεται
από τους εκκαθαριστές και µέχρι ποιου σηµείου πάει στο κλιµάκιο.
Αυτό δεχόµαστε ως αµφισηµία. 

Τώρα πολύ γρήγορα και χωρίς να θέλω να κάνω κατάχρηση,
θέλω να σας πω το εξής: Εσείς έχετε εµπειρία στα ζητήµατα πε-
ριβαλλοντικά. Εµείς δεν κάναµε καµµία απευθείας ανάθεση στο
θέµα των καθαρισµών. Κάναµε διαπραγµάτευση. Δεκατέσσερις
διαφορετικές εταιρείες από τον Σύνδεσµο Εταιρειών Δασικών Ερ-
γασιών, ώστε να µπορέσει να προχωρήσει ένα πρόγραµµα, το
«ΔΡΥΑΔΕΣ», το οποίο -επιτρέψτε µου να σας το πω- απεδείχθη
σωτήριο πριν δύο µέρες. 

Και σας προσκαλώ, πέρα από τις ανακοινώσεις που µε µεγάλη
αµηχανία βλέπω στα όρια του σουρεαλισµού εκδίδετε, να περπα-
τήσουµε µαζί αυτές τις γειτονιές και να δούµε αν δεν είχαµε προ-
χωρήσει στον καθαρισµό του Διονύσου και όλων αυτών των
περιοχών, αν η φωτιά θα ήταν έρπουσα ή θα ήταν µια φωτιά η
οποία θα έφευγε από δέντρο σε δέντρο, όπως έγινε ψηλά, και θα
σήµαινε λιγότερες καταστροφές και θα µας έδινε τη δυνατότητα
να σώσουµε ανθρώπινες ζωές. 

Σε κάθε περίπτωση, σας θυµίζω ότι έχουµε απευθύνει και προς
τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων συγκεκριµένη
επιστολή -µόνο το Κίνηµα Αλλαγής έχει ανταποκριθεί- για τη δη-
µιουργία διακοµµατικής επιτροπής για τα ζητήµατα που αφορούν
την πολιτική προστασία. 

Θα το πω άλλη µια φορά και θα κλείσω. Τα ζητήµατα πολιτικής
προστασίας είναι ζητήµατα συνεργασίας, συνεννόησης. Η θωρά-
κιση της χώρας είναι πάνω και πέρα από κάθε µικροκοµµατική ή
άλλη αντίληψη. 

Η κλιµατική απειλή είναι εδώ. Θα κληθούµε όλοι µαζί να την αν-
τιµετωπίσουµε. Αφορά τις νέες γενιές, τα παιδιά µας και σε όλο
αυτό πρέπει να είµαστε σύµµαχοι, για να µπορέσουµε να φέρουµε
συγκεκριµένα αποτελέσµατα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ συγγνώµη για την κατά-
χρηση του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υφυ-
πουργέ. Ευχαριστούµε. 

Υπήρξε συνεννόηση και θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον κ.
Κεγκέρογλου. 

Δεν διαφωνείτε οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ο κ. Φά-
µελλος παραχωρεί τη θέση του. Μετά θα πάρουν το λόγο οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευ-

χαριστώ και τους συναδέλφους. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να ξεκινήσω

από το φαινόµενο που βρίσκεται σε έξαρση. Είναι σε έξαρση το
φαινόµενο της νοµοθέτησης διά των τροπολογιών. Αδικείτε και τα
νοµοσχέδια και τα θέµατα που επιλαµβάνονται οι τροπολογίες, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης. 

Και αναφέροµαι συγκεκριµένα. Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για

το Κτηµατολόγιο που έχει πενήντα δύο άρθρα και έχετε καταθέ-
σει επτά τροπολογίες που έχουν άθροισµα εξήντα πέντε άρθρα!
Είναι αυτό καλή νοµοθέτηση; Και δεν αναφέροµαι τυπικά, αλλά
ουσιαστικά. 

Ενώ, λοιπόν, το νοµοσχέδιο θα υποστεί τη βάσανο της ψηφο-
φορίας και της συζήτησης, προφανώς που προηγείται, και επί
της αρχής και επί των άρθρων, οι τροπολογίες που έχουν περισ-
σότερα άρθρα -υπάρχει τροπολογία µε δεκαεννέα άρθρα- δεν
θα συζητηθούν και δεν θα ψηφιστούν κατ’ άρθρον! Δεν θα συζη-
τηθούν κατ’ άρθρον γιατί δεν υπάρχει χρόνος και δεν θα ψηφι-
στούν κατ’ άρθρον, διότι ακολουθεί η Βουλή, το Προεδρείο -όχι
ο συγκεκριµένος Προεδρεύων- µία, παρά τον Κανονισµό, πρα-
κτική, η οποία θέλει οι τροπολογίες να ψηφίζονται επί της αρχής
και όχι επί των άρθρων. 

Ο Κανονισµός λέει συγκεκριµένα: Κάθε άρθρο ψηφίζεται µαζί
µε αυτό στο οποίο αναφέρεται και υπονοεί και εννοεί και εξηγεί
ότι κάθε άρθρο είναι διαφορετικό και δεν είναι σώµα µία τροπο-
λογία των δεκαεννέα άρθρων! 

Απαράδεκτο! Είναι απαράδεκτο, γιατί σε πολλές τροπολογίες
περιλαµβάνονται πολύ σοβαρά θέµατα, όπως αυτό που ανέφερε
ο κ. Χαρδαλιάς προηγουµένως, όπως αυτό που ανέφερε ο κ. Πέ-
τσας. Πολλά θέµατα! Και αναφέρονται σε τροπολογίες θέµατα
που δίνονται λύσεις, αλλά και άλλα άρθρα τους δηµιουργούν την
ίδια ώρα προβλήµατα. 

Πού στοχεύετε; Στην υφαρπαγή της ψήφου, στη διαστρέ-
βλωση της ψήφου ή στη νόθευση της πολιτικής τοποθέτησης του
κάθε κόµµατος; 

Καλώ τον Πρόεδρο της Βουλής άλλη µια φορά, από το Βήµα
αυτό, να δώσει τέλος σε αυτή την καταχρηστική πρακτική της
Κυβέρνησης να φέρνει νοµοσχέδια διά τροπολογιών! Και αυτό
είναι εις βάρος της επίλυσης συγκεκριµένων θεµάτων και της συ-
ναίνεσης. 

Θα αναφέρω το παράδειγµα του προγράµµατος εµβολιασµών.
Το πρόγραµµα εµβολιασµών λίγο πριν τα Χριστούγεννα ήρθε σε
µια τροπολογία δεκαεννέα άρθρων, µισή ώρα µετά την τυπική
λήξη της συνεδρίασης, που τεχνηέντως είχε δοθεί παράταση.
Δεν συζητήθηκε, δεν υπέστη τη βάσανο της διαβούλευσης, της
κριτικής και της διόρθωσης και τα προβλήµατα πλείστα σε όλη
την πορεία και ιδιαίτερα στο θέµα που έχει να κάνει µε την ενη-
µέρωση των πολιτών και τη δυνατότητα των επιστηµόνων να πεί-
σουν τους πολίτες γιατί πρέπει να εµβολιαστούν! 

Σταµατήστε εδώ, κύριοι της Κυβέρνησης! Και νοµίζω ότι και η
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία έχει λόγο να θέλει την καλή νοµο-
θέτηση. 

Εµείς τουλάχιστον ως υπεύθυνο κόµµα, που πέρα από την κρι-
τική και την αντιπολίτευση καταθέτουµε προτάσεις δηµιουργικές
για την επίλυση θεµάτων, ζητάµε και από εσάς να απευθυνθείτε
στην Κυβέρνηση και να σταµατήσει αυτή την καταχρηστική πρα-
κτική. 

Ωστόσο, πρέπει να δούµε το νοµοσχέδιο και σε σχέση µε αυτά
που είπε ο Υπουργός. Είπε ο Υπουργός: «Μα, δεν θέλετε να προ-
ωθηθούν κάποιες λύσεις; Θέλετε να δοθούν όλες οι λύσεις µε
ένα νοµοσχέδιο;». Όχι βέβαια. Δεν είπε κανείς «όλα ή τίποτα». 

Όµως, το ερώτηµα το πραγµατικό δεν είναι αυτό. Το πραγµα-
τικό ερώτηµα είναι εάν το νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο αξιοποιεί
όλες τις τεχνολογικές δυνατότητες που υπάρχουν σήµερα, για
να προωθήσει το θέµα του Κτηµατολογίου. Αυτό είναι το ένα
ερώτηµα. 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι εάν το νοµοσχέδιο αυτό επιλαµβά-
νεται διαπιστωµένων µεγάλων προβληµάτων που σέρνονται εδώ
και χρόνια για το Κτηµατολόγιο. 

Και στα δύο η απάντηση είναι «όχι». Το νοµοσχέδιο είναι κα-
τώτερο των αναγκών, γιατί πραγµατικά διαπιστωµένα προβλή-
µατα δεν λύνονται και είναι κατώτερο των τεχνολογικών
δυνατοτήτων που υπάρχουν. Όταν η τεχνολογία τρέχει µε τέτοια
ταχύτητα και έχουµε επιτεύγµατα στον ιδιωτικό τοµέα ασύλλη-
πτα, δεν µπορεί εµείς να συνεχίσουµε να σερνόµαστε και να το
λέµε και επίτευγµα! Μια εφαρµογή που το κράτος χρειάζεται να
τη φτιάξει πέντε χρόνια, φτιάχνεται µέσα σε πέντε λεπτά! Είναι
πλέον διαφορετικές οι ταχύτητες. 

Και επειδή ακριβώς είστε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής,
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οφείλετε να κάνετε δύο πράγµατα: Πρώτον, να συνεννοηθείτε µε
τα θεµατικά Υπουργεία, που τα θεµατικά Υπουργεία γνωρίζουν
τα προβλήµατα και µέσα από τον διάλογο και τη συνεννόηση µε
τα θεµατικά Υπουργεία -δηλαδή χρειάζεται µία διυπουργική συ-
νεννόηση στο συγκεκριµένο θέµα- ως Ψηφιακής Πολιτικής να
αξιοποιήσετε τις τεχνολογικές δυνατότητες και να δώσετε λύ-
σεις. 

Δεν το κάνετε. Κρύβετε τα προβλήµατα κάτω από το χαλί, για
να παρουσιαστεί η εικόνα ότι ολοκληρώνεται το κτηµατολόγιο
για τους λόγους που ανέφερε η εισηγήτρια µας κ. Λιακούλη και
µε τα στοιχεία που κατέθεσε σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
και βεβαίως για τα θέµατα που διαπιστώνεται και έχουν τεθεί στη
γνώση σας ότι πρέπει να επιλυθούν τώρα και νοµικά και µε άλ-
λους τρόπους.

Πριν µπω στις τροπολογίες που έχουµε καταθέσει, µε δυο
λόγια να πω ότι είναι άδικη κριτική η οποία γίνεται από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ -και µπορώ να πω και σκόπιµη- σε σχέση µε
τον Κώστα Λαλιώτη και τη διαχείριση του Κτηµατολογίου. Γιατί
ξέρετε πολύ καλά ότι η εισαγωγή στο πρώτον της διαδικασίας
για την κτηµατογράφηση της χώρας είχε τεράστια προβλήµατα.
Όταν σήµερα µετά από τόσα χρόνια διαπιστώνουµε ακόµα προ-
βλήµατα, φανταστείτε την έναρξη! 

Άρα το άνοιγµα του δρόµου για την κτηµατογράφηση της
χώρας, για το Κτηµατολόγιο, ήταν ακόµα πιο δύσκολο. Βεβαίως
και υπήρξαν λάθη και σφάλµατα και υπήρξε και επιβολή προστί-
µων, αλλά δεν υπήρξε κάποιο κρύψιµο κάτω από το χαλί, για να
µη φανούν τα πρόστιµα όπως γίνεται τώρα. Αυτό γίνεται τώρα.
Δεν λύνεται το πρόβληµα. Κρύβονται κάτω από το χαλί. 

Άρα εσείς, µε λίγα λόγια, επαινείτε έµµεσα την τακτική του να
κρύβεται το πρόβληµα κάτω από το χαλί, να µην το λύνει για να
µη φάει το πρόστιµο, ενώ κατηγορείτε αυτόν που έφαγε το πρό-
στιµο γιατί πραγµατικά υπήρχε πρόβληµα και αντίδραση πολλών
συντεχνιών στο να δηµιουργηθεί το Κτηµατολόγιο! 

Όµως, όπως είπε η εισηγήτρια µας, σήµερα πρέπει όλοι µε την
εµπειρία που έχουµε, µε µια φωνή, ανεξάρτητα τα λάθη που
έχουµε κάνει -και έχουµε κάνει όλοι γιατί έχουµε κυβερνήσει
όλοι- να προωθήσουµε το Κτηµατολόγιο, αλλά µε τον καλύτερο
τρόπο. 

Θα πρότεινα τη διυπουργική συνεννόηση και τη διακοµµατική,
κατά το πρότυπο που είπε ο κ. Χαρδαλιάς στην πολιτική προστα-
σία, που εµείς το επικροτούµε, προκειµένου να δοθούν λύσεις
στα θέµατα αυτά και να πειστεί η κοινωνία.

Κυριολεκτικά δύο κουβέντες για τις τροπολογίες.
Έχουµε καταθέσει τροπολογία για τα ειδικά άµισθα υποθηκο-

φυλακεία και τους υπαλλήλους τους, για την αναγνώριση των γε-
ωτεµαχίων που φαίνονται ως αγνώστου ιδιοκτησίας. 

Έχουµε καταθέσει τροπολογία για τους εργαζόµενους στο
Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών και Εξοικονόµησης Ενέργειας.

Στέκοµαι µόνο στην τροπολογία για τα κληροτεµάχια. Αφορά
πολλές χιλιάδες κόσµου αυτή την περίοδο στην Κρήτη που γίνε-
ται η προανάρτηση. Είναι το πρόβληµα σε πλήρη εξέλιξη.
Έχουµε διατυπώσει µία τροπολογία, η οποία λέει ότι για την
απρόσκοπτη υλοποίηση της κτηµατογράφησης που διενεργεί το
νοµικό πρόσωπο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» οι γεωργικοί κλήροι
θα πρέπει να είναι στην ίδια µοίρα µε τα άλλα αγροτεµάχια που
δεν είναι κλήροι, να µην είναι σε δυσµενέστερη θέση. Εξαιρούν-
ται από το πεδίο εφαρµογής της διάταξης 1 του αναγκαστικού
ν.431/1968, όπως και ο νόµος του 2012 προέβλεψε από την ισχύ
του και η διάταξη αυτή δεν επηρεάζει τα ήδη γεννηθέντα εµ-
πράγµατα δικαιώµατα επί των κληροτεµαχίων. 

Η διάταξη αυτή, λοιπόν, θα διευκολύνει τις διαδικασίες και
τους ιδιοκτήτες να πάνε να δηλώσουν όπως τα απλά γεωτεµάχια
µε δύο ένορκες δηλώσεις, στο Ε9 που είναι απαραίτητη προϋπό-
θεση να δηλώνεται τόσα χρόνια, χωρίς να τους ζητείται η δαιδα-
λώδης και κοστοβόρα διαδικασία που κοστίζει πιο πολύ από την
αξία του ακινήτου, προκειµένου να το αναρτήσουν στο Κτηµατο-
λόγιο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ και περιµένουµε τις απαντήσεις. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Κεγ-
κέρογλου.

Θα δώσουµε, λοιπόν, τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Φάµελλο, µετά θα ακολουθήσει ο
κ. Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας, µετά θα πάµε στον κατάλογο οµιλητών και επειδή έχουν
δηλώσει και άλλοι δύο Κοινοβουλευτικοί ότι θα µιλήσουν, θα
πάµε δύο οµιλητές, ένας Κοινοβουλευτικός.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω µια γρήγορη απάντηση στον κ. Κεγκέρογλου, πριν ξε-

χαστεί αυτό που είπε.
Κύριε Κεγκέρογλου, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Μετά από είκοσι

χρόνια κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ -από το
1995 έως το 2015- βρήκαµε 35% αναρτήσεις του Κτηµατολογίου
και µέσα σε τέσσερα χρόνια µε µνηµόνιο αλλάξαµε το νοµικό
πρόσωπο, προκηρύξαµε τους δασικούς χάρτες, αναρτήσαµε δα-
σικούς χάρτες, προκηρύξαµε τη µελέτη του Κτηµατολογίου για
να ολοκληρωθεί και κάναµε όλο τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό που
τώρα τάχατες εξαγγέλλει η Νέα Δηµοκρατία.

Δεν είµαστε, λοιπόν, όλοι ίδιοι. Εµείς το ξεκολλήσαµε και το
προχωρήσαµε, εσείς για είκοσι χρόνια, δυστυχώς και οι δύο εταί-
ροι του παλιού δικοµµατισµού, δεν το είχατε προχωρήσει. Μα-
κάρι να βρούµε προοδευτικούς δρόµους για να βοηθήσουµε και
το Κτηµατολόγιο και όλες τις µεγάλες αλλαγές.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, ξεκινώντας θέλω να πω ότι κακώς ο κ.
Πιερρακάκης µόλις µίλησε έφυγε. Μάλλον δεν είναι τόσο περή-
φανος για το νοµοθέτηµά του και µάλλον δεν τιµάει και την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, έπρεπε να ακούσει τουλάχιστον την
Αντιπολίτευση.

Είναι γεγονός ότι δεν θα µπορούσε να είναι και πολύ περήφα-
νος µε ένα νοµοθέτηµα το οποίο ακυρώνει το Κτηµατολόγιο. Και
είναι και µία τραγική στιγµή, ξέρετε, µία Κυβέρνηση η οποία το
παίζει «πράσινη» και εκσυγχρονιστική, ψηφιακή, να ανακοινώνει
ότι πλέον δεν θα έχουµε στην Ελλάδα Κτηµατολόγιο.

Βέβαια, είναι και πολλά τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν
στην υπόλοιπη πολιτική επικαιρότητα. Η χώρα µας ζει µέσα σε
µεγάλες αβεβαιότητες, αλλά και σε µεγάλες διαψεύσεις. Μία διά-
ψευση είναι αυτή της επιτελικότητας και της αριστείας.

Αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι το πακέτο των τρο-
πολογιών της Κυβέρνησης, για να καταλάβετε την επιτελικότητα
της Κυβέρνησης και την αριστεία, το αντίθετο.

Υπάρχουν, όµως και σοβαρά ζητήµατα στους υπόλοιπους το-
µείς. Το πιο σοβαρό είναι στο επίπεδο της κοινωνίας και της οι-
κονοµίας. Δυστυχώς, αµφισβητείται η ανάκαµψη και της
οικονοµίας και της κοινωνίας. Αυτό που µαθαίνουµε είναι ότι το
Ταµείο Ανάκαµψης, που είναι µια µεγάλη ευκαιρία, κινδυνεύει να
είναι µια χαµένη ευκαιρία, γιατί στα κρυφά και στα γρήγορα η
Κυβέρνηση προσπαθεί να τακτοποιήσει εκκρεµότητες και υπο-
σχέσεις, ενώ βλέπουµε τα νησιά µας να είναι στο «κόκκινο», την
οικονοµία να κινδυνεύει µε πολλά λουκέτα, ο τουρισµός και η
εστίαση σε πολύ δύσκολο σηµείο.

Δεύτερη χρονιά ανεπάρκειας για την Κυβέρνηση µε αναντί-
στοιχες δηλώσεις και πέρυσι και φέτος. Πέρυσι είχαµε τη Σαν-
τορίνη, φέτος βλέπω εδώ, διαβάζω, Μητσοτάκης στην «BILD»:
«Ιούλιο και Αύγουστο τα πράγµατα θα θυµίζουν ένα φυσιολογικό
καλοκαίρι» και θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Δυστυχώς, περισσεύουν οι δηλώσεις, τα έργα, όµως, λείπουν
από αυτή την Κυβέρνηση και µάλλον ο κ. Μητσοτάκης και η Κυ-
βέρνηση θέλει οι πολίτες να ζουν σε ένα άλλο περιβάλλον, φαν-
τασιακό, που φτιάχνουν τα καλοπληρωµένα µέσα ενηµέρωσης,
γιατί από πίσω θέλει να προχωράνε τα deal, τα deal µε τα κολλέ-
για, τα deal µε την ενέργεια, τα deal µε το νερό, µε όλο το ξε-
πούληµα της περιουσίας του κράτους που προχωράει.

Το βασικό ζήτηµα, όµως -θέλω να το πω- παραµένει στην
υγεία. Η Κυβέρνηση δεν έχει στελεχώσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Αντιθέτως, θέλει να κλείσει νοσοκοµεία και να ιδιωτικο-
ποιήσει λειτουργίες. Δεν έχει φέρει προσωπικό, δεν έχουµε εξο-
πλισµό, δεν έχουµε ΜΕΘ. Και σήµερα παραµένει επίκαιρο το
ζήτηµα της συνταγογράφησης των τεστ και της ιχνηλάτησης,
διότι σήµερα ξέρουµε -και παίρνουµε µηνύµατα- ότι ο κόσµος
περιµένει σε ουρές και δυσανασχετεί και δεν αναλαµβάνει το δη-
µόσιο αυτή τη ρύθµιση.
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Έχουµε σοβαρά προβλήµατα, όµως και στον καθολικό εµβο-
λιασµό -εµείς πιστεύουµε- τον οποίο δυναµιτίζει η Κυβέρνηση όχι
µόνο µε τα ρουσφέτια που έκανε στην αρχή στον εµβολιασµό,
τότε που µαζεύτηκαν τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και αφή-
σαν έξω υγειονοµικούς, όχι µε την εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη
ότι τέλος Μαρτίου θα έχουµε δύο εκατοµµύρια, ή µε την άλλη
εξαγγελία ότι θα έχουµε 70% τέλος Ιουνίου, τα µεγάλα λόγια σάς
προδίδουν και σας εκθέτουν στην κοινωνία.

Εµείς λέµε τώρα µπορείτε να συνεργαστείτε µε τους δήµους;
Γιατί δεν έχετε συνεργαστεί ακόµα µε τους δήµους. Δεν έχετε
στοιχεία για την τρίτη ηλικία, για άτοµα µε κινητικά προβλήµατα,
για τους αποµακρυσµένους οικισµούς. Πρέπει να κάνουµε στο-
χευµένη δραστηριότητα στα ΚΑΠΗ, στο «Βοήθεια στο Σπίτι»,
γιατί δυστυχώς, στις ευάλωτες οµάδες ακόµη είναι χαµηλά ο εµ-
βολιασµός. Τώρα, µπορείτε τουλάχιστον τώρα να παραδεχτείτε
τα λάθη σας και να πείτε και ένα συγγνώµη στον κόσµο; Γιατί,
δυστυχώς και σε άλλους τοµείς δεν πάνε καλά τα πράγµατα.

Βλέπω µια άλλη δήλωση εδώ του κ. Μητσοτάκη για τα ελλη-
νοτουρκικά: «Θα έχουµε πιο ήσυχο καλοκαίρι».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό είναι τελικά το πιο ήσυχο
καλοκαίρι που συνεννοήθηκε ο κ. Μητσοτάκης µε τον κ. Ερντο-
γάν, µε αυτή την προσβλητική παρέµβαση του κ. Ερντογάν στην
Κύπρο, τις παρενοχλήσεις και τα προβλήµατα που έχουµε συνε-
χώς στην Ανατολική Μεσόγειο και στο Αιγαίο; Δεν ξέρω ακριβώς
πώς, µε ποιον όρο να χαρακτηρίσω αυτή την Κυβέρνηση. Οφείλω
πάντως να πω ότι είναι σίγουρα επικίνδυνη για την Ελλάδα και
αναντίστοιχη µε τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουµε σήµερα στη
χώρα µας.

Παράλληλα, διαπλοκή σε όλα τα επίπεδα, το διαβάσαµε και
προηγουµένως. Με απευθείας ανάθεση -λέει- µοιράστηκε 1,9 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ, ενώ από τις δηµόσιες συµβάσεις που έγιναν
τους τελευταίους δεκαέξι µήνες από τις διακόσιες εβδοµήντα χι-
λιάδες, οι εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες είναι µε απευθείας ανά-
θεση.

Έχετε κάνει, λοιπόν, την κρίση ευκαιρία για αναθέσεις και για
τακτοποιήσεις, ενώ την ίδια περίοδο πουλάτε όλο το σύστηµα,
όλο το δίκτυο φυσικού αερίου, χαρίσατε τα «Ελληνικά Πετρέ-
λαια». Πουλάτε το δίκτυο µέσης τάσης και στο Μεσοπρόθεσµο
γράφετε για την πώληση και της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ, ενώ για
τον κόσµο ακρίβεια, ακρίβεια στο ρεύµα, ακρίβεια στα κατανα-
λωτικά αγαθά, ακρίβεια στα κατασκευαστικά υλικά. Δυσανασχε-
τεί η οικονοµία και στα καύσιµα, για να µην πούµε για το χαράτσι
που έβαλε στο πετρέλαιο κίνησης στην αρχή του χρόνου ο κ. Χα-
τζηδάκης. Όλα αυτά µαζεύονται.

Και στην ψηφιακή διακυβέρνηση τουλάχιστον έχουµε ένα κρά-
τος διαφάνειας, ισονοµίας, εξυπηρέτησης του πολίτη, επιτάχυν-
σης, ένα κράτος δικαίου; Πώς µπορεί τώρα να έχουµε ένα
κράτος δικαίου, όταν την προηγούµενη Τρίτη η Κυβέρνηση προ-
σπάθησε να αναβάλει επ’ αόριστον τη συνεδρίαση της Επιτρο-
πής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, για να
κρύψει τα ζητήµατα που έχουν προκύψει µε το «πόθεν έσχες»
του Πρωθυπουργού; Πώς µπορούµε να µιλάµε για ένα κράτος
ηλεκτρονικό, σύγχρονο, δίκαιο για τον πολίτη, όταν προσπάθησε
η Κυβέρνηση και η Βουλή να κρύψουν και να αναβάλουν µία συ-
νεδρίαση; Και όταν την έκαναν αυτή τη συνεδρίαση τελικά χθες
ανακαλύψαµε ότι προσπαθεί να ενταχθεί το όνοµα του Πρωθυ-
πουργού σε λίστα Βουλευτών µε εκκρεµότητες οι οποίες θα αρ-
χειοθετηθούν. Αυτή είναι η διαφάνεια; Αυτή είναι η ισονοµία; Γι’
αυτό το ψηφιακό και σύγχρονο κράτος µιλάµε;

Να ξεκαθαρίσουµε ότι εµείς έχουµε καταθέσει στη δηµοσιό-
τητα και στη Βουλή όλα τα έγγραφα τα οποία αποδεικνύουν ότι
δηλώνει ψευδές «πόθεν έσχες» και κρύβεται µία γαλλική εταιρεία
τουλάχιστον από το 2016. Εδώ, λοιπόν, πρέπει να γίνουν κάποια
πράγµατα ξεκάθαρα. Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρώπης
και του κόσµου αν είχε εµπλακεί το όνοµα του Πρωθυπουργού
σε πολλαπλώς αποκαλυφθέντα στοιχεία για απόκρυψη περιου-
σιακών στοιχείων από το «πόθεν έσχες», θα υπήρχε σοβαρό πο-
λιτικό πρόβληµα, διότι έχουµε ένα σοβαρό πρόβληµα δηµοκρα-
τίας στην Ελλάδα.

Εσείς επιχειρείτε να το κρύψετε και από ό,τι µαθαίνω και µε
παρεµβάσεις σε µέσα ενηµέρωσης. Αυτό είναι το ψηφιακό σύγ-

χρονο κράτος; Έτσι, δηλαδή, και σήµερα που µάλιστα ανακοι-
νώνονται ηλεκτρονικά τα «πόθεν έσχες» των πολιτικών, τη σηµε-
ρινή µέρα, έχουµε ένα παράλληλο σκάνδαλο απόκρυψης
περιουσιακών στοιχείων του Πρωθυπουργού;

Και το ερώτηµα για εµένα είναι πάρα πολύ απλό: Πρώτον, για
ποιον λόγο τα απέκρυψε, εφόσον απαγορευόταν µε νοµοθετική
ρύθµιση από το 2016 η συµµετοχή πολιτικών προσώπων και συγ-
γενών σε εταιρείες του εξωτερικού;

Και, δεύτερον, αφού αποκαλύφθηκε, γιατί δεν λέει ένα «συγ-
γνώµη, έγινε ένα λάθος», αλλά εξακολουθεί να διαδίδει ψεύδη;
Τι κρύβει; Τι ακριβώς υπάρχει από πίσω;

Ή µήπως είναι ακόµα µια απόδειξη από τη Νέα Δηµοκρατία
ότι απαξιώνει τη δηµοκρατία, απαξιώνει τις δηµοκρατικές λει-
τουργίες, απαξιώνει τη Βουλή, απαξιώνει τη διαφάνεια και θεω-
ρεί ότι είναι ιδιοκτησία της το κράτος και όλοι οι πολίτες υπήκοοι;

Δυστυχώς, αυτά τα βήµατα που βλέπουµε προς τα πίσω και
στις δηµοκρατικές λειτουργίες και στην οικονοµία και στην υγεία
τα βλέπουµε και όσον αφορά τις ψηφιακές λειτουργίες του ελ-
ληνικού κράτους.

Θέλω να πω ορισµένα παραδείγµατα, µιας και ήρθε ο Υπουρ-
γός, για θέµατα της αρµοδιότητάς του, για να δούµε τελικά αν
προχωράµε προς τα µπροστά στα ηλεκτρονικά εργαλεία.

Πρώτο χαρακτηριστικό: Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δηµιούρ-
γησε Διεύθυνση Γεωχωρικών Δεδοµένων και ενοποίησε όλη τη
γεωχωρική πληροφορία, για να έχει πρόσβαση το δηµόσιο και
όλοι οι πολίτες µε ειδική ρύθµιση στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. Με το που ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, περνάει διάταξη και δίνει τον ψηφιακό χάρτη στο Τεχνικό
Επιµελητήριο, δηλαδή έξω από το δηµόσιο, σε έναν άλλον φορέα
που είναι τεχνικός σύµβουλος, αλλά δεν είναι εταιρεία µελετών
ούτε εταιρεία αναθέσεων ούτε οτιδήποτε άλλο προσπαθείτε να
δηµιουργήσετε τώρα τελευταία. Με τι διαγωνισµό; Κρατηθείτε,
45 εκατοµµύρια ευρώ! Και πέρα από αυτό, έγινε τουλάχιστον;
Όχι, µηδέν, ούτε καν ξεκίνησε, για να καταλάβετε πόσο ψηφιακό
είναι το κράτος του κ. Πιερρακάκη και του κ. Μητσοτάκη.

Δεύτερο ζήτηµα: Παίρνει το Κτηµατολόγιο και το πάει στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, γιατί -λέει- έχει ηλεκτρο-
νικά εργαλεία.

Μάλιστα, να περιµένω δηλαδή, κύριε Κάτση, ότι και το TAXIS
και ο ΕΦΚΑ και η τηλεκπαίδευση και τα Webex θα πάνε στον κ.
Πιερρακάκη κάποια στιγµή, δεν χρειάζεται να είναι στο Υπουρ-
γείο Εργασίας, στο Υπουργείο Υγείας, ή στο Υπουργείο Παιδείας
µε αυτή τη λογική την πεζή που έχετε.

Προχωράνε, όµως, τουλάχιστον τα επίπεδα του σχεδιασµού;
Όχι, ούτε το επίπεδο των ενιαίων πολεοδοµικών σχεδίων σε
όλους τους δήµους της χώρας σε όλη την έκτασή τους προχω-
ράει από την Κυβέρνηση, σταµάτησε και αυτό.

Άρα δεν θα έχουµε οργάνωση στο ψηφιακό υπόβαθρο των
χρήσεων που να συνδυαστούν µε το Κτηµατολόγιο, για να ξέ-
ρουµε τι έχουµε στην Ελλάδα.

Οι δασικοί χάρτες που έφτασαν από 0,8% στο 40% επί ΣΥΡΙΖΑ
και ανατέθηκαν και οι υπόλοιποι, σήµερα είναι όλοι ακυρωµένοι.
Το ψηφιακό κράτος του κ. Πιερρακάκη γράφει 0%. Αυτός είναι ο
εκσυγχρονισµός της Ελλάδας.

Μήπως τουλάχιστον η ηλεκτρονική ταυτότητα κτηρίου για την
οποία έλεγε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι την 1η Ιανουαρίου του
2021 -όχι του 2024- θα είναι σε λειτουργία; Ούτε αυτή. Την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα πέρασε διάταξη µε την οποία αναστέλλεται
η εφαρµογή της ηλεκτρονικής ταυτότητας κτηρίου. Μήπως για
να περνάνε νέα αυθαίρετα, κύριε εκπρόσωπε της Νέας Δηµο-
κρατίας; Δεν ξέρω ακριβώς πόσο ψηφιακή είναι αυτή η πολιτική.
Εγώ πάντως βλέπω ότι κάνουµε βήµατα προς τα πίσω. 

Μήπως τουλάχιστον λειτουργεί, κυρία Πούλου, η πλατφόρµα
αυθαιρέτων που είχαµε συστήσει µε υπουργική απόφαση µε τα
παρατηρητήρια δόµησης για να έχει ηλεκτρονική εξυπηρέτηση
ο πολίτης και επίλυση των αυθαιρέτων ηλεκτρονικά και µε ορθο-
φωτοχάρτες; Ούτε αυτό λειτουργεί. Νοµοθετηµένο µε υπουρ-
γική απόφαση.

Αυτό που περιέγραψα είναι πρόοδος ή αναχρονισµός ως προς
τα ψηφιακά εργαλεία της χώρας µας; Σαφέστατα είναι αναχρο-
νισµός, διότι ακόµα και όσον αφορά αυτά τα δεκαεπτά πιστοποι-
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ητικά, που ρωτάγαµε ποια είναι, προκύπτει και ένα απλό ερώ-
τηµα: Για ποιον λόγο δεν εντάσσονται στη θυρίδα του πολίτη;
Δεν θέλετε να έχουµε ψηφιακά εργαλεία; Γιατί µας περιγράφετε
κάτι το οποίο έχει δροµολογηθεί εδώ και χρόνια ως δική σας και-
νοτοµία, αλλά δεν το κάνετε επί της ουσίας; 

Αυτό που µαθαίνουµε, όµως, ως πρόοδο είναι να βλέπουµε
ένα έργο ψηφιοποίησης αρχείων υποθηκοφυλακείων, που είχε
κοστολογηθεί µε τους θεσµούς επί της κυβέρνησής µας στα 65
εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Πιερρακάκη, τώρα να κυκλοφορεί από
τα 240 έως τα 400 εκατοµµύρια στο Ταµείο Ανάκαµψης. Πώς γί-
νεται αυτό; Πληθωρισµό µόνο στις αναθέσεις µελετών έχει το
Υπουργείο σας; Στα υπόλοιπα µάλλον έχετε λιτότητα. Άρα τα
υπόλοιπα πάνε πίσω, από ό,τι σας περιέγραψα.

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -το είπα και στην αρχή- ανέλαβε ένα
έργο στο 35% παγωµένο από το 2012. Προκήρυξε για το σύνολο
της Ελλάδας την κτηµατογράφηση. Επανεκκινήσαµε το πρό-
γραµµα, ενοποιήσαµε το Κτηµατολόγιο µε τα υποθηκοφυλακεία
και βάλαµε χέρι σε µεσαιωνικού τύπου διαδικασίες που δεν τολ-
µούσατε όλοι εσείς τάχατες οι επιστήµονες, που µιλάτε µε πολύ
ωραία λόγια, να το αλλάξετε τόσα χρόνια. Δηµιουργήσαµε το νέο
νοµικό πρόσωπο, ξεκινήσαµε τη διαδικασία κτηµατογράφησης
σε όλη την Ελλάδα και υποχωρήσαµε όλα τα υπόλοιπα µε σύµ-
φωνη γνώµη των θεσµών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν ξέρω για ποιον λόγο έχετε χαθεί στη µετάφραση, κύριε
Πιερρακάκη, και διαβάζετε ντοκουµέντα του παρελθόντος; Εγώ
σας βεβαιώ ότι ο νόµος αυτός που προχώρησε την κτηµατογρά-
φηση επί ΣΥΡΙΖΑ είχε περάσει και µε σύµφωνη γνώµη των θε-
σµών. Αφήστε τις εισηγήσεις που ψάχνετε να βρείτε, για να
δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. Και ξεκινήσαµε τότε και την
αναβάθµιση του portal και τη διαδικτυακή ανάπτυξη των δασικών
χαρτών και την εφαρµογή για τα τοπογραφικά διαγράµµατα -όλα
αυτά είναι από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ- και την υποβολή ηλε-
κτρονικά των συµβολαιογραφικών πράξεων και µάλιστα µε το
συντονιστικό των συµβολαιογραφικών συλλόγων προχωρήσαµε
και στην τελική διαδικασία ελέγχου των συµβολαίων. Και τα το-
πογραφικά και τα συµβόλαια και η εξυπηρέτηση των πολιτών από
απόσταση και τα αντίγραφα και οι βεβαιώσεις, όλα αυτά ξεκίνη-
σαν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Και ερχόµαστε σήµερα και βλέπουµε -θα καταθέσω, κύριε
Πρόεδρε, τα σχετικά δηµοσιεύµατα στα Πρακτικά- το εξής πε-
ρίεργο: Ο κ. Χατζηδάκης στις 11 Νοεµβρίου του 2019 λέει για το
Κτηµατολόγιο ότι πάει καλά η κτηµατογράφηση. Ένα το κρατού-
µενο. Έρχεται µετά ο κ. Χατζηδάκης το 2020 και λέει: «Έτος -
ορόσηµο το 2021. Ολοκληρωµένο το ψηφιακό Κτηµατολόγιο.
Ολοκληρώνεται η κτηµατογράφηση». Του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή. Και,
βέβαια, λέει ότι η πορεία έχει ξεπεράσει το 65% και καλύπτεται
το 93% της επικράτειας. Άρα µέχρι τότε όλα πήγαιναν καλά. Και
τώρα ξαφνικά έρχεται η Κυβέρνηση και τα αλλάζει όλα και στα-
µατάει το Κτηµατολόγιο. Επειδή πάει καλά -έχω αρχίσει και το
πιστεύω, κύριε Πιερρακάκη- το Κτηµατολόγιο, το σταµατάτε
γιατί σας χαλάει τα σχέδια. Δεν γίνονται εύκολα τα κτηµατοµε-
σιτικά deals αν έχεις Κτηµατολόγιο. Σας ενοχλεί και µας πάτε
πίσω στη δεκαετία του ’70 και του ’80 τουλάχιστον, για να µην
πω πιο παλιά. 

Το βασικό µυστικό στη σύνταξη του Κτηµατολογίου είναι η
συµµετοχή των ιδιοκτητών, ώστε να γεµίσει το παζλ, να έχουµε
τις πληροφορίες. Θέλουµε, λοιπόν, κινητοποίηση των πολιτών
από την πολιτεία. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ έχει
τη διαδικασία κτηµατογράφησης ανατεθειµένη από τον ΣΥΡΙΖΑ,
την έχει παγώσει τη διαδικασία αυτή, δεν πληροφορεί τους πο-
λίτες, δεν κινητοποιεί τους πολίτες και, µάλιστα, δίνει και ψευδή
στοιχεία για τη διαδικασία των ενστάσεων και των εγγραφών. 

Πώς προκύπτει αυτό; Δυστυχώς ο Υφυπουργός προσπάθησε
στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής να τα ρίξει στους µε-
λετητές. Οι µελετητές λέει τάχατες δεν προχωράνε το Κτηµατο-
λόγιο. Έχω εδώ την επιστολή των µελετητών που αντέδρασαν.
Λένε, λοιπόν, όσον αφορά την Αθήνα: «Εµείς ολοκληρώσαµε την
κτηµατογράφηση από τον Νοέµβριο του 2020 και έκτοτε περιµέ-
νουµε τη διευθύνουσα υπηρεσία για να µας πει πώς θα ξεκινήσει
τη διαδικασία των ενστάσεων και των αιτήσεων διόρθωσης».
Όµως τι έκανε η καλή µας η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-

τάκη; Πάγωσε τη διαδικασία των ενστάσεων, την καθυστέρησε
δύο χρόνια και τώρα βρίσκει ως αιτιολογία τις ενστάσεις για να
καταστρέψει το Κτηµατολόγιο. Τι λέει η επιστολή στη συνέχεια;
Λέει ότι έχει σταµατήσει η σύµβαση για την κτηµατογράφηση,
έχει τελειώσει, άρα δεν αµειβόµεθα, διότι ο κ. Στύλιος τούς χρέ-
ωσε ότι τάχατες πληρώνονται. Επίσης λέει ότι «δεν έχουµε ούτε
οδηγίες ούτε εντολή για την εξέταση των ενστάσεων αιτήσεων
διόρθωσης». Η Κυβέρνηση, δηλαδή, τους λέει: να µην εξετάσετε
τις διορθώσεις και τις ενστάσεις. 

Άρα δεν καθυστερούν οι ανάδοχοι τη µελέτη, την καθυστερεί
η Κυβέρνηση, ούτε πληροφορεί τους πολίτες για τις εγγραφές
ούτε επιτρέπει να ανοίξει η διαδικασία των ενστάσεων. Έτσι οι
εκκρεµότητες πολλαπλασιάζονται και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση
να πει «κλείνουµε το Κτηµατολόγιο». Σας προτρέπω στις τροπο-
λογίες που θα βάλετε, να βάλετε ακόµα µία που θα λέει: Μετα-
τροπή του τίτλου του φορέα «Κτηµατολόγιο Ελλάδος» σε «Μη
Κτηµατολόγιο Ελλάδος!». Νοµίζω ότι θα είναι η πιο πετυχηµένη
τροπολογία. Το είπε ο κ. Κάτσης. Θα λέµε ότι έχουµε Κτηµατο-
λόγιο και θα είναι σαν να µην έχουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι, λοιπόν, όλη αυτή η διαδικασία γίνεται πολύ απλά γιατί
σας αρέσει να κάνουν πάρτι τα συµφέροντα. Όταν δεν υπάρχει
Κτηµατολόγιο και όταν για πρώτη φορά, νοµίζω, στην παγκόσµια
ιστορία στον κτηµατολογικό χάρτη, στο φύλλο της ιδιοκτησίας,
θα λέει ότι αυτό το φύλλο είναι µεν αυτό αλλά έχει εκκρεµότητες,
πολύ απλά θα αρχίσουµε να κάνουµε συµβόλαια µε εκκρεµότη-
τες. Δεν ξέρω. Θα κάνει συµβόλαιο και ο ιδιοκτήτης και ο ενιστά-
µενος µη ιδιοκτήτης και ο γείτονας διότι κι αυτά παραµένουν
ανοικτά, αφού δεν κλείνουν οι εκκρεµότητες. Άρα, δηλαδή, µας
είπατε πόσα χρόνια πίσω, πόσες δεκαετίες πίσω; 

Οι εκκρεµότητες πολλαπλασιάζονται, διότι το ηµιτελές κρύβει
λάθη και παγίδες και ιδιοκτήτες καθ’ όλα νόµιµοι και µε σαφές
δικαίωµα θα τεθούν όµηροι των όµορων ιδιοκτησιών που θα
έχουν προβλήµατα, πιθανόν και για µη θεµιτούς σκοπούς και θα
πηγαίνουν στη διαπραγµάτευση ή στη διαµεσολάβηση. Θα υπάρ-
χει, λοιπόν, αβεβαιότητα.

Αυτό που κάνει η Κυβέρνηση σήµερα ξεκάθαρα είναι ότι υπο-
σκάπτει το κύρος του Κτηµατολογίου. Με τις προτεινόµενες ρυθ-
µίσεις και το κόστος θα ανέβει και για τους πολίτες και δεν θα
τελειώσει ποτέ το Κτηµατολόγιο, ενώ υπήρχε θεσµικό πλαίσιο
και θα µπορούσαν να περαιωθούν περιοχές χωρίς ενστάσεις από
τη µελέτη που εξελίσσεται τώρα στο κτήµα 16. Να το ξεκαθαρί-
σουµε και αυτό. Μας λένε ότι φτιάχνουν µία ρύθµιση σύµφωνα
µε την οποία ό,τι δεν έχει ενστάσεις, τελειώνει. Μα αυτό υπήρχε,
ήταν νοµοθετηµένο, ήταν στον ν.4602/2019. Θα µπορούσε τώρα
αν δεν βάζατε σε αυτή τη διαδικασία, γιατί βάζετε εµπόδια στην
εγγραφή των ιδιοκτητών αυτή την περίοδο, να ολοκληρωθεί και
όσοι δεν έχουν ενστάσεις να πάνε και να ολοκληρωθούν τα κτη-
µατολογικά φύλλα. Θα περαιωνόταν, λοιπόν, η κτηµατογρά-
φηση. 

Δεν εφαρµόζετε τις διατάξεις αυτές και τις καταργείτε, ενώ
δεν έχουν αξιολογηθεί, δεν έχει δει κανένας το θετικό τους όφε-
λος και λέτε ότι δεν θα υπάρχουν θετικές συνέπειες. Όµως δεν
έχετε πληροφορία ακόµα για το πλήθος των ενστάσεων και των
κενών, των ελλειµµάτων. Λέτε ότι θα είναι 2% ψευδώς -αφορά
µια άλλη περιοχή- γιατί σταµατάτε τη διαδικασία των εγγραφών
για να µην ξέρουµε πόσα είναι τα µαύρα σηµεία, τα στίγµατα
πάνω στην κτηµατογράφηση. 

Φαίνεται από τα στοιχεία των κτηµατογραφήσεων που έχουν
ήδη παραδοθεί στην προανάρτηση ότι έχουν τουλάχιστον απορ-
ριφθεί τα δικαιώµατα άνω του 10%. Φανταστείτε, λοιπόν, και
πόσοι είναι οι γείτονες και πόσοι θα επηρεάζονται. Και, δυστυ-
χώς, αυτό αφορά το ότι το 44% των δικαιωµάτων δεν έχει ακόµα
δηλωθεί.

Έχετε, λοιπόν, δηµιουργήσει -και το λέµε αυτό επίσηµα- µε
δικές σας ρυθµίσεις στο 6α µία κατάσταση φοβερής γραφει-
οκρατίας και πολυπλοκότητας ενστάσεων για να καθυστερούν
και δεν επιτρέπετε τη διαδικασία της κτηµατογράφησης και των
ενστάσεων είτε µη δίνοντας την άδεια στους αναδόχους είτε
επειδή δεν πληροφορείτε τους πολίτες. Έτσι, χωρίς να έχετε
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καµµία απόδειξη, έρχεστε και µας παρουσιάζετε µια καινοτοµία
η οποία κάνει το εξής: Υπονοµεύει την αξιοπιστία του θεσµού,
θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των συναλλαγών και απαξιώνει
την απόφαση περαίωσης κτηµατογράφησης. Θα παίρνει από-
φαση περαίωσης ο φορέας και δυστυχώς θα είναι κενό γράµµα.
Μάλιστα πολύ φοβόµαστε ότι επειδή αλλάζει το ορόσηµο της πε-
ραίωσης, που είναι η απόφαση της επιτροπής από την οποία αρ-
χίζει και η οκταετής προθεσµία για τον πολίτη µέσα στην οποία
µπορεί να διεκδικήσει δικαιώµατα, θα οδηγήσετε τους πολίτες
ταυτόχρονα και στα δικαστήρια και στη διαµεσολάβηση και αυτό
θα είναι πολύ δύσκολο για τους ανθρώπους που δεν έχουν να
πληρώσουν. Αυτό είναι το βασικό πρόβληµα που δηµιουργείται
µε αυτό το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε, να
σας ενηµερώσω ότι εξαντλείται πλέον τον χρόνο της δευτερο-
λογίας σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βεβαίως.
Αφήνετε, λοιπόν, ταυτόχρονα να υπάρχουν συνθήκες «Άγριας

Δύσης» στην κτηµαταγορά, ενώ οι πολίτες που δεν έχουν τη δυ-
νατότητα δυστυχώς θα χάσουν το δίκιό τους.

Κύριε Πρόεδρε, περνάω πολύ γρήγορα σε δυο-τρεις τροπο-
λογίες, γιατί δεν µπορώ να µην αναφέρω κάποια βασικά στοιχεία.

Όσον αφορά στο Υπουργείο Εσωτερικών, τα είπαµε. Αφορά
σοβαρά ζητήµατα τα οποία συνδέονται µε τη στρατιά συµβασι-
ούχων αλλά και µε τις αδιαφανείς αναθέσεις.

Όσον αφορά στο θέµα του Υπουργείου Πολιτισµού, νοµίζω ότι
εδώ υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα το οποίο πρέπει να δούµε.
Υπάρχει µία παραδοχή της Υπουργού σχετικά µε το ότι δεν µπο-
ρεί να ολοκληρώσει τη διαδικασία της εκκαθάρισης µέχρι τον Αύ-
γουστο, αλλά φαίνεται ότι παραµένει ένα σοβαρό θέµα σχετικά
µε εργαζόµενους και απολυµένους και µη επιλυθέντες όσον
αφορά στο θέµα τους, ουσιαστικά είναι στον αέρα, το οποίο είναι
ένα σοβαρό τους θέµα. Περιµένουµε να έρθει η Υπουργός για
να κάνουµε ερωτήσεις.

Όσον αφορά στο ζήτηµα του Υπουργείου Εργασίας, θέλω να
πω ότι παρ’ ότι έχουµε θετική τοποθέτηση για αρκετές διατάξεις,
ιδιαίτερα αυτή που αφορά στα ναυπηγεία, υπάρχει µια φωτογρα-
φική και σκανδαλώδη ρύθµιση στο άρθρο 5 που µάλιστα γίνεται
για να υπερβεί τη δικαστική απόφαση που έχει τη σαφέστατη αν-
τίδραση της ΓΕΣΕΕ, που νοµίζω ότι αφορά την Οικονοµική και
Κοινωνική Επιτροπή, η οποία πρέπει να αφαιρεθεί από τη συγκε-
κριµένη τροπολογία. Διότι κατά τα άλλα, θα µπορούσαµε να προ-
χωρήσουµε κάποια πράγµατα.

Όσον αφορά τα θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών, νοµίζω
ότι τοποθετήθηκα. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα του Υπουργείου Οικονοµικών,
αυτή η τροπολογία είναι περίεργη, διότι το Υπουργείο Οικονοµι-
κών είχε νοµοσχέδιο αυτή την εβδοµάδα και θα µπορούσαν να
λυθούν θέµατα. Έρχεται και βάζει φορολογικά και τελωνειακά
θέµατα που δηµιουργούν αρκετά ερωτηµατικά. Το βασικό, όµως,
είναι ότι στα άρθρα της ρύθµισης οφειλών η Νέα Δηµοκρατία
δεν προχωράει σε µια λύση που να περιλαµβάνει και διαγραφή
του χρέους που αντιστοιχεί στην πανδηµία, όχι οποιουδήποτε
άλλου, αλλά αυτού που οφείλεται στην πανδηµία και ο νέος Πτω-
χευτικός Κώδικας, αλλά και η συµπίεση των εισοδηµάτων θα δη-
µιουργήσουν αδιέξοδα. Δεν µπορεί, δηλαδή, η ρύθµιση αυτών
των δόσεων που µπαίνει εδώ να λύσει τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν.

Όσον αφορά για το ζήτηµα του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και του Υπουργείου Παιδείας, θα ήθελα να πω το εξής. Κύριε
Πρόεδρε -και κλείνω µε αυτό και µε συγχωρείτε- είχαµε νοµο-
σχέδια και από τα δύο Υπουργεία. Την προηγούµενη εβδοµάδα
είχαµε νοµοσχέδιο για το ένα και χθες για το άλλο. Μας φέρνουν,
λοιπόν, τροπολογίες οι οποίες είναι σχεδόν σαν ένα νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, πέρα από την
εξαίρεση φωτοβολταϊκών από ανταγωνιστικές διαδικασίες, µας
φέρνει πολλούς σταθµούς για τη ρύθµιση της σύνδεσης της
Κρήτης, κάτι που µάλιστα εµείς ζητήσαµε την προηγούµενη
εβδοµάδα στην Αίθουσα και δεν την ήρθε, ενώ η Κρήτη είχε πρό-
βληµα να ηλεκτριστεί και ενώ το καλώδιο είναι τοποθετηµένο
από διαγωνισµό και δηµοπρασία του ΣΥΡΙΖΑ, ολοκληρωµένο από

το τέλος του ’20. Πρόκειται για το µεγάλο έργο Πελοποννήσου -
Κρήτης.

Το βασικό, λοιπόν, που βλέπουµε εδώ στο άρθρο 3 είναι ότι
απαλλάσσονται άδειες παραγωγής του 2010 και 2011 που αφο-
ρούν τεράστιες ποσότητες -βλέπω ότι είναι των 2.000 MW στην
Κρήτη- από την υποχρέωση κατασκευής του υποθαλάσσιου κα-
λωδίου, που οι πληροφορίες µιλάνε για εκατοντάδες εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Έρχεστε, δηλαδή, και απαλλάσσετε κάποιον που έχει
άδεια από την υποχρέωση να κατασκευάσει τον δρόµο για να
πάει σε ένα ξενοδοχείο, λέω ένα παράδειγµα. Του φτιάχνετε τον
δρόµο και του λέτε «µπορείς να λειτουργήσεις το δικό σου
έργο», αναιρώντας τους κανόνες της προσφοράς του και της
άδειάς του εκ των υστέρων, µετά από δέκα χρόνια, κάτι που
οφείλεται -θα τα πούµε όταν έρθει ο Υπουργός- στο ότι τότε ένας
άλλος Χατζηδάκης είχε απελευθερώσει τότε την αγορά ενέρ-
γειας και δεν µπορούσατε να βρείτε άκρη. Και τώρα έρχεστε και
το διορθώνετε. 

Όµως, εδώ έχετε καταλύσει κάθε έννοια υγιούς ανταγωνισµού
και διαφάνειας, µε αποτέλεσµα να προκύπτει ένα ζήτηµα. Αλλά-
ζετε εκ των υστέρων, µετά από δέκα χρόνια, τους κανόνες µιας
άδειας υποτιµώντας όλους τους υπόλοιπους που θα µπορούσαν
να ενδιαφερθούν για αν το έργο δεν έχει υποθαλάσσιο καλώδιο;
Πώς θα γίνει αυτό; Κατοχυρώνουν κάποιοι δικαιώµατα, όταν υπο-
βάλλουν αίτηση για ένα άλλο έργο και τους το δίνετε µε άλλη
µορφή; Μάλιστα, µιλάµε για 2.000 MW. Αυτό νοµίζω ότι είναι τρα-
γικό, όπως τραγικό είναι να έρχεται µε τροπολογία και µάλιστα
χθες το βράδυ, ενώ πριν από µία εβδοµάδα συζητούσαµε νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Τότε, λοιπόν, συζητή-
σαµε για το αν υπάρχουν τροπολογίες. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά αποδεικνύουν τα σκαλιά που κατεβαίνει
σιγά-σιγά αυτή η Κυβέρνηση. Κατεβαίνετε όλο και πιο χαµηλά.
Απαξιώνεστε στην κοινωνία και στη συνείδηση του κόσµου και
το κακό είναι ότι απαξιώνετε και την πατρίδα µας. Και αυτό είναι
το πολύ δύσκολο καθήκον που θα έχει η επόµενη προοδευτική
κυβέρνηση, να σηκώσει µια πατρίδα βαριά πληγωµένη από τη
Νέα Δηµοκρατία ξανά όρθια. Όµως, εµείς θα το καταφέρουµε,
γιατί θα είναι ο λαός µαζί µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα δώσουµε

τον λόγο στον κ. Καραµανλή, για να υποστηρίξει την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1034 και ειδικό 20 που αφορά σε θέµατα αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Μετά,
τον λόγο θα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μπουκώρος. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ζήτησα τον λόγο για δύο λεπτά, προκειµένου να υποστηρίξω

την τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών µε
γενικό αριθµό 1034 και ειδικό 20. Το κείµενο περιλαµβάνει δύο
διατάξεις. Το πρώτο άρθρο αφορά στα τέλη εκσυγχρονισµού και
ανάπτυξης των αερολιµένων, αυτό δηλαδή που είναι ευρέως
γνωστό ως «σπατόσηµο», των δεκατεσσάρων περιφερειακών αε-
ροδροµίων. 

Η παραχωρησιούχος εταιρεία έχει καταθέσει στο δηµόσιο, ως
όφειλε, το 8,5% των τελών, το οποίο είναι για τα έτη 2017, 2018
και 2019. Το ποσό αυτό ανέρχεται σε 42,76 εκατοµµύρια ευρώ. 

Με την προτεινόµενη, λοιπόν, τροπολογία ρυθµίζεται η εµφά-
νισή τους, όπως πρέπει άλλωστε, στον προϋπολογισµό της ΥΠΑ
για το έτος 2021, χωρίς να απαιτείται η εµφάνιση ισόποσων εσό-
δων στον σχετικό αναλυτικό λογαριασµό εσόδων του κρατικού
προϋπολογισµού.

Παράλληλα, αποτυπώνονται οι κατηγορίες των δαπανών που
δύνανται να καλυφθούν µε τα εν λόγω ποσά, κατά τα προβλεπό-
µενα των συµβάσεων παραχώρησης, όπως παραδείγµατος
χάριν, οι λεγόµενες «άγονες γραµµές». Εποµένως γίνεται σαφές
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ότι η εν λόγω διάταξη είναι πολύ σηµαντική, µείζονος σηµασίας
τόσο για την ΥΠΑ όσο και για το ευρύτερο κοινωνικό σύνολο.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο δεύτερο άρθρο σχετικά
µε την αναστολή ισχύος των διατάξεων του π.δ.71/2019. Επι-
τρέψτε µου να εξηγήσω την κατάσταση συνοπτικά. 

Με την ανάληψη των καθηκόντων µας το 2019 διαπιστώσαµε
ότι λίγες µέρες πριν τις εκλογές του 2019 δηµοσιεύθηκε το
π.δ.71 του 2019 που αφορούσε στην ίδρυση νέων ηλεκτρονικών
µητρώων στον χώρο της παραγωγής των δηµοσίων έργων. Δυ-
στυχώς, όµως, δεν είχε γίνει όλη η προβλεπόµενη διαδικασία και
προεργασία και µέχρι τη στιγµή της δηµοσίευσης του προεδρι-
κού διατάγµατος, το Υπουργείο δεν είχε προβεί σε καµµία απο-
λύτως πρόδροµη εργασία για την υλοποίηση και τη λειτουργία
όλου αυτού του συστήµατος της ψηφιακής µετάβασης, ούτε είχε
καν προληφθεί η χρηµατοδότηση των ενεργειών που απαιτούν-
ται για την κατασκευή αυτής της ψηφιακής πλατφόρµας.

Από την πλευρά µας µεριµνήσαµε αµέσως και στις 7 Σεπτεµ-
βρίου εξασφαλίστηκε η αναγκαία χρηµατοδότηση µε ένταξη της
πράξης για το νέο µητρώο, το λεγόµενο «ΜΗΤΕ» στο επιχειρη-
σιακό πρόγραµµα «Ανταγωνιστικότητα, Επιχειρηµατικότητα, Και-
νοτοµία 2014-2020».

Παράλληλα, µε απόφασή µας προσλήφθηκε εξειδικευµένος
σύµβουλος για να συνδράµει στις υπηρεσίες του Υπουργείου.
Ταυτόχρονα, συγκροτήσαµε και συντονιστική επιτροπή και
οµάδα εργασίας, στην οποία µάλιστα συµµετέχουν όλοι οι εµ-
πλεκόµενοι φορείς, στελέχη του Υπουργείου, εκπρόσωποι των
εργοληπτικών και µελετητικών φορέων και των επιµελητηρίων.

Με την προτεινόµενη τροπολογία, λοιπόν, παρατείνεται η ανα-
στολή ισχύος των διατάξεων του προεδρικού διατάγµατος, γιατί,
όπως σας προανέφερα, όλα αυτά έπρεπε να είχαν γίνει εδώ και
πολύ καιρό. Και τώρα δροµολογούνται, αλλά κατά το µέρος που
αφορά τη λειτουργία των νέων µητρώων εργοληπτών και µελε-
τητών και εξακολουθεί η ισχύς των µητρώων που προβλέπονται
σε παλαιότερες διατάξεις του ν.3669/2008.

Η παράταση της αναστολής των διατάξεων του π.δ.71/2019
είναι αναγκαίο προκειµένου, όπως σας εξήγησα, να ολοκληρω-
θούν όλες οι απαιτούµενες διαδικασίες διαβούλευσης µε τους
φορείς της αγοράς και η επιλογή του αναδόχου για τη δηµιουρ-
γία της ψηφιακής πλατφόρµας που θα φιλοξενεί τα νέα µητρώα
και στην οποία θα µεταπέσουν όλα τα δεδοµένα στοιχεία των
υφιστάµενων µητρώων. 

Πρέπει να καταστήσω σαφές ότι από την αναστολή αυτή δεν
δηµιουργείται ο οποιοσδήποτε κίνδυνος στους διαγωνισµούς,
αφού εξακολουθούν να ισχύουν τα παλαιότερα µητρώα εργολη-
πτών και µελετητών και παρατείνεται ισόχρονα η ισχύς των ερ-
γοληπτικών και µελετητικών πτυχίων.

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα πολύ µεγάλο έργο που θα συµβάλει
στην υπαγωγή της παραγωγής των δηµοσίων έργων στη νέα ψη-
φιακή εποχή που η Κυβέρνηση κάνει καθηµερινά πράξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Κάτσης ζήτησε

τον λόγο για να υποβάλει κάποιες ερωτήσεις. 
Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία ερώ-

τηση στον Υπουργό κ. Καραµανλή, σχετικά µε το άρθρο 2. 
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για µία παράταση εφαρµογής των

προθεσµιών που όρισε το π.δ.71/2019, σχετικά µε την ανανέωση
των πτυχίων µελετητών, εργοληπτών και λοιπά. Το προεδρικό
διάταγµα προέβλεπε τη δηµιουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας
µητρώου, που ακόµα δεν έχει υλοποιηθεί. Μιλάµε ότι τώρα βρι-
σκόµαστε στο τέλος Ιουλίου του 2021. Δεν δύναται καµµία επί-
λυση επί του παρόντος µε αυτή τη διάταξη, χωρίς την παράταση
των προθεσµιών. 

Θέλω να σας ρωτήσω ευθέως: ποια µέτρα είχε λάβει η Κυβέρ-
νηση για να µη χρειαστεί εκ νέου αυτή η παράταση; Πρώτον,
αυτό. Και, δεύτερον, γιατί δύο χρόνια τώρα δεν έχει ολοκληρωθεί
αυτό το ηλεκτρονικό µητρώο; Τρίτον, υπάρχει -και µπορεί να σας
επιβεβαιώσει ο κ. Πιερρακάκης- αντίστοιχο έργο στη βίβλο ψη-

φιακού µετασχηµατισµού ’20-’25; Και ένα ρητορικό ερώτηµα, στο
οποίο µπορείτε να επιλέξετε ποιος θα απαντήσει. Αν κάνατε δύο
χρόνια και ακόµα δεν έχετε φτιάξει ηλεκτρονικό µητρώο γι’ αυτό,
πόσα χρόνια θα χρειαστεί -γιατί είµαστε στο µέσον της συνταγ-
µατικά κατοχυρωµένης κυβερνητικής θητείας- για να κάνετε ηλε-
κτρονικό µητρώο για τους διαπιστευµένους στο Κτηµατολόγιο ή
ηλεκτρονικό µητρώο για το ΕΚΟΜΕ, άλλα δύο χρόνια; Τελείωσε
η θητεία, ήρθαν οι εκλογές, γεια σας, χάσατε!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπω ότι έρχεστε καλά διαβασµένος µε τα ραβασάκια που

σας δίνουν άλλοι συνάδελφοι, αλλά δεν σας τα είπαν καλά,
οπότε ακούστε για να µην κάνετε εξυπνάδες.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Γιατί µε προσβάλλετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δεν σας προσβάλλω, έτσι είναι, γιατί δεν ξέ-
ρατε τι διαβάζετε. Τουλάχιστον…

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Να µην µε προσβάλλετε, να απαντάτε στην
ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Κάτση, µη διακόπτετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εγώ δεν σας διέκοψα, σας άκουσα µε µεγάλη
προσοχή και σας λέω…

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εγώ δεν σας πρόσβαλα, όµως. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ούτε εγώ σας προσβάλλω. Σας λέω ότι αυτά
τα οποία λέτε δεν έχουν καµµία βάση µε την πραγµατικότητα και
επανέρχοµαι. 

Όταν εσείς υπογράψατε το π.δ.71, το κάνατε λίγες µέρες πριν
φύγετε από την εξουσία, σωστά; Εµείς, λοιπόν, έπρεπε να κά-
νουµε…

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Το προεδρικό διάταγµα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κοιτάξτε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, εδώ
υπάρχει µία διαδικασία στο ελληνικό Κοινοβούλιο, που νοµίζω
ότι όλοι σεβόµαστε και δεν διακόπτουµε. Αφήστε µε να απαν-
τήσω και αν έχετε κάποια ερώτηση, εδώ είµαστε. Έτσι γίνεται ο
δηµοκρατικός διάλογος, πρέπει να το καταλάβουµε αυτό κάποτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Στο π.δ.71 δεν είχε γίνει καµµία ακριβώς προ-
εργασία και όλη αυτή η διαδικασία πήρε χρόνο. Προτεραιότητα
του Υπουργείου ήταν να αναθεωρήσουµε τον εξόχως προβλη-
µατικό νόµο για όλες τις δηµόσιες συµβάσεις, τον 4412. Αυτή
ήταν η προτεραιότητα και µάλιστα µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο
προβλέπονται και πάρα πολλές µεταρρυθµίσεις που έχουν σχέση
µε την ψηφιακή, αν θέλετε, µετάβαση. Κατηγορείτε εσείς εµάς,
ότι αργούµε στα θέµατα ψηφιοποίησης; Θα γελάνε και τα µπετά
σε λίγο! Άρα σας εξηγώ τι κάναµε συγκεκριµένα. Σας είπα και
στην πρωτοµιλία µου ότι δεν είχατε κάνει καµµία απολύτως πρό-
δροµη εργασία. Για να αναθεωρήσεις ένα προεδρικό διάταγµα
χρειάζονται συγκεκριµένες διαδικασίες. Αυτοί, λοιπόν, στο κόµµα
σας αυτά που σας λένε, πρέπει να καταλάβουν ότι δεν είχε γίνει
καµµία προεργασία. Δεν είχατε καν, ως συνήθως στον ΣΥΡΙΖΑ,
προβλέψει και τη χρηµατοδότηση που χρειαζόταν για να γίνουν
όλα αυτά. Εποµένως τι κάνατε; Ένα γονατογράφηµα, αγαπητέ.
Πετάξατε ένα προεδρικό διάταγµα στον αέρα και τώρα έρχεστε
και λέτε: «Δύο χρόνια εσείς δεν κάνατε τίποτα». Ε, λοιπόν, αυτή
την κριτική…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πάντως, δεν κάνατε. Η ουσία είναι
ότι δεν κάνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τον
Υπουργό να ολοκληρώσει, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Την αντιπολίτευση της τοξικότητας και της µι-
ζέριας, αφήστε την. Σας απαντάω µε στοιχεία. Αν δεν σας αρέ-
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σουν αυτά, εδώ είµαστε και µας κρίνουν όλοι οι συνάδελφοι και
ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Περνάει από Σ.τ.Ε. και µιλάτε για γονατο-

γράφηµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ!
Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πάντως, καλό είναι, κύριε Πρόεδρε

…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ,
για να κάνω µια νοµοτεχνική παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο Υπουργός κ.
Πιερρακάκης έχει τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να
πω ότι καταθέτουµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις και ανάµεσα σε
αυτές είναι και αυτό για το ΕΚΟΜΕ. Γίνεται το «και» «ή». 

Δεύτερον, όλες οι υπουργικές τροπολογίες γίνονται δεκτές.
Τρίτον, σε συνάρτηση και µε όσα είπε ο αγαπητός µου συνά-

δελφος, κ. Καραµανλής, αλλά και µε όσα ακούστηκαν πριν, εγώ
απλά θέλω να αναφέρω δύο αριθµούς σε σχέση µε την ταχύτητα
και το πως γίνονται οι ψηφιακές υπηρεσίες στη χώρα σε όλα τα

Υπουργεία και στη δική µας τη συνεργασία. 
Το 2018, είχαµε οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες ψη-

φιακές συναλλαγές στην Ελλάδα. Το 2019, είχαµε τριάντα τέσ-
σερα εκατοµµύρια ψηφιακές συναλλαγές στην Ελλάδα. Το 2020,
είχαµε ενενήντα τέσσερα εκατοµµύρια ψηφιακές συναλλαγές
στην Ελλάδα και το πρώτο εξάµηνο του 2021, έχουµε εκατόν πε-
νήντα εκατοµµύρια ψηφιακές συναλλαγές στην Ελλάδα. Άρα,
εκτιµώ ότι το 2021, θα κλείσουµε περίπου στο διπλάσιο. Αυτή
είναι µία επιθετική αλλαγή στο πώς οι πολίτες εξυπηρετούνται
από το σπίτι τους. Οι πολίτες, όλοι! Άρα, αυτό από µόνο του λέει
ότι δεν χρειάζεται κανέναν Υπουργό, καµµία κυβέρνηση να το
ισχυριστεί. Το νούµερο τα λέει όλα.

Το δεύτερο νούµερο που τα λέει όλα σε σχέση µε τις ψηφιακές
υπηρεσίες είναι όσες διατίθενται από το gov.gr. Ξεκινήσαµε µε
πεντακόσιες µία υπηρεσίες, πολλές προϋπήρχαν και τις πήγαµε
στις χίλιες διακόσιες. Και θα κάνουµε και πολλές άλλες και µε
τον κ. Καραµανλή και µε όλους τους συναδέλφους µας, γιατί
πολύ απλά το ζητάει ο κόσµος.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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(ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μπουκώρος έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά, αναρωτιέµαι, αν και η Αίθουσα της Ολοµέλειας

είναι στη θέση της µετά την τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που, ούτε λίγο
ούτε πολύ, µας κατηγόρησε ότι καταστρέφουµε τη χώρα, ότι ξε-
πουλάµε τη χώρα, ότι η πανδηµία διαλύει τα πάντα, ότι η οικονο-
µία βυθίζεται, ότι η ανάπτυξη έχει ναυαγήσει, ότι ο Ερντογάν έχει
κατακτήσει τη χώρα κ.λπ.. Μα, τέτοια καταστροφολογία, τέτοια
ισοπεδωτική λογική, υποτίθεται στο πλαίσιο ενός ψύχραιµου δια-
λόγου που ανταλλάσσονται απόψεις και γίνεται κριτική, ενίοτε τη
σκληρή, για να βελτιωθούν τα πράγµατα; Ξεχάσατε, αγαπητέ συ-
νάδελφε, ποιος παραχώρησε τη δηµόσια περιουσία για ενενήντα
εννιά ολόκληρα χρόνια, µέσω του τρίτου και αχρείαστου µνηµο-
νίου; Και µας κουνάτε σήµερα το δάχτυλο για ξεπούληµα της
χώρας; Ξεχάσατε την επίσκεψη Ερντογάν στο Μέγαρο Μαξίµου
και στο Προεδρικό Μέγαρο και µας κατηγορείτε τώρα για τις µο-
νοµερείς ενέργειες του Ερντογάν από τα κατεχόµενα, την ώρα
που τον έχουµε αποµονώσει διπλωµατικά, που απαντήσαµε την
πρόκλησή του στον Έβρο και την πρόκλησή του στην Ανατολική
Μεσόγειο; Που ήρθε µέσα στο Προεδρικό Μέγαρο και το Μέ-
γαρο Μαξίµου και είχατε καταπιεί τις γλώσσες σας; Θα µας πείτε
για τον Ερντογάν;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι προφανές ότι ανησυχείτε πολύ
από αυτά που λέµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, µην κάνετε διακοπές.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ανησυχούµε, επειδή υπηρετήσατε
κρίσιµα Υπουργεία, αγαπητέ συνάδελφε. Απαιτώ από εσάς πιο
τεκµηριωµένη και πιο ψύχραιµη κριτική. Από εσάς, ιδιαίτερα.

Τι να συζητήσουµε τώρα; Για την ψηφιακή πολιτική; Με δύο
νούµερα, κυριολεκτικά, διέλυσε όλο το αφήγηµά σας ο κ. Πιερ-
ρακάκης, προηγουµένως. Για τον αριθµό των συναλλαγών και
τον αριθµό των πράξεων, των πιστοποιητικών, των διοικητικών
πράξεων που υλοποιούνται µέσα σε δύο χρόνια. 

Και σας είπε και ο κ. Καραµανλής, προηγουµένως. Ένας νόµος
για τις δηµόσιες συµβάσεις, ο ν.4412, που επιχειρήθηκε να διορ-
θωθεί από την Κυβέρνησή σας τριακόσιες πενήντα τρεις φορές
και µας κατηγορείτε σήµερα εδώ για υπουργικές τροπολογίες,
εννέα τον αριθµό. Τριακόσιες πενήντα τρεις φορές διορθώσατε
το νόµο περί δηµοσίων συµβάσεων, τον ν.4412. Σε τρία χρόνια.
Και ήταν, πράγµατι, όπως είπε ο κ. Καραµανλής, προτεραιότητα
του Υπουργείου και µετά η δηµιουργία των ηλεκτρονικών µη-
τρώων, τα οποία εγγράψατε ως πολιτική υποθήκη λίγες ηµέρες
πριν τις εκλογές.

Τι δεν καταλαβαίνετε, δηλαδή; Ελληνικά δεν µιλάµε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα; 

Όταν οι ηλεκτρονικές συναλλαγές επί των ηµερών σας είναι
εκατό χιλιάδες και εκτινάσσονται στο 1,5 εκατοµµύριο σήµερα,
τι επιχειρείτε να συγκρίνετε ακριβώς; Ποιοτικά ή ποσοτικά τις
διαφορές µας; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η πανδηµία για την τηλεργασία
µήπως;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-
ρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ποιοτικά ή ποσοτικά στα ΚΕΠ, κύριε
Φάµελλε, είναι ο ίδιος αριθµός συναλλαγών, ο ίδιος αριθµός δι-
οικητικών πράξεων; Η πανδηµία και η υγεία; Κάνατε κριτική για
τα εµβόλια, που το σύστηµα εµβολιασµού στην Ελλάδα έχει απο-
σπάσει τα θετικότερα σχόλια παγκοσµίως; 

Τι παρακαλάτε, δηλαδή, να µην αναχαιτιστεί η πανδηµία; Ξέρω
τι είναι αυτό που σας τροµάζει, η έξοδος από την πανδηµία και
η οικονοµική ανάταση της χώρας, σε συνδυασµό µε το Ταµείο
Ανασυγκρότησης, για το οποίο θα συζητήσουµε αύριο. Τρέµετε
στην ιδέα ότι µπορούµε να αφήσουµε οριστικά πίσω την κρίση,
ακόµη και την κρίση που δηµιούργησε η πανδηµία. Είναι αυτό
εθνική αξιωµατική αντιπολίτευση που κάνετε; Να παρακαλάτε για
το στραβοπάτηµα και την καταστροφή της χώρας στην πανδη-

µία, στην οικονοµία, στα εθνικά θέµατα; Είναι αυτό σοβαρή προ-
σέγγιση των πραγµάτων από µία κυβέρνηση που σεµνύνεται ότι
µπορεί να ξαναγίνει η νέα προοδευτική διακυβέρνηση της
χώρας; Είναι πρόοδος η µιζέρια, η µαυρίλα και η ισοπέδωση;
Αυτό είναι πρόοδος; Εγώ γνωρίζω ότι πρόοδος είναι η γόνιµη
κριτική, η βελτίωση των πραγµάτων, η προώθηση προς τα εµ-
πρός και όχι προς τα πίσω. Αυτό είναι προοδευτική πολιτική. 

Μας είπατε ότι τα κάνατε όλα ωραία και όλα καλά και επικαλε-
στήκατε τους δασικούς χάρτες, ότι αναρτήσατε µεγάλο ποσο-
στό, πράγµατι, αφήνοντας πίσω εκατοντάδες χιλιάδες θύµατα.
Εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες ήταν οι ενστάσεις και οι αντιρρήσεις
και µε τον ρυθµό που τις εξετάζατε θα ολοκληρώνονταν σε είκοσι
επτά ολόκληρα χρόνια.

Διαπράξατε και µια ασχήµια για τον κ. Χατζηδάκη προηγουµέ-
νως. Είπατε ότι ο Χατζηδάκης είπε ότι το 2021 θα ολοκληρωθεί
το Κτηµατολόγιο. Επειδή όλοι µαζί ακούµε τις συνεντεύξεις και
τις δηλώσεις των Υπουργών, ο Χατζηδάκης είπε αυτό ακριβώς
που προβλέπει και το σηµερινό νοµοσχέδιο, ότι η κτηµατογρά-
φηση θα ολοκληρωθεί το 2024. Σας παραπέµπω στη συνέντευξη
στην οποία αναφερθήκατε.

Γιατί κραδαίνετε εδώ τα χαρτιά, τις φωτοτυπίες των συνεντεύ-
ξεων, και για να δηµιουργήσετε εντυπώσεις λέτε τη µισή αλήθεια
και τα καταθέτετε στα Πρακτικά δήθεν; Γιατί το κάνετε αυτό,
όπως κάνατε το πρωί µε το logo των τροπολογιών;

Είναι οι ίδιες υπουργικές τροπολογίες αυτής της Κυβέρνησης
µε τις τροπολογίες που φέρνατε εσείς; Είναι το ίδιο εµπεριστα-
τωµένες, το ίδιο αναλυτικές, το ίδιο αιτιολογηµένες, το ίδιο αξιο-
λογηµένες οι τροπολογίες µας; Μας φέρνατε τριάντα-σαράντα
προχειρογραφήµατα, γονατογραφήµατα, γραµµένα εδώ και κα-
λούσατε τη Βουλή να τα ψηφίσει εσείς, η κυβέρνηση των δεκά-
δων ΠΝΠ.

Εσείς που καθιερώσατε το σύστηµα «ψηφίζουµε και ξεψηφί-
ζουµε νόµους», εσείς µιλάτε για καλή νοµοθέτηση, για ορθή νο-
µοθέτηση; Καθιερώσατε το πρωτοφανές, «ψηφίζουµε και
ξεψηφίζουµε». Σε αυτό το Κοινοβούλιο ήµασταν όλοι.

Δεν θέλω να αναφερθώ περαιτέρω ούτε να τροφοδοτήσω µια
αντιπαράθεση η οποία και τον ελληνικό λαό κουράζει και στα δη-
µόσια πράγµατα δεν βοηθάει. Όµως, από εσάς θα περίµενα πε-
ρισσότερα για το νοµοσχέδιο.

Μας είπατε ότι καταργείται το Κτηµατολόγιο µε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Αν αυτό δεν είναι µια τερατολογία, τι είναι; Η σύντµηση
των χρόνων κατά το ήµισυ είναι η στόχευση του νοµοσχεδίου.
Διότι τα νοµοσχέδια στην πράξη κρίνονται και στη λειτουργικό-
τητά τους και στην αποτελεσµατικότητά τους. Στόχευση, όµως,
είναι η κατάτµηση του χρόνου στο ήµισυ.

Εσείς έρχεστε εδώ και µας λέτε για κατάργηση. Γιατί; Διότι θα
δηµοσιοποιούνται όλα τα στοιχεία. Δεν έχετε ακούσει σε αυτή
την Αίθουσα για τη δηµοσιότητα, αυτό που είπε η Υπουργός, ότι
όλα τα στοιχεία θα είναι προσβάσιµα, τι είναι η δηµοσιότητα,
ποια έννοια έχει; Η δηµοσιότητα είναι η ψυχή της δικαιοσύνης.

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, και για τα ανοικτά δεδοµένα να ανοίξει
κάποια συζήτηση. Να ανοίξει συζήτηση αυτή την ώρα για την
πρόσβαση στα δεδοµένα. Διότι τώρα που τρέχει ψηφιακά η χώρα
τώρα είναι η ώρα και για αυτή τη συζήτηση. Η πρόσβαση των πο-
λιτών των σύγχρονων και ώριµων δηµοκρατιών στα δεδοµένα
είναι, αν θέλετε, ένα από τα χαρακτηριστικά της ωριµότητας, της
λειτουργικότητας και της πληρότητας της δηµοκρατίας µας.

Δεν µας είπατε, όµως -ακούσαµε κριτική για το νοµοσχέδιο-
πόσο αυξήσατε την κτηµατογράφηση τα τεσσεράµισι χρόνια που
κυβερνήσατε; Την πήρατε 10% και την παραδώσαµε 40% ως πο-
σοστό; Δεν άκουσα καµµιά αναφορά από κανέναν οµιλητή. Γνω-
ρίζουν όλοι ότι πρέπει και το εύρος των στοιχείων να εµπλουτι-
στεί και το βάθος των στοιχείων και να δοθεί η ευκαιρία και για
τους πολίτες των περιοχών που έχει οριστικοποιηθεί η κτηµατο-
γράφηση να διορθώσουν τα λάθη.

Είµαστε χώρα µεταναστών, πολλοί Έλληνες ζουν στο εξωτε-
ρικό. Δεν υπήρχε η δηµοσιότητα που υπάρχει σήµερα. Όταν ξε-
κίνησαν οι κτηµατογραφήσεις στη χώρα το 1995, ούτε social
media υπήρχαν ούτε, αν θέλετε, τέτοια πρόσβαση των πολιτών
στην πληροφορία. Υπάρχουν λάθη, υπάρχουν παραλείψεις και
αυτό το αναφαίρετο δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου να έχει
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το τεκµήριο κυριότητας, να έχει το τεκµήριο της κατάθεσης δή-
λωσης για αγνώστου ιδιοκτήτη περιουσίες.

Κάποια στιγµή -το είπε ο Υπουργός- θα τελειώσει, γιατί δεν
είναι το τέλος της νοµοθέτησης για το Κτηµατολόγιο. Είναι ένα
πολύ βασικό πρώτο βήµα. Όµως, γιατί σήµερα αναιτιολόγητα το
δηµόσιο µπορεί να εγείρει δικαιώµατα εναντίον αγνώστου ιδιο-
κτήτη περιουσίας; Διότι και το ίδιο το δηµόσιο δεν γνωρίζει την
περιουσία του και αυτό είναι τραγικό το 2021 και έχει φοβία για
νοµοθετικά άλµατα µεγάλα, ουσιαστικά και γρήγορα το ελληνικό
δηµόσιο.

Αυτό είναι που πρέπει να µας απασχολήσει όλους και αναφέ-
ροµαι στο άρθρο 13 αυτή τη φορά, αλλά κρατάω τη δέσµευση
του κ. Πιερρακάκη, ότι σήµερα γίνεται η αρχή και θα ολοκληρω-
θούν αυτά τα βήµατα µαζί µε τα υπόλοιπα γεωφορικά εργαλεία.

Υπάρχει και η δέσµευση της Κυβέρνησης, κύριε Εκπρόσωπε
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, για ολοκλήρωση του ζητήµα-
τος των δασικών χαρτών µέχρι 31 Δεκεµβρίου, για να µπει και
αυτό στις ράγες και επιτέλους να ολοκληρωθεί.

Εγώ δεν αµφιβάλλω ότι κάνατε µια προσπάθεια σηµαντική,
αλλά το Συµβούλιο της Επικρατείας πολλά κοµµάτια τα ακύρωσε
και υπήρχαν και πάρα-πάρα πολλές ενστάσεις, δεκάδες χιλιάδες,
εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες. Αυτό είναι που επισηµαίνουµε, αυτά
θα πρέπει να προσπεράσουµε.

Δεν ξεπουλά η δική µας Κυβέρνηση ούτε τη δηµόσια περιου-
σία ούτε κάνει deal µε κάποιον κτηµατοµεσίτη αόρατο και µε-
γάλο, όπως εσείς φαντάζεστε, χωρίς να προσκοµίζετε στοιχεία
στη Βουλή και εντελώς αστήρικτα, λέτε ότι αλλάζει το Κτηµατο-
λόγιο για να προχωρήσουν οι συµφωνίες κάτω από το τραπέζι.
Πού στηρίζετε όλα αυτά τα πράγµατα και βάζετε λάσπη στον
ανεµιστήρα; Πού τα στηρίζετε; Σε ποια στοιχεία;

Εµείς είµαστε οι κακοί και εσείς οι καλοί; Ή εµείς ή αυτοί;
Ακόµα διαπνέεστε από τις διχαστικές λογικές, που δεν είναι ανε-
κτές από τον ελληνικό λαό, που σας οδήγησαν στα έδρανα που
κάθεστε σήµερα; Δεν θέλει ο ελληνικός λαός τον διχασµό. Ο ελ-
ληνικός λαός θέλει τη συνεννόηση, θέλει τη σύνθεση, θέλει την
προώθηση των πραγµάτων και την επίλυση των προβληµάτων.

Εσείς εξακολουθείτε µια διχαστική λογική του τύπου «ή εµείς
ή αυτοί, οι κακοί της κεντροδεξιάς και οι καλοί του ΣΥΡΙΖΑ». Δεν
πουλάει πλέον αυτό το παραµύθι, δεν πουλάει πλέον αυτό το
αφήγηµα. Πρέπει να το κατανοήσετε.

Όσοι, λοιπόν, εκφράζουν αντίθεση χωρίς επιχειρήµατα στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο είναι αυτοί που υποθάλπουν, αν θέλετε, υπο-
στηρίζουν τη µέχρι σήµερα κατάσταση. Διότι δεν περιποιεί τιµή
για το ελληνικό δηµόσιο και για καµµία κυβέρνηση η πορεία του
Κτηµατολογίου στη χώρα.

Γι’ αυτό έχει αποδειχθεί ξεκάθαρα, κύριε Υπουργέ, ότι µε τις
συµβατικές διαδικασίες, τις κλασικές διαδικασίες, τις γραφει-
οκρατικές διαδικασίες που όλοι γνωρίζουµε Κτηµατολόγιο δεν
έγινε στη χώρα, και πολύ ορθά το πέρασε η Κυβέρνηση ως αρ-
µοδιότητα στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής και πολύ ορθά κά-
νετε το πρώτο βήµα ψηφιοποίησης και ψηφιακών διαδικασιών
του Κτηµατολογίου. Διότι η εµπειρία απέδειξε µέχρι σήµερα ότι
µε τις άλλες συµβατικές διαδικασίες πετύχαµε ελάχιστα και µε
µεγάλο κόστος και µε τεράστια καθυστέρηση.

Κατά συνέπεια, τα περί επιτάχυνσης, απλούστευσης, ασφά-
λειας -και εγώ θα έλεγα και διαφάνειας- κύριε Υπουργέ, είναι τα
καινούργια στοιχεία µε αυτό το νοµοσχέδιο, που αποτελεί το
πρώτο βήµα, όπως ο ηλεκτρονικός φάκελος ακινήτου, όπως η
εγγραφή στα κτηµατολογικά φύλλα των τυχόν αµφισβητήσεων
και όλα αυτά τα ζητήµατα, που, αν θέλετε, αυξάνουν και το
εύρος και το βάθος των στοιχείων του Κτηµατολογίου και διευ-
κολύνουν την προσβασιµότητα όλων των εµπλεκόµενων φορέων,
δηµοσίου και ιδιωτών σε αυτή τη βάση δεδοµένων, σε αυτά τα
στοιχεία. Αυτό είναι η ειδοποιός διαφορά µε το µέχρι σήµερα.

Κλείνοντας -δεν θέλω ούτε εγώ να ξεπεράσω πολύ τα όρια του
χρόνου, κύριε Πρόεδρε- θα έλεγα ότι, πραγµατικά, το τι είναι
πρόοδος και συντήρηση δεν είναι κάποια ταµπέλα που αγοράζε-
ται σε κάποια αγορά που έχουµε στο µυαλό µας. Το τι είναι πρό-
οδος και το τι είναι συντήρηση ,κυρίως, κρίνεται από την
προσέγγιση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο σύγχρονος
άνθρωπος, προβλήµατα τα οποία είναι πολυσύνθετα και σε µε-

γάλο βαθµό πρωτόγνωρα.
Πώς αντιµετωπίζονται, λοιπόν, αυτά τα προβλήµατα; Με την

παλαιά µέθοδο των καλών και των κακών, των προοδευτικών και
των συντηρητικών ή µε την καινοτοµία, την ψηφιοποίηση, τις νέες
µεθόδους προσέγγισης, που είναι ταχύτερες και αποτελεσµατι-
κότερες, ώστε ο σύγχρονος άνθρωπος τις δύσκολες εποχές να
µην ασφυκτιά κάτω από το άθροισµα παλαιών και νέων προβλη-
µάτων; Δεν πρέπει να ανακαλύψουµε νέες διεξόδους, να πούµε
ότι το Κτηµατολόγιο πρέπει να ψηφιοποιηθεί. Είναι ανάγκη, γιατί;
Διότι ψηφιοποιούνται όλοι οι τοµείς της ζωής µας, από την εκ-
παίδευση και την εργασία µέχρι τη δηµόσια υγεία, µε τον ατοµικό
φάκελο υγείας, που έρχεται και µια σειρά άλλων διαδικασιών.

Διότι πλέον η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών
συναλλάσσεται µε το ελληνικό δηµόσιο από το σπίτι του, από την
ασφάλεια του σπιτιού του χωρίς να περιµένει σε ουρές. Όσο πε-
ριορίζουµε τις ουρές και τις επισκέψεις στις δηµόσιες υπηρεσίες,
η χώρα πάει καλύτερα. 

Λύθηκαν όλα τα προβλήµατα από τον Πιερρακάκη ή από τον
Καραµανλή που ήταν προηγουµένως εδώ ή από τον Μητσοτάκη
και από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Ασφαλώς όχι.
Ισχυριστήκαµε ποτέ κάτι τέτοιο; Αντιµετωπίσαµε τα δύο πρώτα
χρόνια πρωτόγνωρες προκλήσεις και το στοίχηµα που κερδίσαµε
είναι ότι δεν σταµάτησε ο υπόλοιπος µηχανισµός της δηµόσιας
διοίκησης. Προχώρησε τον εκσυγχρονισµό, προχώρησε τις και-
νοτοµίες, έκανε τα βήµατα που έπρεπε να κάνει, παρά την παν-
δηµία και παρά τις µεγάλες προκλήσεις στη γειτονιά µας από
τους κακούς γείτονές µας πολλές φορές, αλλά και τις παγκό-
σµιες προκλήσεις που αντιµετώπισε και η χώρα µας στο πλαίσιο
της πανδηµίας. Δεν σηκώσαµε τα χέρια ψηλά για να πούµε ότι
έχουµε δύο δύσκολους αντιπάλους και εχθρούς. 

Προχώρησε η ψηφιοποίηση -µιας και είναι εδώ σήµερα ο κ.
Πιερρακάκης- και συναλλάσσεται σήµερα ο πολίτης από από-
σταση µε το δηµόσιο για χίλιες τόσες διοικητικές πράξεις και για
έντυπα και δικαιολογητικά για τα οποία στεκόταν στην ουρά. Θα
προχωρήσει, απ’ όσο γνωρίζω, η ψηφιακή εκπαίδευση των συ-
ναλλασσόµενων µέσα από τα ΚΕΠ. Ήδη το Υπουργείο έχει προ-
γραµµατίσει και ετοιµάζει ένα πρόγραµµα, ώστε να
εξοικειώνονται µε τις ψηφιακές δεξιότητες όλοι οι πολίτες την
ώρα της συναλλαγής τους µε το δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα έλεγα ότι ο ελ-
ληνικός λαός που σκληραγωγήθηκε µέσα από τις δυσκολίες των
τελευταίων ετών και την οικονοµική κρίση και την πανδηµία, µας
βλέπει, µας παρατηρεί και µας κρίνει όλους αυστηρά. Όπως δεν
υπάρχει εύκολο χρήµα στην εποχή µας, δεν υπάρχει ούτε εύκολη
υποστήριξη ούτε εύκολη ψήφος. Όλοι στα δύσκολα κρινόµαστε.
Σας καλώ να ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο που πάει ένα βήµα
µπροστά το Κτηµατολόγιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Θα καλέσω στο
Βήµα τον κ. Αθανάσιο Λιούπη από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσει η κ. Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Βιλιάρδος ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελληνική Λύση, µετά δύο
Βουλευτές, ο κ. Καββαδάς και η κ. Γκαρά και µετά ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κατρίνης.

Κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης που όχι µόνο κάνει τη ζωή των Ελλήνων πιο απλή, όχι
µόνο διευκολύνει τις διαδικασίες, αλλά µε την κοινή λογική, τον
απλό νου κάνει τα δύσκολα απλά. 

Το ελληνικό Κτηµατολόγιο, δηλαδή η υπηρεσία που καταγρά-
φει τις περιουσίες των Ελλήνων, είναι µια πολύπαθη περίπτωση.
Η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα στην Ευρώπη που δεν έχει Κτη-
µατολόγιο, ενώ µέχρι σήµερα έχει κτηµατογραφηθεί µόνο το
35% της χώρας. Βεβαίως υπάρχουν περιοχές µε ιδιοµορφίες που
αντιµετωπίζουν δυσκολίες στην κτηµατογράφησή τους, όπως το
Πήλιο, όπου περισσότερες από χίλιες ιδιοκτησίες βρέθηκαν ξαφ-
νικά εκτός ορίων οικισµών ύστερα από σχετικές αποφάσεις του
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Σ.τ.Ε.. Όµως τέτοιες περιπτώσεις δεν είναι ο κανόνας. Η πραγ-
µατικότητα είναι ότι το Ελληνικό Κτηµατολόγιο θα έπρεπε και θα
µπορούσε να έχει ήδη ολοκληρωθεί.

Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο κάνει καίριες παρεµβάσεις στη διαδικασία, ώστε αυτή
να ολοκληρώνεται ταχύτερα και µε λιγότερες γραφειοκρατικές
καθυστερήσεις. Ήδη έχει γίνει ένα µεγάλο βήµα, ώστε να απο-
κτήσουν ψηφιακή πρόσβαση στα στοιχεία του Κτηµατολογίου δι-
κηγόροι, µηχανικοί, συµβολαιογράφοι.

Σήµερα η µεγάλη αλλαγή έγκειται στο ότι πλέον δεν πρέπει να
εξεταστούν όλες οι ενστάσεις προκειµένου να ολοκληρωθεί η
κτηµατογράφηση, δεδοµένου ότι στατιστικά µόνο στο 2% των
περιπτώσεων υποβάλλονται αιτήσεις διόρθωσης. Με τη νέα ρύθ-
µιση τίθεται σε λειτουργία το Κτηµατολόγιο όσο διαρκεί η διαδι-
κασία εξέτασης των αιτήσεων αυτών.

Ταυτόχρονα, για την ασφάλεια των συναλλαγών και την πα-
ροχή ασφάλειας δικαίου θα υπάρχει ειδική καταγραφή στο κτη-
µατολογικό φύλλο, ώστε να καθίσταται γνωστό σε οποιονδήποτε
ενδιαφέρεται ότι επί της συγκεκριµένης συνιδιοκτησίας υπάρχει
αίτηµα διόρθωσης. Αυτή και µόνο η αλλαγή αναµένεται να επι-
ταχύνει κατά δύο ολόκληρα χρόνια την πλήρη λειτουργία του
Κτηµατολογίου. 

Είναι εντελώς αόριστες και αναληθείς, κατά τη γνώµη µου, οι
ενστάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σ’ αυτό το ζήτηµα,
µε το επιχείρηµα ότι µ’ αυτόν τον τρόπο δεν ολοκληρώνεται ποτέ
το Κτηµατολόγιο. Είναι µια εικασία, όπως είπε και ο κύριος
Υπουργός, αλλά οι ενστάσεις και οι εκκρεµότητες θα πάρουν τον
δρόµο της δικαιοσύνης, όπως πρέπει, και στη συνέχεια θα ολο-
κληρωθεί πλήρως η κτηµατογράφηση. Δεν υπάρχει, λοιπόν, καµ-
µία ασάφεια σ’ αυτό το σηµείο. 

Σε µία ακόµα προσπάθεια να εισαχθούν στη διαδικασία µας
εναλλακτικοί τρόποι επίλυσης των διαφορών αναβαθµίζεται ο
ρόλος της διαµεσολάβησης. Όταν υπάρχει αµφισβήτηση για µια
ιδιοκτησία, οι δύο πλευρές µπορούν να καταφύγουν σε διαµεσο-
λάβηση και πλέον σε περίπτωση επίτευξης συµφωνίας το πρα-
κτικό του διαµεσολαβητή καταχωρείται στο κτηµατολογικό
φύλλο και διορθώνεται η κτηµατολογική εγγραφή. Μ’ αυτόν τον
τρόπο άµεσα και µε µικρό κόστος µπορεί να αποφευχθεί ένας
µακροχρόνιος και πολυδάπανος δικαστικός αγώνας µέχρι την έκ-
δοση αµετάκλητης δικαστικής απόφασης. 

Εισάγεται ο θεσµός του κτηµατολογικού εφέτη στις δευτερο-
βάθµιες δίκες που αφορούν υποθέσεις Κτηµατολογίου, ώστε να
υπάρχει εξειδικευµένη γνώση των δικαστών. Προβλέπονται υπο-
χρεωτικά ειδικά σεµινάρια για τους δικαστές και τους εφέτες. 

Για να διορθωθούν όσες εγγραφές φέρουν την ένδειξη «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη» είναι απαραίτητη η συναίνεση του ελληνικού δη-
µοσίου, που κατά κανόνα δεν έρχεται ποτέ. Προκειµένου να
ξεπεραστεί το φαινόµενο αυτό σε περίπτωση αίτησης για διόρ-
θωση προδήλου σφάλµατος, εάν το ελληνικό δηµόσιο δεν προ-
βάλει αντιρρήσεις εντός εξήντα ηµερών, το κτηµατολογικό
γραφείο υποχρεούται να διορθώσει την εγγραφή. 

Αξιοποιούνται εξειδικευµένοι επιστήµονες για την επιτάχυνση
του έργου των κτηµατολογίων. Δηµιουργείται σταθερή συνεργα-
σία µέσω της σχετικής προγραµµατικής σύµβασης µε το ΤΕΕ.
Συστήνεται εξειδικευµένη πενταµελής επιτροπή εµπειρογνωµό-
νων εντός του Ελληνικού Κτηµατολογίου που επιφορτίζεται µε
την εξέταση των όποιων νοµικών ζητηµάτων, καθώς ασκεί και την
εποπτεία της λειτουργίας των κτηµατολογικών γραφείων. Σε µη-
χανικό, εφόσον διαθέτει συγκεκριµένα προσόντα, µπορεί να χο-
ρηγηθεί ειδική άδεια και να εγγραφεί στο ειδικό µητρώο, ώστε
να θεωρείται διαπιστευµένος µηχανικός για το Κτηµατολόγιο και
να λαµβάνει τεχνικές εκθέσεις και ελέγχους τοπογραφικών δια-
γραµµάτων. 

Η διαδικασία για τη µεταβίβαση των ακινήτων στην Ελλάδα
έχει ελάχιστα βελτιωθεί τις τελευταίες δεκαετίες, παρά την πρό-
οδο της τεχνολογίας. Η δηµιουργία του ηλεκτρονικού φακέλου
του ακινήτου στην πλατφόρµα gov.gr βοηθά τον συµβολαι-
ογράφο στην εύκολη συγκέντρωση όλων των απαραίτητων εγ-
γράφων και πιστοποιητικών που απαιτούνται για τη µεταβίβαση
ακινήτων. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο εξετάζονται και νέες ψηφιακές

εφαρµογές του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το
«MyAuto» για τους ιδιοκτήτες οχηµάτων, για να έχουν όλες τις
πληροφορίες που θέλουν, το «AuditCar» για τις ελεγκτικές αρχές
ώστε να έχουν πρόσβαση στα στοιχεία των οχηµάτων, το
«MyPhoto» µε το οποίο επιτρέπεται η µεταµόρφωση και αποθή-
κευση ψηφιακών φωτογραφιών και η απεικόνιση της ιδιόχειρης
υπογραφής κάθε πολίτη για τη διευκόλυνση των συναλλαγών µε
το δηµόσιο.

Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε µια σηµαντική τροπολογία, την
1036, µε την οποία δηµιουργείται το πλαίσιο για την αποτελεσµα-
τική λειτουργία του µηχανισµού κατ’ οίκον εµβολιασµών από το
ιατρονοσηλευτικό προσωπικό τόσο των δηµόσιων δοµών πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας όσο και από το αντίστοιχο προσω-
πικό των ΟΤΑ. Αυξάνονται σηµαντικά τα ποσά που δίνονται στους
ιδιώτες γιατρούς, 50 ευρώ κατ’ οίκον, 20 ευρώ στο ιατρείο, προ-
κειµένου να αξιοποιηθούν και αυτοί στην εµβολιαστική διαδικα-
σία, η οποία γίνεται διαρκώς και πιο εύκολα προσβάσιµη στους
πολίτες. Είναι δεδοµένο ότι οι πολίτες εµπιστεύονται πιο πολύ
τον γιατρό τους και πείθονται πιο εύκολα να εµβολιαστούν. 

Τέλος, προβλέπεται αποζηµίωση και για τους φαρµακοποιούς
για τη συµµετοχή τους στην ενηµέρωση και διευκόλυνση των πο-
λιτών που προσέρχονται να προγραµµατίσουν τα ραντεβού για
το εµβόλιο.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο συνοψίζει απλές και εφαρµόσιµες λύ-
σεις σε πολύπλοκα προβλήµατα που επηρεάζουν πολύ τη ζωή
των πολιτών ,αλλά και τη συνολική πορεία της χώρας. 

Η πρόβλεψη του Υπουργείου είναι ότι σε δύο χρόνια από σή-
µερα, από το 35% της κτηµατογράφησης θα πάµε στο 90%.

Για πρώτη φορά σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα γίνονται
άλµατα στην ψηφιοποίηση και την αξιοποίηση της τεχνολογίας
στον δηµόσιο τοµέα προσβλέποντας στη στήριξη της αναπτυξια-
κής τροχιάς της χώρας µας και τη δηµιουργία ενός ελκυστικού
επενδυτικού περιβάλλοντος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιούπη.

Τον λόγο έχει η κ. Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Ψηφιακής Διακυβέρνησης αποτελεί ακόµα ένα συνονθύλευµα
νοµοθετικών παραδειγµάτων προς αποφυγή. Στο πρώτο µέρος
του µας δείχνει πώς µπορεί κανείς να ακυρώσει στην πράξη µια
σπουδαία µεταρρύθµιση, ενώ στο δεύτερο και το τρίτο πώς να
υπονοµεύσει τη σπουδαία χρησιµότητα των ψηφιακών εργαλείων
στη δηµόσια πολιτική. 

Υποστηρίζω ,λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι νοµοθετείτε
και πάλι εκ του πονηρού αφού ζητήµατα τεράστιας οικονοµικής
και κοινωνικής σηµασίας που αφορούν εκατοµµύρια πολίτες και
για τα οποία πρέπει η πολιτική να έχει τον πρώτο λόγο, τα µασκα-
ρεύετε και τα παρουσιάζετε ως αµιγώς τεχνικά, ως προβλήµατα
που δήθεν χρήζουν τεχνοκρατικής διαχείρισης αποκλειστικά.

Με το απατηλό περιτύλιγµα πιασάρικο σλόγκαν περί «ηλε-
κτρονικής διακυβέρνησης, ψηφιοποίηση, επιτάχυνση διαδικα-
σιών» και πάει λέγοντας, προσπαθείτε να θαµπώσετε τους
πολίτες που στερούνται ψηφιακής παιδείας, κύριε Πιερρακάκη,
ώστε να µην µπορούν να διακρίνουν την πολιτική ουσία. Και ποια
είναι αυτή η ουσία; Ότι και πάλι µε τα νοµοθετήµατα σας επιχει-
ρείτε αφ’ ενός να αποκρύψετε την κυβερνητική σας ανεπάρκεια,
τις καθυστερήσεις, τις αποτυχίες, τις αστοχίες και αφ’ ετέρου να
εξυπηρετήσετε τα προσκείµενα σε εσάς ιδιωτικά συµφέροντα. 

Παρουσιάζετε µάλιστα τις αποτυχίες της Κυβέρνησής σας ως
αποτυχίες του κράτους, ως δήθεν ανεπάρκειες της διοίκησης,
για τις ελλείψεις της οποίας έχετε αποκλειστική ευθύνη, για να
δικαιολογήσετε το ξεπούληµα των δηµόσιων αγαθών και υπηρε-
σιών. Το κάνατε στην τοπική αυτοδιοίκηση µε τους αναπτυξια-
κούς οργανισµούς και τους ιδιώτες µηχανικούς. Το κάνατε στην
ενέργεια µε το «φιλετάρισµα» και το ξεπούληµα της ΔΕΗ. Το κά-
νατε στην υγεία µε την µη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα στην
αντιµετώπιση της πανδηµίας. Το κάνατε στην παιδεία µε τις εί-
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κοσι πέντε χιλιάδες νέων πελατών στα κολλέγια. Το κάνατε στην
κοινωνική ασφάλιση µε τους ιδιώτες στην έκδοση των συντά-
ξεων. Και ο κατάλογος δεν έχει τέλος. Δεν θα σας γλίτωνε φυ-
σικά και το Κτηµατολόγιο!

Σαν πρώτο βήµα, λοιπόν, µε το προεδρικό διάταγµα του Ια-
νουαρίου αφαιρέσατε την αρµοδιότητα για το Κτηµατολόγιο από
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και το µεταφέρατε στο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. Για εσάς δηλαδή δεν έχει σηµασία το αντικεί-
µενο του φορέα που είναι κατ’ εξοχήν χωρικό, δηλαδή περιβαλ-
λοντικό, αλλά το µέσον που είναι ψηφιακό. Το µέσον δηλαδή
κατισχύει του ουσιαστικού αντικειµένου. Παγκόσµια πατέντα!

Υπάρχει όµως πολιτικός λόγος πίσω από αυτή τη θεσµική
στρέβλωση και πολιτική στόχευση που φαίνεται ξεκάθαρα µε
όσα επιχειρείτε τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Ας τα δούµε, λοι-
πόν. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
πήρε ένα έργο που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το είχε προχωρήσει στο
60% µε καταληκτική ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της κτηµατογρά-
φησης στις 17 Ιανουαρίου του 2020. Και εδώ και δύο χρόνια το
άφησε να βαλτώσει δίνοντας δύο χρόνια παράταση και ένα επι-
πλέον τώρα. Άρα παραπέµπει την ολοκλήρωσή της το 2023, τότε
δηλαδή που µάλλον δεν θα είναι και κυβέρνηση για να κριθεί. 

Φρόντισε ώστε οι ανοιχτές εκκρεµότητες της κτηµατογράφη-
σης να συσσωρευτούν ανεξέλεγκτα, να φτάσουν στον ουρανό.
Και έρχεται τώρα να τις µεταβιβάσει, να τις πετάξει κυριολεκτικά
στο Κτηµατολόγιο το οποίο συνεπώς δεν µπορεί να ολοκληρωθεί
ως ένα έργο µεγάλης σηµασίας για τη χώρα, αλλά κλείνει όπως-
όπως µε το άρθρο 3 του παρόντος σαν ακόµη ένα πακέτο έτοιµο
για ιδιωτικοποίηση, σαν ακόµη ένα δωράκι στα συµφέροντα.
Παλιά σας τέχνη κόσκινο, κύριοι της Κυβέρνησης!

Και δεν σας απασχολεί, βέβαια, ότι έτσι ακυρώνεται η ουσία
και ο λόγος ύπαρξης του Κτηµατολογίου. Πασχίσαµε ως κράτος
και ως κοινωνία επί πολλά χρόνια για να στήσουµε έναν φορέα,
ώστε να εξακριβώσουµε όλα τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα που
έχει το δηµόσιο αλλά και κάθε πολίτης και να τα αποτυπώσουµε
οριστικά σε έναν χάρτη. Και αυτό για να σταµατήσουν επιτέλους
οι αντιδικίες που εµποδίζουν την αξιοποίηση των ακινήτων και τις
επενδύσεις, αλλά και για να σταµατήσουν οι καταπατήσεις της
δηµόσιας περιουσίας. Άρα, αν αυτό που ετοιµάζετε εσείς δεν
µπορεί να πετύχει τους παραπάνω στόχους αφού οι εκκρεµότη-
τες θα το ακυρώνουν στην πράξη, τότε δεν είναι Κτηµατολόγιο.
Βρείτε έναν άλλο τίτλο εσείς που είστε καλοί στα σλόγκαν και
στην επικοινωνία. Πείτε το για παράδειγµα «ψηφιακό υποκατά-
στατο κτηµατολογίου» ή κάτι ανάλογο.

Βέβαια µας λέτε ότι µπορεί το 2% των ιδιοκτησιών που εµπλέ-
κονται σε ενστάσεις ή αιτήσεις διόρθωσης να στερήσει το υπό-
λοιπο καθαρό 98% τη δυνατότητα να απολαµβάνει τις νέες
ψηφιακές υπηρεσίες του Κτηµατολογίου. Είναι όµως έτσι; Όχι
δεν είναι. Δυστυχώς για σας οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Μέχρι τις
19 Ιουλίου του 2021 το 44,14% των εµπραγµάτων δικαιωµάτων
βρίσκεται εκτός προγράµµατος και πρέπει να προστεθούν και
αυτά που τα εµπλέξατε και εσείς µε τους δασικούς χάρτες. 

Πού το βρήκατε, λοιπόν, αυτό το εντυπωσιακό και εντελώς πα-
ραπλανητικό 2 προς 98; Μήπως µε το 2% αναφέρεστε µόνο στις
εκκρεµείς κτηµατογραφήσεις των µεγάλων αστικών κέντρων; Μα
τι γίνεται όµως στην υπόλοιπη χώρα; Μάλλον δεν γνωρίζουµε τι
συµβαίνει αφού δεν έχουµε ακόµη αναρτήσεις και εποµένως δεν
υπάρχουν στοιχεία για ενστάσεις ή αιτήσεις διόρθωσης. Δηµι-
ουργείτε δηλαδή ακίνητα και ιδιοκτήτες δύο ταχυτήτων, αυτών
που δήθεν εξυπηρετούνται αφού παραµένουν δέσµιοι τυχόν
εκτάσεων στο µέλλον γιατί η διαδικασία δεν ολοκληρώνεται και
αυτών που δεν εξυπηρετούνται εξαρχής. 

Επιπλέον, κύριοι Υπουργοί, δεν σας απασχολεί ούτε ότι µε τις
προβληµατικές ρυθµίσεις σας στο άρθρο 13 για τα αγνώστου
ιδιοκτήτη ακίνητα θα δηµιουργήσετε χάος αλλά και πολλά «πα-
ραθυράκια» για καταπατήσεις. Η προφανής αδυναµία του δηµο-
σίου που σκόπιµα αφήνετε υποστελεχωµένο να ερευνήσει
ουσιαστικά τα σχετικά ερωτήµατα µέσα στα ασφυκτικά περιθώ-
ρια των εξήντα ηµερών που επιβάλλετε, θα οδηγήσει σίγουρα σε
κύµα αρνητικών απαντήσεων µε αποτέλεσµα να αναγκάσετε χι-
λιάδες ιδιοκτήτες να προσφύγουν δικαστικά. Εκτός, βέβαια, και
αν οι ενδιαφερόµενοι είναι µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα, τότε

µπορεί να δούµε ως εκ θαύµατος το δηµόσιο να συναινεί µε πε-
ρίεργη ευκολία ή να σιωπά. Αυτά σας επισηµαίνει η ΕΜΔΥΔΑΣ. 

Οι εκκρεµότητες, λοιπόν, που κληροδοτείτε στο δήθεν περαι-
ωµένο Κτηµατολόγιό σας είναι πολλές. Γιατί άραγε; Μήπως γιατί
έτσι µπορείτε εύκολα να δικαιολογήσετε τον πλήρη έλεγχό του
από την Κυβέρνησή σας, αλλά και την ιδιωτικοποίησή του; Δεν
µας εκπλήσσει πια τίποτα. Ο αδιαφανής συγκεντρωτισµός και το
ξεπούληµα είναι σταθερές αξίες της πολιτικής σας.

Τον πλήρη έλεγχο, βέβαια, θα τον πετύχετε µε την περιβόητη
επιτροπή εµπειρογνωµόνων. Και αναρωτιέται κανείς γιατί δεν κα-
λύπτεστε µε την επιτροπή επίλυσης αµφισβητήσεων του άρθρου
21;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη σας παρακαλώ.
Και την ιδιωτικοποίηση θα την πετύχετε µέσω διαπιστευµένων

µηχανικών του άρθρου 23, που φυσικά θα αµείβονται από τους
πολίτες όπως ακριβώς και οι ιδιώτες που ανέλαβαν να διεκπεραι-
ώσουν τις σκόπιµα συσσωρευµένες από σας τετρακόσιες χιλιά-
δες αιτήσεις συνταξιοδότησης. Οι διαπιστευµένοι µηχανικοί θα
µπορούσαν να αποτελούν ένα χρήσιµο επικουρικό θεσµό, αλλά
εσείς θα τους χρησιµοποιήσετε ως παράλληλο µηχανισµό ως
δούρειο ίππο σε ένα ιδιωτικό κτηµατολόγιο β για να διαβρώσετε
τον δηµόσιο χαρακτήρα του Κτηµατολογίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα έργα και οι ηµέρες της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη στα πεδία του περιβάλλοντος και της χω-
ροταξίας συνθέτουν ένα πραγµατικά δυστοπικό σκηνικό. Ο
περιβαλλοντοκτόνος νόµος Χατζηδάκη που ακυρώνει την προ-
στασία περιοχών µεγάλης περιβαλλοντικής αξίας, ο χωροταξικός
σχεδιασµός του κ. Οικονόµου, που δηµιούργησε µεγάλες προσ-
δοκίες για διαδικασίες fast track, αλλά κατάφερε να καθυστερή-
σει και πολεοδοµικά σχέδια που ήταν σε εξέλιξη ενεργώντας
αποκλειστικά µε φωτογραφικές διατάξεις περί ιδιωτικών συµφε-
ρόντων, η παραποµπή των δασικών χαρτών στις καλένδες µε συ-
νεχείς πειραµατισµούς και παλινωδίες και µε ακύρωση ακόµα και
των κυρωµένων χαρτών, η συνεχής αναβολή της εφαρµογής
ηλεκτρονικής ταυτότητας των κτηρίων που φυσικά χωρίς περαι-
ωµένο Κτηµατολόγιο δεν θα ρισκάρει να αναλάβει ευθύνη κανείς
ιδιώτης µηχανικός, η µη τακτοποίηση της κατηγορίας 5 των αυ-
θαιρέτων για τα οποία σας απασχόλησαν µόνο τα προσηµει-
ωµένα στις τράπεζες αλλά όχι αυτά των δήµων, του δηµοσίου
και των φυσικών προσώπων -και πάλι εκεί ο κ. Χατζηδάκης ξέ-
χασε την υποχρέωσή του για το ψηφιακό υπόβαθρο του 2011-
και τώρα το παρόν νοµοσχέδιο για το Κτηµατολόγιο που ακυρώ-
νει µια ιστορική µεταρρύθµιση και µεταφέρει πολλαπλά προβλή-
µατα στο µέλλον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να ολοκληρώνετε,
κυρία συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Αυτά και πολλά άλλα αποδει-
κνύουν ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κάτω από βαρύ-
γδουπους τίτλους δήθεν µεταρρυθµίσεων ουσιαστικά και
συστηµατικά παραδίδει τη χώρα στα µεγάλα συµφέροντα. 

Και θα ήθελα κλείνοντας να πω στον αγαπητό συνάδελφο, κ.
Χιονίδη, ότι οι επενδύσεις θέλουν χρήσεις γης, θέλουν χωροτα-
ξία και πολεοδοµία. Δεν θέλουν αγορά οικοπέδων από χάρτες.
Εάν δεν υπάρχουν οι χρήσεις γης, µην περιµένετε και επενδύ-
σεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βι-
λιάρδος. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Καββαδάς, η κ. Γκαρά, όπως
προείπαµε, και ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κινήµατος Αλλαγής.

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι επενδύσεις, κυρία συνάδελφε, χρήµατα χρειάζονται και τί-

ποτα άλλο και χρήµατα δεν υπάρχουν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσουµε

από το ότι το σηµερινό σχέδιο νόµου αποτελεί µια ακόµη µνηµο-
νιακή υποχρέωση, αν και είναι σωστό να ολοκληρωθεί, κάποια
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στιγµή, το Κτηµατολόγιο που ξεκίνησε την περίοδο 1995 - 1999,
ενώ θεωρείται, πως θα κοστίσει συνολικά, από τότε, πάνω από
800 εκατοµµύρια ευρώ, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά αρ-
γότερα όλες τις καταθέσεις µαζί για να µην κουράζουµε.

Από την άλλη πλευρά, το Κτηµατολόγιο αναφέρεται από την
πρώτη µέρα των µνηµονίων στα έγγραφα της τρόικας, έως και
πρόσφατα, στη δέκατη αξιολόγηση, σηµειώνοντας πως στην
πρώτη επικαιροποίηση του µνηµονίου γράφονταν τα εξής: «Η Κυ-
βέρνηση επιταχύνει την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου και
συντάσσει αναφορά προόδου, συµπεριλαµβανοµένου ενός σχε-
δίου δράσης». Το καλοκαίρι του 2010, δε, προκηρύχθηκε από το
ΥΠΕΚΑ, προφανώς, συµβολικά η κτηµατογράφηση του υπολοί-
που της χώρας, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, προφανώς
όχι από ενδιαφέρον για τη χώρα αλλά λόγω της εντολής που δό-
θηκε από το ΔΝΤ. 

Στην πέµπτη αξιολόγηση, τώρα, του ΔΝΤ από τον Δεκέµβρη
του 2011 και στο πρώτο µνηµόνιο αναφερόταν, πως θα έπρεπε
να επιταχυνθεί το πρόγραµµα του Κτηµατολογίου µε την άµεση
καταχώρηση τεσσάρων εκατοµµυρίων δικαιωµάτων, να ψηφιο-
ποιηθούν τα υποθηκοφυλακεία και να µεταφερθούν όλα τα χρή-
µατα στο Κτηµατολόγιο έως το 2015, ενώ η όλη διαδικασία να
τελειώσει το 2020. Το 2020 πέρασε, βέβαια, και δεν έχει τελει-
ώσει ακόµη τίποτα. 

Στο δεύτερο µνηµόνιο, αναφερόταν η δηµοπράτηση των περί-
που δεκαπέντε εκατοµµυρίων εναποµεινάντων δικαιωµάτων, έως
το τέλος του 2012, ενώ επαναλαµβανόταν η υποχρέωση ενός
πλήρους κτηµατολογικού µητρώου και γραφείων σε όλη τη
χώρα, έως το 2020. Παράλληλα, υπήρξε προσπάθεια επιτάχυν-
σης των δασικών χαρτών µε τον ν.4164/2013, ενώ αναφερόταν,
ως η δέκατη νοµοθετική προσπάθεια για το Κτηµατολόγιο έως
τότε, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Όπως αναγραφόταν, δε, στην σύµβαση του τρίτου µνηµονίου,
έως τον Ιούλιο του 2016, θα είχε εφαρµοστεί ο δασικός νόµος
και θα είχε καταρτιστεί το σχέδιο λειτουργίας κτηµατολογικών
γραφείων σε όλη τη χώρα, κάτι που ήταν τότε προαπαιτούµενο
των µνηµονίων, µε κοινοτική χρηµατοδότηση έως 85 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για το υπόλοιπο της κτηµατογράφησης. 

Στην πρόσφατη δέκατη αξιολόγηση, τώρα, γράφεται πως θα
επιτευχθεί η οριστικοποίηση του 95% όλων των χαρτών έως το
πρώτο εξάµηνο του 2022, ενώ καθυστέρησε, λόγω των παρατά-
σεων που δόθηκαν από τους δανειστές µε την πανδηµία. 

Αναφέρεται, επίσης, ότι αυτή τη στιγµή, το 50% της χώρας
έχει εγκεκριµένους χάρτες και έχει ανοίξει το 28% των κτηµατο-
λογικών γραφείων, επτά γραφεία και δεκαεννιά  υποκαταστή-
µατα. 

Σε κάθε περίπτωση φαίνεται ,πως ναι µεν, οι δανειστές έχουν
αρχείο των παγίων τουλάχιστον του κράτους, αλλά το δηµόσιο
όχι. Όπως έχουµε τονίσει, στις συζητήσεις του απολογισµού και
ισολογισµού του κράτους, δεν καταγράφονται τα πάγια του δη-
µοσίου και δεν υπάρχει αρχείο παγίων, ενώ το έχει επιβεβαιώσει
και το Ελεγκτικό Συνέδριο. Δεν συνιστά, αλήθεια, αυτό προτε-
ραιότητα; Για αυτά δεν ισχύει το «όλα στο φως», που είπε προ-
ηγουµένως ο Υπουργός;

Ειδικότερα, στην έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου για το
2018, αναφέρεται ότι ο συνολικός αριθµός των ακινήτων που έχει
στην κατοχή της η ΕΤΑΔ ανέρχεται σε περίπου εβδοµήντα επτά
χιλιάδες, εκ των οποίων, µόνο για τα δύο χιλιάδες πεντακόσια εί-
κοσι εννιά έχει πραγµατοποιηθεί εκτίµηση της εύλογης αξίας
τους. Στα εβδοµήντα επτά χιλιάδες, λοιπόν, συνολικά έχουν µόνο
αξιολογηθεί τα δύο χιλιάδες πεντακόσια είκοσι εννιά. Δεν είναι
ντροπή; Δεν αποτελεί προτεραιότητα; 

Στον ισολογισµό, δε, της ΕΤΑ του 2018, εµφανίζεται να έχει
εβδοµήντα µία χιλιάδες πεντακόσια ακίνητα αξίας 900 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, δηλαδή, κάτω από 13.000 ευρώ το καθένα. Είναι
δυνατόν, όταν πρόκειται για διακόσια δέκα τουριστικά ακίνητα,
όπως ξενοδοχεία, µαρίνες, χιονοδροµικά, γκολφ και λοιπά, οχτώ
ολυµπιακά και περίπου εβδοµήντα χιλιάδες τίτλους ακινήτων της
ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου;

Όσον αφορά δε η µέση λογιστική αξία των εκάστοτε είκοσι
τριών ακινήτων του ΤΑΙΠΕΔ, µπορεί να είναι 322 ευρώ και η συ-
νολική 36.659; Πώς είναι δυνατόν να δικαιολογηθεί κάτι τέτοιο,

322 ευρώ για ένα ακίνητο; Αυτά δεν αποτελούν προτεραιότητα;
Όπως είχαµε τονίσει, δεν είναι ληστεία και ποινικό αδίκηµα η

µεταβίβαση χωρίς αποτίµηση των παγίων του δηµοσίου στο
υπερταµείο των ξένων και ειδικά στην ΕΤΑ σε µια ξένη οντότητα;
Φαίνεται πάντως πως οι δανειστές, αφού πήραν ό,τι είχε και δεν
είχε το κράτος, ενδιαφέρονται πλέον για την ακίνητη περιουσία
των ιδιωτών, κάτι που µε το παρόν, σύστηµα χωρίς την ψηφιο-
ποίησή της, είναι πολύ δύσκολο. 

Πώς θα κάνουν ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και µεταβιβά-
σεις µε ένα κουµπί από κάποια offshore χωρίς να έχουν ψηφιο-
ποιηθεί τα σπίτια των Ελλήνων; Δύσκολο είναι, πολύ δύσκολο.
Οπότε για αυτό το απαιτούν, ενώ η Κυβέρνησή µας το παρου-
σιάζει σαν δική της επιτυχία. 

Όσον αφορά, δε, στη σύνδεση του TAXIS µε το Κτηµατολόγιο,
κατά τις πληροφορίες µας, είναι αυτονόητος ο λόγος. Είναι η συ-
νέχιση της ληστείας των Ελλήνων, για την οποία, άλλωστε, ψη-
φίστηκε ο νέος πτωχευτικός νόµος-έκτρωµα. Προφανώς η
τρόικα µε τα µνηµόνια της, οι θεσµοί αργότερα και η ενισχυµένη
εποπτεία, σήµερα, µε τις αξιολογήσεις της, µε αλλαγές ονοµά-
των, δηλαδή, για να µην καταλαβαίνουν οι πολίτες πως τίποτα
δεν έχει αλλάξει -απολύτως τίποτα δεν έχει αλλάξει, τα µνηµόνια
συνεχίζονται- δεν ενδιαφέρονται για τη σωστή οργάνωση του δη-
µοσίου, αλλά για τη λεηλασία της Ελλάδας και των Ελλήνων. 

Όπως λέγαµε, άλλωστε, από την αρχή της υπαγωγής της Ελ-
λάδας στο ΔΝΤ από το ΠΑΣΟΚ, όταν δεν χρεοκοπεί επίσηµα µια
χώρα, χρεοκοπούν οι πολίτες της, αφού αυτοί αναλαµβάνουν την
αποπληρωµή των χρεών της, που, δυστυχώς, συνεχίζουν να αυ-
ξάνονται, µε τη σηµερινή Κυβέρνηση να προσθέτει ακόµη περισ-
σότερα, πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, µέσα σε δύο µόλις
χρόνια, παρά το ξεπούληµα. 

Συνεχίζοντας δεν θα αναφερθούµε στα άρθρα του νοµοσχε-
δίου, αφού έχουν αναλυθεί ήδη από τον εισηγητή µας, υπενθυ-
µίζοντας µόνο το µεγάλο θέµα που υπάρχει µε τους δασικούς
χάρτες, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, µε αποτέλεσµα να
έχουν επαναστατήσει οι πολίτες στην επαρχία. 

Στις διατάξεις για την ψηφιοποίηση για το 5G, καθώς, επίσης,
για τα κίνητρα σε οπτικοακουστικές παραγωγές κ.λπ.., έχει ανα-
φερθεί ο συνάδελφος. Επιπλέον, στη λειτουργία της Γενικής Δι-
εύθυνσης Κυβερνοασφάλειας όλο το εικοσιτετράωρο στο άρθρο
34, η οποία προφανώς χρειάζεται. 

Ειδικά στις διατάξεις που αφορούν στην προώθηση κεραιών
5G και την κατά παρέκκλιση δόµηση και τις αµοιβές της ΕΕΠ για
έγκριση, στα άρθρα 42 έως 45, ποιο θα είναι το πραγµατικό οι-
κονοµικό όφελος; Δεν υπάρχει κάποια κοστολόγηση από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους ή οποιαδήποτε άλλη αναφορά.
Ποτέ δεν καταθέτει εδώ σωστές κοστολογήσεις. Αλήθεια, λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν, όσον αφορά το 5G, θέµατα υγείας ή οπτικής
ρύπανσης από αυτή την κατά παρέκκλιση ανέγερση κεραιών; Σί-
γουρα, πάντως, δεν πρόκειται για ισχυρισµούς γραφικών, αφού
το θέµα απασχολεί την Ελβετία και πολλές άλλες δυτικές χώρες,
καταθέτοντας αργότερα ανάλογα δηµοσιεύµατα στα Πρακτικά. 

Τέλος, ασφαλώς, δεν είναι αυτό το νοµοσχέδιο που έχει άµεση
ανάγκη σήµερα η Ελλάδα, αλλά µάλλον, οι δανειστές και κάποια
άλλα εγχώρια συµφέροντα, επιχειρηµατικά συµφέροντα. 

Φυσικά, δεν είµαστε αντίθετοι στην οργάνωση της δηµόσιας
διοίκησης, όπως αναφέρουµε και στο πρόγραµµά µας, αλλά θα
πρέπει να επιτευχθεί προς όφελος των πολιτών και της παραγω-
γής, όχι των κερδοσκόπων ακίνητης περιουσίας και των επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων στα πλαίσια αλλαγής του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος της Ελλάδας που προωθούν όλες οι κυβερνήσεις
των µνηµονίων, όλες ανεξαιρέτως!

Περαιτέρω, σε κάποια άλλα θέµατα, το ασφαλιστικό που προ-
ωθεί η Κυβέρνηση µε ύπουλο τρόπο, λίγο πριν το κλείσιµο της
Βουλής, είναι ένα ακόµη έγκληµα εις βάρος των Ελλήνων, ενώ
δεν καταλαβαίνουµε τον λόγο, αφού το υφιστάµενο του κ. Βρού-
τση -σύµφωνα µε την αναλογιστική µελέτη που είχε καταθέσει
τότε, τον Φεβρουάριο του 2020, καθώς επίσης, µε τη µελέτη
επάρκειας των συντάξεων- ήταν απολύτως βιώσιµο. 

Μέχρι στιγµής, πάντως, δεν έχουµε δει ανάλογες µελέτες για
το καινούργιο, περιµένοντας να τις καταθέσει η Εθνική Αναλογι-
στική Αρχή. Δεν το έχει κάνει ακόµη, το περιµένουµε, ενώ εξ
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όσων υπολογίζουµε θα έχει ως αποτέλεσµα τη δηµιουργία ενός
τεράστιου δηµοσιονοµικού κενού δεκάδων δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που θα οδηγήσει σε µία ακόµη χρεοκοπία την πατρίδα
µας. 

Από την άλλη πλευρά, δεν είναι δυνατόν να προωθεί ο Υπουρ-
γός την τοποθέτηση των επικουρικών συντάξεων σε επενδυτικά
προϊόντα, που ασφαλώς, δεν υπάρχουν στην Ελλάδα. Δεν
έχουµε κανένα σωστό χρηµατιστήριο για τέτοιου είδους προ-
ϊόντα. Οπότε, θα επιλεγεί η επένδυση σε ξένα, µε αποτέλεσµα
να ακολουθήσει η εκροή χρηµάτων στο εξωτερικό, µειώνοντας
ακόµη περισσότερο την ήδη προβληµατική ρευστότητα της
χώρας µας. 

Τέλος, πώς είναι δυνατόν –αλήθεια- να εγγυάται το δηµόσιο
για τυχόν επενδυτικές ζηµίες των συντάξεων; Όλοι εµείς δεν εί-
µαστε το δηµόσιο µε τους φόρους που πληρώνουµε; Πώς έχει
το θράσος–πραγµατικά θράσος!- ο Υπουργός των ειδικών απο-
στολών εκκαθάρισης και ξεπουλήµατος της χώρας να εγγυάται
αποδόσεις «τύπου Μάντοφ» από 43% έως 68%, όπως θα κατα-
θέσουµε στα Πρακτικά; Δεν ξέρει τι έχει συµβεί µε τον κ. Μάν-
τοφ; 

Φυσικά, θα επανέλθουµε πολλές φορές στο θέµα ελπίζοντας
να συνδράµουν στο να εµποδιστεί το έγκληµα όλα τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, αφού είναι η υποχρέωσή µας απέναντι στην
πατρίδα µας και στα παιδιά µας. 

Σε σχέση, τώρα, µε την αύξηση 2% του βασικού µισθού, που
ανήγγειλε ο κ. Χατζηδάκης, ανερυθρίαστα ως συνήθως, πρόκει-
ται προφανώς για εµπαιγµό των εργαζοµένων. Αρκεί να δει κα-
νείς τις αυξήσεις στα λαχανικά –πάνω από 30%-, στα υπόλοιπα
τρόφιµα, στη βενζίνη και ούτω καθεξής. Μπορεί να διατηρείται
ο επίσηµος πληθωρισµός χαµηλά µε διάφορα τεχνάσµατα, γνω-
στά σε όλους µας, αλλά ασφαλώς οι πολίτες διαπιστώνουν τη
ραγδαία µείωση της αγοραστικής αξίας των εισοδηµάτων τους,
η οποία, φυσικά, είναι κατά πολύ µεγαλύτερη του 2% της αύξη-
σης που δίνει ο κύριος Υπουργός. 

Σηµαντικό θέµα είναι, επίσης, το νερό όπου αντί η Κυβέρνηση
να κατασκευάζει φράγµατα, γνωρίζοντας την έλλειψή του στις
αγροτικές καλλιέργειες, που συνεχώς κλιµακώνεται, τη λειψυ-
δρία δηλαδή, προωθεί το ξεπούληµα των εταιρειών ύδρευσης
σηµειώνοντας πως όπου δροµολογήθηκε, η τιµή του νερού εκτο-
ξεύθηκε στα ύψη µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα. 

Έχουµε γράψει πάρα πολλές αναλύσεις για το θέµα τονίζον-
τας πως το νερό αποτελεί τη µεγαλύτερη πλουτοπαραγωγική
πηγή του µέλλοντος, ενώ ήδη διεξάγονται πόλεµοι για την κα-
τοχή του. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να σχεδιάζεται το ξεπούληµα του,
όπως των υπολοίπων κοινωφελών δικτύων της χώρας, που επο-
φθαλµιούν ,προφανώς, οι κερδοσκόποι, για παράδειγµα, το δί-
κτυο ηλεκτροδότησης των νοικοκυριών του ΔΕΔΔΗΕ µε πάγια
σχεδόν 5 δισεκατοµµύρια, πολύ περισσότερο αφού θα χρησιµο-
ποιηθεί για τη νέα τεχνολογία του 5G, ενώ είναι µια απόλυτα κερ-
δοφόρα επιχείρηση και το πλέον πολύτιµο περιουσιακό στοιχείο
της ΔΕΗ. 

Όταν θα συµβεί αυτό, αφού αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται
να αφήσει τίποτα όρθιο, πόσω µάλλον, όταν σπαταλάει χρήµατα
µε δανεικά σαν να µην υπάρχει αύριο –όπως το 2004 - 2009 µε
τα γνωστά οδυνηρά αποτελέσµατα που θα πληρώνουν, δυστυ-
χώς, πολλές γενιές Ελλήνων, τα παιδιά µας και τα παιδιά των παι-
διών µας-, οι τιµές του ηλεκτρισµού θα ακολουθήσουν επίσης
µια έντονα ανοδική πορεία, όπως έχει διαπιστωθεί σε όλες τις
χώρες που δροµολογήθηκε κάτι ανάλογο, ακόµη και στη Γερµα-
νία, µε αποτέλεσµα να επανακρατικοποιούν τις αντίστοιχες
«ΔΕΗ» τους. 

Ειλικρινά, λυπάµαι που το λέω, λυπούµαστε που το λέµε συ-
νεχώς και µας στενοχωρεί ιδιαίτερα, αλλά δυστυχώς, αυτή η Κυ-
βέρνηση δεν είναι απλά ανεπαρκής αλλά επικίνδυνη, αφού
επιταχύνει, ήδη, την αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της
Ελλάδας, µε τελικό αποτέλεσµα να µετατρέψει όλους τους Έλ-
ληνες σε φθηνούς εξαθλιωµένους σκλάβους χρέους της Γερµα-
νίας. 

Δεν θα διστάσει, δε, καθόλου να παραδώσει ακόµη και εθνική
κυριαρχία στους Τούρκους, για να µπορεί να συνεχίσει να δανεί-

ζεται. Αυτό είναι που την ενδιαφέρει,  να µπορεί να συνεχίζει να
δανείζεται, ενώ πρόκειται για τη µοναδική Κυβέρνηση που ενώ
οδηγεί τη χώρα από το κακό στο χειρότερο –στην υγεία, στην οι-
κονοµία, στα εθνικά, σχεδόν παντού-, θριαµβολογεί, µε εντυπω-
σιακό θράσος, θράσος µε την έννοια πως παρουσιάζει τις
απίστευτες αποτυχίες της, ως δήθεν επιτυχίες, µε την επιδοτού-
µενη φυσικά υποστήριξη των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Ακόµη και για τα δάνεια του Ταµείου Ανασυγκρότησης -για τα
οποία ο Πρωθυπουργός είπε πως θα προσπαθήσει να µην πάρει-
έχει δώσει περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου µας ως εγγύηση,
υπογράφοντας µια σκανδαλώδη σύµβαση που θα συζητηθεί
αύριο, την οποία µάλλον δεν έχει διαβάσει καν ο αρµόδιος
Υπουργός. 

Στο πλαίσιο αυτά, εάν οι πολίτες συνεχίσουν να σκύβουν το
κεφάλι έχοντας, δυστυχώς, πεισθεί από την προδοσία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πως δεν υπάρχει εναλλακτική λύση –του κ. Τσίπρα, για να
το λέµε πιο αντικειµενικά-, θα βιώσουν πρωτόγνωρες καταστά-
σεις, ενώ λόγω του µαζικού δανεισµού των διδύµων ξανά ελλειµ-
µάτων και των διδύµων χρεών, το επόµενο πολύ σκληρό
µνηµόνιο είναι δεδοµένο, χωρίς καµµία διάθεση καταστροφολο-
γίας. Είναι η πραγµατικότητα που θα την δούµε σύντοµα. 

Κλείνοντας, θέλουµε να τονίσουµε, ξανά, πως λύσεις υπάρ-
χουν, ειδικά για µία πάµπλουτη, προικισµένη χώρα όπως είναι η
Ελλάδα µας. Εθνικό όραµα δεν υπάρχει, σχέδιο δεν υπάρχει ούτε
µια κυβέρνηση που να λειτουργεί πραγµατικά προς όφελος των
πολιτών, ελπίζοντας να το καταλάβουν οι Έλληνες προτού είναι
πολύ αργά, προτού επιβληθεί το νέο µνηµόνιο που θα είναι κατά
πολύ πιο οδυνηρό σε σχέση µε όλα τα προηγούµενα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βιλιάρδο. 
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην Υπουργό Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων κ. Κεραµέως, για να αναπτύξει την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1038 και ειδικό 24, αρµοδιότητας του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Αµέσως µετά θα ακολουθήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων κ. Συρίγος, για να τοποθετηθεί επί ενός άρθρου
της τροπολογίας.

Κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλησπέρα και ζητώ συγγνώµη

για τη διακοπή.
Η τροπολογία που έχουµε καταθέσει εµπροθέσµως έχει τρεις

πτυχές. Η πρώτη, έχει να κάνει µε την επαναλειτουργία των εκ-
παιδευτικών δοµών στο πλαίσιο της πανδηµίας. Η δεύτερη
πτυχή, έχει να κάνει µε τα µουσουλµανικά ιεροσπουδαστήρια της
Θράκης και τα Βακούφ Ρόδου και Κω. Και η τρίτη πτυχή ,έχει να
κάνει µε τους ειδικούς λογαριασµούς κονδυλίων έρευνας, στην
οποία πτυχή θα τοποθετηθεί αναλυτικά ο αρµόδιος Υφυπουργός
κ. Συρίγος. 

Έρχοµαι, λοιπόν, πρώτα απ’ όλα στην επαναλειτουργία των
σχολικών µονάδων. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω όλοι
µας θέλουµε τα σχολεία µας να λειτουργήσουν διά ζώσης, κα-
νονικά, τον Σεπτέµβριο και επίσης όλοι µας θέλουµε όλο το εκ-
παιδευτικό προσωπικό της χώρας, µαθητές, εκπαιδευτικοί, όλοι
να λειτουργήσουν σε ένα πλαίσιο της µέγιστης δυνατής ασφά-
λειας. 

Επίσης, όλοι θέλω να πιστεύω ότι θεωρούµε το εµβόλιο το πιο
σηµαντικό όπλο που έχουµε κατά αυτής της πρωτοφανούς υγει-
ονοµικής κρίσης. Και θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι πάνω
από το 75% των εκπαιδευτικών µας έχουν ήδη εµβολιαστεί και
θα ήθελα δηµοσίως να τους ευχαριστήσω πάρα πολύ γι’ αυτό. 

Όµως, θα ήθελα να τονίσω ότι αυτό δεν αρκεί. Χρειαζόµαστε
και άλλους και χρειαζόµαστε και άλλους, προκειµένου να δια-
σφαλίσουµε την ασφάλεια που χρειάζεται ακριβώς το σχολείο
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µας για όλη την εκπαιδευτική κοινότητα. 
Η τροπολογία, λοιπόν, που έχουµε καταθέσει, προβλέπει το

αυτονόητο. Προβλέπει ένα πλαίσιο ασφαλούς επιστροφής για
την εκπαιδευτική κοινότητα. Προβλέπει ότι οι εκπαιδευτικοί µας
µπορούν να προσέρχονται στο σχολείο, είτε πλήρως εµβολια-
σµένοι και αν δεν είναι πλήρως εµβολιασµένοι, θα πρέπει να κά-
νουν εργαστηριακά τεστ –το τονίζω, εργαστηριακά τεστ-
προκειµένου να µπορούν να προσέρχονται και να πετύχουµε
αυτό το οποίο θέλουµε όλοι, που είναι αυτό το ασφαλές περι-
βάλλον.

Προβλέπει, επίσης, ένα πλαίσιο πολύ πιο γρήγορων προσλή-
ψεων, σε περίπτωση που κάποιος νοσήσει και χρειαστεί να απου-
σιάσει, µία έξτρα διαδικασία -άµα θέλετε- από πίνακες ήδη
καταρτισµένους, προκειµένου ακριβώς πολύ γρήγορα, µε γρή-
γορες διαδικασίες να αναπληρώνονται τυχόν κενά. Αυτά σχετικά
µε τη διαδικασία που προβλέπει για τα σχολεία.

Μία κουβέντα για τα µουσουλµανικά ιεροσπουδαστήρια της
Θράκης. Με την τροπολογία εφαρµόζονται βασικά οι ίδιες προ-
βλέψεις που ισχύουν στα εκκλησιαστικά σχολεία και για το εκ-
παιδευτικό προσωπικό των µουσουλµανικών ιεροσπουδαστηρίων
της Θράκης.

Σχετικά µε τα Βακούφ Ρόδου και Κω -και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- η συγκεκριµένη ρύθµιση κλείνει ένα σηµαντικό νοµο-
θετικό κενό. Βασική αρχή είναι η ανάγκη διαφάνειας στην οικο-
νοµική λειτουργία αυτών των οργανισµών. Αποσαφηνίζεται,
λοιπόν, η νοµική προσωπικότητα των οργανισµών διαχείρισης,
είναι µη κρατικά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µε κοινωφελή
σκοπό και κυρίως τη διατήρηση, συντήρηση και λειτουργία των
µουσουλµανικών µνηµείων και τα λοιπά. Η διοίκησή τους αποτε-
λείται από Έλληνες µουσουλµάνους της Ρόδου και της Κω. Ο
πρόεδρος και ο διαχειριστής υποβάλλουν «πόθεν έσχες». Προ-
βλέπεται η δυνατότητα να απευθύνονται στο Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους για ζητήµατα που τους αφορούν. Με λίγα λόγια,
προβλέπεται ένα σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο για τη λειτουργία
ακριβώς αυτών των οργανισµών προς όφελος όλων και συγκε-
κριµένα των Ελλήνων µουσουλµάνων της Ρόδου και της Κω,
αλλά και ευρύτερα των τοπικών κοινωνιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Συ-

ρίγο, έχετε τον λόγο εσείς για να τοποθετηθείτε επί ενός άρθρου
της τροπολογίας που είπατε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για το θέµα που αφορά στους ειδικούς λογαρια-
σµούς κονδυλίων έρευνας.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξεκαθαρίστε λίγο αν είναι
άρθρο της τροπολογίας ή του νόµου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Της τροπολογίας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Της τροπολογίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Υπάρχει και άλλο άρθρο στον νόµο, ανα-
φέροµαι στην τροπολογία.

Το θέµα των ειδικών λογαριασµών κονδυλίων έρευνας έχει
δεχθεί πολλές νοµοθετικές ρυθµίσεις στο πέρασµα πολλών ετών
από το 1997. Υπενθυµίζω ότι σε πρώτη φάση υπήρχε υποχρέωση
όσων ακαδηµαϊκών είχαν ελευθέριο επάγγελµα να αποδίδουν το
30% των ακαθαρίστων εσόδων τους. Ακολούθως αυτό το 2000
έγινε 5%, 10%, ή 15% επί των ακαθαρίστων εσόδων αναλόγως
του αντικειµένου, αν δηλαδή σχετιζόταν µε δικαιώµατα που
έπαιρναν από βιβλία ή µε εργασίες που σχετίζονταν άµεσα µε το
ελευθέριο επάγγελµα. Και ακολούθως, µε ρύθµιση του 2017 υπο-
λογίζεται στο 7% επί των καθαρών πλέον εσόδων.

Κάποιοι ΕΛΚΕ είχαν προχωρήσει, ήταν προσεκτικοί και όλα
αυτά τα χρόνια προχωρούσαν και πίεζαν τα µέλη ΔΕΠ για να κα-
ταβάλουν τα χρήµατά τους. Η πλειοψηφία, όµως, των ΕΛΚΕ δεν

είχε δείξει την απαιτούµενη τυπικότητα για πάρα πολλά χρόνια,
µε αποτέλεσµα να συσσωρευθούν αρκετά µεγάλα ποσά, αρκετά
µεγάλα χρέη. Υπήρχαν, όµως, ασάφειες στον τρόπο του υπολο-
γισµού.

Τελικώς, τον Νοέµβριο του 2020 µε υπουργική απόφαση που
πέρασε ο προκάτοχός µου, ο κ. Βασίλης Διγαλάκης, ορίστηκε µε
απολύτως σαφή τρόπο η διαδικασία µε την οποία οι ΕΛΚΕ µπο-
ρούσαν επιτέλους να διεκδικήσουν αυτά τα ποσά από τα µέλη
ΔΕΠ. Και εστάλησαν οι πρώτες πράξεις προσδιορισµού οφειλής
τον Δεκέµβριο του 2020.

Ακολούθως εστάλησαν οι πράξεις προσδιορισµού οφειλής
προς όλους εκείνους οι οποίοι όφειλαν από το 2000 µέχρι το
2017. Όταν εστάλησαν, διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: Το πρώτο
ήταν ότι µετά από την πάροδο είκοσι ενός ετών πάρα πολλοί από
τους υπόχρεους, από τους φερόµενους ως υπόχρεοι, δεν διέθε-
ταν τα απαιτούµενα µέσα αποδείξεως, προκειµένου να διαπιστω-
θεί αν ήταν όντως από ελευθέριο επάγγελµα ή αν αυτά τα έσοδα
προέρχονταν από άλλες πηγές, παραδείγµατος χάριν µετοχές,
συµµετοχές σε εταιρείες και τα λοιπά, που δεν σχετίζονταν,
όµως, µε την επιστηµονική τους ιδιότητα.

Υπενθυµίζεται ότι βάσει της ισχύουσας νοµοθεσίας κάθε πο-
λίτης είναι υποχρεωµένος να κρατά επί πενταετία τα φορολογικά
του στοιχεία -είναι ο χρόνος παραγραφής των φορολογικών
απαιτήσεων- και αντιστοίχως, υπήρχε πρόβληµα και µε το σύ-
στηµα TAXIS. Ενδεικτικά θα σας πω ότι εµείς διεκδικούσαµε από
το 1999, το σύστηµα TAXIS δεν διέθετε καθόλου στοιχεία για
αυτό το θέµα πριν το 2003. Εποµένως, όποιος αµφισβητούσε
αυτά τα ποσά ήταν αδύνατον να µπορέσει να το αποδείξει και
έτσι επλήττετο το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα της
προηγούµενης ακροάσεως.

Ένα άλλο πρόβληµα ήταν -κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµη-
ήταν ότι πολλοί από τους υπόχρεους είχαν ήδη αποβιώσει. Στη
συγκεκριµένη περίπτωση, οι οφειλές προς τους ΕΛΚΕ είναι προ-
σωποπαγείς. Υπήρχε ένα τεράστιο πρόβληµα, διότι πήγαιναν σε
απογόνους να τα πάρουν, στους κληρονόµους, οι οποίοι δεν ήξε-
ραν τι γινόταν και υφίστατο µία αντικειµενική αδυναµία προσδιο-
ρισµού από τους κληρονόµους.

Με δεδοµένα αυτά τα προβλήµατα, κρίθηκε ότι η εικοσαετία
δεν µπορούσε να θεωρηθεί ότι ήταν εύλογη προς την αρχή της
αναλογικότητας και θα σας πω µόνο ένα ενδεικτικό σηµείο: Διεκ-
δικούσαµε απαιτήσεις 10 ευρώ, 15 ευρώ, 20 ευρώ που ανάγον-
ταν στο 1999 ή το 2000. Σύµφωνα µε το άρθρο 111 του Ποινικού
Κώδικα, εάν κάνω κακούργηµα, που δεν τιµωρείται µε ισόβια κά-
θειρξη, αυτό παραγράφεται µετά την πάροδο δεκαπενταετίας.
Τα 12 ευρώ, ή τα 15 ευρώ, ή τα 2 ευρώ που ήταν του 1999 δεν
µπορούσαν να παραγραφούν.

Έτσι, εκείνο το οποίο κάνουµε είναι να ακολουθούµε τις δια-
δικασίες που υπάρχουν. Επί παραδείγµατι, ο ν.4820/2021 ως
προς την οργάνωση και τη λειτουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου
ρυθµίζει ότι όλοι οι φορείς του δηµοσίου είναι υποχρεωµένοι να
τηρούν αρχεία για δέκα έτη, ενώ τυχόν αξίωση για αναζήτηση
τυχόν διαχειριστικού ελλείµµατος παραγράφεται µετά την πά-
ροδο δέκα ετών.

Για την ορθή τήρηση, λοιπόν, της διαδικασίας εισπράξεως των
εν λόγω απαιτήσεων από τους υπόχρεους µεταφέραµε τη διαδι-
κασία στα τελευταία δέκα έτη, δηλαδή ξεκινάει από την 1-1-2010
και µε αυτόν τον τρόπο και οι υπόχρεοι µπορούν εύκολα να ανα-
ζητήσουν στους φορείς του δηµοσίου τα σχετικά έγγραφα τα
οποία χρειάζονται για να αποδείξουν τους ισχυρισµούς τους.
Είναι σύµφωνη προς τις αρχές της ασφάλειας δικαίου και της εµ-
πιστοσύνης του διοικούµενου προς το κράτος να µπορεί να απο-
δείξει αυτό το οποίο ισχυρίζεται.

Παράλληλα, δώσαµε τη δυνατότητα -που δεν υπήρχε µε την
προηγούµενη ρύθµιση- σε όσους έχουν πληρώσει µεγαλύτερα
ποσά από αυτά που όφειλαν βάσει του 7%, υπολογισµένου επί
των καθαρών εσόδων –είχαν πληρώσει το 15% επί των ακαθαρί-
στων- να µπορούν να συµψηφίσουν αυτά τα ποσά για την τελευ-
ταία πενταετία. Ήταν ένα χρονικό όριο το οποίο πηγαίνει,
συµβαδίζει µε τον Αστικό Κώδικα ως προς τις απαιτήσεις οι
οποίες έχουν δοθεί για τη µη παραγραφή απαιτήσεων οι οποίες
έχουν δοθεί σε µη οφειλόµενα.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Θα παρακαλέσω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
να παραµείνει στα έδρανα, διότι ήδη έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον
για διατύπωση ερωτηµάτων από τον κ. Χήτα –τα λέω µε τη σειρά
που σηκώθηκαν τα χέρια- από τον κ. Κάτση και τον κ. Κατρίνη.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Όχι, εγώ, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Φάµελλος
θέλει να µιλήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, ο κ. Φάµελ-
λος, ενιαία είναι η Κοινοβουλευτική Οµάδα.

Πριν, όµως, ξεκινήσουµε αυτό τον κύκλο, κύριε Χήτα, ένα
λεπτό έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Μπουκώρος.

Είχατε ζητήσει, κύριε Μπουκώρο, τον λόγο για µια παρέµβασή
σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τις ερωτήσεις,
για να µη διακόπτω τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, ο κ. Χήτας,
ο κ. Φάµελλος, ο κ. Κατρίνης και µετά ο κ. Μπουκώρος και αν
υπάρχει κάποιος άλλος από άλλη Κοινοβουλευτική Οµάδα που
θέλει να ρωτήσει.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν πρόλαβε να ξηµερώσει, κυρία Κεραµέως, πάλι εδώ είµα-

στε. Τρεις µέρες ήµασταν εδώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)
Είναι ευχάριστο, λοιπόν, όταν πιάνει κανείς στα χέρια του µια

τροπολογία και βλέπει προσλήψεις. Εντάξει, ποιος δεν θέλει να
προσλαµβάνονται οι άνθρωποι, αναπληρωτές εκπαιδευτικοί,
µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και τα λοιπά;

Θέλω να πω το εξής: Λέτε εδώ ότι στην περίπτωση που εκείνοι,
µόνιµοι, απασχολούµενοι και τα λοιπά δεν έχουν κάνει το εµβόλιο,
δεν θα προσλαµβάνονται και τους βάζετε να κάνουν PCR ή rapid
test. Όταν νοµοθετείτε, θα πρέπει να ξέρετε ότι µπορεί να εφαρ-
µοστεί στην πράξη. Το κάνετε και µε τους φοιτητές που δεν θα
έχουν δικαίωµα εισόδου στα πανεπιστήµια από τον Σεπτέµβριο,
το κάνετε και µε τους καθηγητές. Όπως είπατε, είστε ικανοποι-
ηµένοι γιατί το 70% έχει ήδη εµβολιαστεί, άρα, η συντριπτική πλει-
οψηφία και ίσως το νούµερο να µεγαλώσει και µπράβο. Πώς αυτοί
οι άνθρωποι θα δίνουν 20 ευρώ, 30 ευρώ, ή 40 ευρώ τη µέρα για
να πηγαίνουν στη δουλειά τους οι µεν ή να παρακολουθούν το µά-
θηµα οι φοιτητές; Οι φοιτητές, που υπάρχουν παιδάκια τα οποία
ζουν µε 100 ευρώ τον µήνα ή δουλεύουν µεροκάµατο. Πώς; Στην
πράξη, όχι νοµοθετώ τιµωρητικά, γιατί ουσιαστικά τους τιµωρείτε.

Επίσης, δεύτερη ερώτηση, εδώ λίγο τρόµαξα, κυρία Υπουργέ:
Λέει στο β’ εδάφιο στο τέλος του άρθρου 1 «µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων» -καλή ώρα, δική σας
απόφαση- δύναται να καθορίζονται περαιτέρω συνέπειες στην
περίπτωση επανειληµµένης παράβασης», χωρίς να διευκρινίζε-
ται.

Δηλαδή µε ποιον τρόπο; Θα τους µαστιγώνουµε, θα τους βγά-
ζουµε τα νύχια, θα τους βάζουµε στον ήλιο. Τι ακριβώς, δηλαδή,
σηµαίνει το ότι µε απόφαση της Υπουργού θα υπάρχουν και
άλλες συνέπειες εκτός του ότι δεν θα παίρνουν τα χρήµατά τους,
δεν θα καταβάλλονται αποδοχές και δεν θα έχουν όλοι τις εισφο-
ρές τις ασφαλιστικές;

Επίσης, κυρία Κεραµέως, απαντήστε µου και στον δεύτερο
τοµέα. Σας το είπα και εχθές κατ’ ιδίαν. Θα το πω και τώρα. Εγώ
παίζω πάντα µε ανοιχτά χαρτιά. Μου απαντήσατε λέγοντας ότι ο
λόγος για τον οποίο δεν τελειώνει το Υπουργείο και εσείς συγ-
κεκριµένα, ενώ µάλλον υπάρχει διάθεση από τους κυβερνητικούς
Βουλευτές, όπως και από εµάς, να τελειώσει το θέµα µε τους πο-
λυτέκνους εκπαιδευτικούς της λίστας του 2010 οι οποίοι είναι
αδιόριστοι, είναι η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Είπατε: Είναι η απόφαση. Τέλος. Δεν µπορώ να κάνω κάτι.

Εγώ ανταπάντησα ως ένας πολίτης της χώρας αυτής και Βου-
λευτής και λέω: Μα καλά δεν µπορεί η πολιτεία διακόσιους πε-
νήντα πολύτεκνους που έχουν προσφέρει ελληνόπουλα στην
κοινωνία και ταλαιπωρούνται από το 2010 να τους τακτοποιήσει
και να τους προσλάβει; Τώρα προσλάβατε έντεκα χιλιάδες πεν-
τακόσιους. Και καλά κάνατε. Κι άλλους τόσους να πάρετε. 

Λέω, λοιπόν, το εξής: Είναι στο χέρι σας, κυρία Υπουργέ, να
τους προσλάβετε. Η γνωµοδότηση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας λέει ότι ο εκάστοτε ή η εκάστοτε Υπουργός µπορεί να τα-
κτοποιήσει παλαιότερες υφιστάµενες καταστάσεις. Δεν µπορεί
να έχω τόσο άδικο εγώ -εµείς ως Ελληνική Λύση το φέραµε το
θέµα επτά, οκτώ φορές στη Βουλή- ή πάνω από πενήντα Βου-
λευτές δικοί σας. Και η Υφυπουργός Παιδείας η κ. Μακρή σάς
το έχει αφήσει στο γραφείο σας και σας έχει πει: Ορίστε, κάντε
το. Για ποιον λόγο δεν γίνεται; Δηλαδή όλοι αυτοί οι κυβερνητικοί
Βουλευτές -πάνω από πενήντα είναι- είναι άσχετοι µε το θέµα;
Εµείς όλοι εδώ είµαστε άσχετοι; Οι εκπαιδευτικοί, οι διακόσιες
πενήντα οικογένειες είναι άσχετοι και αυτοί; Γιατί δεν τελει-
ώνουµε το θέµα;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Χήτα.
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, να ‘µαστε πάλι εδώ. Εχθές

το βράδυ τελείωσε η συνεδρίαση για το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Το λέω αυτό, διότι το πρώτο ερώτηµα που θέλω
να σας θέσω είναι για ποιον λόγο όλα αυτά τα οποία έχετε µέσα
και όχι µόνο το θέµα της αντιµετώπισης του θέµατος ασφάλειας
όπως το θέσατε εσείς στα σχολεία, δεν περιλαµβάνονταν στη
χθεσινή συζήτηση; Για ποιον λόγο δεν αξιοποιήθηκε η διαβού-
λευση, η ενηµέρωση της Βουλής, η συζήτηση στις επιτροπές;
Και επαναλαµβάνω όχι µόνο για τα θέµατα του COVID, αλλά και
για τα θέµατα που έχει θέσει ο κ. Συρίγος. Θέλετε κάτι να κρύ-
ψετε; Θέλετε να αιφνιδιάσετε τη Βουλή; Θέλετε να αποφύγετε
τη συζήτηση στις επιτροπές; Μέχρι χτες, επαναλαµβάνω, συζη-
τούσαµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας. Αυτή είναι η πρώτη µου ερώτηση.

Το δεύτερο που θέλω να ρωτήσω, επειδή οµολογώ µου δηµι-
ούργησε ερεθίσµατα και η τοποθέτησή σας, είναι το εξής: Είπατε
ότι θέλετε να λύσετε ένα µεγάλο πρόβληµα ασφάλειας που
υπάρχει στα θέµατα της εκπαίδευσης. 

Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω ότι έχετε δηµιουρ-
γήσει και εσείς ένα µεγάλο πρόβληµα ασφάλειας στη συνέχεια
και λειτουργία της εκπαίδευσης, εισάγοντας την ελάχιστη βάση
εισαγωγής και αφήνοντας δεκάδες χιλιάδες άριστους µαθητές
εκτός πανεπιστηµίων. 

Δεν ξέρω αν έχετε µετανιώσει µετά από όλα αυτά που συζη-
τήθηκαν εδώ, πάντως οφείλω να σας πω ότι και εσείς δεν έχετε
ακολουθήσει καµµία από τις προτάσεις που έχει καταθέσει ο εκ-
παιδευτικός χώρος για να υπάρχει παιδεία µε ασφάλεια. Και το
λέω αυτό, γιατί όλες οι προτάσεις της εκπαιδευτικής κοινότητας
που αφορούσαν τον COVID, που αφορούσαν τα σχολεία, που
αφορούσαν την πυκνότητα των µαθητών στα σχολεία, που αφο-
ρούσαν τη στελέχωση των σχολείων, που αφορούσαν την κατά
προτεραιότητα διαδικασία εµβολιασµού των εκπαιδευτικών,
αλλά και τις αναλύσεις, δηλαδή την ιχνηλάτηση, στους εκπαιδευ-
τικούς, δεν τα ακολουθήσατε µέχρι τώρα, ιδιαίτερα το πρώτο
εξάµηνο του 2021.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν έχετε µετανιώσει για όλα αυτά.
Έχετε να µας προτείνετε κάτι διαφορετικό; Δεν ακούσαµε τίποτα
για όλα αυτά που έχει καταθέσει η εκπαιδευτική κοινότητα. Έρ-
χεστε µε ένα επιµέρους εργαλείο όσον αφορά τον εµβολιασµό,
αλλά και για όλα τα υπόλοιπα δεν έχετε πει τίποτα.

Θα ακολουθήσετε τις προτάσεις της εκπαιδευτικής κοινότητας
για όλα τα ουσιαστικά ζητήµατα ασφάλειας στα σχολεία; Αφήστε
την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Πήρε την ευθύνη πάνω του ο κ.
Μητσοτάκης. Θα µείνουν τόσα παιδιά -και άριστα παιδιά- εκτός
εκπαίδευσης.

Τρίτο ζήτηµα, για να µπορέσει να ενισχυθεί η κοινωνία µας και
η εκπαιδευτική κοινότητα στα θέµατα του εµβολιασµού, θα πρέ-
πει να έχουµε ένα ισχυρό δίχτυ προστασίας στην υγεία. Έχετε
συνεννοηθεί µε το Υπουργείο Υγείας ώστε να έχουµε πρωτοβάθ-
µια υγεία, περιφερειακά ιατρεία για να µπορέσουµε να έχουµε
υποστήριξη της γενικής νοσηρότητας, ανίχνευση συµπτωµατι-
κών ή ασυµπτωµατικών και έτσι να υποστηριχθούν, πράγµατι, η
κοινωνία και η εκπαιδευτική κοινότητα και τα σχολεία µας; Βάζετε
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ένα κοµµάτι στη συζήτηση, αλλά αφήνετε όλα τα ουσιαστικά
απέξω.

Και πάµε στο ουσιαστικό. Βάζετε ένα θέµα αναλύσεων και ένα
θέµα διακρίβωσης στην περίπτωση µη εµβολιασµού, για το αν
υπάρχει κρούσµα στην εκπαιδευτική κοινότητα. Το ερώτηµα
είναι: Για ποιον λόγο δεν συνταγογραφείτε τις αναλύσεις; Για
ποιον λόγο πρέπει να επιβαρυνθούν οι εκπαιδευτικοί και όχι όπως
έχουµε πει για όλη την κοινωνία, ένα δηµόσιο σύστηµα παρακο-
λούθησης µε ασφάλεια και όχι µε το «µπρος – πίσω», που κάνατε
δυστυχώς πέρυσι µε τα self tests, για να έχουµε µία αξιόπιστη
καταγραφή και έτσι ασφάλεια στα σχολεία; Και για ποιον λόγο
ακόµα και αυτοί που έχουν υγειονοµικό πρόβληµα ή κάποια αφε-
τηρία που δεν τους επιτρέπει, µε εντολή του γιατρού τους, να
προχωρήσουν στον εµβολιασµό υποχρεώνονται και αυτοί σε κό-
στος και σε αποκλεισµό; Έχετε προβλέψει κάτι τέτοιο;

Θεωρούµε ότι έχετε και πολλά πρόχειρα στοιχεία. Μήπως
επειδή είναι πρόχειρη η τροπολογία σας δεν τη φέρατε χθες και
τη φέρατε ξαφνικά σήµερα; Ακόµα και σε πολλά άλλα στοιχεία
σήµερα διαπιστώνονται σοβαρά προβλήµατα, όσον αφορά τις
πύλες εισόδου - εξόδου, στην καταγραφή, καθώς δεν ενοποιούν-
ται οι καταγραφές µε τον ΕΟΔΥ, ο κόσµος περιµένει σε ουρές
απίστευτες ώρες για να κάνει αναλύσεις. Εκεί θα στείλετε τους
εκπαιδευτικούς; Βλέπετε ότι, εκτός από τα ελλείµµατα τα οποία
υπάρχουν στην ουσία του συστήµατος υγείας, έχετε και στο
µέτρο που προτείνετε σοβαρά ζητήµατα.

Και, βέβαια, βλέπουµε ότι επειδή όλα αυτά δεν µπορείτε να τα
διαχειριστείτε το µόνο που φαίνεται ότι µπορείτε να διαχειρι-
στείτε είναι µία τιµωρητική διαδικασία που αφήνει και ένα παρά-
θυρο ενίσχυσης των περιορισµένου χρόνου συµβάσεων. Αντί να
πάτε να στελεχώσετε τα σχολεία, αντί να έχετε έστω καθηγητές
για όλη τη διάρκεια του σχολικού έτους, επιµένετε σε λογικές
τριµήνων και σε λογικές οι οποίες φαίνονται µέσα στην τροπο-
λογία, όπως είδαµε στον χρόνο που είχαµε να την αξιολογή-
σουµε.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, δεν προχωράτε σε µία διαδικασία θε-
τικής καµπάνιας; Γιατί δεν συνεργάζεστε µε τους δήµους για να
έχουµε προσέγγιση όλης της εκπαιδευτικής κοινότητας; Γιατί
χρησιµοποιείτε εργαλεία, όπως το εκατονπενηντάρι που προσέ-
βαλε τη νέα γενιά; Όλα αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία δεν τα
έχετε απαντήσει και έτσι δηµιουργείτε εσείς οι ίδιοι ως Κυβέρ-
νηση αναξιοπιστία στο θέµα του καθολικού εµβολιασµού που
είναι το βασικό ζήτηµα της ζωής µας. Και πρέπει να το πούµε: Ο
ΣΥΡΙΖΑ, είναι υπέρ του καθολικού εµβολιασµού και προτρέπει
την κοινωνία να µην παρασυρθεί από την αναξιοπιστία µιας Κυ-
βέρνησης που είναι επικίνδυνη και στο θέµα της πανδηµίας και
δεν βοηθά την κοινωνία να δώσει αυτή τη µάχη.

Τέλος, κύριε Συρίγο, για το θέµα του ειδικού λογαριασµού, δεν
µπορούµε να καταλάβουµε για ποιον λόγο δεν µπήκε χθες, για
ποιον λόγο δεν έχει µπει σε κανονική διαδικασία, τι ακριβώς θέ-
λετε να αποφύγετε, διότι αυτή δεν είναι µία συζήτηση η οποία
έχει κάποιο έκτακτο χαρακτηριστικό για να πρέπει να µπει στο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για το
Κτηµατολόγιο. Δηµιουργείτε πολλά ερωτήµατα για το τι ακριβώς
επιδιώκετε. Και είναι ξεκάθαρο ότι έχετε, απ’ ό,τι µου λέει και ο
κ. Κάτσης, και άρθρο στο νοµοσχέδιο, το άρθρο 46, που αφορά
πάλι τέτοια θέµατα. Αυτό όµως δεν είναι νοµοθέτηση. Αυτό δεν
είναι αριστεία. Αυτό είναι προχειρότητα και είναι και προσβολή
της κοινοβουλευτικής λειτουργίας. Όπως καταλαβαίνετε και µας
ανησυχούν και δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα στην κοινωνία
όλα αυτά που κάνετε. 

Ως εκ τούτου ένα σοβαρό θέµα που πρέπει να συζητήσουµε
είναι το πώς θα ανοίξουν τα σχολεία σωστά. Δεν έχετε θωρακι-
σµένο σύστηµα υγείας, δεν έχετε ιχνηλάτηση, δεν υποστηρίζετε
την εκπαιδευτική κοινότητα σε όλα αυτά που ζήτησε για να δου-
λεύουν τα σχολεία και τα πανεπιστήµια, διότι εµείς θέλουµε να
δουλεύουν τα σχολεία και τα πανεπιστήµια, και έρχεστε µόνο µε
κορώνες που διχάζουν και τιµωρούν αντί να εµπνεύσουµε στον
καθολικό εµβολιασµό όλη την κοινωνία. Πολύ απλά γιατί δεν θέ-
λετε να στηρίξετε την υγεία. Ο κ. Μητσοτάκης, πρόσφατα µίλησε
για κλείσιµο νοσοκοµείων και συγχωνεύσεις. Και θέλετε ο κό-
σµος να συνοµιλήσει µαζί µας για το θέµα του εµβολιασµού! Δυ-

στυχώς και το Υπουργείο Παιδείας κατεβάζει πολλά σκαλιά το
επίπεδο της πολιτικής και το επίπεδο της προόδου στη χώρα
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος

Αλλαγής, ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι, πραγµατικά, εντυ-

πωσιακό και θλιβερό ταυτόχρονα το γεγονός ότι, ενώ είχαµε
τρεις µέρες συζήτηση για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας, έρχεται τώρα µία τροπολογία, µετά από µια τριήµερη συ-
ζήτηση να αποδείξει ότι, τελικά, και η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας δεν είναι ούτε τόσο άριστη ούτε µεταρρυθ-
µιστική όπως επαγγέλλεται. 

Και στο θέµα των εµβολιασµών ή των τεστ των εκπαιδευτικών
η Κυβέρνηση µπαίνει σε µια διαδικασία συνολικής στρατηγικής,
όπου τις εννιά στις δέκα διατάξεις που αφορούν την πανδηµία
συνηθίζει να τις φέρνει µε εκπρόθεσµες τροπολογίες. Εξάλλου,
συµφωνούµε όλοι ότι και οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί θα συµβάλλουν
στην ασφαλή λειτουργία των εκπαιδευτικών µονάδων. Και θέλω
να πιστεύω ότι δεν υπάρχει κανείς σε αυτή την Αίθουσα που να
µη συµφωνεί ότι ως πολιτεία θα πρέπει να διασφαλίσουµε την
ασφαλή λειτουργία των σχολείων για τα παιδιά και για τους εκ-
παιδευτικούς. Είµαι σίγουρος ότι οι εκπαιδευτικοί θα συµβάλ-
λουν σε αυτή την προσπάθεια. Άρα, πρέπει να µπει ένα πλαίσιο,
κάτι που όµως εναπόκειται κυρίως στη φιλοτιµία, η οποία είναι
αποδεδειγµένη, των λειτουργών της εκπαίδευσης.

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, που είναι ακατανόητο και προσβλητικό
-και νοµίζω ότι είναι και ενδεικτικό του τρόπου µε τον οποίον η
Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται και τα δηµόσια οικονοµικά και το
θέµα της ίσης αντιµετώπισης- είναι η διάταξη για το χάρισµα των
υποχρεώσεων των καθηγητών πανεπιστηµίου τη δεκαετία 1999
- 2009.

Είναι εδώ ο κ. Συρίγος, και απορώ αν έχει το σθένος να κοιτά-
ξει στα µάτια τους συναδέλφους του όχι µόνο στο Πάντειο, αλλά
και σε όλη την πανεπιστηµιακή κοινότητα µετά από αυτή τροπο-
λογία. Αντί, λοιπόν, ο κ. Συρίγος, να µας πει ότι όλα τα προηγού-
µενα χρόνια οι συνάδελφοί του πίεζαν µε διάφορους τρόπους,
ώστε να µην υλοποιηθούν οι νόµοι, είτε µε την παρακώλυση έκ-
δοσης υπουργικών αποφάσεων είτε µε την καθυστέρηση κατα-
λογισµού από τους ΣΕΛΚΕ είτε µε όλες τις διαδικασίες -βεβαίως,
το 2018 ήρθε ο κ. Γαβρόγλου και άνοιξε την κερκόπορτα, όπου
µειώθηκε στο 1/3 η απαίτηση παρακράτησης από την άσκηση
ελεύθερου επαγγέλµατος, κάτι που έχει προηγηθεί- έρχεται, λοι-
πόν, σήµερα, την τελευταία µέρα ουσιαστικά λειτουργίας του
Κοινοβουλίου, σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει πιο πολλές τρο-
πολογίες από ό,τι άρθρα -είναι και αυτή µια χαρακτηριστική λει-
τουργία της Κυβέρνησης, το πώς αντιλαµβάνεται την
κοινοβουλευτική διαδικασία- και φέρνει µια τροπολογία µε την
οποία διαγράφει οφειλές ασυνεπών πανεπιστηµιακών. Και αυτό
το κάνει την ίδια στιγµή που λέει πολύ απλά σε αυτούς που πλή-
ρωσαν «Τι να κάνουµε, πληρώσατε και όλα αυτά δεν συµψηφί-
ζονται». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και δεδοµένου ότι δεν αναφέρεται µέσα στην έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου, θέλω να µου απαντήσει ο κύριος Υπουργός
πόσα εκατοµµύρια ευρώ είναι, κύριε Συρίγο, αυτά τα οποία στε-
ρείτε σήµερα µε την τροπολογία που φέρνετε από τους λογα-
ριασµούς των ελληνικών πανεπιστηµίων, για να κάνετε το χατίρι
σε συγκεκριµένους καθηγητές, οι οποίοι εδώ και χρόνια πιέζουν
για να περάσει αυτή η ρύθµιση. Διότι ωραία λέτε εσείς ότι είναι
ποσά των 60 ευρώ, ωραία λέτε για τις περιπτώσεις των συναδέλ-
φων που, δυστυχώς, έχουν αποβιώσει, αλλά δεν µας λέτε πόσες
δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ αποστερείτε σήµερα από τα ελλη-
νικά πανεπιστήµια σε καιρούς δύσκολους µε µειωµένη χρηµατο-
δότηση µε αυτή την τροπολογία που φέρνετε. Η συγκεκριµένη
τροπολογία θεωρώ ότι προσβάλλει, κύριε Πρόεδρε -και ολοκλη-
ρώνω µε αυτό- τη µεγάλη πλειοψηφία των συνεπών πανεπιστη-
µιακών που όλα αυτά τα χρόνια εφάρµοζαν τον νόµο και
πλήρωναν τις υποχρεώσεις τους, όπως προσβάλλει και τα εκα-
τοµµύρια των φορολογουµένων της χώρας οι οποίοι πληρώνουν
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ή χρωστάνε και αυτή τη στιγµή τους ζητείται µέσω του Πτωχευ-
τικού Κώδικα να πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους, αλλιώς κιν-
δυνεύουν µε κατασχέσεις και πλειστηριασµούς. Έτσι, αποδο-
µείται, ουσιαστικά, το αφήγηµά σας περί µιας Κυβέρνησης που
εφαρµόζει κανόνες και νόµους ενιαίους για όλους τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Μπουκώρο, θα απαντήσει τώρα η κυρία Υπουργός, γιατί

εσείς ζητήσατε τον λόγο για άλλο θέµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έτσι κι αλλιώς, κύριε Πρόεδρε, εγώ

έχω άλλο θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κυρία Κερα-

µέως, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ και τους συναδέλ-
φους για τις παρατηρήσεις τους. 

Ξεκινώ µε την Ελληνική Λύση. Πρώτα απ’ όλα, δεν υπάρχει
ρύθµιση ακόµα για τους φοιτητές. Αυτό που αναφέρατε δεν είναι
σωστό. Δεν υπάρχει ρύθµιση. Σας θυµίζω ότι η πανδηµία είναι
µια δυναµική διαδικασία. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θεωρούµε
πολύ σηµαντικό να συζητούµε τακτικά µε τους ειδικούς, ανάλογα
µε την εξέλιξη της πανδηµίας. Μέχρι να ξεκινήσουν τα µαθήµατα
έχουµε πολλές εβδοµάδες και ακόµα περισσότερες εβδοµάδες
για τα πανεπιστήµια. Έχουµε µήνες µπροστά µας. Άρα, καταλα-
βαίνετε ότι γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εκδίδεται, όπως ξέρετε,
κάθε εβδοµάδα µία κοινή υπουργική απόφαση µε όλα τα µέτρα
που ισχύουν για εκείνη την εβδοµάδα µε βάση τις τελευταίες εξε-
λίξεις.

Γιατί νοµοθετούµε τώρα τόσο πιο νωρίς; Γιατί υπάρχουν συγ-
κεκριµένες διαδικασίες που πρέπει να προλάβουµε, για να µπο-
ρούν να γίνονται προσλήψεις ταχύτερα. Άρα, είναι ανακριβές
αυτό που είπατε για τους φοιτητές. Δεν υπάρχει ρύθµιση για
τους φοιτητές αυτή τη στιγµή. 

Όµως, εδώ θέλω να είµαστε ξεκάθαροι. Πάµε να εκπέµψουµε
ένα ξεκάθαρο σήµα -και θέλω να πιστεύω ότι αυτό θα το εκπέµ-
ψουµε όλοι µαζί- υπέρ του εµβολιασµού. Πράγµατι το ποσοστό
των εκπαιδευτικών είναι υψηλό, από τα υψηλότερα. Όµως, στην
εκπαίδευση υπάρχει ένα ζήτηµα. Αν νοσήσει ένας εκπαιδευτικός,
τότε δεν παρέχεται η υπηρεσία. Και παρ’ ότι το ποσοστό είναι
υψηλό, µιλάµε για έναν σηµαντικό αριθµό, αν αυτό νοσήσει, θα
δηµιουργηθούν ζητήµατα στην εκπαίδευση. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο προβλέπουµε αυτή τη διαδικασία µε ταχύτερες προσ-
λήψεις από τις κανονικές, προκειµένου ακριβώς να µπορούν να
αντικαθίστανται σε πολύ γρήγορους χρόνους και να µπορέσει ο
οποιοσδήποτε να αναρρώσει από τη νόσο. 

Όπως πάντα όµως, οι περαιτέρω λεπτοµέρειες, όπως γίνεται
κάθε εβδοµάδα µε κάθε κοινή υπουργική απόφαση, εκδίδονται
µε βάση και αυτά που θα συζητήσουµε µε τους ειδικούς.

Όσον αφορά στο άλλο θέµα, κύριε Χήτα, σχετικά µε τους πί-
νακες του 2008, έχει γίνει πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση στον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο. Ευχαρίστως να συζητήσουµε ξανά αυτό
το θέµα στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, αλλά έχουν
απαντηθεί πολλάκις τέτοιες ερωτήσεις, σχετικά µε το ζήτηµα
αυτό και, όπως ξέρετε, υπάρχει νοµικό ζήτηµα.

Και έρχοµαι τώρα στον κ. Φάµελλο. 
Κύριε Φάµελλε, ο λόγος που η τροπολογία δεν ήρθε χθες είναι

ο Κανονισµός της Βουλής. Προφανώς η τροπολογία ήταν έτοιµη.
Όµως, αν είχε έρθει στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας,
θα ήταν εκπρόθεσµη. Ήταν έτοιµη και είχε ήδη κατατεθεί. Τώρα
που ήρθε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης είναι εµπρόθεσµη. Προφανώς και ήταν έτοιµη, αφού είχε
δηµοσιοποιηθεί. Θα µπορούσε να είχε έρθει στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας αλλά θα ήταν εκπρόθεσµη. Αυτός, λοιπόν,
είναι ο λόγος. Θέλω να πιστεύω ότι όλοι εδώ θεωρούµε πολύ ση-
µαντική την τήρηση του Κανονισµού.

Τώρα όσον αφορά στην ελάχιστη βάση εισαγωγής, νοµίζω,
κύριε Φάµελλε, ότι συζητήθηκε εκτενέστατα επτά ηµέρες, τέσ-
σερις στην επιτροπή και τρεις στην Ολοµέλεια. 

Είπατε ότι δεν εισακούσαµε ποτέ προτάσεις της εκπαιδευτικής
κοινότητας. Αυτό δεν είναι σωστό, κύριε Φάµελλε. Οι εκπαιδευ-

τικοί ζήτησαν να έχουν δωρεάν τεστ. Φτιάξαµε, λοιπόν, ειδική
πλατφόρµα. Είναι η πρώτη πληθυσµιακή οµάδα που είχε ειδική
πλατφόρµα για δωρεάν τεστ. Ζήτησαν οι εκπαιδευτικοί να προ-
τεραιοποιηθούν στον εµβολιασµό τους, κάτι που έγινε. Μάλιστα,
ανταποκρίθηκαν εξαιρετικά και τους ευχαριστώ για άλλη µία
φορά. Όλα αυτά έγιναν. Επίσης, ζήτησαν να πηγαίνουν κλιµάκια
του ΕΟΔΔΥ για τεστ. Έγινε και αυτό! Επιπλέον, συζητήθηκε -και
είναι πρόταση της Κυβέρνησης- η εγκατάσταση εµβολιαστικών
κέντρων σε κάθε πανεπιστήµιο. Και αυτό υλοποιείται. Η εικόνα,
λοιπόν, δεν είναι όπως την παρουσιάζετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Και µία κουβέντα για τη διάρκεια των συµβάσεων. Κοιτάξτε,
για να καταλάβω τι λέει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση λέει να προσλάβουµε εκπαιδευτικούς για
έναν χρόνο, χωρίς να ξέρουµε αν θα υπάρχει η ανάγκη κάλυψης;
Αυτό µας προτείνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Άρα, να πληρώ-
νουµε δύο ανθρώπους για µία θέση; Εµείς λέµε ότι είναι πολύ
σηµαντικό να καλύπτεται η ανάγκη, όταν αυτή παρουσιάζεται.
Για παράδειγµα, αν νοσήσει κάποιος, είναι πολύ σηµαντικό να
µπορέσει ο άνθρωπος να πάρει αναρρωτική. 

Όµως, από την άλλη εάν κάναµε αυτό που λέτε εσείς, που µι-
λάτε για ελαστικές συµβάσεις και για ελαστικές σχέσεις εργα-
σίας, πού είναι η ελαστική σχέση; Εµείς λέµε ότι υπάρχει µια
έκτακτη ανάγκη και ότι αυτή οφείλει να καλύπτεται. Προτείνουµε
τρίµηνες συµβάσεις, οι οποίες δύνανται να ανανεώνονται ανά-
λογα µε τις ανάγκες. Όµως, αλίµονο αν το µήνυµα είναι ότι θα
πληρώνουµε για όλον τον χρόνο δύο ανθρώπους για µία θέση,
χωρίς να ξέρουµε αν θα υπάρχει ανάγκη.

Όσον αφορά τώρα στον κ. Κατρίνη και το θέµα που έθεσε, νο-
µίζω ότι απάντησα συγκεκριµένα. Ο λόγος ήταν ξεκάθαρος. Η
τροπολογία είχε κατατεθεί από προχθές, προκειµένου να είναι
εµπρόθεσµη. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κλείσω µε το εξής. Νοµίζω ότι
εδώ πέρα ο στόχος όλων µας είναι ένας: Να παρακινήσουµε
κάθε µέλος της εκπαιδευτικής κοινότητας να εµβολιαστεί. Και
αυτό το λέω για τους εκπαιδευτικούς µας, το λέω για τους φοι-
τητές µας, το λέω και για τους µαθητές διότι, όπως ξέρετε, έχει
ήδη ανοίξει η πλατφόρµα για τους δεκαπέντε µε δεκαεπτά και
ανοίγει και η πλατφόρµα για τους άνω των δώδεκα ετών. Αυτό
είναι το µεγάλο στοίχηµα, γιατί δεν υπάρχει πιο αποτελεσµατικό
όπλο κατά της πανδηµίας από το ίδιο το εµβόλιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ. 
Και από την Υπουργό πάµε στον Υφυπουργό κ. Συρίγο. Μάλ-

λον το θέµα της παιδείας δεν έχει λήξει ακόµα. 
Ορίστε, κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να δώσω µία σύντοµη απάντηση στον κ. Κατρίνη. 
Κύριε Κατρίνη, βασική αρχή στο δίκαιο είναι η αρχή της ανα-

λογικότητας. Είπα προηγουµένως ότι βάσει του άρθρου 111 του
Ποινικού Κώδικα, κακούργηµα κάνεις και σε δεκαπέντε χρόνια
παραγράφεται. Τα 2, τα 10 ή τα 15 ευρώ προ είκοσι ενός ετών
δεν παραγράφονταν. Εάν αυτό δεν το αντιλαµβάνεστε, τότε
µπαίνουµε στη διαδικασία των δρακόντειων νόµων, οι οποίοι
υπάρχουν απλώς για να υπάρχουν και δεν τους εφαρµόζει κανέ-
νας. 

Εδώ έχουµε για πρώτη φορά -τονίζω για πρώτη φορά- µία
υπουργική απόφαση, η οποία επέτρεψε να µπορέσουν τα πανε-
πιστήµια να στείλουν πράξεις προσδιορισµού οφειλών σε όλα τα
µέλη ΔΕΠ. 

Δεν είχε ξαναγίνει αυτό το πράγµα. Έγινε τον Νοέµβριο - Δε-
κέµβριο. Κι εδώ, επειδή ακριβώς, είναι χρωστούµενα πάρα πολ-
λών ετών, βγήκαν όλα αυτά τα προβλήµατα στην επιφάνεια. Είναι
πρακτικά προβλήµατα. Το ότι αυτή τη στιγµή υπάρχουν –έχουν
σταλεί από όλα τα πανεπιστήµια- οι πράξεις προσδιορισµού
οφειλών από το 1999 µέχρι το 2017, είναι µία πραγµατικότητα. 

Μία δεύτερη πραγµατικότητα είναι ότι οι υπηρεσίες του δηµο-
σίου για πολλά από αυτά τα χρόνια δεν είναι σε θέση να επιβε-
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βαιώσουν αυτά τα ποσά, αν είναι ποσό το οποίο προέρχεται από
ελευθέριο επάγγελµα, αν είναι ποσό που προέρχεται από συµ-
µετοχή σε εταιρεία, από µετοχές, από οµόλογα, από ένα έµβα-
σµα από το εξωτερικό. Δεν είναι σε θέση, γιατί; Διότι, έχουν
αλλάξει πολλές φορές τα φορολογικά νοµοσχέδια, οι φορολογι-
κοί νόµοι, όλα αυτά τα χρόνια. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, και φτιάχνουµε ένα σταθερό πλαίσιο, διεκ-
δικούνται όλα τα ποσά από το 2010 µέχρι σήµερα, και, επίσης
για πρώτη φορά, εκείνοι οι οποίοι ήταν συνεπείς ως προς την
πληρωµή των ΕΛΚΕ, των οφειλόµενων στους ΕΛΚΕ, έχουν για
πρώτη φορά τη δυνατότητα να συµψηφίσουν, εφόσον τα ποσά
αυτά έχουν υπολογιστεί µε µεγαλύτερο ποσοστό από το τρέχον
ποσοστό του 7% επί των καθαρών εσόδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μπουκώρος έχει τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλά επειδή άνοιξε
έτσι και αλλιώς η συζήτηση και έχουµε πάει στην επικαιρότητα,
αλλά στην προηγούµενη τοποθέτησή µου -και επειδή θέλω να
είµαι πάντα συνεπής µε τον χρόνο που δικαιούµαι- δεν απάντησα
σε ορισµένα ζητήµατα και για λόγους καταγραφής στα Πρακτικά
-που σηµαίνει κοινοβουλευτικής και ιστορικής καταγραφής, πα-
ράλληλα- θέλω να πω ότι έγινε µια προσπάθεια από την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση να δηµιουργηθούν εντυπώσεις για την
Επιτροπή Πόθεν Έσχες και έγινε λόγος για προσπάθεια αρχει-
οθέτησης υποθέσεων «πόθεν έσχες». 

Είναι κρίµα, πραγµατικά, και είναι επιχείρηση θεσµικής υπο-
βάθµισης το λάθος ενός υπαλλήλου, που το γνωρίζουν όλες οι
πτέρυγες της Βουλής, να γίνεται αντικείµενο εκµετάλλευσης
προς δηµιουργία εντυπώσεων -και µάλιστα, ένα λάθος, το οποίο
ο ίδιος υπάλληλος προσέτρεξε, παραδέχθηκε και διόρθωσε- να
γίνεται λόγος στην Αίθουσα για προσπάθεια παραγραφής υπο-
θέσεων «πόθεν έσχες» και µια, αν θέλετε, πλάγια προσπάθεια να
συνδεθεί µε θέµατα της επικαιρότητας, που κατά την άποψή µας
είναι ανυπόστατα και άλλωστε, έχουν κινηθεί οι προβλεπόµενες
διαδικασίες και προσφυγές στη δικαιοσύνη.

Θέλω να πω -και να το πω προς πάσα κατεύθυνση- ότι η τυφλή
επίθεση σε θεσµικές αρχές και σε θεσµούς, δεν πλήττει κάποια
συγκεκριµένη παράταξη. Πλήττει ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα.
Και εδώ µέσα -και αυτό είναι πάγια προσωπική µου άποψη- δεν
υπάρχει κανείς αντισυστηµικός. Όποιος εισέρχεται στην Αίθουσα
αυτή µε την ψήφο του ελληνικού λαού, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, υπηρετεί τους κανόνες της δηµοκρατίας, τους κανόνες
του κοινοβουλευτισµού και κατά συνέπεια, είναι ενταγµένος σε
αυτή τη λειτουργία και όλοι, βεβαίως, προσπαθούµε για τη βελ-
τίωση.

Άρα, και κλείνω έτσι, το να έρχεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και να επιχειρεί να αναγάγει το λάθος ενός υπαλλήλου του Κοι-
νοβουλίου, που και αυτοί πιέζονται το ίδιο µε εµάς, σε πολιτικό
θέµα, εµείς το θεωρούµε απαράδεκτο και θέλουµε αυτό να κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μπουκώρο.

Ο κ. Καββαδάς, από τη Νέα Δηµοκρατία και την όµορφη Λευ-
κάδα, έχει τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που έρχεται σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή, αποτελεί ένα µε-
γάλο βήµα εκσυγχρονισµού. Επιβεβαιώνει την κορυφαία πολιτική
επιλογή της Κυβέρνησης να προχωρήσει µε ταχύτητα στην ανά-
πτυξη ψηφιακών υπηρεσιών που διευκολύνουν τη ζωή των πολι-
τών. Ήδη στον συγκεκριµένο τοµέα οι Έλληνες πολίτες έχουν δει
τη διαφορά. Απολαµβάνουν ψηφιακές και ηλεκτρονικές υπηρεσίες
που πριν δύο χρόνια θα ήταν αδιανόητο ακόµα και να τις σκε-
φτούν.

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς ψήφιση έχει ως ση-
µείο αναφοράς ένα πεδίο στο οποίο τα προηγούµενα χρόνια το
ελληνικό δηµόσιο κατέγραψε χαµηλό δείκτη αποτελεσµατικότη-
τας ως προς την εφαρµογή του, αλλά και ως προς το επίπεδο εξυ-
πηρέτησης των πολιτών. Αναφέροµαι στο Εθνικό Κτηµατολόγιο.

Είµαστε από τις ελάχιστες ευρωπαϊκές χώρες που δεν διαθέτει

ένα ολοκληρωµένο κτηµατολόγιο και αυτό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι ένα πρόβληµα δεκαετιών που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας θέλει και πρέπει να λύσει. Μέσα από τις δια-
τάξεις αυτού του νοµοσχεδίου απλοποιούνται και ψηφιοποιούν-
ται οι διαδικασίες στο βασικό πεδίο των συναλλαγών, των
πολιτών µε το Κτηµατολόγιο. Κυρίως, όµως, διευκολύνονται οι
πολίτες, αντιµετωπίζονται παθογένειες και επιταχύνονται οι δια-
δικασίες κτηµατογράφησης.

Με τα µέχρι σήµερα δεδοµένα, η έναρξη λειτουργίας του Κτη-
µατολογίου σε µια περιοχή, συνδυάζεται µε µια εξόχως χρονο-
βόρα και γραφειοκρατική διαδικασία. Υποβάλλεται δήλωση από
τον πολίτη, ακολουθεί έλεγχος νοµιµότητας, γίνεται ανάρτηση
των στοιχείων του, προχωράµε στις ενστάσεις, πραγµατοποιείται
εξέταση των ενστάσεων από τις επιτροπές, γίνεται αναµόρφωση
των κτηµατογραφικών διαγραµµάτων και τέλος, εγγραφή στα
κτηµατολογικά βιβλία. Μιλάµε για διαδικασίες που κρατούν έως
και τέσσερα χρόνια.

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ο χρόνος αυτός µειώνεται
κατά το ήµισυ. Αλλάζει πλήρως και απλοποιείται η διαδικασία.
Πλέον, αν υπάρχει πρόβληµα, οι πολίτες θα µπορούν να υποβάλ-
λουν αιτήσεις διόρθωσης µετά την ανάρτηση. Εποµένως, αµέ-
σως µετά την ανάρτηση οι εκτάσεις θα µπορούν να ενταχθούν
στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, χωρίς να περιµένουν οι πολίτες
χρόνια για να εξεταστούν όλες οι ενστάσεις.

Το Γραφείο Κτηµατογράφησης θα διορθώνει όσα σφάλµατα
µπορεί πρόδηλα και µη πρόδηλα και θα αναµορφώνει τους κτη-
µατολογικούς πίνακες και διαγράµµατα. Όσο οι επιτροπές εξε-
τάζουν διαφορές, παράλληλα θα εκδίδεται πράξη περαίωσης της
κτηµατογράφησης  και θα προχωρούν οι πρώτες εγγραφές στα
κτηµατολογικά βιβλία.

Για τα ακίνητα που υπάρχει αµφισβήτηση ως προς την ύπαρξη
δικαιωµάτων ιδιωτών θα συντάσσονται εκθέσεις και αυτές θα
διαβιβάζονται στις επιτροπές επίλυσης υποθέσεων κτηµατογρά-
φησης.

Είναι δεδοµένο ότι θα καταγράφονται οι αµφισβητήσεις αυτές
στα κτηµατολογικά φύλλα, γεγονός που διασφαλίζει την ασφά-
λεια των συναλλαγών. Η διεκδίκηση, δηλαδή, θα καταγράφεται,
αλλά παράλληλα θα µπορούν να προχωρούν οι δικαιοπραξίες.
Με την επιτάχυνση στη λειτουργία του Κτηµατολογίου επιτυγχά-
νεται η άµεση πρόσβαση πολιτών, δικηγόρων, µηχανικών και
συµβολαιογράφων στα κτηµατολογικά στοιχεία. Διακόσιες χιλιά-
δες επαγγελµατίες σε όλη την Ελλάδα θα διευκολυνθούν και, βε-
βαίως, εκατοµµύρια πολίτες. Πολίτες στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό θα έχουν πρόσβαση στα δεδοµένα παντού είκοσι τέσ-
σερις ώρες το εικοσιτετράωρο, επτά ηµέρες την εβδοµάδα,
χωρίς ταλαιπωρία, χωρίς ουρές στις υπηρεσίες, χωρίς περιττά
έξοδα, εύκολα και γρήγορα.

Πιστοποιητικά και κάθε είδους στοιχεία και έγγραφα θα µπορεί
ο πολίτης να τα πάρει εξ αποστάσεως, χωρίς να απαιτείται η πα-
ρουσία και η επίσκεψη στην υπηρεσία. Αυτό αφορούσε µόνο στο
35% της επικράτειας γιατί µόνο εκεί έχει ολοκληρωθεί η κτηµα-
τογράφηση. Πλέον, οι ρυθµίσεις θα αφορούν ακίνητα στο σύ-
νολο της χώρας.

Στη Λευκάδα, η νέα κτηµατογράφηση έχει προχωρήσει πολύ
καλά, αφού η συλλογή δηλώσεων έχει ξεπεράσει το 100% των
εκτιµώµενων δικαιωµάτων, οπότε τα οφέλη από αυτές τις ρυθµί-
σεις θα είναι άµεσα.

Από εκεί και πέρα, είναι ιδιαίτερα σηµαντικές οι διευκολύνσεις
που θεσπίζονται µε το νοµοσχέδιο για τους πολίτες και περιλαµ-
βάνουν τα εξής: πρώτον, πέντε µήνες πριν τη λήξη της προθε-
σµίας δίνεται παράταση έως 31 Δεκεµβρίου 2022 για να γίνουν
διορθώσεις στις αρχικές εγγραφές. Αυτό έχει ξεχωριστή σηµα-
σία, γιατί µε το προηγούµενο θεσµικό πλαίσιο στις 31 Δεκεµ-
βρίου 2021 όλα τα ακίνητα που είχαν καταγραφεί ως αγνώστου
ιδιοκτήτη θα περιέρχονταν στο ελληνικό δηµόσιο.

Και θέλω να καλέσω τους συµπολίτες µου και στη Λευκάδα να
αξιοποιήσουν αυτή τη νέα παράταση για να λύσουν τυχόν προ-
βλήµατα µε τα ακίνητά τους και να τα δηλώσουν. Έτσι, θα δια-
σφαλίσουν την ιδιοκτησία τους µέσω της κτηµατογράφησης και
δεν θα εµπλακούν σε χρονοβόρες και κοστοβόρες διαδικασίες
αργότερα.
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Δεύτερον, την πρόβλεψη ότι το βάρος της απόδειξης της κυ-
ριότητας των ακινήτων αγνώστου ιδιοκτήτη θα το έχει πλέον το
δηµόσιο. Επιπλέον, το δηµόσιο έχει υποχρεωτική προθεσµία
εξήντα ηµερών για να απαντήσει στην αίτηση διόρθωσης αγνώ-
στου. Έως σήµερα δεν υπήρχε κανένα χρονικό πλαίσιο.

Τρίτον, τη θέσπιση διαδικασίας διαµεσολάβησης. Οι πολίτες
µπορούν να επιχειρήσουν να λύσουν τις διαφορές τους µε δια-
µεσολάβηση πριν προσφύγουν στα δικαστήρια, κάτι που σηµαί-
νει λιγότερα έξοδα και λιγότερο χρόνο.

Τέταρτον, τη συγκρότηση τριµελών επιτροπών στις οποίες οι
πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα να προσφύγουν, αν ο προϊστά-
µενος ενός κτηµατολογικού γραφείου αρνείται την καταχώρηση
µιας πράξης ή απορρίπτει µια αίτηση διόρθωσης.

Πέµπτον, τη θέσπιση του ηλεκτρονικού φακέλου µεταβίβασης
ακινήτου, που απλοποιεί και ψηφιοποιεί όλες τις διαδικασίες για
την αγορά ή πώληση ενός ακινήτου. Δεκαεπτά πιστοποιητικά ψη-
φιοποιούνται, που σήµερα πρέπει να αναζητηθούν και να εκδο-
θούν από διάφορες υπηρεσίες σε έντυπη µορφή. Πρόκειται για
µια ρύθµιση η οποία, µαζί µε όλες τις προηγούµενες, θα µηδενί-
σουν την ταλαιπωρία και τη γραφειοκρατία στις αγοραπωλησίες
ακινήτων. Κάτι που µε τη σειρά του σηµαίνει εκτός των άλλων
και προσέλκυση επενδύσεων, που τόσο µεγάλη ανάγκη έχει η
χώρα έπειτα από δέκα χρόνια κρίσης και ενάµιση χρόνο πανδη-
µίας.

Τέλος, µια αναφορά στην τροπολογία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών για την επανάκτηση κοινόχρηστων και κοινωφελών ακι-
νήτων των δήµων που εµφανίζονται ως αγνώστου ιδιοκτήτη στις
πρώτες κτηµατολογικές εγγραφές και περιέρχονται αυτοδικαίως
στους δήµους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ θετική, διότι δίνει τη δυνατότητα σε πολλούς ΟΤΑ

να το αξιοποιήσουν, να απορροφήσουν κοινοτικούς πόρους και
να αναδιαµορφώσουν κοινόχρηστους χώρους προς όφελος του
δηµοσίου χώρου και των δηµοτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χάρη στις προσπάθειες της ηγε-
σίας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, στον Υπουργό
και τους Υφυπουργούς, στους οποίους αξίζουν και συγχαρητή-
ρια, έχουµε σήµερα ένα ακόµα εξαιρετικό νοµοσχέδιο. Ένα νο-
µοσχέδιο που δεν είναι πλέον ευχολόγιο ούτε εξαγγελία.

Το ψηφιακό κράτος είναι εφαρµοσµένη πολιτική, τα οφέλη της
οποίας απολαµβάνουν οι Έλληνες πολίτες που βλέπουν να διευ-
κολύνεται και να απλοποιείται η ζωή τους. Με νέες πρωτοπορια-
κές υπηρεσίες που βάζουν τέλος στη γραφειοκρατία. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη δεν ήρθε για να διαχειριστεί την εικόνα ενός κράτους
που είχε µείνει στο χθες. Χτίζει ένα νέο ψηφιακό κράτος υψηλών
απαιτήσεων, που εξυπηρετεί και διευκολύνει τις δραστηριότητες
των πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καββαδά.

Θα πάω αµέσως στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
τον κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα για την τροπολογία 1037/23.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσουµε και εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας βλέπω.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να µιλήσουν και Βουλευτές, κύριε

Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ξέρω, το ξέρω. Και

η κ. Γκαρά είναι σε επιτροπή και ο κ. Σκρέκας έχει δουλειά. Τι να
κάνω εγώ τώρα;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ, µη φωνάζετε! Ένα λεπτό θα κάνει.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι απαράδεκτο αυτό που γίνεται!

Φέρνουν τροπολογίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκρέκα,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ενηµερώσω τις κυρίες

και τους κυρίους για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1037 και ει-
δικό 23. Αφορά το εξής. Με το προτεινόµενο άρθρο 1 αποσαφη-
νίζεται πρώτον, η εφαρµογή του κριτηρίου σύναψης σύµβασης
λειτουργικής ενίσχυσης και κατοχής έργων εκτός ανταγωνιστικών
διαδικασιών µε ρητή πρόβλεψη για περίπτωση µεταβιβάσεων και
δεύτερον, εισάγεται εξαίρεση στον γενικό κανόνα της παραγρά-
φου 3β του άρθρου 7 του ν.4414/2016, σύµφωνα µε την οποία όλοι
οι φωτοβολταϊκοί σταθµοί για τους οποίους υποβάλλονται αιτή-
σεις χορήγησης οριστικής προσφοράς σύνδεσης µετά την 1-1-
2021 συνάπτουν συµβάσεις λειτουργικής ενίσχυσης µόνο κατόπιν
συµµετοχής τους σε ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής προ-
σφορών.

Επίσης, µετατίθεται η προθεσµία σύναψης συµβάσεων λει-
τουργικής ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικής διαδικασίας από το
τέλος του 2021 έως το τέλος του 2022, προκειµένου να δοθεί
αυτή η δυνατότητα και στους ενδιαφερόµενους που θα υποβά-
λουν αίτηση χορήγησης οριστικής προσφοράς σύνδεσης µετά
την 1-1-2021.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεταξύ άλλων δίνουµε τη
δυνατότητα σε µεµονωµένους πολίτες, σε φυσικά πρόσωπα να
µπορούν να κατασκευάσουν ένα φωτοβολταϊκό µέχρι 400 KW και
να µπορούν να απολαµβάνουν σταθερής ταρίφας -που θα ορίζε-
ται βέβαια µε υπουργική απόφαση- και να µη λαµβάνουν µέρος
σε ανταγωνιστικές διαδικασίες, ώστε να µπορέσουµε να βοηθή-
σουµε για έναν χρόνο ακόµα, µέχρι το τέλος του 2022 την επέ-
κταση και τη δυνατότητα σε πολλούς συµπολίτες µας να
συµµετέχουν στην προσπάθεια της χώρας για να πετύχει την
ενεργειακή µετάβαση και να κατασκευάσουν ένα µικρό φωτο-
βολταϊκό και µε αυτόν τον τρόπο να συνεχίσουν και να διατηρούν
την επαγγελµατική τους δραστηριότητα ή να απολαµβάνουν
αυτό το αποτέλεσµα στο επενδεδυµένο κεφάλαιο το οποίο θα
κάνουν.

Βέβαια, εδώ δίνουµε τη δυνατότητα και σε κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες µέχρι 100 KW να µπορούν και αυτοί να κατα-
σκευάζουν ένα φωτοβολταϊκό, πάλι µε συγκεκριµένη ταρίφα που
θα οριστεί µε υπουργική απόφαση και που η τιµή της θα καλύπτει
και το αυξηµένο αναλογικά κόστος των όρων σύνδεσης, άρα µε
µια καλύτερη από αυτή που υπάρχει σήµερα. Αυτό, επαναλαµ-
βάνω, για µεµονωµένα φωτοβολταϊκά, για ανεξάρτητους παρα-
γωγούς. Θα οριστεί αυτό το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα
µε υπουργική απόφαση.

Με το δεύτερο άρθρο που προτείνεται στην τροπολογία, προ-
τείνουµε τη διόρθωση της τιµής αποζηµίωσης των φωτοβολταϊ-
κών σταθµών στα µη διασυνδεδεµένα νησιά. Πάλι αναφέρεται σε
µικρούς φωτοβολταϊκούς σταθµούς οι οποίοι έχουν κατασκευα-
στεί, κυρίως, από φυσικά πρόσωπα, οι οποίοι τότε, το 2014, µετά
το new deal το λεγόµενο, είχαν λάβει µια µείωση της ταρίφας.
Ερχόµαστε και, ουσιαστικά, αυξάνουµε την τιµή αποζηµίωσής
τους κατά 10%, γιατί έτσι προκύπτει µέσα από υπολογισµούς
που έγιναν από το Υπουργείο µας και µε αυτόν τον τρόπο απο-
καθιστούµε την τάξη.

Με το προτεινόµενο άρθρο 3, παρέχεται η δυνατότητα σε κα-
τόχους αδειών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από αιολικούς
σταθµούς νησιών να κάνουν χρήση της υποθαλάσσιας διασύν-
δεσης αυτών για τη διοχέτευση της παραγόµενης ενέργειάς
τους σε υφιστάµενα ή σχεδιαζόµενα από τον Ανεξάρτητο Διαχει-
ριστή Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας ΑΔΜΗΕ έργα.

Εδώ αναφερόµαστε σε αιτήσεις ανάπτυξης αιολικών πάρκων
τα οποία είχαν έναν ειδικό όρο για να εγκατασταθούν να κατα-
σκευάσουν και µια ηλεκτρική διασύνδεση. Αφού αναφερόµαστε
σε µη διασυνδεδεµένα νησιά και δεν υπήρχε άλλος τρόπος να
µεταφέρουν την ενέργεια τους, ερχόµαστε εδώ και περιορίζουµε
ουσιαστικά τη δυνατότητα που έχουν, µειώνουµε το ποσοστό το
οποίο µπορούν να εγκαταστήσουν. Δίνουµε αυτή τη δυνατότητα,
επειδή πια έχει αλλάξει η νοµοθεσία και, φυσικά, δεν µπορούν
να έχουν αυτόν τον ειδικό όρο ούτε να έχουν σταθερή τιµή απο-
ζηµίωσης, προσαυξηµένη µάλιστα, ώστε να µπορούν να καλύ-
ψουν το έξτρα κόστος αυτής της διασύνδεσης.

Εµείς δεν θέλουµε να κατασκευάσουµε νέες γραµµές που δεν
χρειαζόµαστε. Ήδη υπάρχει ένα πρόγραµµα διασύνδεσης των
νησιών, άρα δίνουµε σε αυτούς που ήδη έχουν άδεια παραγωγής
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να περιορίσουν βέβαια την παραγωγή τους και να χρησιµοποι-
ήσουν κατά ανώτατο βαθµό το 50% του χώρου που δηµιουργεί-
ται µέσα από την ηλεκτρική διασύνδεση, όταν και εφόσον αυτή
κατασκευαστεί.

Βέβαια, να πούµε ότι στην Κρήτη, όπου έχει ολοκληρωθεί η
µικρή διασύνδεση, ήδη δώσαµε δυνατότητα για την κατασκευή
100 MW ανεξάρτητης παραγωγής µικρών φωτοβολταϊκών µέχρι
500 KW και, βέβαια, δώσαµε και περιθώριο κατασκευής 40 MW
εγκατεστηµένης ισχύος για αυτοπαραγωγή, και, βέβαια, θα χρη-
σιµοποιήσουν κι αυτοί την υφιστάµενη µικρή διασύνδεση η οποία
ήδη βρίσκεται και σε λειτουργία.

Με το προτεινόµενο άρθρο 4 της τροπολογίας επεκτείνεται
για επτά έτη η σύµβαση παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στον
Σταθµό Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού-Θερµότητας Υψηλής Από-
δοσης, ΣΗΘΥΑ, µε τιµή που θα καθοριστεί επίσης µε απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, όπως ισχύει για
τους λοιπούς σταθµούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Και εδώ όταν είχε γίνει το new deal, όπως ξέρετε, είχε περιο-
ριστεί η ταρίφα των φωτοβολταϊκών των ΑΠΕ, οι οποίες είχαν
δεχθεί αυτή τη µείωση και είχε επεκταθεί η λειτουργία τους για
επτά χρόνια.

Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα και σε αυτή την περίπτωση και
έτσι βοηθάµε την παραγωγική βάση της χώρας πάρα πολύ, αφού
ουσιαστικά αυτές οι ΣΗΘΥΑ χρησιµοποιούνται είτε για την πα-
ραγωγή πρωτογενώς αγροτικών προϊόντων είτε βιοµηχανικών
προϊόντων και άρα, διατηρούµε την ανταγωνιστικότητά τους.

Με το προτεινόµενο άρθρο 5, δίνουµε τη δυνατότητα να τε-
θούν µε κοινή απόφαση των αρµοδίων Υπουργών στο Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδος καθήκοντα για την υλοποίηση και τη δια-
χείριση προγραµµάτων για τις δράσεις εξοικονόµησης ενέργειας
στον οικιακό-κτηριακό τοµέα, της ενεργειακής απόδοσης και της
αναβάθµισης κατοικιών µε τη χρήση ΑΠΕ. 

Εδώ δίνουµε τη δυνατότητα να συνάψουµε µια προγραµµατική
σύµβαση ως Υπουργείο µε το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδος
και να δώσουµε τη δυνατότητα το Τεχνικό Επιµελητήριο να είναι
αυτό, το οποίο θα δηµιουργήσει, θα αναπτύξει, θα λειτουργήσει,
θα διαχειριστεί τη νέα πλατφόρµα που θα υποδεχτεί τις αιτήσεις
για το νέο «Εξοικονοµώ», που σήµερα µάλιστα, είχαµε µια συνέν-
τευξη Τύπου και ανακοινώσαµε τους νέους όρους και προϋπο-
θέσεις, που κάποιος µπορεί να ενταχθεί. 

Μ’ αυτόν τον τρόπο, θέτουµε το ΤΕΕ ως έναν σοβαρό πυλώνα
που στηρίζει τη δηµόσια διοίκηση και βέβαια, στηρίζει ένα πολύ
σηµαντικό πρόγραµµα, το «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον», που γνωρί-
ζετε ότι δηµιουργεί χιλιάδες θέσεις εργασίας στην κατασκευή
και µειώνει τον λογαριασµό ρεύµατος µέσα από την εξοικονό-
µηση που επιτυγχάνουν αυτοί, που αναβαθµίζουν ενεργειακά τα
κτήρια ή τα σπίτια τους.

Με το έκτο άρθρο της παρούσης τροπολογίας ρυθµίζεται ει-
δικότερα η σύναψη συµβάσεων παροχής υπηρεσιών ή έργου
από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας ειδικά για τα πληροφορικά
συστήµατα, για τη διενέργεια των διαγωνισµών ΑΠΕ και της αδει-
οδότησης των ΑΠΕ. Είναι κάτι που είχε κάνει και η προηγούµενη
κυβέρνηση -είναι αλήθεια- και η προπροηγούµενη διοίκηση. Δί-
νουµε τη δυνατότητα κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων
του ν.4412 να µπορέσει η ΡΑΕ να αναθέσει τη δουλειά σε τεχνικό
σύµβουλο για να µπορέσουν να γίνουν, επειδή είναι περιορισµέ-
νος ο χρόνος, οι επόµενες δηµοπρασίες ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας.

Με το άρθρο 7 προστίθεται ο ορισµός του µικρού συνδεδεµέ-
νου συστήµατος µε την έννοια της οδηγίας 219/944. Όλα αυτά
που θα πω αναφέρουν την Κρήτη και τη νέα λειτουργία της µι-
κρής διασύνδεσης.

Με το άρθρο 8 ρυθµίζεται η εφαρµογή της απόφασης 14/2014
της ΡΑΕ για τον υπολογισµό του ανταλλάγµατος αναφορικά µε
την παροχή υπηρεσιών κοινής ωφελείας. 

Με το άρθρο 9 εισάγονται µεταβατικές διατάξεις για τη λει-
τουργία της µικρής ηλεκτρικής διασύνδεσης α’ φάσης Πελοπον-
νήσου-Κρήτης από 3/7 µέχρι 30/9/2021, οπότε µετά η Κρήτη θα
λειτουργεί ως µικρό συνδεδεµένο σύστηµα, γι’ αυτό και έχουµε
τον ορισµό τού τι σηµαίνει µικρό συνδεδεµένο στο άρθρο 7.

Με το άρθρο 10 ρυθµίζεται η λειτουργία µεταξύ της πρώτης

φάσης διασύνδεσης και της δεύτερης φάσης διασύνδεσης της
Κρήτης µε την Αττική, άρα έχουµε δύο φάσεις λειτουργίας.
Έχουµε τη λειτουργία από τώρα µέχρι 30/9 που λειτουργεί το
ενδιάµεσο χρονικό διάστηµα η µικρή διασύνδεση. Έχουµε το
επόµενο διάστηµα µετά τις 30 Σεπτεµβρίου και µέχρι να κατα-
σκευαστεί η µεγάλη διασύνδεση, που είναι ένα άλλο χρονικό διά-
στηµα, που ορίζεται ο τρόπος µε τον οποίο θα λειτουργεί αυτή η
διασύνδεση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Πόσα άρθρα έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δώδεκα και τελειώνει.
Με το άρθρο 11 προβλέπεται η µεταβίβαση από τη Δηµόσια

Επιχείρηση Ηλεκτρισµού στον ανεξάρτητο διαχειριστή µεταφο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας των παγίων περιουσιακών στοιχείων
υψηλής τάσης στην Κρήτη. Είναι αυτό που περιµένατε, κύριοι
συνάδελφοι, και είχαµε πει ως τροπολογία.

Με το προτεινόµενο άρθρο 12 ρυθµίζονται επείγοντα θέµατα
περιβαλλοντικής αδειοδότησης µεγάλων βιοµηχανικών εγκατα-
στάσεων και αφορά τις µονάδες λιγνιτικής παραγωγής της ΔΕΗ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ελάτε, κυρία Γκαρά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Το ξέρατε, κύριε Πρόεδρε …

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι δική σας επιλογή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Μισό

λεπτό. 
Όπως η κ. Γκαρά έχει επιτροπή, έτσι και ο κύριος Υπουργός

µού είπε ότι έχει υποχρεώσεις. Εγώ τι να κάνω βάσει του Κανο-
νισµού, που παίρνει τον λόγο; Σας παρακαλώ. Μην τα ρίχνουµε
όλα στο Προεδρείο. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε. Κάνετε όσο πιο σύντοµα µπορείτε για
να εξυπηρετήσετε την κ. Γκαρά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, όχι. Δεν είναι δικό µου το θέµα,
κύριε Πρόεδρε. Είναι δικό σας το θέµα και της Κυβέρνησης. Η
Κυβέρνηση επέλεξε να φέρει εννέα υπουργικές, εννέα επιπλέον
νοµοσχέδια στο νοµοσχέδιο για το Κτηµατολόγιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. Εφόσον έχει
βάσει του Κανονισµού τον λόγο, τι να κάνω εγώ;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα πρέπει τουλάχιστον, να έχει τη
δεοντολογία να έρχεται και να µιλάει ανά τρεις Βουλευτές και
όχι αυτό που κάνουν οι Υπουργοί µέχρι σήµερα. Είναι ντροπή
αυτό που κάνετε, κύριε Σκρέκα. Δεν το λέω για εσάς προσωπικά.
Μιλάω για όλους τους Υπουργούς. 

Ερώτηµα γι’ αυτό που µας φέρατε: Για ποιον λόγο δεν βάλατε
αυτές τις τροπολογίες στο νοµοσχέδιο, που είχατε εσείς, όταν
σας ρωτήσαµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου της προηγούµε-
νης εβδοµάδας και δεσµευτήκατε ότι οι ενεργειακές τροπολο-
γίες θα έλθουν σε εκείνο το νοµοσχέδιο; Για ποιον λόγο; Είστε
τόσο άριστοι; Δεν είστε επαρκείς; 

Δεύτερο ζήτηµα: Πείτε µας, επί τη ευκαιρία, αν συµφωνείτε µε
το ότι το Κτηµατολόγιο έχει πάει στο Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και κλείνει µε εκκρεµότητες, ώστε να µην έχετε ξε-
κάθαρο τίποτα στον σχεδιασµό. Μας ενδιαφέρει η άποψή σας
για το νοµοσχέδιο αυτό που ακυρώνει το Κτηµατολόγιο

Τρίτο ερώτηµα: Στο άρθρο 1 εξαιρείτε τους φωτοβολταϊκούς
σταθµούς από ανταγωνιστικές διαδικασίες, δηλαδή τροποποιείτε
τον δικό σας ν.4759. Πείτε παρακαλώ στη Βουλή ότι ξεψηφίζετε
τον νόµο, που εσείς φέρατε πριν από έξι µήνες για να καταγρα-
φεί, για να δούµε πόσο άριστη Κυβέρνηση είστε και απαντήστε
µας: Θα εντάξετε τα υπόλοιπα, τα µικρά φωτοβολταϊκά στις αν-
ταγωνιστικές διαδικασίες; Ποιο θα είναι το όριο; Πού είναι η
πλατφόρµα αυτή η φιλική προς τον χρήση που είχε εξαγγείλει ο
κ. Χατζηδάκης και περιµένουµε, να δούµε πόσα χρόνια θα περι-
µένουµε; Πότε θα αναµορφώσετε το πλαίσιο για τις ενεργειακές
κοινότητες; Διότι πάλι κάνετε µια µικρή ρύθµιση, αλλά νέο νόµο
δεν φέρνετε, άρα η Ελλάδα δεν προχωράει στην ενεργειακή δη-
µοκρατία. Τι γίνεται µε τα φωτοβολταϊκά στέγης, που καθυστε-
ρούν πάνω από έναν χρόνο; Αυτά για το πρώτο άρθρο.

17758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεύτερο άρθρο: Λύστε µας µια απορία. Η Κρήτη και το 10%
που δίνετε είναι στα µη διασυνδεδεµένα νησιά -διότι υπάρχουν
τεχνικές ερωτήσεις επ’ αυτού- µιας και λειτουργεί ήδη η ηλέ-
κτριση της σύνδεσης µε την Πελοπόννησο;

Τρίτο ερώτηµα: Έργα ΑΠΕ και απαλλαγή από τη σύνδεση. Δη-
λαδή τώρα, κύριε Σκρέκα, έρχεστε να µας πείτε ότι η απελευθέ-
ρωση των ΑΠΕ που έκανε η Νέα Δηµοκρατία το 2008-2009-2010
έχει πλήρως αποτύχει, οι άδειες που αιτήθηκαν οι εταιρείες το
2010 και δόθηκαν το 2011 µε 2012 δεν εφαρµόζονται, διότι ο
όρος της άδειας παραγωγής που έδωσε η ΡΑΕ να κάνουν τη δια-
σύνδεση, τώρα δεν ζητείται από τους αναδόχους. Αναφέρεστε
σε έργα 2.000 ΜW, που είχαν υποχρέωση διασύνδεσης που -αν
δεν κάνω λάθος- το έργο του ΑΔΜΗΕ κοστίζει ένα δισεκατοµµύ-
ριο και απαλλάσσονται -στη σελίδα του ΑΔΜΗΕ το βρήκαµε µε
τον κ. Σαντορινιό- οι κάτοχοι των αδειών παραγωγής από το έργο
της διασύνδεσης -πείτε µου πόσο θα κόστιζε το δικό τους έργο-
για 2.000 ΜW, αλλά τους αφήνετε να κρατήσουν τον ηλεκτρικό
χώρο και τον αντίστοιχο γεωγραφικό χώρο στο ποσοστό που
προσδιορίζεται, τροποποιώντας την άδεια και τους κανόνες της
πρόσκλησης τότε. Αυτό λέγεται υγιής αγορά, λέγεται ελεύθερος
ανταγωνισµός, ότι ακυρώνεται δέκα χρόνια µετά µια άδεια, αλλά
κρατάνε τον ηλεκτρικό και τον γεωγραφικό χώρο; Και αυτό είναι
πρόσκληση προς την υπόλοιπη αγορά να έλθει στην Ελλάδα, «ξέ-
ρετε, µετά από δέκα χρόνια θα αλλάξουν οι κανόνες και κάποιοι
θα απαλλαγούν από τη διασύνδεση, ενώ κάποιοι δεν έκαναν αί-
τηση, γιατί δεν είχαν τη δυνατότητα να κάνουν διασύνδεση»;
Αυτή είναι η αγορά της Νέας Δηµοκρατίας. Χειρότερα από το
Φαρ Ουέστ, που λέµε.

Συνεχίζω πολύ γρήγορα. Στο άρθρο 5 λέτε ότι παίρνει την
πλατφόρµα του «Εξοικονοµώ» το Τεχνικό Επιµελητήριο. Ερωτώ:
Έχετε προβλήµατα στην υλοποίηση της πλατφόρµας µέχρι
τώρα; Διότι η πλατφόρµα ξέρω ότι ήταν δωρεά και τώρα µήπως
θα την πληρώσετε κιόλας; Διότι βλέπω ότι το ποσοστό του Τε-
χνικού Επιµελητηρίου είναι µεγαλύτερο από το ποσοστό των
ΕΤΕΑΜ. Έπαιρνε 1,5% το ΕΤΕΑΜ και τώρα δίνετε 2,5% στο Τε-
χνικό Επιµελητήριο. Κόστος για το ελληνικό δηµόσιο. Θα φτιάξει
νέα πλατφόρµα το Τεχνικό Επιµελητήριο και για ποιον λόγο,
αφού υπήρχε ήδη πλατφόρµα και λειτουργούσε; Κάνατε δυο-
τρεις διαγωνισµούς εσείς ως Κυβέρνηση, πέρα απ’ αυτά που έγι-
ναν µε τη δική µας κυβέρνηση. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να µας τα ξεκαθαρίσετε αυτά και αν έχετε
πρόβληµα µε τη διαχείριση του έργου µέχρι τώρα, µε το ΕΤΕΑΜ.
Πόσο πίσω θα πάει η προκήρυξη του κύκλου αυτού, τώρα που
αλλάζετε και πλατφόρµα και ανάδοχο και διαχειριστή, πέρα από
το κόστος και τα προβλήµατα που δηµιουργείτε; 

Τελευταία ερώτηση, κύριε Πρόεδρε: Θέλω να µας πείτε, το
άρθρο 12 που δίνει τη δυνατότητα περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης κατά παρέκκλιση και τροποποίησης, ποιον αφορά, διότι είναι
τροπολογία που έφερε ο κ. Αντωνιάδης, την απορρίψατε και
τώρα ξαναµπαίνει, αν δεν κάνω λάθος. Συγγνώµη για το όνοµα
του Βουλευτή. Έφερε τροπολογία Βουλευτής της Συµπολίτευ-
σης -δεν είµαι σίγουρος γι’ αυτό, δεν θέλω να θίξω συνάδελφο-
και την απορρίψατε και τώρα τη βάζετε στο νοµοσχέδιο. Τουλά-
χιστον να γνωρίζουµε, γιατί αφορά µια κατά παρέκκλιση αδει-
οδότηση και θέλουµε να δούµε πώς θα τοποθετηθούµε, πέρα
από το απαράδεκτο της διαδικασίας της τροπολογίας. Απαρά-
δεκτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει

τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, δεν µπαίνω στον κόπο

να ρωτήσω γιατί φέρατε την τροπολογία. Μόνοι µας κάνουµε την
ερώτηση, µόνοι µας παίρνουµε τις απαντήσεις. Βέβαια, ίσως
είναι από τις τροπολογίες που είναι πιο ταιριαστές µε το νοµο-
σχέδιο για το Κτηµατολόγιο, γιατί εντάσσονται στην ίδια λογική.
Το Κτηµατολόγιο έρχεται να τακτοποιήσει την κατάσταση της
γης για να απελευθερωθεί για τις «πράσινες» επενδύσεις και την
πράσινη ανάπτυξη. 

Οι ερωτήσεις µας, βέβαια, δεν θα είναι στη λογική του ΣΥΡΙΖΑ
που αγωνιά για την υγιή αγορά και τον ελεύθερο ανταγωνισµό,
γιατί κι εκείνος την ίδια πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την

πράσινη ενέργεια και την πράσινη ανάπτυξη ακολουθεί, τις ίδιες
αγωνίες µοιράζονται. Φαντάζοµαι ότι για τεχνικούς λόγους, δια-
φωνεί µε την τροπολογία. 

Όµως, θα σας ρωτήσουµε: Επειδή υπάρχουν διάφοροι Βου-
λευτές και πολιτευτάδες και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που γυρνάνε στα νησιά -και όχι µόνο- και λένε ότι δεν θα
µπουν ανεµογεννήτριες σε χωριά και πόλεις, σε σχέση µε την
απελευθέρωση που κάνετε για τη διασύνδεση των µικρών νησιών
και µάλιστα, βαρύνοντας µε το κόστος των υπόγειων αγωγών το
δηµόσιο και όχι τους επιχειρηµατίες, έχετε σκοπό ή συνδέονται
αυτές οι διευκολύνσεις που κάνετε µε την απόφαση που κυκλο-
φορεί για να µπουν ανεµογεννήτριες στους ιστορικούς τόπους
µαρτυρίων της Γυάρου, της Μακρονήσου κ.λπ.;

Αν έχετε τέτοιο σκοπό, σας προειδοποιούµε ότι εµείς δεν θα
σας αφήσουµε να το κάνετε αυτό. Θα µας βρείτε µπροστά σας.
Θα θέλαµε να ακούσουµε αν σκοπεύετε αυτούς τους ιστορικούς
τόπους να τους µετατρέψετε κι αυτούς σε πάρκα επενδύσεων
ανεµογεννητριών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα ξεκινήσω από το τελευταίο. Όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώνεται το νέο χωροταξικό
για τις ΑΠΕ. Όταν αναλάβαµε µετά το 2019, ξεκινήσαµε γρήγορα
την εκπόνηση ενός νέου ειδικού χωροταξικού. Γιατί η αντικατά-
σταση των παραδοσιακών µέσων παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από λιγνίτη ή από ορυκτά καύσιµα µε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, µε µέσα παραγωγής ανανεώσιµα όπως είναι τα φω-
τοβολταϊκά, οι ανεµογεννήτριες, φυσικά θα φέρει ένα µεγάλο
επενδυτικό ενδιαφέρον και µια πραγµατικότητα µεγάλων και πολ-
λών επενδύσεων στη χώρα. Η  προηγούµενη κυβέρνηση µετά
από τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε τίποτα για να βελτιώσει ένα
καθεστώς το οποίο ήδη υπάρχει σε ό,τι αφορά την χωροταξία
και χωροθεσία αυτών των µέσων παραγωγής. 

Επαναλαµβάνω λοιπόν, µέχρι τέλος του χρόνου θα έχουµε
ολοκληρώσει. Και εκεί πραγµατικά είµαστε πολύ προσεκτικοί,
ώστε να προστατεύσουµε γενικότερα το περιβάλλον της χώρας
είτε αυτό είναι φυσικό περιβάλλον είτε είναι πολιτιστικό περιβάλ-
λον είτε πολιτισµικό. Με αυτό τον τρόπο να µπορούµε από τη µία
να πετύχουµε αυτό που θέλουµε, δηλαδή, την ενεργειακή µετά-
βαση και την πράσινη µετάβαση και την αντικατάσταση των ρυ-
πογόνων µονάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
ορυκτά καύσιµα µε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και από την
άλλη, να διατηρήσουµε φυσικά, τον τεράστιο γενικότερα είτε πε-
ριβαλλοντικό είτε πολιτισµικό πλούτο, που έχει η χώρα και να
προστατέψουµε τις κοινωνίες. Γι’ αυτό και λέµε σε όλους όσους
επενδυτές θέλουν να κατασκευάσουν, ότι πρέπει πια στα επιχει-
ρησιακά τους πλάνα να βάλουν πολύ ψηλά την τοπική κοινωνία
συµµέτοχο, ώστε να µπορούν να πετυχαίνουν αυτή τη συναίνεση
που χρειάζεται.

Από κει και πέρα, να ξεκινήσω από το τελευταίο ερώτηµα.
Αφορά τις λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ. Το άρθρο 12 είναι ξεκά-
θαρο αυτό. Θα πάω ανάποδα για το άρθρο 5. Το ΤΕΕ δεν θα ανα-
λάβει µόνο την ηλεκτρονική πλατφόρµα -µπορεί να υπήρξε µία
παρεξήγηση- αλλά θα αναλάβει συνολικά τη διαχείριση του προ-
γράµµατος, που σηµαίνει ηλεκτρονική πλατφόρµα, δηµιουργία,
ανάπτυξη, διαχείριση, λειτουργία, συντήρηση.  Προδηµοσι-
εύουµε για πρώτη φορά, τις επόµενες µέρες και τον οδηγό. Άρα
ο οδηγός του νέου «Εξοικονοµώ» πριν τον καταλήξουµε…

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Και εσείς τι θα κάνατε;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μην βιάζεστε. Μην βιάζεστε. Εµείς το Τεχνικό Επι-
µελητήριο το θέλουµε δίπλα µας. Εσείς µπορεί να µη θέλετε να
χρησιµοποιείτε ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, όπως
είναι το Τεχνικό Επιµελητήριο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, δεν

διέκοψε κανέναν!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας): Εµείς επιλέγουµε µαζί µε την κοινωνία, µαζί µε τους
θεσµούς, µαζί µε τους επιστήµονες, όταν αυτοί µπορούν να προ-
σφέρουν πολύ σηµαντικό έργο και να βοηθήσουν τη δηµόσια δι-
οίκηση να πετύχει ένα καλύτερο αποτέλεσµα για το δηµόσιο
συµφέρον. Εµείς έχουµε διαφορετική άποψη σε αυτό. Δεν χρει-
άζεται να φωνάζετε. Εµείς θέλουµε το τεχνικό επιµελητήριο
δίπλα µας, εσείς µπορεί να µην το θέλετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην

τον διακόπτετε. Σας παρακαλώ, κύριε Σαντορινιέ, κύριε Κάτση!
Ο κόσµος θα κρίνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Από εκεί και πέρα, για να είµαστε λίγο πιο ουσιαστι-
κοί. Το τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος που είναι καθ’ ύλην αρµό-
διο για αυτό τον κλάδο της οικονοµίας µας, γνωρίζετε πολύ καλά
ότι είναι…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το Υπουργείο είναι καθ’ ύλην αρµό-
διο, κύριε Υπουργέ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, δεν
διέκοψε κανέναν! Τι να κάνουµε τώρα; Θα κρίνει ο κόσµος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Δεν σας αρέσει η συνεργασία της ελληνικής Κυβέρνησης µε
το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος. Τι να κάνουµε; Όπως συνερ-
γαζόµαστε µε την Αναπτυξιακή Τράπεζα και έχει αναλάβει ένα
έργο, αυτήν τη φορά αυτό το έργο θα το αναλάβει το Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδος. Αλλάζει η ηλεκτρονική πλατφόρµα, γιατί
αλλάζει ο τρόπος, που δουλεύει το πρόγραµµα. Δεν υπάρχει πια
ο χρονικός προγραµµατισµός και η χρονική προτεραιότητα που
υπήρχε. Μπαίνουν συγκεκριµένα αντικειµενικά διαφανή κριτήρια,
µε τα οποία θα γίνεται η αξιολόγηση των αιτούντων µε έναν
τρόπο γρήγορο, ψηφιακό φυσικά. Άρα αλλάζει η ηλεκτρονική
πλατφόρµα. 

Από εκεί και πέρα, θα γίνεται η αξιολόγηση των αιτήσεων, θα
γίνεται παρακολούθηση των ενστάσεων, εφόσον υπάρχουν για
να διορθωθούν τυχόν σφάλµατα, αν υπάρχουν σφάλµατα, θα γί-
νεται ο έλεγχος και θα προωθείται. Βέβαια θα υπάρχουν και επι-
λαχόντες, ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα που αλλάζουµε και
το Τεχνικό Επιµελητήριο πια είναι δίπλα µας. Σας αρέσει, δεν σας
αρέσει.

Από εκεί και πέρα µε το προτεινόµενο άρθρο 7.4 για την επέ-
κταση στην επταετία δεν είπατε τίποτα. Το προτεινόµενο άρθρο
3 έχει να κάνει µε την χρήση µελλοντικής υποθαλάσσιας διασύν-
δεσης, η οποία σχεδιάζεται από τον ΑΔΜΗΕ. Εδώ είναι κάτι πάρα
πολύ απλό και δεν αφορά ένα νησί. Αφορά συνολικά το νησιω-
τικό σύµπλεγµα της χώρας, όπου τελικά είχαν δοθεί άδειες πα-
ραγωγής µε ειδικό όρο. 

Δηλαδή τι συνέβαινε τότε; Δεν υπήρχαν ανταγωνιστικές διαδι-
κασίες. Υπήρχε µια συγκεκριµένη ταρίφα αποζηµίωσης των αι-
ολικών έργων πολύ πιο υψηλή από αυτή που έχει προκύψει τώρα
µετά από τις ανταγωνιστικές διαδικασίες. Επιπλέον, αυτής της
πολύ υψηλής ταρίφας υπήρχε µια επιπρόσθετη προσαύξηση πε-
ρίπου του 20% µε 25%, για να µπορεί να καλύπτει µε τον ειδικό
όρο αυτό την κατασκευή του υποθαλάσσιου καλωδίου. Οι ταρί-
φες τότε ήταν 100 και 120 ευρώ, 130 ευρώ µε την προσαύξηση
ανά µεγαβατώρα. Οι ταρίφες τώρα στα αιολικά έχουν πέσει στα
59 ευρώ µετά τους τελευταίους διαγωνισµούς. 

Εµείς δεν θέλουµε να πληρώνει ο ελληνικός λαός 100 ευρώ
και 120 ευρώ για να κατασκευάσουµε διασυνδέσεις, όταν ήδη
κατασκευάζουµε  διασυνδέσεις σε αυτά τα νησιά που διαχειρί-
ζεται ο ΑΔΜΗΕ και αυτές επιχορηγούνται κιόλας, σε ένα µεγάλο
βαθµό, από τα χρηµατοδοτικά προγράµµατα. Αλλά και το υπό-
λοιπο κοµµάτι η πραγµατικότητα είναι ότι ανακτάται µέσα από
τα τέλη χρήσης δικτύου. Όπως δώσαµε σε 100 ΜW ισχύος σε
µικρούς παραγωγούς στην Κρήτη να χρησιµοποιήσουν τη µικρή
διασύνδεση, δίνουµε και σε αυτούς, οι οποίοι για διάφορους λό-
γους δεν είχαν ολοκληρώσει τη φάση της αδειοδότησης και την
κατασκευή, τελικά να µην κατασκευάσουν µε ακριβές ταρίφες
αιολικά, αλλά να µπορέσουν µε περιορισµό βέβαια της ισχύος
µέχρι το 50% της χρήσης του δικτύου να χρησιµοποιήσουν τις
υφιστάµενες διασυνδέσεις που ούτως ή άλλως θα κατασκευα-

στούν. Δεν νοµίζω ότι είναι παράλογο. Με αυτό τον τρόπο βοη-
θούµε να γίνει και γρήγορη διείσδυση των ΑΠΕ. 

Απευθυνόµενος προς την εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος, εµείς δεν έχουµε σκοπό να καταστρέψουµε
την πολιτιστική κληρονοµιά της Ελλάδος. Να την προστατεύ-
σουµε θέλουµε. Από την άλλη, θέλουµε να πετύχουµε τους πολύ
φιλόδοξους στόχους της Ελλάδος, ώστε να πετύχουµε την πρά-
σινη µετάβαση και φυσικά, να προστατεύσουµε το περιβάλλον
και να αντιµετωπίσουµε την κλιµατική αλλαγή. 

Για το προτεινόµενο άρθρο 2 σωστά είπατε ότι η Κρήτη συµ-
περιλαµβάνεται στα µη διασυνδεδεµένα νησιά. Από την εφαρ-
µογή της διάταξης αυτής θα είναι αυξηµένη κατά 10% η ταρίφα
αποζηµίωσης των µικροεπενδυτών στην Κρήτη, όπως και στα
άλλα µη διασυνδεδεµένα νησιά. Δεν έχω να πω τίποτα άλλο. Νο-
µίζω απάντησα σε όλα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει η κ. Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε εγώ τέτοιο επιτελικό

µπάχαλο, ανικανότητα της αριστείας, αλαζονική συµπεριφορά
από Κυβέρνηση δεν έχω ξανασυναντήσει. Έρχονται οι Υπουργοί
σήµερα τελευταία στιγµή, ζητάνε σε δύο λεπτά παρουσίας τους
µέσα στην Αίθουσα να πάρουν το λόγο, χωρίς να σέβονται καµ-
µιά νοµοθετική διαδικασία, καµµία κοινοβουλευτική διαδικασία,
φέρνοντας τροπολογίες που θα µπορούσαν να είναι ξεχωριστά
νοµοσχέδια µε δώδεκα και δεκαπέντε άρθρα, όταν την ίδια εβδο-
µάδα έφεραν και συζητήσαµε µέσα στην ολοµέλεια της Βουλής
νοµοσχέδια από τα δικά τους Υπουργεία! Αν αυτό το πράγµα δεν
είναι αλαζονική συµπεριφορά προς το Κοινοβούλιο και ασέβεια
προς τους συναδέλφους και αν αυτό δεν είναι ανικανότητα και
µπάχαλο, δεν ξέρω τι είναι.

Τους λόγους όµως τους γνωρίζουµε. Έρχονται τροπολογίες τε-
λευταία στιγµή χωρίς να µπορούµε να διαβάσουµε καν, χωρίς να
µπορούµε να τις επεξεργαστούµε, χωρίς να µπορεί να γίνει ευρύς
διάλογος προκειµένου µέσα στα πολλαπλά, εκατοντάδες άρθρα
τα οποία έρχονται την τελευταία στιγµή εν µέσω θέρους και σφι-
χτής, πυκνής κοινοβουλευτικής διαδικασίας να κρύβονται και να
περνάνε στα µουλωχτά ρουσφέτια και εξυπηρετήσεις πολλών,
πολλών εκατοµµυρίων. Αυτό κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει
και να ακολουθούµε και να σεβόµαστε τις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες. 

Με fast track διαδικασίες και χωρίς ευρεία διαβούλευση ήρθε
και το σηµερινό νοµοσχέδιο το οποίο σχετίζεται µε το Κτηµατο-
λόγιο. Η ευρεία διαβούλευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ει-
δικότερα µε ειδήµονες, µε επιστήµονες και τεχνικούς του τοµέα
θα ήταν ιδιαίτερα χρήσιµη σε ό,τι αφορά τη βέλτιστη εφαρµογή,
πόσο µάλλον όταν συζητάµε για ένα κρίσιµο, ένα µείζον, ένα
εθνικό -θα µπορούσαµε να πούµε- θέµα για την ελληνική κοινω-
νία όπως είναι το Κτηµατολόγιο που αφορά στη διαχείριση της
ιδιοκτησίας των πολιτών. 

Το πρώτο µέρος, λοιπόν, του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου
αφορά στην κτηµατογράφηση και στην ουσία πρόκειται για την
τροποποίηση του ν.4512/2018 που είχε φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαιρία
να υπενθυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κατά την κυβερνητική του θητεία,
µε τη χώρα σε οικονοµική ασφυξία, επεδίωξε και κατάφερε να
προχωρήσουν στη χώρα οι σηµαντικές εκείνες µεταρρυθµίσεις,
που µετέτρεπαν την Ελλάδα και έβαζαν τις βάσεις να µετατραπεί
η Ελλάδα σε ένα σοβαρό ευρωπαϊκού επιπέδου κράτος δικαίου,
ιδιαίτερα αναγκαίο, αν θέλουµε να συζητάµε και για ανάπτυξη.
Τέτοιες µεταρρυθµίσεις ήταν το Κτηµατολόγιο, οι δασικοί χάρ-
τες, η χάραξη του αιγιαλού, οι χρήσεις γης, τα ειδικά και περι-
φερειακά χωροταξικά σχέδια. 

Πραγµατικά, επιµένω ότι αν θέλουµε να µιλάµε σε αυτήν τη
χώρα για ανάπτυξη και για νέες επενδύσεις, για επενδύσεις του
εξωτερικού, για εγχώριες επενδύσεις, πρέπει, επιτέλους, να δη-
µιουργήσουµε ένα κράτος δικαίου και να λύσουµε βασικά ζητή-
µατα παροχής υπηρεσιών προς τους πολίτες. Αυτό είναι
αναγκαίο, όχι µόνο για τον εκσυγχρονισµό του συστήµατος, για
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τον εκσυγχρονισµό των υπηρεσιών, για την προσέλκυση επενδύ-
σεων, αλλά κυρίως για να πατάξουµε τα περιθώρια και τις πρα-
κτικές διαπλοκής που στοχευµένα έχουν συντηρηθεί τόσα
χρόνια, διότι αρκετοί εξυπηρετούνταν.

Με τον ν.4512/2018 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε την περαί-
ωση του Κτηµατολογίου περίπου στο 25%. Ωστόσο, ολοκλήρωσε
η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε δύο µόνο χρόνια το 60% του
Κτηµατολογίου. Κάλυψε, δηλαδή, το χαµένο έδαφος δεκαετιών
από προηγούµενες κυβερνήσεις που έκλειναν το µάτι στη µίζα
και τη διαπλοκή. Σήµερα το Κτηµατολόγιο θα είχε ολοκληρωθεί,
αν συνεχίζονταν οι ίδιοι ρυθµοί και οι ίδιοι στόχοι, που είχε θέσει
στις υπηρεσίες η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ωστόσο, σήµερα εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, επαναφέρετε το ίδιο αναποτελεσµατικό µοντέλο διακυβέρ-
νησης προηγούµενων δεκαετιών. Υποστηρίζετε ότι η κτηµατο-
γράφηση θα ολοκληρώνεται από εδώ και στο εξής πριν από την
έκδοση των Επιτροπών Υποθέσεων Κτηµατογράφησης, καθώς,
όπως λέτε, για πρώτη φορά θα αναγράφονται στο κτηµατολο-
γικό φύλλο του κάθε ακινήτου οι εκκρεµότητες ως προς τα δι-
καιώµατα. Ουσιαστικά, παραµένουν οι εκκρεµότητες. Αυτό
κάνετε. 

Αυτή η ρύθµιση ανατρέπει στην ουσία όλο τον πυρήνα λει-
τουργίας του Κτηµατολογίου. Άλλωστε, ο σκοπός του δεν είναι
άλλος από το να ξέρουµε στη χώρα ποια δικαιώµατα έχει καθαρά
ο καθένας σε κάθε ακίνητο κι αυτό να αποτυπώνεται µε ακρίβεια
σε χάρτη, ώστε να µην υπάρχουν αντιδικίες που µπλοκάρουν την
αξιοποίηση ακινήτων, επενδύσεις, αλλά και να βάζει ένα τέλος
στους καταπατητές δηµοσίων εκτάσεων. 

Εσείς, όµως, ενώ δύο χρόνια δεν έχετε κάνει κάτι για να εκδι-
καστούν οι ενστάσεις στις επιτροπές, αποφασίζετε τώρα να ανα-
πτύσσεται το Κτηµατολόγιο µε εκκρεµότητες, τις οποίες θα
λύσετε κάποια στιγµή στο µέλλον, αν, όποτε, ίσως τις λύσετε
ποτέ. Άρα, δεν έχουµε κτηµατολόγιο. 

Συνεπώς, αυτό που εσείς σήµερα ονοµάζετε επιτάχυνση και
εκσυγχρονισµό του Κτηµατολογίου -τα ακούσαµε και από τους
αρµόδιους Υπουργούς- δεν είναι τίποτε άλλο από την παρα-
ποµπή της ολοκλήρωσης των κτηµατογραφήσεων για κάποια
στιγµή στο µέλλον µέσω µιας πρόωρης και υποτιθέµενης περαί-
ωσης των υποθέσεων. Μάλιστα, όχι µόνο δεν προβλέπεται καµ-
µία χρονική δέσµευση για το πότε θα έχουν ολοκληρωθεί οι
κτηµατογραφήσεις, αλλά κλείνετε το πρόγραµµα αυτό της κτη-
µατογράφησης λίγο πριν την επιτυχή ολοκλήρωσή του, τινάζον-
τας στον αέρα συµβάσεις µε πάνω από πενήντα εταιρείες και
πέντε χιλιάδες έµπειρα εξειδικευµένα στελέχη -µηχανικούς, δι-
κηγόρους, στελέχη της πληροφορικής- και αυτό το ονοµάζετε
επικοινωνιακά «ολοκλήρωση». 

Ένα ακόµη ζήτηµα, που προκύπτει από το παρόν νοµοσχέδιο
αφορά στην εισαγωγή του θεσµού των διαµεσολαβητών και των
διαπιστευµένων µηχανικών για τη διόρθωση των ανακριβειών.
Εδώ, αντί να στελεχώσετε τις κενές οργανικές θέσεις του φορέα
του Κτηµατολογίου, επιλέγετε, όπως ακριβώς κάνατε και στον
ΕΦΚΑ και σε άλλα Υπουργεία και υπηρεσίες, να στήσετε τελικά
έναν παράλληλο µηχανισµό έξω από το Κτηµατολόγιο. Αντί να
αυξήσετε, λοιπόν, το κύρος του φορέα, επιλέγετε να το καταστή-
σετε διάτρητο, διότι ενώ σε άλλες χώρες υπάρχει ένα σφιχτό και
αυστηρό πλαίσιο, εδώ το πλαίσιο που εισηγείστε είναι τόσο χα-
λαρό, που εύκολα µπορούµε να συµπεράνουµε πως βρήκατε
άλλον έναν τρόπο για να βολέψετε «γαλάζια» παιδιά. 

Τέλος, δεν θα µπορούσα να µη σχολιάσω τις διατάξεις, που
αφορούν στο ΕΚΟΜΕ, ένα εργαλείο, το οποίο, όπως πολλές
φορές έχουµε πει, έχει ιδρύσει και λειτούργησε µε επιτυχία η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που προσέλκυσε πολλές εγχώριες και διε-
θνείς παραγωγές, συµβάλλοντας ουσιαστικά στην ανάδειξη µιας
νέας βιοµηχανίας και στην προσέλκυση επενδύσεων στη χώρα
µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ.
Με το άρθρο 38, λοιπόν, αποδυναµώνετε τον δηµόσιο χαρα-

κτήρα του ΕΚΟΜΕ, παίρνετε κατά το δοκούν ιδιώτες ελεγκτές
και επιτρέπετε στον εκάστοτε διευθύνοντα σύµβουλο να κόβει
και να ράβει, όπως αυτός επιθυµεί διαβάλλοντας κατά αυτόν τον
τρόπο το κύρος και την εγκυρότητα του φορέα. 

Κύριε Υπουργέ, µε την ευκαιρία της παρουσίας σας σήµερα,
θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας ένα αρκετά σοβαρό ζήτηµα.
Όπως γνωρίζετε, σήµερα πραγµατοποιείται πανελλαδική απερ-
γία από τους εργαζόµενους στα ΚΕΠ, οι οποίοι ζητάνε ουσια-
στικά την άµεση στελέχωση των υπηρεσιών, καθώς και συνθήκες
ασφάλειας στην εργασία τους. Όπως αναφέρουν, το τελευταίο
διάστηµα έχουν µεταφερθεί και λόγω COVID αρκετές αρµοδιό-
τητες στα ΚΕΠ χωρίς, όµως, να έχουν στελεχωθεί επαρκώς οι
υπηρεσίες ή να ενισχύεται και να στηρίζεται και η εργασία τους.
Ειδικά την περίοδο της πανδηµίας, τα ΚΕΠ εξυπηρετούν ένα µε-
γάλο πλήθος πολιτών, σηκώνουν µεγάλο βάρος στις υπηρεσίες,
αναλαµβάνοντας αρµοδιότητες και από άλλους φορείς. 

Θα σας καταθέσω και αναλυτικά το αίτηµα και το υπόµνηµα
της Οµοσπονδίας των Εργαζοµένων στα ΚΕΠ και αναµένουµε
από εσάς τόσο τις ενέργειες όσο και τις άµεσες απαντήσεις στα
αιτήµατα των εργαζοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αναστασία Γκαρά καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας υπηρεσίες όπως
είναι το Κτηµατολόγιο, οι δασικοί χάρτες, τα χωροταξικά σχέδια,
είναι αναγκαία για την ανάπτυξη, όπως προφανώς και η ψηφιο-
ποίηση των υπηρεσιών. Ωστόσο, η µεταφορά υπηρεσιών σε ψη-
φιακό περιβάλλον δεν σηµαίνει ούτε ότι λύνουµε τα βασικά
προβλήµατα ούτε ότι κάνουµε και µεταρρύθµιση του κράτους.
Οι ψηφιακές υπηρεσίες πρέπει να εξυπηρετούν τους πολίτες και
τους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης, εγχώριας παραγωγικής ανα-
συγκρότησης, κυρίως, όµως, πρέπει να εξυπηρετούν τους πολί-
τες και δεν µπορούν να χρησιµοποιούνται ως επικοινωνιακό
κάλυµµα της αδράνειας και των συµφερόντων της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ. Ευχαριστώ και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Το δικαιούσασταν. Σας αγχώσαµε πολύ, αλλά για να
είµαι δίκαιος και µε τον κ. Σκρέκα στην αρχή συµφώνησε να
δώσει τον λόγο στην κ. Γκαρά, αλλά µετά το ραντεβού που είχε
δεν µπορούσε να περιµένει και το άλλαξε και πάλι. Η αλήθεια
είναι ότι έκανε διαπραγµάτευση ο άνθρωπος. Εντάξει, για να
είµαι δίκαιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα
δευτερόλεπτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Θέλω να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Να µοιρα-
στούν στο Σώµα, να τις δουν. Αφορούν το «my photo».

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Είναι κάτι ουσιαστικό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Όχι, δεν είναι κάτι ουσιαστικό.
Θα το δείτε, όµως, και στη συνέχεια, αν χρειαστεί, θα τοποθετη-
θεί και ο Υπουργός, που θα επιστρέψει λίγο αργότερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.
Γεώργιος Στύλιος καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις στο νοµοσχέδιο, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα τον λόγο έχει ο
κ. Μιχάλης Κατρίνης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Κινή-
µατος Αλλαγής, και µετά τον λόγο έχει ο κ. Σπανάκης.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-

σχέδιο, το οποίο, δυστυχώς, το µεγάλο βάρος και ενδιαφέρον
της συζήτησης δεν έχει καµµία σχέση µε το σώµα και το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου, καθ’ότι η Κυβέρνηση, όπως συνηθίζει
το τελευταίο διάστηµα, κατέθεσε βροχή τροπολογιών -θα έλεγα
ότι έχουµε πανδηµία τροπολογιών- παραµονή του κλεισίµατος
της φετινής κοινοβουλευτικής περιόδου, η οποία, όµως, είναι και
ενδεικτική του τρόπου, µε τον οποίο αντιλαµβάνεται και τη νοµο-
θέτηση, αλλά και τη λειτουργία της κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας. 

Ήρθε πριν η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Συζη-
τάγαµε τρεις µέρες νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας. Κα-
τατέθηκε χτες και, µάλιστα, δικαιολογήθηκε η κ. Κεραµέως ότι
την κατέθεσε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης γιατί θα ήταν -λέει- εκπρόθεσµη αν δεν το έκανε, λέτε
και είναι η πρώτη φορά που η Κυβέρνηση σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα καταθέτει µέχρι και µισή ώρα-είκοσι λεπτά πριν τελειώσει
η διαδικασία, τροπολογία και ψηφίζεται.

Όµως, δεν είναι αυτός λόγος, για τον οποίον σε ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο χαρακτηρίστηκε µεταρρυθµιστικό και εµβληµατικό,
δεν κόλλησαν τροπολογίες που είναι τακτοποιητικής διατάξεως.
Μάλιστα, µια εξ αυτών αφορά τα χρέη κακοπληρωτών καθηγη-
τών πανεπιστηµίου όπου χαρίζονται δεκάδες δισεκατοµµύρια
ευρώ και όχι, βεβαίως, αυτά που ανέφερε ο κ. Συρίγος για τα 50
και 60 ευρώ. 

Γι’ αυτά δεν υπάρχει εκτίµηση σήµερα από την Κυβέρνηση να
πει στους Έλληνες πολίτες ότι εγώ παίρνω την ευθύνη, την ώρα
που ζητώ από όλους επαγγελµατίες, οφειλέτες, νοικοκυριά να
πληρώσουν τα χρέη τους, αλλιώς υπάρχει ο Πτωχευτικός Κώδι-
κας, που προβλέπει κατάσχεση, έξωση, πλειστηριασµό και άλλα
µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. 

Την ίδια στιγµή, η ίδια Κυβέρνηση έρχεται και ενδίδει σε µία
πίεση µακροχρόνια, χαρίζοντας -το ξαναλέω- δεκάδες εκατοµ-
µύρια ευρώ και στερώντας τα ουσιαστικά από τους πόρους των
ελληνικών πανεπιστηµίων, τα οποία προσπαθούν να ανταγωνι-
στούν τα ιδρύµατα του εξωτερικού και να παράσχουν ποιοτική
εκπαίδευση µε µειωµένους πόρους, µε µειωµένη χρηµατοδότηση
-άρα µία ακόµα πληγή για τη χρηµατοδότηση των πανεπιστη-
µίων. 

Αυτό λοιπόν έχει τη σφραγίδα της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας. Έρχεται µε τροπολογία εν κρυπτώ, παραµονή του
κλεισίµατος των εργασιών, και χαρακτηρίζει βεβαίως, αυτή την
Κυβέρνηση.

Επίσης -έφυγε ο κ. Σκρέκας- ποτέ δεν καταλάβαµε γιατί, ενώ
την προηγούµενη εβδοµάδα είχαµε νοµοσχέδιο µε εκατοντάδες
άρθρα, έρχεται σήµερα µε παρεµφερείς διατάξεις δώδεκα άρ-
θρων να φέρει υπό µορφή τροπολογίας ζητήµατα, που θα µπο-
ρούσε πολύ εύκολα και πολύ αυτονόητα να έχουν ενταχθεί στο
νοµοσχέδιο της προηγούµενης εβδοµάδας. 

Είναι µόνο αυτό; Έχουµε και διατάξεις ακόµα για τον Πτωχευ-
τικό Κώδικα που λέει µε σαφήνεια -το λέω αυτό, γιατί την ίδια
στιγµή που η Κυβέρνηση χαρίζει δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ, την
ίδια στιγµή φέρνει σήµερα διάταξη που λέει- ότι όποιος µπει στον
εξωδικαστικό και του προταθεί µία ρύθµιση από τις τράπεζες και
τα funds και κάνει αντιπρόταση, οι πιστωτές έχουν δικαίωµα να
µην την δεχτούν και να µην απαντήσουν και να τον οδηγήσουν
σε πτώχευση. 

Αυτά είναι τα δύο µέτρα και δύο σταθµά αυτής της Κυβέρνη-
σης, που κατά τα άλλα λέει ότι είναι µεταρρυθµιστική και εκσυγ-
χρονιστική, κατά τα άλλα υποστηρίζει ότι είναι η Κυβέρνηση που
θα αλλάξει τη µορφή της χώρας. 

Είναι η ίδια Κυβέρνηση που προσπαθεί να πείσει και εµάς αλλά
και την ελληνική κοινωνία ότι µε τα 30,5 δισεκατοµµύρια του Τα-
µείου Ανάκαµψης ξαφνικά θα γεµίσει όλη η κοινωνία, όλη η επι-
χειρηµατικότητα, όλος ο εµπορικός κόσµος µε ρευστότητα και
θα αλλάξει µονοµιάς η εικόνα και η φυσιογνωµία της χώρας. 

Ναι, συµφωνούµε ότι αυτά τα χρήµατα είναι µια µοναδική ίσως
και η τελευταία ευκαιρία για την παραγωγική ανασυγκρότηση και
τον οικονοµικό µετασχηµατισµό της χώρας, αρκεί τα χρήµατα
αυτά να αξιοποιηθούν και όχι να ξοδευτούν, όπως είπε δύο
φορές ο κ. Σκυλακάκης χθες στην επιτροπή δείχνοντας ένα
άγχος απορρόφησης και ξοδέµατος χρηµάτων και όχι αξιοποί-
ησης εκεί που πραγµατικά, χρειάζεται, ώστε να τονωθεί η ελλη-
νική οικονοµία.

Πρόκειται για χρήµατα, τα οποία µπαίνουν σε ένα σχέδιο για
το οποίο ουδέποτε έγινε ουσιαστική διαβούλευση. Δεν συζητάµε
στη Βουλή ούτε µε τους κοινωνικούς εταίρους ούτε µε τους
επαγγελµατικούς και οικονοµικούς φορείς. Μιλάµε για ένα σχέ-
διο όπου τα 12,5 και πλέον δισεκατοµµύρια των δανείων θα πε-
ράσουν ως τραπεζικού συστήµατος, αλλά η Κυβέρνηση την ίδια
στιγµή, που συµφωνεί τα χρήµατα να περάσουν από εκεί, δεν
πιέζει το τραπεζικό σύστηµα να χαλαρώσει τα κριτήρια µε τα
οποία δίνει δάνεια, µε αποτέλεσµα και αυτά τα 12,5 δισεκατοµ-
µύρια τελικά να αφορούν τριάντα χιλιάδες από τις τετρακόσιες
χιλιάδες επιχειρήσεις και τα οκτακόσιες τριάντα χιλιάδες ενεργά
επιχειρηµατικά ΑΦΜ. 

Πείτε µου, κύριε Χιονίδη, κύριε Σπανάκη, κύριε Φόρτωµα,
κύριε Μαραβέγια, εσείς θα πάτε στις περιφέρειές σας και θα σας
πουν οι επαγγελµατίες «θέλω κι εγώ να πάρω χρήµατα από το
Ταµείο Ανάκαµψης. Μπορείτε να τους πείτε ότι αυτά τα χρήµατα
αφορούν τους µικροεπιχειρηµατίες, τους ανθρώπους, οι οποίοι
εδώ και δέκα χρόνια παλεύουν να σταθούν όρθιοι και περίµεναν
από αυτά τα χρήµατα να µπορέσουν να επενδύσουν, να εκσυγ-
χρονίσουν την επιχείρησή τους, να σταθούν όρθιοι;

Βεβαίως είναι και η κοστολόγηση και η κατανοµή των έργων,
που έχει πάρα πολλά προβλήµατα. Υγεία, παιδεία, υποδοµές -
όλοι έχουµε εξάρει τη συνεισφορά τους στην πανδηµία- λιγότερο
από 1,5 δισεκατοµµύριο. Πρωτογενής τοµέας, νησιωτική πολι-
τική, όχι φτωχός συγγενής, σχεδόν ανύπαρκτη µέσα στις κατευ-
θύνσεις του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Ακόµα και στο κοµµάτι της στήριξης εργασίας, δεν υπάρχει
καµµία πρόβλεψη για τους ανθρώπους, οι οποίοι θα αναγκα-
στούν, λόγω του Πτωχευτικού Κώδικα, που ψήφισε η Κυβέρνηση
να βάλουν λουκέτο στην επιχείρηση λίγα χρόνια πριν βγουν στη
σύνταξη. Δεν υπάρχει ένα πρόγραµµα «Γέφυρα», έστω µέσω κοι-
νωφελούς εργασίας, να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι λίγα χρό-
νια πριν βγουν στη σύνταξη να κατοχυρώσουν το δικαίωµα και
µε αξιοπρέπεια µετά από είκοσι, είκοσι πέντε, τριάντα χρόνια
επαγγελµατικού βίου στο λιανεµπόριο, στην επιχειρηµατικότητα
ως αυτοαπασχολούµενοι, να µπορέσουν να κατοχυρώσουν αυτό
το συνταξιοδοτικό εκλογικό δικαίωµα. Δεν τους δίνει καν αυτή
τη δυνατότητα. 

Το λέω αυτό, γιατί µέσα στα έργα, τα οποία έχουν ανακοινωθεί
πρώτα και έχουν κοστολογηθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης, είναι και
τα 242 εκατοµµύρια για το κτηµατολόγιο. Και εδώ το συνδέω µε
το σηµερινό νοµοσχέδιο, αφού βεβαίως ξεκαθαρίσω ότι η επιτά-
χυνση της διαδικασίας κτηµατογράφησης είναι επιτακτική. Δυ-
στυχώς, η χώρα µας είναι από τις λίγες χώρες που δεν έχουν
κτηµατολόγιο. 

Όµως, για να είµαστε ειλικρινείς σε αυτή την Αίθουσα, δεν µι-
λάµε για αναβάθµιση, επιτάχυνση ή εκσυγχρονισµό του κτηµα-
τολογίου, αλλά για κλείσιµο των περιοχών υπό κτηµατογράφηση,
χωρίς να έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες των ενστάσεων και
χωρίς να έχει δηλωθεί πολύ µεγάλο ποσοστό των δικαιωµάτων.

Άρα, δίνεται η εντύπωση ότι η Κυβέρνηση τα παρατάει µπρο-
στά στις δυσκολίες. Φορτώνει το βάρος της απόδειξης ιδιοκτη-
σίας στους πολίτες που θα πρέπει να πληρώσουν ιδιώτες
µηχανικούς και δικηγόρους. 

Πώς αλλιώς να εξηγήσει κάποιος στη διάταξη για πρόωρη πε-
ράτωση της διαδικασίας κτηµατογράφησης, όταν το ίδιο το νο-
µοσχέδιο, η ίδια η Κυβέρνηση παραδέχεται ότι σχεδόν είµαστε
στο 1/3 του συνόλου των δικαιωµάτων της χώρας που έχουν εξε-
ταστεί µέχρι σήµερα; Αυτό η Κυβέρνηση θεωρεί ότι αφορά ολο-
κλήρωση του έργου;

Όσον αφορά τις προβλέψεις του Υπουργού ότι θα είµαστε του
χρόνου στο 55% και σε δυο µήνες στο 90% νοµίζω ότι αυτές είναι
πολύ ωραίες εκτιµήσεις, πρέπει όµως και να αποδειχθούν και
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ταυτόχρονα, θα πρέπει και να στελεχωθούν οι υπηρεσίες και να
γίνουν πιο ευέλικτες οι διαδικασίες, κάτι το οποίο δεν επιτυγχά-
νεται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση βιάζεται να παρουσιάσει µια
εικόνα επιτάχυνσης της κτηµατογράφησης και µετάβασης σε κα-
θεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου και γιατί πρέπει να πείσει
τους Ευρωπαίους εταίρους ότι ολοκληρώθηκε το έργο -άρα δεν
πρέπει να επιστρέψουν τα χρήµατα πίσω- αλλά, από την άλλη,
και για να το εντάξει στο Ταµείο Ανάκαµψης µε ένα ποσό 242
εκατοµµυρίων ευρώ, που πραγµατικά είναι ανεξήγητα υψηλό και
δεν νοµίζω ότι έχει δοθεί και επαρκής τεκµηρίωση για το ύψος
των χρηµάτων, που θα σπαταληθούν και θα δοθούν προς αυτήν
την κατεύθυνση. Νοµίζω ότι είναι δυσθεώρητο το ποσό.

Επίσης, να µας απαντήσει η Κυβέρνηση ως προς το εξής: Έχει
κατατεθεί µια τροπολογία, κύριε Υπουργέ, από το Κίνηµα Αλλα-
γής -τον κ. Κεγκέρογλου και τον κ. Ιλχάν- για τη διευκόλυνση δή-
λωσης των κληροτεµαχίων στο Κτηµατολόγιο. Θα µας
απαντήσετε εάν θα την κάνετε αποδεκτή ή όχι;

Επίσης, στο άρθρο 24 -θέλω να το πω αυτό- η Κυβέρνηση
µένει συνεπής στην προσπάθειά της να αποκλείσει τους διπλω-
µατούχους µηχανικούς ΤΕ από οποιαδήποτε δραστηριότητα,
στην οποία µέχρι σήµερα συµµετέχουν αποδεδειγµένα µε εµπει-
ρία, µε τεχνογνωσία και µε επάρκεια. Αυτό το κάνετε σε πάρα
πολλά νοµοσχέδια. Είναι ακατανόητο γιατί αυτή τη στιγµή βγά-
ζετε όλους τους τοπογράφους, µηχανικούς πληροφορικής ΤΕ,
οι οποίοι έχουν αποδεδειγµένη εµπειρία από ένα έργο, το οποίο
το ξέρουν, µπορούν να συνεισφέρουν και να συµβάλουν. 

Σας καλούµε, έστω και τώρα, την ύστατη στιγµή να το ξανα-
δείτε. Καταλαβαίνουµε ότι θέλετε να εξυπηρετήσετε τον Πρό-
εδρο του ΤΕΕ κ. Στασινό, ο οποίος σε όλα τα νοµοσχέδια είναι
κοντά σας, σας στηρίζει, υπερθεµατίζει, πολλές φορές είναι και
υπέρ το δέον ένθερµος στα ζητήµατα, που αφορούν τη νοµοθέ-
τηση της Κυβέρνησης, αλλά νισάφι πια! Κρατήστε και µια ισορ-
ροπία σε ανθρώπους, οι οποίοι αποδεδειγµένα έχουν συµβάλει
σε αυτό το έργο, έχουν τη γνώση και στο κάτω-κάτω τι ζητούν;
Ζητούν κι αυτοί να µπουν στη διαδικασία αξιολόγησης για να γί-
νουν και αυτοί διαπιστευµένοι. Δεν καταλαβαίνω γιατί τους απο-
κλείετε επί της αρχής. Αυτό πρέπει να το ξαναδείτε και να το
αναθεωρήσετε. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να κάνω µια ειδική
αναφορά για την ψηφιοποίηση, που η Κυβέρνηση έχει αναγάγει
σε µαγική λέξη, καθ’ ότι ο Υπουργός στη συζήτηση στην επι-
τροπή είπε πάνω-κάτω ότι είµαστε η χώρα της πληροφορικής και
ότι οι σχετικές αλλαγές γίνονται µε εκθετική καµπύλη και ότι
αυτό θα συνεχιστεί. 

Μακάρι να ίσχυε κάτι τέτοιο. Εγώ θα ήµουν ο πρώτος που θα
έβγαινα να το χαιρετήσω. Όµως, εγώ διαβάζω την έκθεση του
Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων -που δεν είναι φίλα προσκείµε-
νος προς το Κίνηµα Αλλαγής, µάλιστα ο Υπουργός ξέρω ότι έχει
και καλή σχέση- που λέει ότι σε ψηφιακή ωριµότητα η Ελλάδα
είναι εικοστή έβδοµη ανάµεσα στις είκοσι οκτώ χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Καταθέτω τη σχετική έκθεση στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πραγµατικότητα είναι ότι η ψηφιακή αναβάθµιση για τον
απλό πολίτη, αλλά και για τις επιχειρήσεις προχωρά µε πολύ
αργά βήµατα και µε πολύ υψηλό κόστος.

Για παράδειγµα, στην τηλεκπαίδευση δοκιµάστηκε πάνω από
έξι µήνες, εκατοντάδες χιλιάδες µαθητές και εκπαιδευτικοί, δεν
µπορούµε να βρούµε παρά ελάχιστους που θα µας πιστοποι-
ήσουν ότι ενθουσιάστηκαν από τη διαδικασία.

Υψηλές χρεώσεις για τα δεδοµένα: Το έχουµε αναδείξει ως Κί-
νηµα Αλλαγής, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι δεν θα φιλοξενηθεί σε
καµµία στήλη ούτε site ούτε εφηµερίδας αυτό το οποίο εµείς εδώ
και έναν χρόνο καταγγέλλουµε. Έχουµε ζητήσει και τη σύγκληση
της επιτροπής, να έρθουν και η Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων και η Επιτροπή Ανταγωνισµού που εµφάνισε την
έκθεση της «Rewheel» -την οποία, επίσης, θα καταθέσω στα Πρα-

κτικά- η οποία τι λέει; Ότι η Ελλάδα έχει τη χειρότερη επίδοση
και ότι οι Έλληνες πληρώνουν πανάκριβα το διαδίκτυο για να
αγοράσουν προγράµµατα µε ελάχιστα δεδοµένα, ενώ στην Ευ-
ρώπη και στις χώρες του ΟΟΣΑ συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ίδια στιγµή, σοβαρό πρόβληµα εντοπίζεται και µε τις χα-
µηλές ταχύτητες διαδικτύου, καθώς καταγράφονται πολύ µεγά-
λες αποκλίσεις ανάµεσα στις ονοµαστικές τιµές και πραγµατικές
κατεβάσµατος των συνδέσεων.

Τώρα, καταθέτω έρευνα του «European Data Journalism Net-
work». Η Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία θέση, µέσο όρο τα-
χύτητας µόλις 29 Mbps, τελευταία σε όλες τις χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ η σύγκριση µε τη Δανία που είναι
πρώτη χώρα, απογοητευτική, καθ’ ότι εκεί η ταχύτητα είναι 140
Mbps.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Speedtest Global Index: Η χώρα µας βρίσκεται στην εκατοστή
θέση παγκοσµίως στην ταχύτητα κατεβάσµατος σταθερής τηλε-
φωνίας -το καταθέτω και αυτό- κάτω από χώρες όπως το Μπαγ-
κλαντές και η Μογγολία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πρόγραµµα δεν αφορά µόνο τις απλές γραµµές DSL, αλλά
και τις γρήγορες συνδέσεις που θεωρητικά θα έπρεπε να έχουν
και µικρότερες απώλειες χάρη στη χρήση οπτικών ινών.

Επιπρόσθετα, όπως αναφέρουν τα στοιχεία της Έκθεσης
«New Fibre Market Panorama 2021», η Ελλάδα βρίσκεται στο top-
10 των χωρών που έχουν να διανύσουν τη µεγαλύτερη απόσταση
για να υπάρξει ένα πλήρες δίκτυο οπτικών ινών, µε τέσσερα εκα-
τοµµύρια νοικοκυριά σχεδόν να αποµένουν να αποκτήσουν δυ-
νατότητα σύνδεσης.

Όσον αφορά τις λύσεις τεχνητής νοηµοσύνης -είναι στην έκ-
θεση του ΣΕΒ- µόλις το 3% των επιχειρήσεων στη χώρα χρησι-
µοποιούν λύσεις τεχνητής νοηµοσύνης.

Άρα, σε αυτή, την τεχνολογία τέταρτης γενιάς η Ελλάδα κα-
τατάσσεται πάρα πολύ χαµηλά, µόλις εικοστή τρίτη ανάµεσα
στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε το 3% των επιχειρήσεων
να χρησιµοποιούν λύσεις τεχνητής νοηµοσύνης. Ο µέσος ευρω-
παϊκός όρος είναι 45%. Μόλις τρεις στις δέκα εταιρείες δηλώ-
νουν ότι είναι ενήµερες για αυτές τις δυνατότητες. Εγώ δεν ξέρω
αν αυτά είναι στοιχεία που επιτρέπουν πανηγυρισµό από το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Κλείνω µε την τεχνολογία 5G, που θα µπορούσε αυτή η τεχνο-
λογία σύµφωνα µε εκτιµήσεις να κινητοποιήσει επενδύσεις µέχρι
και 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ως το 2030. Η Κυβέρνηση, όµως,
ασχολείται περισσότερο µε την παρουσίαση, τη διαφήµιση, παρά
µε την ουσία του µελλοντικού ψηφιακού µετασχηµατισµού ελλη-
νικής οικονοµίας και κοινωνίας, γιατί δεν διασφαλίζει τη συµµε-
τοχή χωρίς αποκλεισµούς, χωρίς υψηλό κόστος. Γιατί
καταλαβαίνετε ότι το 5G θα έχει αξία, όταν θα είναι προσβάσιµο
στη µέση επιχείρηση και στο µέσο νοικοκυριό.

Βεβαίως, όσον αφορά την τροπολογία που φέρνετε για το Τα-
µείο ΦΑΙΣΤΟΣ, εµείς πάλι είχαµε κάνει ερώτηση, που δεν απαν-
τήθηκε εγκαίρως και απαντήθηκε ελλιπέστατα. Μάλιστα, υπάρχει
κι ένα ζήτηµα, όταν ο πρώην Γενικός Γραµµατέας Τηλεπικοινω-
νιών του Υπουργείου, ο οποίος σχεδίασε το Ταµείο «ΦΑΙΣΤΟΣ»,
που πέρασε µε νόµο στη Βουλή, µετά παραιτήθηκε και όλως τυ-
χαίως, ανέλαβε επικεφαλής του Ταµείου «ΦΑΙΣΤΟΣ», που θα δια-
χειριστεί τα χρήµατα από το φάσµα δηµοπρασιών 5G.

Εδώ, λοιπόν, δεν υπάρχουν τα εχέγγυα διασφάλισης δηµοσίου
συµφέροντος. Η Κυβέρνηση θα πρέπει να µας πει ποιες είναι
αυτή τη στιγµή οι στρατηγικές και οι προτεραιότητες για τη δια-
χείριση αυτών των χρηµάτων και θα πρέπει κάποια στιγµή σε
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αυτήν εδώ την Αίθουσα ή στην επιτροπή επιτέλους η Κυβέρνηση,
το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης να έρθει και να µας
δώσει πειστικές απαντήσεις, γιατί η Ελλάδα σήµερα πληρώνει το
ακριβότερο διαδίκτυο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον ΟΟΣΑ
µε τη µικρότερη ταχύτητα σύνδεσης, κάτι που είναι εις βάρος
της ισότιµης πρόσβασης επιχειρήσεων και νοικοκυριών των συµ-
πολιτών µας και προφανώς, της ψηφιακής επανάστασης που
όλοι θα θέλαµε να συµβεί στη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κατρίνη.
Όπως βλέπετε, τα κυβερνητικά έδρανα είναι γεµάτα και θέλω

να σεβαστείτε και την κούραση των παιδιών εδώ αριστερά, των
συνεργατών, αλλά και τις προσπάθειες του κυρίου ειδικού, του
κ. Μπαγιώκου. Αποφασίστηκε ένας κυβερνητικός, ένας Βουλευ-
τής, για να µπορέσουµε να τα καταφέρουµε.

Δεν γίνεται αλλιώς, δεν βγαίνει, κύριε Φάµελλε, για να µην
υπάρξουν γκρίνιες.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Κοντοζαµάνη, τον Υπουργό
Υγείας -φαντάζοµαι- για την τροπολογία 1036/22.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να υποστηρίξω την τροπολογία του Υπουργείου

Υγείας που οι διατάξεις της αφορούν τη ρύθµιση επειγόντων ζη-
τηµάτων. 

Ειδικότερα, µε τα άρθρα 1 και 2 της τροπολογίας παρέχεται η
δυνατότητα στις υγειονοµικές περιφέρειες να προβαίνουν σε
όλες τις απαιτούµενες διαδικασίες, έτσι ώστε να διευκολυνθεί ο
κατ’ οίκον εµβολιασµός των συµπολιτών µας και µε το άρθρο
δεύτερο προβλέπεται η δυνατότητα διεξαγωγής εµβολιασµού
κατ’ οίκον από το προσωπικό όλων των δηµοσίων δοµών πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας και των τοπικών οµάδων υγείας, αλλά
και από το ιατρονοσηλευτικό προσωπικό των οργανισµών τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. 

Με τα άρθρα 3 και 4 προβλέπεται η αποζηµίωση των ιδιωτών
γιατρών και των φαρµακοποιών για το κλείσιµο ραντεβού για τον
εµβολιασµό και τη διενέργεια των εµβολιασµών τόσο στα ιατρεία
των ιδιωτών γιατρών όσο και στη διαδικασία των κατ’ οίκον εµ-
βολιασµών. 

Με το άρθρο 5 ουσιαστικά αποσαφηνίζεται η διαδικασία καθο-
ρισµού των δικαιούχων αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών ελέγχου
της νόσησης κατά του κορωνοϊού, ένα πρόγραµµα, που αφορά
συµπολίτες µας και έχουµε δώσει παράταση µέχρι το τέλος Σε-
πτεµβρίου προκειµένου να ενισχύσουµε το οπλοστάσιό µας στην
έγκαιρη διάγνωση του κορωνοϊού και βεβαίως, στην καλύτερη
επιδηµιολογική εικόνα, που θέλουµε να έχουµε ως χώρα. 

Το άρθρο 6 ουσιαστικά καθορίζει τα όργανα και τη διαδικασία
βεβαίωσης των παραβάσεων και επιβολής κυρώσεων σε βάρος
φυσικών προσώπων και επιχειρήσεων, παραβατών των µέτρων
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας.

Με το άρθρο 7 καθορίζεται η διαδικασία αποζηµίωσης των
εφηµεριών του προσωπικού του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετο-
χικού Ταµείου Στρατού και του 251 Γενικού Νοσοκοµείου Αερο-
πορίας, µονάδων, οι οποίες στήριξαν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
κατά τους προηγούµενους µήνες, προκειµένου να αντιµετωπί-
σουµε και να διαχειριστούµε καλύτερα την πανδηµία. 

Με το άρθρο  9, ουσιαστικά ρυθµίζουµε ένα θέµα, που αφορά
υπαλλήλους της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Υγείας οι
οποίοι υπηρετούσαν στο Σώµα Επιθεωρητών του Υπουργείου
Υγείας στη Θεσσαλονίκη και λόγω της κατάργησης του Σώµατος
που ουσιαστικά απορροφήθηκε από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας
στους συναδέλφους αυτούς από το Υπουργείο Υγείας, που υπη-
ρετούσαν στη Θεσσαλονίκη δίνεται η δυνατότητα να µεταταχθούν
σε υγειονοµικές δοµές της Θεσσαλονίκης, έτσι ώστε να µη διατα-
ραχθεί τόσο η οικογενειακή όσο και η υπηρεσιακή τους κατά-
σταση. 

Με το άρθρο 10 ουσιαστικά ρυθµίζουµε ζητήµατα, που έχουν
να κάνουν µε το νέο σύστηµα εξετάσεων για ειδικότητα, όπως
είχε προβλεφθεί µε τον ν.4600/2019 και προβλέπει την διεξα-
γωγή των εξετάσεων σε εξεταστικά κέντρα στην Αθήνα και στη

Θεσσαλονίκη. Εδώ πρέπει να τονίσω ότι στις εξεταστικές αυτές
επιτροπές θα συµµετάσχουν γιατροί από όλη τη χώρα, όχι µόνο
από την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, µέσα από µία διαδικασία
όπου θα υπάρχει ένα µητρώο των γιατρών, τόσο των πανεπιστη-
µιακών όσο και του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, που µπορούν
να είναι εξεταστές κατά τη διαδικασία των πανελλαδικών εξετά-
σεων. Ρυθµίζονται θέµατα που έχουν να κάνουν µε την ευχερέ-
στερη διεξαγωγή των εξετάσεων ειδικότητας και µε νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει κατατεθεί, ουσιαστικά καταργούµε το
εδάφιο που προβλέπει την αναγραφή του χαρακτηρισµού του
βαθµού επιτυχίας του ιατρού στην προφορική διαδικασία.

Με το άρθρο 11 ουσιαστικά, λόγω συνάφειας αντικειµένου δί-
νουµε προτεραιότητα στην πλήρωση των θέσεων διευθυντών σε
µονάδες εντατικής θεραπείας σε γιατρούς οι οποίοι έχουν την
εξειδίκευση στη µονάδα εντατικής θεραπείας. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Να ευχαριστήσω και τον κ. Βεσυρόπουλο που δέχθηκε
να µιλήσει στις 18:30’.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα
ήθελα τον λόγο. Έχω κάποιες ερωτήσεις να κάνω στον Υφυ-
πουργό κ. Κοντοζαµάνη. Μπορώ να τις κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Κοντοζαµάνη, όσον αφορά την τροπολογία, την οποία

µας φέρατε το πρώτο ερώτηµα, βέβαια, το έχουµε απευθύνει σε
όλους τους Υπουργούς, που έχουν έρθει σήµερα και είναι το
εξής: Για ποιο λόγο το Υπουργείο Υγείας για τόσο κρίσιµα και
σοβαρά θέµατα νοµοθετεί µε αυτή την προχειρότητα; Για ποιο
λόγο επιλέξατε να έρθετε δηλαδή µε τροπολογία σε ένα νοµο-
σχέδιο άλλου Υπουργείου, χωρίς να κάνουµε οποιαδήποτε συ-
ζήτηση στις επιτροπές, χωρίς να γίνει οποιαδήποτε διαβούλευση
για θέµατα που είναι πάρα πολύ σηµαντικά; Επιτρέψτε µου να
σας πω ότι από αυτά που κατάλαβα και από τη δική σας τοποθέ-
τηση δεν είναι θέµατα της τελευταίας εβδοµάδας. 

Αυτό είναι το δεύτερο ερώτηµα, κύριε Κοντοζαµάνη: το θέµα
της συνεργασίας µε τους δήµους, το θέµα του σχεδιασµού του
προγράµµατος εµβολιασµού για τα άτοµα µε κινητικά προβλή-
µατα, για τα άτοµα σε αποµακρυσµένες περιοχές -αναφέρατε
κάποιες κατηγορίες, οι οποίες προβλέπονται στις ρυθµίσεις-
έπρεπε να περάσουν επτά µήνες για να σχεδιαστούν από την Κυ-
βέρνηση των «αρίστων» και να έρθετε µε τροπολογία να τα συ-
ζητήσουµε; Διότι πριν από δύο-τρεις εβδοµάδες αποκαλύφθηκε
στη δική µας περιοχή, τη Θεσσαλονίκη, ότι τα στοιχεία που δό-
θηκαν για το ποσοστό εµβολιασµού στους Δήµους Θέρµης,
Δέλτα και Βόλβης ήταν λάθος και σας εξέθεσαν οι δήµοι. Έρχε-
στε τώρα, µε τροπολογία της τελευταίας στιγµής, χωρίς να την
έχουµε συζητήσει, να συζητήσουµε για το πρόγραµµα εµβολια-
σµού σε οµάδες στόχου, που έπρεπε ήδη να έχει αναπτυχθεί και
θέλετε να δηµιουργήσει αυτό αίσθηµα ασφάλειας στην κοινωνία;

Εµείς το έχουµε πει, κύριε Κοντοζαµάνη: Επειδή στόχος µας
είναι ο καθολικός εµβολιασµός, οι πολίτες δεν πρέπει να παρα-
συρθούν από την αναξιοπιστία και την ανεπάρκεια της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας και της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
συνολικά. 

Το πρώτο ερώτηµα που θέλω να σας θέσω είναι το εξής: Γιατί
καθυστερήσατε να φέρετε αυτά τα εδάφια µέχρι τώρα προς συ-
ζήτηση. 

Δεύτερο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε. Ο κύριος Πρωθυπουργός
είχε δεσµευτεί τον Ιανουάριο για 2 εκατοµµύρια πλήρως εµβο-
λιασµένα άτοµα στη χώρα µας, µέχρι τέλος Μαρτίου. Θέλουµε
να µας πείτε, επειδή µας ενδιαφέρει να προχωρήσει ο εµβολια-
σµός, για ποιο λόγο δεν πετύχατε κάτι τέτοιο. Επίσης είχε δε-
σµευτεί ότι στο τέλος Ιουνίου θα έχουµε 70% τείχος ανοσίας, µε
προτεραιότητες µάλιστα, και συζητούσαµε για εκπαιδευτικούς,
για τουρισµό, που ήταν σηµαντικό να το έχουµε πετύχει, διότι θα
ήµασταν σε πολύ καλύτερη θέση, και θέλουµε να το πετύχουµε.
Μπορείτε να µας πείτε ποια είναι η αξιολόγηση του Υπουργείου
Υγείας για το γιατί  δεν επετεύχθησαν αυτοί οι στόχοι, για να µην
ξανακάνουµε τέτοια λάθη; Γιατί θέλουµε -επαναλαµβάνω- να πε-
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τύχουµε τον καθολικό εµβολιασµό.
Τρίτο ερώτηµα. Απ’ ό,τι έχουµε καταλάβει και απ’ ό,τι φαίνεται

από τις τροπολογίες που έχετε φέρει και έχετε συνυπογράψει,
προκύπτει ότι το κόστος της ιχνηλάτησης και των διαγνωστικών
τεστ επιβαρύνει τους εργαζόµενους και αυτό περιλαµβάνεται και
στην τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, που σας αφορά
όµως, γιατί αφορά τη διάγνωση και την ιχνηλάτηση του κορω-
νοϊού, της COVID. Προκύπτει, λοιπόν, ένα ζήτηµα: δεν θα ήταν
στοιχείο της καµπάνιας, για να καταπολεµήσουµε αυτή την τρα-
γική πανδηµία, τα τραγικά χαρακτηριστικά που έχει ο ιός, το να
έχουµε ένα δηµόσιο σύστηµα ιχνηλάτησης µε συνταγογραφού-
µενα τεστ; Γιατί όσο αυτό κοστίζει και αφαιρείται από τον µισθό
και από το κόστος και από την επάρκεια των νοικοκυριών να τα
βγάλουν πέρα, καταλαβαίνετε ότι αποτρέπει αυτές τις κατηγο-
ρίες εργαζοµένων από το να προχωρήσουν σε αναλύσεις. Το λέω
αυτό -ας το ακούσουν οι κύριοι και οι κυρίες Βουλευτές και το
λέω και προς τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης- διότι στην
τροπολογία αυτή για τα θέµατα των εκπαιδευτικών, που έχετε
φέρει αν δεν προβλεφθεί πώς θα καλυφθούν τα τεστ καταλαβαί-
νετε ότι µπαίνει ένα µεγάλο θέµα ασφάλειας στα σχολεία.

Εµείς σας το λέµε εκ των προτέρων, επειδή θέλουµε να υπάρ-
χει απόλυτο δίχτυ προστασίας και στα παιδιά και στους µεγαλύ-
τερους, στις ευάλωτες οµάδες. Σας λέµε από τώρα, πριν πάµε
στην ψηφοφορία, γιατί δεν υπάρχει η δυνατότητα να κάνουµε
τροπολογία στην τροπολογία, ότι πρέπει να καλυφθεί το κόστος
των rapid ή των µοριακών τεστ από την πολιτεία. Θέλουµε να
υπάρχει δίχτυ ασφαλείας. Αν δεν το εισάγετε, θα δηµιουργήσετε
εσείς µετά πρόβληµα στο δίχτυ ασφαλείας. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι για ποιον λόγο µέχρι τώρα επιβαρύ-
νονται οι εργαζόµενοι και γιατί δεν το βάζετε τουλάχιστον στις
οµάδες προτεραιότητας, αφού επιλέγετε να κάνετε αυτήν την,
αν θέλετε, διαδικασία της κατά προτεραιότητα νοµοθέτησης,
έστω µε την τροπολογία.

Επίσης, αν δεν κάνω λάθος -το είπατε και εσείς, συγχωρέστε
µας γιατί δεν τα έχουµε διαβάστε όλα τόσο αναλυτικά- είναι
πάνω από εβδοµήντα άρθρα που ήρθαν µε τροπολογία. Κάποια
είναι και τρεις-τέσσερις σελίδες. Δεν είναι δυνατόν µέσα σε ένα
βράδυ να τα διαβάσουµε, όταν έχουµε και ένα νοµοσχέδιο µπρο-
στά πολύ σηµαντικό.

Προβλέπεται και µια διαδικασία οικονοµικού ανταλλάγµατος
για την επιτάχυνση του εµβολιασµού; Σας θυµίζω ότι το οικονο-
µικό αντάλλαγµα στην περίπτωση των νέων δεν λειτούργησε
πάρα πολύ καλά. Δεν νοµίζω ότι είναι θέµα οικονοµικού ανταλ-
λάγµατος ο εµβολιασµός. Άλλο µήνυµα πρέπει να δώσουµε.
Μήπως είναι λάθος το µήνυµα; Θέλω και τη γνώµη σας και το
ρωτώ απολύτως ειλικρινά. 

Πάντως εµείς θα ξεπεράσουµε την προχειρότητα, κύριε Πρό-
εδρε, της νοµοθέτησης και την προσβολή της διαδικασίας του
Κοινοβουλίου, αν λύσετε το θέµα αυτό της κάλυψης από την πο-
λιτεία των διαγνωστικών τεστ. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Το
λέω επί της ουσίας, υπερβαίνοντας όλα τα θέµατα, τις δυσκολίες
που δηµιουργείτε στη νοµοθέτηση του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ. Κο-

µνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
Κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε σε όλους µαζί.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συνολικά η λογική, στην οποία κινείται η τρο-

πολογία συνολικά, δεν ξεφεύγει από την πολιτική της Κυβέρνη-
σης για τη λογική της ατοµικής ευθύνης µε έντονο το στοιχείο
των αντιφάσεων, που απορρέει από πολιτική σας και αντανακλά
τη µείωση των κρατικών δαπανών στην υγεία σε µια σειρά ζητή-
µατα και άρθρα. 

Δεν θα αναφερθώ σε όλα για την οικονοµία του χρόνου, όµως
έχω κάποια ερωτήµατα σε σχέση, για παράδειγµα, µε την ανά-
θεση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας των κατ’ οίκον εµβο-
λιασµών. Εξασφαλίζεται ταυτόχρονα η επαρκής στελέχωση των
µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, των ΤΟΜΥ κ.λπ.;
Γιατί η διατύπωση της ρύθµισης που λέει να γίνεται µε τρόπο

ώστε να διασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία των µονάδων µόνο
σαν ειρωνεία και εµπαιγµό µπορεί να εκληφθεί µε τη δεδοµένη
υποστελέχωση που υπάρχει σε κάποιες µονάδες. Ήδη και  για
τον εµβολιασµό στα κέντρα υγείας δηµιουργούνται πολύ µεγάλα
προβλήµατα λόγω αυτής της υποστελέχωσης. Αντίστοιχα βέ-
βαια, είναι ενδεικτική στο άρθρο 1 η παντελής έλλειψη µεταφο-
ρικών µέσων που υπάρχουν στις δηµόσιες µονάδες υγείας, όχι
µόνο για τον εµβολιασµό, αλλά γενικότερα και για άλλες ανάγκες
κατ’ οίκον νοσηλείας.

Δεύτερον, σε σχέση µε τα άρθρα 3 και 4, το πρόβληµα των
κατ’ οίκον εµβολιασµών δεν είναι προφανώς, κυρίως η αποζη-
µίωση των ιδιωτών γιατρών, όµως είναι δυνατόν αυτό να ανατί-
θεται ουσιαστικά σε εθελοντική βάση, δηλαδή αν θελήσουν οι
ιδιώτες γιατροί να συµµετάσχουν σε αυτό; Αν όχι; Πώς θα εµβο-
λιαστεί ο πληθυσµός, που έχει ήδη καθυστερήσει πάρα πολύ να
εµβολιαστούν οι οµάδες εκείνες που έχουν δυσκολία µετακίνη-
σης κ.λπ.; 

Βέβαια, ιδιαίτερα για τους φαρµακοποιούς µάς προβληµατίζει.
Είναι οι φαρµακοποιοί, οι αρµόδιοι από την ειδικότητά τους αν-
τικειµενικά να λύνουν ουσιαστικά ερωτήµατα των ανθρώπων, που
σχετίζονται µε την υγεία, να αξιολογούν τη δυνατότητα εµβολια-
σµού τους, να παρακολουθούν στη συνέχεια τις τυχόν παρενέρ-
γειες; Είναι η ειδικότητα των φαρµακοποιών η κατάλληλη; 

Βέβαια, αυτό το εφεύρηµα, για να καταβάλλεται η αποζηµίωσή
τους µε προϋπόθεση την πραγµατοποίηση της πρώτης δόσης
έχει κάποιο στοιχείο, αν θέλετε, να πέσει η ευθύνη για το προ-
χώρηµα ή όχι των εµβολιασµών στους φαρµακοποιούς και στους
γιατρούς, αντί να πέσει στην Κυβέρνηση που λόγω των δικών της
παλινωδιών δηµιουργεί αµφιβολίες τις οποίες παλεύουν οι για-
τροί πραγµατικά να αντιµετωπίσουν;

Επισηµαίνω -αυτό δεν έχει µορφή ερωτήµατος- ότι είναι προ-
βληµατικό για εµάς ότι έτσι όπως έρχεται η τροπολογία πάλι µε
τη µορφή που µπορούµε να ψηφίσουµε -συνολικά και όχι κατ’
άρθρον- άρθρα που θα θέλαµε να ψηφίσουµε, όπως το άρθρο
7, για την καταβολή των δεδουλευµένων των εφηµεριών που θε-
ωρούµε αυτονόητη υποχρέωση της Κυβέρνησης και το άρθρο 9
για τη δυνατότητα µετάταξης των συγκεκριµένων εργαζοµένων
δεν µπορούµε να τα ψηφίσουµε. Τέλος πάντων, αυτό είναι και
προς το Προεδρείο για τη διαδικασία, ότι δεν µπορεί να συνεχί-
ζεται αυτό, να µας αναγκάζετε µε µια κοινή ψήφο να τοποθετού-
µαστε για όλα τα άρθρα των τροπολογιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Φάµελλε, γνωρίζετε πολύ καλά -τουλάχιστον, ελπίζω να

το γνωρίζετε- ότι το πρόγραµµα «Ελευθερία» είναι δυναµικό, έχει
στεφθεί µε επιτυχία. Έχουµε ξεπεράσει τα δέκα εκατοµµύρια εµ-
βολιασµούς. Πέντε εκατοµµύρια του πληθυσµού έχουν ήδη ολο-
κληρώσει τον εµβολιασµό. Λογικό είναι σε µια τέτοια επιχείρηση
να χρειάζονται προσαρµογές να γίνουν και γι’ αυτό δεν αλλάζει
κάτι στον προγραµµατισµό µας ή τον σχεδιασµό µας και γι’ αυτό
φέρνουµε αυτήν τη ρύθµιση. 

Σε ό,τι αφορά τους κατ’ οίκον εµβολιασµούς, το είχαµε πει,
δεν είναι ένα εύκολο εγχείρηµα, διότι πρέπει να δούµε πώς θα
διακινηθούν τα εµβόλια και µε ποιον τρόπο θα γίνουν στις οικίες
των συµπολιτών µας οι οποίοι αδυνατούν να προσέλθουν στα εµ-
βολιαστικά κέντρα. Βεβαίως για να µπορέσουµε να καλύψουµε
και τον πληθυσµό αυτό, φέρνουµε αυτήν τη ρύθµιση για να µπο-
ρούν και τα κέντρα υγείας, οι δοµές πρωτοβάθµιας να πηγαίνουν
κατ’ οίκον να κάνουν εµβολιασµούς. 

Είπε η κ. Κοµνηνάκα εάν υπάρχουν οι πόροι. Γνωρίζουµε πολύ
καλά όλοι, ειδικά στην επαρχία, στα κέντρα υγείας, ξέρουν οι για-
τροί εκεί και σε µικρές περιοχές ποιοι συµπολίτες µας είναι κα-
τάκοιτοι και αδυνατούν να πάνε για εµβολιασµό και είναι ακόµα
πιο εύκολο να εντοπίσουµε αυτούς τους συµπολίτες µας και να
τους εµβολιάσουµε. 

Άρα, προσαρµογές κάνουµε στο πρόγραµµα, το οποίο είναι
σε εξέλιξη. Εµείς δεν είπαµε ποτέ ότι τον Μάρτιο θα έχουµε δύο
εκατοµµύρια εµβολιασµένους συµπολίτες µας, γιατί δεν είχαµε
τόσα εµβόλια µέχρι τον Μάρτιο. 
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η δήλωση του Πρωθυπουργού…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δύο

εκατοµµύρια έχουµε τη δυνατότητα εµβολιασµού τον µήνα, την
παραγωγική µας δυνατότητα. Στο τέλος Μαρτίου είχαµε περίπου
δυόµισι εκατοµµύρια δόσεις στη διάθεσή µας. Τον Ιανουάριο ξε-
κινήσαµε, Μέχρι τέλος Φεβρουαρίου, µέχρι τον Μάρτιο, θα δείτε
τις ηµεροµηνίες, πόσα εµβόλια είχαµε παραλάβει µέχρι το τέλος
Φεβρουαρίου. 

Επειδή αναφερθήκατε και στα τεστ, να πω κατ’αρχάς ότι ου-
σιαστικά τα self-test διατίθενται από το κράτος, από την πολιτεία
δωρεάν προς τους συµπολίτες µας. Κι όταν λέµε ότι κάποιος ερ-
γαζόµενος, µε δική του ευθύνη πρέπει να κάνει το τεστ, εφόσον
προσέλθει σε µια δηµόσια δοµή, δεν θα το πληρώσει το τεστ,
όπως δεν πλήρωσαν ούτε τεστ, ούτε φάρµακο, ούτε νοσηλεία
καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας όσοι συµπολίτες µας προ-
σήλθαν στις δηµόσιες δοµές παροχής υπηρεσιών υγείας. Μην
προσπαθούµε, λοιπόν, να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις.

Επειδή είπε και η κ. Κοµνηνάκα να δούµε τη χρονική περίοδο…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: «Δύο εκατοµµύρια Έλληνες θα

έχουν εµβολιαστεί µέχρι τέλος Μαρτίου» λέγατε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Είχαµε

δυόµισι, αν θυµάµαι καλά, εκατοµµύρια εµβόλια στη διάθεσή
µας, µέχρι τέλος Μαρτίου, είχαν προχωρήσει. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: «Δύο εκατοµµύρια µε τέσσερα εκα-
τοµµύρια δόσεις», το γράφει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Να θυ-
µίσω ότι ξεκινήσαµε µε χίλια δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα σε
όλη την επικράτεια και έχουµε ξεπεράσει τα χίλια πεντακόσια.
Άρα, έχουµε αυξήσει και την παραγωγική µας δυνατότητα σε ό,τι
αφορά τις δυνατότητες των εµβολιαστικών κέντρων να κάνουν
εµβολιασµούς πληθυσµών. 

Επειδή η κ. Κοµνηνάκα αναφέρθηκε στους φαρµακοποιούς,
θα ήθελα να πω ότι ο φαρµακοποιός είναι επαγγελµατίας υγείας.
Στον φαρµακοποιό δεν προστρέχουν οι συµπολίτες µας και για
συµβουλές και για να δουν όταν λαµβάνουν µια φαρµακευτική
αγωγή πώς θα πάρουν αυτήν τη φαρµακευτική αγωγή; Στον φαρ-
µακοποιό όλα τα χρόνια ο κόσµος δεν κάνει το αντιγριπικό εµ-
βόλιο; Ο φαρµακοποιός, λοιπόν, δεν είναι ένα από τα πρώτα
σηµεία επαφής στο σύστηµα υγείας του συµπολίτη µας, προκει-
µένου να συµβουλευτεί τον φαρµακοποιό του που τον εµπιστεύε-
ται για την αναγκαιότητα του εµβολίου;

Αυτό κάνουµε, λοιπόν. Όλα τα χρόνια γινόταν, σας το είπα,
όπως γινόταν µε το εµβόλιο της γρίπης. Στους φαρµακοποιούς
πάµε. Όλοι στο φαρµακείο πάµε, και συµβουλευόµαστε τον φαρ-
µακοποιό και κάνουµε το εµβόλιο. Απλά, τους δίνουµε αυτή την
αµοιβή. Είναι επαγγελµατίες υγείας και είναι από τους πλέον κα-
τάλληλους ανθρώπους να κάνουν αυτήν τη δουλειά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος-Πέτρος Σπανάκης από τη

Νέα Δηµοκρατία 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε τη δυνατότητα

και πρέπει να αναφερθούµε σε πολλά ζητήµατα. Όµως, επι-
τρέψτε µου να πω ότι είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος, γιατί η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δίνει
αγώνα για την αντιµετώπιση των προβληµάτων της καθηµερινό-
τητας µε επιτυχία. Επειδή µας ακούει ο ελληνικός λαός, να είστε
σίγουροι ότι όση κινδυνολογία και να ρίξει ο ΣΥΡΙΖΑ, όση µαυ-
ρίλα και να ρίξει ο ΣΥΡΙΖΑ στις αποφάσεις αυτής της Κυβέρνη-
σης, δεν πρόκειται να πετύχει απολύτως τίποτα. 

Επειδή σήµερα έχουµε να µιλήσουµε για πολλά, για ένα πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο για το Κτηµατολόγιο -να µην ξεχνιόµαστε,
σήµερα το νοµοσχέδιο αφορά το Κτηµατολόγιο και τις λοιπές
διατάξεις- να πω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το
Υπουργείο Οικονοµικών έκανε δεκτή την παράταση των δηλώ-
σεων µέχρι τέλη Αυγούστου. Με συγχωρείτε, ήταν δεδοµένο ότι
οι δηλώσεις θα ήταν µέχρι τέλη Αυγούστου, αλλά έκανε δεκτή
την παράταση της δυνατότητας έκπτωσης 3% στην εφάπαξ κα-

ταβολή του φόρου εισοδήµατος µέχρι τέλη Αυγούστου, που ση-
µαίνει τι; Ότι αφουγκράζεται την καθηµερινότητα των φορολο-
γουµένων, των λογιστών, της κοινωνίας. 

Επιτρέψτε µου, πριν τοποθετηθώ, να πω ότι σήµερα σε ένα
πολύ σηµαντικό φορολογικό σάιτ, στο TAXHEAVEΝ, η επιστηµο-
νική οµάδα επεσήµανε κι ένα πρόβληµα σχετικά µε τα ποσά του
παρακρατούµενου φόρου, τα οποία δηµιουργούν προβλήµατα
στις εκκαθαρίσεις. Εγώ προτείνω από το Βήµα αυτό οι δηλώσεις
να πάνε τελικά µέχρι τέλη Σεπτεµβρίου -είναι µονόδροµος να
πάνε µέχρι τέλη Σεπτεµβρίου- γιατί αυτήν τη στιγµή πρέπει µε
προσωπικό µήνυµα να ενηµερωθούν όλοι εκείνοι που πήγαν σε
εκκαθαρίσεις και έχουν δει διαφορετικά ποσά παρακρατούµενου
φόρου. Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι εδώ είµαστε για να λύνουµε
προβλήµατα απλά, αλλά σηµαντικά. 

Πάµε τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Αυτό είναι το σηµερινό
µας νοµοσχέδιο που έχουµε να ψηφίσουµε και από εδώ είναι οι
τροπολογίες. Ακούστηκαν πολλά από τους συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης. Ερωτώ: Σε όλα αυτά τα άρθρα που διαβάσατε εί-
δατε κάτι αρνητικό; Εβδοµήντα δύο δόσεις, ευνοϊκές ρυθµίσεις
στις ασφαλιστικές εισφορές, σηµαντικές ρυθµίσεις όσον αφορά
το Κτηµατολόγιο και µε ενέργειες του αρµόδιου Υφυπουργού,
του Γιώργου Στύλιου, που είχε τον συντονισµό όσον αφορά τα
ακίνητα, τα οποία αυτήν τη στιγµή θα πάνε στους ΟΤΑ και σε συ-
νεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία, όλα αυτά λοιπόν εσάς
δεν σας λένε τίποτα; Ή θα έρθετε να καταψηφίσετε ότι αυτήν τη
στιγµή εµείς ερχόµαστε και λέµε στο ιατρικό προσωπικό του ΝΙ-
ΜΙΤΣ ή άλλων νοσοκοµείων ότι δίνουµε υπερωρίες, επειδή τις
δούλεψαν οι άνθρωποι και λόγω αυτής της υγειονοµικής κρίσης
που υπάρχει; Δηλαδή µιλάµε για απλά ζητήµατα, ότι θέλετε να
κάνετε θέµατα και να αλλοιώστε την πραγµατική εικόνα που
υπάρχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πολλά χρόνια απασχολεί
τους ιδιοκτήτες των ακινήτων µια σειρά επαγγελµάτων, που σχε-
τίζονται µε την κτηµατογράφηση των ακινήτων, όπως για παρά-
δειγµα τους συµβολαιογράφους, τους λογιστές, τους
δικηγόρους και πολλούς άλλους. Πρωτίστως, όµως, το θέµα της
κτηµατογράφησης των ακινήτων θα έλεγα ότι είναι εθνικό, είναι
οικονοµικό και ένα θέµα που απασχολεί την καθηµερινότητα
όλων µας. Ο ελληνικός λαός για την πλήρη εφαρµογή του Κτη-
µατολογίου έχει ξοδέψει αρκετά χρήµατα και η προσπάθεια που
έχει γίνει διαχρονικά, από όλες τις κυβερνήσεις, είναι σηµαντική
και αυτό δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. 

Σήµερα το Κοινοβούλιό µας καλείται, όµως, να ψηφίσει τον
νόµο που θα φέρει την επιτάχυνση της ολοκλήρωσης της διαδι-
κασίας κτηµατογράφησης των ακινήτων αλλά και της µετάβασης
σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου. Το σχέδιο νόµου
αυτό φέρνει εξορθολογισµό της διαδικασίας διόρθωσης των
πρώτων ανακριβών κτηµατολογικών εγγραφών, ενώ επέρχεται
και µια πραγµατική αναβάθµιση του Ελληνικού Κτηµατολογίου.
Η δυνατότητα παράτασης µέχρι 31-12-2022 για τη διόρθωση
ανακριβειών είναι πολύ σηµαντική και αφορά τα ακίνητα είτε γνω-
στού είτε αγνώστου ιδιοκτήτη. Είναι γνωστό ότι στις 31-12-2021
όλα τα ακίνητα που είχαν καταγραφεί ως αγνώστου ιδιοκτήτη θα
πήγαιναν στο ελληνικό δηµόσιο. Η παραπάνω παράταση ενός
έτους είναι απαραίτητη, προκειµένου οι πολίτες να ελέγξουν τις
εγγραφές των ακινήτων τους. Έτσι µπορούν να προβούν σε
διορθώσεις και κατ’ επέκταση να προφυλάξουν την περιουσία
τους. Βέβαια, όλο αυτό το εγχείρηµα προϋποθέτει την απαραί-
τητη και αναλυτική ενηµέρωση, µε διάφορους τρόπους, είτε
µέσω sms είτε µέσω email, ακόµα και µε τη βοήθεια του TAXIS. 

Επιτέλους, οι ιδιοκτήτες των ακινήτων πρέπει να ενηµερώνον-
ται στο σύνολό τους και σωστά. Ναι, το νοµοσχέδιο αυτό σε κάθε
περίπτωση, φέρνει διευκολύνσεις. Αν αναλογιστεί κανείς ότι για
να κάνεις µία διόρθωση έπρεπε να υπάρξει αµετάκλητη δικα-
στική απόφαση, µετά και τον Άρειο Πάγο, πλέον οι ιδιοκτήτες
έχουν και άλλο µονοπάτι επίλυσης των θεµάτων τους. Σηµαντι-
κός ο θεσµός του κτηµατολογικού εφέτη, που θα κρίνει σε δεύ-
τερο βαθµό σχετικές υποθέσεις, και να µείνουµε σε κάτι πολύ
σηµαντικό: Επιτέλους, αναµορφώνεται η διαδικασία διόρθωσης
σφαλµάτων µε την ένδειξη αγνώστου ιδιοκτήτη, αφού µε το νο-
µοσχέδιο αυτό η συναίνεση του ελληνικού δηµοσίου για τη διόρ-
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θωση του σφάλµατος θα τεκµαίρεται από τη µη προβολή αντιρ-
ρήσεων εντός εξήντα ηµερών από την επίδοση σε αυτό της αί-
τησης και τότε ο προϊστάµενος του κτηµατολογικού γραφείου
θα οφείλει να διορθώσει τη σχετική κτηµατολογική εγγραφή. 

Με λίγα λόγια, για να µην κουράζουµε όσους µας παρακολου-
θούν, το σχέδιο νόµου αυτό έχει λογική. Κλείνει σοβαρές τρύπες
του παρελθόντος και κυρίως δίνει δυνατότητες προς όλους. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ και σε κάτι άλλο, που
φέρνει το άρθρο 29 του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου. Μιλάω για τον
ηλεκτρονικό φάκελο µεταβίβασης ακινήτου, ώστε να διευκολύ-
νεται σηµαντικά σε όλα τα στάδιά της η διαδικασία µεταβίβασης
ενός ακινήτου. Έτσι σε µία αγοραπωλησία φέρνουµε δύο πράγ-
µατα, και απλοποίηση αλλά και ψηφιοποίηση. Το λέω αυτό, γιατί
υπάρχουν κάποια δεδοµένα και τα δεδοµένα αυτά, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, µας επιβάλλουν να πούµε ξεκάθαρα στον ελληνικό
λαό -το λέω και εγώ προσωπικά, όχι µόνο ως Βουλευτής του Νο-
τίου Τοµέα Αθηνών- ότι πρέπει να ενισχυθούν άµεσα σε προσω-
πικό τα κτηµατολογικά γραφεία. Η υποστελέχωση των
κτηµατολογικών γραφείων δηµιουργεί σοβαρούς κινδύνους στην
εξέλιξη των µεταβιβάσεων. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφερθώ και στα δεδοµένα της
εκλογικής µου περιφέρειας. Πάνω από τρεις χιλιάδες ακαταχώ-
ρητες πράξεις στο Κτηµατολογικό Γραφείο Γλυφάδας, πάνω από
έξι χιλιάδες ακαταχώρητες πράξεις στο Κτηµατολογικό Γραφείο
Ζωγράφου, πάνω από δύο χιλιάδες ακαταχώρητες πράξεις στο
Υποθηκοφυλακείο Αθήνας και στο Κτηµατολογικό Γραφείο Αθή-
νας για τις περιοχές του Μοσχάτου και του Γαλατσίου, προβλή-
µατα σοβαρά και στο Κτηµατολογικό Γραφείο Καλλιθέας, που
έχουµε πάνω από δύο χιλιάδες ακαταχώρητες πράξεις. Όλα
αυτά είναι µια κατάσταση που παραλάβαµε, που προσπαθούµε
να λύσουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Φυσικά, η αναφορά µου αυτή δεν αποτελεί, σε καµµία περί-
πτωση, µοµφή απέναντι στο προσωπικό, που κάνει υπεράνθρω-
πες προσπάθειες στα γραφεία αυτά. Απλά, καταθέτω στην
Αίθουσα αυτή ότι πρέπει να πάµε σε άµεση ενίσχυση σε προσω-
πικό των κτηµατολογικών γραφείων σε ολόκληρη τη χώρα. Με
το νοµοσχέδιο αυτό ενισχύονται σε προσωπικό, όµως, τα υπο-
θηκοφυλακεία στην ουσία, ενώ υπάρχουν προβλέψεις για τη σύ-
ναψη προγραµµατικών συµβάσεων, όπως για παράδειγµα
προβλέπει το άρθρο 14 για τη σύναψη σύµβασης µεταξύ του ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου και του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλά-
δος. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ και σε άλλα προβλήµατα που επι-
λύει, όπως είναι οι ρυθµίσεις του άρθρου 18, που αφορούν το
προσωπικό του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο», ενώ προχωρούν µε γρήγορους ρυθµούς και δι-
ευρύνονται οι προγραµµατικές συµβάσεις µε τους δικηγορικούς
συλλόγους για τη στελέχωση των κτηµατολογικών γραφείων.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Με λίγα λόγια, το νοµοσχέδιο αυτό µπορεί να το αποτυπώσει
κανείς µε τρεις απλές λέξεις: Επιτάχυνση, εξορθολογισµός, εκ-
συγχρονισµός.

Φυσικά, όλα αυτά είναι η πρώτη βάση. Είναι η αρχή και οφεί-
λουµε να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, που θα δηµιουρ-
γήσει τις προϋποθέσεις ώστε να ενισχυθεί η ελληνική οικονοµία.
Διότι το Κτηµατολόγιο στην πράξη δηµιουργεί µόνο σηµαντικά
οφέλη προς όλες τις κατευθύνσεις και κυρίως, την ελληνική οι-
κονοµία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γιατροµανωλάκης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα αυτή τη στιγµή να τοποθετηθώ πάνω στην τροπο-

λογία - προσθήκη του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Είναι ουσιαστικά τέσσερις επείγουσες διατάξεις νόµου σε δύο
άρθρα εν είδει τροπολογίας προκειµένου αφ’ ενός να διορθω-

θούν νοµοτεχνικά παραποµπές στο ν.736/1977, τον νόµο του πα-
λιού ΤΑΠ, ο οποίος έχει αντικατασταθεί από τον ν.4761/2020, τον
νόµο του ΟΔΑΠ και αφετέρου, να δοθεί η παράταση στην εκκα-
θάριση του Ταµείου Αλληλοβοήθειας, µε σκοπό να ολοκληρω-
θούν οι εργασίες της και συγχρόνως να συνεχιστεί η
απρόσκοπτη λειτουργία του παιδικού σταθµού ο οποίος λειτουρ-
γεί στις δοµές του ταµείου και µε ευθύνη του εκκαθαριστή. 

Επί της αναγκαιότητας της τροπολογίας αυτής, πρώτον οι
αναφορές στον ν.736/1977 που παρατηρούνται στο άρθρο 19
του έκτου µέρους του ν. 4639/2019, καθώς και στο πρώτο εδάφιο
της παραγράφου 3 του άρθρου 4 του ν.4598/2019 και αντικαθί-
σταται µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 1 αποτελούν
πρόβληµα, γιατί παραπέµπουν σε µία διάταξη που έχει ήδη κα-
ταργηθεί δια νόµου. Η παράγραφος 3 του άρθρου 1 προβλέπει
την παράταση της εκκαθάρισης του ταµείου αλληλοβοήθειας
των υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού, η οποία ως και σή-
µερα δεν έχει ολοκληρωθεί λόγω και των συνθηκών που έχει επι-
βάλλει η πανδηµία του κορωνοϊού. 

Η ενιαύσια διάρκεια προτείνεται προκειµένου να παρασχεθεί
ικανός χρόνος ολοκλήρωσης των εργασιών και συνδυάζεται µε
το γεγονός και την ανάγκη να λειτουργήσει και να παραµείνει
ανοιχτός ο παιδικός σταθµός για τα παιδιά των υπαλλήλων του
Υπουργείου Πολιτισµού, ο οποίος λειτουργεί υπό τις δοµές του
ταµείου και καλό θα είναι να αποφευχθεί οποιαδήποτε ανατροπή
στον οικογενειακό προγραµµατισµό των γονέων - υπαλλήλων για
το επόµενο σχολικό έτος. 

Επί των άρθρων, λοιπόν, µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρ-
θρου 1 σκοπείται η διόρθωση των ν.4639/2019 και 4598. Με την
παράγραφο 3 του άρθρου 1 σκοπείται η ολοκλήρωση των εργα-
σιών της εκκαθάρισης του Ταµείου Αλληβοηθείας Υπαλλήλων
Υπουργείου Πολιτισµού ως την 31η Ιουλίου 2022, προκειµένου
να εξασφαλισθεί η ολοκλήρωση των σχετικών εργασιών και ταυ-
τόχρονα η συνέχιση της λειτουργίας του παιδικού σταθµού για
ένα ακόµα έτος. 

Η σηµερινή αυτή νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου
Πολιτισµού ουσιαστικά, πέρα από το κοµµάτι της νοµοτεχνικής
διόρθωσης, διασφαλίζει αυτό που είπα και νωρίτερα. Να µην δια-
ταραχθεί ο οικογενειακός προγραµµατισµός των γονέων - υπαλ-
λήλων του Υπουργείου. Αυτό αποτελεί και ένα αίτηµα τόσο των
συλλόγων γονέων και κηδεµόνων του Υπουργείου Πολιτισµού
όσο και των παιδαγωγών του σταθµού, οι οποίοι έχουν καταθέσει
σχετικά έγγραφα και επιστολές τόσο στο γραφείο της Υπουργού
όσο και στις υπηρεσίες του Υπουργείου αλλά ακόµα και στο γρα-
φείο του Πρωθυπουργού. Γι’ αυτό σας καλούµε να υπερψηφί-
σετε την τροπολογία αυτή. 

Να µου επιτρέψετε επίσης να κάνω ένα πολύ σύντοµο σχόλιο
για το άρθρο 1 της τροπολογίας 1029/15 του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, που αφορά την διαδικτυακή πειρατεία.
Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα πάνω στο οποίο συνεργα-
ζόµαστε πολύ στενά µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Να πούµε πόσο σηµαντική είναι αυτή η τροπολογία και πως µε
τις βελτιώσεις στο υφιστάµενο πλαίσιο του άρθρου 66 του
ν.2121/1993 ουσιαστικά θα διασφαλίσουµε αποτελεσµατικότερα
την προστασία των πνευµατικών δικαιωµάτων και εποµένως, θα
διασφαλίσουµε τα δικαιώµατα των δηµιουργών εν γένει, κάτι το
οποίο από την πρώτη µέρα το Υπουργείο Πολιτισµού προασπί-
ζεται.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Η κ. Αναγνωστοπού-

λου, η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, θέλει να κάνει
µια ερώτηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, κανονικά σε µία τέτοια τροπολογία, η οποία
έρχεται όπως πάντα τελευταία στιγµή, λίγο πριν κλείσει η Βουλή,
θα έπρεπε να έρθει η ίδια η κυρία Υπουργός για να µας απαντή-
σει σε µερικά πράγµατα, που αφορούν τα έργα και τις ηµέρες
της σε σχέση µε το ταµείο αλληλοβοήθειας και ειδικά τον παιδικό
σταθµό. Στις 15 Ιουνίου η κυρία Υπουργός και για λόγους προ-
φανώς επικοινωνιακούς, επειδή οι απολυµένοι από το ταµείο,  για
πρώτη φορά απολυµένοι του δηµοσίου, είχαν δει τον Πρόεδρο
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του ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµµαχία, είχε βγάλει ανακοίνωση ότι
παρατείνεται η εκκαθάριση του ταµείου µέχρι 31 Αυγούστου
2021 λόγω COVID. Προφανώς, ήταν για να θολώσει τα νερά ότι
θα απολυθούν και όλοι οι άλλοι εργαζόµενοι και θα γίνουν µετά
τα δέοντα. Τώρα, επειδή βέβαια, άλλες είναι οι προθέσεις, έρχε-
ται νέα τροπολογία για νέα παράταση της εκκαθάρισης για ένα
χρόνο. 

Ερώτηµα πρώτο. Αφού, λοιπόν, θα συνεχίσει να λειτουργεί ο
παιδικός σταθµός και το ταµείο, τι θα γίνουν οι απολυµένοι ερ-
γαζόµενοι και οι σε αναστολή ευρισκόµενοι; Λέω και επιµένω -
πρέπει να το ακούσουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας-
πρώτη φορά έχουµε στο δηµόσιο απολυµένους εργαζόµενους. 

Δεύτερον, καταθέτουµε τροπολογία, η οποία αφορά συµπλή-
ρωση του άρθρου 7 του ν.4598/2019 το οποίο έχουν ψηφίσει και
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Μάλιστα η τότε τοµεάρχης,
κ. Όλγα Κεφαλογιάννη είχε πει «θα κάνουµε οτιδήποτε για την
προστασία των εργαζοµένων». Είχε ψηφίσει και το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας και ο ΣΥΡΙΖΑ. Είχαν ψηφίσει «παρών» η
Δηµοκρατική Συµµαχία, το σηµερινό Κίνηµα Αλλαγής. 

Τι προέβλεπε ο νόµος, ο όποιος δεν έχει ακυρωθεί; Δεν έχει
έρθει Υπουργός εδώ να ξεψηφίσει τον νόµο. Το άρθρο αυτό προ-
έβλεπε ότι οι εργαζόµενοι του ταµείου αλληλοβοήθειας και του
παιδικού σταθµού -ο παιδικός σταθµός συστήνεται µέσα στο ίδιο
το Υπουργείο- και όλοι οι εργαζόµενοι µεταφέρονται ως υπάλ-
ληλοι του Υπουργείου σε προσωποπαγείς θέσεις, πράγµα το
οποίο ενέκρινε ο ΑΣΕΠ. Η Υπουργός µετά δεν ακύρωσε ποτέ τον
νόµο, δεν τον εφάρµοσε ποτέ και προχώρησε σε απολύσεις. Ζη-
τάµε, λοιπόν, µε την τροπολογία να προστεθεί στο άρθρο 7 του
ν.4558 ότι µέσα σε εύλογο διάστηµα και µέχρι 31 Αυγούστου
πρέπει να γίνει η απαραίτητη διαδικασία που προβλέπει το ΑΣΕΠ,
για να περάσουν οι εργαζόµενοι στο Υπουργείο Πολιτισµού και
από την άλλη µεριά όσο διαρκεί αυτή η διαδικασία να επανέλ-
θουν οι εργαζόµενοι στις θέσεις τους και οι απολυµένοι ως µη
γενόµενες οι απολύσεις και οι αναστολές εργασίας.

Κύριε Γιατροµανωλάκη, για να µη βάλετε και εσείς τον εαυτό
σας σε αυτή τη θέση, την υπογραφή απολύσεων πραγµατικά,
πρέπει σήµερα να πάρετε θέση αυτοτελώς αφού εσείς επιφορ-
τιστήκατε µε αυτό το καθήκον να έρθετε εδώ για να παίξει η
Υπουργός ακόµα µία φορά ένα παιχνίδι, το οποίο έχει οδηγήσει
στις απολύσεις εργαζοµένων, για πρώτη φορά στο δηµόσιο. Δε-
χτείτε την τροπολογία. Αυτή καλούµαστε να ψηφίσουµε κι όχι µία
τέτοια τροπολογία που δεν προβλέπει τίποτα για απολυµένους
και σε αναστολή εργαζόµενους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Ζήτησε η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, κύριε

Υπουργέ, να σας κάνει µια ερώτηση και να απαντήσετε µετά. 
Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν θα επαναλάβω το ιστορικό για το ταµείο

αλληλοβοήθειας. Σε µεγάλο βαθµό καλύπτοµαι από την προ-
ηγούµενη τοποθέτηση. 

Ωστόσο, αναφερθήκατε -σίγουρα κατανοούµε ότι είναι θετικό-
στο ότι πρέπει να διατηρηθεί η λειτουργία του παιδικού σταθµού
για να µην διαταραχθεί ο οικογενειακός προγραµµατισµός των
υπαλλήλων του Υπουργείου. Όµως, µε τον ίδιο τρόπο δεν πρέπει
να διαταραχθεί και ο οικογενειακός προγραµµατισµός και η ζωή
των εργαζοµένων του Ταµείου Αλληλοβοήθειας, τους οποίους
µάλιστα, σε συνθήκες πανδηµίας τους έχετε βάλει σε καραντίνα.
Διότι, ενώ υπάρχει ρύθµιση και έχουν υπάρξει αποφάσεις του
ΑΣΕΠ που αναγνωρίζουν τα προσόντα αυτών των εργαζοµένων,
συνεχίζετε να τους έχετε σε αναστολή και έχετε απολύσει πολ-
λούς από αυτούς και υποψιαζόµαστε ότι αντίστοιχη θα είναι και
η πορεία των υπολοίπων αν δεν τους δώσετε τη δυνατότητα,
σύµφωνα µε το άρθρο 7 του ν.4598/2019, να µεταταχθούν σε
προσωποπαγείς θέσεις, που οφείλει το Υπουργείο να δηµιουρ-
γήσει γι’ αυτές τις περιπτώσεις.

Έχουµε κι εµείς καταθέσει για τον ίδιο λόγο αντίστοιχη τρο-
πολογία, η οποία συµπίπτει µε την τροπολογία που κατέθεσε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Θεωρούµε ότι πρέπει τα ζητήµατα αυτά να προβλε-

φθούν και να καλυφθούν στην τροπολογία που καταθέτετε. Βέ-
βαια, µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας πρέπει να επανέλ-
θουν οι συµβάσεις όσων έχουν καταγγελθεί -εννοώ να
καλυφθούν αναδροµικά και για το διάστηµα αυτό που βρίσκον-
ταν σε αναστολή µε αυτό τον άτυπο και ανορθόδοξο τρόπο- και
βέβαια, να θεωρηθούν αυτού του είδους οι αναιτιολόγητες ανα-
στολές ως µη γενόµενες.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, να πω κάτι, κυρία Αναγνωστοπούλου. Όπως

ξέρετε, προβλέπεται Υφυπουργοί να έρχονται εδώ και να υπερα-
σπίζονται διατάξεις. Από εκεί και πέρα, το δικαίωµα υπογραφής
και τη νοµοθετική αρµοδιότητα την έχει η Υπουργός. Αυτά είναι
γνωστά. Έτσι λειτουργεί το Κοινοβούλιο, έτσι λειτουργεί η δια-
δικασία. Νοµίζω ότι αυτά είναι γνωστά.

Αυτή τη στιγµή υπάρχει κώλυµα. Προβλέπεται από τον Κανο-
νισµό ότι µπορεί να τύχει να υπάρχει κώλυµα, εξ ου και παρίστα-
µαι εγώ σήµερα. Απλώς, για να µην υπάρχουν παρανοήσεις ή ότι
η Υπουργός προσπαθεί να αποφύγει κάτι. Ίσα-ίσα, η Υπουργός
για το κοµµάτι των απολύσεων στο οποίο αναφερθήκατε -οι
οποίες ειρήσθω εν παρόδω δεν είναι απολύσεις του δηµοσίου
γιατί δεν ήταν προσλήψεις του δηµοσίου µε την έννοια που το
εννοείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Προσλήψεις του δη-
µοσίου ήταν, κύριε Γιατροµανωλάκη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού): Θα απαντήσει στις ερωτήσεις στο πλαίσιο του
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου η ίδια η Υπουργός, για να µην υπάρ-
χει κανένα θέµα.

Σε σχέση µε την πρόταση της τροπολογίας που έχει καταθέσει
και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κοµµουνιστικού Κόµµα Ελλάδος, οι οποίες,
όπως είπε και η κ. Κοµνηνάκα, εν πολλοίς ταυτίζονται:

Εδώ υπάρχουν δύο σηµεία. Υπάρχει µια µικρή σύγχυση και επι-
τρέψτε µου να εξηγήσω τι εννοώ. Πρώτα από όλα να σας πω ότι
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους έχει ερωτηθεί για το αν οι δια-
τάξεις του άρθρου 7 του ν.4598/2019 αντίκεινται στο Σύνταγµα
και αν είναι νόµιµη η επικείµενη έγκριση της πρόσληψης ή µετα-
φοράς υπαλλήλων του Ταµείου Αλληλοβοηθείας στο Υπουργείο
Πολιτισµού.

Και έχει γνωµοδοτήσει. Είναι η υπ’ αριθµόν 262 γνωµοδότηση
του 2019 της Β’ Τακτικής Ολοµέλειας του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους. Εκεί κρίνει το Νοµικό Συµβούλιο ότι δεν είναι δυ-
νατή η µεταφορά του προσωπικού του Ταµείου Αλληλοβοηθείας
σε συσταθησόµενες προσωποπαγείς θέσεις του ΥΠΠΟΑ, σε
εφαρµογή του άρθρου 7. Γιατί οι διατάξεις του εν λόγω άρθρου
αντίκεινται προς τις απαγορευτικές διατάξεις των άρθρων 7 και
8 του άρθρου 103 του Συντάγµατος και σε σωρεία αποφάσεων
του Ανώτατου Δικαστηρίου του Αρείου Πάγου.

Αυτή η γνωµοδότηση έγινε αποδεκτή από την Υπουργό. Μάλι-
στα ενόψει του γεγονότος ότι η ολοµέλεια του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους γνωµοδότησε οµόφωνα ως προς το µη νόµιµο
της µεταφοράς του προσωπικού του Ταµείου του ΥΠΠΟΑ.

Εσείς αναφερθήκατε στην εισήγησή σας στις αποφάσεις του
ΑΣΕΠ. Όµως, εδώ δεν υπάρχει αντίφαση, γιατί εξετάζουµε δια-
φορετικά πράγµατα. Είπαµε ότι το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους ουσιαστικά εξέτασε και αποφάνθηκε αρνητικά επί της
νοµιµότητας της µεταφοράς του προσωπικού, ενώ ο ΑΣΕΠ, στο
πλαίσιο της δικής του αρµοδιότητας, εξέτασε και αποφάνθηκε
θετικά επί της συνδροµής των προϋποθέσεων και προσόντων
στο πρόσωπο των υπαλλήλων του Ταµείου. 

Δηλαδή το ένα κοµµάτι είναι ότι ο ΑΣΕΠ ουσιαστικά είδε και
έλεγξε ότι συντρέχουν οι προϋποθέσεις και τα προσόντα, αλλά
αυτό από µόνο του δεν αίρει τη αντισυνταγµατικότητα πάνω στην
οποία δεν γνωµοδοτεί και δεν έχει δικαίωµα να γνωµοδοτήσει ο
ΑΣΕΠ, αλλά γνωµοδοτεί το Νοµικού Συµβούλιο του Κράτους. 

Οπότε, αυτά επί της προτεινόµενης τροπολογίας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ένα λεπτό, κυρία

Αναγνωστοπούλου παρακαλώ. Ελάτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Επειδή αφορά ερ-

γαζόµενους, οι οποίοι έχουν απολυθεί για πρώτη φορά από το
δηµόσιο, κύριε Γιατροµανωλάκη, θέλω να σας πω πως οι σύµ-
βουλοι της Υπουργού δεν σας τα είπαν καλά. Το Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους γνωµοδοτεί, δεν αποφασίζει. Ένας νόµος
ψηφίζεται από το Ελληνικό Κοινοβούλιο και σε αυτό το Ελληνικό
Κοινοβούλιο δύο φορές οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες και η Νέα
Δηµοκρατία, την οποία η Υπουργός δεν υπολογίζει, αποφάσισαν
και ψήφισαν και ένας νόµος βάσει του Συντάγµατος, άρθρο 43
παράγραφος 1, αν δεν κάνω λάθος, δεν εφαρµόζεται παρά µόνο
όταν ξε-ψηφιστεί. Όργανα υπάρχουν. Προσέφυγε η Υπουργός
και πήρε τη γνωµοδότηση που ήθελε. Είναι γνωµοδότηση, δεν
είναι απόφαση.

Εδώ µιλάµε για τους εργαζόµενους. Μας φέρνετε µια τροπο-
λογία, καταθέτουµε µια άλλη. Στη δική σας τροπολογία τι προ-
βλέπεται για τους απολυµένους και σε αναστολή για πρώτη
φορά στο δηµόσιο. Εσείς έρχεστε εδώ, και βεβαίως, δεν έχετε
λόγο για νοµοθεσία και δεν νοµοθετείτε εσείς ο ίδιος, αλλά µην
µου λέτε λοιπόν να κάνω Κοινοβουλευτικό ‘Ελεγχο, όταν θα έχει
κριθεί η τύχη τόσων ανθρώπων που είναι απολυµένοι από το δη-
µόσιο. Είναι αυτοτελής οργανισµός ο παιδικός σταθµός, δεν είναι
ένωση προσώπων. Δεν σας τα έχουν πει καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε.
Αφού δεν θέλει να µιλήσει ο κύριος Υφυπουργός, τον λόγο

έχει ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η κτηµατογράφηση, ως διαδικασία, αναγκαιότητα αλλά και

καινοτοµία, έχει ήδη καταστεί κοµβική για την ελληνική επικρά-
τεια και η χρησιµότητά της δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Η επι-
χείρηση τόσο της συλλογής, επεξεργασίας και καταγραφής των
πραγµάτων και άλλων εγραπτεών δικαιωµάτων, που έχουν τα φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα, όσο και της σύνδεσης των δικαιωµάτων
αυτών µε συγκεκριµένα ακίνητα, αποδείχτηκε το δίχως άλλο ευ-
καιρία.

Μιας πρώτης τάξεως ευκαιρία ανάδειξης της νέας κουλτού-
ρας στον τρόπο διαχείρισης του δηµοσίου και ιδιωτικού χώρου
συντεταγµένα και κυρίως µε ασφάλεια. Έχοντας εποµένως, συσ-
σωρευµένο ένα σηµαντικό κεφάλαιο εµπειρίας στη διαχείριση
της διαδικασίας αυτής, δεν µπορούµε παρά να προχωρήσουµε
στο επόµενο βήµα. Πρόκειται για ένα βήµα, το οποίο θα πυρο-
δοτήσει την ταχύτητα διεκπεραίωσης των εκκρεµοτήτων και δια-
δικασιών του Κτηµατολογίου, αλλά και τον µετασχηµατισµό του
φορέα προς έναν αποτελεσµατικότερο, ταχύτερο και ποιοτικό-
τερο τρόπο λειτουργίας.

Αυτό ακριβώς το ζητούµενο εισάγεται µε το σχέδιο νόµου για
τον εκσυγχρονισµό του Ελληνικού Κτηµατολογίου, τις νέες ψη-
φιακές υπηρεσίες καθώς και την ενίσχυση της ψηφιακής διακυ-
βέρνησης. Πρόκειται πρακτικά, για την επιτάχυνση της
κτηµατογράφησης, την απλοποίηση και ψηφιοποίηση των διαδι-
κασιών, που προσφέρει το ελληνικό Κτηµατολόγιο στους πολί-
τες, καθώς επίσης και την αναδιοργάνωση του φορέα, ώστε
εκείνος να παρέχει καλύτερης ποιότητας υπηρεσίες.

Ακόµη, τόσο η εισαγωγή νέων ηλεκτρονικών υπηρεσιών, όσο
και η ενίσχυση της λειτουργίας φορέων του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης περιλαµβάνονται ως ρυθµίσεις στο παρόν
σχέδιο νόµου. Με δεδοµένη την επιτάχυνση των διαδικασιών ως
βασική κατεύθυνση του παρόντος κειµένου, εντοπίζουµε ως ση-
µαντικό παράγοντα καθυστερήσεων τη διαδικασία εκείνη της
κτηµατογράφησης, που προηγείται της έναρξης λειτουργίας του
κτηµατολογικού γραφείου. Πρόκειται για µια διαδικασία χρονο-
βόρα και κοστοβόρα, που αγγίζει σε πολλές περιπτώσεις τα τέσ-
σερα έτη. Αυτό φυσικά, συµβαίνει γιατί κατόπιν της υποβολής
δηλώσεων εγραπτεών δικαιωµάτων από τους πολίτες ακολουθεί
µια σειρά νέων διαδικασιών.

Ο έλεγχος νοµιµότητάς τους, η ανάρτηση των στοιχείων, η

υποβολή αιτήσεων διόρθωσης ή ενστάσεων καθώς και η αναµόρ-
φωση των κτηµατολογικών πινάκων και διαγραµµάτων συνθέ-
τουν ένα εκρηκτικό γραφειοκρατικό µείγµα, ένα µείγµα που δεν
µας επιτρέπει να αγνοούµε τη σπουδαιότητα των ρυθµίσεων που
σήµερα συζητούµε.

Είναι άλλωστε χαρακτηριστική, συγκλονιστική θα τολµούσα να
πω, η διαπίστωση του υφυπουργού κ. Στύλιου πως το 98% των
ακινήτων θα µπορούσε να έχει καταχωρηθεί στην κτηµατογρά-
φηση και να εγγραφεί στο κτηµατολόγιο, αλλά οι εκκρεµότητες
του 2% το κρατάει πίσω. 

Με το εν λόγω σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρόκειται να επιταχυνθεί κατά τουλάχιστον δύο χρόνια η έναρξη
λειτουργίας του κτηµατολογίου στις περιοχές όπου ακόµα εκ-
κρεµεί η διαδικασία κτηµατογράφησης. 

Ειδικότερα, µετά την ανάρτηση, οι πολίτες θα υποβάλουν αι-
τήσεις διόρθωσης των κτηµατολογικών στοιχείων. Το γραφείο
κτηµατογράφησης θα διορθώνει όσα πρόδηλα ή µη σφάλµατα
µπορεί και θα αναµορφώνει τους κτηµατολογικούς πίνακες και
διαγράµµατα. Στη συνέχεια, για όσες υποθέσεις προκύπτει αµ-
φισβήτηση ως προς την ύπαρξη δικαιωµάτων ιδιωτών, θα συν-
τάσσεται έκθεση και εκείνες θα διαβιβάζονται στις επιτροπές
επίλυσης υποθέσεων κτηµατογράφησης. 

Με το νέο πλαίσιο διασφαλίζονται πλήρως όλα τα δικαιώµατα
όσων θεωρούν ότι θίγονται µε βάση τα στοιχεία της ανάρτησης,
χωρίς αυτό να µεταφράζεται σε σηµαντική καθυστέρηση για
τους υπολοίπους ιδιοκτήτες. 

Τέλος, αµέσως µετά τη διόρθωση όλων εκείνων των σφαλµά-
των, ξεκινά η λειτουργία του Κτηµατολογίου στην περιοχή. Τότε
είναι που αφ’ ενός η διαπιστωτική πράξη περαίωσης της κτηµα-
τογράφησης για την περιοχή θα εκδίδεται και αφ’ ετέρου, θα διε-
νεργούνται οι πρώτες εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία. 

Εάν θέλουµε να κωδικοποίησουµε συµπεριληπτικά τις προβλέ-
ψεις του παρόντος σχεδίου νόµου, δεν έχουµε παρά να αναδεί-
ξουµε τα σηµεία εκείνα που ευνοούν την οργάνωση µιας νέας
κινηµατογραφικής διαδικασίας:

Πρώτον, λοιπόν, εκείνο που κάνουµε είναι να παρατείνουµε τη
διαδικασία µέχρι 31-12-2022, ώστε όλοι οι πολίτες να ελέγξουν
και να διορθώσουν τις ανακριβείς πρώτες εγγραφές των ακινή-
των. Η διάταξη αφορά τα ακίνητα περιοχών, που κηρύχθηκαν σε
κτηµατογράφηση πριν από την έναρξη ισχύος του ν.3489/2006,
καθώς και περιοχών στις οποίες οι πρώτες εγγραφές καταχωρή-
θηκαν από την 1-1-2013 µέχρι την 31-12-2013. 

Δίνουµε ακολούθως προθεσµία διόρθωσης των αρχικών κτη-
µατολογικών εγγραφών για τις περιοχές των παλαιών προγραµ-
µάτων κτηµατογράφησης, όπου δεν είχε εκδοθεί η διαπιστωτική
πράξη περαίωσης της κτηµατογράφησης, πράγµα που σηµαίνει
πως δεν υπήρχε απόφαση έναρξης ισχύος του κτηµατολογίου
σε αυτές. 

Την ίδια στιγµή, ακόµη µία παρέµβασή µας µε το νοµοσχέδιο,
το οποίο ψηφίζουµε σήµερα αφορά στις πρόσθετες δυνατότητες
στους πολίτες να διευθετήσουν τις υποθέσεις τους προτού προ-
σφύγουν στη δικαιοσύνη. Αξιοποιούµε τον θεσµό της διαµεσο-
λάβησης µετά και από πρόταση της ολοµέλειας των δικηγορικών
συλλόγων για να µπορούν οι πολίτες να διεκπεραιώνουν ευκο-
λότερα τις υποθέσεις τους. Υιοθετούµε, παράλληλα, σε ειδικές
περιπτώσεις αγωγών την υποχρεωτική αρχική συνέδρια διαµε-
σολάβησης ενώπιον κτηµατολογικού διαµεσολαβητή, ο οποίος
και επιλέγεται από µητρώο που θα δηµιουργηθεί. 

Στο ίδιο πνεύµα εισάγεται ως θεσµός του διαπιστευµένου µη-
χανικού, καθώς και του κτηµατολογικού εφέτη στη λογική της
αποφυγής των πολιτών να προσφεύγουν στα δικαστήρια για µη
σοβαρό λόγο. 

Ακόµη, παρέχεται η δυνατότητα στο Κτηµατολόγιο να συνά-
πτει προγραµµατικές συµβάσεις µε το ΤΕΕ και µε την ολοµέλεια
των δικηγορικών συλλόγων. 

Τέλος, µε τον Ηλεκτρονικό Φάκελο Μεταβίβασης Ακινήτου κα-
θίσταται εφικτό να συλλέγονται στο γραφείο του συµβολαιογρά-
φου όλα τα απαραίτητα δικαιολογητικά, µέσω της διαλει-
τουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστη-
µάτων από διαφορετικά µητρώα του δηµοσίου. 

Κλείνω τη σκέψη µου µε µια αναφορά, που διατρέχει, θα
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έλεγα, οριζόντια το σχέδιο νόµου και σχετίζεται µε το δικαίωµα
στην ιδιοκτησία, ένα δικαίωµα κατοχυρωµένο στην ελληνική και
ευρωπαϊκή έννοµη τάξη, καθώς και καταγεγραµµένο στο πνεύµα
και τη δόµηση της δυτικής φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Κάθε
πρόσωπο δικαιούται να είναι κύριος των νοµίµως κτηθέντων αγα-
θών του, να τα χρησιµοποιεί, να τα διαθέτει και να τα κληροδο-
τήσει. Την ίδια στιγµή, ουδείς µπορεί να στερείται την ιδιοκτησία
του παρά µόνον για λόγους δηµόσιας ωφέλειας. 

Η περίπτωση της κτηµατογράφησης αφορά ευθέως στην προ-
στασία και την εµπέδωση του δικαιώµατος στην ιδιοκτησία.
Αφορά, όµως, και στην υποχρέωση του κράτους να µην ταλαι-
πωρεί τους πολίτες του που φέρουν την ιδιότητα του ιδιοκτήτη. 

Το παρόν σχέδιο νόµου δεν κάνει τίποτα περισσότερο, παρά
να απαντά στους παραπάνω προβληµατισµούς. Δίνει λύσεις σε
µια διαδικασία που καθυστερεί αδικαιολόγητα και παρέχει την
προοπτική το κτηµατολόγιο να προχωρήσει στο σύνολό του
προς όφελος των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Μπακαδήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξε-
κινήσω µε µία τροπολογία που καταθέτουµε ως ΜέΡΑ25 αναφο-
ρικά µε την ανάγκη απαγόρευσης προµήθειας, εµπορίας και
εγκατάστασης λογισµικών κατασκοπίας πληροφορικών συστη-
µάτων. 

Μετά τις πρόσφατες αποκαλύψεις για χιλιάδες υποθέσεις πα-
ρακολούθησης πολιτών µέσω του λογισµικού «Pegasus» της ισ-
ραηλινής NSO για λογαριασµό κυβερνήσεων, έχει διαφανεί η
έκταση του φαινοµένου της ηλεκτρονικής κατασκοπείας εναντίον
ακτιβιστών, δηµοσιογράφων, πολιτικών και άλλων πολιτών, φαι-
νόµενο που καταπατά ευθέως θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Με δεδοµένη την έλλειψη επαρκούς ρυθµιστικού πλαισίου για
την καταπολέµηση του φαινοµένου, είναι αναγκαίο να νοµοθετη-
θεί άµεσα η απαγόρευση προµήθειας, εγκατάστασης σε οποι-
οδήποτε ψηφιακό πληροφορικό σύστηµα στην επικράτεια, κάτι
που ζητάµε να εφαρµοστεί µε την συγκεκριµένη τροπολογία. 

Περνώντας τώρα στο βασικό µέρος της τοποθέτησής µου,
πρέπει εισαγωγικά να υπογραµµίσω πως πραγµατικά, η κακή νο-
µοθέτηση έχει γίνει modus operandi της Κυβέρνησης. Δεν υπάρ-
χει νοµοσχέδιο να συζητήσουµε χωρίς να συνοδεύεται από
άσχετες και συχνότατα εκτενέστατες τροπολογίες. Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, το επιχείρηµα πως το
έκαναν και οι προηγούµενοι είναι παντελώς έωλο. Ναι, το έκαναν
οι προηγούµενοι, όµως, το συνεχίζετε κι εσείς. Και φυσικά, προ-
χωρείτε την ίδια στιγµή σε τροποποιήσεις δικών σας νοµοθετη-
µάτων και τροπολογίες νοµοσχεδίων Υπουργείων, τα οποία
συζητήθηκαν τις προηγούµενες µέρες. 

Κάπως έτσι βρισκόµαστε σήµερα να έχουµε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ένα εξαιρετικά ση-
µαντικό νοµοσχέδιο. Δυστυχώς, όµως, η σηµασία του σκεπάζεται
από τα εννιά µίνι νοµοσχέδια, τις εννιά τροπολογίες άλλων
Υπουργείων που βρέθηκαν χθες το βράδυ να το συνοδεύουν. 

Να σηµειώσω πως εξίσου έωλο κρίνεται και το επιχείρηµα πως
η Βουλή κλείνει αύριο και πρέπει να τακτοποιηθούν οι τελευταίες
εκκρεµότητες. Ειδικά όταν είχαµε νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας σε τριήµερη συζήτηση τις προηγούµενες µέρες, αυτό
είναι το χαρακτηριστικότερο παράδειγµα, αλλά και των περισσο-
τέρων Υπουργείων που ήρθαν να καταθέσουν τροπολογίες την
τελευταία στιγµή. 

Μετά από τρεις µέρες συζητήσεων στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων, η κ. Κεραµέως επέλεξε το σηµερινό νοµοσχέδιο για
να φέρει µία τροπολογία οκτώ άρθρων, µία τροπολογία την οποία
βάσισε στο επιχείρηµα πως θα πρέπει να τηρούµε τον Κανονισµό
της Βουλής, τον οποίο στα δύο χρόνια διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας τον έχουµε δει να γίνεται πραγµατικά λάστιχο και να
διευρύνεται τόσο πολύ και να αλλάζει κατά το δοκούν. 

Δεν απασχολεί την κυρία Υπουργό η τήρηση του Κανονισµού
της Βουλής. Αυτό που την απασχολεί και το έχουµε δει όλο
αυτόν τον χρόνο, όλα αυτά τα δύο χρόνια, το είδαµε και τις προ-
ηγούµενες µέρες το είδαµε και σήµερα, είναι να αποδείξει την
πλήρη περιφρόνηση που έχει προς τους εκπαιδευτικούς, τους
µαθητές, τους φοιτητές και τους γονείς, καθώς πάντοτε νοµοθε-
τεί, ακόµη και στην τροπολογία που έφερε σήµερα, σε βάρος της
εκπαιδευτικής κοινότητας, αγνοώντας επιδεικτικά τις διαµαρτυ-
ρίες, αλλά και τις προτάσεις της.

Θα µπορούσε να την έχει καταθέσει εκπρόθεσµα βάσει του
Κανονισµού της Βουλής -δεν θα ήταν η πρώτη φορά που θα συ-
ζητούσαµε εκπρόθεσµη τροπολογία- και να έχει συζητηθεί στην
αρµόδια επιτροπή µαζί µε το νοµοσχέδιο που έφερε εκείνη και
ολοκληρώθηκε χθες.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1028 και ει-
δικό 14 του Υπουργείου Εσωτερικών, µία τροπολογία που απο-
τελείται από εννιά άρθρα που αφορούν συµβάσεις εργασίας και
δαπάνες των δήµων. Το πρώτο έχει να κάνει µε συµβάσεις καθα-
ριότητας των σχολικών µονάδων που έχουν περάσει στους δή-
µους. Προβλέπεται η σύναψη συµβάσεων ορισµένου χρόνου αν
δεν επαρκεί το προσωπικό. Όλοι το ξέρουµε πως το προσωπικό
δεν επαρκεί. Ταυτόχρονα, πρέπει να σηµειώσουµε πως η σχετική
ΚΥΑ που προηγήθηκε της παρούσας νοµοθετικής παρέµβασης
δηµιουργεί ένα ιδιότυπο καθεστώς τεσσάρων συνολικά τύπων
σχέσεων εργασίας για τους εργαζόµενους στην καθαριότητα,
αποκλείοντας, µάλιστα, βάζοντας µία σειρά κριτηρίων, αλλοδα-
πές και αλλοδαπούς εργαζόµενες και εργαζόµενους. Για παρά-
δειγµα, ένα εξ αυτών των κριτηρίων είναι το πιστοποιητικό
γλωσσοµάθειας. Αν σκεφτούµε πως µιλάµε κυρίως για γυναίκες
που πραγµατικά ζουν από αυτές τις συµβάσεις και περιµένουν
την ανανέωση για να εξασφαλίσουν τα προς το ζην και για το
επόµενο έτος, πραγµατικά, βλέπουµε πως η διατήρηση του πι-
στοποιητικού γλωσσοµάθειας, του κριτηρίου, της πετάει εκτός.
Τον αποκλεισµό αυτόν τον είχαµε καταγγείλει όταν είχε φέρει ο
κ. Θεοδωρικάκος και η προηγούµενη ηγεσία συνολικά του
Υπουργείου Εσωτερικών την ίδια ακριβώς πρόβλεψη πέρσι. Εις
µάτην το κάναµε τότε. Έτσι το κάνουµε και τώρα. Όµως θεω-
ρούµε πως έχει αξία -εις µάτην ακούγεται εντός του Κοινοβου-
λίου- γιατί οι πολίτες ακούν, παρακολουθούν τι συµβαίνει και
κρίνουν.

Στα υπόλοιπα άρθρα δεν θα επεκταθώ. Είναι κυρίως παρατά-
σεις συµβάσεων. 

Θα σταθώ στην τροπολογία 1029 του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. Από αυτήν, θα σταθώ στο πιο προβληµατικό
άρθρο της, στο άρθρο 5, που αφορά το Ταµείο «ΦΑΙΣΤΟΣ». Όταν
συζητούσαµε το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, που δηµιουρ-
γούσε το συγκεκριµένο ταµείο ήµουν -αν δεν µε απατά η µνήµη
µου- εγώ αγορήτρια τότε. Είχαµε ως ΜέΡΑ25 εξαρχής σηµειώσει
πως δεν θα κατορθώσει να δώσει κίνητρα για την επιτάχυνση των
επενδύσεων, όπως εσείς λέγατε, ούτε θα προωθήσει την έρευνα,
καθώς το µόνο που θεσµοθετούσατε ήταν η εκχώρηση ενός
ακόµη κρατικού περιουσιακού στοιχείου στους ολιγάρχες και
στα ιδιωτικά συµφέροντα. Καταψηφίζοντας τη σηµερινή σχετική
τροπολογία, λέµε ένα τεράστιο «όχι» στην εισαγωγή ακόµη πε-
ρισσότερων ΣΔΙΤ, µε το δηµόσιο να αναλαµβάνει το κόστος και
τις ζηµίες και πάντα σε βάρος των πολιτών και φυσικά πάντα
υπέρ των λίγων. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1033 µε ρυθµίσεις για τις οφει-
λές που δηµιουργήθηκαν κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάγια θέση µας πως µοναδική
λύση για τα χρέη της περιόδου της πανδηµίας, µοναδική βιώσιµη
λύση, είναι το κούρεµα και όχι η ρύθµιση, όχι η αναστολή και µε-
τακύλιση στο µέλλον. Μόνο το κούρεµα θα µπορέσει να δώσει
στους πληγέντες συµπολίτες µας την απαραίτητη στήριξη, για
να µην δούµε µία σειρά λουκέτων -που δυστυχώς θα την δούµε
µπροστά µας το επόµενο διάστηµα- και ανθρώπους να οδηγούν-
ται στα όρια του πανικού και να µην µπορούν να ζήσουν την οι-
κογένειά τους και τους ίδιους. Οτιδήποτε άλλο πέρα από το
κούρεµα θα λειτουργήσει όπως θα λειτουργούσε αν ένας για-
τρός έδινε ασπιρίνη σε έναν ασθενή µε καρκίνο. Δεν θα τον βοη-
θούσε, δεν θα τον έσωζε, ούτε καν θα τον ανακούφιζε.
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Πάµε τώρα στην τροπολογία 1035, µία τροπολογία δέκα άρ-
θρων που πραγµατικά είναι άσχετα µεταξύ τους. Πραγµατικά,
διατρέχοντας την βλέπουµε να καταρρίπτεται σαν πύργος από
τραπουλόχαρτα το επιχείρηµα πως προσπαθείτε να κλείσετε εκ-
κρεµότητες πριν κλείσει για τις θερινές διακοπές η Βουλή. Κάθε
άλλο, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µοναδικό σας µέ-
ληµα είναι να εξυπηρετήσετε τους φίλους σας. Αν δεν ισχύει
αυτό και αν εµείς το λέµε µε κακοπροαίρετη και µικροπολιτική
διάθεση: Μπορείτε -ή για να ακριβολογώ- θέλετε να µας εξηγή-
σετε πώς συνδέονται, για παράδειγµα, η ρύθµιση των οφειλών
της πανδηµίας από τη µία πλευρά και η απαλλαγή της Ιεράς
Μονής του όρους Σινά από τον ΕΝΦΙΑ για τα ακίνητα της στη
χώρα µας και οι έµµεσες πρόνοιες που νοµοθετείτε για τα αρ-
πακτικά ταµεία του «ΗΡΑΚΛΗ» από την άλλη;

Προχωρώ στην τροπολογία του Υπουργείου Υγείας. Και εδώ,
µιλάµε για µια τροπολογία δεκατριών ασύνδετων άρθρων που
καλύπτουν από τον κατ’ οίκον εµβολιασµό µέχρι τις εξετάσεις
απόκτησης ιατρικής ειδικότητας. Και σε αυτό ακριβώς το άρθρο
θα σταθώ, για έναν πολύ απλό και συγκεκριµένο λόγο: Αποδει-
κνύει για ακόµη µία φορά, µε περίτρανο τρόπο και εξαιρετικά
γλαφυρό, το γεγονός πως, τόσο η Συµπολίτευση, όσο και Η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τόσο η Νέα Δηµοκρατία, όσο και ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος. 

Αν ανατρέξουµε στο 2016, θα θυµηθούµε τον τότε πρόεδρο
του ΚΕΣΥ, τον κ. Μάρκου, να ανασύρει πραγµατικά από τη να-
φθαλίνη µία πρόβλεψη του πρώτου µνηµονίου, ένα απαράδεκτο
σχέδιο που φιλοδοξούσε να καθιερώσει µία παγκόσµια πρωτο-
τυπία, µία αλλαγή της διαδικασίας εξετάσεων ιατρικής ειδικότη-
τας, µία ρύθµιση που νοµοθετήθηκε, τελικά, το 2019 χωρίς
καµµία διαβούλευση ή συζήτηση, γιατί ως εκ θαύµατος νοµοθε-
τήθηκε µε τροπολογία. Φυσικά, ο τεράστιος όγκος των αντιδρά-
σεων πάγωσε την εφαρµογή. Παρ’ όλα αυτά, διατηρήθηκε ως
πρόβλεψη, κάτι που άνοιξε τον δρόµο για το άρθρο που βλέ-
πουµε σήµερα. Φυσικά, οφείλω να δώσω τα εύσηµα για το ση-
µερινό στη Νέα Δηµοκρατία, όπως της αξίζουν, γιατί καταφέρνει
να πάει την πρωτοτυπία ένα βήµα παραπέρα: Χειροτερεύει την
κατάσταση, περιορίζει τις πόλεις διεξαγωγής των εξετάσεων σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη επιβαρύνοντας και δυσκολεύοντας
ακόµη περισσότερο τους ειδικευόµενους γιατρούς. 

Θα ήθελα να διευκρινίσει ο ΣΥΡΙΖΑ τη στάση του επί του θέ-
µατος, ώστε να καταγραφεί ποια είναι αυτή τελικά. Το µόνο σί-
γουρο, κυρίες και κύριοι, είναι πως αµφότερες οι παρατάξεις,
Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, επιθυµείτε να εφαρµόσετε τη µνη-
µονιακή αυτή δέσµευση -αυτό δείχνει η διατήρηση από το 2019
µέχρι σήµερα και η σηµερινή τροποποίηση- µία δέσµευση που
θέλει τους γιατρούς ισόβιους, υπάκουους όµηρους των µεγάλων
ιδιωτικών-οικονοµικών συµφερόντων, τα οποία εκπροσωπεί επά-
ξια το πανεπιστηµιακό κατεστηµένο και η προνοµιακοί συνοµιλη-
τές σας, στους οποίους έχετε δώσει και ασυλία όταν είναι αυτοί
που αποτελούν την επιτροπή λοιµωξιολόγων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ για λίγα λεπτά την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. 
Ειδικότερα, αυτό φαίνεται όχι µόνο από τη στάση σας µέχρι

τώρα, αλλά και από τη σθεναρή αντίθεση και αντίσταση του
Υπουργείου Υγείας να έχει επαφή µε την ΟΕΝΓΕ, µε τους εκπρο-
σώπους των γιατρών που µάχονται κάθε µέρα και πραγµατικά το
Υπουργείο Υγείας αρνείται να τους δει. 

Συνολικά η τροπολογία του Υπουργείου Υγείας αποδεικνύει
για µία ακόµη φορά την προχειρότητα και την αποσπασµατικό-
τητα µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση την πανδηµία. Τα
αποτελέσµατα -ή µάλλον, για να ακριβολογώ, την έλλειψη αυτών-
τα βλέπουµε καθηµερινά γύρω µας. Αν είχατε πραγµατικά ενι-
σχύσει το ΕΣΥ, αν πραγµατικά είχατε δηµιουργήσει το δίκτυο δω-
ρεάν µαζικών τεστ το οποίο σας προτείναµε από τον Μάρτιο του
2020, τα πράγµατα θα ήταν σαφώς καλύτερα, η κατάσταση θα
ήταν καλύτερη. 

Θα κλείσω µε την τροπολογία της κ. Μενδώνη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες έλαβα την απάντηση της

κυρίας Υπουργού σε ερώτησή µου, αναφορικά µε τις απολύσεις
στο Ταµείο Αλληλοβοήθειας, την οποία, για χάρη διευκόλυνσης

θα την καταθέσω στα Πρακτικά, παρότι υπάρχει στο site της Βου-
λής αναρτηµένη. Θα σταθώ σε δύο σηµεία.

Κατ’ αρχάς, όντως και στην έγγραφη απάντηση η Υπουργός
επικαλείται τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους, το οποίο γνωµοδότησε πως το άρθρο 7 του ν.4598/ 2019
δεν ήταν νόµιµο, γιατί προσέκρουε στο άρθρο 103, παράγραφοι
7 και 8 του Συντάγµατος και πως ήταν αντίθετο µε την πάγια νο-
µολογία του Αρείου Πάγου. 

Παρ’ όλα αυτά, όταν ψηφίστηκε ο νόµος του 2019, γιατί δεν
είχατε εγείρει ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας τότε, κυρίες και κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Το ψηφίσατε και εσείς αυτό.

Αυτό για την ιστορία. Πλέον έχουν περάσει τα χρόνια, έχει κυ-
λήσει νερό στον ιστορικό µύλο, αλλά θεωρώ πως είναι χρήσιµο. 

Ένα άλλο σηµείο στο οποίο θα σταθώ είναι η αναφορά της
Υπουργού πως το σύνολο των συµβάσεων εργασίας του εναπο-
µείναντος προσωπικού, που ανέρχονται στους είκοσι τρεις, του
Ταµείου Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτι-
σµού πρόκειται να καταγγελθεί εντός του µηνός Αυγούστου,
σύµφωνα µε την ενηµέρωση του εκκαθαριστή. 

Και κλείνει η Υπουργός λέγοντας πως «ορισµένες επιστηµονι-
κές συνδικαλιστικές οργανώσεις καθώς και συγκεκριµένοι πολι-
τικοί φορείς κατά την προσφιλή τακτική τους αφού προσπά-
θησαν να εµφανιστούν ως προστάτης των εργαζοµένων µε έναν
νόµο που αντίκειται στο Σύνταγµα». Ξεχνάει η κ. Μενδώνη ότι
είναι Υπουργός κόµµατος που ψήφισε το συγκεκριµένο άρθρο
του εν λόγω νοµοσχεδίου- και συνεχίζει λέγοντας: «Τώρα λοιπόν
αυτοί µιλούν για εκδίκηση προς τους εργαζόµενους του Ταµείου
Αλληλοβοήθειας». Είναι πραγµατικά εξοργιστικό να βλέπουµε
την προσπάθεια της Υπουργού να παρουσιάσει ως φιλεργατική
την καταβολή αποζηµιώσεων στους απολυµένους εργαζόµενους
και να κουνά το δάχτυλο επιδεικτικά σε όποιον θεωρεί πως βρί-
σκεται δίπλα στους εργαζόµενους. 

Χθες ο συνάδελφος κ. Βρούτσης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας µας έκανε µια παραίνεση στο
ΜέΡΑ25 όταν ο Γραµµατέας µας, ο κ. Βαρουφάκης, έκανε ανα-
φορά στα εσπερινά λύκεια, ζητώντας µας να τον προφυλάξουµε
από τέτοιες αναφορές που είναι ανεδαφικές. Επιτρέψτε µου, κυ-
ρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, σήµερα να σας επιστρέψω
την παραίνεση ζητώντας σας να προφυλάξετε την κ. Μενδώνη
από την έκδοση τέτοιων απαντήσεων που δείχνουν την εχθρικό-
τητα που έχει όχι µόνο ως προς τους ιδεολογικούς και πολιτικούς
της αντιπάλους, αλλά κυρίως προς τους εργαζόµενους. 

Και κλείνω µε το εξής: Οφείλω να οµολογήσω πως µετά την
ολοκλήρωση της συζήτησης του τελευταίου νοµοθετήµατος του
Υπουργείου Παιδείας και συγκρίνοντας τα πεπραγµένα της κ. Κε-
ραµέως από τη µία και της κ. Μενδώνη από την άλλη αδυνατώ
να εκτιµήσω ποια έχει κάνει το µεγαλύτερο κακό στο πεδίο αρ-
µοδιότητάς της µε άµεσες επιπτώσεις στους πολίτες. Σίγουρα
όλοι κρινόµαστε και όλες κρινόµαστε όµως η αναλγησία και η εκ-
δικητικότητα, αλλά και οι παρωπίδες µε τις οποίες φέρονται, αν-
τιδρούν και νοµοθετούν αµφότερες οι κυρίες Υπουργοί
εξοργίζουν την κοινωνία, όπως την εξοργίζει συνολικά η νοµοθέ-
τηση και η δράση της Κυβέρνησης. Την κοινωνία λοιπόν θα
βρουν απέναντί τους όλοι όσοι νοµοθετούν σε βάρος της.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινή Μπα-
καδήµα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Τσακλόγλου για να τοποθετηθεί
επί της τροπολογίας µέχρι να καθαριστεί το Βήµα και αµέσως
µετά θα µιλήσει ο κ. Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, Βουλευτές, µε την τροπολογία που καταθέ-
τουµε σήµερα στη Βουλή ρυθµίζονται µία σειρά από σηµαντικά
ζητήµατα, και είναι επείγοντα σε σχέση µε αυτό που είπε προ-
ηγουµένως η κ. Μπακαδήµα. 
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Κατ’ αρχάς µε τα άρθρα 1 και 2 παίρνουµε µέτρα για την ελά-
φρυνση των πληγέντων της πανδηµίας µε στόχο να διευκολυν-
θούν για να αντιµετωπίσουν τις οφειλές τους προς τον e-ΕΦΚΑ.
Πιο συγκεκριµένα µε το άρθρο 1 της τροπολογίας ρυθµίζονται
τα χρέη από τρέχουσες ασφαλιστικές εισφορές που δηµιουργή-
θηκαν κατά το χρονικό διάστηµα της πανδηµίας, δηλαδή από τον
Μάρτιο του 2020 έως και τον Ιούλιο του 2021, τον τρέχοντα µήνα.
Στο νέο καθεστώς ρυθµίσεων µπορούν να ενταχθούν τόσο οι επι-
χειρήσεις και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες των οποίων οι ασφα-
λιστικές εισφορές είχαν ήδη λάβει παράταση καταβολής έως την
31η Δεκεµβρίου του 2021 όσο και οφειλές οι οποίες κατέστησαν
απαιτητές από την 1η Μαρτίου του 2020 έως την 31η Ιουλίου του
2021 και αφορούν επιχειρήσεις και επαγγελµατίες µε κωδικούς
αριθµούς δραστηριότητας, δηλαδή ΚΑΔ, που θα ορισθούν µε
σχετική απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Οι ενδιαφερόµενοι θα µπορούν να ρυθµίσουν τις ασφαλιστικές
τους εισφορές σε έως εβδοµήντα δύο δόσεις µε ελάχιστη µηνι-
αία δόση τα 50 ευρώ. Προγράµµατα ρυθµίσεων έως τριάντα έξι
µηνιαίες δόσεις θα είναι άτοκα. Οι ρυθµίσεις από τριάντα επτά
έως εβδοµήντα δύο δόσεις θα επιβαρύνονται µε ετήσιο επιτόκιο
2,5%. Η υπαγωγή στη ρύθµιση γίνεται µε την καταβολή της πρώ-
της δόσης έως την 31η Ιανουαρίου του 2020. Με την ενεργοποί-
ηση της ρύθµισης ο οφειλέτης λαµβάνει αποδεικτικό
ασφαλιστικής ενηµερότητας δίµηνης ισχύος ενώ αναστέλλονται
η λήψη αναγκαστικών µέτρων και οι διαδικασίες αναγκαστικής
εκτέλεσης επί κινητής και ακίνητης περιουσίας καθώς και οι ποι-
νικές διώξεις και η εκτέλεση των σχετικών ποινών. 

Θα επισηµάνω όµως ότι δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε µία
νέα γενιά ληξιπρόθεσµων. Η ρύθµιση χάνεται στην περίπτωση
που δεν καταβληθούν δύο δόσεις µε ταυτόχρονη απώλεια των
ευεργετηµάτων ενώ το υπόλοιπο της οφειλής καθίσταται άµεσα
απαιτητό. 

Με το άρθρο 2 γίνεται δυνατή η επανένταξη σε καθεστώς ρυθ-
µίσεων για όσους επλήγησαν από την πανδηµία και απώλεσαν
τη ρύθµιση τους από τον Μάρτιο του 2020 έως και τον Ιούλιο του
2021. Ωφελούµενοι είναι όσοι εργοδότες και ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες βρίσκονταν ήδη σε καθεστώς παράτασης καταβολής δό-
σεων για ρυθµίσεις, αλλά και όσοι έχουν κύριο κωδικό, κύριο
ΚΑΔ, από δραστηριότητα που περιλαµβάνεται στη σχετική από-
φαση του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Επιπλέον και οι εργαζόµενοι στις επιχειρήσεις µε τους εν λόγω
ΚΑΔ, που τέθηκαν σε καθεστώς αναστολής σύµβασης εργασίας
σε οποιοδήποτε χρονικό διάστηµα µεταξύ 1ης Μαρτίου 2021 και
31ης Ιουλίου του 2021 θα µπορούν να επανενταχθούν σε τυχόν
ρυθµίσεις των ασφαλιστικών εισφορών. Προϋπόθεση για την
επανένταξη σε ρύθµιση είναι η καταβολή δύο δόσεων, Αυγού-
στου και Σεπτεµβρίου, µέχρι τα τέλη του Σεπτεµβρίου του 2021.
Η επανένταξη γίνεται µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις
της ρύθµισης που χάθηκε αρχικά. 

Έρχοµαι στο άρθρο 6. Αυτή είναι η τροπολογία για τις εισφο-
ρές κοινωνικής ασφάλισης των εργαζοµένων των ναυπηγείων
Σκαραµαγκά από τον Απρίλιο του 2012 ως τον Σεπτέµβριο του
2013. Με το άρθρο 6 επιλύουµε το πρόβληµα της ασφαλιστικής
τακτοποίησης των εργαζοµένων των ναυπηγείων Σκαραµαγκά το
οποίο είναι σε εκκρεµότητα ήδη από το 2013. Συγκεκριµένα για
περίοδο δεκαοκτώ µηνών, από τον Απρίλιο 2012 έως και τον Σε-
πτέµβριο του 2013, οι εργαζόµενοι είχαν τεθεί σε καθεστώς εκ
περιτροπής απασχόλησης και δεν είχαν υποβληθεί οι σχετικές
αναλυτικές περιοδικές δηλώσεις, οι ΑΠΔ δηλαδή, από την τότε
διοίκηση της εταιρείας. Αποτέλεσµα ήταν να µην υπάρχει ασφά-
λιση των εργαζοµένων για το εν λόγω διάστηµα. 

Η εταιρεία τέθηκε σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης το 2018
και στις αρχές Ιουλίου ολοκληρώθηκε ο διαγωνισµός για την πώ-
ληση των περιουσιακών στοιχείων της. Με την προτεινόµενη διά-
ταξη ερχόµαστε να βάλουµε τέλος στην αβεβαιότητα των
εργαζοµένων ως προς το τι θα συµβεί ασφαλιστικά για την επί-
µαχη περίοδο. 

Συγκεκριµένα καθορίζονται οι όροι και οι διαδικασίες υποβο-
λής των σχετικών ΑΠΔ από την υπό εκκαθάριση εταιρεία για το
δεκαοκτάµηνο συµπεριλαµβανοµένων και των ΑΠΔ που αφορούν
τα δώρα Χριστουγέννων και Πάσχα καθώς και το επίδοµα άδειας.

Για κάθε µισθολογική περίοδο αναγνωρίζονται πλήρεις ηµέρες
ασφάλισης µε βάση τις αποδοχές και το πακέτο κάλυψης που ο
κάθε εργαζόµενος είχε πριν την εκ περιτροπής απασχόληση. Ο
χρόνος που θα δηλωθεί θα θεωρείται πραγµατικός συντάξιµος
χρόνος ασφάλισης. 

Από τη ρύθµιση εξαιρούνται οι εργαζόµενοι για τους οποίους
ο ασφαλιστικός φορέας έχει ήδη προχωρήσει σε καταλογισµούς
και ο χρόνος ασφάλισής τους έχει καταγραφεί ήδη µέσω αυτής
της διαδικασίας καθώς προφανώς δεν µπορεί να καταγραφεί δι-
πλός χρόνος ασφάλισης για το ίδιο διάστηµα και στον ίδιο εργο-
δότη. Με την εν λόγω διάταξη επιλύεται το ασφαλιστικό σκέλος
του προβλήµατος και δεν επηρεάζονται τυχόν άλλες διεκδική-
σεις των εργαζοµένων από την εταιρεία είτε µισθολογικής είτε
υπηρεσιακής φύσης. 

Να υπενθυµίσω ότι από τον Νοέµβριο του 2020 είχα διαβεβαι-
ώσει το κοινοβουλευτικό Σώµα από αυτό το Βήµα ότι στη δύ-
σκολη συγκυρία που βρισκόµαστε η Κυβέρνηση δεν αποπροσα-
νατολίζεται από τον βασικό στόχο της, δηλαδή την προσέλκυση
επενδύσεων και την αλλαγή παραγωγικού µοντέλου της χώρας. 

Είχα τονίσει ότι η ευδοκίµηση της επένδυσης περνά και µέσα
από την τακτοποίηση των σοβαρών εκκρεµοτήτων που απασχο-
λούν τους εργαζόµενους. Αυτό κάνουµε σήµερα πράξη σε αγα-
στή συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Πιστεύουµε ότι
ξηµερώνει µια νέα µέρα για τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, υπό νέα
διοίκηση και µε τους εργαζόµενους τακτοποιηµένους ως προς
το ασφαλιστικό σκέλος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας καλούµε να υπερψηφίσετε
το σύνολο των ρυθµίσεων της συγκεκριµένης τροπολογίας
καθώς αφ’ ενός διευκολύνουν την εξυπηρέτηση των ασφαλιστι-
κών χρεών και αφ’ ετέρου τακτοποιούν ασφαλιστικά τους εργα-
ζόµενους στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά και απελευθερώνουν την
αναπτυξιακή προοπτική της ναυπηγικής βιοµηχανίας στη χώρα
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο, κύριε

Κάτση.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σας πω ότι

η τροπολογία θα έπρεπε να είναι στο άλλο νοµοσχέδιο. Δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί έρχεται στο σηµερινό νοµοσχέδιο, ενώ
ταυτόχρονα, την ίδια µέρα έρχεται το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εργασίας το οποίο συζητείται στη Βουλή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Μετά.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Μετά θα ψηφιστεί. Συζητιέται, όµως.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Μετά.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τι µετά;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Θα ψηφιστεί µετά το άνοιγµα της

Βουλής.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ωραία. Εντάξει. Είχατε τη δυνατότητα και

το περιθώριο να τα φέρετε νωρίτερα. 
Εν πάση περιπτώσει, δεν µπορεί κανένας να πει ότι είναι ένας

ορθός τρόπος νοµοθέτησης. Δηλαδή, την ίδια στιγµή που το
Υπουργείο Εργασίας εισηγείται ένα νοµοσχέδιο σε άλλη Αίθουσα
του Κοινοβουλίου, εδώ στην Ολοµέλεια να είναι του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Θα µπω, όµως, στην ουσία. 
Τα άρθρα 1 και 2 είναι θετικές διατάξεις.
Στο άρθρο 3 για τη διαγραφή των προσωπικών δεδοµένων, επί

της ουσίας ορίζετε για την προστασία των προσωπικών δεδοµέ-
νων και τη διαγραφή των προσωπικών δεδοµένων. Νοµίζω ότι
πρέπει να δώσετε µια απάντηση γιατί δεν ίσχυε µέχρι τώρα και
για ποιο λόγο ορίζετε τώρα κατόπιν εορτής στις τριάντα µέρες
να διαγράφονται τα δεδοµένα και ποιος είναι υπεύθυνος για την
επεξεργασία και ποιος είναι υπεύθυνος για την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων µε βάση τον γενικό κανονισµό προστα-
σίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.
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Να πω, επίσης, και άλλο ένα άρθρο στο οποίο συµφωνούµε.
Είναι πολύ σηµαντικό και θετικό το άρθρο 6, που αφορά τα ελ-
ληνικά ναυπηγεία και τους εργαζόµενους. Είναι µια ρύθµιση που
υποδέχονται οι εργαζόµενοι θετικά και είναι θετικό ότι το ενσω-
µατώνετε. 

Αλλά έχετε ένα προβληµατικό άρθρο, το άρθρο 5 και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο θέλω να σας ρωτήσω: Είναι φωτογραφική
αυτή η διάταξη, κύριε Τσακλόγλου, κύριε Υφυπουργέ; Γιατί από
την πληροφορία που έχουµε, κατ’ αρχήν έχει καταγγείλει η ΓΣΕΕ
για το άρθρο αυτό ότι είναι φωτογραφικό και δεύτερον, ότι γίνε-
ται µε αυτό το άρθρο υπέρβαση µιας δικαστικής απόφασης, για
να µπορέσετε να ορίσετε πρόεδρο στην οικονοµική και κοινωνική
επιτροπή. 

Θέλω ρητά την αναφορά σας και να µας πείτε αν προτίθεστε
να αφαιρέσετε το άρθρο 5, προκειµένου να εξετάσουµε και εµείς
τη στάση µας, γιατί σας είπα ότι όλες οι υπόλοιπες διατάξεις, τα
υπόλοιπα άρθρα της τροπολογίας είναι σε θετική κατεύθυνση
και τα χαιρετίζουµε. Όµως, το άρθρο 5 είναι καθαρά φωτογρα-
φικό και πρέπει να δώσετε µια εξήγηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ κι εγώ.
Για να το καταθέσουµε, προφανώς δεν είναι, για να το αναιρέ-

σουµε το άρθρο 5, το οποίο αναφέρετε. 
Στο πρώτο κοµµάτι που αναφερθήκατε, στο GBDR, και εγώ

δεν σας άκουγα προηγουµένως και δεν είµαι και σίγουρος αν
απαντώ καλά στην ερώτησή σας. Στο πρώτο από τα δύο που εί-
πατε για το GBDR, αυτοί είναι οι στάνταρ κανόνες τους οποίους
ακολουθούµε πάντα. Δεν έχει κάτι το ιδιαίτερο αυτό εδώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τι αλλάζετε τώρα; Τι τροποποιείτε; Τον
αριθµό των ηµερών;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Τίποτα. Κανονικά πάει.

Το δεύτερο που µου είπατε, προφανώς δεν το καταθέτουµε,
για να το αναιρέσουµε. Το καταθέτουµε, για να ψηφιστεί.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθέτηση της Κυβέρνησης

µε τις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, τροπολογίες αποτε-
λούµενες από δέκα και δώδεκα άρθρα, προσβάλλουν κάθε έν-
νοια κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο σή-
µερα το οποίο έχει να κάνει µε την καθηµερινότητα του πολίτη,
έχει να κάνει µε την περιουσία των συµπολιτών µας, είτε αυτή
είναι µικρή είτε είναι µεγάλη. Η κρίσιµη λέξη που χαρακτηρίζει
αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και χαρακτηρίζει και µια κυβέρνηση,
εάν πραγµατικά σέβεται τους πολίτες, είναι η λέξη εµπιστοσύνη.
Δεν είναι τυχαίο που στην αιτιολογική έκθεση του συγκεκριµένου
νόµου αναφέρεται ρητώς ότι σκοπός αυτού του νοµοσχεδίου
είναι η ενίσχυση της εµπιστοσύνης στο Εθνικό Κτηµατολόγιο από
τους πολίτες. 

Κατ’ αρχάς, να πω ότι όλοι µας έχουµε χρέος να στηρίξουµε
τον θεσµό του Κτηµατολογίου, που είναι ένας θεσµός ο οποίος
είχε πολλά προβλήµατα στο παρελθόν. Πολλά λύθηκαν, πολλά
δεν λύθηκαν. 

Να ξεκαθαρίσουµε δύο πράγµατα: Τι ήθελαν και τι θέλουν οι
πολίτες από το Κτηµατολόγιο. Γιατί κάποιοι δεν γνωρίζουν. Ήθε-
λαν και θέλουν γρήγορη καταχώρηση του δικαιώµατός τους στην
κτηµατογράφηση, αλλά και γρήγορη και ταχεία εγγραφή στο
Κτηµατολόγιο. Επίσης, ταχεία εκδίκαση  τυχόν ένστασης. Ερώ-
τηση ρητορική: Το απολαµβάνουν αυτό οι πολίτες; Δυστυχώς,
όχι. Ακούσαµε ότι εκκρεµούν χιλιάδες αιτήσεις κτηµατογράφη-
σης.

Τι λέει τώρα η Κυβέρνηση και θα χρησιµοποιήσω την επιχει-
ρηµατολογία του κ. Πιερρακάκη: «Για λίγες εκκρεµότητες εµείς
το έργο της κτηµατογράφησης θα το προχωρήσουµε.». Η ουσία

είναι, βέβαια, ότι αυτό γίνεται, προκειµένου οι οίκοι αξιολόγησης
στο εξωτερικό να δουν ότι έχει ολοκληρωθεί το πρόγραµµα της
κτηµατογράφησης. Αυτός είναι ο βασικός λόγος. Για λίγες εκ-
κρεµότητες θα περάσουµε κατευθείαν στην πρώτη εγγραφή.
Είναι ενδεικτική η κουβέντα που είπε. Μου έκανε τροµερή εντύ-
πωση. «Όλα λυµένα, αλλιώς τίποτα λυµένο». Θα την επαναλάβω
και θα δώσω τη δέουσα -νοµίζω- απάντηση. 

Ποιο είναι το πρόβληµα που δηµιουργείται; Άκουσα πολλούς
συναδέλφους να λένε ότι θα υπάρξει πρόβληµα στην ασφάλεια
των συναλλαγών. Τι σηµαίνει «πρόβληµα στην ασφάλεια των συ-
ναλλαγών», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Να το πούµε έτσι
απλά, όχι νοµικίστικα. Θα τεθούν εκτός συναλλαγής τα ακίνητα,
για τα οποία υπάρχουν αµφισβητήσεις, όπερ σηµαίνει ότι δεν θα
µπορούν να πουληθούν. Θα είναι δύσκολο έως αδύνατο να που-
ληθούν, δύσκολο έως αδύνατον να δανειοδοτηθούν οι ιδιοκτήτες
αυτών των ακινήτων. Γιατί; 

Το ερώτηµα είναι: Χτίζετε και χτίζεται η εµπιστοσύνη προς
τους πολίτες µε αυτό το νοµοθέτηµα, όταν τους λέτε «Ξέρεις, αν
κάνεις ένσταση για οποιοδήποτε λόγο, θα φαίνεται η ένσταση
και δεν θα µπορείς ούτε να το πουλήσεις ούτε να το αξιοποιήσεις
ούτε οτιδήποτε άλλο, το οποίο µπορεί να κάνει ο πολίτης στην
περιουσία του»; Έτσι θέλετε να χτίσετε την εµπιστοσύνη του
κράτους προς τον πολίτη; Διότι αυτή η σχέση λησµονείτε ότι
είναι αµφίδροµη. Δεν αρκεί µόνο ο πολίτης να επιδεικνύει την εµ-
πιστοσύνη προς το κράτος. Πρέπει και το κράτος από την
πλευρά του µε συγκεκριµένα µέτρα να χτίζει την εµπιστοσύνη
προς τον πολίτη. Χτίζεται αυτή η σχέση µε αυτό το νοµοθέτηµα,
µε το οποίο ουσιαστικά καταργούνται βασικά δικαιώµατα;

Η απάντηση είναι αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός -απουσιά-
ζει ο κύριος Υπουργός-, «όλα λυµένα, τίποτα λυµένο». Αρκεί όλα
να φαίνονται λυµένα κι ας µην είναι λυµένα. Αυτό κάνετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αρκεί να δείξετε ότι έχει επιλυθεί η κτηµατογράφηση. Και δεν

σας ενδιαφέρει αν στην ουσία θα έχει λυθεί. Αυτή είναι σχέση
εµπιστοσύνης που θέλετε να χτίσετε µε τον πολίτη; Με το άρθρο
17, σύµφωνα µε το οποίο θα διορίζετε; Μου θυµίζει τους διορι-
σµούς των διοικητών των νοσοκοµείων. Όταν κάποιος έχει πεν-
ταετή θητεία σε ένα κτηµατολογικό γραφείο, δεν είναι λογικό σε
κάποιον -να µιλήσουµε ειλικρινά- να έχει υποψίες ότι πιθανόν και
να µην κάνει σωστά τη δουλειά του, διότι αν αλλάξει η κυβέρ-
νηση, µπορεί να φύγει; Γιατί να µη διορίζεται µε διαγωνισµό
µέσω ΑΣΕΠ, µε τα κατάλληλα προσόντα; Έτσι, επαναλαµβάνω,
θα χτιστεί η εµπιστοσύνη;

Με το άρθρο 24 για ποιο λόγο έχετε εκτός τους τοπογράφους
µηχανικούς τεχνολογικής εκπαίδευσης, τους τοπογράφος µηχα-
νικούς και τους τοπογράφους γεωπληροφορικής; Δεν έχουν και
αυτοί τα ίδια προσόντα µε τους άλλους µηχανικούς; Για ποιο
λόγο δεν µπορούν και αυτοί να κάνουν αυτό το έργο που αναφέ-
ρεται στο άρθρο 24;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο κουβέντες θα πω -µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, δεν
έχω ξεπεράσει ακόµη το επτάλεπτο- για τις τροπολογίες του
Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Εργασίας. Σίγουρα
δεν είναι αυτό το οποίο ήθελε και θέλει η αγορά. Το είπαµε και
άλλη φορά και το επαναλαµβάνουµε: όταν τα χρέη που δηµιουρ-
γήθηκαν δεν δηµιουργήθηκαν από ευθύνη του επιχειρηµατία
είναι άδικο, είναι µη νόµιµο, δεν είναι σωστό να ζητάµε από τον
επιχειρηµατία να πληρώσει όλο το χρέος και να µην κάνουµε ένα
«κούρεµα» της οφειλής. Επαναλαµβάνω, όταν το χρέος δηµιουρ-
γήθηκε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας µε κρατική εντολή και
έκλεισαν οι επιχειρήσεις, οι εβδοµήντα οκτώ έντοκες δόσεις συ-
νιστούν κοροϊδία. Ενδεικτικό είναι ότι δεν περιλαµβάνονται και
αυτοί που έχουν κάνει ρυθµίσεις. Από αυτό φαίνεται η προχειρό-
τητα της σχετικής ρύθµισης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Για
να ενταχθεί κάποιος σε αυτή τη ρύθµιση, που θα ψηφιστεί σή-
µερα, πρέπει να χάσει αυτή την οποία έχει. Να εντάξετε και αυ-
τούς.

Και τέλος, µε το ασφαλιστικό πρέπει να αποκαταστήσετε µια
αδικία όσον αφορά αυτούς οι οποίοι οφείλουν στα ασφαλιστικά
ταµεία, πάνω από 20.000 ευρώ οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και
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οι αγρότες πάνω από 6.000 ευρώ. Άλλο το δικαίωµα στην απο-
νοµή σύνταξης, που είναι συνταγµατικό δικαίωµα και άλλο η
οφειλή. Έχουµε να κάνουµε αφενός µε την αξιοπρεπή διαβίωση
του εν δυνάµει συνταξιούχου και αφετέρου µε ένα ασφαλιστικό
ταµείο. Δεν θα χάσει τα χρήµατά του το ασφαλιστικό ταµείο.
Δώστε λύση σε αυτούς οι οποίοι οφείλουν πάνω από 20.000
ευρώ και δεν µπορούν να πάρουν σύνταξη και είναι οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες και στους αγρότες που οφείλουν πάνω από 6.000
ευρώ.

Και µια κουβέντα για τα αιτήµατα των εργαζοµένων στα Κέν-
τρα Εξυπηρέτησης Πολιτών. Νοµίζω ότι πρέπει η Κυβέρνηση να
σκύψει στα προβλήµατά τους, όχι µόνο να δώσει απάντηση στα
αιτήµατά τους, αλλά να σκύψει και στα προβλήµατα των εργα-
ζοµένων στα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο και µια ακόµα πολύ σηµαντική καινοτοµία.
Ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται σήµερα προς ψήφιση και έχει
στόχο την επιτάχυνση αλλά και την απλοποίηση των διαδικασιών
του ελληνικού Κτηµατολογίου, ώστε να παρέχει καλύτερες υπη-
ρεσίες τόσο προς τους πολίτες όσο και προς τους επαγγελµα-
τίες. Αλλά φυσικά πετυχαίνει και τι άλλο; Τη γρήγορη αλλά και
την ελεύθερη πρόσβαση στο κτηµατολόγιο. Πέραν όµως από
αυτές τις διατάξεις το νοµοσχέδιο εισάγει και άλλες πολύ σηµαν-
τικές διατάξεις αναφορικά µε νέες ψηφιακές υπηρεσίες, πάντα
φυσικά προς εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε στη σηµε-
ρινή µου τοποθέτηση να αναφερθώ στο µέρος του νοµοσχεδίου
το οποίο αφορά το ελληνικό Κτηµατολόγιο. 

Από τις πρώτες προσπάθειες κτηµατογράφησης του 19ου

αιώνα στην ελληνική πολιτεία και παρ’ ότι το ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο µπήκε στη ζωή µας στα µέσα της δεκαετίας του ‘90, τόσα
χρόνια µετά έχει κτηµατογραφηθεί σχεδόν το 35% της χώρας.
Από το 1996 όπου ο τότε Υπουργός ΠΕΧΩΔΕ Κώστας Λαλιώτης
κήρυξε την έναρξη κατάρτισης Εθνικού Κτηµατολογίου και δή-
λωνε τότε ότι τα µόνα ευρωπαϊκά κράτη που δεν είχαν Κτηµατο-
λόγιο ήταν η Ελλάδα, και η Αλβανία, σήµερα, είκοσι πέντε χρόνια
µετά, η Ελλάδα δεν έχει Εθνικό Κτηµατολόγιο, ενώ αντιθέτως
έχει η γείτονα χώρα. Μια χώρα, λοιπόν, η οποία αποδίδει τόσο
µεγάλη σηµασία στην ατοµική ιδιοκτησία αλλά και στην ακίνητη
περιουσία, όπως η δική µας, δεν έχει φροντίσει καν για τη δική
της καταγραφή. 

Επιπλέον, σκοπός του Κτηµατολογίου είναι ο καθορισµός αλλά
και η υιοθέτηση της δασικής έκτασης, αλλά και της δηµόσιας και
της ιδιωτικής περιουσίας ούτως ώστε να ξέρει το κράτος ποια
είναι και τι έκταση έχει η δηµόσια περιουσία. Βάζουµε, λοιπόν,
τάξη και στη δηµόσια αλλά και στην ιδιωτική περιουσία. Η κατά-
σταση η οποία περιγράφεται είναι ανεπίτρεπτη για τη χώρα µας
τον εικοστό πρώτο αιώνα. Εκτός φυσικά από την ταλαιπωρία την
οποία προκαλεί στους πολίτες, λειτουργεί και ως εµπόδιο για την
ανάπτυξη και για τις επενδύσεις. 

Στο εξής όλα τα εν λόγω στοιχεία για τα ακίνητα της χώρας
γίνονται προσιτά στους ιδιοκτήτες τους αλλά και στους επαγγελ-
µατίες οι οποίοι ασχολούνται µε τις συναλλαγές γύρω από αυτά,
καταργώντας τη γραφειοκρατία αλλά και την ταλαιπωρία, εξοι-
κονοµώντας φυσικά χρόνο και πόρους. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, επιταχύνει τις διαδικασίες ολο-
κληρώνοντάς τες µέσα σε δύο χρόνια. Δίνει φυσικά πρόσβαση
στις ηλεκτρονικές υπηρεσίες του εν λόγω Κτηµατολογίου προς
διευκόλυνση των πολιτών και των δικηγόρων, αλλά και όλων
όσων κινούνται γύρω από αυτό. Εισάγει τον ηλεκτρονικό φάκελο
ακινήτου, προβλέπει ορισµό κτηµατολογικού εφέτη. Δίνει παρά-
ταση µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2022 για τη διόρθωση ανακρι-
βειών των πρώτων εγγραφών. Εισάγει επιπλέον τη διαδικασία
διαµεσολάβησης καθώς και διάφορες ρυθµίσεις για τα ακίνητα
αγνώστου ιδιοκτήτη.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω µία πρόταση προς την
ηγεσία του Υπουργείου αναφορικά µε το θέµα αυτό. Στο άρθρο
13, κύριε Υπουργέ, ορίζεται πως το ελληνικό δηµόσιο δεν είναι
υποχρεωµένο να αιτιολογήσει τυχόν αρνητική απάντησή του επί
αίτησης διόρθωσης προδήλου σφάλµατος για ακίνητα αγνώστου
ιδιοκτήτη. Σε περίπτωση µάλιστα αρνητικής απάντησης ο προ-
ϊστάµενος οφείλει να απορρίψει την αίτηση. Θεωρώ ότι το ελλη-
νικό δηµόσιο οφείλει να αιτιολογεί επαρκώς και ειδικά τυχόν
αρνητική του απάντηση επί των αιτήσεων και αυτό να είναι κα-
θαρό.

Επιπλέον θα ήθελα να θίξω άλλο ένα ζήτηµα αναφορικά µε
τους υποθηκοφύλακες οι οποίοι θα αναλάβουν, εν δυνάµει φυ-
σικά, χρέη προϊσταµένου. Θα πρέπει θεωρώ να έχουν κάποια
προτεραιότητα σε σχέση µε τους υπόλοιπους οι οποίοι θα αιτη-
θούν για τη θέση προϊσταµένου, κυρίως φυσικά λόγω της εµπει-
ρίας τους. Η ένταξή τους στον φορέα Κτηµατολόγιο είναι
απόλυτα χρήσιµη και θα έλεγα αναγκαία για την ολοκλήρωσή
του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψηφιακή τεχνολογία αλλάζει
τις ζωές µας βελτιώνοντας και την καθηµερινότητα µας αλλά και
τις συναλλαγές. Το Υπουργείο έχει επιτελέσει και επιτελεί ένα
πολύ σηµαντικό έργο. Η σπουδαιότητα του αποδεικνύεται καθη-
µερινά, ο σκοπός δε αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης είναι
να πατάξουµε τη γραφειοκρατία προς όφελος της οικονοµίας,
των επενδύσεων και των θέσεων απασχόλησης, αλλά και εν τέλει
προς όφελος των Ελλήνων πολιτών. Είµαστε λοιπόν αποφασι-
σµένοι, και οδηγούµε τη χώρα µας σε µία νέα εποχή ψηφιακή,
µε στόχο και την ευηµερία των πολιτών αλλά και την ενδυνάµωση
των επιχειρήσεων. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Πραγµατικά σήµερα διερωτώµαι, ένα ερώτηµα γεννάται ποιο

νοµοσχέδιο πραγµατικά συζητάµε. Σχεδόν η µισή Κυβέρνηση θα
έλεγα παρέλασε από αυτό εδώ το Βήµα για µια σειρά τροπολο-
γιών που πολλές από αυτές µπορούσαν να είναι και ξεχωριστό
νοµοσχέδιο, τροπολογίες οι οποίες αναιρούν ακόµα και ψηφο-
φορίες και διατάξεις, να το πω έτσι, της Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Άλλωστε, η αυτοαναίρεση στη Κυβέρνηση είναι
κάτι το πολύ συνηθισµένο. Και βέβαια όλα αυτά δείχνουν κατά
πόσο ευσταθεί αυτό που διακηρύσσει ο κ. Μητσοτάκης «επιτε-
λικό κράτος». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, πριν ξεκινήσω
την τοποθέτησή µου στο νοµοσχέδιο, ήθελα να πω µερικά πράγ-
µατα. Πρώτα απ’ όλα, να δώσω µια απάντηση στον κ. Χαρδαλιά,
τον Υφυπουργό Πολιτικής Προστασίας, ο οποίος το πρωί πρώτα
απ’ όλα ανέφερε κάτι ψευδές, κάτι που δεν ισχύει. Ουδέποτε έχει
σταλεί στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες επιστολή του Υφυπουρ-
γείου του για µια διακοινοβουλευτική επιτροπή για την πολιτική
προστασία. Εµείς δεν έχουµε λάβει κάτι τέτοιο και το ελέγξαµε
και από τις υπηρεσίες της Βουλής. Ίσως δεν το γνωρίζει, ίσως
αφορά κάποια πρόσκληση δηµόσια που µπορεί να έκανε στον
επικοινωνιακό του οίστρο, θα έλεγα, γιατί πραγµατικά και στο
κοµµάτι αυτό και πρόσφατα ζήσαµε πυρκαγιές και χθες και προχ-
θές δυστυχώς στην Ελλάδα που και η κλιµατική αλλαγή συντείνει
σ’ αυτό. Μπορεί δηµόσια λοιπόν να έκανε κάποια τέτοια πρό-
σκληση, αλλά στην ουσία δεν υπάρχει. 

Από την άλλη µεριά, αν και πολλές φορές έχουµε τοποθετηθεί
εδώ στην Ολοµέλεια για την αντιπυρική προστασία και την προ-
ετοιµασία, διεψεύσθη  παταγωδώς και από τα Γεράνεια, όταν
έλεγε ότι όλα είναι έτοιµα και όλα λειτουργούν καλά. Και βέβαια
και αυτό που είπε µετά ότι µας καλεί πραγµατικά να περπατή-
σουµε µαζί στη Σταµάτα, στον Διόνυσο. Χθες ο τοµέας προστα-
σίας του πολίτη και η πολιτική προστασία περπατήσαµε στην
περιοχή και δεν µπορεί να βγαίνει και να λέει ότι όλα καλά και οι
συνέπειες της «Μήδειας» τον Φλεβάρη έχουν αποκατασταθεί και
έτσι δεν υπήρχε καταστροφή. Ακόµα υπάρχουν κορµοί, ακόµα
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υπάρχει εκτεθειµένη βιοµάζα, η οποία δεν έχει συλλεγεί. Και ας
µίλησε µε µεγάλες τυµπανοκρουσίες, θα έλεγα, για το πρό-
γραµµα «Δρυάδες» και τα δεκαοκτώ σηµεία και όλα αυτά. Ας εί-
µαστε λίγο πιο προσεκτικοί και στο συγκεκριµένο θέµα.

Τώρα, κατ’ αρχάς, µίλησε βέβαια για τις απευθείας αναθέσεις
που είναι χαρακτηριστικό στην πολιτική προστασία. Η τροπολο-
γία και η προσθήκη η οποία έγινε έχει να κάνει µε αυτό. Βέβαια,
αυτά όλα δηµιουργούν ερωτηµατικά. Το αποτέλεσµα είναι ότι η
προετοιµασία της χώρας µας η αντιπυρική δεν είναι αυτή η οποία
έπρεπε και δυστυχώς µέχρι στιγµής είχαµε αρνητικές συνέπειες.
Ας ελπίσουµε ότι θα είναι µέχρι εδώ.

Έρχοµαι τώρα στο εξής. Το «επιτελικό κράτος» του κ. Μητσο-
τάκη καταρρέει καθηµερινά. Πέρα από το κοµµάτι που ανέφερα
πριν της αντιπυρικής θωράκισης της χώρας, έχουµε µια σειρά
ζητήµατα. Έφυγε ο κ. Τσακλόγλου. Θα ήθελα να τον ρωτήσω:
Γιατί τριάντα χιλιάδες συνταξιούχοι χθες και προχθές δεν πήραν
τα αναδροµικά τα οποία έλεγαν ότι τέλη Ιουλίου θα δοθούν; Και
µάλιστα, η εταιρεία η  οποία ανέλαβε να υπολογίσει και να δου-
λέψει στην κατεύθυνση αυτή δεν πρόλαβε. Έτσι, πολύ απλά, δεν
πρόλαβε, ενώ από την πλευρά του Υπουργείου και στελέχους
του δεν υπάρχουν και ρήτρες για την εταιρεία τη συγκεκριµένη
που δεν έκανε τη δουλειά της στο χρονικό περιθώριο που
έπρεπε.

Από την άλλη µεριά, βέβαια έχουµε και έναν Πρωθυπουργό -
την δεύτερο τη τάξει πολιτειακή αρχή στην πατρίδα µας- ο
οποίος απεχθάνεται τη διαφάνεια στο πόθεν έσχες του. Ερωτη-
µατικά σοβαρά αυτά, τα οποία χρήζουν απαντήσεων και εµείς ως
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα επιµείνουµε σ’ αυτό. 

Και βέβαια έχουµε και έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος πριν από
δυο-τρεις µέρες έλεγε ότι δεν θα επιβληθούν ποινές για υποχρε-
ωτικό εµβολιασµό στους εκπαιδευτικούς και έρχεται η τροπολο-
γία για την οποία η κ. Κεραµέως επί λέξει είχε πει όταν ψηφίστηκε
το νοµοσχέδιο για την παιδεία: «Εµείς θέλουµε να µην νοµοθε-
τούµε κακά». Είναι κακή νοµοθέτηση να έρχεται µια τροπολογία
χωρίς να συζητηθεί, εκπρόθεσµη και λοιπά. 

Και σήµερα στο εν λόγω νοµοσχέδιο Ψηφιακής Πολιτικής
έχουµε αυτά τα οποία ορίζουν για τους εκπαιδευτικούς και τις
ποινές, να το πω έτσι, αν δεν προχωρήσουν σε εµβολιασµό ή δεν
φέρουν πιστοποιητικό, χωρίς να καθορίζεται πώς θα γίνονται και
τα τεστ, ποιος θα τα πληρώνει. Επίκαιρο λοιπόν αυτό που λέγαµε
από την αρχή της πανδηµίας, συνταγογράφηση των τεστ, καθο-
λικά τεστ, πολιτικές ιχνηλάτησης. Και τώρα βέβαια σαφώς και
σαν χώρος πολιτικός έχουµε τοποθετηθεί υπέρ του εµβολια-
σµού. 

Κτηµατολόγιο τώρα, να πούµε και για το νοµοσχέδιο το συγ-
κεκριµένο. Είναι ένα έργο το οποίο επιταχύνθηκε επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. Έγινε το Κτηµατολόγιο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου. Παραλάβαµε ένα 25%. Σε δύο χρόνια το φτάσαµε στο
60%. Η χώρα µας όµως -εσείς δύο χρόνια αδράνειας- εξακολου-
θεί ακόµα να είναι χωρίς Κτηµατολόγιο η µοναδική στην Ευρώπη
και εσείς µιλάτε για επενδύσεις, που θέλουµε να δούµε επενδύ-
σεις. Μέχρι στιγµής δεν είδαµε καµµία αξιόλογη ξένη επένδυση
δύο χρόνια. Αν υπάρχει, να µας το πείτε. Αλλά ένας επενδυτής
σοβαρός, όχι αεριτζής, θέλει να ξέρει τους όρους, τους κανόνες,
Κτηµατολόγιο, πολεοδοµικά ζητήµατα, δασικούς χάρτες, που
εσείς µας πήγατε και στον τοµέα αυτό πίσω. Πώς θα έρθουν οι
επενδύσεις;

Το πρώτο και το κύριο που κάνατε µε τη διακυβέρνηση από το
κόµµα σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µεταφέρατε το Κτη-
µατολόγιο στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, δηλαδή αντιµε-
τωπίζεται σαν ένα ψηφιακό ζήτηµα το Κτηµατολόγιο. Δεν
υπάρχει πουθενά για εσάς Υπουργείο Περιβάλλοντος, δεν υπάρ-
χει Υπουργείο Δικαιοσύνης, δεν υπάρχουν όλα αυτά. Κι όλα αυτά
στο όνοµα της επιτάχυνσης των διαδικασιών. Λέτε ότι µε αυτόν
τον τρόπο θα επιταχυνθούν οι διαδικασίες της κτηµατογράφη-
σης και λοιπά, χτυπώντας την αξιοπιστία…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ναι, κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό.
Χτυπώντας την αξιοπιστία του θεσµού, το µεταθέτετε ουσια-

στικά στο µέλλον, ενώ εσείς λέτε ότι κλείνετε τα ζητήµατα και

λύνετε το πρόβληµα. Πώς θα κλείσουν όµως µε ιδιώτες µηχανι-
κούς και δικηγόρους όπως κάνατε στον ΕΦΚΑ µε τους λογιστές
και τους δικηγόρους; Δεν έχουµε αντίρρηση στον διαπιστευµένο
µηχανικό, αλλά µε ποιες προϋποθέσεις θα γίνει αυτό;

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, αφού ταλαντεύτηκε στις απειλές
προστίµων και αλλεπάλληλες παρατάσεις, έρχεται τώρα να ψη-
φίσει αυτό το νοµοσχέδιο, παρά τις εκκρεµότητες που αντιστοι-
χούν σε πολλά ιδιοκτησιακά δικαιώµατα. Θα µείνουν µετέωροι
πολλοί ιδιοκτήτες και βέβαια αρωγοί τους πάντα στους ιδιώτες
µηχανικούς και δικηγόρους, που µε βάση τον νόµο θα αναλάβουν
έναντι αµοιβής να βρίσκουν λύσεις, αρωγοί τους θα είναι και οι
νέοι προϊστάµενοι κτηµατολογικών γραφείων που θα επιλεγούν
κατά το δοκούν από την Κυβέρνηση.

Με δυο κουβέντες -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε- επιτρέπει το
νοµοσχέδιο αυτό αγοραπωλησίες ακινήτων τα οποία έχουν ιδιο-
κτησιακές εκκρεµότητες. Η ευθύνη της απόδειξης της ιδιοκτη-
σίας για µια έκταση διεκδικούµενη και από το δηµόσιο θα
βαρύνει το δηµόσιο και όχι τον πολίτη. Είναι η πρώτη φορά που
το δηµόσιο ανάβει το πράσινο φως για αγοραπωλησίες ακινήτων
τα οποία δεν έχουν ξεκάθαρο ιδιοκτησιακό καθεστώς. Παράλ-
ληλα, δηµιουργείται ένα Κτηµατολόγιο εκτός του Κτηµατολο-
γίου. 

Ευχαριστώ. Ευχαριστώ και για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, το

σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
είναι ένα ακόµα βήµα στα τόσα βήµατα που έχουν γίνει στον
δρόµο του ψηφιακού µετασχηµατισµού του κράτους. Οι παρα-
λείψεις και οι αστοχίες όλα αυτά τα χρόνια που εντοπίζονται στο
Εθνικό Κτηµατολόγιο τακτοποιούνται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Η οργάνωση και η λειτουργία του Κτηµατολογίου απασχολεί
εδώ και πάρα πολλά χρόνια το ελληνικό κράτος. Το ανέφερε και
ο Υπουργός στην οµιλία του, όταν παρουσίασε και το Φύλλο της
Κυβερνήσεως από την εποχή του Όθωνα. Ενδεχοµένως η
πρώτη-πρώτη συζήτηση, ιστορικά κιόλας, να έχει γίνει και επί Κα-
ποδίστρια. Είναι η αλήθεια ότι οι πρώτες διαδικασίες µε το Κτη-
µατολόγιο, όπως το γνωρίζουµε και όπως οργανώνεται σήµερα,
ξεκίνησαν γύρω στο 1995. 

Η µη λοιπόν ολοκλήρωσή του µέχρι σήµερα δυσκολεύει τις
διαδικασίες µεταβίβασης ακινήτων και δυσχεραίνει τη λειτουργία
της δηµόσιας διοίκησης. Αυτονόητο ότι προκαλεί και αρνητικές
επιπτώσεις στην ανάπτυξη της αγοράς των ακινήτων στη χώρα
µας. Το ktimatolgio.gov.gr, το οποίο ξεκίνησε τη λειτουργία του
τον περασµένο Απρίλιο, είναι ένα σηµαντικό βήµα. Επαγγελµα-
τίες, όπως συµβολαιογράφοι, µηχανικοί, δικηγόροι µπορούν
µέσα από αυτήν την πλατφόρµα να έχουν πρόσβαση στα στοι-
χεία των ακινήτων. Χρειάζονται, όµως, να γίνουν ακόµα πολλά
βήµατα. 

Με το παρόν λοιπόν νοµοσχέδιο εισάγουµε διατάξεις σχετικά
µε την επιτάχυνση, την απλοποίηση και την ασφάλεια των διαδι-
κασιών του Κτηµατολογίου. Πώς το πετυχαίνουµε; Μειώνουµε
κατά δύο χρόνια, µεσοσταθµικά, το χρονοδιάγραµµα για την
πλήρη λειτουργία του Κτηµατολογίου σε όσες περιοχές αυτό δεν
έχει ακόµα ολοκληρωθεί ως προς την κτηµατογράφηση. Αυτό
αφορά περίπου το 65% της χώρας, καθώς αυτήν τη στιγµή έχει
ολοκληρωθεί περίπου το 35%. 

Δεύτερον, µε την αλλαγή στη διαδικασία για την έναρξη λει-
τουργίας του Κτηµατολογίου: Μέχρι σήµερα για την έναρξη λει-
τουργίας του Κτηµατολογίου απαιτείται µια χρονοβόρα
διαδικασία. Με την ανάρτηση των κτηµατολογικών χαρτών ξεκινά
η διαδικασία των ενστάσεων και αφού τελεσιδικήσουν όλες οι εν-
στάσεις, τότε το κτηµατολογικό γραφείο κάθε περιοχής τίθεται
σε λειτουργία. Η διαδικασία αυτή σήµερα µπορεί να διαρκέσει
ακόµα και τέσσερα χρόνια. Τι αλλάζει µε το νοµοσχέδιο; Πλέον,
µετά την ανάρτηση, την υποβολή των ενστάσεων και µετά τη
διόρθωση των πρόδηλων σφαλµάτων, κάθε περιοχή θα αποκτά
κτηµατολόγιο σε λειτουργία. Οι ενστάσεις θα εκδικάζονται κα-
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νονικά και οι ιδιοκτήτες δεν θα στερούνται κανένα από τα δικαιώ-
µατα που διαθέτουν. Για το διάστηµα που µεσολαβεί κάθε έν-
σταση θα καταγράφεται στο περιθώριο του κτηµατολογικού
φύλλου του ακινήτου. Και γιατί το κάνουµε αυτό; Από τα στοιχεία
που έχουν προκύψει φαίνεται ότι µόνο για το 2% των ακινήτων
γίνονται ενστάσεις. Άρα δεν µπορεί το 2% να κρατά σε οµηρία
και σε καθυστέρηση το 98% των ακινήτων και τους ιδιοκτήτες
τους. 

Τι άλλο κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο; Δίνουµε παράταση
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2022, ώστε όλοι οι πολίτες να ελέγξουν
και να διορθώσουν τις ανακριβείς πρώτες εγγραφές των ακινή-
των. Επίσης, για τα αγνώστου ιδιοκτήτη ακίνητα προβλέπεται ότι
αν το δηµόσιο δεν απαντήσει µέσα σε εξήντα µέρες ότι έχει δι-
καιώµατα, τότε το ακίνητο εγγράφεται σε εκείνον που πηγαίνει
και το δηλώνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια
ιδιαίτερη αναφορά στο άρθρο 29 του νοµοσχεδίου, στον ηλε-
κτρονικό φάκελο ακινήτου. Είναι µια σηµαντική τοµή για τις µε-
ταβιβάσεις και ιδιαίτερα τις αγοραπωλησίες των ακινήτων. Με
τον ηλεκτρονικό φάκελο ακινήτου η διαδικασία µεταβίβασης θα
ξεκινά και θα ολοκληρώνεται στο γραφείο του συµβολαιογρά-
φου, ο οποίος θα έχει πρόσβαση σε όλα τα δικαιολογητικά που
είναι απαραίτητα για τη µεταβίβαση του ακινήτου. Τα έγγραφα
αυτά, τα οποία αναζητούνται σήµερα σε έντυπη µορφή, θα ψη-
φιοποιηθούν και θα είναι διαθέσιµα µέσω της διαλειτουργικότη-
τας των υπηρεσιών του δηµοσίου. Για τον σκοπό λοιπόν αυτό θα
δηµιουργηθεί ψηφιακή πλατφόρµα, η οποία θα είναι και διαθέ-
σιµη µέσω του gov.gr. Ο ηλεκτρονικός φάκελος ακινήτου ψηφιο-
ποιεί, διευκολύνει, απλοποιεί και επιταχύνει σηµαντικά όλα τα
στάδια της διαδικασίας µεταβίβασης των ακινήτων. 

Ας δούµε κάποια στοιχεία για να γίνει αντιληπτή η σηµασία
αυτής της µεταρρύθµισης. Η χώρα µας παραµένει ακόµα το
µόνο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς ένα πλήρως
λειτουργικό Κτηµατολόγιο. Είναι χαρακτηριστικό πως στη Δανία
η διαδικασία της ψηφιοποίησης ξεκίνησε το 2009. Σήµερα είναι
υποχρεωτική η ηλεκτρονική υποβολή για οποιαδήποτε µεταβί-
βαση ακινήτου. Η µεταρρύθµιση αυτή στη Δανία είχε ως αποτέ-
λεσµα για τη µεταβίβαση ενός ακινήτου σήµερα να απαιτούνται
µόλις τέσσερις ηµέρες από σαράντα δύο που απαιτούνταν το
2003. Εξοικονόµησαν λοιπόν και χρόνο και χρήµα. 

Επίσης, η χώρα µας σήµερα κατατάσσεται στην εκατοστή πεν-
τηκοστή έκτη θέση από τις εκατόν ογδόντα επτά στον δείκτη της
µεταβίβασης ακινήτου, σύµφωνα µε την έκθεση «Doing Busi-
ness» της Παγκόσµιας Τράπεζας. Κατά µέσο όρο χρειάζονται
στη χώρα µας έντεκα έγγραφα για την ολοκλήρωση µιας µετα-
βίβασης ενός ακινήτου, ενώ ο παγκόσµιος µέσος όρος είναι στα
4,7 έγγραφα. Μάλιστα, ανάλογα µε την περίπτωση της µεταβί-
βασης του ακινήτου, µπορεί να χρειαστούν ακόµη και είκοσι τρία
έγγραφα για τη µεταβίβασή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές οι ρυθµίσεις βελ-
τιώνουν τη λειτουργία του Κτηµατολογίου, διευκολύνουν τις συ-
ναλλαγές και αντιµετωπίζουν τη γραφειοκρατία της αγοράς
ακινήτων, βοηθούν στην προσέλκυση επενδύσεων. Στη σηµασία
αυτών των παρεµβάσεων έχουν αναφερθεί και οι φορείς, κατά
την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή. 

Οι ρυθµίσεις που προβλέπονται στο νοµοσχέδιο εντάσσονται
στο γενικότερο πλαίσιο του ψηφιακού µετασχηµατισµού του
κράτους. Είναι µια αυτονόητη εξέλιξη για την ελληνική κοινωνία,
η οποία, αν και άργησε, υλοποιείται από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Σε αυτά τα δύο χρόνια έχουν γίνει σηµαντικά
βήµατα από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, βήµατα τα
οποία βλέπουµε στην καθηµερινότητά µας. Είναι το gov.gr, το
οποίο ξεκίνησε τον Μάρτιο του 2020 µε πεντακόσιες µία υπηρε-
σίες, ενώ σήµερα παρέχονται συνολικά χίλιες διακόσιες δεκα-
τέσσερις ψηφιακές υπηρεσίες προς τους πολίτες. 

Η ψηφιακή µετάβαση του κράτους χρειάζεται συνέπεια και συ-
νέχεια όµως. Γι’ αυτό το 23% από τα χρήµατα του ελληνικού σχε-
δίου ανάκαµψης αναµένεται να διατεθούν για τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό της οικονοµίας µας. Μάλιστα, µεταξύ των πρώ-
των δώδεκα έργων που περιλαµβάνει το Ελλάδα 2.0, όπως ανα-
κοινώθηκαν, περιλαµβάνεται η ψηφιοποίηση των υποθηκοφυλα-

κείων για το Εθνικό Κτηµατολόγιο, προϋπολογισµού 242 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Αυτές οι µεταρρυθµίσεις έχουν δύο χαρακτηριστικά: Πρώτον,
έχουν έντονο κοινωνικό αποτύπωµα, γιατί γίνεται πιο εύκολη η
συναλλαγή µε το δηµόσιο. Δεύτερον, έχουν αναπτυξιακό αποτύ-
πωµα, γιατί µειώνουν τη γραφειοκρατία, ώστε να διευκολύνονται
οι επενδύσεις και έτσι να δηµιουργούνται νέες θέσεις εργασίας. 

Στόχος µας, παρά τις δυσκολίες που έχει προκαλέσει η παν-
δηµία του κορωνοϊού, είναι η Ελλάδα να αποκτήσει ανταγωνι-
στική και εξωστρεφή οικονοµία. Όλοι µας βλέπουµε τις
συνέπειες της πανδηµίας στην παγκόσµια οικονοµία και παράλ-
ληλα βλέπουµε τη χώρα µας να προσελκύει το ενδιαφέρον για
επενδύσεις στον τοµέα των νέων τεχνολογιών, της καινοτοµίας
και της ενέργειας. Δεν πρέπει να γίνουν βήµατα προς τα πίσω.
Δεν πρέπει να µπει ξανά η οικονοµία µας σε περιπέτειες. 

Γι’ αυτό στην κατάσταση που ζούµε το µόνο όπλο που έχουµε
για να αποφύγουµε τέτοιες κακοτοπιές είναι να θωρακίσουµε
υγειονοµικά τη χώρα µας και να ενισχύσουµε τους εµβολια-
σµούς, να αφήσουµε µακριά τις παραφωνίες και τα µη λογικά
επιχειρήµατα των αντιεµβολιαστών. Με τα εµβόλια επιστρέ-
φουµε στην κανονικότητα και δεν θα πάνε χαµένες οι θυσίες του
ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο  Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρό-
πουλος για να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θεσµικό και µεταρρυθµιστικό
έργο της Κυβέρνησης συνεχίζεται µε αµείωτη ένταση. Οι αλλα-
γές και οι µεταρρυθµίσεις είναι αυτές που θα δώσουν συγκριτικό
πλεονέκτηµα στη χώρα µας, στο µέλλον και ιδιαίτερα σε κρίσι-
µους τοµείς. Όσοι είχαν και έχουν επενδύσει στην καταστροφο-
λογία και στον λαϊκισµό βλέπουν τις προσδοκίες τους να
διαψεύδονται και τις εξελίξεις αλλά και την ίδια την κοινωνία να
τους προσπερνούν. 

Πέρα, όµως, από το µεταρρυθµιστικό έργο, η Κυβέρνηση συ-
νεχίζει τις παρεµβάσεις για να διευκολύνει την επιστροφή στην
κανονικότητα όλων των Ελλήνων πολιτών χωρίς αποκλεισµούς.
Έλαβα τον λόγο για να αναφερθώ σε µια ακόµα σειρά παρεµβά-
σεων προς αυτήν την κατεύθυνση, οι οποίες αποτυπώνονται στην
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1035 και ειδικό 21, που κατατέθηκε
από το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Τα δύο πρώτα άρθρα της τροπολογίας έχουν ως σηµείο ανα-
φοράς τη νέα ρύθµιση για τις οφειλές που δηµιουργήθηκαν από
τον Μάρτιο του 2020 έως τον Ιούλιο του 2021, δηλαδή κατά την
περίοδο της πανδηµίας αλλά και την αναβίωση των παλαιότερων
ρυθµίσεων των εκατό και των εκατόν είκοσι δόσεων καθώς και
του εξωδικαστικού συµβιβασµού. Συγκεκριµένα µε το άρθρο 1
της τροπολογίας παρέχεται η δυνατότητα να ρυθµιστούν οι οφει-
λές της περιόδου της πανδηµίας ακόµη και σε εβδοµήντα δυο
δόσεις. Σε περίπτωση που κάποιος επιλέξει τον αριθµό των
τριάντα έξι δόσεων η εξόφληση των οφειλών γίνεται άτοκα. Ενώ
στην περίπτωση των εβδοµήντα δυο δόσεων υπάρχει ένα πολύ
χαµηλό επιτόκιο της τάξης του 2,5%. 

Η διαµόρφωση των δεδοµένων και των συνεπειών της πανδη-
µίας δηµιούργησε την ανάγκη βελτίωσης αυτού του πλαισίου.
Άλλωστε αυτή η κυβέρνηση διακρίνεται από ρεαλισµό και πραγ-
µατισµό. Τα δύο αυτά στοιχεία καθοδήγησαν µέχρι σήµερα τις
πρωτοβουλίες της για τη στήριξη της ελληνικής οικονοµίας και
της κοινωνίας µε 41 δισεκατοµµύρια ευρώ συνολικά από την
αρχή της πανδηµίας. Σηµειώνω ότι η πρώτη δόση της νέας ρύθ-
µισης θα πρέπει να καταβληθεί µέχρι τις 31 Ιανουαρίου του 2022
και το ελάχιστο ποσό της µηνιαίας δόσης ορίζεται σε 30 ευρώ
για οφειλές ύψους έως 1.000 ευρώ και σε 50 ευρώ αν το ύψος
των οφειλών είναι µεγαλύτερο. 

Δικαιούχοι αυτής της νέας ευνοϊκής ρύθµισης είναι, πρώτον,
φυσικά και νοµικά πρόσωπα που έχουν χαρακτηριστεί πληγέντες
από την πανδηµία. Δεύτερον, φυσικά πρόσωπα που η σύµβαση
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εργασίας τους ανεστάλη το διάστηµα µεταξύ 1ης Μαρτίου 2020
έως 31ης Ιουλίου 2021. Τρίτον, όσοι έλαβαν αποζηµίωση ειδικού
σκοπού. Τέταρτον, όσοι έλαβαν µειωµένο µίσθωµα. Πέµπτον,
όσοι εντάχθηκαν στο πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» και έκτον, όσοι
εγγράφηκαν στο µητρώο ανέργων του ΟΑΕΔ κατά το ίδιο χρο-
νικό διάστηµα. 

Προβλέπεται, επίσης, ότι µε την υπαγωγή στη ρύθµιση και για
όσο αυτή τηρείται χορηγείται αποδεικτικό φορολογικής ενηµε-
ρότητας για κάθε νόµιµη χρήση ενώ αναστέλλονται οι κατασχέ-
σεις και µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. 

Το άρθρο 2 της τροπολογίας έχει ως σηµείο αναφοράς οφει-
λέτες που έχουν χαρακτηριστεί ως πληγέντες από την πανδηµία
και οι οποίοι έχασαν τις ρυθµίσεις των εκατό και των εκατόν εί-
κοσι δόσεων κατά την περίοδο από την 1η Μαρτίου του 2020 έως
και την 31η Ιουλίου του 2021. Για όλους αυτούς θεσπίζεται η ανα-
βίωση της ρύθµισης των εκατόν και των εκατόν είκοσι δόσεων
µε τους ίδιους όρους και τις προϋποθέσεις της αρχικής ρύθµι-
σης και µε δυνατότητα αναβίωσης της ρύθµισης αυτής µε όλα
τα ευεργετήµατά της, όπως η αποδέσµευση των τραπεζικών λο-
γαριασµών. Η αναβίωση ενεργοποιείται µε την καταβολή της
δόσης του Αυγούστου µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου µαζί µε τη
δόση του Σεπτεµβρίου. Το ίδιο ισχύει και για τη ρύθµιση του εξω-
δικαστικού συµβιβασµού. 

Το επόµενο άρθρο της τροπολογίας, το άρθρο 3, περιλαµβά-
νει ένα ακόµα µέτρο διευκόλυνσης για τους πολίτες. Με το συγ-
κεκριµένο άρθρο δίνεται η δυνατότητα εξόφλησης του ΕΝΦΙΑ
για το 2021 σε έξι ισόποσες δόσεις µε την πρώτη δόση να κατα-
βάλλεται τον Σεπτέµβριο του 2021 και την τελευταία δόση τον
Φεβρουάριο του 2022. 

Με το άρθρο 4 χορηγείται απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ στην Ιερά
Μονή του Θεοβαδίστου Όρους Σινά. Η απαλλαγή αυτή αποτελεί
ένδειξη αναγνώρισης και έµπρακτου σεβασµού στην αρχαιότερη
χριστιανική µονή η οποία βρίσκεται στο κέντρο της ερήµου της
χερσονήσου Σινά και η οποία είναι αναγνωρισµένη ως µνηµείο
παγκόσµιας κληρονοµιάς από την UNESCO αλλά και αποτελεί
παράλληλα και ένα µέτρο στήριξης του έργου και της συνέχειας
της στη διαδροµή του χρόνου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Θέλοντας να στηρίξουµε την αγορά ακινήτων, µε το επόµενο

άρθρο, δίνουµε τη δυνατότητα παράτασης της προθεσµίας υπο-
βολής της αίτησης των κατασκευαστών οικοδοµών για την υπα-
γωγή σε καθεστώς αναστολής ΦΠΑ σχετικά µε την παράδοση
ακινήτων µέχρι τις 31 Ιανουαρίου 2021 για άδειες που έχουν εκ-
δοθεί µέχρι τα τέλη Ιουνίου 2021. 

Ένα µέτρο µε ουσιαστικό κοινωνικό χαρακτήρα συµπεριλαµ-
βάνεται στο άρθρο 6 της τροπολογίας µε το οποίο υπάγονται οι
απινιδωτές στον υπερµειωµένο συντελεστή ΦΠΑ 6% µέχρι και τις
31 Δεκεµβρίου 2022. Οι απινιδωτές αποτελούν απαραίτητες ια-
τρικές συσκευές για την αντιµετώπιση της αιφνίδιας καρδιακής
ανακοπής γεγονός που συνηγορεί στην υπαγωγή τους στον
υπερµειωµένο συντελεστή ΦΠΑ. 

Με την επόµενη διάταξη αποτυπώνεται η έµπρακτη στήριξή
µας στον αθλητισµό, έναν κλάδο που έχει πληγεί ιδιαίτερα από
την πανδηµία. Η στήριξή µας αυτή εκφράζεται µε την επέκταση
για ένα ακόµη χρόνο µέχρι και τον Ιούνιο του 2022 της εφαρµο-
γής του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ 13% στα εισιτήρια των
αθλητικών αγώνων. 

Με το άρθρο 8 της τροπολογίας δίνεται η δυνατότητα για τα
φυσικά πρόσωπα που θα υποβάλλουν δήλωση φόρου εισοδήµα-
τος µέχρι τις 27 Αυγούστου, να έχουν την έκπτωση φόρου 3%
σε περίπτωση εφάπαξ καταβολής του προκύπτοντος ποσού
φόρου µέχρι την τελευταία εργάσιµη µέρα του µηνός Αυγού-
στου. 

Το άρθρο 9 της τροπολογίας έρχεται για να καλύψει το θε-
σµικό κενό που υπάρχει σε σχέση µε τη διαπίστωση των εκποµ-
πών ρύπων κατά τις διαδικασίες τελωνισµού αυτοκινούµενων
τροχόσπιτων από τις τελωνειακές αρχές. Με τη διάταξη που φέρ-
νουµε προς ψήφιση καθιερώνεται για τα αυτοκινούµενα τροχό-
σπιτα ενιαία ειδική κλίµακα προσαύξησης των συντελεστών

τέλους ταξινόµησης του άρθρου 121 του εθνικού τελωνειακού
κώδικα για λόγους εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα. Η ειδική
αυτή κλίµακα διαρθρώνεται µε βάση τις προηγούµενες προδια-
γραφές ορίων εκποµπών ρύπων Euro και εφαρµόζεται ανεξάρ-
τητα από τις λοιπές προβλεπόµενες προσαυξήσεις για τον
προσδιορισµό του αναλογούντος τέλους ταξινόµησης. 

Με το τελευταίο άρθρο της τροπολογίας τροποποιούνται δια-
τάξεις για την πρόληψη της αφερεγγυότητας που περιέχονται
στον ν.4738/2020. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι το σύνολο των άρ-
θρων της τροπολογίας στην οποία αναφέρθηκα θα αποτελέσει
πεδίο συναίνεσης όλων των πολιτικών δυνάµεων. Η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη συνεχίζει, όπως διαπιστώνετε, να λαµ-
βάνει µέτρα ουσιαστικής στήριξης και διευκόλυνσης των πολι-
τών. Για εµάς η επιστροφή όλων στην κανονικότητα αποτελεί
κυρίαρχη και συνειδητή επιλογή. Εκτιµώ ότι το περιεχόµενο της
τροπολογίας διαµορφώνει τις προϋποθέσεις ψήφισής της από
το σύνολο του Κοινοβουλίου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ζητούµενο δεκαετιών φέρ-

νει πιο κοντά στην ολοκλήρωσή του αυτή η νοµοθετική πρωτο-
βουλία της κυβέρνησης µε την επιτάχυνση της υλοποίησης του
κτηµατολογίου και την παροχή νέων ψηφιακών υπηρεσιών στον
πολίτη. 

Το σχέδιο νόµου της ψηφιακής διακυβέρνησης έχει µια κύρια
στόχευση: την ταχεία έναρξη του εθνικού κτηµατολογίου σε όλη
τη χώρα. Ενός έργου που ταλαιπώρησε την ελληνική κοινωνία µε
χρονοβόρες και κοστοβόρες διαδικασίες οι οποίες µπλόκαραν
και το ίδιο το δηµόσιο ακόµα σε ατέρµονες προσπάθειες να
απλοποιήσει µια εξαιρετικά περιπλεγµένη κατάσταση. Με την
υποβολή δηλώσεων εγγραπτέων δικαιωµάτων από τους πολίτες
την οποία ακολουθεί ένας δύσκολος έλεγχος νοµιµότητάς τους,
ανάρτηση των στοιχείων, υποβολή και νέων αιτήσεων διόρθωσης
ή ενστάσεων, εξέτασή τους από το γραφείο κτηµατογράφησης
ή τις επιτροπές ενστάσεων και τελικά την αναµόρφωση των κτη-
µατολογικών πινάκων και διαγραµµάτων µετά από την εκδίκαση
και έκδοση των αποφάσεων επί όλων των υποβληθεισών αντιρ-
ρήσεων. 

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου θα επιταχυνθεί κατά τουλά-
χιστον δύο χρόνια η έναρξη του κτηµατολογίου στις περιοχές
όπου ακόµα εκκρεµεί η διαδικασία κτηµατογράφησης. Αυτό από
µόνο του συνιστά έναν διοικητικό άθλο που οφείλεται στον πρα-
κτικό τρόπο µε τον οποίο το αρµόδιο Υπουργείο προσεγγίζει το
πρόβληµα. Ειδικότερα µε το νέο πλαίσιο διασφαλίζονται όλα τα
δικαιώµατα όσων θεωρούν ότι θίγονται µε βάση τα στοιχεία της
ανάρτησης, µε ταυτόχρονη όµως επιτάχυνση του σταδίου αυτού. 

Σύµφωνα µε τα στατιστικά στοιχεία των ήδη κτηµατογραφη-
µένων περιοχών το 98% των ακινήτων µιας περιοχής θα µπορού-
σαν να καταχωρηθούν στο κτηµατολόγιο, αµέσως µετά την
ανάρτηση χωρίς να απαιτούνται άλλες διαδικασίες. Είναι κάτι
που δεν γίνεται µέχρι τώρα αφού το ισχύον θεσµικό πλαίσιο ορί-
ζει πως θα πρέπει να έχουν εκδικαστεί όλες οι αιτήσεις και οι αν-
τίθετες απόψεις για εγγραφές που επηρεάζουν άλλους
ιδιοκτήτες. 

Πλέον, µετά την ανάρτηση, οι πολίτες θα υποβάλουν αιτήσεις
διόρθωσης των κτηµατολογικών στοιχείων και το γραφείο κτη-
µατογράφησης θα διορθώνει όσα πρόδηλα ή µη σφάλµατα µπο-
ρεί αναµορφώνοντας τους κτηµατολογικούς πίνακες και τα
διαγράµµατα. Στη συνέχεια, και βέβαια µόνο για όσες υποθέσεις
προκύπτει αµφισβήτηση, θα συντάσσεται έκθεση και αυτή θα
διαβιβάζεται στις επιτροπές επίλυσης. Αυτό σηµαίνει ότι αµέσως
µετά τη διόρθωση όλων εκείνων των σφαλµάτων που διορθώνον-
ται εύκολα θα ξεκινά πρακτικά η λειτουργία του κτηµατολογίου
στην εν λόγω περιοχή αφού θα διενεργούνται πολύ πιο γρήγορα
πλέον οι πρώτες εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία.

Εδώ θέλω να εξάρω την παρέµβαση τόσο του κ. Πιερρακάκη
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όσο και του κ. Στύλιου προκειµένου να αποκτήσουν οι πολίτες
ουσιαστική διαδικτυακή πρόσβαση στο κτηµατολόγιο. Η εφαρ-
µογή που τέθηκε πρόσφατα σε λειτουργία στο gov.gr και επιτρέ-
πει κατ’ αρχάς σε επαγγελµατίες να έχουν δωρεάν πρόσβαση
στις ηλεκτρονικές υπηρεσίες του κτηµατολογίου δίνει τη δυνα-
τότητα εξ αποστάσεως λήψης πιστοποιητικών αλλά και υποβο-
λής αιτήσεων για καταχώρηση πράξεων, όπως συµβολαίων,
αγωγών ή δικαστικών αποφάσεων. Με τον τρόπο αυτόν η πρό-
σβαση στην κτηµατολογική υπηρεσία γίνεται ευκολότερη, ταχύ-
τερη αλλά και λιγότερο κοστοβόρα.

Σηµειώνω εδώ ότι µέχρι πρότινος για να ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία λήψης ενός πιστοποιητικού απαιτείτο επιτόπια έρευνα και
επίσκεψη στα κτηµατολογικά γραφεία περισσότερες από µία
φορές, ενώ µε τις προτεινόµενες αλλαγές οι πολίτες µε τη χρήση
των κωδικών του TAXISNET θα µπορούν να λαµβάνουν ηλεκτρο-
νικά όποιο πιστοποιητικό χρειάζονται.

Κυρία Πρόεδρε, µια άλλη τοµή του συζητούµενου νοµοσχε-
δίου είναι και η παράταση έως 31 Δεκεµβρίου 2022 για τη διόρ-
θωση ανακριβών πρώτων κτηµατολογικών εγγραφών. Δίνεται
δηλαδή η δυνατότητα διόρθωσης εξωδικαστικά ή δικαστικά όλων
των σφαλµάτων είτε αφορούν ακίνητα γνωστού είτε άγνωστου
ιδιοκτήτη. Εν όψει µάλιστα ότι στις 31 Δεκεµβρίου 2021 όλα τα
ακίνητα που είχαν καταγραφεί ως άγνωστου ιδιοκτήτη θα περιέρ-
χονταν στο ελληνικό δηµόσιο, αυτή η παράταση είναι απολύτως
απαραίτητη προκειµένου οι πολίτες να ελέγξουν τις πρώτες εγ-
γραφές των ακινήτων τους και να τις διορθώσουν, ώστε να προ-
φυλάξουν τελικά τις περιουσίες τους. 

Επίσης, εισάγεται η δυνατότητα διόρθωσης ανακριβειών των
πρώτων κτηµατολογικών εγγράφων µε τη διαδικασία της διαµε-
σολάβησης. Μέχρι σήµερα για τις σχετικές διορθώσεις απαιτείτο
η έκδοση αµετάκλητης δικαστικής απόφασης, ενώ πλέον οι ιδιώ-
τες εάν συµφωνήσουν µπορούν να λύσουν τη διαφορά συµβιβα-
στικά γλιτώνοντας και χρόνο και χρήµα.

Γενικότερα και µε στόχο την ουσιαστική βελτίωση της ποιότη-
τας της παρεχόµενης δικαστικής προστασίας προβλέπεται ο ορι-
σµός κτηµατολογικού εφέτη, ενός εξειδικευµένου δηλαδή
δικαστή, που θα κρίνει σε δεύτερο βαθµό τις σχετικές υποθέσεις.

Τέλος, αναµορφώνεται η διαδικασία διόρθωσης πρόδηλων
σφαλµάτων µε την ένδειξη αγνώστου ιδιοκτήτη. Μέχρι σήµερα
για να διορθωθούν αυτές οι εγγραφές απαιτείτο η ρητή συναί-
νεση του ελληνικού δηµοσίου την οποία το τελευταίο ουδέποτε
χορηγούσε. Με τη νέα ρύθµιση η συναίνεση του ελληνικού δη-
µοσίου για τη διόρθωση του σχετικού πρόδηλου σφάλµατος θα
τεκµαίρεται από τη µη προβολή αντιρρήσεων εντός εξήντα ηµε-
ρών από την επίδοση σε αυτό της αίτησης. Τότε ο προϊστάµενος
του κτηµατολογικού γραφείου, εάν συντρέχουν και οι άλλες νό-
µιµες προϋποθέσεις, θα οφείλει να διορθώσει τη σχετική εγ-
γραφή. Αυτή η εξέλιξη θα βοηθήσει στην αποσυµφόρηση των
δικαστηρίων και στην αποφυγή για τους ιδιοκτήτες µακροχρό-
νιων δικαστικών αγώνων.

Περαιτέρω, το προτεινόµενο σχέδιο νόµου εισάγει τον ηλε-
κτρονικό φάκελο µεταβίβασης ακινήτου διευκολύνοντας σηµαν-
τικά και σε όλα τα στάδιά της τη διαδικασία µεταβίβασης ενός
ακινήτου. Πρόκειται για µια παρέµβαση που αποσκοπεί και στην
απλοποίηση και στην ψηφιοποίηση των αγοραπωλησιών που θα
ξεκινούν και θα ολοκληρώνονται ηλεκτρονικά στο γραφείο του
συµβολαιογράφου. Αυτή η επιτάχυνση θα επιτευχθεί πρωτίστως
µέσα από την ψηφιοποίηση περισσότερων από δεκαεπτά πιστο-
ποιητικών. Τα έγγραφα αυτά µέχρι σήµερα αναζητούνταν σε έν-
τυπη µορφή από µια σειρά υπηρεσιών. Θα χορηγούνται πλέον
ηλεκτρονικά µέσα από ένα εκτεταµένο δίκτυο µητρώων του δη-
µοσίου. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ στην τροπο-
λογία του Υπουργείου Εργασίας µε την οποία ρυθµίζονται χρέη
που δηµιουργήθηκαν κατά το χρονικό διάστηµα της πανδηµίας,
δηλαδή από τον Μάρτιο του 2020 ως τον Ιούλιο του 2021 έναντι
των ασφαλιστικών ταµείων.

Πρώτο σηµαντικό σηµείο είναι η αύξηση των δόσεων από σα-
ράντα οκτώ της προηγούµενης ρύθµισης σε εβδοµήντα δύο.
Δεύτερο και εξίσου σηµαντικό είναι η επανένταξη σε ρύθµιση
όσων επλήγησαν από την πανδηµία και έχασαν την προηγούµενη

ρύθµισή τους από τον Μάρτιο του 2020 έως τον Ιούλιο του 2021.
Στο νέο αυτό καθεστώς ρυθµίσεων µπορούν να ενταχθούν τόσο
οι επιχειρήσεις, όσο και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες των οποίων
οι ασφαλιστικές εισφορές είχαν λάβει παράταση καταβολής
µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2021, αλλά και οι οφειλές που κατέ-
στησαν απαιτητές από 1η Μαρτίου 2020 έως 30 Ιουλίου 2021 για
ΚΑΔ που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών.
Πρόκειται εποµένως για µια ουσιαστική ελάφρυνση όλων των
επαγγελµατιών ως τις 31 Ιανουαρίου 2022. Τα νέα προγράµµατα
ρυθµίσεων ως τριάντα έξι µηνιαίες δόσεις θα είναι άτοκα, ενώ
από τριάντα επτά έως εβδοµήντα δύο δόσεις θα επιβαρύνονται
µε ένα µικρό ετήσιο επιτόκιο 2,5%.

Με την ενεργοποίηση της ρύθµισης ο οφειλέτης θα λαµβάνει
αποδεικτικό ασφαλιστικής ενηµερότητας δίµηνης ισχύος, ενώ
αναστέλλεται η λήψη αναγκαστικών µέτρων και η αναγκαστική
εκτέλεση επί κινητής και ακίνητης περιουσίας του. Προϋπόθεση
για την επανένταξη των επαγγελµατιών και των επιχειρήσεων στη
ρύθµιση είναι η εκ µέρους τους καταβολή δύο δόσεων µέχρι τον
Σεπτέµβριο.

Είναι εξίσου σηµαντικό να επισηµάνουµε ότι και το Υπουργείο
Οικονοµικών, κινούµενο στην κατεύθυνση ελάφρυνσης των οφει-
λετών λόγω της πανδηµίας, ανοίγει, όπως είπε και ο Υπουργός
Οικονοµικών, µε νέα ρύθµιση και τις ληξιπρόθεσµες φορολογι-
κές οφειλές που δηµιουργήθηκαν κατά τη διάρκεια της κρίσης
του κορωνοϊού και οι οποίες πλέον µπορούν να ρυθµιστούν µε
τον ίδιο τρόπο.

Επίσης, µπορούν πλέον να αναβιώσουν χαµένες φορολογικές
ρυθµίσεις µε όλα τα ευεργετήµατα που είχαν µε πρώτη κατα-
βολή τον Αύγουστο και τις απολεσθείσες δόσεις να µεταφέρον-
ται στο τέλος της ρύθµισης.

Όλες οι παραπάνω παρεµβάσεις επιβεβαιώνουν την κοινωνική
ευαισθησία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη και τη
διαρκή στήριξή της στην κοινωνία, γιατί όλοι τελικά πρέπει να
µείνουν όρθιοι και δυνατοί µε το τέλος της πανδηµίας αλλά και
της οικονοµικής κρίσης που αυτή επέφερε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και οι κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα ξε-

κινώντας την οµιλία µου σήµερα να αναφερθώ στον βοσκό των
Ιµίων Αντώνη Βεζυρόπουλο ο οποίος πέθανε και ο οποίος ήταν
αυτός που κρατούσε την οικονοµική ζωή στα Ίµια και κρατούσε
την Ελλάδα στα Ίµια και είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός και λάθος του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου που ζητάει ως αχρεωστήτως καταβληθέντα τα
έξοδα των καυσίµων που έδινε ο Δήµος Καλυµνίων στον βοσκό.
Νοµίζω ότι πρέπει να δοθεί µια νοµοθετική λύση. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να το δούµε πολύ σοβαρά και πολύ
άµεσα.

Για µια ακόµα φορά πίσω από έναν ευφάνταστο τίτλο κρύβεται
µια προχειροδουλειά των «αρίστων» του επιτελικού κράτους και
αυτή τη φορά για ένα τόσο κρίσιµο θέµα όπως το κτηµατολόγιο.
Κρύβουµε τα πάντα κάτω από το χαλί και τελειώσαµε. Πάρα
πολύ ωραία.

Θεµέλιος λίθος του Κτηµατολογίου είναι οι καθαρές ιδιοκτη-
σίες και όχι οι εκκρεµείς ιδιοκτησίες. Εποµένως, η άποψη που
εξέφρασε ο Υπουργός ότι δεν µπορούµε να περιµένουµε το τέ-
λειο είναι έωλη σε αυτή την περίπτωση, γιατί αν δεν είναι τέλεια
δεν θα µπορούν να χρησιµοποιηθούν και τα ακίνητα από κτηµα-
τολογική άποψη.

Ταυτόχρονα, βέβαια, όπως µας έχετε συνηθίσει, η Κυβέρνηση
έφερε ακόµα εννέα νοµοσχέδια. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε
έχει σαράντα επτά άρθρα, αν δεν κάνω λάθος, αλλά συνολικά
έχουµε εβδοµήντα επιπλέον άρθρα σε τροπολογίες. Το φοβερό
είναι ότι αν εµείς συµφωνούµε µε κάποια από αυτά τα άρθρα ή
θα πρέπει να ψηφίσουµε ολόκληρη την τροπολογία ή καθόλου.
Άρα δεν µπορούµε να εκφράσουµε την άποψή µας επί των άρ-
θρων και να γίνει ουσιαστική συζήτηση, όπως για παράδειγµα οι
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τροπολογίες που έφερε ο κ. Βεσυρόπουλος, όπου µπορεί µε κά-
ποια να συµφωνούµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Όχι σε κάποιες. Σε όλες συµφωνείτε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Παράδειγµα δίνω, κύριε Βεσυ-
ρόπουλε.

Θα µπορούσε σε κάποιο να διαφωνούµε και να είναι τόσο κεν-
τρικό ούτως ώστε να µας οδηγήσει στο να καταψηφίσουµε.
Όµως αν ήταν κανονική διαδικασία νοµοσχεδίου, δεν θα γινόταν
αυτό. Σήµερα πέρασε όλο το Υπουργικό Συµβούλιο από εδώ
πέρα λίγο πριν κλείσει η Βουλή για τις καλοκαιρινές της διακο-
πές.

Και είναι ο µόνος τρόπος µε τον οποίο υποβαθµίζεται η κοινο-
βουλευτική διαδικασία; Είναι ο µόνος τρόπος µε τον οποίον υπο-
τιµάται το Κοινοβούλιο; Θα σας πω άλλες δύο περιπτώσεις. Η
συζήτηση για το µεγάλο deal της επικουρικής ασφάλισης γίνεται
τώρα στις επιτροπές και το αφήνετε να συζητηθεί τον Σεπτέµ-
βριο. Το αφήνετε να υπάρχει, να συζητάµε για το µεγάλο deal
που θα φέρετε. Ακόµα χειρότερο, όµως, είναι αυτό που θα γίνει
αύριο. Με fast track διαδικασίες συζητάµε ένα από τα µεγαλύ-
τερα χρηµατοδοτικά πακέτα που έρχονται στη χώρα και δεν έχει
γίνει καµµία διαβούλευση.

Άλλωστε, η υποβάθµιση του ρόλου του Κοινοβουλίου φαίνεται
και από τις µεθοδεύσεις που κάνετε για να αποκρύψετε την ιστο-
ρία µε το «πόθεν έσχες» του Πρωθυπουργού. Αφού κάνατε τα
πάντα για να µη συνεδριάσει η αρµόδια επιτροπή, αφού σηκώ-
θηκε θύελλα αντιδράσεων για τη µεθόδευση, προχωρήσατε σε
µία λαθροχειρία. Συνεδριάσατε την επιτροπή, αλλά πήγατε να
αρχειοθετήσετε το «πόθεν έσχες» του κ. Μητσοτάκη στη λίστα
των Βουλευτών µε εκκρεµότητα που θα αρχειοθετηθούν. Κι
αφού κι εκεί έγινε ολόκληρη φασαρία και πιαστήκατε µε τη γίδα
στην πλάτη, είπατε  ελληνικό λαό ότι έγινε εκ παραδροµής, ένας
υπάλληλος της Βουλής έκανε το λάθος.

Δεν έγινε εκ παραδροµής! Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ο κ. Μη-
τσοτάκης κρύβει την offshore εταιρεία της συζύγου του από το
«πόθεν έσχες» του. Γνωρίζετε ότι παραβιάζετε ο νόµος που απα-
γορεύει στα πολιτικά πρόσωπα και στους συγγενείς τους να
έχουν offshore εταιρείες. Πώς να το ξεχάσετε άλλωστε! Εσείς
δεν ήσασταν που τρέχατε να προλάβετε να µην ψηφίσετε ούτε
«ναι» ούτε «όχι» όταν φέραµε τη σχετική ρύθµιση; Κοντέψατε να
σκοτωθείτε εδώ πέρα στην πόρτα.

Σας το λέµε ξεκάθαρα. Δεν θα σας αφήσουµε να το κουκου-
λώσετε! Αν όλα αυτά γίνονταν σε µία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ο Πρωθυπουργός δεν θα µπορούσε να σταθεί ούτε για
µία ώρα.

Τώρα πάµε στο νοµοσχέδιο. Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρ-
νηση της χώρας δώσαµε µία µάχη να προχωρήσουν εµβληµατι-
κές παρεµβάσεις, εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις που θα
συνέβαλαν στην εµπέδωση της ασφάλειας δικαίου και θα επιτά-
χυναν τις επενδύσεις σε ένα ασφαλές θεσµικό περιβάλλον. Προ-
χώρησαν οι δασικοί χάρτες, εκπονήθηκαν ειδικά χωροταξικά
σχέδια, προχώρησε η χάραξη αιγιαλού.

Όσον αφορά την κτηµατογράφηση, επειδή µας ρώτησε ο κ.
Πιερρακάκης, την πήραµε από το 25% και την φτάσαµε στο 60%.
Δύο χρόνια µε διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν υπάρχει
καµία πρόοδος στην εξέλιξη του κτηµατολογίου. Μετά από δύο
χρόνια αδράνειας, έρχεστε να κηρύξετε ένα έργο ως ολοκληρω-
µένο, µε τεράστιες εκκρεµότητες. Με αυτόν τον τρόπο διαιωνί-
ζετε την ανασφάλεια δικαίου και δεν συµβάλλετε στη δηµιουργία
ενός ασφαλούς επιχειρηµατικού περιβάλλοντος. 

Πώς ολοκληρώνεται το έργο; Μεταφέρετε στο κτηµατολογικό
φύλλο του κάθε ακινήτου τις εκκρεµότητες ως προς τα δικαιώ-
µατά. Και σας ρωτάω, κύριε Υπουργέ. Εσείς θα πάτε να αγορά-
σετε ένα οικόπεδο που έχει εκκρεµότητες το κτηµατολογικό του
φύλλο; Γιατί γνωρίζετε πολύ καλά ότι την επόµενη µέρα οποι-
αδήποτε οµοιόµορφη ιδιοκτησία θα έρθει να αµφισβητήσει τα δι-
καιώµατα. Με ποιον θα κάνετε συµβόλαιο, µε τον ιδιοκτήτη, µε
τον όµορο ή µε αυτόν που ακόµα δεν έχει κάνει δήλωση και πι-
θανόν να διεκδικήσει δικαιώµατα επ’ αυτής της ιδιοκτησίας; 

Εποµένως, πώς εµπεδώνεται ασφάλεια δικαίου; Πώς δηµιουρ-
γείται ένα ασφαλές επιχειρηµατικό περιβάλλον για να µπορέσουν

να προχωρήσουν οι επενδύσεις σε αυτόν τον τόπο; Τίποτα απο-
λύτως δεν κάνετε. Απλά κρύβετε το πρόβληµα κάτω από το χαλί,
για να έρθετε εδώ πέρα να µας πείτε ότι το λύσατε, έτσι όπως
έχετε  λύσει µια σειρά από άλλα πράγµατα. 

Όσο γι’ αυτό το ποσοστό 2% που επικαλείστε ότι αυτό καθυ-
στερεί το 98%, αγνοείτε το 44% των αδήλωτων µέχρι σήµερα δι-
καιωµάτων για τα οποία δεν έχει γίνει καµία προσπάθεια ένταξης
στο κτηµατολόγιο. Άρα το βασικό σας επιχείρηµα είναι εντελώς
στον αέρα. Δεν υφίσταται. Στα χρόνια της πανδηµίας δεν δώσατε
τις απαιτούµενες παρατάσεις για να επιτευχθεί ο στόχος της
προανάρτησης για τη διόρθωση των σφαλµάτων. 

Θέλω να κλείσω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για το χρόνο
που µου δίνετε, µε µία αναφορά στα ιστορικότερα κτηµατολόγια
της χώρας µας. Όπως γνωρίζετε προέρχοµαι από τα Δωδεκά-
νησα. Κτηµατολόγιο µόνο εµείς είχαµε, η Ρόδος, η Κως και η
Λέρος. Δίνετε και πάλι παράταση αυτήν τη στιγµή στη µεταφορά
τους, στον εκσυγχρονισµό τους. Και τι γίνεται; Το αφήνουµε στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης χωρίς µηχανικούς, χωρίς υποδοµές και
το χειρότερο, εδώ και περίπου δέκα µήνες το Κτηµατολόγιο
Ρόδου είναι κλειστό! Δεν γίνεται καµµία µεταγραφή! Έχει στα-
µατήσει όλη η αγορά ακινήτων στη Ρόδο. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό
για την αγορά εσείς που κόπτεστε; Και ξέρετε γιατί; Γιατί υπάρ-
χει πρόβληµα στο κτιριακό απόθεµα και δεν µπορεί να τα βρει το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, η περιφέρεια και ο δήµος. Ε, όλοι γα-
λάζιοι είσαστε. Βρείτε τα επιτέλους να τελειώνουµε, να λειτουρ-
γήσει επιτέλους αυτό το Κτηµατολόγιο!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
ο κ. Γεώργιος Στύλιος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω να συγκεντρώσω τις σκέψεις µου, να βοη-
θήσω τους συναδέλφους Βουλευτές να ξεκαθαρίσουµε ορι-
σµένα πράγµατα, όπως προσπάθησα και κατά τη συζήτηση στην
αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, όπου τέσσερις ηµέρες, σε
τέσσερις συνεδριάσεις έγινε µία εξαντλητική συζήτηση και δό-
θηκαν εξηγήσεις και απαντήσεις.

Όπως καταλάβαµε όλοι και όπως αντιλαµβάνονται όσοι γνω-
ρίζουν το ζήτηµα του Κτηµατολογίου -και αυτοί κυρίως είναι οι
δικηγόροι, οι πολιτικοί µηχανικοί, οι τοπογράφοι, οι αρχιτέκτονες,
οι συµβολαιογράφοι, οι δικαστικοί επιµελητές, οι λογιστές- πολ-
λοί από τους συναδέλφους Βουλευτές και ειδικά της Αντιπολί-
τευσης δεν γνωρίζουν το θέµα για το οποίο µιλάµε και για το
οποίο συζητάµε σήµερα. 

Υπάρχει ένα ερώτηµα. Θέλουµε στη χώρα να φτιάξουµε κτη-
µατολόγιο; Εµείς, ως Κυβέρνηση, λέµε «ναι», ότι θέλουµε να
έχουµε ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο. Αυτή την απάντηση τη
δίνουν και οι πολίτες και οι επαγγελµατίες ότι ναι, θέλουν να
έχουν ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο. Άρα, λοιπόν, όλοι θέ-
λουµε να έχουµε ένα κτηµατολόγιο, ένα οργανωµένο σύστηµα. 

Τι είναι το Κτηµατολόγιο; Είναι ένα σύστηµα συλλογής δικαιω-
µάτων, ένα σύστηµα εγγραφής εµπράγµατων δικαιωµάτων των
πολιτών. Αυτό το σύστηµα για µας είναι ένα πληροφοριακό σύ-
στηµα που θέλουµε να το κάνουµε και ψηφιακό σύστηµα. Για
ποιον λόγο να το κάνουµε ψηφιακό σύστηµα; Επειδή εµείς είµα-
στε Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και έχουµε ιδιαίτερη
αγάπη στον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας και τον πι-
στεύουµε και τον θέλουµε; 

Είναι κι αυτός ένας λόγος, αλλά ο πρώτος και ο πιο βασικός
λόγος είναι ότι θέλουµε να δώσουµε στην ελληνική κοινωνία,
στους Έλληνες πολίτες, στην επιχειρηµατική κοινότητα της
χώρας, ψηφιακές υπηρεσίες, τις οποίες έχουν ανάγκη και τις
χρειάζονται για να γίνονται οι εργασίες τους πολύ πιο γρήγορα
και πολύ πιο εύκολα, είκοσι τέσσερις ώρες, επτά µέρες την εβδο-
µάδα, από οπουδήποτε στον κόσµο, στην επικράτεια, στην οµο-
γένεια, να µπορούν να χρησιµοποιήσουν και να αξιοποιήσουν τις
υπηρεσίες αυτές που είναι διαθέσιµες. 

Αυτό προσπαθούµε και γι’ αυτό εργαστήκαµε όλο το προηγού-
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µενο διάστηµα, τους έξι µήνες που πέρασαν µέχρι τώρα, µέχρι
να έρθει η συγκεκριµένη, συγκροτηµένη νοµοθετική πρωτοβου-
λία, οργανώνοντας, βέβαια, έναν επίσηµο διάλογο µε όλους τους
φορείς. Έχουµε πάρει υποµνήµατα, έχουν καταγραφεί. Αυτά δεν
έχουν γίνει κρυφά. Δεν έγιναν τυχαία, αλλά µε το σύνολο. Κατα-
λήξαµε στο νοµοσχέδιο το οποίο έχετε σήµερα µπροστά σας.

Με το προτεινόµενο, λοιπόν, νοµοσχέδιο θα επιταχυνθεί κατά
δύο τουλάχιστον χρόνια η έναρξη λειτουργίας του Κτηµατολο-
γίου. Έτσι, οι πολίτες θα έχουν πρόσβαση στις υπηρεσίες που
αναφέραµε. Πρόκειται για πραγµατικά ένα πολύ µεγάλο έργο. 

Επιτρέψτε µου, να ανακαλέσω στη µνήµη σας την έκφραση κο-
ρυφαίου στελέχους της Κεντροαριστεράς που σας το είπα στην
επιτροπή και υιοθετήσατε σήµερα, το υιοθέτησε ο εισηγητής της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το ανέφερε και ο Υπουργός: το µε-
γαλύτερο από τα µεγάλα έργα. Αυτό, λοιπόν, το µεγαλύτερο από
τα µεγάλα έργα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σκο-
πεύει να το ολοκληρώσει και να το ψηφιοποιήσει.

Με τη λειτουργία, λοιπόν, του ψηφιακού Κτηµατολογίου θα γί-
νουµε πρωτοπόροι στην Ευρώπη, θα αποκτήσουµε τεχνογνωσία
την οποία θα µπορούµε να εξάγουµε, όπως έχει γίνει και µε
άλλες διαδικασίες. Σας θυµίζω το σχέδιο «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ», το κλεί-
σιµό του το ραντεβού που τόσο πολύ έχει επικροτηθεί και έχουµε
πάρει τα εύσηµα από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις.
Πρόκειται για ένα έργο το οποίο το επιµελήθηκε και έχει τη
σφραγίδα του Υπουργού Επικρατείας Και Υπουργού Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, του Κυριάκου Πιερρακάκη, που έχω την τιµή και
τη χαρά να είµαι συνεργάτης και να δουλεύουµε µαζί. 

Αποδείχτηκε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
πράξη ότι ο διαµερισµός αρµοδιοτήτων, µε τα κτηµατολογικά
γραφεία να είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και τα υποθηκοφυλακεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης ότι δεν
βγάλαµε αποτελέσµατα. Εµείς, λοιπόν, αλλάξαµε τον τρόπο µε
τον οποίον προσεγγίζουµε το συγκεκριµένο έργο.

Στο Κτηµατολόγιο λοιπόν αναγνωρίσαµε ότι πρέπει να γίνει µια
αλλαγή. Γι’ αυτόν το λόγο, µεταφέρθηκε από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος ολόκληρο στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. Προχωρούµε έναν µετασχηµατισµό του Κτηµατολογίου, του
φορέα, όπου τα τριακόσια ενενήντα υποθηκοφυλακεία της
χώρας θα συγχωνευτούν µαζί µε τα κτηµατολογικά γραφεία και
θα προκύψουν εβδοµήντα πέντε υποκαταστήµατα και δεκαεπτά
κτηµατολογικά γραφεία. Προχωρούµε, υλοποιούµε τη δηµιουρ-
γία ενός νέου φορέα. Έτσι, λοιπόν, µε αυτήν τη φιλοσοφία προ-
χωρούµε. 

Διότι ποια ήταν τα αποτελέσµατα που είχαµε και ποια ήταν η
εικόνα του φορέα µέχρι σήµερα; Από το 1995, όπου πολλοί ανα-
φερθήκατε σήµερα στον πρώτο νόµο για την κτηµατογράφηση,
φτάσαµε, δυστυχώς, να έχουµε ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο
στο 35% περίπου της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Ανοίγω µια παρένθεση εδώ, διότι ακούστηκαν πολλά από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Και σας ζητώ -µπορείτε να το κάνετε,
στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου- να κάνετε µία ερώ-
τηση στο ελληνικό Κτηµατολόγιο, να λάβετε την απάντηση, πού
βρισκόταν η κτηµατογράφηση το 2015 που αναλάβατε εσείς τη
διακυβέρνηση της χώρας και πού την παραδώσατε. Ήταν στο
25% και παραδώσατε στο 33%. Μιλώ για το ολοκληρωµένο Κτη-
µατολόγιο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Γιατί για το ολοκληρωµένο, κύριε Υπουργέ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Μιλώ για τη δική σας χρονική περίοδο διακυβέρνησης. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Για την κτηµατογράφηση να πείτε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Μπορώ επίσης να σας παραπέµψω και στην αιτιολογική έκ-
θεση του νοµοσχεδίου για να διευκρινιστούν. 

Κάντε, λοιπόν, µια ερώτηση, για να µην έρχεστε εδώ και λέτε
ότι εσείς τα κάνατε όλα τέλεια ή ότι υλοποιήσατε το 60% της κτη-
µατογράφησης, ότι από το 35% που είναι σήµερα επίσηµα το πή-
γατε στο 60% και εµείς το κατεβάσαµε 35%, αλλά θα το πάµε σε
δύο χρόνια από τώρα στο 90%. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι ότι αυτή τη

στιγµή έχουµε χρόνια, συσσωρευµένα προβλήµατα στο Κτηµα-
τολόγιο. Είναι µια κοινή διαπίστωση όλων των Ελλήνων πολιτών.

Στα κτηµατολογικά, λοιπόν, γραφεία στοιβάζονται πληθώρα
υποθέσεων, ενώ ταυτόχρονα οι προσφυγές στη δικαιοσύνη αυ-
ξάνονται. Άκουσα εισηγήτρια της ελάσσονος αντιπολίτευσης, η
οποία είπε ότι δίνεται δικάσιµο στο Πρωτοδικείο της Αθήνας για
το 2025. Αυτή η κατάσταση, µε το βουνό των εκκρεµοτήτων, πρέ-
πει να αλλάξει. 

Ποιες, λοιπόν, ήταν οι επιλογές που είχαµε εµείς στο Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης; Η µία επιλογή ήταν η αδράνεια,
η συντήρηση της παρούσας κατάστασης, να µην κάνουµε τίποτα,
αυτό δηλαδή που φάνηκε από τις εισηγήσεις όλων των Βουλευ-
τών της Αντιπολίτευσης. Δεν ακούσαµε µία πρόταση, µια σκέψη.
Για εµάς, λοιπόν, η µία επιλογή ήταν να πάµε στη στασιµότητα
και στην αδράνεια. Η δεύτερη επιλογή ήταν περιστασιακά, ανά-
λογα µε το τι συµβαίνει, να κάνουµε τις παρεµβάσεις µας, κά-
ποιες µικρές παρεµβάσεις, για να λύνουµε τα τρέχοντα ζητή-
µατα. Και όλα αυτά, βέβαια, για να αφήσουµε να είναι διάχυτη
στην ελληνική κοινωνία η εξής σκέψη, ότι το Κτηµατολόγιο έγινε
για να βρουν δουλειά οι τοπογράφοι, οι µελετητές ανάδοχοι να
κάνουν την κτηµατογράφηση, διότι είχαµε 35% µέχρι σήµερα.
Εάν ακολουθήσουµε τη δική σας προσέγγιση, να αφήσουµε τα
πράγµατα όπως ήταν, θέλουµε άλλα πενήντα χρόνια για να φτά-
σουµε το Κτηµατολόγιο στο 100%. Άρα να κάνουν αυτοί την κτη-
µατογράφηση και να τους πληρώνει φυσικά ο Έλληνας φορο-
λογούµενος. Αυτό το σκεπτικό που κυκλοφορεί είναι αδιανόητο
να υιοθετείται από κόµµατα τα οποία κυβέρνησαν τη χώρα και οι
οποίοι θέλουν να έχουν ρόλο στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Η τρίτη επιλογή, την οποία επιλέξαµε µαζί µε τον Υπουργό, τον
Κυριάκο Πιερράκη, ήταν να κάνουµε µια βασική και µεγάλη τοµή.
Ποια ήταν, λοιπόν, η τοµή αυτή, που προσπαθείτε στον πολιτικό
σας λόγο να πείτε ότι εσείς την είχατε υιοθετήσει αυτή την τοµή.
Αναφέρεστε στη µερική περαίωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, για να βοηθήσουµε
και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τους Βουλευτές. 

Έχω τη σχετική διάταξη -θα την καταθέσω στα Πρακτικά στη
συνέχεια- µε την οποία το 2013 νοµοθετήθηκε η µερική περαί-
ωση. Ήρθε στη συνέχεια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ,
όταν ήταν στη διακυβέρνηση της χώρας, και την υιοθέτησε την
µερική περαίωση. Την υιοθέτησε στις συµβάσεις, οι οποίες υπο-
γράφηκαν για την κτηµατογράφηση του κτήµατος 16. Και ερχό-
µαστε εµείς και κάνουµε άλµατα µπροστά και κάνουµε την
περαίωση, εκεί όπου µπορεί πραγµατικά να υιοθετηθεί και να
είναι σωστές οι διαδικασίες. 

Ποιος µας οδήγησε εκεί; Μας οδήγησε η στατιστική. Μας οδή-
γησε η εµπειρία όλων των προηγούµενων χρόνων, διότι µας απέ-
δειξε ότι το 98% των υποθέσεων που πήγαιναν στην
κτηµατογράφηση µπορούσαν άνετα να προχωρήσουν στην εγ-
γραφή των δικαιωµάτων. Το 2% ήταν εκεί που υπήρχαν προβλή-
µατα. 

Μια διευκρίνιση παρακαλώ. Αναφέρθηκε από πολλούς Βου-
λευτές από την Αντιπολίτευση το 55% και το 45%, ότι δεν έχει
γίνει συλλογή δικαιωµάτων. Σας λέω λοιπόν το εξής: Το 55% είναι
η συλλογή των δικαιωµάτων λέτε εσείς. Άρα, εκεί είναι που έχουν
δικαιώµατα. Το υπόλοιπο που λέτε, το 45%, είναι εκεί που δεν
εµφανίστηκαν και δεν δήλωσαν. Άρα, µε αυτό το σκεπτικό το δικό
σας λέτε το εξής: να συνεχίσουµε να αφήνουµε την κτηµατογρά-
φηση εσαεί. Το 98% είναι µέσα σε αυτό το 55% και εκεί είναι και
το υπόλοιπο 2%. Το 45% είναι συλλογή δηλώσεων. Μιλάτε για
άλλα αντικείµενα. Σας παρακαλώ πολύ, δείτε τα και ενηµερω-
θείτε, από αυτούς όµως που δεν έχουν σκοπιµότητα. Να µη σας
χειραγωγούν και σας καθοδηγούν. 

Άρα, η στατιστική ήταν αυτή που µας επέβαλλε να κάνουµε
αυτήν τη µεγάλη τοµή και αυτή τη µεγάλη αλλαγή, την οποία
στατιστική δεν την αµφισβητήσατε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Στην περιφέρεια δεν υπάρχουν ενστάσεις. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Σας προκαλώ και πάλι και σας λέω να ασκήσετε κοινοβου-
λευτικό έλεγχο. Ελάτε και ρωτήστε, τι έχει συµβεί στις προηγού-
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µενες κτηµατογραφήσεις, µε τη µερική περαίωση, µε τις κτηµα-
τογραφικές ενότητες, τα οποία είχατε υιοθετήσει. 

Άρα λοιπόν εµείς βλέπουµε, αναλύουµε τα δεδοµένα έτσι
όπως επιτάσσει η πληροφορική, κάνουµε ανάλυση στο data set
και προχωρούµε στο επόµενο στάδιο. 

Και ποια είναι η δική µας φιλοσοφία; Το είπαµε και στην προ-
ηγούµενη συνεδρίαση, το είπε και ο Υπουργός. Είναι απλού-
στευση, επιτάχυνση, ασφάλεια. Πώς θα πετύχουµε αυτόν τον
στόχο µας; Έχουν περιγράφει τα βήµατα που είναι µέρος του
νοµοσχεδίου, έχει γίνει αυτή η οµαδοποίηση. 

Σας τα λέω λοιπόν πολύ σύντοµα, Βήµα πρώτο: Επιτάχυνση
της κτηµατογράφησης. Προχωρούµε πολύ γρήγορα και περνάµε
στις έγγραφες όσες δηλώσεις δικαιωµάτων είναι ορθές. Οι πο-
λίτες λοιπόν µε αυτόν τον τρόπο θα έχουν πρόσβαση σε όλη την
πληροφορία. 

Δεύτερο βήµα: Οργανώνουµε τριµελείς επιτροπές µέσα στο
Κτηµατολόγιο οι οποίες επιτροπές θα βλέπουν τις αιτήσεις διόρ-
θωσης ή, για να το πω έτσι απλά για να το καταλάβει ο κόσµος,
τις ενστάσεις, τις προσφυγές των πολιτών -δεν ξέρω πώς αλλιώς
να το περιγράψω- όπου θα µπορούν εκεί µέσα στο κτηµατολόγιο
να λύσουν οποιεσδήποτε διαφωνίες ή διαφορετικές προσεγγί-
σεις έχουν. Αυτό γίνεται για να µην χρειάζεται να προσφύγει ο
κόσµος στη δικαιοσύνη. 

Τρίτο βήµα το οποίο κάνουµε: Η υποχρεωτική διαµεσολάβηση
διότι θέλουµε αυτοί που έχουν άλλη προσέγγιση σε σχέση µε τα
δικαιώµατά τους να πάνε σε ειδικούς εµπειρογνώµονες. Ναι, θα
γίνει σώµα ειδικών εµπειρογνωµόνων για το Κτηµατολόγιο.
Υπάρχει εξουσιοδοτική διάταξη µέσα στον νόµο. Να τους πουν
ποια είναι η νοµοθεσία, διότι ξέρετε και εσείς ότι η νοµοθεσία
είναι και τεχνική, και νοµική, και δύσκολη, απαιτεί συνδυασµό
γνώσεων για τα συγκεκριµένα αντικείµενα, να πάνε να τους δώ-
σουν πραγµατικά τι συµβαίνει και µέχρι πού µπορούν να φτάσουν
για να διεκδικήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ, γιατί έχετε πάει στα δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Ποια είναι η πρακτική που ακολουθούνταν µέχρι σήµερα, την
οποία η Αξιωµατική Αντιπολίτευση θέλει να συνεχίσουµε για τους
Έλληνες πολίτες να ισχύει; Για να έχουµε κατάληξη σε µια υπό-
θεση θα έπρεπε να φτάσουµε στον Άρειο Πάγο. Αυτό καταλα-
βαίνετε τι σηµαίνει από χρόνο και από κόστος για τον µέσο
Έλληνα πολίτη. 

Θεσµοθετούµε επίσης τον Κτηµατολογικό Εφέτη, κάτι για το
οποίο µας επιβεβαίωσε η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων. Με
ανακοίνωσή τους πριν από δεκαπέντε ηµέρες επικρότησαν και
ζήτησαν και αυτοί τη συγκεκριµένη διάταξη. Σας λέω το εξής:
Θα γίνονται ειδικά σεµινάρια για τους πρωτοδίκες για το συγκε-
κριµένο αντικείµενο. Την τεχνογνωσία που θα αποκτούν θα µπο-
ρούν να την εκµεταλλευτούν στον επόµενο βαθµό, στον εφέτη. 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντοµα θα τελειώσω. 
Επίσης για να διορθώσουµε τις ανακριβείς πρώτες εγγραφές,

κάνουµε µία σηµαντική ρύθµιση. Ποια είναι η αυτή η σηµαντική
ρύθµιση; Μέχρι τώρα απαιτούνταν η ρητή συµφωνία-δέσµευση
του ελληνικού δηµοσίου. Πλέον δίνουµε τη δυνατότητα εντός
εξήντα ηµερών, εάν δεν απαντήσει το ελληνικό δηµόσιο, να κα-
ταγράφεται το δικαίωµα σε αυτόν που του ανήκει. 

Και κάνουµε και µια άλλη ακόµα µεγάλη παρέµβαση. Δίνουµε
ένα χρονικό περιθώριο ενάµιση χρόνο από τώρα, δίνουµε παρά-
ταση από τώρα µέχρι τις 31 Ιανουαρίου 2022, όσοι έχουν ανα-
κριβείς πρώτες εγγραφές να έρθουν και να τις διορθώσουν. Και
το λέµε τώρα εδώ για να ενηµερωθούν όλοι οι Έλληνες πολίτες
όσοι έχουν προβλήµατα µε το Κτηµατολόγιο. Πόσους αφορά η
συγκεκριµένη διάταξη; Από ένα σύνολο σαράντα εκατοµµυρίων
δικαιωµάτων αφορά σχεδόν τα τριάντα εννέα εκατοµµύρια οκτα-
κόσιες χιλιάδες. Δεν αφορά µόνο εκατόν δεκατέσσερις χιλιάδες
δικαιώµατα όπου έχει γίνει η οριστική εγγραφή το 2018 επί δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Μια λέξη για τον διαπιστευµένο µηχανικό. Όλες οι χώρες
έχουν τον θεσµό του διαπιστευµένο µηχανικού, το θεσµοθετούµε
και εµείς. Θα γίνει µία διόρθωση στο άρθρο 25 για να διευκρινί-

σουµε ότι οι τοπογράφοι τεχνικής εκπαίδευσης, οι οποίοι έχουν
αποφοιτήσει από τα ΤΕΙ -θα υπάρξει στις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις- θα µπορούν να εξασκούν το επάγγελµά τους και δεν θα χά-
σουν ούτε ένα από τα δικαιώµατά τους, όπως έπρατταν µέχρι
σήµερα. Ο διαπιστευµένος µηχανικός είναι ελεγκτής. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Για τον ηλεκτρονικό φάκελο ακινή-
του µίλησε και ο Υπουργός και το ανέλυσαν πάρα πολλοί. Για να
βοηθήσουµε τον φορέα να λύσει τις χιλιάδες υποθέσεις που είναι
σε εκκρεµότητα, προχωρούµε σε προγραµµατικές συµβάσεις µε
το Τεχνικό Επιµελητήριο, για να αντλήσουµε επιστηµονικό εξει-
δικευµένο ανθρώπινο δυναµικό από το Τεχνικό Επιµελητήριο της
χώρας και µε τους δικηγορικούς συλλόγους. 

Σας ενηµερώνω λοιπόν ότι η πρώτη προγραµµατική σύµβαση
έχει υπογραφεί µε τον Δικηγορικό Σύλλογο της Θεσσαλονίκης
και προχωράει τις επόµενες µέρες η υπογραφή προγραµµατικής
σύµβασης µε τον Δικηγορικό Σύλλογο της Αθήνας και τον Δικη-
γορικό Σύλλογο Πειραιά. 

Εµείς πιστεύουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ελληνική
κοινωνία έχει ανάγκη και χρειάζεται ένα πραγµατικά αναπτυξιακό
εργαλείο, το οποίο θα δώσει ώθηση στην κτηµατοµεσιτική αγορά
της χώρας, θα προσελκύσει στη χώρα µας επενδύσεις, θα µας
βοηθήσει να πάµε βήµατα µπροστά στους δείκτες αξιολόγησης
από τους παγκόσµιους οργανισµούς, θα µας βοηθήσει λοιπόν να
πάµε πιο κοντά στην ανάκαµψη και στην ανάπτυξη, που τόσο
πολύ την έχουµε ανάγκη στον τόπο µας. Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός για δύο λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάνουµε δεκτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατέθεσε ο

κύριος Υπουργός, ο κ. Γιώργος Στύλιος, και κάνουµε δεκτή και
βουλευτική τροπολογία των κυρίων Υψηλάντη, Παππά, Κόνσολα
και της κ. Ιατρίδη αναφορικά µε την προσθήκη της «Δωδεκανή-
σου πλην των νησιών που ισχύει ο κτηµατολογικός κανονισµός»
µετά τις λέξεις «των νήσων Κυθήρων, Αντικυθήρων στο δεύτερο
εδάφιο του άρθρου 62 του ν.998/1979». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
Θέλω να θέσω ένα ερώτηµα στον κ. Πιερρακάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε τον λόγο,
κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πιερρακάκη, γνωρίζετε σε
ποιον νόµο αναφέρεται αυτή η τροπολογία; Ο ν.998 δεν είναι
στην αρµοδιότητά σας. Αυτή τη στιγµή εσείς έρχεστε να απο-
δεχθείτε τροπολογία στον βασικό δασικό νόµο ενώ είστε Υπουρ-
γός Ψηφιακής Διακυβέρνησης; Συγγνώµη, αλλά έχει γίνει
κατανοητό τι ακριβώς συζητάµε αυτήν τη στιγµή; 

Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας ήταν εδώ. Δεν είναι
στην αρµοδιότητα του Υπουργείου σας. Αφορά τον δασικό νόµο,
τον ν.998 και µάλιστα έχει να κάνει µε το τεκµήριο κυριότητας του
δηµοσίου. Αυτό αποτελεί και διαδικαστικά ένα θέµα. Δεν το
έχουµε συζητήσει ούτε µε τους συναδέλφους. Δεν ξέρω αν το
έχετε κατανοήσει ακριβώς τι γίνεται. Και εµείς  αιφνιδιαζόµαστε
µε αυτή τη διαδικασία γι’ αυτό και πήρα τον λόγο. Νοµίζω ότι είναι
σοβαρό ζήτηµα που δεν πρέπει να περάσει έτσι. Δεν ξέρω και αν
µπήκε στην κοινοβουλευτική συζήτηση. Αφορά το τεκµήριο κυριό-
τητας που συζητάγαµε την προηγούµενη εβδοµάδα σε άλλο νο-
µοσχέδιο για τη δασική νοµοθεσία. Θα πρέπει να το συζητήσουµε. 

Δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε. Το βάζω ως ερώτηµα, κύριε Πιερ-
ρακάκη. Υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να λυθεί και είναι
σοβαρό. Θα επικοινωνήσετε και µε το Προεδρείο της Βουλής για
τα επί της διαδικασίας και της αρµοδιότητάς σας.

Από εκεί και µετά εγώ θα ήθελα την τρίτη τοποθέτησή µου ως
κοινοβουλευτικός µετά.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω στον κ.
Φάµελλο. 

Έχουµε τη σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου Υπουργού και η ενη-
µέρωση που έχουµε είναι ότι µόνο εµείς µπορούµε να το αποδε-
χτούµε, επειδή είναι το δικό µας νοµοσχέδιο. Είναι βουλευτική
τροπολογία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν το είπε. Ήταν εδώ ο κύριος
Υπουργός. Περνάτε αλλαγή κυριότητας του δηµοσίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τοποθετηθήκατε.
Παρακαλώ µην διακόπτετε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο κ. Γιάννης Ανδριανός και µετά ο κ. Καλαµατια-
νός.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σε οριστική και ανεπιστρεπτί φάση ολοκλή-
ρωσης εισέρχεται µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου µια
µεγάλη εκκρεµότητα που ταλανίζει επί δεκαετίες την κρατική µη-
χανή, τους πολίτες και τους συναφείς επαγγελµατικούς κλάδους.

Το ελληνικό Κτηµατολόγιο ψηφιοποιείται και µε ένα κλικ γίνε-
ται προσβάσιµο από τον υπολογιστή του σπιτιού και του γρα-
φείου µας. Ένας φορέας που διαχρονικά εγκλώβιζε τους πολίτες
σε ένα λαβύρινθο γραφειοκρατίας πλέον µετατρέπεται σε ανα-
πτυξιακό εργαλείο, σε παράγοντα προσέλκυσης επενδύσεων φι-
λικό προς τον πολίτη και χρηστικό προς όλους τους
εµπλεκόµενους επαγγελµατίες. Η απλοποίηση και ψηφιοποίηση
των διαδικασιών που θα προσφέρει το ελληνικό Κτηµατολόγιο
στους πολίτες, καθώς επίσης και η αναδιοργάνωση του φορέα,
ώστε να παρέχει καλύτερης ποιότητας υπηρεσίες, θα επιταχύνει
άµεσα την κτηµατογράφηση στις εκκρεµείς περιοχές. 

Είναι σαφές ότι µε τις µεταρρυθµίσεις που επιφέρει το παρόν
νοµοσχέδιο στη λειτουργία Κτηµατολογίου ο πολίτης θα µπορεί
να έχει πρόσβαση σε οποιαδήποτε κτηµατολογική πληροφορία
απλώς και µόνο µε τους κωδικούς TAXIS. Αρκεί κανείς να σκεφτεί
και ειδικά εν µέσω της πανδηµίας πόσο δύσκολη έως ανέφικτη
πολλές φορές ήταν η επιτόπια έρευνα στα βιβλία των κτηµατο-
λογίων αλλά ακόµα και η έλλειψη ενός απλού πιστοποιητικού.
Πλέον γρήγορα, οικονοµικά και αποτελεσµατικά η καταχώρηση
πράξεων και η λήψη πιστοποιητικών θα πραγµατοποιείται µέσα
από τις αναβαθµισµένες ηλεκτρονικές εφαρµογές και υπηρεσίες
του Κτηµατολογίου. 

Για να αντιληφθεί κανείς τη σπουδαιότητα που εισάγουν ρυθ-
µίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου στην επίλυση χρόνιων παθο-
γενειών στο ελληνικό Κτηµατολόγιο, δεν έχει παρά να επισκεφθεί
ένα από τα πολλά υποστελεχωµένα κτηµατολογικά γραφεία και
υποθηκοφυλακεία ανά την επικράτεια. Μεταξύ αυτών, και το Κτη-
µατολογικό Γραφείο Κατερίνης, για το οποίο σε συνεχή συνερ-
γασία µε τον Δικηγορικό Σύλλογο Κατερίνης καταβάλαµε
επιµόνως προσπάθειες για την βελτίωση της λειτουργίας του,
αφού υπολείπεται κατά πολύ του προσωπικού που απαιτείται, για
να διεκπεραιωθεί όλος αυτός ο ογκώδης φόρτος εργασιών. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, ενώ µέχρι σήµερα αναρίθµητες
πράξεις παραµένουν αµετάγραφες, ενώ για µια απλή µεταγραφή
πρέπει να περιµένει κανείς έως και δύο χρόνια, πλέον το περι-
βάλλον αλλάζει οριστικά προς όφελος όλων. Οι πολίτες και οι
επαγγελµατίες, δικηγόροι, µηχανικοί, συµβολαιογράφοι και δι-
καστικοί επιµελητές θα έχουν πρόσβαση δωρεάν και εξ αποστά-
σεως στις ηλεκτρονικές υπηρεσίες του Κτηµατολογίου, δηλαδή
στη δυνατότητα εξ αποστάσεως λήψης πιστοποιητικών -όπως,
για παράδειγµα, κτηµατολογικά φύλλα και διαγράµµατα, πιστο-
ποιητικά βαρών και άλλα-  αλλά και στη δυνατότητα υποβολής
αιτήσεων για καταχώρηση πράξεων, όπως συµβολαίων, αγωγών,
δικαστικών αποφάσεων κ.λπ..

Μία ακόµη τοµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που εισάγει το
παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί και ο ηλεκτρονικός φάκελος µετα-
βίβασης ακινήτων. Αποτελεί κοινό µυστικό ότι η αγοραπωλησία

ενός ακινήτου µόνο εµπόδια και προσκόµµατα προκαλεί στους
ενδιαφερόµενους, µε αποτέλεσµα να αποτελεί τροχοπέδη για
επενδυτικές ευκαιρίες. Η διαδικασία συγκέντρωσης δεκαεπτά
διαφορετικών πιστοποιητικών από διαφορετικές δηµόσιες υπη-
ρεσίες από µόνη της φαντάζει ένα δυσθεώρητο βουνό, που θα
χρειαστούν µέρες, για να ανέβει ο δυνητικός πωλητής. 

Από το Σεπτέµβριο, λοιπόν, διάφορα δικαιολογητικά, πιστοποι-
ητικά και έγγραφα, που απαιτούνται σήµερα για µια µεταβίβαση
ακινήτων από όλους τους εµπλεκόµενους φορείς θα συγκεντρώ-
νονται ηλεκτρονικά και θα καταχωρούνται στο φάκελο του ακι-
νήτου που πρόκειται να µεταβιβαστεί. Η ηλεκτρονική συλλογή
των εγγράφων και πιστοποιητικών θα γίνεται από τον συµβολαι-
ογράφο, τον οποίο θα εξουσιοδοτούν οι συµβαλλόµενοι. Βελτιώ-
νουµε το επενδυτικό κλίµα, µειώνουµε την περιττή γραφειοκρα-
τία και ταυτόχρονα αναβαθµίζουµε και τις παρεχόµενες υπηρε-
σίες του δηµοσίου. 

Για να αντιληφθεί κανείς το µέγεθος της µεταρρύθµισης που
εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο, αξίζει να αναφερθούµε σε ένα από
τα στατιστικά που αφορούν την αγορά των ακινήτων πριν από
την πανδηµία. Το 2019, για να ολοκληρωθούν εκατόν σαράντα
δύο χιλιάδες µεταβιβάσεις ακινήτων, απαιτήθηκαν πάνω από
τριακόσιες χιλιάδες επισκέψεις στις εφορίες µόνο όλης της
χώρας. Αν προσθέσουµε σε αυτούς τους αριθµούς και τις επι-
σκέψεις σε πολλές άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, ας αναλογι-
στούµε το ναρκοθετηµένο περιβάλλον στο οποίο καλείται ένας
επενδυτής να εισφέρει τα κεφάλαιά του. Αντί αυτών, λοιπόν, τον
Σεπτέµβριο, µε µόλις εννιά ψηφιακά βήµατα, η αγοραπωλησία
ενός ακινήτου θα έχει ολοκληρωθεί επιτυχώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προκλήσεις της ψηφιακής
εποχής είναι πολλές και η χώρα µας πλέον απαντά σε αυτές όχι
απλώς µε αποτελεσµατικότητα, αλλά συχνά µε καινοτοµία και
τόλµη. Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης υλοποιεί ένα µε-
γαλόπνοο µετασχηµατισµό της κρατικής µηχανής που δεν θυµί-
ζει σχεδόν σε τίποτα το δηµόσιο, όπως το παραλάβαµε πριν από
δύο χρόνια. Θα συνεχίσουµε µε την ίδια µεταρρυθµιστική ορµή
και προσήλωση στο όραµα για ένα επιτελικό, ευέλικτο και σύγ-
χρονο κράτος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε συνάδελφε, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο και αµέσως µετά να ετοιµάζεται ο κ. Διονύσης Καλαµατια-
νός από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, το νοµοσχέδιο

που συζητούµε σήµερα, αποτελεί ακόµα µια χειροπιαστή από-
δειξη της βούλησης και της αποτελεσµατικότητας της Κυβέρνη-
σης, σε ό,τι αφορά την απλοποίηση των διαδικασιών, την
αντιµετώπιση της γραφειοκρατίας, τη βελτίωση της ποιότητας
και του εύρους των υπηρεσιών που παρέχουν οι φορείς του δη-
µοσίου. Έχει µάλιστα ξεχωριστή συνολική και ουσιαστική σηµα-
σία ότι το βασικό αντικείµενο του συζητούµενου νοµοσχεδίου
είναι το Εθνικό Κτηµατολόγιο, ένα εργαλείο απολύτως απαραί-
τητο για τη σύγχρονη κατοχύρωση του δικαιώµατος της ιδιοκτη-
σίας και την πολύπλευρη ανάπτυξη της χώρας και, παράλληλα,
µια διαδικαστική Οδύσσεια µε πολλές καθυστερήσεις και συχνά
γραφειοκρατικές περιπέτειες για τους ιδιοκτήτες. 

Είναι γι’ αυτό ιδιαίτερα σηµαντικό το γεγονός ότι η Κυβέρνηση
µε συγκριµένα και στοχευµένα µέτρα επιδιώκει την επιτάχυνση
της έναρξης λειτουργίας του Κτηµατολογίου στις περιοχές όπου
εκκρεµεί η ολοκλήρωση της λειτουργίας κτηµατογράφησης,
όπως περιοχές και της Αργολίδας, αλλά και την ουσιαστική επι-
τάχυνση και διευκόλυνση της διαδικασίας τόσο για την µεγάλη
πλειονότητα των περιπτώσεων, όπου δεν υπάρχουν ενστάσεις,
όσο και για την ταχεία και δίκαιη επίλυση των διαφορών. Δεν
είναι άλλωστε τυχαίο το γεγονός ότι η εκκρεµότητα της ολοκλή-
ρωσης του Κτηµατολογίου, αλλά και η καθυστέρηση της απονο-
µής δικαιοσύνης και της τελεσίδικης επίλυσης διαφορών
αποτελούν κατά τον δείκτη επιχειρηµατικότητας της Παγκόσµιας
Τράπεζας τα βασικά πεδία που υπονοµεύουν την ανταγωνιστικό-
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τητα της ελληνικής οικονοµίας, αλλά και την ελκυστικότητα της
εγχώριας για τους εγχώριους και ξένους επενδυτές που βεβαίως
βλέποντας αυτό αυτά τα προβλήµατα δεν έρχονται να επενδύσουν
τα χρήµατά τους. Και αυτό πρέπει κάθε φορά να το τονίζουµε. Δη-
λαδή, το πρόβληµα της ανταγωνιστικότητας της Ελλάδας έγκειται
κυρίως στη σαφήνεια και τη βεβαιότητα σε ό,τι αφορά την χρήση
της γης και την ταχύτητα απονοµής δικαιοσύνης. 

Αυτά τα ελλείµµατα η σηµερινή Κυβέρνηση µε συνέπεια, τα-
χύτητα και αποτελεσµατικότητα τα καλύπτει δηµιουργώντας
µέρα µε τη µέρα τις προϋποθέσεις µιας δυναµικής και βιώσιµης
ανάπτυξης. 

Χαρακτηριστικό άλλωστε παράδειγµα της σηµασίας του Κτη-
µατολογίου είναι το ζήτηµα που αφορά στην Αργολίδα, τη µετα-
γραφή της πράξης εφαρµογής της επέκτασης του σχεδίου
πόλης του Άργους στο νότιο τµήµα της πόλης στην ηλεκτρονική
βάση του Εθνικού Κτηµατολογίου, ένα σηµαντικό έργο το οποίο
είναι απαραίτητο για την ανάπτυξη του Άργους και ειδικά του νό-
τιου τµήµατος της πόλης. Προκειµένου να αποδοθούν οι τελικές
ιδιοκτησίες στους πολίτες του Άργους και να µπορούν στο εξής
να συντάσσουν δικαιοπραξίες, όπως συµβόλαια και προσηµει-
ώσεις, αλλά και να εκδίδουν οικοδοµικές άδειες για τις περιου-
σίες τους χρειάζεται εποµένως να ολοκληρωθεί άµεσα, γρήγορα
η σχετική διαδικασία. Και εδώ θέλω να τονίσω και να ευχαρι-
στήσω για το ενδιαφέρον και τον Υπουργό κ. Πιερρακάκη και τον
Γιώργο τον Στύλιο γιατί είχαµε συνάντηση στο Υπουργείο για το
συγκεκριµένο θέµα, για να δώσουν ώθηση στην ολοκλήρωση των
διαδικασιών ώστε να ολοκληρωθεί αυτό το έργο και βεβαίως σε
συνεργασία µε τον διευθύνοντα σύµβουλο του Κτηµατολογίου,
τον Στέφανο Κοτσώλη.

Συνεπώς, κάθε πρωτοβουλία για τη βελτίωση και την επιτά-
χυνση των διαδικασιών της έναρξης της διόρθωσης των στοι-
χείων και της επίλυσης των διαφορών, για την καλύτερη
πρόσβαση στις ηλεκτρονικές υπηρεσίες του Κτηµατολογίου από
πολίτες και επαγγελµατίες, για την ενθάρρυνση της διαµεσολά-
βησης που εξοικονοµεί χρόνο και χρήµα τόσο για τους ιδιώτες
όσο και για το κράτος, για τον ηλεκτρονικό φάκελο µεταβίβασης
που θα διευκολύνει ουσιαστικά τη διαδικασία µεταβίβασης ακι-
νήτων αλλά και τη διασφάλιση της επάρκειας του Κτηµατολογίου
σε ανθρώπινους, υλικούς και άυλους πόρους, αποτελεί µια βαθιά
και ουσιαστική µεταρρύθµιση µε ξεκάθαρο θετικό πρόσηµο, θε-
τικό αποτέλεσµα. 

Όπως επίσης απτή απόδειξη της βούλησης και της αποτελε-
σµατικότητας της στρατηγικής της Κυβέρνησης για την ψηφιακή
µετάβαση είναι οι νέες ψηφιακές υπηρεσίες που περιλαµβάνον-
ται στο παρόν νοµοσχέδιο και εµπλουτίζουν την φαρέτρα του
gov.gr απλοποιώντας ουσιαστικά την καθηµερινότητα πολιτών
και επιχειρήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συµβολισµός του Κτηµατολο-
γίου είναι έντονος. Πρόκειται για πολλές Ελληνίδες και πολλούς
Έλληνες, τους οποίους αφορά. Μια γραφειοκρατική διαδικασία,
που όµως αποδεχόµαστε µε προθυµία, παρά την ταλαιπωρία,
γιατί πιστεύουµε ότι αφ’ ενός είναι µια απολύτως αναγκαία κα-
τοχύρωση των ιδιοκτησιών και αφ’ ετέρου πρόκειται για µια εφά-
παξ διαδικασία της οποίας τα θετικά αποτελέσµατα θα
απολαµβάνουµε στο εξής ως δεδοµένα. Γι’ αυτό ακριβώς η πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης να βελτιώσει αυτή τη διαδικασία απλο-
ποιώντας την και επιταχύνοντάς την, αλλά και να εµπλουτίσει
ουσιαστικά τις υπηρεσίες της για τους πολίτες υπογραµµίζει το
σηµαντικότερο ίσως χαρακτηριστικό της συνολικής στρατηγικής
για την ψηφιακή µετάβαση, ότι τα αποτελέσµατα αυτών των επι-
µέρους δράσεων που εντάσσονται σε αυτόν τον ευρύτερο και
περιεκτικό στρατηγικό σχεδιασµό θα είναι µόνιµα, ότι το ψηφιακό
κράτος που οικοδοµεί µε συνέπεια η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη σηµατοδοτεί µια αλλαγή
παραδείγµατος για την αποτελεσµατικότητα της κρατικής µηχα-
νής, για την απελευθέρωση των δηµιουργικών δυνάµεων της κοι-
νωνίας µας, για την καθηµερινότητα του πολίτη, για την
αναβάθµιση των υπηρεσιών τις οποίες απαιτούν, δικαιούνται και
αξίζουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες στην παιδεία, την υγεία, την
ασφάλεια, την κοινωνική αρωγή, σε κάθε πεδίο της δηµόσιας
δράσης.

Μέρα µε τη µέρα η Ελλάδα αλλάζει προς το καλύτερο. Μέρα
µε τη µέρα το κράτος από αυτοαναφορικός δυνάστης του πολίτη
γίνεται αρωγός και συµπαραστάτης του. Είναι σηµαντικές και οι
τροπολογίες που κατατέθηκαν και παρουσιάστηκαν από τους
Υπουργούς και από το Υπουργείο Οικονοµικών για τις νέες ρυθ-
µίσεις για τις οφειλές βεβαίως, οφειλές που δηµιουργήθηκαν
µέσα στην πανδηµία και για τις ασφαλιστικές εισφορές, αλλά και
από το Υπουργείο Εσωτερικών για το προσωπικό καθαριότητας
των σχολικών µονάδων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε υπευθυνότητα και σο-
βαρότητα προχωράει στο αύριο και είµαστε όλοι υποχρεωµένοι
να βάλουµε πλάτη σ’ αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Ανδριανέ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ
και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Αυλωνίτης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Από το πρωί σήµερα παρακολουθώ τους Υπουργούς και τους
Υφυπουργούς που έρχονται εδώ και εντείνεται η πεποίθησή µου
ότι δεν έχουν καµµία επαφή µε τον κόσµο, µε τους πολίτες, δεν
έχουν καµµία σύνδεση µε τις ανάγκες και τις αγωνίες τους. Αλή-
θεια, πιστεύετε ότι οι πολίτες νιώθουν ικανοποίηση µε την κοροϊ-
δία που κάνατε µε τον κατώτατο µισθό, όταν προεκλογικά λέγατε
και δεσµευόσασταν ότι θα δίνατε 2% αύξηση στον κατώτατο
µισθό για κάθε µονάδα ανάπτυξης; Φέτος και του χρόνου, για το
2021 και το 2022, πιστεύετε ότι θα έχουµε 3% και 4% ανάπτυξη.
Είναι αυτή η αύξηση στον κατώτατο µισθό; Σε καµµία περίπτωση.
Τους δίνετε ένα κουλούρι, 50 λεπτά την ηµέρα ή ένα µπουκαλάκι
νερό. Εσείς όµως το υπολογίζετε και λέτε ότι θα έχουµε ανά-
πτυξη. Έτσι δεν λέτε; Πού είναι η αύξηση; Και µάλιστα όχι για
φέτος, για του χρόνου και αν, και θα δούµε. 

Πιστεύετε ότι είναι χαρούµενοι οι δανειολήπτες και οι οφειλέ-
τες µε τον νέο πτωχευτικό νόµο που θα τους οδηγήσει σε απώ-
λεια όλης της περιουσίας τους, ακόµα και της πρώτης κατοικίας;

Πιστεύετε ότι είναι χαρούµενοι οι µικροµεσαίοι που βλέπουν
τα δισεκατοµµύρια να περνάνε και αυτοί δεν έχουν πάρει καµµία
ενίσχυση και αν δεν έχουν κλείσει θα κλείσουν σύντοµα, θα βά-
λουν λουκέτο στην επιχείρησή τους;

Πιστεύετε ότι είναι χαρούµενοι οι εργαζόµενοι που δουλεύουν
δύο ώρες παραπάνω και δεν έχουν καµµία προστασία -τη µει-
ώσατε και αυτή- από την απόλυση και δουλεύουν για φτηνές υπε-
ρωρίες;

Πιστεύετε ότι είναι χαρούµενα είκοσι χιλιάδες και παραπάνω
παιδιά που µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής µένουν εκτός των
δηµοσίων πανεπιστηµίων µε τη νοµοθέτηση που κάνατε;

Πιστεύετε ότι το κλείσιµο πανεπιστηµιακών τµηµάτων δηµιουρ-
γεί ευφορία και χαρά στους κατοίκους των περιοχών που βλέ-
πουν να φεύγουν από τον ακαδηµαϊκό χάρτη;

Πιστεύετε ότι οι πολίτες είναι χαρούµενοι που ο Πρωθυπουρ-
γός ανακοίνωσε το κλείσιµο νοσηλευτικών µονάδων πριν καν τε-
λειώσει η πανδηµία;

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Το Κτηµατολόγιο πραγµα-
τικά είναι ένας θεσµός κρίσιµος, ένας θεσµός ιδιαίτερης σηµα-
σίας, αφ’ ενός γιατί διασφαλίζει τη δηµοσιότητα των εµπραγµά-
των και των άλλων εγγραπτέων δικαιωµάτων, αφ’ ετέρου όµως
γιατί αποτελεί ένα ουσιώδες εργαλείο άσκησης αναπτυξιακών
πολιτικών. Είναι απαραίτητο; Βεβαίως είναι. Πρέπει να ολοκλη-
ρωθεί; Βεβαίως πρέπει να ολοκληρωθεί, γι’ αυτό και η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4512/2018 αναβάθµισε και θωράκισε
το Κτηµατολόγιο, δηµιούργησε το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Εθνικό Κτηµατολόγιο» και το ενσωµά-
τωσε στο νέο σύστηµα υποθηκοφυλακείων. Και τα αποτελέσµατα
ήταν θετικά. Η κτηµατογράφηση από 25% πήγε στο 60%. 

Όµως εσείς µε το νοµοσχέδιο αυτό απαξιώνετε τη σηµαντικό-
τητα της διαδικασίας της κτηµατογράφησης για ασφαλείς πρώ-
τες κτηµατολογικές εγγραφές και βάζετε ουσιαστικά σε κίνδυνο
τη λειτουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου. Διακινδυνεύετε την
αξιοπιστία του και τις συνέπειες που θα έχει στις συναλλαγές και
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στην ασφάλεια δικαίου. Δεν θεραπεύετε καµµία από τις υπάρχου-
σες και γνωστές παθογένειες. Αντίθετα, επιχειρείτε την περαιτέρω
σύντµηση της διαδικασίας της κτηµατογράφησης. Επιχειρείτε την
περαίωσή της ήδη από το στάδιο της ανάρτησης των κτηµατολο-
γικών στοιχείων, πινάκων και διαγραµµάτων αµέσως µετά τη συλ-
λογή και επεξεργασία των δηλώσεων κτηµατογράφησης και της
κατάρτισης των κτηµατολογικών διαγραµµάτων. Το κάνετε αυτό
χωρίς κανέναν έλεγχο της ποιότητας και της ορθότητας των κτη-
µατολογικών στοιχείων. Αδιαφορείτε για το πώς θα λειτουργήσει
το Εθνικό Κτηµατολόγιο χωρίς να ολοκληρωθεί ο έλεγχος της ορ-
θότητας αυτών των στοιχείων.

Αδιαφορείτε παράλληλα για τις συνέπειες που θα έχει αυτό
στη δηµοσιότητα των εµπραγµάτων δικαιωµάτων και των άλλων
εγγραπτέων δικαιωµάτων και συνολικά για την ασφάλεια των συ-
ναλλαγών. Γι’ αυτό µιλάµε αυτή τη στιγµή. Στο µεγαλύτερο πο-
σοστό της χώρας εκκρεµεί η κτηµατογράφηση τόσο εδαφικά
όσο και σε αριθµούς δικαιωµάτων. Αυτό που χρειάζεται να γίνει
είναι να στοχεύσετε στη µεγαλύτερη συµµετοχή των ιδιοκτητών,
να συµπληρωθούν τα κενά στην κτηµατογράφηση. Πρέπει να
προασπίσετε την αξιοπιστία του Κτηµατολογίου, η οποία στηρί-
ζεται στη δηµοσιοποίησή του. Πρέπει να δώσετε παράταση για
τη διόρθωση σφαλµάτων, ώστε να επανέλθει η αναγκαία ολοκλή-
ρωσή του. Πρέπει να ενταθεί οπωσδήποτε η προσπάθεια τώρα,
λίγο πριν το τέλος και όχι να εγκαταλειφθεί. Αντί όλων αυτών
εσείς αποφασίζετε να το αφήσετε ηµιτελές. 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ. Είπατε ότι το 98%των ακινήτων
δεν µπορεί και δεν πρέπει να καθυστερούν το υπόλοιπο 2% που
παρουσιάζει κάποιο θέµα. Αυτό όµως είναι µια λανθασµένη προ-
σέγγιση. Οι ενστάσεις και αντιρρήσεις στις αµιγώς αστικές πε-
ριοχές ήταν πάνω από 5%. Στις ηµιαστικές και αγροτικές πάνω
από 15%. Αυτό συµβαίνει διότι στις χωρικές αντιρρήσεις επηρε-
άζονται πάνω από ένα όµορα ακίνητα. Έχετε αντιληφθεί ότι από
το 30% των ιδιοκτητών που δεν έχει προσέλθει µέχρι τώρα λόγω
των δασικών χαρτών που δεν έχουν ολοκληρωθεί, αναµένουµε
τη δήλωση της Διεύθυνσης Δασών, λόγω της εκδίκασης αιτή-
σεων αντίρρησης, λόγω της υποβολής κάποιων νέων δηλώσεων
ιδιοκτησίας, στο µέλλον είναι πολύ πιθανό να θιγούν δικαιώµατα
που σήµερα θεωρούνται έγκυρα; Έχετε σκεφτεί ότι λόγω της
απειλούµενη καθυστέρησης στην εξέλιξη των αντιρρήσεων στα
κτηµατολογικά φύλλα ιδιοκτήτες καθ’ όλα νόµιµοι, µε σαφές, µε
εντοπισµένο, µε τεκµηριωµένο δικαίωµα µπορούν να βρεθούν σε
οµηρία από κακόβουλους όµορους ιδιοκτήτες; 

Από την άλλη, βέβαια, οι αγοραπωλησίες θα εξακολουθούν να
γίνονται όπως σήµερα. Θα χρειάζονται δικηγόροι, θα χρειάζονται
µηχανικοί για να θεωρούνται έγκυρα δικαιώµατα που θεωρούνται
έγκυρα µε τη σφραγίδα της πολιτείας. Αυτό θα συµβαίνει διότι
θα υπάρχει αβεβαιότητα, καθώς εκκρεµότητες και αντίθετες
απόψεις µπορούν να επιφέρουν σηµαντικές µεταβολές. Δεν
µπορώ να µην επισηµάνω ότι η Κυβέρνηση τώρα βιάζεται και επι-
σπεύδει κατά δύο χρόνια το πρόγραµµα, όταν άφησε έναν χρόνο
προηγουµένως να περάσει άπρακτος. Αργοπορήσατε να φέρετε
για ψήφιση το περίφηµο άρθρο για την αντιµετώπιση των ενστά-
σεων και αφήσατε ανεκδίκαστες δεκάδες χιλιάδες ενστάσεις από
τις επιτροπές. Τώρα βέβαια βιάζεστε και επισπεύδετε. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω ότι µε το νοµοσχέ-
διο αυτό δεν κάνετε καµµία µεγάλη µεταρρύθµιση. Αυτό που κά-
νετε ουσιαστικά είναι να κουκουλώσετε ένα πρόβληµα και να
θέσετε σε κίνδυνο εκατοµµύρια εµπραγµάτων δικαιωµάτων. Δεν
ενισχύετε την ασφάλεια των συναλλαγών και ουσιαστικά πλήτ-
τετε την αναπτυξιακή πορεία της χώρας. Μήπως τελικά δεν θέ-
λετε να λειτουργήσει σωστά το Κτηµατολόγιο; Μήπως θέλετε να
υπάρχουν γκρίζες ζώνες; Αυτό όµως γνωρίζετε ότι δεν ταιριάζει
σε ένα ευρωπαϊκό κράτος δικαίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Δεν είναι εδώ,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Θεοπίστη

Πέρκα θα µιλήσει στο τέλος. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντινίδης Ευστάθιος από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, «θα είναι σαν να έχουµε Κτηµατολόγιο,
αλλά δεν θα έχουµε» προφήτευσε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ προ-
σπαθώντας να εξηγήσει την επί της αρχής ακόµα απόρριψη από
το κόµµα του ενός νοµοσχεδίου που ξεκάθαρα δίνει λύσεις σε
προβλήµατα και κάνει καλύτερη τη ζωή των πολιτών. 

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ανακάλυψε τον τροχό
ο επισπεύδων Υπουργός µε τη συζητούµενη νοµοθετική πρωτο-
βουλία, απλά αφαιρεί τα εµπόδια από µπροστά του και τον αφή-
νει να κυλήσει. Και ναι, ο συλλογισµός είναι τόσο απλός ώστε να
διερωτάται κανείς πώς δεν το είχαµε σκεφτεί από την αρχή. Ποιο
είναι το πρόβληµα; Ότι σήµερα η διαδικασία κτηµατογράφησης
προϋποθέτει πολλά και χρονοβόρα στάδια και την εκκαθάριση
όλων των διαφιλονικούµενων ιδιοκτησιών ή δικαιωµάτων προκει-
µένου να εκδοθεί η διαπιστωτική πράξη περαίωσης και να γίνουν
οι εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία. 

Ποια είναι η ιδέα; Ότι δεν µπορεί το 2%, έστω το 10% κατά την
Αντιπολίτευση, των αµφισβητούµενων δικαιωµάτων να κωλυσιερ-
γεί τη διαδικασία για το υπόλοιπο 98%, έστω για το 90% των ακι-
νήτων µιας περιοχής που δεν έχουν καµµία εκκρεµότητα. Το
γεγονός αυτό προκαλεί µεγάλες καθυστερήσεις και κόστη στους
πολίτες και αποτελεί αναπτυξιακό εµπόδιο για τη χώρα. 

Ποια είναι η προτεινόµενη λύση; Μετά την υποβολή των εγ-
γραπτέων δικαιωµάτων και την ανάρτηση να ακολουθούν οι αι-
τήσεις διόρθωσης, να εξετάζονται τα πρόδηλα και µη σφάλµατα,
να αναµορφώνονται βάσει αυτών οι κτηµατολογικοί πίνακες και
τα διαγράµµατα, ενώ σε όσες περιπτώσεις εξακολουθεί να υπάρ-
χει αµφισβήτηση η διαφορά να διαβιβάζεται στις επιτροπές επί-
λυσης χωρίς όµως αυτό να κωλύει την περαίωση της κτηµατο-
γράφησης. 

Ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Η επιτάχυνση και η απλοποίηση
των διαδικασιών. Έτσι, ενδιαφερόµενοι πολίτες και επαγγελµα-
τίες, δικηγόροι, µηχανικοί θα έχουν άµεση και δωρεάν πρόσβαση
στις ηλεκτρονικές υπηρεσίες του Κτηµατολογίου, δηλαδή στην
εξ αποστάσεως λήψη πιστοποιητικών και την υποβολή αιτήσεων
για την καταχώρηση πράξεων. Εξάλλου, µε τη σηµείωση όλων
των εκκρεµών αµφισβητήσεων στα κτηµατολογικά φύλλα, κάθε
ενδιαφερόµενος θα είναι σε θέση να γνωρίζει αν ένα ακίνητο
διεκδικείται και πόσο βάσιµη είναι η σχετική αµφισβήτηση. 

Ποιες άλλες διευκολύνσεις προβλέπονται στο σχέδιο νόµου;
Πρώτα απ’ όλα, η παράταση κατά ένα έτος στην προθεσµία για
τη διόρθωση ανακριβών πρώτων εγγραφών. Πρόκειται για απο-
λύτως αναγκαία ρύθµιση, ώστε οι πολίτες να διορθώσουν τυχόν
σφάλµατα, εν όψει µάλιστα των σοβαρότατων συνεπειών του
νόµου. Η δυνατότητα διόρθωσης σφαλµάτων µε τη διαδικασία
της διαµεσολάβησης. Ο θεσµός του κτηµατολογικού εφέτη και
η περαιτέρω επιµόρφωση των κτηµατολογικών δικαστών. 

Η αντιστροφή του βάρους των αντιρρήσεων στη διόρθωση
πρόδηλων σφαλµάτων σε δικαιώµατα αγνώστου ιδιοκτήτη στο
δηµόσιο και µάλιστα σε σφιχτή προθεσµία εξήντα ηµερών από
την επίδοση της σχετικής αίτησης. Μετά την παρέλευση της προ-
θεσµίας, υπό τις προϋποθέσεις του νόµου, η συναίνεση του δη-
µοσίου θα τεκµαίρεται και ο προϊστάµενος του κτηµατολογικού
γραφείου θα πρέπει να προβαίνει στη διόρθωση. Η εξέλιξη αυτή
ενισχύει την ευθύνη του κράτους απέναντι στον πολίτη και θα
αποτρέψει πολλές προσφυγές στη δικαιοσύνη. 

Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι εισαγόµενες
ρυθµίσεις αποτελούν το απόσταγµα της εµπειρίας από τις δυσ-
λειτουργίες του συστήµατος κτηµατογράφησης, τις οποίες αν-
τιµετωπίζουν χρηστικά και αποτελεσµατικά και θα φέρουν πιο
γρήγορα και πιο κοντά στον πολίτη τους καρπούς αυτού του τε-
ράστιου έργου που ονοµάζεται ελληνικό Κτηµατολόγιο. 

Πάµε τώρα στην άλλη καινοτοµία, στον ηλεκτρονικό φάκελο
ακινήτου, ένα εργαλείο που θα επιτρέπει να γίνεται η µεταβίβαση
ενός ακινήτου απλά και γρήγορα από το συµβολαιογραφείο
χωρίς να αναγκάζονται οι συµβαλλόµενοι σε µετακινήσεις και
αναζητήσεις πιστοποιητικών. Μέσω της διαλειτουργικότητας των
µητρώων του δηµοσίου δεκαεπτά πιστοποιητικά θα χορηγούνται
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ηλεκτρονικά, γεγονός που θα διευκολύνει και θα επιταχύνει σε
µεγάλο βαθµό τη διαδικασία. Εξάλλου, το Κτηµατολόγιο ενισχύε-
ται και από τις ρυθµίσεις για τη σύναψη συνεργασιών µε το ΤΕΕ
και τη δηµιουργία Μητρώου Διαπιστευµένων Μηχανικών.

Ποιοι ωφελούνται από όλα αυτά; Οι πολίτες και η χώρα συνο-
λικά. Τα αποτελέσµατα αναµένονται ιδιαίτερα ευεργετικά: Εξοι-
κονόµηση χρόνου και πόρων. Ασφάλεια στις συναλλαγές.
Αναβάθµιση της χώρας στις διεθνείς κατατάξεις. Δηµιουργία
ακόµα πιο φιλόξενου περιβάλλοντος για επενδύσεις και θέσεις
εργασίας.

Ας δούµε όµως και τις νέες υπηρεσίες που εντάσσονται στο
ψηφιακό κράτος, της υπηρεσίες «myΑuto» και «Audit-Car», οι
οποίες θα διαθέτουν σε ιδιοκτήτες οχηµάτων και σε ελεγκτικές
υπηρεσίες αντίστοιχα σηµαντικά στοιχεία για κάθε όχηµα, για την
άδεια κυκλοφορίας, για την καταβολή των τελών, την περίοδο
της ασφαλιστικής κάλυψης, τη θέση σε ακινησία και την ένταξη
στο µητρώο κλεµµένων οχηµάτων. Την υπηρεσία «myPhoto» για
την ηλεκτρονική αποστολή σε δηµόσιους φορείς φωτογραφίας
ή υπογραφής για τη διεκπεραίωση µιας υπόθεσης, µε τις απα-
ραίτητες φυσικά εγγυήσεις από πιστοποιηµένους φωτογράφους
και φυσικά µόνο µε τη συγκατάθεση του ενδιαφερόµενου πολίτη.
Τέλος, τη νοµοθετική αναγνώριση της ψηφιοποιηµένης ιδιόχει-
ρης υπογραφής που βάζουν οι πολίτες στα ΚΕΠ σε ένα τάµπλετ
όπως κάνουν στην τράπεζα ή σε µια ιδιωτική επιχείρηση. Πρό-
κειται πραγµατικά για φρέσκες εφαρµογές που θα προσθέσουν
ψηφίδες στον ψηφιακό χάρτη της χώρας, στο άλµα που έχουµε
πετύχει από τις 8,8 εκατοµµύρια ηλεκτρονικές συναλλαγές το
2018 στα 300 εκατοµµύρια που αναµένονται για φέτος µέχρι τη
λήξη του έτους. 

Όµως, εξίσου σηµαντικές είναι και οι προβλέψεις για το Εθνικό
Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων εν όψει της µεγάλης αύξησης
που εµφανίζει ο αριθµός νέων παραγωγών στη χώρα µας, απο-
τέλεσµα των αλλαγών που επέφερε στο θεσµικό πλαίσιο η ση-
µερινή Κυβέρνηση. Με τις εισαγόµενες βελτιώσεις η Ελλάδα θα
γίνει ακόµα και πιο φιλόξενος προορισµός για κινηµατογραφικές
και άλλες παραγωγές, που εκτός των άµεσων οικονοµικών απο-
τελεσµάτων ενισχύουν τη διεθνή εικόνα της χώρας και το τουρι-
στικό και επενδυτικό σήµα µας. 

Ξεκίνησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την προφητεία του
συναδέλφου, θα κλείσω µε µία δική µου, ότι αν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
διορθώσει την προδήλως εσφαλµένη τακτική της στείρας αντι-
παράθεσης, όπως κάνει και σήµερα, σε µια περίοδο µάλιστα που
για πρώτη φορά η πατρίδα µας µπορεί και ατενίζει µε αισιοδοξία
το µέλλον, θα συνεχίσει για καιρό να βρίσκεται στα έδρανα της
αντιπολίτευσης, ίσως όµως όχι της αξιωµατικής. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Γκόκας από το Κίνηµα Αλλα-
γής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα φιλόδοξο

σχέδιο νόµου, που έχει στόχο, σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, την
επιτάχυνση, την απλούστευση και την ασφάλεια στη λειτουργία
του ελληνικού Κτηµατολογίου. Όµως, η ίδια η µεταφορά της αρ-
µοδιότητας του Κτηµατολογίου στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης συνοδεύεται και από την ανάγκη να διαχειριστεί
πολύπλοκα νοµικά και τεχνικά ζητήµατα που προκύπτουν κατά
τη διαδικασία της κτηµατογράφησης, για τα οποία δεν µπορεί να
έχει τις αντίστοιχες δυνατότητες, αλλά και από το πλήθος των
εκκρεµών σήµερα έργων κτηµατογράφησης. Υπάρχει βιασύνη
στον τρόπο θεσµοθέτησης των διατάξεων του νοµοσχεδίου, που
δεν εγγυάται την αποτελεσµατική και χωρίς προβλήµατα για
τους πολίτες λειτουργία στην πράξη, όπως και για την επίτευξη
του φιλόδοξου στόχου, για 90% κτηµατογράφηση σε δύο χρόνια. 

Το κτηµατολόγιο, µια πράγµατι κορυφαία µεταρρύθµιση που
ξεκίνησε από τη δεκαετία του 1990 από την κυβέρνηση τότε του
ΠΑΣΟΚ, πράγµατι έχει καθυστερήσει. Έχουν ειπωθεί πολλά, η
κριτική είναι εύκολη. Αλλά χρειάζεται και η αυτοκριτική, κάτι που
η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση, και προηγούµενη κυβέρ-

νηση πλέον αγνοεί συστηµατικά. Τα έργα όλων µας είναι γνωστά.
Η παράταξή µας έχει να επιδείξει και έργο και µεταρρυθµίσεις.
Άλλοι πρέπει να απαντήσουν για το δικό τους έργο, ποιο ακριβώς
είναι. 

Καταλαβαίνουµε όλοι και την πίεση για την απορρόφηση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Είναι στη γενικότερη φιλοσοφία
της Κυβέρνησης η λογική της γρήγορης απορρόφησης πόρων.
Εµείς, όµως, µιλάµε για αξιοποίηση των πόρων, που θα στηρί-
ζουν µακροπρόθεσµα την ανάπτυξη και θα δίνουν προστιθέµενη
αξία, χωρίς να παραγνωρίζουµε βέβαια και τον χρόνο στον οποίο
θα πρέπει να γίνονται αυτά, αλλά όµως και το κόστος. Πρέπει
επίσης να δοθεί µια πειστική απάντηση γιατί από 90 εκατοµµύρια
το 2016 η ψηφιοποίηση αρχείων, των τριακοσίων ενενήντα υπο-
θηκοφυλακείων για το εθνικό Κτηµατολόγιο, προϋπολογίζεται
σήµερα στα 242 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η εισηγήτριά µας από το Κίνηµα Αλλαγής η κ. Λιακούλη ανέ-
λυσε εµπεριστατωµένα τις επιµέρους διατάξεις του νοµοσχεδίου.
Θα ήθελα να σταθώ σε ορισµένα σηµεία: Πώς επιτυγχάνεται στην
πράξη η επιτάχυνση και η εξασφάλιση δικαιωµάτων για τους πο-
λίτες, όταν δεν έχουν εκδοθεί αποφάσεις των αρµόδιων επιτρο-
πών και πριν την επίλυση διαφορών και όταν στο άρθρο 3 του
νοµοσχεδίου προβλέπεται να κλείσουν οι περιοχές υπό κτηµατο-
γράφηση χωρίς να έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες των ενστά-
σεων; Όταν παρέχεται η δυνατότητα έκδοσης µιας διαπιστωτικής
πράξης περαίωσης της κτηµατογράφησης σε χρονικό σηµείο πριν
από τη συµπλήρωση της διαδικασίας εξέτασης των αιτήσεων
διόρθωσης του άρθρου 7Α; Πώς διασφαλίζεται η ασφάλεια για
τους πολίτες, όταν δεν θα έχει ολοκληρωµένη την κτηµατογρά-
φηση; Όταν οι δασικοί χάρτες δεν έχουν διορθωθεί και αναρτηθεί;
Όταν δεν έχει ολοκληρωθεί η επανεξέταση αιτήσεων από τους πο-
λίτες; 

Είναι γνωστά τα προβλήµατα, και ο συµπατριώτης µου ο κ. Στύ-
λιος τα γνωρίζει, τα τεράστια προβλήµατα από την ανάρτηση των
δασικών χαρτών και την προανάρτηση του Κτηµατολογίου και
στην περιφέρειά µας, την Άρτα, µε διαφορετικά και αντίθετα δε-
δοµένα, µε χρήση στοιχείων διαφορετικών περιόδων, όπως αε-
ροφωτογραφιών, και χωρίς συσχέτιση µεταξύ των δύο
διαδικασιών. Με αποτέλεσµα την απίστευτη ταλαιπωρία για τους
πολίτες. Πρέπει σε αυτό το χάος να µπει τάξη και να δοθούν λύ-
σεις, που, πρώτον δεν θα ταλαιπωρούν και δεύτερον δεν θα επι-
βαρύνουν τους ήδη εξασθενηµένους οικονοµικά, συµπολίτες µας
κατόχους ακινήτων, από την υπερδεκαετή κρίση. 

Επίσης δεν επιλύονται βασικά προβλήµατα σχετικά µε το ιδιο-
κτησιακό καθεστώς χιλιάδων πολιτών, µε κίνδυνο δηµιουργίας
επιπλέον επιπλοκών και ανασφάλειας στις συναλλαγές. Είναι δε
πιθανό οι πολίτες να αναγκαστούν να διεκδικήσουν δικαιώµατα
ξανά σε δικαστικές αίθουσες, µε κόστος και χρονοβόρες διαδι-
κασίες. 

Επίσης πώς επιτυγχάνεται η επιτάχυνση των διαδικασιών, όταν
µε την εισαγωγή του υποχρεωτικού θεσµού της διαµεσολάβη-
σης, σε περιπτώσεις αγωγών που ασκούνται για τη διόρθωση
πρώτων εγγραφών δικαιωµάτων επί ακινήτων, για τα οποία εκ-
κρεµούν υποθέσεις, όµως, ενώπιον των επιτροπών του άρθρου
7Α του ν.2308/1995; 

Ως προς τη διαδικασία του άρθρου 13 και τη δυνατότητα να
εφαρµοστεί στα ακίνητα που εµφανίζονται ως αγνώστου ιδιο-
κτήτη, προβλέπονται κατ’ αρχήν εξαιρετικά ασφυκτικές προθε-
σµίες, προκειµένου το δηµόσιο να απαντήσει στους διεκδικητές
των ακινήτων αυτών. Το βάρος της απόδειξης της κυριότητας
επί ενός ακινήτου µετατοπίζεται στο ελληνικό δηµόσιο. Θα µπο-
ρούσε να είναι και θετικό, όµως λείπουν τα απαραίτητα εχέγγυα
σε αυτήν τη διαδικασία, ενώ πρόβληµα αποτελεί αυτό που είπαµε
και πριν, δηλαδή η µη ολοκλήρωση και ανάρτηση των δασικών
χαρτών. 

Για τον λόγο αυτό καταθέσαµε µια τροπολογία, ώστε να δια-
σφαλιστούν ισότιµα τα νόµιµα δικαιώµατα και των πολιτών και
του ελληνικού δηµοσίου. Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά, η τροπο-
λογία, όµως, είναι λεπτοµερέστατη και προβλέπει µια διαφανή
διαδικασία, που αποτελεί µια δικλείδα ασφαλείας για όλα τα
µέρη, θα έχει µικρότερο κόστος για τον πολίτη από τη σηµερινή
διαδικασία µε προσφυγή στα δικαστήρια, αλλά και περισσότερη
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ασφάλεια από τη ρύθµιση που εισάγει το άρθρο 13. Γι’ αυτό σας
καλούµε να την αποδεχθείτε.

Στο άρθρο 24, άκουσα πριν τον Υπουργό κ. Στύλιο να λέει ότι
θα διορθωθεί η παράλειψη για τις ειδικότητες των πτυχιούχων
µηχανικών ΤΕ, Γεωπληροφορικής και Τοπογραφίας, από τη δυ-
νατότητα διαπίστευσης ως µηχανικού κτηµατολογίου. Οι ειδικό-
τητες αυτές πράγµατι παρέχουν υπηρεσίες που αφορούν στο
ίδιο το έργο της κτηµατογράφησης, οπότε µπορούν και πρέπει
κατ’ αντιστοιχία να αξιολογηθούν γι’ αυτή τη διαπίστευση µε
βάση τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα. 

Το άρθρο 29, που αφορά τον ηλεκτρονικό φάκελο ακινήτου,
είναι µια θετική διάταξη. Πρέπει, όµως, να καθοριστούν µε σα-
φήνεια τα πιστοποιητικά που χρειάζονται και να µειωθούν τα δι-
καιολογητικά που πρέπει να προσκοµιστούν για να είναι
εύχρηστη η εφαρµογή στην πράξη. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τη στελέχωση των κτηµατολογικών γρα-
φείων µε την τοποθέτηση προϊσταµένων, θα ήθελα να αναφερθώ
σε άλλη τροπολογία σχετική που καταθέσαµε, και να σας ζητήσω
να την αποδεχθείτε. Αφορά στην πλήρωση των θέσεων αυτών
από τους οικείους υποθηκοφύλακες ειδικών άµισθων υποθηκο-
φυλακείων. Η συµβολή τους µε την εµπειρία τους στο δύσκολο
έργο των κτηµατολογικών γραφείων είναι δεδοµένη. 

Σε σχέση µε τις διατάξεις για τις νέες ψηφιακές υπηρεσίες.
Είναι στην κατεύθυνση εκσυγχρονισµού της δηµόσιας διοίκησης
και λειτουργίας και της αναβάθµισης της ποιότητας των παρε-
χόµενων υπηρεσιών προς τους πολίτες. Υπάρχουν, όµως, και τα
θέµατα που ήδη αναφέρθηκαν σχετικά µε το κόστος χρήσης και
την τεχνολογία του διαδικτύου . 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω θα κάνω µια ανα-
φορά στις τροπολογίες. Η εισαγωγή τροπολογιών και από µέ-
ρους σας, όπως και οι προηγούµενοι από εσάς, του ΣΥΡΙΖΑ, µε
τα πολλά άρθρα, που ψηφίζονται µάλιστα όλα µαζί, για κάθε τρο-
πολογία, και χωρίς χρόνο συζήτησης, αποτελεί πράγµατι το απο-
κορύφωµα της κακής νοµοθέτησης. 

Για την τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών σε σχέση µε τους πόρους για την Υπηρεσία Πολιτικής Αε-
ροπορίας, πόρους αδιάθετους από το 2016 έως το 2019, υπάρχει
ήδη καθυστέρηση για να καλυφθούν ληξιπρόθεσµες οφειλές της
υπηρεσίας. Χρειάζονται αυτοί οι πόροι, ενώ συµφωνούµε και µε
την παράταση ισχύος των εργοληπτικών και µελετητικών πτυ-
χίων. Όµως, κάποια στιγµή πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία
του προεδρικού διατάγµατος και της χορήγησης νέων πτυχίων. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή σας- θα ήθελα να τονίσω ότι πέρα από την πρόθεσή
σας για την προώθηση και ολοκλήρωση αυτού του µεγάλου
έργου για τη χώρα µας, του Κτηµατολογίου, η λογική της επί-
σπευσης µε στόχο την απορρόφηση των πόρων συνοδεύεται και
από κενά στη λειτουργία του συστήµατος και από µετάθεση στο
µέλλον αρκετών προβληµάτων για τους πολίτες. Και αυτά πρέπει
να αντιµετωπιστούν στον παρόντα χρόνο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαραλάµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε συνάδελφε. 
Ο κ. Νεοκλής Κρητικός της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον λόγο. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλήρωση του κτηµατολογίου
θα είναι ένα σηµαντικό γεγονός για τη σύγχρονη ιστορία καθώς
θα υπάρχει πλήρης καταγραφή της περιουσίας των συµπολιτών
µας αλλά και του ελληνικού δηµοσίου. Κατά τη διάρκεια των εγ-
γραφών στο Κτηµατολόγιο αναδείχθηκαν προβλήµατα τα οποία
πηγάζουν από την ίδρυση του κράτους µετά την ελληνική επα-
νάσταση του 1821. Επίσης, κατά τη διάρκεια των εγγραφών εί-
χαµε και έχουµε µια διαρκή διαλεκτική ανάµεσα στους
ιδιοκτήτες, όπως ξέρετε, εκτάσεων γης και στο ελληνικό δηµό-
σιο. Αυτός ο διάλογος µε το πέρας της κτηµατογράφησης θα
ολοκληρωθεί µε τον πλέον δικαιότερο τρόπο. 

Επιθυµώ όµως να τονίσω ένα ζήτηµα που παραµένει άλυτο.
Είναι αυτό των εθνικών γαιών. Αποτελεί ένα σύνθετο πρόβληµα
το οποίο ακουµπά στην ίδρυση του ελληνικού κράτους, στις
απαιτήσεις των πρωταγωνιστών του αγώνα να απολαύουν µε-
γάλο µέρος των εκτάσεων, στην εµπλοκή του οθωµανικού δι-

καίου µε το βαυαρικό φορολογικό σύστηµα, στις διαδοχικές εδα-
φικές ενσωµατώσεις µέχρι και το πέρας των βαλκανικών πολέ-
µων, στην προσπάθεια της πολιτείας να διανείµει σε ακτήµονες
τα µεγάλα αγροτεµάχια και στην αντίσταση που αντίστοιχα έβρι-
σκε από τα µεγάλα συµφέροντα. Όλα αυτά, λοιπόν, οδήγησαν
σε µια κατάσταση κατά την οποία αδιάκοπα από το 1880 και
έπειτα να γίνονται κανονικά µεταβιβάσεις κληρονοµικώ δικαιώ-
µατι ή από αγοραπωλησία, να εκτελούνται οικοδοµικές εργασίες
ή αγροτοκτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις, να φορολογεί το κρά-
τος σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά καιρούς διατάξεις τους εγ-
γεγραµµένους στους καταλόγους ιδιοκτήτες αναγνωρίζοντάς
τους ουσιαστικά ως τους νόµιµους κατόχους των αντίστοιχων οι-
κοπέδων ή αγροτεµαχίων. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα, γι’ αυτό το αναφέρω, είναι η πε-
ριοχή της Αφανιάς-Κρεβατάς Σκάλας Λακωνίας του Δήµου Ευ-
ρώτα στην οποία µετά την εγγραφή των ιδιοκτησιών και την
ολοκλήρωση της τρίτης φάσης του Εθνικού Κτηµατολογίου οι
συµπολίτες µας αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα αµφισβή-
τησης της περιουσίας τους. Για τη συγκεκριµένη περίπτωση εν-
δεχοµένως …(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης) να
επιτευχθεί αν και εφόσον αποδειχτεί µε νοµιµοποιητικά έγγραφα
η κτήση των ιδιοκτησιών µέσα από τα γενικά αρχεία του κράτους. 

Άλλο παράδειγµα προβλήµατος στην περιοχή µας ως προς τα
ιδιοκτησιακά καθεστώτα είναι και του Λάγιου Λακωνίας το οποίο
αναδείχθηκε το 2004 µε την έναρξη της κτηµατογράφησης και
έκτοτε αποτελεί σηµείο αµφιλεγόµενο για όλη την περιοχή. Ου-
σιαστικά το δευτεροβάθµιο όργανο της τοπικής υπηρεσίας
έκρινε ότι τα δικαιώµατα …(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδε-
σης) αλλά και από άλλους ιδιοκτήτες οι οποίοι δεν σχετίζονται
καθόλου µε την ευρύτερη περιοχή. Η αρχή της διαφωνίας, λοι-
πόν, για το Λάγιο χάνεται στον χρόνο. Η αδυναµία επίλυσης του
ζητήµατος συνεχίζει στο παρόν και η ανάγκη επίλυσής του µέσω
της νοµοθετικής διαδικασίας αποτελεί ένα διαρκές αίτηµα των
Λαγιωτών οι οποίοι βρίσκονται επί ξύλου κρεµάµενοι. 

Προς την κατεύθυνση της επίλυσης του ιδιοκτησιακού προ-
βλήµατος η επιτροπή των κατοίκων του Λάγιου έχει καταθέσει
σε κάθε εµπλεκόµενο φορέα τη γνωµοδότηση του οµότιµου κα-
θηγητή της Νοµικής Σχολής του Νοµικού Συµβούλου του Κτη-
µατολογίου, κ. Δουρή, η οποία στοιχειοθετεί σε µία ανάλυση
τριάντα και πλέον σελίδων τη δυνατότητα επίλυσης του ζητήµα-
τος µέσω της νοµοθετικής οδού. Η νοµοθετική διευθέτηση λοι-
πόν στην περίπτωση του Λάγιου αποτελεί το µίτο που θα
οδηγήσει σε έξοδο από τον λαβύρινθο στον οποίο έχουν εγκλω-
βιστεί οι συµπολίτες µας. 

Βεβαίως το αναφέρω αυτό γιατί οι παραπάνω περιπτώσεις δεν
είναι οι µοναδικές στη χώρα. Όµως µε δεδοµένο πως τώρα πια
η κυβέρνηση πρωτοπορεί και θεσπίζει νόµους και κανόνες ορθής
αντιµετώπισης αντίστοιχων προβληµάτων ειδικά µέσα από το
παρόν νοµοσχέδιο θα υπάρξει πιστεύω πολύ σύντοµα η δυνατό-
τητα αφού καταγραφούν όλες οι αντίστοιχες περιπτώσεις να γί-
νουν και νοµοθετικά …(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης)
παρεµβάσεις. 

Εν κατακλείδι, το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργεί τις συνθήκες
έτσι ώστε να περατωθεί το Κτηµατολόγιο δύο χρόνια νωρίτερα
από το προβλεπόµενο χρονοδιάγραµµα κάνοντας προσβάσιµη
την πληροφορία της ταυτότητας µιας ιδιοκτησίας σε κάθε ενδια-
φερόµενο. Επίσης η µετάβαση της ιδιοκτησίας στην ψηφιακή
εποχή δηµιουργεί συνθήκες διαφάνειας λογοδοσίας και ανάπτυ-
ξης. Η παράταση κατά ένα έτος της δυνατότητας διόρθωσης
ανακριβειών των πρώτων κτηµατολογικών εγγραφών καθώς δί-
νεται η δυνατότητα διόρθωσης εξωδικαστικά ή δικαστικά όλων
των σφαλµάτων είτε αφορούν σε ακίνητα γνωστού είτε αγνώ-
στου ιδιοκτήτη, ήταν απόλυτα αναγκαία. Η δυνατότητα σύναψης
προγραµµατικών συµβάσεων µε το ΤΕΕ για την παροχή υποστη-
ρικτικών τεχνικών υπηρεσιών στον φορέα είµαστε σίγουροι ότι
θα βοηθήσει στην γρηγορότερη περάτωση των διαδικασιών. 

Η δηµιουργία του µητρώου διαπιστευµένων µηχανικών για την
υποστήριξη της ενηµέρωσης των κτηµατολογικών διαγραµµάτων
είναι σηµαντική. Εδώ θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι πρέπει να
δούµε εκ νέου τη δυνατότητα συµµετοχής των τοπογράφων τε-
χνικής εκπαίδευσης οι οποίοι µέχρι σήµερα είχαν το δικαίωµα
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συµµετοχής. Πιστεύω ότι θα το δούµε πολύ καλά. Η παροχή δεύ-
τερης ευκαιρίας στους άµισθους υποθηκοφύλακες και τους
υπαλλήλους των έµµισθων υποθηκοφυλακείων να µεταφερθούν
στον φορέα …(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης). 

Τα οφέλη που εκτιµάται ότι θα προκύψουν µε το προτεινόµενο
σχέδιο νόµου είναι επιγραµµατικά τα εξής: ταχύτερη ολοκλή-
ρωση του Κτηµατολογίου, καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών
µε την πρόσβαση της ηλεκτρονικής υπηρεσίας, άνοδος της
χώρας στην κατάταξη doing business της Παγκόσµιας Τράπε-
ζας, προσέλκυση επενδύσεων, ανάπτυξη και εξωστρέφεια, τα-
χεία επίλυση περιπτώσεων όπου υπάρχει συναίνεση των µερών. 

Το παρόν νοµοσχέδιο υπηρετεί την ώθηση της Ελλάδας µπρο-
στά. Την κάνει πιο ελκυστική. Δηµιουργεί συνθήκες ανάπτυξης,
διαφάνειας και εξέλιξης. Οφείλουµε, νοµίζω όλοι να το ψηφί-
σουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας έχει τον λόγο για

κάποια διευκρίνιση για την τροπολογία που έχει καταθέσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέροµαι στη βουλευτική τροπολογία που κατέθεσαν Βου-

λευτές της Ρόδου της Νέας Δηµοκρατίας µε αριθµό 1043/28 και
αναφέρεται σ’ αυτό το οποίο προχωρούµε προς νοµοθέτηση σή-
µερα. Είναι πολύ σηµαντικό και πιστεύω ότι όλοι οι Βουλευτές
του ελληνικού Κοινοβουλίου θα πρέπει να το υποστηρίξουν.
Πραγµατικά µου κάνει εντύπωση γιατί ηγέρθησαν τέτοιοι προ-
βληµατισµοί, κυρίως από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ βέβαια και τον
εκπρόσωπό του. Εδώ κάνουµε κάτι το οποίο λύνει ένα τεράστιο
πρόβληµα για χιλιάδες συµπολίτες µας που ήταν δίκαιο και
έπρεπε να λυθεί. 

Τι προτείνουν οι Βουλευτές των Δωδεκανήσων της Νέας Δη-
µοκρατίας προς νοµοθέτηση; Την ένταξη των Δωδεκανήσων
πλην των νήσων όπου ισχύει ο κτηµατολογικός κανονισµός, όπως
είναι η Ρόδος, η Κως και κάποιες δηµοτικές ενότητες της Λέρου,
στο εδάφιο στο άρθρο 62 του ν.998/1979. Τι λέει αυτό το άρθρο;
Αναφέρεται σε περιοχές που δεν είναι δορυάλωτες, δηλαδή, δεν
κατακτήθηκαν από τον Οθωµανό κατακτητή µε το δόρυ και το
σπαθί. Σ’ αυτές τις περιοχές, όπως είναι οι Κυκλάδες, όπως είναι
η Κρήτη, όπως είναι η Μάνη, όπως είναι τα νησιά του Ιονίου, δεν
ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου που προσδιορίζεται
εξαιτίας του δασικού χαρακτήρα των εκτάσεων. 

Εδώ ερχόµαστε για τα νησιά των Δωδεκανήσων, πλην, επανα-
λαµβάνω αυτών των νήσων όπου ισχύει ο κτηµατολογικός κανο-
νισµός να τροποποιήσουµε το εν λόγω άρθρο 62, το πολύ
γνωστό αυτό άρθρο και εντάσσουµε και αυτές τις περιοχές σε
αυτήν τη διάταξη. Νοµίζω δίνει µια πολύ µεγάλη λύση που έχει
να κάνει µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς. 

Ηγέρθησαν κάποιοι προβληµατισµοί για το αν η παράγραφος
8α του νόµου που περάσαµε πριν λίγες µέρες, στις 23 Ιουλίου,
ως Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας ισχύει και περιλαµ-
βάνει και αυτές τις περιοχές των Δωδεκανήσων που τώρα έρχον-
ται και εντάσσονται στο άρθρο 62 του ν.998/1979. Διαβάζω
συγκεκριµένα. Σ’ αυτό το 8α δίνουµε τη δυνατότητα της ίδρυσης
των συµβουλίων ιδιοκτησίας για συγκεκριµένες περιοχές που
αναφέρονται. Αλλά υπάρχει η παράγραφος 6 που λέει «µε κοινή
απόφαση της παραγράφου 4 είναι δυνατόν να ιδρύονται περισ-
σότερα συµβούλια ιδιοκτησίας και να καθορίζονται η έδρα και η
περιφέρεια εκάστου των εδραιωµένων συµβουλίων».  

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πρόβλεψη και την
πρόνοια του νόµου και του άρθρου 8Α και της παραγράφου 6 δί-
νουµε τη δυνατότητα να συστήσουµε συµβούλια ιδιοκτησίας και
για αυτά τα νησιά που δεν περιλαµβάνονται στο άρθρο 62 του
ν.998 και τα οποία προστίθενται τώρα και που ονοµαστικά για τα
υπόλοιπα είχαµε ορίσει ότι θα συσταθούν συµβούλια ιδιοκτησίας
δασών. 

Άρα, δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο υπάρχει αυτός ο προ-
βληµατισµός αλλά και η αντίδρασή σας. Πολιτικά θα έπρεπε να
πείτε αν συµφωνείτε ή όχι µε την ουσία της διάταξης που προ-
ωθούµε. Θέλετε να δώσουµε λύση στους χιλιάδες πολίτες των

Δωδεκανήσων ή δεν θέλετε; Είναι απλή η απάντηση. Ναι ή όχι;
Αν είναι ναι, συµφωνείτε, αν είναι όχι, πείτε το στους συµπολίτες
µας.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, και για να µην σας δώσουµε καµµία
αφορµή να διαφωνήσετε µε µια, κατά την άποψή µας, πολύ δί-
καιη διάταξη, ο αρµόδιος Υπουργός ο οποίος θα κάνει δεκτή τη
βουλευτική τροπολογία θα προχωρήσει σε µια νοµοτεχνική διόρ-
θωση για να το κάνουµε ακριβώς έτσι όπως το θέλετε εσείς, αν
και είναι ξεκάθαρο. Θα βάλουµε στην τροπολογία που καταθέ-
τουµε στο άρθρο 8Α ακόµα και αυτή την πρόνοια, να συµπερι-
ληφθούν και ονοµαστικά οι περιοχές που τώρα εντάσσονται στο
άρθρο 62. Δεν νοµίζω τώρα να έχετε κάποιες αντιδράσεις ή κά-
ποιον προβληµατισµό επ’ αυτού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν θέλετε µια δι-

ευκρίνιση, κύριε Υπουργέ, να πω το εξής. Το µαχητό τεκµήριο
που είναι υπέρ του δηµοσίου καταργείται και το βάρος αποδεί-
ξεως πια πηγαίνει στο δηµόσιο κατά του τίτλου, είτε είναι παρά-
γωγο που ανάγεται σε χρησικτησία. Αυτό λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πολύ σωστά τα είπατε. Και όπως ισχύει για όλες τις
περιοχές του άρθρου 62 οι οποίες δεν θεωρούνται δορυάλωτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Θετική
είναι.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν θέλετε κάποια

διευκρίνιση από τον Υπουργό, παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κοιτάξτε, µε συγχωρείτε, απλά είναι

λίγο δύσκολο να τοποθετηθούµε ακόµη και ως ερώτηση γιατί
κλείνοντας την τοποθέτησή του ο κ. Σκρέκας αναφέρθηκε σε νο-
µοτεχνική του κ. Πιερρακάκη. Ως εκ τούτου καταλαβαίνετε ότι
δεν µπορούµε να υποθέσουµε εµείς τι θα προσθέσει διότι εγώ
δεν ζήτησα κάτι για το άρθρο 62, όπως αναφερθήκατε, και είναι
στα Πρακτικά, κύριε Σκρέκα.

Άρα, µου δηµιουργεί ένα ερώτηµα: Τι ακριβώς είπατε και τι θα
αλλάξει ο κ. Πιερρακάκης; Εγώ θα σας κάνω τις ερωτήσεις που
θα σας έκανα στην τοποθέτησή σας µέχρι εκείνο το σηµείο γιατί
από εκεί και µετά αφορά τον κ. Πιερρακάκη για το αν θα φέρει
νοµοτεχνική και αν θα τοποθετηθούµε σε διαφορετικό ζήτηµα.

Επειδή έβαλα κάποια ζητήµατα στον κ. Πιερρακάκη όταν λεί-
πατε, οφείλω να πω ότι παρ’ ότι είστε εδώ και καλύπτετε πολιτικά
την αποδοχή της τροπολογίας, κύριε Πιερρακάκη, µε βάση τον
Κανονισµό της Βουλής θα είστε εσείς υπεύθυνος για την απο-
δοχή όχι στο τέλος γιατί τυπικά εσείς είστε ο εισηγητής Υπουρ-
γός και το καταλαβαίνετε. Απλά για τυπικούς λόγους αλλά και
πολιτικούς θα έχετε κι εσείς συναποδεχθεί και άρα θα έχετε την
ευθύνη αυτής της µεγάλης αλλαγής.

Ερώτηµα: Την προηγούµενη εβδοµάδα κάναµε ένα νοµοσχέ-
διο στο οποίο µας φέρατε µια τροπολογία που τα άλλαζε όλα
αυτά για τις υπόλοιπες περιοχές. Και το διευκρινίζω, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί ως νοµικός θα καταλάβετε τι γίνεται τώρα. Υπάρχουν
δύο άρθρα στον αρχικό δασικό νόµο που ασχολούνται µε τα θέ-
µατα τεκµηρίου κυριότητας του δηµοσίου. Το άρθρο 62 που κα-
θορίζει για ποιες περιοχές δεν ισχύει το τεκµήριο κυριότητας και
το άρθρο 10 που καθορίζει για ποιες περιοχές το δηµόσιο δεν
προβάλει δικαιώµατα περιουσίας, δεν ακολουθεί µέσα δηλαδή
για να διεκδικήσει, παρ’ ότι δεν έχει το τεκµήριο κυριότητας.

Με την τροπολογία της προηγούµενης βδοµάδας -και συγχω-
ρέστε µε για την νοµική αφαίρεση, το εξηγώ λίγο πιο απλά- ει-
σαγάγατε όλες τις περιοχές -ας το πούµε έτσι- του 62 και στο
10. Και τώρα έρχεστε και εισάγετε στο 62 την περιοχή των Δω-
δεκανήσων. Και έτσι ταυτόχρονα όχι απλά δεν ισχύει το τεκµήριο
κυριότητας, αλλά το δηµόσιο δεν θα προβάλει δικαιώµατα κυ-
ριότητας, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εκεί όµως δεν
υπήρχαν δηµόσιες γαίες στα νησιά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε.
Το ερώτηµα λοιπόν που προκύπτει, αφού ακολουθείτε µια λο-

γική σειρά στη σκέψη σας µε τη δική σας αντίληψη, είναι για
ποιον λόγο τα υπόλοιπα δορυάλωτα νησιά δεν είναι στην τροπο-
λογία; Τι θα απαντήσουµε στα υπόλοιπα δορυάλωτα νησιά, εφό-
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σον λέτε ότι κάνετε κάτι φοβερό για τους κατοίκους της Δωδε-
κανήσου;

Είναι ένα ερώτηµα, διότι εσείς λέτε ότι λύνετε ένα πρόβληµα
µε βάση µια ιστορική εξέλιξη τίτλων -λέτε για τις δηµόσιες γαίες-
αλλά εµείς γνωρίζουµε στην ελληνική ιστορία ότι υπάρχουν και
άλλες περιοχές.

Δεύτερο ερώτηµα. Γιατί εσείς λέτε να απαντήσουµε εµείς,
αλλά τα ερωτήµατα είναι προς τον Υπουργό, όχι προς την Αντι-
πολίτευση. Εφόσον κάνατε οµάδα εργασίας για να λύσει τα θέ-
µατα της δασικής νοµοθεσίας στα νησιά κυρίως αλλά και στην
υπόλοιπη Ελλάδα, γιατί την προηγούµενη εβδοµάδα που φέρατε
τροπολογία πάλι για το άρθρο 62 δεν το είχατε µέσα; Τι προ-
έκυψε ξαφνικά; Υπάρχει εισήγηση για παράδειγµα της Επιτρο-
πής Επιστηµόνων και Τεχνοκρατών που να το εισηγείται ή το
βγάζετε εσείς ξαφνικά; Διότι δεν το είχατε την προηγούµενη
εβδοµάδα.

Όλα αυτά, κύριε Πιερρακάκη και κύριε Σκρέκα, είναι αυτά που
µας δηµιουργούν ουσιαστικές ανησυχίες και αµφιβολίες για τη
µεθόδευση. Δηλαδή µε τροπολογία την προηγούµενη εβδοµάδα
παρεµβαίνετε σε ένα κρίσιµο θέµα, που είναι το τεκµήριο κυριό-
τητας του δηµοσίου για περιοχές όµως που είχαν εξαίρεση από
το τεκµήριο, και τώρα εισάγετε στην εξαίρεση και από το τεκµή-
ριο κυριότητας του δηµοσίου και από την προβολή δικαιωµάτων
µια µεγάλη περιοχή.

Τρίτο ερώτηµα: Και όλα αυτά χωρίς πιθανολογώ να έχετε την
ελάχιστη έστω προσέγγιση για το ποια είναι τα περιουσιακά δι-
καιώµατα του δηµοσίου και τι καταπατήσεις υπάρχουν στην πε-
ριοχή. Υποθέτω ότι δεν έχετε κανένα τέτοιο στοιχείο.

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, προκύπτουν ουσιαστικά ερωτή-
µατα σχετικά µε τις διακρίσεις που εισάγετε εσείς στις περιοχές.
Εγώ γνωρίζω από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο ότι υπάρχουν ερω-
τήµατα και από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και από Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας για παράδειγµα για τη Σαµοθράκη. Υπήρχαν
αιτήµατα για τη Θάσο. Γι’ αυτό σας ρωτώ. Με τι τεκµήρια λοιπόν
εξαιρείται µια περιοχή και όχι άλλες; Τι ντόµινο δηµιουργείται;

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, επειδή εγώ δεν φοβάµαι
και δεν φοβόµαστε να πούµε τη γνώµη µας, θεωρούµε τόσο πρό-
χειρη τη νοµοθέτηση αυτή, τόσο ελλειµµατική και τόσο προσβλη-
τική και για το νοµοσχέδιο και για τους Υπουργούς ως πρόσωπα
και για την ελληνική πολιτεία και για τους πολίτες που ανησυχούν
και τόσο αντιεπιστηµονικά όλα αυτά τα οποία κάνετε και δεν
έχουν καµµία σχέση µε την ευρωπαϊκή λειτουργία, που κυριολε-
κτικά ανησυχούµε για το ποια είναι η ευθύνη µιας υπογραφής
Υπουργού πλέον. Ειλικρινά, δεν µπορώ να σας το πω αλλιώς και
σας το λέω µε µεγάλη σοβαρότητα. Οι επιτροπές δεν το ειση-
γούνται, σε νόµους δεν έρχονται, κάνετε τροπολογία την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα και δεν το βάζετε, βάζετε µια περιοχή και
άλλες περιοχές αντιδρούν. Εντάξει, στον πολίτη πια δεν µπο-
ρούµε να µιλήσουµε λογικά µετά από όλα αυτά που κάνετε. Δεν
µπορούµε να καλύψουµε µια τέτοια συζήτηση, κύριε Σκρέκα.
Είναι το λιγότερο προβληµατική.

Στον κ. Πιερρακάκη είπα ότι αφορά και το θέµα της δικής του
ευθύνης. Του το είπα πριν έρθετε εσείς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελικά εγώ δεν άκουσα το εξής: Συµφωνείτε ή δεν
συµφωνείτε µε τη διάταξη; Γιατί από τη µια λέτε ότι τελικά δεν
πρέπει να περάσει η διάταξη γιατί είναι πρόχειρη και από την
άλλη λέτε µήπως υπάρχουν και άλλες περιοχές που πρέπει να
έχουν την ίδια συµπεριφορά όπως έχει η συγκεκριµένη περιοχή.
Δηλαδή λέτε να επεκτείνουµε τελικά αυτό το οποίο κάνουµε.
Εσείς έρχεστε εδώ και λέτε ότι πρέπει να το επεκτείνουµε και σε
άλλες περιοχές.

Να ρωτήσω το εξής: Πρώτον, το δηµόσιο τα δικαιώµατά του
τα εκφράζει µε τον τρόπο που προβλέπεται από το νοµικό µας
πολιτισµό και το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο έχουµε και δεν αλ-
λάζει τίποτα ως προς αυτό, φυσικά και το δηµόσιο, εφόσον έχει
δικαιώµατα, αλλά θα πρέπει να το αποδείξει και όχι να έρχεται
σε αυτές τις περιοχές να αποδεικνύει ο πολίτης το δικό του δί-
καιο. Θα πρέπει λοιπόν και το δηµόσιο να αποδείξει ότι πράγµατι
κατέχει µε νόµιµο τρόπο αυτές τις εκτάσεις. Αυτό ψηφίζουµε σή-
µερα.

Η ευθύνη της ψήφου των Βουλευτών, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, νοµίζω ότι όλοι γνωρίζετε ότι είναι ατοµική. Άρα, ο κάθε
Βουλευτής έχει την ευθύνη γι’ αυτό το οποίο εισάγει προς συζή-
τηση, προς πρόταση για ψηφοφορία και τελικά το ψηφίζει ή δεν
το ψηφίζει. Άρα, οι Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου θα
έρθουν και θα αποφασίσουν αν στηρίζουν αυτή την τροπολογία
ή όχι, όπως θα έρθουν και θα αποφασίσουν και θα στηρίξουν το
σύνολο του νοµοσχεδίου. Δεν χρειάζεται η προσπάθεια ούτε εκ-
φοβισµού, ούτε τροµοκρατίας που προσπαθείτε να πετύχετε σε
αυτήν την Αίθουσα προς τους Βουλευτές. Εδώ οι Βουλευτές θα
πάρουν την απόφαση την οποία εκείνοι πιστεύουν ότι είναι δίκαιη
για την κοινωνία και για το δηµόσιο συµφέρον.

Και αυτή εδώ η διάταξη που φέρνουµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και υπέρ αυτών
των συµπολιτών µας που φυσικά κατέχουν νόµιµους τίτλους σε
εκείνες τις περιοχές όπου εντάσσονται στο ίδιο πλαίσιο όπως η
Κρήτη, η Μάνη, τα Ιόνια και οι Κυκλάδες.

Και το ερώτηµα είναι: Συµφωνείτε ή δεν συµφωνείτε; Σας
ρωτάω: Οι Βουλευτές Δωδεκανήσου του κόµµατός σας συµφω-
νούν ή δεν συµφωνούν µε αυτή τη διάταξη; Δεν µας είπατε και
δεν ακούω να απαντάτε κιόλας. Νοµίζω ότι αυτό αποδεικνύει την
ορθότητα αυτών που είπατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Καταθέτουµε νοµοτεχνική βελτίωση
στην εν λόγω βουλευτική τροπολογία. Προτίθεται δεύτερο εδά-
φιο ως εξής: «Για την εφαρµογή του πρώτου εδαφίου ισχύει το
άρθρο 8Α του ν.998/1979 και επί των ζητηµάτων αυτών επιλαµ-
βάνεται συµβούλιο ιδιοκτησίας που συστήνεται βάσει της παρα-
γράφου 6 του ως άνω άρθρου». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης κ. Κυριάκος Πειρρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως
εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΖ’ - 29 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17791



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Η κ. Θεοπίστη Πέρκα από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι έχουµε µία κακή νοµοθέτηση συνε-

χώς. Έχουµε τροπολογίες µε τριπλάσιο αριθµό άρθρων σε
σχέση µε το αρχικό νοµοσχέδιο και µάλιστα σε πρόσφατα ψηφι-
σθέντα νοµοσχέδια. Παραδείγµατος χάριν, το νοµοσχέδιο για
την παιδεία ψηφίστηκε µόλις χθες.

Το ΤΕΕ το χρησιµοποιούµε για πάσα νόσο. Ξέρετε, ό ρόλος
του είναι διαφορετικός και το έχω πει επανειληµµένως. Είναι ο
τεχνικός σύµβουλος της πολιτείας. Ούτε τεχνικές υπηρεσίες έχει
για να στηρίξει όλα αυτά που υποτίθεται του αναθέτουν. Και βε-
βαίως, και τα δωράκια µε τα καλώδια του ΔΕΔΔΗΕ σε εταιρείες
µε έργα, παρ’ όλο που αδειοδοτήθηκαν µε την υποχρέωση να
κατασκευάσουν µε δικές τους δαπάνες υποθαλάσσια σύνδεση. 

Και στους µεγαλοκαθηγητές δωράκια αφού χαρίζονται οι οφει-
λές τους στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. 

Όλα αυτά έρχονται να συζητηθούν. 
Εν πάση περιπτώσει, έχουµε κουραστεί να το λέµε. Είµαι πολύ

απογοητευµένη. Ουσιαστικά η δηµοκρατία δεν µπορεί να λει-
τουργήσει έτσι. Έχει ενδιαφέρον να ακούτε και την Αντιπολί-
τευση. Τέλος πάντων.

Έγινε προσχηµατική σύντοµη διαβούλευση, στρυµωγµένο
µέσα σε άλλα νοµοσχέδια, αγχωτική ακρόαση φορέων άλλα βέ-
βαια και µε τον παραπλανητικό τίτλο περί επιτάχυνσης, απλοποί-
ησης, συντονισµού του Κτηµατολογίου. Τίποτα από αυτά δεν
επιτυγχάνεται. Πρόκειται µάλλον για αντιµεταρρύθµιση και όχι
για µεταρρύθµιση, η οποία µας πάει και πάλι προς τα πίσω. 

Εδώ και καιρό το Κτηµατολόγιο περιφερόταν µεταξύ υπουρ-
γείων για να καταλήξει τελικά στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης.  Εδώ, όµως, έχουµε να κάνουµε µε ένα ευρύτερο
χωρικό ζήτηµα στο οποίο εµπεριέχονται τεχνικά, περιβαλλοντικά
και νοµικά ζητήµατα.

Εσείς παίρνετε την ψηφιοποίηση, που είναι ένα εργαλείο -ση-
µαντικό βεβαίως, αλλά εργαλείο- και την ανάγετε σε πρωταγω-
νιστή, υποβαθµίζοντας τελικά ένα τόσο σύνθετο θέµα και
βλέπουµε να τηρείται σιγή ιχθύος από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και το Υπουργείο Δικαιοσύνης τα οποία θα έπρεπε να
έχουν σηµαίνοντα ρόλο. 

Ο κ. Πιερρακάκης αναφέρεται στο Κτηµατολόγιο ως µια ηλε-
κτρονική διαδικασία και µάλιστα έκανε πολύ ατυχή σύγκριση µε
το gov.gr. Δηλαδή, αν περιµέναµε να φτιάξουν τέλεια το σύστηµα
gov.gr δεν θα το είχαµε σήµερα κ.λπ.. Δεν είναι το ίδιο πράγµα.

Πριν αναφερθώ στις επιµέρους διατάξεις, θέλω να εκφράσω
κι εγώ την απορία µου για την εκτόξευση του προϋπολογισµού
του έργου της ψηφιοποίησης του αρχείου υποθηκοφυλακείων
που εγκρίθηκε από το Ταµείο Ανάκαµψης. Τι έχει αλλάξει; Από
τα 90 εκατοµµύρια που προέβλεπε η µελέτη φτάσαµε στα 240
εκατοµµύρια και βάλε. 

Η πρόβλεψη, κύριοι συνάδελφοι, που εισάγεται για περαίωση
της κτηµατογράφησης πριν από την έκδοση των αποφάσεων των
επιτροπών υποθέσεων κτηµατογράφησης µε αντίστοιχη εγ-
γραφή των εκκρεµοτήτων, το µόνο που προσφέρει είναι ένα τσεκ
στην Κυβέρνηση για τα µάτια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και , της
Παγκόσµιας Τράπεζας ότι δήθεν µετά από δύο χρόνια απραξίας
ολοκλήρωσε µια συµβατική υποχρέωση. Γιατί στην πραγµατικό-
τητα κτηµατολόγιο δεν θα έχουµε. Απλά θα εκδίδεται ένα κτη-
µατολογικό φύλλο… (δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης).
Δυναµιτίζεται στην ουσία ο πυρήνας, ο λόγος ύπαρξης του Κτη-
µατολογίου και τίθενται ζητήµατα ασφάλειας δικαίου και συναλ-
λαγών. Φαίνεται ότι αυτό δεν σας απασχολεί καθόλου. Σίγουρα
η πολιτική απόφασή του να κηρύσσεται περαιωµένο ένα ηµιτελές
έργο είναι λύση … (δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης). 

Tο επιχείρηµα δε ότι οι αµφισβητούµενες εγγραφές αφορούν
µόνο το 2% και συνεπώς δεν γίνεται να καθυστερεί η συντριπτική
πλειοψηφία του 98%, δεν ισχύει. Θα ήταν εύλογο εάν ίσχυε. Η
πραγµατικότητα, όµως, είναι πολύ διαφορετική. Ίσως στις αστι-
κές περιοχές να ισχύει ένα ποσοστό -όχι βέβαια 2%- γύρω στο
5%. Δεν γίνεται, όµως, διάκριση από τις αγροτικές περιοχές
όπου το ποσοστό είναι πολύ µεγαλύτερο και η αντιδικία είναι κυ-
ρίως µε το δηµόσιο. 

Αγνοείτε επίσης σκόπιµα το 44% των µέχρι σήµερα αδήλωτων
δικαιωµάτων για τα οποία καµµία προσπάθεια δεν έχει γίνει για
την ένταξή τους στο Κτηµατολόγιο. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
προέβλεπε περαίωση για τα ακίνητα για τα οποία δεν είχε υπο-
βληθεί ένσταση. Εσείς τώρα έρχεστε τα αλλάζετε όλα, ενώ αφή-
σατε τον χρόνο να περάσει, επιδεικνύοντας εξαιρετική ολιγωρία
σε ό,τι αφορά την ψήφιση του άρθρου 6Α για την αντιµετώπιση
των ενστάσεων. 

Οπότε, όπως και σε άλλα νοµοθετήµατα, αλλάζετε ρυθµίσεις
του ΣΥΡΙΖΑ χωρίς αυτές να έχουν προλάβει καν να εφαρµο-
στούν. Ειδικότερα µε το 6Α υπήρχε εκτίµηση ότι ο αριθµός των
αιτήσεων διόρθωσης που τελικά θα χρειαζόταν να εξεταστεί από
επιτροπές θα ήταν εξαιρετικά µικρός. Αυτό, βεβαία, δεν θα το
µάθουµε ποτέ, γιατί ενώ δεν έχει καν πραγµατοποιηθεί η ανάρ-
τηση για τις περιοχές που προβλέπεται η εφαρµογή της συγκε-
κριµένης διάταξης, µε το παρόν νοµοσχέδιο µεταφέρονται στη
λειτουργία του Κτηµατολογίου ανεπίλυτα όλα τα προβλήµατα
της κτηµατογράφησης.

Τελικά, η  διαπιστωτική πράξη πλέον θα περιλαµβάνει και ακί-
νητα για τα οποία δεν έχει ολοκληρωθεί ουσιαστικά η κτηµατο-
γράφηση. Πιστεύω ότι εκείνοι που έχουν συµφέρον να µην
ολοκληρωθεί ποτέ το Κτηµατολόγιο έχουν κάθε λόγο να χαίρον-
ται.

Αυτό, όµως, που κατά τη γνώµη µου είναι πάρα πολύ σοβαρό
και θέλει ιδιαίτερη προσοχή είναι το θέµα ότι το νοµοσχέδιο ανοί-
γει παράθυρο για να διεκδικηθούν εκτάσεις που εµφανίζονται ως
αγνώστου ιδιοκτήτη, µε τις εξαιρετικά ασφυκτικές προθεσµίες
που τίθενται για να απαντήσει το δηµόσιο στους διεκδικητές ακι-
νήτων. 

Μέχρι σήµερα απαιτούνταν συναίνεση του δηµοσίου η οποία,
όµως, στην πράξη δινόταν µόνο σε ελάχιστες περιπτώσεις, οπότε
κατά κανόνα χρειάζονταν αγωγή. Τώρα, όµως, το δηµόσιο έχει
προθεσµία δύο µήνες να απαντήσει, η οποία αν παρέλθει χωρίς
απάντηση θεωρείται αυτόµατα συναίνεση. Δηλαδή, η διοίκηση
αναλαµβάνει τεράστια ευθύνη, ενώ είναι τραγικά υποστελεχω-
µένη και δη µε µηχανικούς συγκεκριµένων ειδικοτήτων και φυ-
σικά θα υφίσταται µεγάλες πιέσεις για συναίνεση σε περιπτώσεις
µεγάλων συµφερόντων, έστω και µε τη µη απάντηση, µε κίνδυνο
βέβαια να αποδοθούν δηµόσιες εκτάσεις σε ιδιώτες. Θέλει ιδιαί-
τερη προσοχή.

Σε ό,τι αφορά τον θεσµό των διαπιστευµένων µηχανικών εγεί-
ρονται θέµατα, βεβαίως, σύγκρουσης συµφερόντων και έλλει-
ψης ανεξαρτησίας σύµφωνα µε το ΣΕΓΕΠ και την ΕΜΔΥΔΑΣ ο
φορέας υφίσταται υποστελέχωση. Υπάρχουν τουλάχιστον δια-
κόσιες πενήντα οργανικές θέσεις ακάλυπτες. 

Επίσης, θέλω να επισηµάνω ότι είναι πολύ σηµαντικό να εξε-
τάσουµε ότι δεν είναι οποιοσδήποτε µηχανικός που µπορεί να
κάνει τη δουλειά, αλλά ειδικότητες που έχουν στην αρµοδιότητά
τους τη σύνταξη τοπογραφικού διαγράµµατος. Σε αντίθεση µε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες στις οποίες τίθεται πολύ αυστηρό πλαί-
σιο, εσείς φαίνεστε πολύ χαλαροί ως προς τις προϋποθέσεις, µε
αστείες µεθόδους διαπίστευσης και ελέγχου. Φοβόµαστε ότι
πάλι έχουµε βόλεµα ηµετέρων. 

Επίσης, η επιτροπή εµπειρογνωµόνων που συστήνεται έχει
ίδιες αρµοδιότητες µε τη νοµική διεύθυνση του άρθρου 16. Πα-
ράλληλα, συστήνεται και επιτροπή επίλυσης αµφισβητήσεων.
Επιτροπές και παραεπιτροπές σε κάθε νοµοσχέδιο, εξωθεσµικά
όργανα χωρίς έλεγχο, ιδανικά για εξυπηρέτηση συµφερόντων,
µόνο µε µια απόφαση του Υπουργού, άρα και πλήρως εξαρτη-
µένα. Μάλιστα, αλλάξατε άρον άρον την πρόβλεψη να έχει η εν
λόγω επιτροπή αποφασιστικό χαρακτήρα έπειτα, βέβαια, από
πλήθος αντιδράσεων στη διαβούλευση κι έτσι έχει µόνο γνωµο-
δοτικό.

Εµείς λέµε ότι η επιτροπή εµπειρογνωµόνων, σε συνδυασµό
µε τις διατάξεις για τους διαπιστευµένους µηχανικούς και την
προγραµµατική σύµβαση ανάµεσα στο ελληνικό Κτηµατολόγιο
και το ΤΕΕ, που είπαµε ότι είναι για πάσα νόσο, ουσιαστικά οδη-
γούν στη δηµιουργία ενός ιδιωτικού κτηµατολογίου, το οποίο θα
δώσει πρόσβαση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος και των παρόν-
των περιπτώσεων σε ιδιωτικές εταιρείες και µεγάλα συµφέροντα.
Αυτό, µαζί µε τις πρόσφατες ρυθµίσεις για την πολεοδοµική και
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χωροταξική νοµοθεσία, θα δηµιουργήσει προβλήµατα σε µι-
κρούς και ευάλωτους ιδιοκτήτες. 

Κλείνοντας, µε τις προτεινόµενες διατάξεις στην ουσία δεν
έχουµε ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο, αλλά απλά ένα τυπικό
κλείσιµο της διαδικασίας µε χιλιάδες τεχνικές και νοµικές εκκρε-
µότητες. Δυστυχώς, για ακόµα µια φορά εγκαταλείπεται µια ση-
µαντική µεταρρύθµιση, ένα πρόγραµµα που η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ βρήκε στο 25% και µέσα σε δύο χρόνια το πήγε στο 60%
και το οποίο θα ολοκληρωνόταν σήµερα αν είχατε συνεχίσει ό,τι
ξεκινήσαµε. 

Εσείς, όµως, µας πάτε πίσω υποσκάπτοντας το κύρος του Κτη-
µατολογίου κι αφήνοντας πλήθος εκκρεµοτήτων µε πολλαπλάσιο
κόστος τόσο για το δηµόσιο όσο και για τους πολίτες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο κ.

Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι έχει ολοκληρωθεί µία συνε-

δρίαση η οποία πράγµατι έδωσε την ευκαιρία σε όλους να εκ-
φράσουν τις απόψεις τους, τις θέσεις τους, τις αντιρρήσεις τους. 

Εγώ, κλείνοντας, ουσιαστικά, αυτή τη συζήτηση, πλην των δευ-
τερολογιών που θα ακολουθήσουν, έχω να πω τρεις λέξεις τις
οποίες χρησιµοποίησε στην οµιλία του και ο Υπουργός, ο κ. Πιερ-
ρακάκης: επιτάχυνση, διευκόλυνση, διαφάνεια. Αυτοί οι τρεις
ορισµοί είναι αυτοί οι οποίοι κυριαρχούν στην παρέµβαση που
κάνουµε στο Κτηµατολόγιο. Ο τίτλος, άλλωστε, του νοµοθετή-
µατος είναι «Εκσυγχρονισµός του Εθνικού Κτηµατολογίου». 

Ερχόµαστε µε συγκεκριµένες παρεµβάσεις και να δώσουµε
ώθηση σε υποθέσεις οι οποίες ταλανίζουν καιρό τους Έλληνες
πολίτες, συγχρόνως να τους διευκολύνουµε και βεβαίως, όλα
αυτά να γίνουν σε συνθήκες διαφάνειας και ασφάλειας των συ-
ναλλαγών. Είναι πάρα πολύ απλή η σκέψη. Είναι πάρα πολύ
απλός ο τρόπος. Υπάρχει προστιθέµενη αξία ορατή στο εγχεί-
ρηµά µας αυτό. Κι όµως, αντιµετωπίσαµε από πολλές πλευρές
της Αντιπολίτευσης, όχι απλά µία άρνηση να υποστηρίξουν το
συγκεκριµένο νοµοθέτηµα, αλλά είδαµε µία τοξικότητα στον
τρόπο µε τον οποίο αντιπολιτεύτηκαν και φαντάζονταν συµφέ-
ροντα δεν ξέρω πίσω από πού, όταν ξέρουµε πολύ καλά ότι λόγω
του υπάρχοντος συστήµατος που λειτουργεί αυτή τη στιγµή στο
Κτηµατολόγιο υπάρχουν περιοχές ολόκληρες οι οποίες είναι εγ-
κλωβισµένες πίσω από τη διαδικασία ολοκλήρωσης της εξέτα-
σης των ενστάσεων, υπάρχουν περιοχές ολόκληρες όπου το 2%
ή το 3% των ακινήτων τα οποία απασχολούν τις επιτροπές είναι
η αιτία για να δεσµεύεται και να καθυστερεί η λειτουργία του κτη-
µατολογικού γραφείου σε όλη την περιοχή. Και ερχόµαστε τώρα
και να δώσουµε λύση σε αυτές τις περιοχές που δεν έχουν ζή-
τηµα και ταυτόχρονα, να προβλέψουµε την εγγραφή των αιτή-
σεων αυτών και των ενστάσεων στα κτηµατολογικά βιβλία, έτσι
ώστε να υπάρχει µια διαφάνεια και ασφάλεια στις συναλλαγές,
αλλά και να δώσουµε το δικαίωµα της µεταβίβασης των ακινήτων
αυτών, στα οποία υπάρχει διεκδίκηση, µε γνώση και µε ευθύνη
του αγοραστή. Τι πιο απλό από αυτό; Τι πιο συνετό; Τι πιο θετικό
τελικά για κάθε απλό Έλληνα πολίτη, αλλά και για όποιον θέλει
να επενδύσει;

Ταυτόχρονα, ερχόµαστε µε τον ηλεκτρονικό φάκελο ακινήτου
και δηµιουργούµε µία εφαρµογή, η οποία θα διευκολύνει πάρα
πολύ τις µεταβιβάσεις των ακινήτων, καθώς απλουστεύει και ψη-
φιοποιεί τη διαδικασία συλλογής των πιστοποιητικών και των βε-
βαιώσεων και των εγγράφων. 

Έρχεται η Αντιπολίτευση και λέει: «Μα, τι κάνετε; Αυτό υπάρ-
χει». Υπάρχει, πράγµατι, η δυνατότητα µερικά πιστοποιητικά και
µερικές βεβαιώσεις να µπορεί κάποιος να τις συλλέγει και να τις
παίρνει ο ίδιος από τα αρµόδια γραφεία. Εδώ, κάνουµε κάτι άλλο
αν δεν το καταλάβατε. Δίνεται η δυνατότητα, για όλη αυτή την
πληροφορία, χωρίς να ταλαιπωρηθεί καθόλου ο πολίτης ούτε ο
αγοραστής, να συγκεντρώνονται στον συµβολαιογράφο και µετά
το µόνο το οποίο θα απαιτείται θα είναι η φυσική παρουσία του
αγοραστή ή του πωλητή για να υπογράψει το συµβόλαιο του.

Νοµίζω, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι η µεγάλη προσπάθεια
που γίνεται είναι µια εθνική προσπάθεια. Ο ψηφιακός µετασχη-
µατισµός της χώρας –το έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα- δεν
πρέπει να είναι δουλειά µιας κυβέρνησης µόνο. Πρέπει ν’ αποτε-
λεί ένα όραµα για όλους τους Έλληνες, για όλες τις πολιτικές
δυνάµεις. Είναι ένα εθνικό στοίχηµα. Τελικώς, εσείς µε τη συµ-
περιφορά σας, µε τη στάση σας, µε την επιλογή σας αφήνετε
µόνη την Κυβέρνηση να καρπώνεται µια προσπάθεια, η οποία
είναι προσπάθεια και του Υπουργείου και των στελεχών και των
άξιων ανθρώπων, οι οποίοι όλη αυτή την προσπάθεια τη στελε-
χώνουν, αλλά και της δηµόσιας διοίκησης, η οποία συνεργάζεται
και έχει αρχίσει και βρίσκει ένα πάρα πολύ καλό βηµατισµό στη
µεγάλη αυτή προσπάθεια που γίνεται, γιατί είναι µια προσπάθεια
που έχει να κάνει µε το µέλλον της χώρας.

Εµείς θα περιµέναµε από εσάς να µας ωθείτε να τρέξουµε
ακόµα πιο γρήγορα, ακόµα πιο αποφασιστικά. Εσείς προσπα-
θείτε σε κάθε µία από τις παρεµβάσεις µας να βρείτε µία αφορµή
για να την καταψηφίζετε. 

Ξέρετε, µπορούµε να προχωρήσουµε και µόνοι µας. Όµως,
εµείς κάνουµε έκκληση κάθε φορά και για µια θετική συνεργασία
και για προτάσεις οι οποίες θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν,
αλλά συγχρόνως για µια στήριξη σε ό,τι βλέπετε ότι έχει ένα θε-
τικό αποτύπωµα τελικά στην κοινωνία, το οποίο µάλιστα αποτυ-
πώνεται, το οποίο έχει µετρηθεί, είναι µετρήσιµο. Και µόνο οι
εκατόν πενήντα εκατοµµύρια ηλεκτρονικές συναλλαγές που έγι-
ναν µέσα σε αυτό το εξάµηνο, σε σχέση µε τους πολύ µικρούς
αριθµούς ανάλογων των αλλαγών που είχαν γίνει το 2017, το
2018, το 2019 είναι µια πολύ µεγάλη απόδειξη ότι πράγµατι η
χώρα έχει κάνει τεράστια βήµατα. Το διαπιστώνει ο καθένας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς έχουµε ανοίξει βηµατισµό στο Υπουργείο και στην Κυ-

βέρνηση και προχωράµε. Όποιος από εσάς θέλει µας ακολουθεί. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Ερχόµαστε τώρα στις δευτερολογίες.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφοι, να είστε σύντοµοι, διότι εκτός

από την κ. Αδαµοπούλου, όλοι σχεδόν έχετε καλύψει τον χρόνο
σας από πριν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ δεκαπέντε λεπτά µίλησα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπω τους χρό-

νους. Εν πάση περιπτώσει, δεν θα βάλουµε τώρα κλεψύδρα. 
Τον λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πολλές βέβαια οι τροπολογίες. Θα επαναλάβω αυτό που

είπα στην πρωτολογία µου, ότι είναι απαράδεκτη η τακτική της
Κυβέρνησης, κατά πάγια -θα έλεγα- τακτική, να φέρνει εννιά ου-
σιαστικά νοµοσχέδια, άσχετα µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα. Έχει πάρει τον Κανονισµό της Βουλής και τον έχει κάνει
κουρελόχαρτο. Ο Κανονισµός της Βουλής είναι πολύ σαφής και
λέει ότι αφ’ ενός οι τροπολογίες θα πρέπει να κατατίθενται τρεις
µέρες πριν από τη συζήτηση στην Ολοµέλεια και θα πρέπει να
είναι σχετικές µε το αντικείµενο του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου.
Εδώ, έχουµε παντελώς άσχετες τροπολογίες, µόνο και µόνο γιατί
θέλετε να περνάτε εν κρυπτώ και µε αδιαφανείς διαδικασίες,
χωρίς δηλαδή δηµόσια διαβούλευση, διατάξεις πάρα πολύ ση-
µαντικές. 

Δεν µπορώ ν’ αναφερθώ σε όλες τις τροπολογίες, δηλαδή σε
όλα τα νοµοσχέδια που καταθέσατε. Θα αναφερθώ σε κάποια
συγκεκριµένα που θεωρώ πιο σηµαντικά και µείζονα. 

Πριν αναφερθώ στις τροπολογίες, να πω ότι αναµέναµε µέχρι
την τελευταία στιγµή, κύριοι Υπουργοί, ότι θα φέρνατε νοµοτε-
χνική βελτίωση, σε σχέση µε το άρθρο 24. Δεν θελήσατε να απο-
καταστήσετε αυτήν την αδικία, τη διακριτική και άνιση
µεταχείριση εις βάρος των τοπογράφων τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης. Μας κατηγορήσατε προ ολίγου ότι εµείς εξυπηρετούµε
συµφέροντα και ότι είναι τοξική η κριτική µας. Εσάς δεν είναι βό-
λεµα ηµετέρων αυτό που κάνετε; Για ποιον λόγο ακόµα δεν έχετε
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αποκαταστήσει την αδικία εις βάρος ενός κλάδου, ο οποίος έχει
προσφέρει τα µέγιστα στην όλη διαδικασία και έχει αναλάβει ένα
πολύ µεγάλο όγκο εργασιών. Έχουν και τα προσόντα και την εµ-
πειρία και την ικανότητα για να ανταποκριθούν. Σας το ζητάµε
λοιπόν ακόµη και τώρα, να έρθει αυτή η νοµοτεχνική βελτίωση
που περιµένουµε. 

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα αναφερθώ στην τροπολογία
µε την οποία απαγορεύεται η είσοδος στα σχολεία και αναστέλ-
λονται τα καθήκοντα και περικόπτεται ο µισθός, όπως επίσης και
δεν προσµετράται η υπηρεσία, για τους εκπαιδευτικούς οι οποίοι
δεν θα παρουσιάσουν πιστοποιητικό ή βεβαίωση εµβολιασµού,
νόσησης κ.λπ..  

Να πούµε ότι ο Πρωθυπουργός προ λίγων ηµερών είχε ανα-
κοινώσει, προφανώς για καθαρά επικοινωνιακούς λόγους, ότι δεν
θα καταστεί υποχρεωτικός ο εµβολιασµός για τους εκπαιδευτι-
κούς. Και έρχεται τώρα η κ. Κεραµέως και ενώ είχε το περιθώριο
να το κάνει µέχρι και χθες που συζητιόταν το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας και επιβάλλει, ουσιαστικά, κάποια µέτρα
τελείως τιµωρητικού, αυταρχικού χαρακτήρα για τους εκπαιδευ-
τικούς που δεν θα προσκοµίσουν αυτό το πιστοποιητικό, όταν η
ίδια έβγαινε χθες και τους χειροκροτούσε, διότι -λέει- το 75% των
εκπαιδευτικών έχει ήδη εµβολιαστεί και τους ευχαρίστησε.

Προς τι λοιπόν αυτός ο καταναγκασµός; Γιατί αυτά τα µέτρα
τα τιµωρητικά, τα οποία οξύνουν την πόλωση την κοινωνική; Τι
κάνατε τόσο καιρό σε επίπεδο πρόληψης, ώστε υγειονοµικά να
θωρακίσετε τα σχολεία, να θωρακίσετε τους µαθητές µε µαζική
ιχνηλάτηση, µε µαζικά δωρεάν τεστ, µε µαζικές προσλήψεις εκ-
παιδευτικών; Και δεν τους θωρακίζετε από τη µία και τους τιµω-
ρείτε από την άλλη. Σαφέστατα και καταψηφίζουµε την
τροπολογία.

Σε ό,τι αφορά -και τελειώνω µε αυτήν την τροπολογία- την τρο-
πολογία, η οποία σε σχέση µε τις σχολικές καθαρίστριες, έχει
βάλει κάποια κριτήρια τα οποία εµείς θεωρούµε ότι είναι ρατσι-
στικά, διότι αποκλείει τις αλλοδαπές, αποκλείει εν πάση περιπτώ-
σει καθαρίστριες, οι οποίες δεν έχουν πιστοποιητικό γλωσσοµά-
θειας. Βλέπουµε ότι εδώ η Κυβέρνηση επεκτείνει τις ρατσιστικές
και αυταρχικές µεθοδεύσεις και στις σχολικές καθαρίστριες, οι
οποίες εδώ και καιρό καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Θε-
ωρούµε απαράδεκτη την πρακτική που η Κυβέρνηση εφαρµόζει
και ιδιαίτερα ο Δήµος Αθηναίων. Ως ΜέΡΑ25 στεκόµαστε στο
πλευρό των εργαζοµένων και στο αίτηµά τους για αξιοπρεπή ερ-
γασία, µε αξιοπρεπή µισθό και ασφάλιση, ιδιαίτερα όταν καλύ-
πτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, τις οποίες η Κυβέρνηση
καλύπτει µε πολλαπλές συµβάσεις έργου. 

Αυτό δεν αφορά µόνο τις συγκεκριµένες. Αφορά γενικά τους
συµβασιούχους των δήµων των οποίων τις συµβάσεις παρατεί-
νουν όλη την ώρα αντί να τους µονιµοποιήσουν παρά το γεγονός
ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και βρίσκονται όλο
αυτό το διάστηµα σε ένα καθεστώς οµηρίας. 

Καλούµε λοιπόν την Κυβέρνηση να µην διανοηθεί να εφαρµό-
σει και φέτος το ίδιο απαράδεκτο καθεστώς. Απαιτούµε πρόσ-
ληψη όλων των καθαριστριών των σχολικών µονάδων χωρίς
ρατσιστικούς και άλλους αποκλεισµούς, χωρίς διαχωρισµούς.
Είναι το λιγότερο που µπορούν να κάνουν ιδιαίτερα τη συγκεκρι-
µένη περίοδο της πανδηµίας, που το έργο των καθαριστριών κρί-
νεται ιδιαίτερα σηµαντικό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Θα

είµαι πολύ σύντοµος.
Δεν είναι πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, να διαφωνούµε. Δεν είναι

πρόβληµα να έχουµε άλλες απόψεις, άλλη ιδεολογία, άλλον
τρόπο αντιµετώπισης των προβληµάτων. Κανένα πρόβληµα σε
αυτό. Αλλά θα έχετε αντιληφθεί όλοι ότι σήµερα ζήσαµε ένα νο-
µοθετικό Βατερλό εδώ µέσα. Ευτελίσατε την κοινοβουλευτική
διαδικασία. 

Μιλάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν συζητήθηκε ποτέ από
το πρωί, ποτέ! Ελάχιστοι συνάδελφοι είτε εισηγητές, είτε κοινο-
βουλευτικοί εκπρόσωποι, είτε ως οµιλητές αναφέρθηκαν στο νο-

µοσχέδιό σας. Και αυτό είναι το Βατερλό, που σας είπα πριν από
λίγο. Είναι αυτό που λέµε, κύριε Υπουργέ, «όποιος πρόλαβε τον
Κύριο είδε». Κλείνει και η Βουλή αύριο και ό,τι χωράει να περάσει
να το φέρετε από το παράθυρο, από το φινιστρίνι, από την
πόρτα, από το χαλάκι να το βάλετε µέσα. Αυτό δεν είναι κοινο-
βουλευτική διαδικασία. 

Επαναλαµβάνω και λέω να διαφωνούµε είναι θεµιτό να µην σέ-
βεστε όµως την κοινοβουλευτική διαδικασία δεν είναι θεµιτό. Και
δεν αποτελεί δικαιολογία για την Κυβέρνηση το ότι «και αυτοί το
κάνανε, ο ΣΥΡΙΖΑ». Τα είπαµε και το πρωί. Είναι λάθος. Αλλάξτε
ρότα. 

Δεύτερον µίλησε ο κ. Γεωργαντάς τώρα, στο τέλος για επιτά-
χυνση, διευκόλυνση, εκσυγχρονισµό και όλα τα υπόλοιπα. Κύριε
Υπουργέ, επιταχύνετε διευκολύνετε και εκσυγχρονίζετε το µπά-
χαλο και την ακαταστασία. Δεν λύνετε το πρόβληµα και το ξέ-
ρετε. 

Τρίτον σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες δύο πράγµατα έχω να
πω και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Πρώτον, το είπα και στην κ. Κε-
ραµέως πριν από λίγο, η οποία αλά καρτ επιλέγει να απαντήσει
εκεί που θέλει, όταν θέλει και αν θέλει. Είναι απαράδεκτο να
στέλνετε τους εκπαιδευτικούς και να τους υποχρεώνετε σε κα-
τάσταση να κάνουν καθηµερινά rapid test και PCR µε 20, 40 και
60 ευρώ ενώ δεν µπορούν να µπούνε στις αίθουσες και να λέτε
στην τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, -ακούστε είναι φρικτό- «µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων δύναται να
καθορίζονται περαιτέρω συνέπειες στην περίπτωση επανειληµ-
µένης παράβασης». Δηλαδή θα κάνει ο Υπουργός αυτό που
θέλει. Δεν µας το ορίζει. Να µας πει ο Υπουργός «µπορεί να τους
κρεµάσουµε στην πλατεία» ή οτιδήποτε. 

Και θα σχολιάσω αυτό που κάνετε µε τις τροπολογίες. Δεν
µπορούµε δηλαδή να µην πούµε ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση
η τροπολογία για τη ρύθµιση των ασφαλιστικών εισφορών. Θα
ήµασταν παράλογοι, προφανώς. Κύριε πρόεδρε, κάποια στιγµή
και στη Διάσκεψη των Προέδρων να το ξαναθέσουµε το θέµα.
Να έχουµε τη δυνατότητα να ψηφίζουµε το κάθε άρθρο της τρο-
πολογίας χωριστά γιατί εδώ δεν µιλάµε για τροπολογίες παιχνι-
δάκι. Εδώ µιλάµε σήµερα, κύριε Πρόεδρε, ακούστε µε λίγο, το
νοµοσχέδιο είχε πενήντα τρία άρθρα και οι τροπολογίες είναι
εκατόν πενήντα. Άρα λοιπόν πώς µπορούµε να ψηφίσουµε εµείς
µια τροπολογία που έχει µέσα δεκαεννέα άρθρα στο σύνολό της;
Έχει πάρα πολλά καλά, φυσικά, αυτή που αφορά στη ρύθµιση
ασφαλιστικών εισφορών. Ναι, αλλά τη µπλέκει και µε self-test µε
COVID, που εµείς είµαστε αρνητικοί. 

Τι να κάνουµε τώρα εµείς; Να πούµε όχι στις ασφαλιστικές ει-
σφορές; Μας µπλέκετε και µας µπλοκάρετε. Είναι λάθος, είναι
κουτοπονηριά αυτό, δεν είναι καλό. Γιατί δεν είναι µια τροπολο-
γία µε ένα άρθρο. Είναι ολόκληρα νοµοσχέδια. 

Όπως και η άλλη τροπολογία, για παράδειγµα, µε τη ρύθµιση
οφειλών για τις οποίες είχε χορηγηθεί παράταση προθεσµιών
κ.λπ.. Έχετε µέσα πράγµατα -µόνο αυτό και κλείνω πραγµατικά,
κύριε Πρόεδρε- που δίνει δυνατότητα στο δηµόσιο. Δηλαδή τι
κάνεις; Ρυθµίζεις τα χρέη σου και παρά το ότι τα ρυθµίζεις το
δηµόσιο µετά την υπαγωγή και συµµόρφωση του οφειλέτη στη
ρύθµιση διατηρεί το δικαίωµα να επιβάλλει κατασχέσεις, να µη
χορηγεί αποδεικτικό ενηµερότητας, να προβαίνει σε συµψηφι-
σµό. Άρα τι είναι αυτό; 

Εν πάση περιπτώσει τελειώνει, ας το πούµε έτσι, η σεζόν, σε
µία µέρα, αύριο τελειώνουµε και δεν έχετε βάλει µυαλό εδώ και
δύο χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Κοµνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε πρόεδρε εκ των προτέρων λέω

ότι η µη τήρηση του χρόνου και της διαδικασίας ξεκινάει από την
Κυβέρνηση. Είναι εννέα τροπολογίες και δεν µπορούµε να τις
αφήσουµε ασχολίαστες. Βέβαια επαναλαµβάνω αυτό που είπα
και το πρωί στην κριτική µου ότι ο τρόπος που ουσιαστικά εκβιά-
ζετε την ψήφο µας µε την µία ψήφο επί της αρχής της τροπολο-
γίας για άσχετα και πολλές φορές πονηρά και αντιφατικά άρθρα
µεταξύ τους δεν µπορεί να συνεχιστεί. 

Σε σχέση µε την τροπολογία µε αριθµό 1029 του Υπουργείου
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Ψηφιακής Διακυβέρνησης πραγµατικά θεωρούµε ότι το άρθρο
1 και οι ρυθµίσεις σχετικά µε το προληπτικό κατέβασµα όχι µόνο
ιστοσελίδας, αλλά και µπλοκάρισµα της ίδιας της διεύθυνσης IP
σε περίπτωση που θεωρηθεί ότι υπάρχει περίπτωση και κίνδυνος
για βλάβη του δηµοσίου συµφέροντος, δηλαδή να τιµωρείται
προληπτικά όχι η πράξη, αλλά η ενδεχόµενη πρόθεση «για», θε-
ωρούµε ότι είναι προκλητική κλιµάκωση της προληπτικής λογο-
κρισίας και καταστολής που έχετε νοµοθετήσει για το διαδίκτυο. 

Σας καλούµε να µην ανοίξετε έναν τέτοιο δρόµο. Να το ξανα-
σκεφτείτε γιατί ανοίγετε πολύ επικίνδυνα µονοπάτια για το πώς
µπορούν να αξιοποιηθούν τέτοιου είδους ρυθµίσεις. Και βέβαια
δεν µιλάµε για προστασία πνευµατικών δικαιωµάτων καλλιτεχνών
και λοιπά, αλλά για µεγάλες εταιρείες που έχουν αγοράσει ου-
σιαστικά δικαιώµατα για προβολή ποδοσφαιρικών αγώνων και
λοιπά. Την τροπολογία αυτή θα την καταψηφίσουµε. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού η
απάντηση που µας έδωσε ο Υφυπουργός έκανε ξεκάθαρο ότι δεν
έχει κανέναν σκοπό να προστατέψει τους εργαζόµενους, που
τους αφήνει ξεκρέµαστους, αποδεικνύοντας ότι είναι αλά καρτ
η ευαισθησία τους για να µην διαταράσσεται η οικογενειακή ζωή
των εργαζοµένων. 

Υπάρχει το νοµικό πλαίσιο που προβλέπει την υποχρεωτική µε-
ταφορά τους σε προσωποπαγείς θέσεις του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και κατά τα άλλα είναι προφάσεις εν αµαρτίαις τα περί
γνωµοδότησης του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που δεν
καταργεί τον νόµο και δεν δεσµεύει την Κυβέρνηση. 

Εµείς καλούµε ξανά το Υπουργείο να κάνει δεκτή την τροπο-
λογία που έχουµε καταθέσει για να καλυφθούν οι εργαζόµενοι,
να επανέλθουν οι συµβάσεις όσων έχουν απολυθεί και να θεω-
ρηθούν ως µη γενόµενες οι αυθαίρετες αναστολές τους. 

Βέβαια, επειδή θεωρούµε απαραίτητο να συνεχιστεί η λειτουρ-
γία του παιδικού σταθµού, θα τοποθετηθούµε στην τροπολογία
µε το «παρών» γιατί δίνει µια προσωρινή, αλλά εντελώς κολοβή
λύση µε τον τρόπο που το κάνει. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών για
ακόµη µια φορά η Κυβέρνηση παρουσιάζει ρυθµίσεις που ουσια-
στικά βάζουν για λίγο στον αναπνευστήρα τους αυτοαπασχολού-
µενους και επαγγελµατίες µέχρι να τους αποσυνδέσουν εντελώς.
Γιατί εκατοντάδες χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι και µικροεπαγ-
γελµατίες έχουν φορτωθεί µε χρέη από τη δική σας επικίνδυνη
και αναποτελεσµατική πολιτική για τη διαχείριση της πανδηµίας
µε τα τυφλά οριζόντια lockdown, τα ανεπαρκή µέτρα στήριξης
του εισοδήµατός τους. Και οι συνεχείς δόσεις θα τους αναγκά-
σουν τελικά να δουλεύουν µόνο για να πληρώνουν δόσεις σε τα-
µεία και τράπεζες. 

Η οριστική λύση που θα µπορούσε πραγµατικά να αποτελέσει
ανακούφιση είναι η πρόταση νόµου που έχει καταθέσει το ΚΚΕ
για κούρεµα χρεών προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία
που συσσωρεύτηκαν τόσο µέσα στην πανδηµία, αλλά και στην
προηγούµενη κρίση λόγω της φοροεπιδροµής που κάνατε προς
τους αυτοαπασχολούµενους και τους µικροεπαγγελµατίες και
βέβαια πάγωµα της αποπληρωµής τους για όσο διάστηµα διαρ-
κεί η κρίση και αυτές να πληρωθούν στη συνέχεια άτοκα. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών είναι
µία από αυτές τις τροπολογίες που ενώ υπάρχουν κάποιες ρυθ-
µίσεις που θα θέλαµε να ψηφίσουµε δεν µπορούµε να τη ψηφί-
σουµε στο σύνολό της και θα τοποθετηθούµε µε το «παρών». 

Σε σχέση µε τις σχολικές καθαρίστριες, αλλά και την παρά-
ταση των συµβάσεων ορισµένου χρόνου των εργαζοµένων στους
δήµους για την καθαριότητα έχουµε ξεκάθαρη θέση ότι όλο αυτό
το προσωπικό θα πρέπει να µονιµοποιηθεί, να δουλεύει µε µόνιµη
και σταθερή σχέση εργασίας γιατί καλύπτει πάγιες ανάγκες τόσο
στα σχολεία όσο και στους δήµους.

Kαι ιδιαίτερα όσον αφορά τις ρυθµίσεις στους δήµους, είναι
πραγµατικά κοροϊδία ότι παρατείνετε από αρχή Σεπτεµβρίου που
ίσχυαν οι συµβάσεις µόνο µέχρι το τέλος του Σεπτεµβρίου. Είναι
κοροϊδία και για τους ίδιους τους εργαζόµενους και για τις ανάγ-
κες των δήµων, που επί δέκα χρόνια δεν µπορούν να βάλουν µό-
νιµες προσλήψεις και περνάνε δραµατική υποστελέχωση. Οι
ίδιοι, βέβαια, ζητάνε τουλάχιστον η παράταση να είναι µέχρι το
τέλος του έτους, αφού είναι δεδοµένο ότι θα παραµείνουν οι

ανάγκες καθαριότητας και λοιπά.
Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας, θα ψη-

φίζαµε και τοποθετούµαστε θετικά ως προς το άρθρο 6 για την
ασφαλιστική τακτοποίηση των εργαζοµένων στα ναυπηγεία.
Όµως, λόγω άλλων ρυθµίσεων θα τοποθετηθούµε µε το «παρών»
στην τροπολογία.

Για την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας µίλησα ήδη. Την
καταψηφίζουµε. Όµως, θα θέλαµε να ψηφίσουµε το άρθρο 7 για
την πληρωµή των εφηµεριών των εργαζοµένων του ΝΙΜΙΤΣ, που
θεωρούµε αυτονόητη υποχρέωση του Υπουργείου, και το άρθρο
9 για την µετάταξη µε τη σύµφωνη γνώµη των υπαλλήλων. 

Τέλος, για την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας τοποθε-
τήθηκε αναλυτικά ο Γιάννης Δελής νωρίτερα. Δεν µπορεί να κρύ-
ψει τις τεράστιες ευθύνες του Υπουργείου για το µη ασφαλές
άνοιγµα των σχολείων για ακόµα µια φορά και αντί για να πάρει
µέτρα, προσπαθεί να προκαλέσει κοινωνικό αυτοµατισµό, απειλεί
τους εκπαιδευτικούς, δηλαδή αυτούς που κράτησαν το σχολείο
όρθιο όλο το διάστηµα της πανδηµίας όσο η Κυβέρνηση σφύριζε
κλέφτικα.

Και κλείνω µε την τροπολογία 1037 του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος. Είπαµε στον Υπουργό ότι ο σεβασµός στο περιβάλλον
και στον πολιτισµό του τόπου -επειδή έτσι µας απάντησε- δεν
είναι να σπέρνεις ανεµογεννήτριες σε όλη τη χώρα. Αποκαλύπτει,
αν θέλετε, και την υποκρισία των πολιτευτάδων τόσο της Νέας
Δηµοκρατίας όσο και του ΣΥΡΙΖΑ που περιοδεύουν από την
Πίνδο ως στην Κρήτη και υπόσχονται ότι δεν θα επιτρέψουν να
µπουν ανεµογεννήτριες στα χωριά τους. Είναι γνωστή η φερεγ-
γυότητα αυτών των δηλώσεων. Όµως, επειδή είναι γνωστή και η
αποφασιστικότητα του Κ.Κ.Ε., σας επαναλαµβάνουµε να µην επι-
χειρήσετε να χτίσετε ανεµογεννήτριες στους ιστορικούς τόπους
µαρτυρίου της Γιάρου και της Μακρονήσου, όπως φροντίζετε να
διαρρεύσετε το τελευταίο διάστηµα, γιατί θα µας βρείτε µπρο-
στά σας. Και εµείς όντως θα κάνουµε τα πάντα, για να µην επι-
τρέψουµε αυτό το αίσχος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Κοµνηνάκα.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Κάτσης. Α, δεν θα µιλήσει. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα µιλήσω εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε, να

έχετε υπ’ όψιν να τηρήσετε τον χρόνο, αν και ο κ. Κάτσης έχει
υπερβεί τον χρόνο. Έχετε µιλήσει τριάντα τρία λεπτά, χωρίς να
υπολογίζω τον προηγούµενο. Σας παρακαλώ πολύ να τηρηθεί ο
χρόνος του τρίλεπτου.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι οφείλουµε να κάνουµε έναν απολογισµό της συζή-

τησης όσον αφορά τα θέµατα Κτηµατολογίου. Επαναλαµβά-
νουµε τη ρητή τοποθέτησή µας. Οι διατάξεις που σήµερα θα
ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία και εισηγείται το Υπουργείο αποτε-
λούν ναρκοθέτηση του έργου του Κτηµατολογίου και θα είναι το
πρώτο Κτηµατολόγιο παγκοσµίως, το οποίο θα λέει στον τίτλο
του ότι είναι Κτηµατολόγιο µε εκκρεµότητες. Το Κτηµατολόγιο
αποτελεί ένα εργαλείο του κράτους δικαίου και η διαδικασία της
κτηµατογράφησης και των ενστάσεων γίνεται, για να ξεκαθαρι-
στούν οι τίτλοι. 

Εσείς παραδεχτήκατε και στο σχέδιο νόµου της διαβούλευσης
και σε όλη την περίοδο συζήτησης ότι το Κτηµατολόγιο στην Ελ-
λάδα θα κλείσει µε εκκρεµότητες. Δεν ξέρω αν το κάνετε, για να
κοροϊδέψετε τους θεσµούς. Δεν ξέρω αν το κάνετε, για να κλεί-
σετε το µάτι στις υποχρεώσεις της χώρας. Το σίγουρο είναι ότι
τα συµφέροντα που παίζουν παιχνίδια στην αγορά της γης θα
συνεχίσουν σαν να είµαστε στο 1970. Αυτό είναι ξεκάθαρο και
προκύπτει από τις τοποθετήσεις των φορέων, των επιστηµόνων,
των αναδόχων, των εργαζοµένων και των κοµµάτων της αντιπο-
λίτευσης. 

Μην προσπαθείτε, κύριε Στύλιο, να παραποιήσετε τη διαδροµή
του Κτηµατολογίου µέχρι σήµερα και θα το διευκρινίσω ρητά. Η
συγχώνευση των Κτηµατολογίων ήταν έργο ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτό
προχωράει. Μόνο ο ΣΥΡΙΖΑ τόλµησε να το προχωρήσει και να
ενοποιήσει Κτηµατολόγιο και υποθηκοφυλακεία. 

Δεύτερον, η ψηφιοποίηση του Κτηµατολογίου ήταν έργο του
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ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτό ξεκίνησαν τα εργαλεία να υλοποιούνται το
2019, το 2020 και το 2021 και να εξυπηρετούνται, όσον αφορά
τοπογραφικά διαγράµµατα, όσον αφορά τις συµβολαιογραφικές
πράξεις, όσον αφορά την πληροφόρηση και τις βεβαιώσεις του
πολίτη. Η προκήρυξη του 65% της κτηµατογράφησης της Ελλά-
δας ήταν έργο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΤΗΜΑ 16, που είναι τώρα σε διαδι-
κασία κτηµατογράφησης. Δεν το έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Το
προκήρυξε ο ΣΥΡΙΖΑ και αναλαµβάνει την ευθύνη να καλυφθεί
όλη η Ελλάδα µε Κτηµατολόγιο. Αυτά, λοιπόν, έγιναν από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία; Δεν επιτρέπει τη διαδικασία κατά-
θεσης δικαιωµάτων κτηµατογράφησης, γιατί δεν ενηµερώνει τον
κόσµο. Δεν επιτρέπει στα σχήµατα που έχουν ολοκληρώσει την
κτηµατογράφηση να προχωρήσουν σε διαδικασίες ενστάσεων.
Καθυστερεί και δηµιουργεί γραφειοκρατικά προβλήµατα σε εν-
στάσεις και στην πληροφόρηση του πολίτη και µε δικαιολογία το
έργο που δεν τελειώνει -που της το παρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ ολοκλη-
ρωµένο µε χρηµατοδότηση και µε θεσµικό υπόβαθρο- έρχεται
τώρα να πει ότι θα κλείσει το Κτηµατολόγιο µε εκκρεµότητες.
Διότι δεν έχετε περιγράψει κανένα τεχνικό εργαλείο, για να κα-
λύψετε τη λογική υπέρβαση που κάνετε –γιατί είναι υπέρβαση,
δεν είναι λογική- ότι θα τελειώσει δύο χρόνια νωρίτερα το Κτη-
µατολόγιο. Με τι; Με αέρα; Επειδή το είπατε; Με ποιο τεχνικό
εργαλείο; Κανείς στον τεχνικό κόσµο δεν έχει καταλάβει µε ποιον
τρόπο θα κλείσει νωρίτερα το Κτηµατολόγιο. Απλά δεν θα κλεί-
σει, ενώ υπήρχαν εργαλεία γρήγορης περαίωσης, εργαλεία εξυ-
πηρέτησης του πολίτη, των συµβολαιογράφων, των µηχανικών,
των τοπογράφων. Όλα σε εσάς είχαν παραδοθεί. 

Άρα, έρχεστε, λοιπόν, και δεν έχει εµφανιστεί ένα µεγάλο πο-
σοστό των δικαιωµάτων, γιατί δεν το καλείτε, κλείνετε τη διαδι-
κασία αφήνοντας και τους πολίτες χωρίς πληροφόρηση και την
περιουσία του δηµοσίου µε αρκετά ερωτηµατικά, αλλά και τις εκ-
κρεµότητες στον χάρτη, στο κτηµατολογικό φύλλο και άρα σε
όλα τα συµβόλαια. Και στους γείτονες θα περνάνε όλες αυτές οι
εκκρεµότητες. Ούτε ενστάσεις ούτε αναρτήσεις, για να δικαιο-
λογήσετε το κουκούλωµα.

Μέσα σε όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, δεν προχωράτε στη στε-
λέχωση του Κτηµατολογίου. Αντίθετα, περνάτε διατάξεις που δη-
µιουργούν ανησυχία και στους εργαζόµενους, αντί να
στελεχώσετε το Κτηµατολόγιο. Αφαιρείτε δικαιώµατα από επαγ-
γελµατικές οµάδες. Όλα αυτά γίνονται τώρα από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Ποια είναι τα συµφέροντα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Να τα ξεχωρίσουµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει το κράτος δικαίου και
τη δικαιοσύνη και τη διαφάνεια και την ανάπτυξη που θα έρθει
µε το κράτος δικαίου, την τίµια, τη δίκαιη ανάπτυξη. Γι’ αυτό και
θέλουµε το έργο ως µεταρρύθµιση και το υποστηρίξαµε µαζί µε
δασικούς χάρτες, µε αιγιαλό, µε κατεδαφίσεις αυθαιρέτων, µε
παρατηρητήρια δόµησης. Εσείς δεν τα θέλετε όλα αυτά, γιατί
δεν θέλετε ένα κράτος δικαίου, ώστε να παίζουν παιχνίδι τα συµ-
φέροντα, είτε είναι µικρά είτε είναι µεγάλα. Δεν έχει ιδιαίτερη ση-
µασία.

Το κλείνουµε το κεφάλαιο του Κτηµατολογίου. Θα το ξανανοί-
ξουµε, όµως, εµείς, για να υπάρχει Κτηµατολόγιο στην Ελλάδα.
Εσείς το κλείνετε έτσι όπως πάει η υπόθεση.

Επί των τριών τροπολογιών, θα µιλήσω µόνο µε τίτλους, για
να υπάρχει δικαιολογία ψήφου.

Πρώτον, ως προς τα θέµατα δασικής νοµοθεσίας και ιδιοκτη-
σίας του δηµοσίου και τεκµηρίου κυριότητας, δεν υπάρχει πιο
πρόχειρη και πιο χυδαία νοµοθετική διαδικασία από αυτήν που
επιχειρήσατε απόψε για ένα µείζον ζήτηµα που δεν αφορά µόνο
τα Δωδεκάνησα, αφορά πολύ µεγάλο ποσοστό της νησιωτικής
Ελλάδας. Το υποτιµάτε. Κλείνετε το µάτι σε µία περιοχή χωρίς
τεκµηρίωση, χωρίς την επεξεργασία των στελεχών των δασικών
υπηρεσιών, χωρίς τεκµηρίωση επιστηµονική, γιατί θέλετε να εξυ-
πηρετήσετε µια τροπολογία Βουλευτών, πράγµα που για εµένα
σηµαίνει ότι µάλλον έρχονται εκλογές και πάτε να κάνετε κάτι τέ-
τοιο. Σε κάθε περίπτωση, δεν µπορείτε να παίζετε παιχνίδια ούτε
µε τη δηµόσια περιουσία ούτε µε τη δασική νοµοθεσία ούτε µε
τα συµφέροντα της ατοµικής ιδιοκτησίας. Διότι µε αυτά που κά-
νετε στο Κτηµατολόγιο αποθηκεύετε και τα τρία: και τη δηµόσια

περιουσία και τα συµφέροντα των πολιτών και το δασικό οικοσύ-
στηµα.

Γι’ αυτόν τον λόγο λέµε ότι είναι απαράδεκτη, είναι χυδαία ως
διαδικασία νοµοθέτησης αυτό που κάνετε για το τεκµήριο κυριό-
τητας... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ
πολύ. Ελάτε, έχετε πάει στα έξι λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεύτερο ζήτηµα, όσον αφορά τα
έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, είναι µια αδειοδοτηµένη εγ-
κατάσταση εδώ και δέκα χρόνια και της εξαιρείται και της απα-
λύνετε τις υποχρεώσεις βγάζοντας την υποχρέωση του
καλωδίου το οποίο είναι τεράστιο ως επιχειρηµατικό και οικονο-
µικό µέγεθος. Αποτελεί σκανδαλώδη ρύθµιση αυτή. Σε αδειοδο-
τηµένα έργα να τους αφαιρείτε υποχρεώσεις εκ των υστέρων,
δέκα χρόνια µετά, χωρίς να δίνετε το δικαίωµα στην υπόλοιπη
αγορά να συµµετέχει στον ηλεκτρικό χώρο των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. Θα εξεταστεί και σε επίπεδο δηµοσίου συµφέ-
ροντος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Φάµελλε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Τόσες τροπο-
λογίες υπάρχουν. Δεν πρέπει να τεκµηριώσουµε την ψήφο µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διαµαρτύρε-
στε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το τρίτο ζήτηµα που θέλουµε, κύριε
Στύλιο, δυστυχώς από εσάς, γιατί είστε ο µόνος εκπρόσωπος της
πολιτικής ηγεσίας, στα θέµατα του εµβολιασµού, είναι κρίσιµο,
γιατί µας αφορά όλους. Το έβαλα δύο φορές: και στον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Υγείας και στην Υπουργό Παιδείας. Δεν διευκρι-
νίζετε στις τροπολογίες ποιος θα καλύψει το κόστος των
αναλύσεων για τους εργαζόµενους, διότι για να ανοίξουν µε
ασφάλεια τα σχολεία, όπως είπε η Υπουργός, πρέπει να πηγαί-
νουνε µε αναλύσεις, µε εξέταση πρώτα οι εργαζόµενοι, τα στε-
λέχη της εκπαιδευτικής κοινότητας. Και σας επισηµαίνω ότι αυτό
δεν αφορά µόνο τους µη εµβολιασµένους, αφορά και τους εµ-
βολιασµένους, διότι υπάρχει θέµα φορέα. 

Ρωτώ λοιπόν: θα µας πει η Κυβέρνηση ποιος θα καλύψει το
κόστος, διότι αν δεν καλυφθεί το κόστος από την πολιτεία δεν
µπορούµε να δεχτούµε µία συζήτηση περί εµβολιασµού όπου θα
αναλαµβάνει το κόστος ο πολίτης. Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο.
Πρέπει να µας απαντήσετε, γιατί από αυτό εξαρτάται και η το-
ποθέτησή µας. Νοµίζω ότι όλους τους συναδέλφους τούς ενδια-
φέρει αυτό. Ποιος θα πληρώνει το κόστος, λοιπόν; Πρέπει να µας
το πείτε, κύριε Στύλιο, και να µπει στην τροπολογία. Είναι ελλιπής
η πρόταση νοµοθέτησης αυτή τη στιγµή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε

πολύ. 
Κύριε Κάτση, που πριν διακόψατε, να σας πω ότι εσείς µιλή-

σατε είκοσι τεσσεράµισι λεπτά πριν τις τροπολογίες. Απλώς ήσα-
σταν έξω και δεν ακούσατε τι είπα. Η κ. Κοµνηνάκα και η κ.
Αδαµοπούλου έχουν µιλήσει πολύ λιγότερο χρόνο και τις τροπο-
λογίες τις ανέπτυξαν πάλι σε λιγότερο χρόνο. Μην διαµαρτύρε-
στε, λοιπόν. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τεκµηριώνουµε την
ψήφο µας, για να µην περνάτε προς τα έξω αυτό που εσείς θέ-
λετε. Αφήστε, λοιπόν, τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο να
αιτιολογήσει την ψήφο µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τριάντα πεντέµισι
λεπτά και επτά τώρα, σύνολο σαράντα δυόµισι λεπτά. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χιονίδης. 
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µία

συνεδρίαση η οποία κρατάει µέχρι τις 10 το βράδυ από τις 10 το
πρωί νοµίζω ότι εξαντλήσαµε µία σειρά ζητηµάτων. 

Θέλω να βάλω σε πολιτικό επίπεδο κάποιες σκέψεις, όπως
«γιατί τροπολογίες;». Συµφωνούµε ότι η καλή νοµοθέτηση δεν
σηµαίνει πολλές τροπολογίες. Όταν όµως βρίσκεσαι σε µία έκτα-
κτη κατάσταση -εδώ έχουµε έναν ουσιαστικό πόλεµο µε το θέµα
του κορωνοϊού- σαφώς και πρέπει να αντιµετωπίσεις τρέχοντα
ζητήµατα. Και το έχει αποδείξει πολλές φορές η Κυβέρνηση,
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παρ’ όλο που της ελέγετο κάποτε «µπορείς να τα δώσεις όλα,
ξεκίνα» εµείς είπαµε «βήµα βήµα», για να κάνουµε το σωστό, ανά-
λογα µε τις εξελίξεις. 

Αυτό έγινε και σήµερα. Νοµίζω ότι δεν διαφωνεί κανείς σε
αυτή την Αίθουσα ότι σαφώς και έπρεπε να γίνουν οι δόσεις σε
ό,τι αφορά την εφορία, τον ΕΦΚΑ και µία σειρά άλλες δράσεις,
όσον αφορά το πώς θα ανοίξουν τα σχολειά µας, το αν οι καθα-
ρίστριες πρέπει να πάνε στα σχολεία στις αρχές του Σεπτέµβρη,
το αν πρέπει συγχρόνως η µεταφορά των µαθητών να είναι εξα-
σφαλισµένη, και να µπορέσουµε να επιλύσουµε ζητήµατα τα
οποία άπτονται της καθηµερινότητας και της ζωής των πολιτών,
όπως επίσης και για τη διευκόλυνση είτε των επιτηδευµατιών είτε
των µη επιτηδευµατιών.

Σίγουρα χρειάζεται, επίσης, η ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοί-
κησης, που γίνεται µέσα από τη ρύθµιση για τους υπαλλήλους
οι οποίοι είναι ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Δόθηκε αυτή
η παράταση γιατί προέκυψε το ζήτηµα και έπρεπε να δουλέψουν
αυτοί οι άνθρωποι για να κάνουν όπως πρέπει τη δουλειά τους
στους δήµους, οι οποίοι βοηθιούνται και βοηθιούνται στην πράξη
από αυτή την Κυβέρνηση και όχι στα λόγια. 

Θέλω να σταθώ επίσης στο ότι στο συγκεκριµένο, το κεντρικό
µας νοµοσχέδιο που αφορούσε το Κτηµατολόγιο και άλλες δια-
τάξεις, διαπιστώσαµε ότι σε πάρα πολλά ζητήµατα υπήρξε συµ-
φωνία και από τις παρατάξεις, τα κόµµατα, αλλά και στους
φορείς διαπιστώσαµε ότι κατά κύριο λόγο υπήρχε µια συναίνεση
στο ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. Εύλογες επιφυλάξεις δια-
τυπώθηκαν όσον αφορά το να δούµε πώς θα προχωρήσει. Αλλά
όσον αφορά το Κτηµατολόγιο δουλέψανε κυβερνήσεις κι ακού-
στηκε σε αυτήν την Αίθουσα ότι προ είκοσι πέντε ετών ο Λαλιώ-
της, µετά οι κυβερνήσεις που έποντο, όπως και η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ της προηγούµενης πενταετίας βοήθησαν στο να
προχωρήσουµε. Έµεινα σε αυτό που είπε ο κ. Φάµελλος, ότι το
2000 προκήρυξε η κυβέρνησή τους. Σήµερα είναι 2021. Το 2016,
2017, 2018, 2019 είναι τέσσερα χρόνια, µόνο από την προκή-
ρυξη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τόσο κρατάει. 
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Θέλω να πω δηλαδή ότι αυτός είναι ο

στόχος µας, να συντµήσουµε χρόνους. 
Επίσης ετέθησαν κάποια διλήµµατα, τα οποία οφείλουν να

απαντηθούν. Μπορεί λέει, δήθεν, κάποιος όταν είναι µε διαύγεια,
µε διαφάνεια κάποιο ακίνητο και διεκδικείται ως προς τα σύνορά
του ή ως προς την ιδιοκτησία του; Σαφώς και µπορεί να το δει ο
καθένας. Μέχρι σήµερα τι γινόταν δηλαδή; Ίσα ίσα κάποιος µπο-
ρεί σήµερα να αγόραζε ένα ακίνητο χωρίς να ξέρει τις διεκδική-
σεις. Τώρα θα το ξέρει, θα το βλέπει στον υπολογιστή και
µάλιστα και τα σαββατοκύριακα οι δικηγόροι, οι µηχανικοί µπο-
ρούν να µπαίνουν να ελέγξουν και ξέρεις αν είναι διεκδικούµενο.

Επίσης τέθηκε το ερώτηµα αν µπορεί να µεταβιβαστεί, να στα-
µατήσουν οι µεταβιβάσεις. Εµείς είπαµε ότι είναι 2% αυτά που
έχουν διαφορές. Να δεχθώ, λοιπόν, ως υπόθεση εργασίας ότι
είναι το 15% µε διαφορές. Το υπόλοιπο 85% δεν πρέπει να προ-
χωρήσει, µε βάση αυτά που είπε κι ο Μάριος Κάτσης; Λέει: 10%
και 15%. Το 85% να προχωρήσει; Να προχωρήσει, και για το υπό-
λοιπο να ξέρει µε διαφάνεια ο καθένας τι είναι το ακίνητο το
οποίο έχει.

Και βεβαίως έρχεται το πλήρωµα του χρόνου για να αποδειχ-
θεί αν πραγµατικά γίνεται δουλειά κι είναι στοχευµένη. Εύλογες
είναι οι επιφυλάξεις περί ασφαλείας των συναλλαγών. Είναι
σαφές και ξεκάθαρο, θα γίνουν τα συµβόλαια ηλεκτρονικά, να
πάψουµε πια τις χιλιάδες επισκέψεις στις υπηρεσίες. Δεν το θέ-
λουµε και αυτό;

Ένα θέµα που ετέθη µε δύναµη και µε πάθος από όλες τις πα-
ρατάξεις -και εµένα µου τηλεφώνησαν, όπως και σε πολλούς συ-
ναδέλφους του χώρου µας- είναι σε σχέση µε το ΤΕΙ Γεωπληρο-
φορικής. Ναι, πραγµατικά δεν ήταν θέµα που έπρεπε να διαµεί-
βεται σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι θέµα καθορισµού επαγγελ-
µατικών δικαιωµάτων. Είναι ξεκάθαρο. Παρ’ όλα αυτά ο
αρµόδιος για το Κτηµατολόγιο Υπουργός µάς έδωσε τη νοµοτε-
χνική βελτίωση στο άρθρο 25, της παραγράφου 1, όπου µετά τη
λέξη «σύνταξη» απαλείφονται οι λέξεις «τεχνικής έκθεσης».

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχει καµµία σχέση αυτό. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δεν έχουµε λάβει τίποτα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Έχει κατατεθεί από το πρωί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χιονίδη,

ολοκληρώστε παρακαλώ. 
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Η νοµοτεχνική, λοιπόν, βοηθάει στο να έχουν τη συντριπτική

πλειοψηφία της δουλειάς που είχαν χωρίς να χάνουν κάτι ιδιαί-
τερο, αλλά δεν µπορείς να υπερβείς και το υφιστάµενο νοµικό
πλαίσιο περί δικαιωµάτων υπογραφής.

Εν κατακλείδι, θα πρέπει να δούµε ακόµη και για τους πιστο-
ποιηµένους ανθρώπους οι οποίοι θα δουλέψουν και είναι µηχα-
νικοί κάθε κατηγορίας, που θα ελέγχονται, ότι η υπογραφή του
ιδιώτη ο οποίος δουλεύει για λογαριασµό του δηµοσίου ως πι-
στοποιηµένος έχει αξιοπιστία και αυτό πρέπει να το καταλά-
βουµε.

Από εκεί και πέρα, ακούστηκε «µήπως θα έχουµε εκλογές;» Η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και όλοι εµείς δεν έχουµε
το µυαλό στις εκλογές. Το µυαλό το έχουµε στο να λύνουµε προ-
βλήµατα. Φαίνεται κάποιοι εξ ιδίων κρίνουν ότι τέτοια µέτρα τα
παίρνουµε προεκλογικά. Εµείς τα παίρνουµε εν πλήρη δυνάµει
στη µέση της κοινοβουλευτικής περιόδου και της ζωής αυτής της
Κυβέρνησης και αυτό µένει να αποδειχθεί. Εµείς δεν κοιτάµε την
ψηφοθηρία. Λύνουµε ζητήµατα και θα συνεχίσουµε να λύνουµε
ζητήµατα, µε αξιοπιστία και µε µικρά λάθη, αν θέλετε. Και γι’
αυτό έγιναν δεκτές και πάρα πολλές παρατηρήσεις µέσα από τη
διαβούλευση. Ο Υπουργός κ. Στύλιος, ο οποίος παρίσταται, αλλά
και ο κ. Πιερρακάκης είναι ανοικτοί στις συζητήσεις και έγιναν
δεκτές πολλές παρατηρήσεις και από τις επιτροπές, αλλά κυρίως
από τη διαβούλευση µε τους φορείς. 

Υπ’ αυτή την έννοια, επειδή είµαστε σε µια θετική κατεύθυνση
παρ’ όλες τις επιφυλάξεις, θα προτείνω και πάλι να ψηφιστεί
αυτό το σχέδιο νόµου ώστε αύριο οι πολίτες να µπορούν να ρυθ-
µίζουν τις δόσεις τους µε τις τροπολογίες που γίνανε, να ακο-
λουθήσουν όλες οι διαδικασίες, να ανοίξουν τα σχολειά µας
σωστά, αλλά κυρίως να κάνουµε αυτό που ήταν βασικός πυλώ-
νας για τη Νέα Δηµοκρατία, να προχωρήσει το Κτηµατολόγιο
όπως πρέπει να προχωρήσει. Γιατί στη ζωή δεν µπορείς να πας
όταν δεν ξέρεις τι έχεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
έχετε φθάσει στα οκτώ λεπτά. 

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Για να προγραµµατίσεις, για να κάνεις
χωροταξία, για να φέρεις επενδύσεις -κλείνω, κύριε Πρόεδρε-
οφείλεις πρώτα να ξέρεις τι έχεις. Και επειδή ελέχθη το παρά-
δειγµα της Ολλανδίας που το έκανε το �85 να πω ότι η Ολλανδία
και οι άλλες χώρες της Κεντρικής Ευρώπης δεν ήταν σε καθε-
στώς τουρκοκρατίας για µια σειρά ετών, µε όλες τις νοοτροπίες
και µε αυτά τα οποία συµβαίνουν εδώ. Η δε Βουλγαρία είχε κοµ-
µουνιστικό καθεστώς και όλα ήταν καταγεγραµµένα και ήταν ευ-
κολότερο. 

Έχουµε τις δυσκολίες και την ιδιοσυγκρασία να είµαστε απαι-
τητικοί. Από εκεί και πέρα, όµως, ας κάνουµε όλοι µια προσπά-
θεια ακόµη µήπως σε δύο χρόνια µπορέσουµε να κλείσουµε αυτό
το οποίο ζητά όλος ο κόσµος, αυτό το οποίο ζητούµε όλοι και
φάνηκε από τις τοποθετήσεις ότι όλοι θέλουµε να ολοκληρωθεί
επιτέλους το Κτηµατολόγιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Στύλιος, για να ολο-
κληρώσουµε τη συζήτηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είµαστε όλοι από το πρωί εδώ -το είπε και ο συνάδελφος, ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας πολύ ορθά και πολύ σωστά- αλλά
πρέπει σε ορισµένα θέµατα να δώσω ορισµένες κατευθύνσεις. 

Πρώτον, σε σχέση µε το έργο του µετασχηµατισµού του
φορέα του ελληνικού Κτηµατολογίου, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
τέσσερα νέα κτηµατολογικά γραφεία έχουν ανοίξει. Σήµερα
έχουµε τριάντα πέντε. Είναι µια µεταρρύθµιση, ένας µετασχηµα-
τισµός που µε συνέπεια υλοποιεί και εφαρµόζει η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. 
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Επίσης, επειδή πολλές φορές αναφέρθηκαν στη κτηµατογρά-
φηση, αλλά δεν µπορείς να είσαι και µε τους µεν και µε τους δε,
να προσπαθείς να ικανοποιήσεις όλο το ακροατήριο, διότι κατα-
λαβαίνω τη θέλησή τους να υποστηρίξουν τους εργολάβους,
τους αναδόχους, αλλά από την άλλη πλευρά θέλουν να προχω-
ρήσει και το έργο του Κτηµατολογίου, λέω λοιπόν: Ποιος νοµο-
θέτησε το 6Α; Ήταν ή δεν ήταν η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ που
νοµοθέτησε το 6Α και είχαµε προσφυγή στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας και µπλοκάρισµα της κτηµατογράφησης για ενάµιση
χρόνο; Και έρχεται τώρα αυτή η Κυβέρνηση, ήρθε, το νοµοθέ-
τησε. Και εσείς το ψηφίσατε. Και ο ΣΥΡΙΖΑ το ψήφισε, αλλά χρει-
άστηκε να περάσει ενάµισης χρόνος για να καταλάβετε το λάθος
το οποίο είχατε κάνει. Αυτό πληρώνουµε. Και για τα δασικά τις
δικές σας παραλείψεις τώρα διαχειριζόµαστε και έχει δοθεί πα-
ράταση από την Κυβέρνηση για να δώσουµε λύσεις, διότι και
εκεί, στον δικό σας νόµο για τα δασικά, πάλι και εκεί είχαµε προ-
σφυγή στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο νόµος Χατζηδάκη εκκρεµεί στο
Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Θέλω επίσης να πληροφορήσω το εξής, ότι µε δικές µας
αποφάσεις και κατά τη διάρκεια της κτηµατογράφησης όλη η
πληροφόρηση είναι διαθέσιµη σε όλους τους πολίτες για να γνω-
ρίζουν τι ισχυρίζεται ο καθένας για τα δικαιώµατά του. 

Σας θυµίζω επίσης µια µεγάλη αλλαγή την οποία πραγµατο-
ποίησε η δική µας Κυβέρνηση, την έρευνα και τη θέαση. Την
έχουν επικροτήσει πάνω από διακόσιες χιλιάδες επαγγελµατίες,
νοµικοί και µηχανικοί. Εάν, λοιπόν, όλα ήταν έργο δικό σας, γιατί
δεν το φτιάχνατε κι εσείς; Έγινε, λοιπόν, από τη δική µας Κυβέρ-
νηση. Έχουµε δώσει πρόσβαση είκοσι τέσσερις ώρες, επτά
µέρες την εβδοµάδα, όλον τον χρόνο, από οπουδήποτε, µε οποι-
ονδήποτε τρόπο, έχοντας βέβαια ο καθένας πρόσβαση µε βάση
τους κωδικούς του για να είναι ιχνηλατηµένη και καταγεγραµ-
µένη η πρόσβαση. 

Σε σχέση µε τις ενστάσεις, επειδή ήταν στον πολιτικό λόγο του
συνόλου των Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σας
είπε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ότι 2% είναι αυτήν τη στιγµή
οι ενστάσεις, οι αιτήσεις διόρθωσης που παρατηρούνται στο
Κτηµατολόγιο. Τέθηκε το ερώτηµα, το οποίο έχει τεθεί πολλές
φορές: Μπορεί το 2% να εµποδίζει το υπόλοιπο 98%; Εµείς λέµε
όχι. Ποια ήταν η φιλοσοφία µέχρι τώρα του Κτηµατολογίου, του
νόµου για το Κτηµατολόγιο; Ήταν ότι πρέπει να ολοκληρωθεί το
100%. Προχωράει το 98%, το 2% δεν το αφήνουµε στην τύχη. 

Γι’ αυτόν τον λόγο σας είπαµε ότι οργανώσαµε επιτροπές
µέσα στο Κτηµατολόγιο και ενεργοποιούµε επιτροπές οι οποίες
υπήρχαν µέχρι τώρα στον νόµο για να µπορέσουν να διευθετη-
θούν και να απαντηθούν όλες αυτές οι αιτήσεις διόρθωσης και
οι ενστάσεις. Και σας είπαµε ότι υπάρχουν και τριµελείς επιτρο-
πές πάλι µέσα στο Κτηµατολόγιο για δεύτερη επιπλέον ασφαλι-
στική δικλείδα, για να µην στέλναµε τον κόσµο στα δικαστήρια.
Διότι εσείς αυτό υπερασπίζεστε, να στείλουµε τον κόσµο σε χρο-
νοβόρες και κοστοβόρες διαδικασίες. 

Αυτήν, λοιπόν, τη µεγάλη αλλαγή εσείς δεν τη δέχεστε. Και
δεν δέχεστε και κάτι άλλο, τη διαφάνεια, να γνωρίζει ο κόσµος τι
πραγµατικά συµβαίνει. Σας το είπε ο εισηγητής µας. Θα µπο-
ρούσα να αγοράσω εγώ σήµερα ένα γεωτεµάχιο ή ένα οικόπεδο
κάπου ή ένα διαµέρισµα και να µην γνωρίζω τη διαφορά που
υπάρχει. Άρα, λοιπόν, τι κάνατε; Κουκουλώνατε, βάζατε το πρό-
βληµα κάτω από το χαλί. Δεν ενηµερωνόταν ο αγοραστής και
αυτό για εµάς είναι θέµα ενηµέρωσης, διαφάνειας, είναι θέµα
ενός κράτους δικαίου, ενός σύγχρονου κράτους µε καθαρούς
όρους. Δεν θα τον κοροϊδέψουµε τον επενδυτή να έρθει στη
χώρα να αγοράσει ένα γεωτεµάχιο, ένα οικόπεδο, να κάνει µια

επένδυση, είτε είναι Έλληνας είτε από οποιαδήποτε άλλη χώρα,
και αύριο να του βγουν τα προβλήµατα και να κολλάει η οποι-
αδήποτε επένδυση.

Με αυτήν, λοιπόν, τη φιλοσοφία εµείς προχωρούµε σε αυτό
το οποίο είπαµε ότι είναι ο στόχος µας. Ο στόχος µας είναι ένα
ψηφιακό Κτηµατολόγιο, η απεικόνιση των δικαιωµάτων. Θα φτά-
σουµε σε δύο χρόνια από τώρα µε τους ρυθµούς µε τους οποί-
ους προχωρά η κτηµατογράφηση να έχουµε κτηµατολόγιο στο
90% της χώρας. Ποιος µας το λέει αυτό; Σας το είπε και ο Υπουρ-
γός. Μας το λένε τα µετρήσιµα στοιχεία τα οποία έχουµε από
τον φορέα, από το ελληνικό Κτηµατολόγιο. 

Και το ξέρετε και εσείς πολύ καλά ότι, όπως δουλεύουµε για
τον µετασχηµατισµό, έτσι εργαζόµαστε και για την κτηµατογρά-
φηση. Με αυτόν τον τρόπο θα δώσουµε στην ελληνική κοινωνία
ένα Κτηµατολόγιο οργανωµένο πάνω από το 90% της χώρας,
κάτι το οποίο για δεκαετίες δεν είχε συµβεί και έχει ταυτιστεί στη
συνείδηση των Ελλήνων πολιτών µε τη γραφειοκρατία, µε την τα-
λαιπωρία και µε έξοδα. Αυτό η Κυβέρνηση το ανατρέπει.

Έχουµε, λοιπόν, µια Κυβέρνηση η οποία, παρ’ ότι βρισκόµαστε
µέσα σε πανδηµία, παρ’ ότι αναγκάστηκε να διαχειριστεί το µε-
ταναστευτικό, τις απειλές από τη γείτονα χώρα, δεν σταµάτησε
να εργάζεται, να νοµοθετεί και να εργάζεται υπέρ του ελληνικού
λαού µε παρεµβάσεις ουσιαστικές όπως µια ουσιαστική παρέµ-
βαση είναι και το σηµερινό νοµοσχέδιο το οποίο νοµοθετούµε. 

Σας καλούµε, έστω και την τελευταία στιγµή, να πάρετε µια
απόφαση, να πάµε βήµατα µπροστά τη χώρα και τον τόπο. Να
συµφωνήσετε, διότι είναι ένα καλό νοµοσχέδιο, είναι ένα θετικό
νοµοσχέδιο. Να συµφωνήσετε να το ψηφίσετε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο για να στείλουµε ένα µήνυµα στην ελληνική κοινωνία
ότι υπάρχουν νόµοι, υπάρχουν πρωτοβουλίες οι οποίες είναι χρή-
σιµες για τον κόσµο. Το ξέρει ο κόσµος ότι είναι χρήσιµο γι’
αυτόν. Οι πολιτικές δυνάµεις στο ελληνικό Κοινοβούλιο µπορούν
να συµφωνήσουν και να προχωρήσουν όλοι µαζί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής
και επί των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης: «Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτηµατο-
λογίου, νέες ψηφιακές υπηρεσίες και ενίσχυση της ψηφιακής
διακυβέρνησης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα ένα άρθρα, δέκα τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, το ακροτελεύτιο
άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρίσετε την
ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την ανα-
θεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφόσον έχετε

ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτηµατολογίου, νέες ψηφια-
κές υπηρεσίες, ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και

άλλες διατάξεις

Επί της αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 26 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 30 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 32 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 33 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 39 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 40 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 42 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 47 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 48 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 50 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. τροπ. 1028/14 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1029/15     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1030/16     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1033/19     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: -

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1034/20     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1035/21 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1036/22 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: -
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Υπ. τροπ. 1037/23 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Βουλ. τροπ. 1043/28     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: -
ΜέΡΑ25: -

Υπ. τροπ. 1038/24 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: -

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Εκσυγ-
χρονισµός του Ελληνικού Κτηµατολογίου, νέες ψηφιακές
υπηρεσίες, ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτηµατολογίου, νέες ψηφια-
κές υπηρεσίες και ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και
άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’ - ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΚΤΗΜΑΤΟ-
ΛΟΓΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ - ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1  Σκοπός 
Άρθρο 2  Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ - ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ

ΚΤΗΜΑΤΟΓΡΑΦΗΣΗΣ
Άρθρο 3  Πρόωρη περάτωση διαδικασίας κτηµατογράφησης

- Αντικατάσταση του άρθρου 11 του ν. 2308/1995
Άρθρο 4  Διαδικασία καταχώρισης πρώτων εγγραφών σε πε-

ρίπτωση πρόωρης περάτωσης της διαδικασίας κτηµατογράφη-
σης - Αντικατάσταση του άρθρου 12 του             ν. 2308/1995

Άρθρο 5  Διαδικασία δηλώσεων εγγραπτέων δικαιωµάτων -
Τροποποίηση των παρ. 2, 8 και 10 του άρθρου 2 του ν. 2308/1995 

Άρθρο 6  Διαδικασία ανάρτησης στοιχείων κτηµατογράφησης
- Αντικατάσταση του άρθρου 4 του                        ν. 2308/1995 

Άρθρο 7  Διαδικασία αναµόρφωσης προσωρινών κτηµατολο-
γικών διαγραµµάτων και πινάκων µετά την εξέταση των αιτήσεων
διόρθωσης - Τροποποίηση των άρθρων 8, 8Α και 8Β του ν.
2308/1995 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ - ΕΞΟΡΘΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ ΔΙΟΡΘΩ-
ΣΗΣ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΩΝ ΕΓΓΡΑΦΩΝ

Άρθρο 8  Παθητική νοµιµοποίηση επί αγωγής σε περίπτωση
ανακριβούς πρώτης εγγραφής -  Διαδικασία διαµεσολάβησης -
Αντικατάσταση της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 2664/1998 

Άρθρο 9  Παράταση προθεσµίας διόρθωσης των αρχικών εγ-
γραφών σε περιοχές που κηρύχθηκαν υπό κτηµατογράφηση πριν
την έναρξη ισχύος του ν. 3481/2006 - Αντικατάσταση της παρ. 2
του άρθρου 102 του                          ν. 4623/2019

Άρθρο 10  Τύχη δικαιωµάτων και βαρών ακινήτου σε περί-
πτωση εκκρεµούς αίτησης διόρθωσης - Προσθήκη άρθρου 7β
στον ν. 2664/1998

Άρθρο 11  Κτηµατολογικός εφέτης - Τροποποίηση της παρ. 4
του άρθρου 17 του ν. 2664/1998

Άρθρο 12  Επιµόρφωση κτηµατολογικών δικαστών
Άρθρο 13  Διαδικασία διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων αρ-

χικών εγγραφών µε την ένδειξη «άγνωστου ιδιοκτήτη» - Τροπο-
ποίηση της υποπερ. αα’ της περ. β’ των παρ. 1 και 2 του άρθρου
18 του ν. 2664/1998 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ - ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΚΑΙ ΤΗ ΣΤΕΛΕ-
ΧΩΣΗ ΤΟΥ Ν.Π.Δ.Δ. «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»

Άρθρο 14  Προγραµµατικές συµβάσεις µεταξύ  του ν.π.δ.δ.
«Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος» (Τ.Ε.Ε.) και του  ν.π.δ.δ. «Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο»

Άρθρο 15  Κατάργηση άµισθών και έµµισθων Υποθηκοφυλα-
κείων και κτηµατολογικών γραφείων Ρόδου, Κω - Λέρου, Θεσσα-
λονίκης και Πειραιά - Τροποποίηση της παρ. 7 του άρθρου 1 του
ν. 4512/2018

Άρθρο 16  Ανακατανοµή αρµοδιοτήτων των τµηµάτων της Νο-
µικής Διεύθυνσης του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Τρο-
ποποίηση της παρ. 10 του άρθρου 14 του ν. 4512/2018

Άρθρο 17  Προσόντα διορισµού σε θέση προϊσταµένου κτη-
µατολογικού γραφείου - Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 18
του ν. 4512/2018

Άρθρο 18  Ρυθµίσεις για το προσωπικό του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο»

Άρθρο 19  Ρυθµίσεις για το Κτηµατολόγιο Πρωτευούσης
Άρθρο 20  Διαχείριση των εσόδων του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτη-

µατολόγιο» -Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 32 του ν.
4512/2018

Άρθρο 21  Επιτροπές Επίλυσης Αµφισβητήσεων - Αντικατά-
σταση του άρθρου 36 του ν. 4512/2018

Άρθρο 22  Σύσταση επιτροπής εµπειρογνωµόνων στο ν.π.δ.δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ - ΔΙΑΠΙΣΤΕΥΜΕΝΟΙ ΜΗΧΑΝΙΚΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΚΤΗΜΑ-
ΤΟΛΟΓΙΟ

Άρθρο 23  Απόκτηση ιδιότητας διαπιστευµένου µηχανικού για
το Κτηµατολόγιο - Ειδικό Μητρώο Διαπιστευµένων Μηχανικών

Άρθρο 24  Προσόντα διαπιστευµένου µηχανικού για το Κτηµα-
τολόγιο

Άρθρο 25  Εργασίες διαπιστευµένου µηχανικού για το Κτηµα-
τολόγιο

Άρθρο 26  Έλεγχος και  παρακολούθηση του έργου των δια-
πιστευµένων µηχανικών για το Κτηµατολόγιο

Άρθρο 27  Σύσταση Εποπτικού Συµβουλίου
Άρθρο 28  Αρµοδιότητες Εποπτικού Συµβουλίου - Διοικητικές

κυρώσεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ - ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ Ν.Π.Δ.Δ. «ΕΛΛΗ-

ΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»
Άρθρο 29  Ηλεκτρονικός Φάκελος Ακινήτου
Άρθρο 30  Καθορισµός της διαδικασίας ενηµέρωσης και τή-

ρησης των θεσµοθετηµένων ορίων του εθνικού καταλόγου του
δικτύου Natura 2000 - Τροποποίηση της παρ. 7 του άρθρου 9 του
ν. 3937/2011 

ΜΕΡΟΣ Β’ - ΝΕΕΣ ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 31  Ένταξη ψηφιακών υπηρεσιών παροχής πληροφο-
ριών οχηµάτων στην Ενιαία Ψηφιακή Πύλη της Δηµόσιας Διοίκη-
σης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.)

Άρθρο 32  Ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto»
Άρθρο 33  Χρήση ψηφιοποιηµένης ιδιόχειρης υπογραφής στις

συναλλαγές φυσικών προσώπων µε τα Κέντρα Εξυπηρέτησης
Πολιτών (Κ.Ε.Π.)

ΜΕΡΟΣ Γ’ - ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ - ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
Άρθρο 34  Λειτουργία της Γενικής Διεύθυνσης Κυβερνοασφά-

λειας 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ - ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ

ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΩΝ ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΑΣ
ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.)

Άρθρο 35  Μητρώο εγκατάστασης κεντρικών ηλεκτρονικών
εφαρµογών και κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων στο Κυ-
βερνητικό Νέφος Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud), το Κυβερνητικό
Νέφος Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) και το Κυ-
βερνητικό Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud) - Προσθήκη παρ. 11
στο άρθρο 87 του ν. 4727/2020

Άρθρο 36  Εγκατάσταση κεντρικών ηλεκτρονικών εφαρµογών
και κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων στο Κυβερνητικό
Νέφος Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) - Τροποποί-
ηση της παρ. 54 του άρθρου 107 του ν. 4727/2020

Άρθρο 37  Εξαίρεση από την απαγόρευση προµήθειας εξοπλι-
σµού κεντρικών εξυπηρετητών και νέων αδειών χρήσης πλατ-
φόρµας λογισµικού για υποδοµές του Κυβερνητικού Νέφους
Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) και του Κυβερνητι-
κού Νέφους Τοµέα Υγείας (H-Cloud) - Τροποποίηση της παρ. 56
του άρθρου 107 του ν. 4727/2020 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ - ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ «ΕΘΝΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΟΠΤΙΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ ΚΑΙ
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ A.E.»

Άρθρο 38  Καθορισµός επιλέξιµων δαπανών για την παραγωγή
οπτικοακουστικών έργων -Τροποποίηση των παρ. 1 και 3  του άρ-
θρου 26 του ν. 4487/2017 

Άρθρο 39  Απλούστευση της διαδικασίας ελέγχου και πιστο-
ποίησης ολοκλήρωσης υπαχθέντων επενδυτικών σχεδίων - Αντι-
κατάσταση του άρθρου 30 του                           ν. 4487/2017 

Άρθρο 40  Σύσταση Ειδικού Μητρώου Ελεγκτών Οπτικοακου-
στικών Έργων και  Πλατφόρµας Ελέγχου Έργων  - Προσθήκη
άρθρου 35Α στον ν. 4487/2017
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’- ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ
ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΩΝ (Ε.Ε.Τ.Τ.)

Άρθρο 41  Λειτουργία συστήµατος επιφυλακής της Ε.Ε.Τ.Τ.
για πρόσβαση στο Εθνικό Μητρώο Ραδιοσυχνοτήτων - Τροπο-
ποίηση της περ. ιδ’ της παρ. 2 του άρθρου 113 του ν. 4727/2020 

Άρθρο 42  Σύµβαση µίσθωσης για την εγκατάσταση και λει-
τουργία του ηλεκτρονικού εξοπλισµού και των κατασκευών κε-
ραιών του Εθνικού Συστήµατος Διαχείρισης και Εποπτείας
Φάσµατος (Ε.Σ.Δ.Ε.Φ)  - Τροποποίηση της περ. κ’ του άρθρου 12
του ν. 4070/2012 

Άρθρο 43  Συµµετοχή στελεχών της Ε.Ε.Τ.Τ. στη διαδικασία
ελέγχου αιτηµάτων αδειοδότησης κατασκευών κεραιών που
αφορούν στην αξιοποίηση των δικαιωµάτων χρήσης ραδιοφά-
σµατος - Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 83 του ν.
4674/2020 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ ΚΕΡΑΙΩΝ ΓΙΑ
ΤΗΝ ΠΑΡΟΧΗ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΩΝ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ

Άρθρο 44  Κατά παρέκκλιση εγκατάσταση υφιστάµενων δοµι-
κών κατασκευών κεραιών για την παροχή υπηρεσιών ηλεκτρονι-
κών επικοινωνιών - Τροποποίηση της περ. β’ της παρ. 1 του
άρθρου 27 του ν. 4635/2019

Άρθρο 45  Κατασκευές πάνω από το κτίριο - Τροποποίηση των
παρ. 2 και 3 του άρθρου 19 του ν. 4067/2012 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ - ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Γ’ 
Άρθρο 46  Ρυθµίσεις για τους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυ-

λίων, τα Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα και τις Εταιρίες
Αξιοποίησης και Διαχείρισης της περιουσίας των Α.Ε.Ι.

Άρθρο 47  Ρυθµίσεις για την εξ αποστάσεως ταυτοποίηση για
την έκδοση πιστοποιητικού υπηρεσίας εµπιστοσύνης - Προσθήκη
παρ. 3 στο άρθρο 57 του ν. 4727/2020

Άρθρο 48  Ρυθµίσεις για την καταπολέµηση της διαδικτυακής
πειρατείας - Τροποποίηση της παρ. 10Α του άρθρου 66Ε του ν.
2121/1993

Άρθρο 49  Επανάκτηση κοινόχρηστων και κοινωφελών ακινή-
των από ΟΤΑ, τα οποία εµφανίζονται ως «άγνωστου ιδιοκτήτη»
στις πρώτες κτηµατολογικές εγγραφές

Άρθρο 50  Θέση σε λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Διαδι-
κασιών - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 90 του               ν. 4727/2020

Άρθρο 51  Καταχώριση ενδίκων βοηθηµάτων στο Κτηµατολο-
γικό Γραφείο Ρόδου

Άρθρο 52  Σύναψη σύµβασης µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου και
ΕΑΤΕ - Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 94 του              ν. 4727/2020

ΜΕΡΟΣ Δ’- ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑ-
ΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ - ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 53  Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Α’
Άρθρο 54  Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Β’
Άρθρο 55  Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Γ’
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ - ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 56  Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ε’ - ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
Άρθρο 57   Προσωπικό καθαριότητας σχολικών µονάδων -

Δ.Ι.Ε.Κ. - Σ.Δ.Ε. - Τροποποίηση της υποπερ. ββ’ και κατάργηση
της υποπερ. γγ’ της περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 18 του ν.
3870/2010

Άρθρο 58  Παράταση ισχύος εγκριτικών αποφάσεων της Επι-
τροπής της υπ’ αριθµ. 33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου

Άρθρο 59  Συµβάσεις Ι.Δ.Ο.Χ. στη Δράση «Εναρµόνιση Οικο-
γενειακής και Επαγγελµατικής Ζωής»

Άρθρο 60  Μεταφορά µαθητών κατά το σχολικό έτος 2021-
2022 

Άρθρο 61  Ρυθµίσεις για το προσωπικό των πολυµετοχικών
αναπτυξιακών ανώνυµων εταιρειών Ο.Τ.Α.

Άρθρο 62  Παράταση συµβάσεων Ι.Δ.Ο.Χ. προσωπικού Ο.Τ.Α.
α’ και β’ βαθµού για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών λόγω
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 63  Αναστολή παρακράτησης δόσεων δανείων Ο.Τ.Α.
α’ βαθµού

Άρθρο 64  Αδειοδοτήσεις δηµοτικών παιδικών σταθµών - Πα-
ράταση προθεσµιών - Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν.

4623/2019
Άρθρο 65  Ρύθµιση θεµάτων προϋπολογισµού των Ο.Τ.Α. α’

βαθµού
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΛΛΗΛΟΒΟΗ-

ΘΕΙΑΣ ΤΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ
ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 66  Ρυθµίσεις για το Ταµείο Αλληλοβοηθείας  Υπαλλή-
λων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού - Τροποποίηση
του ν. 4639/2019 και του ν. 4598/2019 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΩΝ ΕΙΣΦΟΡΩΝ ΣΤΟ
ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΙΟΥ
COVID-19 ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

Άρθρο 67   Ρύθµιση ασφαλιστικών εισφορών  - Τροποποίηση
του άρθρου 32 του ν. 4756/2020

Άρθρο 68  Επανένταξη πληγέντων από την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού σε καθεστώς ρύθµισης ασφαλιστικών οφειλών - Τροπο-
ποίηση του άρθρου 33 του ν. 4756/2020

Άρθρο 69  Διαγραφή προσωπικών δεδοµένων - Τροποποίηση
του άρθρου 27 του ν. 4792/2021

Άρθρο 70  Χορήγηση πιστοποιητικού δικαιωµάτων µεθοριακού
εργαζοµένου υπηκόου Ηνωµένου Βασιλείου

Άρθρο 71  Καθήκοντα Προέδρου Οικονοµικής και Κοινωνικής
Επιτροπής (Ο.Κ.Ε.) - Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν.
2232/1994

Άρθρο 72  Ασφαλιστική τακτοποίηση εργαζοµένων στα «Ελλη-
νικά Ναυπηγεία Α.Ε.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΑΕ-
ΡΟΠΟΡΙΑΣ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΑ ΜΗΤΡΩΑ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ
ΕΡΓΩΝ

Άρθρο 73  Εγγραφή στον προϋπολογισµό της Υπηρεσίας Πο-
λιτικής Αεροπορίας αδιάθετων ποσών Τέλους Εκσυγχρονισµού
και Ανάπτυξης Αεροδροµίων - Τροποποίηση της παρ. 9 του άρ-
θρου 40 του ν. 2065/1992

Άρθρο 74  Ρύθµιση ζητηµάτων µητρώων συντελεστών παρα-
γωγής δηµοσίων και ιδιωτικών έργων, µελετών, τεχνικών και λοι-
πών συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών - Τροποποίηση των παρ.
1 και 2 του άρθρου 144 του               ν. 4764/2020, της παρ. 2 του
άρθρου 39 και της παρ. 6 του άρθρου 65 του π.δ. 71/2019 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΟΦΕΙΛΩΝ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΝΤΙΜΕ-
ΤΩΠΙΣΗΣ ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19, ΤΡΟ-
ΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΚΩΔΙΚΑ Φ.Π.Α. ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 75  Ρύθµιση οφειλών για τις οποίες έχει χορηγηθεί πα-
ράταση προθεσµιών καταβολής ή και αναστολή είσπραξης στο
πλαίσιο της αντιµετώπισης των επιπτώσεων του κορωνοϊού
COVID-19 - Αντικατάσταση του άρθρου 289 του ν. 4738/2020

Άρθρο 76  Επανένταξη πληγέντων από την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού COVID-19 στις ρυθµίσεις των άρθρων 1-17 του ν.
4321/2015, των άρθρων 98-109 του                        ν. 4611/2019
και του ν. 4469/2017 - Αντικατάσταση του άρθρου 291 του ν.
4738/2020

Άρθρο 77  Πληρωµή Ε.Ν.Φ.Ι.Α. έτους 2021 σε έξι (6) ισόποσες
µηνιαίες δόσεις - Συµπλήρωση του άρθρου 8 του ν. 4223/2013

Άρθρο 78  Απαλλαγή της Ιεράς Μονής του Όρους Σινά από
τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. -  Συµπλήρωση του άρθρου 3 του              ν.
4223/2013

Άρθρο 79  Παράταση της προθεσµίας υποβολής της αίτησης
του κατασκευαστή οικοδοµών για την υπαγωγή στο καθεστώς
αναστολής του Φ.Π.Α. σχετικά µε την παράδοση ακινήτων - Τρο-
ποποίηση του άρθρου 6 του Κώδικα Φ.Π.Α.

Άρθρο 80  Υπαγωγή απινιδωτών στον υπερµειωµένο συντελε-
στή Φ.Π.Α. 6% - Τροποποίηση του Κεφαλαίου Α’ «Αγαθά» του Πα-
ραρτήµατος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α.

Άρθρο 81  Εφαρµογή µειωµένου συντελεστή Φ.Π.Α. 13% στα
εισιτήρια αθλητικών αγώνων  - Τροποποίηση του Κεφαλαίου Β
«Υπηρεσίες» του Παραρτήµατος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α.

Άρθρο 82  Έκπτωση 3% σε περίπτωση εφάπαξ καταβολής του
συνολικού ποσού του φόρου και λοιπών συµβεβαιούµενων οφει-
λών µέχρι την 31η Αυγούστου 2021 για τις δηλώσεις φορολογίας
εισοδήµατος φυσικών προσώπων φορολογικού έτους 2020 -

17804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τροποποίηση του άρθρου 72 του Κ.Φ.Ε.
Άρθρο 83  Εκποµπές ρύπων αυτοκινούµενων τροχόσπιτων -

Συµπλήρωση της παρ. 3 του άρθρου 121 του             ν. 2960/2001 
Άρθρο 84  Τροποποιήσεις διατάξεων για την πρόληψη της αφε-

ρεγγυότητας - Τροποποιήσεις διατάξεων Βιβλίου Πρώτου του ν.
4738/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ
ΓΕΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝ-
ΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 85  Δηµόσιες συµβάσεις Υ.Πε για τη διενέργεια κατ’
οίκον εµβολιασµών

Άρθρο 86  Κατ’ οίκον εµβολιασµοί από ιατρονοσηλευτικό προ-
σωπικό των Υγειονοµικών Περιφερειών και των ΟΤΑ

Άρθρο 87  Αποζηµίωση ιδιωτών ιατρών για διενέργεια εµβολια-
σµών -  Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 52Α του ν. 4764/2020 

Άρθρο 88  Αποζηµίωση φαρµακοποιών και ιατρών για προγραµ-
µατισµό εµβολιασµών - Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 57
του ν. 4764/2020

Άρθρο 89  Καθορισµός δικαιούχων διάθεσης αυτοδιαγνωστικής
δοκιµασίας ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19 - Τρο-
ποποίηση των παρ. 1 και 5 του άρθρου 2 του ν. 4790/2021 

Άρθρο 90  Έλεγχος τήρησης µέτρων για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 91  Αποζηµίωση εφηµεριών του προσωπικού του
Ν.Ι.Μ.Τ.Σ. και του 251 Γενικού Νοσοκοµείου Αεροπορίας

Άρθρο 92  Γενόσηµα προϊόντα - Αντικατάσταση της παρ. 1  του
άρθρου 51 του ν. 4633/2019 

Άρθρο 93  Μετάταξη Υπαλλήλων Κεντρικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Υγείας

Άρθρο 94  Εξετάσεις για την απόκτηση ιατρικής ειδικότητας -
Τροποποίηση των παρ. 2 και 4 του άρθρου 10 του ν.δ. 3366/1955 

Άρθρο 95  Πλήρωση θέσεων ειδικευµένων ιατρών κλάδου ΕΣΥ
σε Μ.Ε.Θ. ή Μ.Ε.Ν.Ν.

Άρθρο 96  Προσόντα προϊσταµένων Τµηµάτων Διεύθυνσης Επι-
χειρησιακής Ετοιµότητας Εκτάκτων Καταστάσεων Δηµόσιας
Υγείας  - Τροποποίηση της περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 28 του
ν. 4633/2019 (Α’ 161)

Άρθρο 97  Διατάξεις για τον Εθνικό Μηχανισµό Διαχείρισης Κρί-
σεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ-
ΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Άρθρο 98  Εξαίρεση φωτοβολταϊκών σταθµών µικρής ισχύος
από ανταγωνιστικές διαδικασίες - Τροποποίηση των παρ. 3α, 3β,
3γ, 3δ, 3ε, 3στ και προσθήκη παρ. 3ζ και 3η στο άρθρο 7 του ν.
4414/2016

Άρθρο 99  Αναπροσαρµογή τιµών αποζηµίωσης φωτοβολταϊκών
σταθµών στα Μη Διασυνδεδεµένα Νησιά

Άρθρο 100  Εγκατάσταση έργων Ανανεώσιµων Πηγών Ενέρ-
γειας σε νησιωτικά συστήµατα µε ειδικό όρο υλοποίησης ανεξάρ-
τητης υποθαλάσσιας διασύνδεσης

Άρθρο 101  Επέκταση σύµβασης πώλησης για σταθµούς Ανα-
νεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού
Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης που έχουν λάβει άδεια παραγω-
γής σύµφωνα µε τον   ν. 3468/2006 - Αντικατάσταση της υποπαρ.
ΙΓ4 της παρ. ΙΓ του πρώτου άρθρου του ν. 4254/2014

Άρθρο 102  Ανάθεση αρµοδιοτήτων στο Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδος για δράσεις εξοικονόµησης ενέργειας

Άρθρο 103  Υποστήριξη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας για
την ανάπτυξη πληροφοριακών συστηµάτων και τη διενέργεια αν-
ταγωνιστικών διαδικασιών του                     ν. 4414/2016 

Άρθρο 104  Ορισµός µικρού συνδεδεµένου συστήµατος - Προ-
σθήκη της περ. λα’ στην παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 4001/2011

Άρθρο 105  Διασφάλιση ενιαίας τιµολόγησης καταναλωτών ηλε-
κτρικής ενέργειας - Προσθήκη του άρθρου 58Β στον ν. 4001/2011

Άρθρο 106  Α’ φάση διασύνδεσης Πελοποννήσου - Κρήτης -
Προσθήκη του άρθρου 108Β στον ν. 4001/2011

Άρθρο 107  Λειτουργία αγοράς Κρήτης µέχρι τη Β’ φάση δια-
σύνδεσης - Προσθήκη άρθρου 108Γ στον            ν. 4001/2011 

Άρθρο 108  Μεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων και ζητήµατα
προσωπικού 

Άρθρο 109  Αντιµετώπιση καθυστερήσεων στην περιβαλλοντική

αδειοδότηση µεγάλων βιοµηχανικών εγκαταστάσεων
Άρθρο 110 Προσθήκη περιοχών εξαίρεσης από το βάρος από-

δειξης εµπράγµατου δικαιώµατος
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’ - ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
Άρθρο 111  Προσλήψεις προσωρινών αναπληρωτών εκπαιδευ-

τικών, µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Ειδικού Βοη-
θητικού Προσωπικού κατά το διδακτικό έτος 2021-2022

Άρθρο 112  Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων της πληρωµής προσωρινών
αναπληρωτών κατά τα διδακτικά έτη 2020-2021 και 2021-2022 -
Τροποποίηση του άρθρου 36 του ν. 4722/2020

Άρθρο 113  Ρυθµίσεις σχετικά µε τη διαδικασία απόδοσης της
κράτησης επί των εισοδηµάτων των µελών ΔΕΠ από την άσκηση
επιχειρηµατικής δραστηριότητας

Άρθρο 114  Ενστάσεις κατά πράξεων προσδιορισµού οφειλής -
Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 54 του            ν. 4485/2017

Άρθρο 115  Εκπαιδευτικό προσωπικό των Μουσουλµανικών Ιε-
ροσπουδαστηρίων Θράκης

Άρθρο 116  Ρύθµιση θεµάτων υπηρετούντων εκπαιδευτικών
Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης

Άρθρο 117  Οργανισµοί Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ Κω και
Ρόδου

Άρθρο 118  Ιδιωτικά Βακούφ Ρόδου και Κω
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 119  Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ

ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος είναι η επιτάχυνση της ολοκλήρωσης
της διαδικασίας κτηµατογράφησης ακινήτων και της µετάβασης
σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου, ο εξορθολογισµός
της διαδικασίας διόρθωσης των πρώτων ανακριβών κτηµατολο-
γικών εγγραφών και της λειτουργίας του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο» και, µέσω των ανωτέρω, η ενίσχυση της ασφάλειας
των συναλλαγών και η κατοχύρωση της εµπιστοσύνης των πολι-
τών στον θεσµό του Κτηµατολογίου. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η θέσπιση ρυθµίσεων για τον
µετασχηµατισµό της διαδικασίας κτηµατογράφησης και του µη-
χανισµού διόρθωσης των ανακριβών πρώτων κτηµατολογικών
εγγραφών και για τη βελτίωση της λειτουργίας του ν.π.δ.δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗΣ 

ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ ΚΤΗΜΑΤΟΓΡΑΦΗΣΗΣ

Άρθρο 3
Πρόωρη περάτωση διαδικασίας κτηµατογράφησης - 

Αντικατάσταση του άρθρου 11 του ν. 2308/1995

Το άρθρο 11 του ν. 2308/1995 (A’ 114) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 11
Περάτωση της κτηµατογράφησης

1. Μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών που προβλέπονται
στα άρθρα 6, 7, 8, 8α και 8β, το αρµόδιο Γραφείο Κτηµατογρά-
φησης αναµορφώνει τα κτηµατολογικά διαγράµµατα και τους
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κτηµατολογικούς πίνακες, λαµβάνοντας υπόψη και κάθε άλλο
στοιχείο που έχει συλλεγεί εν τω µεταξύ, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του παρόντος. 

2. Η κτηµατογράφηση περαιώνεται και πριν την ολοκλήρωση
της διαδικασίας εξέτασης των αιτήσεων διόρθωσης του άρθρου
7Α. Σε αυτή την περίπτωση η εξέταση των σχετικών υποθέσεων
κτηµατογράφησης που εκκρεµούν ενώπιον των Επιτροπών Εξέ-
τασης διεξάγεται κατά το στάδιο λειτουργίας του Κτηµατολο-
γίου. Το αρµόδιο γραφείο κτηµατογράφησης αναµορφώνει τα
κτηµατολογικά διαγράµµατα και τους κτηµατολογικούς πίνακες,
λαµβάνοντας υπόψη και κάθε άλλο στοιχείο που έχει συλλεγεί,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

3. Στις περιπτώσεις των παρ. 1 και 2, εγγραπτέο δικαίωµα, για
το οποίο υποβλήθηκε εκπρόθεσµη δήλωση της παρ. 8 του άρ-
θρου 2 µετά την ανάρτηση, δεν καταχωρίζεται στον κτηµατολο-
γικό πίνακα, εφόσον η καταχώρισή του θα συνεπαγόταν την
αντικατάσταση (τον εκτοπισµό) δικαιώµατος που είχε περιληφθεί
στον κτηµατολογικό πίνακα της ανάρτησης. Ο περιορισµός
αυτός δεν ισχύει στις περιπτώσεις της ειδικής και καθολικής δια-
δοχής στο δικαίωµα που είχε περιληφθεί στους κτηµατολογικούς
πίνακες της ανάρτησης, ούτε στις περιπτώσεις που προσκοµίζε-
ται δικαστική απόφαση, µε την οποία επιλύεται διαφορά µεταξύ
των δηλούντων. Σε κάθε περίπτωση, στη στήλη των παρατηρή-
σεων του κτηµατολογικού πίνακα καταχωρίζεται σύντοµη αιτιο-
λόγηση για τις µεταβολές που επέρχονται σε σχέση µε τον
αντίστοιχο κτηµατολογικό πίνακα της ανάρτησης. Αµέσως µετά
το πέρας της αναµόρφωσης, εκδίδεται από τον Φορέα διαπιστω-
τική πράξη περαίωσης της όλης διαδικασίας κτηµατογράφησης.

4. Οι αναµορφωµένοι κτηµατολογικοί πίνακες και διαγράµµατα
αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Φορέα. Με απόφαση του
Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται ζητήµατα τε-
χνικού και λεπτοµερειακού χαρακτήρα για την ανάρτηση. Με ίδια
απόφαση µπορεί να προβλεφθεί η αποστολή αποσπασµάτων
από τους αναµορφωµένους κτηµατολογικούς πίνακες και τα δια-
γράµµατα στους αναγραφόµενους ως δικαιούχους.

5. Κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στην παρ. 1, µε αιτιολογη-
µένη απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης µπορεί
να διαπιστώνεται η περαίωση της διαδικασίας κτηµατογράφησης
για κτηµατολογικές ενότητες, όταν για το σύνολο των ακινήτων
που βρίσκονται σε αυτές δεν έχει υποβληθεί ένσταση κατά το
άρθρο 7 ή αυτές δεν επηρεάζονται καθ’ οιονδήποτε τρόπο από
την υποβολή ένστασης. Στην περίπτωση αυτή το περιεχόµενο
των προσωρινών κτηµατολογικών πινάκων και διαγραµµάτων του
άρθρου 4, όπως αυτό αναµορφώθηκε µετά την ολοκλήρωση των
διαδικασιών των άρθρων 6, 8, 8α και 8β, µεταφέρεται στους τε-
λικούς κτηµατολογικούς πίνακες και διαγράµµατα και διενερ-
γούνται οι πρώτες εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία κατά το
άρθρο 12.»

Άρθρο 4
Διαδικασία καταχώρισης πρώτων εγγραφών

σε περίπτωση πρόωρης περάτωσης της διαδικασίας κτη-
µατογράφησης - Αντικατάσταση του άρθρου 12 

του ν. 2308/1995

Το άρθρο 12 του ν. 2308/1995 (A’ 114) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 12
Πρώτες εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία

1. Μετά την έκδοση της διαπιστωτικής πράξης περαίωσης της
κτηµατογράφησης σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 3 του άρθρου 11,
το αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο που προβλέπεται στον ν.
2664/1998 (Α’ 275) προβαίνει στις πρώτες εγγραφές στα κτηµα-
τολογικά βιβλία για τα ακίνητα που περιλαµβάνονται στην πράξη
αυτή.

2. Μετά την έκδοση της διαπιστωτικής πράξης σύµφωνα µε τις
παρ. 2 και 3 του άρθρου 11, το αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο
που προβλέπεται στον ν. 2664/1998 προβαίνει στις πρώτες εγ-
γραφές στα κτηµατολογικά βιβλία για τα ακίνητα που περιλαµ-
βάνονται στην πράξη αυτή. Για όσα ακίνητα έχουν υποβληθεί

αιτήσεις διόρθωσης κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 6Α, η συζή-
τηση των οποίων εκκρεµεί ενώπιον των Επιτροπών Εξέτασης του
άρθρου 7Α, η σχετική εκκρεµότητα σηµειώνεται στο οικείο κτη-
µατολογικό φύλλο. Εάν η υποβληθείσα αίτηση απορριφθεί, η
απόφαση της Επιτροπής σηµειώνεται στο οικείο κτηµατολογικό
φύλλο. Εάν η υποβληθείσα αίτηση γίνει δεκτή, η απόφαση ση-
µειώνεται στο οικείο κτηµατολογικό φύλλο και ο προϊστάµενος
του αρµόδιου κτηµατολογικού γραφείου προβαίνει σε διόρθωση
της πρώτης εγγραφής σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην απόφαση,
χωρίς δικαίωµα απόκλισης από αυτή. Για την κατά τα παραπάνω
διορθωµένη πρώτη εγγραφή εφαρµόζονται όλες οι διατάξεις
που αφορούν σε κάθε πρώτη κτηµατολογική εγγραφή.

3. Η ηµεροµηνία καταχώρισης των πρώτων εγγραφών στα κτη-
µατολογικά βιβλία σηµειώνεται στα βιβλία αυτά.»

Άρθρο 5
Διαδικασία δηλώσεων εγγραπτέων δικαιωµάτων - 
Τροποποίηση των παρ. 2, 8 και 10 του  άρθρου 2 

του ν. 2308/1995 

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 2308/1995
(Α’ 114) τροποποιείται µε την αναφορά του άρθρου 6Α και της
παρ. 9 του άρθρου 2 για την υποβολή αιτήµατος διόρθωσης ή
ένστασης, το δεύτερο εδάφιο τροποποιείται ως προς τα παρε-
χόµενα από τον Φορέα στοιχεία, στο δεύτερο και τέταρτο εδάφιο
η εταιρεία «Ε.Κ.Χ.Α.» αντικαθίσταται από τον Φορέα και η παρ. 2
του άρθρου 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το Δηµόσιο υποχρεούται να υποβάλει δήλωση εγγραπτέου
δικαιώµατος, και µπορεί να υποβάλει αίτηση διόρθωσης ή έν-
σταση κατά τα άρθρα 6, 6Α, 7 και την παρ. 9 του παρόντος για
λόγους διασφάλισης και προστασίας των δικαιωµάτων του.

Ο Φορέας παρέχει υποχρεωτικά στις αρµόδιες Υπηρεσίες του
Ελληνικού Δηµοσίου για τον υπό κτηµατογράφηση Ο.Τ.Α. τα
όρια των σχεδίων πόλεως, οικισµών προϋφιστάµενων του έτους
1923, οικοδοµήσιµων εκτάσεων των οικιστικών περιοχών του ν.
947/1979 (A’ 169), διανοµών και αναδασµών, τυχόν εγκεκριµένες
πολεοδοµικές µελέτες και ρυµοτοµικά σχέδια καθώς και τα όρια
των γραµµών αιγιαλού, παραλίας και παλαιού αιγιαλού όπου
έχουν καθοριστεί διοικητικά, όπως επίσης και την οριογραµµή
Χερσαίας Ζώνης Λιµένα όπου έχει καθοριστεί διοικητικά, τα
οποία λαµβάνει υπόψη του και εφαρµόζει κατά τη διαδικασία κτη-
µατογράφησης. Για τη δήλωση του Ελληνικού Δηµοσίου επί
δασών και δασικών εκτάσεων λαµβάνονται υποχρεωτικά υπόψη
από τις οικείες Υπηρεσίες του Ελληνικού Δηµοσίου τα προανα-
φερθέντα όρια και δεν υποβάλλεται δήλωση ούτε ένσταση ή αί-
τηση διόρθωσης στις περιπτώσεις του εδαφίου α’ της δεύτερης
παραγράφου του άρθρου 23 του ν. 3889/2010 όπως ισχύει.

Ο Φορέας αποστέλλει υποχρεωτικά στην αρµόδια για την υπό
κτηµατογράφηση περιοχή Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου,
πριν την ανάρτηση των προσωρινών στοιχείων κτηµατογράφη-
σης, τα προσωρινά κτηµατολογικά διαγράµµατα της ανάρτησης,
καθώς και τα στοιχεία των εγγραφών του προσωρινού κτηµατο-
λογικού πίνακα που αφορούν στα ακίνητα που έχουν καταχωρι-
σθεί ως ιδιοκτησία του Ελληνικού Δηµοσίου και ως αγνώστου
ιδιοκτήτη, καθώς και στα ακίνητα που έχουν καταχωρισθεί σε δι-
καιούχο κυριότητας µε αιτία κτήσης τη χρησικτησία και των
οποίων οι δηλώσεις υποβλήθηκαν µετά τη λήξη της συλλογής
δηλώσεων. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ν. 2472/1997 (Α’
50), όπως ισχύει, τα γεωχωρικά δεδοµένα µε πλήρη αναφορά
στα ΚΑΕΚ των κτηµατολογικών διαγραµµάτων των πρώτων εγ-
γραφών για το σύνολο της κτηµατογραφούµενης περιοχής, χο-
ρηγούνται υποχρεωτικά στις δηµόσιες αρχές που τα αιτούνται
εφόσον θεµελιώνονται στην αίτηση λόγοι διασφάλισης των συµ-
φερόντων του Ελληνικού Δηµοσίου.»

2. Στην περ. α’ της παρ. 8  του άρθρου 2 του                         ν.
2308/1995 µετά το πρώτο εδάφιο προστίθεται νέο εδάφιο, στο
τέλος της περ. β’ προστίθεται νέο εδάφιο και η παρ. 8 του άρ-
θρου 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. α) Αν δεν υποβληθεί δήλωση, απαγορεύεται η κατάρτιση
εµπράγµατης δικαιοπραξίας για το δικαίωµα που δεν δηλώθηκε,
καθώς και η χορήγηση άδειας οικοδοµής στο όνοµα εκείνου που
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παρέλειψε να υποβάλει τη δήλωση. Το αποδεικτικό υποβολής δή-
λωσης µνηµονεύεται και επισυνάπτεται στο συµβόλαιο, µνηµο-
νεύεται στην οικοδοµική άδεια και τηρείται στον φάκελο της
αρµόδιας για την έκδοση της άδειας υπηρεσίας. Με απόφαση
του Δ.Σ. του Φορέα επιβάλλεται πρόστιµο. Το πρόστιµο υπολο-
γίζεται βάσει του είδους του εγγραπτέου δικαιώµατος που δη-
λώνεται της αξίας των ακινήτων, βάσει του συστήµατος
αντικειµενικού προσδιορισµού αυτής, καθώς και του χρόνου
κατά τον οποίον καθυστέρησε η υποβολή της δήλωσης σε σχέση
µε την προθεσµία που καθορίζεται σύµφωνα µε τη διάταξη της
παρ. 5. Το πρόστιµο για δικαιώµατα κυριότητας (ψιλής και πλή-
ρους) και επικαρπίας υπολογίζεται για το σύνολο των ακινήτων
που δεν έχουν δηλωθεί εµπροθέσµως ακόµη και στις αγροτικές
περιοχές της υποπερ. αα’ της περ. α’ της παρ. 10, βάση υπολο-
γισµού του προστίµου αποτελεί η αξία του δικαιώµατος που δη-
λώνεται. Η βάση υπολογισµού αντιστοιχεί σε ποσό που δεν
µπορεί να είναι κατώτερο των τριακοσίων (300) και ανώτερο των
δυο χιλιάδων (2.000) ευρώ. Το ποσό αυτό προσαυξάνεται, ανά-
λογα µε τον χρόνο καθυστέρησης υποβολής της δήλωσης.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, η οποία δηµοσιεύεται έως την 31η.12.2022, ορί-
ζονται ο ειδικότερος τρόπος υπολογισµού του προστίµου ανά
είδος δικαιώµατος, συµπεριλαµβανοµένου του συντελεστή προ-
σαύξησης λόγω καθυστέρησης, και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια. Η απόφαση αρχίζει να ισχύει έναν (1) µήνα µετά τη
δηµοσίευσή της.

Σε περίπτωση παρέλευσης της προθεσµίας καταβολής προ-
στίµου, αυτό εισπράττεται κατά τις διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε..

β) Οποιαδήποτε απαγόρευση και ακυρότητα από την εφαρ-
µογή της παρούσας αίρεται είτε µε την εκ των υστέρων υποβολή
δήλωσης από εκείνον που παρέλειψε να την υποβάλει εµπροθέ-
σµως, υπό την προϋπόθεση ότι δεν αποξενώθηκε πλήρως από
το δικαίωµά του επί του ακινήτου, είτε από εκείνον που αποκτά
εγγραπτέο δικαίωµα µε την παραπάνω δικαιοπραξία. Η υποβολή
των δηλώσεων αποδεικνύεται µε σχετική βεβαίωση, η οποία εκ-
δίδεται ατελώς από το αρµόδιο γραφείο κτηµατογράφησης.

Με απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα, της οποίας το περιεχόµενο
περιλαµβάνεται στην ανακοίνωση για την ανάρτηση που προβλέ-
πεται στο άρθρο 4, καθορίζεται η ηµεροµηνία µέχρι την οποία
είναι επιτρεπτή η υποβολή εκπρόθεσµων δηλώσεων στην πε-
ριοχή που κτηµατογραφείται. Με όµοια απόφαση, η προθεσµία
αυτή µπορεί να παρατείνεται. Αποφάσεις του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ.
Ελληνικό Κτηµατολόγιο που εκδόθηκαν µετά την 9η.12.2020 και
έως την 18η.6.2021, δυνάµει των οποίων αποφασίστηκε η παρά-
ταση της προθεσµίας υποβολής εκπρόθεσµων δηλώσεων σε κτη-
µατογραφούµενες περιοχές, θεωρούνται έγκυρες από τη
δηµοσίευσή τους.»

3. Το πρώτο εδάφιο της υποπερ. ββ’ της περ. α’ και  οι περ. β’,
γ’ και δ’ της παρ. 10 του άρθρου 2 του  ν. 2308/1995 τροποποι-
ούνται ως προς τις εφαρµοστέες διατάξεις και τα αρµόδια όρ-
γανα και η παρ. 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«10. α) «Για την επεξεργασία των δηλώσεων του παρόντος άρ-
θρου και την καταχώριση των εγγραπτέων δικαιωµάτων στους
τελικούς πίνακες της κτηµατογράφησης, καθώς επίσης και για
τα δικαιώµατα που έχουν περιληφθεί στα τελικά κτηµατολογικά
στοιχεία, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 3 κα-
ταβάλλεται υπέρ του Φορέα "Ελληνικό Κτηµατολόγιο" ανταποδο-
τικό τέλος κτηµατογράφησης, το οποίο καθορίζεται ως εξής:

Αα’. Για κάθε εγγραπτέο δικαίωµα που δηλώνεται, καταβάλλε-
ται από τον δηλούντα έναντι του συνολικά οφειλόµενου ανταπο-
δοτικού τέλους κτηµατογράφησης και επί ποινή απαραδέκτου
της δηλώσεώς του πάγιο τέλος κτηµατογράφησης. Το τέλος
αυτό ορίζεται σε τριάντα πέντε (35) ευρώ ανά δικαίωµα, µε εξαί-
ρεση τα δικαιώµατα σε χώρους στάθµευσης ή αποθήκες που
αποτελούν αυτοτελείς ιδιοκτησίες, για τα οποία το τέλος ορίζεται
σε είκοσι (20) ευρώ. Στις αγροτικές περιοχές τα φυσικά πρό-
σωπα που έχουν εγγραπτέο δικαίωµα σε περισσότερα του ενός
ακίνητα καταβάλλουν πάγια τέλη για δύο µόνον εγγραπτέα δι-
καιώµατα, ανεξαρτήτως του συνολικού αριθµού αυτών. Η διά-
ταξη του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται µόνο για τους
δικαιούχους δικαιωµάτων κυριότητας και δουλειών.

Ββ’. Μετά την έκδοση των αποφάσεων επί των αιτήσεων διορ-
θώσεως και των ενστάσεων κατά τα άρθρα 6, 6Α, 7 και την παρ.
9 του παρόντος και στο πλαίσιο της αναµόρφωσης των κτηµα-
τολογικών πινάκων και διαγραµµάτων κατά το άρθρο 11, οι κα-
ταχωρισθησόµενοι στους αναµορφωµένους πίνακες ως κύριοι ή
επικαρπωτές καταβάλλουν το υπόλοιπο ανταποδοτικό τέλος κτη-
µατογράφησης, το οποίο είναι αναλογικό και καθορίζεται σε πο-
σοστό ένα επί τοις χιλίοις (1 ‰) επί της πέραν των είκοσι
χιλιάδων (20.000) ευρώ αξίας του δικαιώµατός τους, η οποία
υπολογίζεται µε βάση την τιµή ζώνης του ακινήτου και, όπου τέ-
τοια δεν ισχύει, µε βάση την αντίστοιχη κατά τη φορολογική νο-
µοθεσία αξία αυτού, συνυπολογιζοµένων, στην περίπτωση των
κτισµάτων και των οριζοντίων ή κάθετων ιδιοκτησιών, της παλαι-
ότητας και του ορόφου. Σε κάθε περίπτωση το ύψος του κατά
το προηγούµενο εδάφιο καθοριζόµενου αναλογικού τέλους κτη-
µατογράφησης δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των εννιακο-
σίων (900) ευρώ.

Με την ίδια απόφαση µπορεί να ορίζεται ότι η καταβολή του
αναλογικού τέλους αποτελεί προϋπόθεση του κύρους κάθε
εκούσιας µεταβίβασης ή επιβάρυνσης του καταχωρισθησόµενου
στο κτηµατολογικό βιβλίο δικαιώµατος.

Σε περίπτωση καθολικής διαδοχής του καταχωρισθέντος ως
δικαιούχου στις πρώτες εγγραφές φυσικού προσώπου ή µετα-
σχηµατισµού του καταχωρισθέντος ως δικαιούχου στις πρώτες
εγγραφές νοµικού προσώπου η υποχρέωση καταβολής βαρύνει
εκείνους που ως καθολικοί διάδοχοι ή συνεπεία του µετασχηµα-
τισµού αποκτούν το εγγεγραµµένο στο κτηµατολόγιο δικαίωµα
και η εκπλήρωσή της αποτελεί προϋπόθεση για την καταχώρισή
τους στο κτηµατολόγιο ως δικαιούχων. Σε περίπτωση πλειστη-
ριασµού το αναλογούν στο πλειστηριασθέν δικαίωµα αναλογικό
τέλος κτηµατογράφησης καταβάλλεται από τον υπερθεµατιστή
και αφαιρείται από το οφειλόµενο εκ µέρους του πλειστηρίασµα.
Στην υπουργική απόφαση του πρώτου εδαφίου της περ. β’ της
παρούσας ορίζεται ο τρόπος και η διαδικασία επιστροφής του
αναλογικού τέλους κτηµατογράφησης στην περίπτωση που εκεί-
νος που το κατέβαλε εκτοπισθεί στη συνέχεια από το κτηµατο-
λογικό βιβλίο συνεπεία διορθώσεως της εγγραφής µε δικαστική
απόφαση ή µε απόφαση του προϊσταµένου του κτηµατολογικού
γραφείου, καθώς επίσης ο τρόπος και η διαδικασία καταβολής
του αντίστοιχου ποσού από τον υπέρ ου η πρώτη εγγραφή ή η
διόρθωση.

Με την ίδια απόφαση µπορεί να ορίζεται ότι η καταβολή του
αναλογικού τέλους αποτελεί προϋπόθεση του κύρους κάθε
εκούσιας µεταβίβασης ή επιβάρυνσης του καταχωρισθησόµενου
στο κτηµατολογικό βιβλίο δικαιώµατος.

β) Ο τρόπος είσπραξης του προβλεπόµενου στις υποπερ. αα’
και ββ’ της περ. α’ ανταποδοτικού τέλους κτηµατογράφησης και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της διάταξης
αυτής καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Στην υπουργική αυτή από-
φαση ορίζεται προθεσµία, όχι µικρότερη των δύο (2) µηνών, για
την καταβολή του αναλογικού τέλους της υποπερ. ββ’ της περ.
α’ της παρούσας, η οποία έρχεται από την ηµεροµηνία ειδοποί-
ησης του οφειλέτη εκ µέρους του Φορέα, µετά την άπρακτη πά-
ροδο της οποίας το τέλος αυτό προσαυξάνεται σε ποσοστό 20%
για τις πρώτες δεκαπέντε (15) ηµέρες καθυστέρησης και εν συ-
νεχεία, εάν ο οφειλέτης δεν καταβάλλει το τέλος πλέον των ανω-
τέρω προσαυξήσεων, το οφειλόµενο ποσό διπλασιάζεται, µη
ισχύοντος εν προκειµένω του προβλεπόµενου για το αναλογικό
τέλος ανώτατου ύψους των εννιακοσίων (900) ευρώ.

Σε κάθε περίπτωση µετά την πάροδο της προθεσµίας καταβο-
λής το οφειλόµενο ποσό βεβαιώνεται από τον Φορέα και ει-
σπράττεται αναγκαστικώς κατά τις διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε.,
ανεξαρτήτως αν είναι µικρότερο από το τυχόν εκάστοτε προβλε-
πόµενο για την εφαρµογή του Κ.Ε.Δ.Ε. κατώτατο ποσό.

γ) Με την υποβολή στο στάδιο της κτηµατογράφησης αίτησης
για έκδοση πιστοποιητικού και κάθε άλλου προβλεπόµενου στον
νόµο αυτόν εγγράφου ή αίτησης διόρθωσης κατά τα άρθρα 6,
6Α ή ενστάσεως, σύµφωνα µε το άρθρο 7 και την παρ. 9 του πα-
ρόντος, καταβάλλεται πάγιο τέλος πέντε (5) ευρώ υπέρ του
Φορέα. Για την υποβολή αίτησης διόρθωσης προδήλου σφάλµα-
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τος δεν καταβάλλεται οποιοδήποτε τέλος.
Ο τρόπος είσπραξης των παραπάνω τελών, καθώς και κάθε

άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια καθορίζονται στην υπουργική από-
φαση του πρώτου εδαφίου της περ. β’ της παρούσας.

δ) Τα έσοδα από την είσπραξη των τελών της παρούσας, τα
οποία δεν υπόκεινται σε τέλος χαρτοσήµου ή Φ.Π.Α., εγγράφον-
ται στον προϋπολογισµό του Φορέα και διατίθενται για τους σκο-
πούς του.

ε) Εξαιρείται από την εφαρµογή της παρούσας το Ελληνικό
Δηµόσιο, καθώς επίσης οι δηλώσεις ιδιοκτησίας και οι καταχω-
ρίσεις στους τελικούς κτηµατολογικούς πίνακες της κτηµατο-
γράφησης του δικαιώµατος κυριότητας ν.π.δ.δ. επί κοινό-
χρηστων ακινήτων.»

Άρθρο 6
Διαδικασία ανάρτησης στοιχείων κτηµατογράφησης - Αντι-

κατάσταση του άρθρου 4 του ν. 2308/1995 

Το άρθρο 4 του ν. 2308/1995 (Α’ 114) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Ανάρτηση των στοιχείων της κτηµατογράφησης

Τα προσωρινά κτηµατολογικά διαγράµµατα και οι προσωρινοί
κτηµατολογικοί πίνακες αναρτώνται στο Γραφείο Κτηµατογρά-
φησης.

Ανακοίνωση του Φορέα για την ανάρτηση, µε αναφορά στον
τόπο και χρόνο: α) της ανάρτησης και µνεία του δικαιώµατος
υποβολής αίτησης διόρθωσης ή ένστασης κατά της εγγραφής,
κατά τα οριζόµενα στα άρθρα 6, 6Α ,7 και την παρ. 9 του άρθρου
2, και β) της ηµεροµηνίας έναρξης υπολογισµού των προθεσµιών
που προβλέπονται στην παρ. 1 του άρθρου 5, στην παρ. 3 του
άρθρου 6, στην παρ. 3 του άρθρου 6Α και στην παρ. 1 του άρ-
θρου 7, δηµοσιεύεται σε δύο εφηµερίδες της περιφερειακής ενό-
τητας ή της περιφέρειας, εφόσον υπάρχουν, καθώς και σε µία
τουλάχιστον ηµερήσια εφηµερίδα πανελλαδικής κυκλοφορίας,
αναρτάται δε στο οικείο δηµοτικό κατάστηµα.

Η ανακοίνωση αυτή κοινοποιείται στα Υπουργεία Εξωτερικών,
Οικονοµικών, Δικαιοσύνης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, στους οικείους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης πρώ-
του και δεύτερου βαθµού, στα κατά τόπον αρµόδια
υποθηκοφυλακεία, στον κατά τόπον αρµόδιο δικηγορικό σύλ-
λογο και στους συµβολαιογραφικούς συλλόγους όλης της
Χώρας.

Αν η τελευταία στον τύπο δηµοσίευση είναι µεταγενέστερη της
ηµεροµηνίας έναρξης των προθεσµιών του δευτέρου εδαφίου,
ο υπολογισµός των προθεσµιών γίνεται από την τελευταία αυτή
δηµοσίευση. Τα διαγράµµατα και οι πίνακες παραµένουν αναρ-
τηµένα επί δύο (2) µήνες από την κατά τα προηγούµενα εδάφια
ηµεροµηνία έναρξης υπολογισµού προθεσµίας.

Στις περιπτώσεις που ο Φορέας κρίνει ότι υπάρχουν ή µπο-
ρούν να συµπληρωθούν κτηµατολογικά διαγράµµατα και πίνακες
για τµήµα δήµου, τότε η διαδικασία δύναται να συνεχιστεί µετά
την κήρυξη της περιοχής υπό κτηµατογράφηση, µε την ανάρ-
τηση, όπως αυτή προβλέπεται στην παρ. 1.

Με απόφαση του Φορέα, µπορούν να προβλεφθούν η απο-
στολή αποσπασµάτων από τους κτηµατολογικούς πίνακες και τα
διαγράµµατα της ανάρτησης σε ορισµένες κατηγορίες προσώ-
πων.»

Άρθρο 7
Διαδικασία αναµόρφωσης προσωρινών

κτηµατολογικών διαγραµµάτων και πινάκων µετά 
την εξέταση των αιτήσεων διόρθωσης - Τροποποίηση των

άρθρων 8, 8Α και 8Β του ν. 2308/1995

1. Στο άρθρο 8 του ν. 2308/1995 (Α’ 114) προστίθεται το άρθρο
6Α στις αναφορές, ο Ο.Κ.Χ.Ε. και η εταιρεία "ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
Α.Ε." αντικαθίστανται από τον Φορέα και το άρθρο διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 8

Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας των άρθρων 6, 6Α και
7, το Γραφείο Κτηµατογράφησης µπορεί να ζητήσει από τον αρ-
µόδιο φύλακα µεταγραφών και υποθηκών, µέσω του Φορέα, εφό-
σον κριθεί αναγκαίο, τη χορήγηση πιστοποιητικών ή άλλων
στοιχείων µε σκοπό τη συµπλήρωση των προσωρινών διαγραµ-
µάτων και πινάκων.»

2. Στο άρθρο 8α του ν. 2308/1995 ο Ο.Κ.Χ.Ε. και η εταιρεία
"ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε." αντικαθίστανται από τον Φορέα και το
άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 8α

Το αρµόδιο Γραφείο Κτηµατογράφησης µπορεί να ζητεί από
τον αρµόδιο φύλακα µεταγραφών και υποθηκών µέσω του
Φορέα τη χορήγηση πιστοποιητικών και άλλων στοιχείων και πριν
από τον προβλεπόµενο στο προηγούµενο άρθρο χρόνο.»

3. Στο άρθρο 8β του ν. 2308/1995 ο ΟΚΧΕ αντικαθίσταται από
τον Φορέα, επικαιροποιείται η εξουσιοδοτική διάταξη ως προς
τους συναρµόδιους Υπουργούς και το άρθρο διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 8β 

Ο Φορέας, για τη διασφάλιση της ορθότητας των πρώτων κτη-
µατολογικών εγγραφών, µπορεί να ζητεί την παροχή πληροφο-
ριών και εν γένει υπηρεσιών από τους αρµόδιους φύλακες
µεταγραφών και υποθηκών. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών, Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ύστερα
από εισήγηση του Φορέα, ρυθµίζονται όλα τα θέµατα σχετικά µε
την παροχή υπηρεσιών από τους υποθηκοφύλακες και ιδίως το
αντικείµενο της εργασίας τους, ο χρόνος εντός του οποίου αυτή
πρέπει να παρασχεθεί και η αµοιβή τους. Με όµοια απόφαση
µπορεί να προβλέπεται η συµµετοχή και άλλων επαγγελµατικών
ή επιστηµονικών φορέων στη διαδικασία επαλήθευσης των στοι-
χείων της κτηµατογράφησης µέσω των τηρούµενων στα υποθη-
κοφυλακεία βιβλίων και ιδίως των δικηγορικών συλλόγων της
Χώρας.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΞΟΡΘΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ ΔΙΟΡΘΩΣΗΣ 

ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΩΝ ΕΓΓΡΑΦΩΝ

Άρθρο 8
Παθητική νοµιµοποίηση επί αγωγής σε περίπτωση

ανακριβούς πρώτης εγγραφής - Διαδικασία 
διαµεσολάβησης -  Αντικατάσταση της παρ. 2

του άρθρου 6 του ν. 2664/1998 

Στην περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 2664/1998 (Α’ 275)
τροποποιούνται το πρώτο και το πέµπτο εδάφιο και προστίθεται
έκτο εδάφιο, προστίθενται περ. δ’ και ε’ και η παρ. 2 του άρθρου
6 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. α) Σε περίπτωση ανακριβούς πρώτης εγγραφής, µπορεί να
ζητηθεί, µε αγωγή ενώπιον του αρµόδιου καθ' ύλην και κατά
τόπον Πρωτοδικείου, η αναγνώριση του δικαιώµατος που προ-
σβάλλεται µε την ανακριβή εγγραφή και η διόρθωση, ολικά ή µε-
ρικά, της πρώτης εγγραφής. Η αγωγή, αναγνωριστική ή
διεκδικητική, ασκείται από όποιον έχει έννοµο συµφέρον µέσα
σε αποκλειστική προθεσµία που λήγει την 31η Δεκεµβρίου του
έτους, εντός του οποίου συµπληρώνονται οκτώ (8) έτη από την
έναρξη της προθεσµίας, σύµφωνα µε την περ. γ’ της παρούσας.

[β) Έχει καταργηθεί]
γ) Η αποκλειστική προθεσµία για την άσκηση της αγωγής της

περ. α’ αρχίζει από τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως της απόφασης του Δ.Σ. του Φορέα σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 1. Η αγωγή απευθύνεται κατά του αναγραφόµενου
ως δικαιούχου του δικαιώµατος στο οποίο αφορά η πρώτη εγ-
γραφή ή κατά των καθολικών του διαδόχων. Σε περίπτωση ειδι-
κής διαδοχής στο δικαίωµα στο οποίο αφορά η πρώτη εγγραφή,
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η αγωγή πρέπει να στραφεί τόσο κατά του φερόµενου µε την
πρώτη εγγραφή ως δικαιούχου ή των καθολικών του διαδόχων,
όσο και κατά των ειδικών διαδόχων αυτού. Όταν η αγωγή στρέ-
φεται κατά του Ελληνικού Δηµοσίου, που αναγράφεται ως δι-
καιούχος δικαιώµατος στις αρχικές εγγραφές, δεν εφαρµόζονται
οι διατάξεις του άρθρου 8 του α.ν. 1539/1938 (Α’ 488), όπως τρο-
ποποιήθηκε µε το άρθρο 24 του ν. 2732/1999 (Α’ 154). Εάν στην
πρώτη εγγραφή έχει σηµειωθεί ότι εκκρεµεί η εξέταση αίτησης
διόρθωσης από τις Επιτροπές Εξέτασης Υποθέσεων Κτηµατογρά-
φησης του άρθρου 7Α του ν. 2308/1995 (Α’ 114), η αγωγή στρέ-
φεται υποχρεωτικά κατά του εµφανιζόµενου ως δικαιούχου στην
πρώτη εγγραφή, των τυχόν ειδικών ή καθολικών του διαδόχων και
του αιτούντος τη διόρθωση κατά το άρθρο 6Α του ν. 2308/1995.
Η άσκηση αγωγής σύµφωνα µε τα ανωτέρω συνεπάγεται την αυ-
τοδίκαιη λήξη της διαδικασίας ενώπιον των Επιτροπών Εξέτασης
Υποθέσεων Κτηµατογράφησης του άρθρου 7Α του ν. 2308/1995.

δ) Πριν από τη συζήτηση της αγωγής της περ. α’ και επί ποινή
απαραδέκτου της συζήτησης ο ενάγων οφείλει να καλέσει, µε
την αγωγή ή µε ιδιαίτερο δικόγραφο, όλους τους εναγόµενους
σε υποχρεωτική αρχική συνεδρία διαµεσολάβησης ενώπιον κτη-
µατολογικού διαµεσολαβητή που επιλέγεται από ειδικό µητρώο,
το οποίο καταρτίζεται και τηρείται σε ηλεκτρονική µορφή από
την Κεντρική Επιτροπή Διαµεσολάβησης του άρθρου 10 του ν.
4640/2019 (Α’ 190). Σε περίπτωση αδικαιολόγητης µη εµφάνισης
των εναγόµενων στην υποχρεωτική αρχική συνεδρία επιβάλλεται
αυξηµένη δικαστική δαπάνη. Σε περίπτωση επίτευξης συµφω-
νίας, το πρακτικό του διαµεσολαβητή καταχωρίζεται στο κτηµα-
τολογικό φύλλο και διορθώνεται η ανακριβής κτηµατολογική
εγγραφή. Εάν µε την αγωγή ζητούνται και γεωµετρικές µεταβο-
λές στα κτηµατολογικά διαγράµµατα, επισυνάπτονται στο πρα-
κτικό διαµεσολάβησης, επί ποινή ακυρότητας, το τοπογραφικό
διάγραµµα γεωµετρικών µεταβολών και το αποδεικτικό ηλεκτρο-
νικής υποβολής του στην ηλεκτρονική βάση του Φορέα, κατά τα
οριζόµενα στην περ. ζ’ της παρ. 3. Ως προς τα ζητήµατα σχετικά
µε τη διαδικασία της υποχρεωτικής αρχικής συνεδρίας διαµεσο-
λάβησης, το περιεχόµενο και την ισχύ του πρακτικού διαµεσο-
λάβησης εφαρµόζονται αναλόγως τα οριζόµενα στις παρ. 2 και
3 του άρθρου 6, στο άρθρο 7 και στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 8
του ν. 4640/2019 (Α’ 190), αντίστοιχα.

ε) Η επίλυση της διαφοράς σύµφωνα µε την περ. δ’ απαγο-
ρεύεται να υποκρύπτει άτυπη µεταβίβαση του ακινήτου και υπό-
κειται σε διάρρηξη κατά τους όρους του άρθρου 939 του
Αστικού Κώδικα.» 

Άρθρο 9
Παράταση προθεσµίας διόρθωσης των αρχικών 

εγγραφών σε περιοχές που κηρύχθηκαν 
υπό κτηµατογράφηση πριν την έναρξη ισχύος 
του ν. 3481/2006 - Αντικατάσταση της παρ. 2 

του άρθρου 102 του ν. 4623/2019

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 102 του ν. 4623/2019
(A’ 134) τροποποιείται ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία,
προστίθενται δύο εδάφια και η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Για τις περιοχές που κηρύχθηκαν υπό κτηµατογράφηση
πριν από την έναρξη ισχύος του ν. 3481/2006 (Α’ 162), η αποκλει-
στική προθεσµία της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.
2664/1998, εάν δεν είχε λήξει η ίδια ή οι παρατάσεις της µέχρι
τις 30.11.2018, λήγει στις 31.12.2022. Η ανωτέρω καταληκτική
ηµεροµηνία ισχύει και για τις περιοχές στις οποίες οι πρώτες εγ-
γραφές καταχωρίσθηκαν από την 1η.1.2013 έως και την
31η.12.2013. Κατ’ εξαίρεση, για τις περιοχές που κηρύχθηκαν
υπό κτηµατογράφηση πριν από την έναρξη ισχύος του ν.
3481/2006 (Α’ 162), κατά την έναρξη ισχύος του ν. 4623/2019 (Α’
134) εξακολουθούσαν να τελούν υπό κτηµατογράφηση και δεν
είχαν εκδοθεί η διαπιστωτική πράξη περαίωσης της κτηµατογρά-
φησης και η απόφαση έναρξης ισχύος του Κτηµατολογίου, η
αποκλειστική προθεσµία της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του
ν. 2664/1998 λήγει την 31η Δεκεµβρίου του έτους εντός του
οποίου συµπληρώνονται οκτώ (8) έτη από την ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος του Κτηµατολογίου. 

Άρθρο 10
Τύχη δικαιωµάτων και βαρών ακινήτου σε περίπτωση 

εκκρεµούς αίτησης διόρθωσης - Προσθήκη άρθρου 7B
στον ν. 2664/1998

Μετά το άρθρο 7Α του ν. 2664/1998 (Α’ 275) προστίθεται άρθρο
7Β ως εξής: 

«Άρθρο 7Β
Τύχη δικαιωµάτων και βαρών ακινήτου σε 
περίπτωση εκκρεµούς αίτησης διόρθωσης

1. Σε περίπτωση που έχει σηµειωθεί στην πρώτη εγγραφή η εκ-
κρεµότητα εξέτασης αίτησης διόρθωσης του άρθρου 6Α του ν.
2308/1995 (Α’ 114) ενώπιον της Επιτροπής Εξέτασης του άρθρου
7Α του ίδιου νόµου, τα δικαιώµατα επί του ακινήτου, τα οποία αµ-
φισβητούνται ή ασκούνται µε την αίτηση διόρθωσης, µεταβιβάζον-
ται και επιβαρύνονται σύµφωνα µε τις οικείες για αυτά διατάξεις.
Τα παραπάνω ισχύουν αναλόγως και για κάθε µεταγενέστερη µε-
ταβίβαση ή επιβάρυνση του δικαιώµατος, για την οποία καταχω-
ρίζεται σχετική σηµείωση στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου.
Το κύρος των πράξεων που διενεργούνται σύµφωνα µε τα ανω-
τέρω και των δικαιωµάτων που στηρίζονται σε αυτές τελεί υπό την
αναβλητική αίρεση της καταχώρισης του µεταβιβάζοντος ή του
βεβαρηµένου ως κυρίου στην πρώτη εγγραφή µετά την έκδοση
της απόφασης της Επιτροπής του πρώτου εδαφίου. Τα ανωτέρω
εφαρµόζονται και στην κτήση δικαιώµατος µε αναγκαστική εκτέ-
λεση.

2. Σε περίπτωση που δικαίωµα καταχωρισµένο στο κτηµατολό-
γιο έχει νοµίµως επιβαρυνθεί πριν από τις πρώτες εγγραφές µε
υποθήκη, προσηµείωση υποθήκης, κατάσχεση, µεσεγγύηση ή
άλλη δέσµευση της εξουσίας διάθεσης, που δεν εµφαίνεται στις
πρώτες εγγραφές, η άσκηση των εξουσιών που πηγάζουν από τα
ανωτέρω βάρη και η διενέργεια των πράξεων που στηρίζονται σε
αυτά τελούν υπό την αναβλητική αίρεση της καταχώρισης του βε-
βαρηµένου οφειλέτη ως κυρίου στην πρώτη εγγραφή µετά την έκ-
δοση της απόφασης της Επιτροπής της παρ. 1.

3. Ο προϊστάµενος του κτηµατoλoγικού γραφείου, κατά τον
έλεγχο νοµιµότητας που διενεργεί για τη σχετική εγγραφή, σύµ-
φωνα µε το παρόν, περιορίζεται στη διακρίβωση της ύπαρξης της
σχετικής σηµείωσης στο κτηµατολογικό φύλλο, χωρίς να εφαρ-
µόζεται, εν προκειµένω, η περ. ε’ της παρ. 1 του άρθρου 16.»

Άρθρο 11
Κτηµατολογικός εφέτης - Τροποποίηση 

της παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 2664/1998

Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 2664/1998 (Α’ 275 )
προστίθενται δύο εδάφια και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Αν αµφισβητηθεί η ακρίβεια κτηµατολογικής εγγραφής, η
διαφορά, αν αυτή δεν υπάγεται στο Πολυµελές Πρωτοδικείο, εκ-
δικάζεται από τον κτηµατολογικό δικαστή, που επιλαµβάνεται της
υποθέσεως ως Μονοµελές Πρωτοδικείο κατά τις διατάξεις της αµ-
φισβητούµενης δικαιοδοσίας. Όταν η διαφορά υπάγεται στην αρ-
µοδιότητα του Πολυµελούς Πρωτοδικείου, στη σύνθεσή του
µετέχει και ο κτηµατολογικός δικαστής. Η έφεση κατά της παρα-
πάνω απόφασης δικάζεται από τον κτηµατολογικό εφέτη. Όταν η
έφεση εκδικάζεται από το Τριµελές Εφετείο, στη σύνθεσή του µε-
τέχει και ο κτηµατολογικός εφέτης.»

Άρθρο 12
Επιµόρφωση κτηµατολογικών δικαστών

Οι κτηµατολογικοί δικαστές και οι κτηµατολογικοί εφέτες κατά
την ανάληψη των καθηκόντων τους οφείλουν να παρακολουθή-
σουν επιτυχώς τα ειδικά σεµινάρια επιµόρφωσης των άρθρων 33
και 34 του ν. 3689/2008 (Α’ 164) στην Εθνική Σχολή Δικαστικών
Λειτουργών. Η διενέργεια των σεµιναρίων του πρώτου εδαφίου
δύναται να χρηµατοδοτείται από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Η ως
άνω επιµόρφωση διενεργείται, ιδίως, από δικαστικούς λειτουρ-
γούς, καθηγητές ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και ειδικούς
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επιστήµονες µε εξειδικευµένη γνώση σε ζητήµατα κτηµατολογικού
δικαίου.

Άρθρο 13
Διαδικασία διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων αρχικών 

εγγραφών µε την ένδειξη «άγνωστου ιδιοκτήτη» - 
Τροποποίηση της υποπερ. αα’ της περ. β’ των παρ. 1 και 2

του άρθρου 18 του ν. 2664/1998 

1. Η υποπερ. αα’ της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 18 του ν.
2664/1998 (Α’ 275) τροποποιείται και η περ. β’ διαµορφώνεται ως
εξής:

«β) Στην περίπτωση των αρχικών εγγραφών, το πρόδηλο
σφάλµα µπορεί να αφορά σε οποιοδήποτε στοιχείο της εγγραφής
και ιδίως στον δικαιούχο, στο δικαίωµα, στον τίτλο κτήσης και στο
ιδιοκτησιακό αντικείµενο. Η αίτηση για τη διόρθωση καταχωρίζεται
στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου. Ενδεικτικά, πρόδηλο είναι
το σφάλµα όταν η ανακρίβεια στα στοιχεία της εγγραφής:

αα) προκύπτει από δηµόσιο έγγραφο που καταχωρίσθηκε στα
βιβλία του υποθηκοφυλακείου πριν από την ανάρτηση των στοι-
χείων της κτηµατογράφησης, η οποία προηγείται της έκδοσης της
διαπιστωτικής πράξης του άρθρου 11 του ν. 2308/1995, ή και µετά
από αυτήν, εφόσον στηρίζεται σε προηγούµενη πράξη καταχωρι-
σθείσα στα βιβλία του υποθηκοφυλακείου πριν από την εν λόγω
ανάρτηση, υπό την προϋπόθεση ότι µέσω της διορθώσεως δεν
αντικαθίσταται (εκτοπίζεται) δικαίωµα τρίτου, εκτός αν ο τρίτος
συναινεί στη διόρθωση, συνυπογράφοντας την αίτηση, η συναί-
νεση δε αυτή δεν υποκρύπτει άτυπη µεταβίβαση ή µεταβολή τίτ-
λου του ακινήτου. Στην περίπτωση ακινήτου µε την ένδειξη
«άγνωστου ιδιοκτήτη», η αίτηση επιδίδεται υποχρεωτικά εντός
δέκα (10) ηµερών από την κατάθεσή της στο Ελληνικό Δηµόσιο.
Το Ελληνικό Δηµόσιο τεκµαίρεται ότι συναινεί στην αίτηση και ο
προϊστάµενος οφείλει να προβεί στην αιτούµενη διόρθωση, εάν
δεν αποσταλεί από την αρµόδια υπηρεσία αρνητική απάντηση που
απευθύνεται στον Προϊστάµενο του αρµόδιου κτηµατολογικού
γραφείου εντός εξήντα (60) ηµερών από την επίδοση της αίτησης
στο Ελληνικό Δηµόσιο. Σε περίπτωση αρνητικής απάντησης,
ακόµη και χωρίς ειδική αιτιολογία, ο προϊστάµενος οφείλει να
απορρίψει την αίτηση. Η παραπάνω επίδοση δεν απαιτείται εάν
πρόκειται για δηµόσιο έγγραφο, µε βάση το οποίο έχουν καταχω-
ρισθεί στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου δικαιώµατα συνδι-
καιούχων. Επίδοση στο Ελληνικό Δηµόσιο δεν απαιτείται και στην
περίπτωση που το δηµόσιο έγγραφο, µε βάση το οποίο ζητείται η
διόρθωση της εγγραφής, αποτελεί τίτλο εγγραπτέου δικαιώµατος
επί άλλου κτηµατογραφηθέντος ακινήτου της ίδιας κτηµατογρα-
φηθείσας περιοχής, το οποίο δηλώθηκε και καταχωρίσθηκε στο
κτηµατολόγιο, καθώς και όταν ο τίτλος του αιτούντος τη διόρθωση
ή των δικαιοπαρόχων του (άµεσων ή απώτερων) είναι παραχωρη-
τήριο του Ελληνικού Δηµοσίου ή ν.π.δ.δ.. Το ίδιο ισχύει επίσης
όταν το ακίνητο µε την ένδειξη "άγνωστου ιδιοκτήτη", για το οποίο
ζητείται η διόρθωση, είναι οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία και από
τον συσχετισµό του προσκοµιζόµενου τίτλου κτήσης του αιτούν-
τος και των δικαιοπαρόχων του προς την πράξη σύστασης της ορι-
ζόντιας ή κάθετης, αντίστοιχα, ιδιοκτησίας, διαπιστώνεται ότι
εξαντλείται το σύνολο των εξ αδιαιρέτου ποσοστών του εγγρα-
πτέου δικαιώµατος επί της οριζόντιας ή κάθετης αυτής ιδιοκτη-
σίας. Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται και στην περίπτωση
που στην οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία δεν αντιστοιχεί αυτοτελές
κτηµατολογικό φύλλο, αλλά το αντιστοιχούν σε αυτήν ποσοστό
συγκυριότητας επί του γεωτεµαχίου εµφανίζεται µε την ένδειξη
"άγνωστου ιδιοκτήτη". Στην περίπτωση αυτή, εφόσον συντρέχουν
οι προϋποθέσεις της διορθώσεως της αρχικής εγγραφής µε τη
διαδικασία του πρόδηλου σφάλµατος, δηµιουργείται αυτοτελές
κτηµατολογικό φύλλο για την οριζόντια ή κάθετη, αντίστοιχα, ιδιο-
κτησία, 

ββ) προκύπτει από τη συσχέτιση της αρχικής εγγραφής προς
τα στοιχεία της ανάρτησης, που προηγείται της έκδοσης της δια-
πιστωτικής πράξης του άρθρου 11 του ν. 2308/1995, ή του τελικού
αναµορφωµένου πίνακα της κτηµατογράφησης, από τα οποία
αποκλίνει άνευ νόµιµου λόγου,

γγ) προκύπτει από τη συσχέτιση της αρχικής εγγραφής προς

τα στοιχεία διοικητικής πράξης ή δικαστικής απόφασης που συνι-
στούν πρωτότυπο τρόπο κτήσης δικαιώµατος, ο οποίος κατισχύει,
οπωσδήποτε, του καταχωρισθέντος στην αρχική εγγραφή δικαιώ-
µατος, εφόσον η διόρθωση στην περίπτωση αυτή δεν έρχεται σε
αντίθεση µε απόφαση επιτροπής ενστάσεων που εκδόθηκε κατά
τη διαδικασία της κτηµατογράφησης, 

δδ) αφορά στην ολική ή µερική έλλειψη ή στην ανακρίβεια στοι-
χείων οριζόντιων ή κάθετων ιδιοκτησιών, η οποία µπορεί να θερα-
πευθεί µε αναδροµή στην πράξη σύστασης, στον κανονισµό της
οριζόντιας ιδιοκτησίας και στα συνοδευτικά αυτών ή επ’ αυτών
ερειδόµενα δηµόσια έγγραφα που συνυποβάλλονται µε την αί-
τηση. Υπό τις ανωτέρω προϋποθέσεις µπορεί, µέσω της διορθώ-
σεως, να δηµιουργηθεί και να συµπληρωθεί µε τα στοιχεία του
δικαιούχου κτηµατολογικό φύλλο οριζόντιας ή κάθετης ιδιοκτη-
σίας, ήδη υλοποιηθείσας ή µέλλουσας, η οποία δεν εµφαίνεται
στις πρώτες εγγραφές ως αυτοτελές ιδιοκτησιακό αντικείµενο.»

2. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 18 του ν.
2664/1998 προστίθεται νέο εδάφιο και η παρ. 2 του άρθρου 18
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Αν ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου δεν απο-
φανθεί µέσα σε δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες από την υπο-
βολή της αίτησης ή αν απορρίψει την αίτηση, ο αιτών δικαιούται
να προσφύγει στον Κτηµατολογικό Δικαστή µέσα σε προθεσµία
δεκαπέντε (15) εργάσιµων ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας
αυτής ή αφότου έλαβε γνώση της απόρριψης της αίτησης. Η ανω-
τέρω προθεσµία απάντησης του Προϊσταµένου του Κτηµατολογι-
κού Γραφείου αναστέλλεται για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί η
προθεσµία απάντησης του ελληνικού Δηµοσίου σύµφωνα µε την
υποπερ. αα’ της περ. β’ της παρ. 1, εκτός εάν, εν τω µεταξύ, πε-
ριέλθει σε γνώση του Προϊσταµένου ρητή απάντηση της αρµόδιας
υπηρεσίας του Ελληνικού Δηµοσίου. Η αίτηση προς τον Κτηµατο-
λογικό Δικαστή καταχωρίζεται στα Κτηµατολογικά φύλλα στη
θέση που καταχωρίζεται και η κατά την παρ. 2 του άρθρου 13
αγωγή. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται όσα ορίζονται στην παρ. 5
του άρθρου 16.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΚΑΙ ΤΗ ΣΤΕΛΕΧΩΣΗ 

ΤΟΥ Ν.Π.Δ.Δ. «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»

Άρθρο 14
Προγραµµατικές συµβάσεις µεταξύ  του ν.π.δ.δ. 

«Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος» (Τ.Ε.Ε.)
και του  ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»

Οι αναγκαίες υποστηρικτικές τεχνικές υπηρεσίες για τη λειτουρ-
γία του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» που αφορούν: α) στην
ενηµέρωση και διόρθωση των κτηµατολογικών διαγραµµάτων, και
ιδίως στον έλεγχο και την επεξεργασία των αστοχιών που έχουν
εντοπισθεί στα κτηµατολογικά διαγράµµατα, των αιτηµάτων επα-
ναπροσδιορισµού της θέσης και των ορίων των γεωτεµαχίων και
των αιτήσεων καταχώρισης εγγραπτέων πράξεων µε χωρική µε-
ταβολή αιτήσεων διόρθωσης ορίων και στην καταχώριση διοικη-
τικών πράξεων, β) στην υποστήριξη των µηχανικών που είναι
χρήστες των ηλεκτρονικών υπηρεσιών και εφαρµογών του Κτηµα-
τολογίου και γ) στη διενέργεια των ελέγχων που προβλέπονται
από τις τεχνικές προδιαγραφές και τις συµβάσεις των µελετών
κτηµατογράφησης, δύναται να παρέχονται στο ν.π.δ.δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» στο πλαίσιο προγραµµατικής σύµβασης µεταξύ
του πρώτου και του ν.π.δ.δ. «Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας»
(Τ.Ε.Ε.), στην οποία καθορίζονται, µεταξύ άλλων, ο τρόπος ανά-
θεσης και εκτέλεσης των εργασιών, ο τρόπος επιλογής των µηχα-
νικών και το ύψος της αµοιβής τους.

Άρθρο 15
Κατάργηση άµισθων και έµµισθων Υποθηκοφυλακείων και

Κτηµατολογικών Γραφείων Ρόδου, Κω - Λέρου, Θεσσαλονί-
κης και Πειραιά - Τροποποίηση της παρ. 7 του άρθρου 1 του

ν. 4512/2018

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 1 του ν. 4512/2018
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(A’ 5) τροποποιείται ως προς την προθεσµία κατάργησης των
Υποθηκοφυλακείων και των κτηµατολογικών γραφείων και η παρ.
7 αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Για την, σύµφωνα µε την παρ. 5, κατάργηση των Υποθηκο-
φυλακείων, των κτηµατολογικών γραφείων και των θέσεων, εκ-
δίδονται σταδιακά εντός εξήντα (60) µηνών, κατ’ ανώτατο όριο,
από την 17η.1.2018, αντίστοιχες αποφάσεις του Δ.Σ. του Φορέα,
κατόπιν εισήγησης του Γενικού Διευθυντή. Κατά το διάστηµα του
προηγούµενου εδαφίου, οι προϊστάµενοι των έµµισθων Υποθη-
κοφυλακείων και οι άµισθοι Υποθηκοφύλακες υποχρεούνται να
χορηγούν προς το Φορέα όλα τα απαραίτητα στοιχεία για τη µε-
ταφορά της άσκησης αρµοδιότητας, όπως ενδεικτικά τα στοιχεία
που αφορούν το προσωπικό, τον εξοπλισµό και τις µισθώσεις
ακινήτων, κατόπιν αιτήµατος του Φορέα και εντός εύλογης προ-
θεσµίας που ορίζεται µε το σχετικό αίτηµα. Με ίδιο αίτηµα ο Φο-
ρέας δύναται να ζητά τη διενέργεια προπαρασκευαστικών
εργασιών τις οποίες υποχρεούται να εκτελέσει ο υπηρετών προ-
ϊστάµενος του έµµισθου Υποθηκοφυλακείου ή ο άµισθος Υποθη-
κοφύλακας για την έγκαιρη έκδοση της απόφασης του πρώτου
εδαφίου. Οι αποφάσεις του πρώτου εδαφίου δηµοσιεύονται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Για την ηµεροµηνία κατάργησης
των Υποθηκοφυλακείων και των κτηµατολογικών γραφείων του
πρώτου εδαφίου της παρ. 5 και έναρξης της λειτουργίας των
κτηµατολογικών γραφείων και των υποκαταστηµάτων τους του
άρθρου 15, αναρτάται ανακοίνωση του Φορέα στην ιστοσελίδα
του.»

Άρθρο 16
Ανακατανοµή αρµοδιοτήτων των τµηµάτων

της Νοµικής Διεύθυνσης του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό 
Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση της παρ. 10 

του άρθρου 14 του ν. 4512/2018

Το πρώτο εδάφιο και οι υποπαρ. 10.2.1 και 10.2.3 της παρ. 10
του άρθρου 14 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) τροποποιούνται και η παρ.
10 αντικαθίσταται ως εξής: 

«10. Η Νοµική Διεύθυνση συγκροτείται από τα Τµήµατα: i) Νο-
µικής Υποστήριξης Εσωτερικής Λειτουργίας, ii) Νοµικής Υποστή-
ριξης Κτηµατολογίου και iii) Νοµικής Υποστήριξης Έργων.

10.1. Η Νοµική Διεύθυνση είναι αρµόδια ιδίως για την υποστή-
ριξη του Διοικητικού Συµβουλίου και της εσωτερικής λειτουργίας
του Φορέα, για ζητήµατα που αφορούν τις σχέσεις του Φορέα
µε τρίτους, για την νοµική υποστήριξη της λειτουργίας του Εθνι-
κού Κτηµατολογίου και, ειδικότερα, της λειτουργίας των κτηµα-
τολογικών γραφείων και των υποκαταστηµάτων τους, για την
νοµική υποστήριξη των έργων που υλοποιεί ο Φορέας, καθώς και
για κάθε άλλη δραστηριότητα που προσιδιάζει στις αρµοδιότη-
τές της. Στην αρµοδιότητα της Νοµικής Διεύθυνσης ανήκουν επί-
σης η δικαστική εκπροσώπηση και η νοµική υποστήριξη των
δικαιωµάτων και συµφερόντων του Φορέα, καθώς και η επεξερ-
γασία και υποβολή προτάσεων τροποποίησης της νοµοθεσίας
που διέπει την εν γένει λειτουργία του Φορέα, η προετοιµασία
σχεδίων κανονιστικών πράξεων που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδό-
τηση της ίδιας νοµοθεσίας και η σύνταξη ερµηνευτικών οδηγιών
και εγκυκλίων για την εφαρµογή τους.

Στους υπηρετούντες στη Διεύθυνση δικηγόρους µε έµµισθη
εντολή ανατίθενται αρµοδιότητες, ανάλογα µε τις εκάστοτε
ανάγκες του Φορέα, µε απόφαση του Δ.Σ., ύστερα από εισήγηση
του προϊσταµένου της Διεύθυνσης.

10.2. Οι αρµοδιότητες των Τµηµάτων της Νοµικής Διεύθυνσης
ορίζονται ως ακολούθως:

10.2.1. Το Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης Εσωτερικής Λειτουρ-
γίας είναι αρµόδιο, ιδίως, για την παροχή νοµικής συνδροµής και
υποστήριξης του Διοικητικού Συµβουλίου και των υπηρεσιών του
Φορέα για όλα τα θέµατα εσωτερικής λειτουργίας, διενέργειας
διαγωνισµών, σύναψης και παρακολούθησης των συµβάσεων
του Φορέα, συµπεριλαµβανοµένης της παρακολούθησης των
συµβάσεων κτηµατογράφησης, και για την εν γένει νοµική υπο-
στήριξή του σε ζητήµατα, ιδίως, εργατικής, ασφαλιστικής και φο-
ρολογικής νοµοθεσίας και έργων δασικών χαρτών της Χώρας,
καθώς και σε ζητήµατα που άπτονται των  σχέσεων του Φορέα

µε τρίτους.
10.2.2. Το Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης Κτηµατολογίου είναι

αρµόδιο, ιδίως, για την εν γένει νοµική υποστήριξη του Φορέα,
των κτηµατολογικών γραφείων και των υποκαταστηµάτων τους,
σε ζητήµατα ερµηνείας και εφαρµογής της νοµοθεσίας για τη
λειτουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου και του συστήµατος Με-
ταγραφών και Υποθηκών.

10.2.3. Το Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης Έργων είναι αρµόδιο,
ιδίως, για την εν γένει νοµική υποστήριξη του Φορέα σε ζητήµατα
έργων κτηµατογράφησης, ερµηνείας και εφαρµογής της νοµο-
θεσίας για τη δηµιουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου κατά το
στάδιο της κτηµατογράφησης.»

Άρθρο 17
Προσόντα διορισµού σε θέση προϊσταµένου 

κτηµατολογικού γραφείου - Τροποποίηση της παρ. 2 του
άρθρου 18 του ν. 4512/2018 

Η παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Με την επιφύλαξη όσων ορίζονται στην παρ. 4, οι θέσεις
της παρ. 1 καλύπτονται µε διορισµό, για θητεία πέντε (5) ετών, η
οποία µπορεί να ανανεώνεται. Τα προσόντα που απαιτούνται για
τον διορισµό στις θέσεις της παρ. 1 είναι σωρευτικά τα ακό-
λουθα: α) τίτλος σπουδών Τµήµατος Νοµικής, β) καλή γνώση
µίας τουλάχιστον εκ των γλωσσών αγγλικής, γαλλικής ή γερµα-
νικής, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 28 του π.δ. 50/2001 (Α’ 39)
και γ) άσκηση δικηγορικού ή συµβολαιογραφικού λειτουργήµα-
τος ή προϋπηρεσία στη Νοµική Διεύθυνση ή σε Νοµικό Τµήµα
Κτηµατολογικού Γραφείου του Φορέα και των νοµικών προσώ-
πων που διαδέχθηκε ή προϋπηρεσία σε θέση υποθηκοφύλακα,
για δέκα (10) έτη συνολικά. Κατά τη διάρκεια της θητείας τους
αναστέλλεται η άσκηση του δικηγορικού ή συµβολαιογραφικού
λειτουργήµατος. Για την προκήρυξη των θέσεων εκδίδεται από-
φαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά από πρό-
ταση του Φορέα, η οποία αναρτάται στο Πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
και στις ιστοσελίδες του Φορέα, του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και του ΑΣΕΠ. Η επιλογή των προϊσταµένων διενερ-
γείται από τριµελή Επιτροπή, τα µέλη της οποίας ορίζονται από
τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης και η οποία αποτελείται
από: α) µέλος του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού
(ΑΣΕΠ) µε τον αναπληρωτή του, ως Πρόεδρο της Επιτροπής, β)
ένα στέλεχος του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και γ)
τον Γενικό Διευθυντή του Φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Οι
επιλεγέντες διορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Υπάλληλος ΠΕ Νοµικών που επι-
λέχθηκε και του ανατέθηκαν καθήκοντα προϊσταµένου σε θέση
της παρ. 1 µετά τη λήξη της θητείας του πρώτου εδαφίου της
ίδιας παραγράφου και της τυχόν ανανέωσής της, επιστρέφει
στην οργανική του θέση εργασίας. Με απόφαση του Υπουργού
Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύνανται να ορίζονται τα ειδικότερα
προσόντα, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία επιλογής και διορι-
σµού και κάθε άλλη λεπτοµέρεια. Η έκδοση της απόφασης αυτής
δεν αποτελεί προϋπόθεση για την εφαρµογή της παρούσας. Με
όµοια απόφαση ρυθµίζεται η διαδικασία ανανέωσης της θητείας
του πρώτου εδαφίου.»

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις για το προσωπικό του ν.π.δ.δ.

«Ελληνικό Κτηµατολόγιο»

1. Κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, το προ-
σωπικό του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» εξαιρείται από τη
δυνατότητα απόσπασης, µετάταξης και µετακίνησης καθ’ οιον-
δήποτε τρόπο σε άλλον Φορέα του Δηµόσιου Τοµέα για χρονικό
διάστηµα δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

2. Με απόφαση του Γενικού Διευθυντή του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» και µέχρι την ολοκλήρωση του έργου για την κα-
τάργηση όλων των έµµισθων και άµισθων Υποθηκοφυλακείων
της Χώρας και των κτηµατολογικών γραφείων Ρόδου και Κω-
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Λέρου, καθώς και την πλήρη σύσταση και λειτουργία του συνό-
λου των κτηµατολογικών γραφείων και υποκαταστηµάτων αυτών,
δύναται να συστήνονται έως έξι (6) προσωρινές θέσεις Τοµεάρχη
Κτηµατολογίου στην Υποδιεύθυνση Περιφερειακών Υπηρεσιών
Κτηµατολογίου της Διεύθυνσης Κτηµατολογίου, µε αρµοδιότητα
τον συντονισµό των επιφορτισµένων µε το έργο οµάδων, οι
οποίες αναφέρονται σε αυτούς. Στους ανωτέρω καταβάλλεται
µηνιαίο επίδοµα θέσης ευθύνης ίσο µε τα δύο τρίτα (2/3) του επι-
δόµατος θέσης επιπέδου προϊσταµένου τµήµατος της περ. αζ’
της παρ.  1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

3. Στο ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» συστήνονται δώδεκα
(12) θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή. Οι δικηγόροι προσ-
λαµβάνονται σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 43 του ν.
4194/2013 (Α’ 208) και το άρθρο 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133). 

Άρθρο 19
Ρυθµίσεις για το Κτηµατολόγιο Πρωτευούσης

1. Για τα ακίνητα τα οποία εµπίπτουν στην τοπική αρµοδιότητα
του Κτηµατολογίου Πρωτευούσης ισχύουν οι διατυπώσεις του
άρθρου 5 του ν. 2308/1995 (Α’ 114) και το απόσπασµα των κτη-
µατογραφικών στοιχείων του άρθρου 4 του ν. 1512/1985 (Α’ 4)
αντικαθίσταται µε το πιστοποιητικό κτηµατογραφούµενου ακινή-
του του άρθρου 4.

2. Από την ηµεροµηνία έναρξης της ανάρτησης των προσωρι-
νών κτηµατολογικών στοιχείων, για τα ακίνητα τα οποία εµπί-
πτουν στην τοπική αρµοδιότητα του Κτηµατολογίου
Πρωτευούσης, όποιος έχει έννοµο συµφέρον υποβάλλει αίτηση
διόρθωσης των προσωρινών κτηµατολογικών στοιχείων σύµ-
φωνα µε το άρθρο 6Α του ν. 2308/1995 ή δήλωση µεταβολής εγ-
γραπτέων δικαιωµάτων σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 2
του ιδίου νόµου ή δήλωση για όλα τα εγγραπτέα δικαιώµατα τα
οποία δεν έχουν συµπεριληφθεί στα προσωρινά κτηµατολογικά
στοιχεία της ανάρτησης, και καταβάλλει το προβλεπόµενο στην
παρ. 10 του άρθρου 2 του ιδίου νόµου τέλος κτηµατογράφησης.
Η υποχρέωση καταβολής κάθε άλλου τέλους παύει να ισχύει. 

3. Στην υποπαρ. 2.2.3 της παρ. 2 του άρθρου 14 του ν.
4512/2018 (Α’ 5) τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο µε την επικαι-
ροποίηση του αρµόδιου υπουργείου, προστίθεται τρίτο εδάφιο
και η  υποπαρ. 2.2.3 διαµορφώνεται ως εξής:

«2.2.3. Το Γραφείο Κτηµατολογίου των Δήµων Καλλιθέας και
Παλαιού Φαλήρου του Νοµού Αττικής, που υπήχθη στο Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µε την
παρ. 8 του άρθρου 1 του ν. 4164/2013, όπως αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 4198/2013, από την έναρξη
ισχύος του παρόντος ανήκει µαζί µε τον εξοπλισµό, τα αρχεία
και τις βάσεις δεδοµένων του, στον Φορέα και λειτουργεί σε επί-
πεδο Τµήµατος ως αυτοτελές Τµήµα της Διεύθυνσης Κτηµατο-
λογίου του Φορέα. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής
Διακυβέρνησης µπορεί να ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη
µεταφορά στον Φορέα του τεχνικού εξοπλισµού, των αρχείων
και των βάσεων δεδοµένων του Γραφείου. Με απόφαση του Δ.Σ.
του Φορέα, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης,
ρυθµίζεται κάθε ζήτηµα για τον τρόπο οργάνωσης, τήρησης και
ενηµέρωσης των αρχείων και των βάσεων δεδοµένων του Γρα-
φείου, την έκδοση και χορήγηση των προβλεπόµενων αποσπα-
σµάτων, καθώς και κάθε θέµα τεχνικού ή λεπτοµερειακού
χαρακτήρα σχετικό µε τα ανωτέρω ζητήµατα.»

Άρθρο 20
Διαχείριση των εσόδων του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό

Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 32
του ν. 4512/2018

Η παρ. 3 του άρθρου 32 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) τροποποιείται
ως προς την έναρξη ισχύος και το αρµόδιο υπουργείο και δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«3. Από 1.1.2021, και κατά το µεθεπόµενο οικονοµικό έτος
κάθε διαχειριστικής χρήσης, το τυχόν αδιάθετο ποσό του απο-
θεµατικού, το οποίο έχει παραµείνει στον Φορέα, αποδίδεται
στον Κρατικό Προϋπολογισµό, µε κοινή απόφαση των Υπουργών

Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ύστερα από γνώµη
του Δ.Σ. του Φορέα.»

Άρθρο 21
Επιτροπές Επίλυσης Αµφισβητήσεων - Αντικατάσταση 

του άρθρου 36 του ν. 4512/2018

Ο τίτλος και το περιεχόµενο του άρθρου 36 του  ν. 4512/2018
(Α’ 5) αντικαθίστανται ως εξής: 

«Άρθρο 36
Αιτήσεις αναθεώρησης κατά πράξεων προϊσταµένων κτηµα-

τολογικών γραφείων και υποκαταστηµάτων

1. Με απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα συστήνονται τριµελείς
Επιτροπές Επίλυσης Αµφισβητήσεων. Οι Επιτροπές συγκροτούν-
ται στην αρχή κάθε δεύτερου έτους, για θητεία δύο (2) ετών που
µπορεί να ανανεώνεται και αποτελούνται από: α) έναν (1) υπάλ-
ληλο του Φορέα του κλάδου νοµικών ή έναν (1) δικηγόρο µε έµ-
µισθη εντολή στον Φορέα, µε τον αναπληρωτή του, ως Πρόεδρο,
β) έναν (1) υπάλληλο του Φορέα του κλάδου Μηχανικών κατηγο-
ρίας Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (Π.Ε.), µε ειδικότητα Αγρο-
νόµων - Τοπογράφων Μηχανικών, µε τον αναπληρωτή του και γ)
έναν (1) δικηγόρο µε τουλάχιστον δεκαετή άσκηση του δικηγο-
ρικού λειτουργήµατος και αποδεδειγµένη εµπειρία σε ζητήµατα
κτηµατολογικού δικαίου, µε τον αναπληρωτή του. Γραµµατέας
της Επιτροπής ορίζεται υπάλληλος Κατηγορίας Π.Ε. του Φορέα. 

2. Στην αρµοδιότητα των Επιτροπών της παρ. 1 ανήκει η εξέ-
ταση αιτήσεων αναθεώρησης που µπορούν να ασκούνται από
οποιονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον κατά των αποφάσεων του
προϊσταµένου κτηµατολογικού γραφείου ή υποκαταστήµατος
κτηµατολογικού γραφείου του Φορέα, οι οποίες εκδίδονται κατ`
εφαρµογή των άρθρων 16, 17, 18 και 19 του ν. 2664/1998 (Α’
275). Η αίτηση αναθεώρησης ασκείται, ενώπιον των Επιτροπών
της παρ. 1, µέσα σε προθεσµία δέκα (10) ηµερών από την επί-
δοση της απόφασης στον ενδιαφερόµενο ή την µε οποιονδήποτε
άλλον τρόπο πλήρη γνώση αυτής, ή την άπρακτη παρέλευση των
προβλεπόµενων στα ανωτέρω άρθρα προθεσµιών προς έκδοση
απόφασης. Η αίτηση καταχωρίζεται στο κτηµατολογικό φύλλο
του ακινήτου. Η άπρακτη παρέλευση προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την υποβολή της αίτησης στην Επιτροπή συνιστά
σιωπηρή απόρριψη αυτής. Μετά την παρέλευση της προθεσµίας
των τριάντα (30) ηµερών δεν επιτρέπεται η έκδοση απόφασης.

3. Η, κατά την παρ. 2, δυνατότητα άσκησης της αίτησης ανα-
θεώρησης δεν αποκλείει την απευθείας άσκηση των ένδικων βοη-
θηµάτων που προβλέπονται στα άρθρα 16, 17, 18 και 19 του ν.
2664/1998 και στο άρθρο 791 ΚΠολΔ κατά των, ρητών ή σιωπη-
ρών, αποφάσεων του προϊσταµένου κτηµατολογικού γραφείου
ή υποκαταστήµατος κτηµατολογικού γραφείου. Σε περίπτωση
άσκησης αίτησης αναθεώρησης, τα ανωτέρω ένδικα βοηθήµατα
στρέφονται κατά της, ρητής ή σιωπηρής, απόφασης της Επιτρο-
πής.

4. Με απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα καθορίζονται η ειδικότερη
διαδικασία, ο τρόπος καταχώρισης των αιτήσεων αναθεώρησης
και δηµοσιότητας των αποφάσεων των Επιτροπών της παρ. 1,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα για τη λειτουργία τους. Στα
µέλη των Επιτροπών καταβάλλεται αµοιβή, της οποίας το ύψος
και οι ειδικότερες προϋποθέσεις καταβολής καθορίζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, σύµφωνα µε τις παρ. 2 και 3 του άρθρου 21 του ν.
4354/2015 (Α’ 176).»

Άρθρο 22
Σύσταση επιτροπής εµπειρογνωµόνων στο ν.π.δ.δ. 

«Ελληνικό Κτηµατολόγιο»

1. Συστήνεται στο ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» πενταµε-
λής επιτροπή εµπειρογνωµόνων µε αντικείµενο την επίλυση νο-
µικών ζητηµάτων κτηµατολογικού δικαίου και την
παρακολούθηση της οµαλής λειτουργίας των κτηµατολογικών
γραφείων του Φορέα. Τα µέλη της επιτροπής, µε τους νόµιµους
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αναπληρωτές τους, επιλέγονται ύστερα από πρόσκληση εκδήλω-
σης ενδιαφέροντος που εκδίδεται από τον Υπουργό Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και αναρτάται στο Πρόγραµµα ΔΙΑΥΓΕΙΑ και στις
ιστοσελίδες του Φορέα, του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού
(Α.Σ.Ε.Π.). Η επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Η θητεία των µελών είναι τριετής  µε
δυνατότητα άπαξ ανανέωσης. 

2. Στην επιτροπή δύνανται να συµµετέχουν:
α) Δικηγόροι παρ’ Αρείω Πάγω µε δεκαετή, τουλάχιστον, απο-

δεδειγµένη εµπειρία σε ζητήµατα κτηµατολογικού δικαίου. Η συµ-
µετοχή των ανωτέρω στην επιτροπή δεν είναι ασυµβίβαστη µε την
άσκηση του δικηγορικού λειτουργήµατος.

β) Συµβολαιογράφοι µε δεκαετή, τουλάχιστον, αποδεδειγµένη
εµπειρία σε ζητήµατα κτηµατολογικού δικαίου. Κατά τη διάρκεια
της θητείας των ανωτέρω αναστέλλεται η άσκηση του συµβολαι-
ογραφικού λειτουργήµατος.

γ) Πτυχιούχοι Νοµικής µε δεκαετή, τουλάχιστον, προϋπηρεσία
σε θέση υποθηκοφύλακα.

δ) Διπλωµατούχοι Πολιτικοί Μηχανικοί ή Αγρονόµοι Τοπογράφοι
µε δεκαετή, τουλάχιστον, αποδεδειγµένη επαγγελµατική εµπειρία.

3. Η επιτροπή έχει, ιδίως, τις εξής αρµοδιότητες: 
α) την υποβολή εισηγήσεων στο Δ.Σ. του Φορέα, κατόπιν ερω-

τήµατος αυτού, επί νοµικών ζητηµάτων κτηµατολογικού δικαίου,
β) την πρόταση στο Δ.Σ. του Φορέα, κατόπιν ερωτήµατος, µέ-

τρων για τη βελτίωση του τρόπου λειτουργίας και οργάνωσης των
κτηµατολογικών γραφείων, και

γ) την αξιολόγηση, κατόπιν σχετικής εντολής από το Δ.Σ. του
Φορέα, των παρεχόµενων από τα κτηµατολογικά γραφεία υπηρε-
σιών και την εισήγηση για τη λήψη των αναγκαίων µέτρων.

4. Τα µέλη της επιτροπής παραδίδουν στο Δ.Σ. του Φορέα, σε
εξαµηνιαία βάση, έκθεση πεπραγµένων. Το Δ.Σ. αξιολογεί τα µέλη
της επιτροπής µε βάση την παραπάνω έκθεση και, εάν η απόδοσή
τους δεν κριθεί ικανοποιητική, µπορεί να προβαίνει σε συστάσεις
ή να εισηγείται στον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης τη λύση
της σχέσης του Φορέα µε το µέλος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ 
ΔΙΑΠΙΣΤΕΥΜΕΝΟΙ ΜΗΧΑΝΙΚΟΙ

ΓΙΑ ΤΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ

Άρθρο 23
Απόκτηση ιδιότητας διαπιστευµένου µηχανικού

για το Κτηµατολόγιο - Ειδικό Μητρώο 
Διαπιστευµένων Μηχανικών

Η ιδιότητα του διαπιστευµένου µηχανικού για το Κτηµατολόγιο
αποκτάται µε τη χορήγηση άδειας από το ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο» (εφεξής «Φορέας») και την εγγραφή του στο Ειδικό
Μητρώο Διαπιστευµένων Μηχανικών που τηρείται από τον
Φορέα, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο παρόν. Η ιδιότητα του δια-
πιστευµένου µηχανικού είναι ασυµβίβαστη µε την ιδιότητα του
µόνιµου υπαλλήλου ή υπαλλήλου µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου σε Φορείς του Δηµόσιου Τοµέα κατά την έννοια της παρ.
57 του άρθρου 2 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

Άρθρο 24
Προσόντα διαπιστευµένου µηχανικού

για το Κτηµατολόγιο

Για τη λήψη άδειας διαπιστευµένου µηχανικού για το Κτηµα-
τολόγιο και την εγγραφή στο µητρώο, ο υποψήφιος πρέπει να
διαθέτει τουλάχιστον τα ακόλουθα προσόντα:

α) Να διαθέτει δίπλωµα µηχανικού ή ισότιµο τίτλο αντίστοιχης
ειδικότητας σχολών της αλλοδαπής, µε αναγνωρισµένα επαγγελ-
µατικά προσόντα στην Ελλάδα, κατ’ εφαρµογή της σχετικής ενω-
σιακής και εθνικής νοµοθεσίας, και να είναι εγγεγραµµένος σε
µητρώο του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας (Τ.Ε.Ε.), µε επαγ-
γελµατικό δικαίωµα εκπόνησης τοπογραφικών µελετών/εργα-
σιών,

β) να διαθέτει τουλάχιστον τετραετή αποδεδειγµένη επαγγελ-

µατική εµπειρία σε τοπογραφικές εργασίες,
γ) να έχει παρακολουθήσει εξειδικευµένο σεµινάριο για τις δια-

δικασίες και τον έλεγχο γεωµετρικών µεταβολών στη χωρική κτη-
µατολογική βάση και να το έχει ολοκληρώσει επιτυχώς, κατόπιν
εξετάσεων που διενεργούνται υπό την εποπτεία του Φορέα και
µε την πιστοποίηση του Τ.Ε.Ε., και

δ) να έχει διεκπεραιώσει ευδόκιµα εργασίες ηλεκτρονικής υπο-
βολής ψηφιακών τοπογραφικών διαγραµµάτων γεωµετρικών µε-
ταβολών στον υποδοχέα του Φορέα, σύµφωνα µε το άρθρο 40
του ν. 4409/2016 (Α’ 136), που έχουν επισυναφθεί σε αιτήσεις
κατά τον ν. 2664/1998 (Α’ 275) για τη διενέργεια χωρικών µετα-
βολών και έχουν τύχει αποδοχής και επεξεργασίας από τον
Φορέα. 

Άρθρο  25
Εργασίες διαπιστευµένου µηχανικού

για το Κτηµατολόγιο

1. Ο διαπιστευµένος µηχανικός αναλαµβάνει και εκτελεί τις ακό-
λουθες εργασίες:

α) τη σύνταξη τεχνικής εισήγησης για την ενηµέρωση των κτη-
µατολογικών διαγραµµάτων λόγω εγγραπτέας προς καταχώριση
πράξης ή τη διόρθωσή τους κατά τα προβλεπόµενα στον ν.
2664/1998 (Α’ 275), σύµφωνα µε τοπογραφικό διάγραµµα γεωµε-
τρικών µεταβολών που έχει συντάξει ο ίδιος,

β) τον έλεγχο του τοπογραφικού διαγράµµατος γεωµετρικών
µεταβολών, µετά της επισυναπτόµενης τεχνικής έκθεσης και των
στοιχείων τεχνικού περιεχοµένου που επισυνάπτονται στην αίτηση
για την καταχώριση των εγγραπτέων πράξεων και δικαστικών απο-
φάσεων, 

γ) τον έλεγχο του τοπογραφικού διαγράµµατος γεωµετρικών
µεταβολών, µετά της επισυναπτόµενης τεχνικής έκθεσης και των
στοιχείων τεχνικού περιεχοµένου που επισυνάπτονται στην αίτηση
για τη γεωµετρική διόρθωση των γεωµετρικών στοιχείων των ακι-
νήτων στα κτηµατολογικά διαγράµµατα, και

δ) τον έλεγχο συµβατότητας και πληρότητας των ψηφιακών δε-
δοµένων που υποβάλλονται από τους επισπεύδοντες Φορείς για
την καταχώριση στην κτηµατολογική βάση διοικητικών πράξεων,
όπως απαλλοτριώσεων, πράξεων εφαρµογής και αναδασµών.

2. Οι διαπιστευµένοι µηχανικοί αναλαµβάνουν και εκτελούν τις
εργασίες της περ. α’ της παρ. 1, ύστερα από εντολή ανάθεσης ερ-
γασιών του αιτούντος την εγγραφή πράξης ή τη διόρθωση των
κτηµατολογικών διαγραµµάτων. Τέτοια εντολή δύναται να χορηγεί
και ο Φορέας για σχετικές διαδικασίες που επισπεύδει σύµφωνα
µε την κείµενη νοµοθεσία.

Για τις περ. β’ έως και δ’ της παρ. 1, οι διαπιστευµένοι µηχανικοί
αναλαµβάνουν και εκτελούν τις σχετικές εργασίες ελέγχου προς
τον σκοπό της σύνταξης εισήγησης που απευθύνεται στον Φορέα
για την ενηµέρωση των κτηµατολογικών διαγραµµάτων, ύστερα
από εντολή ανάθεσης εργασιών του τελευταίου.  

Μετά την παρέλευση διετίας από την εγγραφή στο Μητρώο και
τη λήψη άδειας, ο Φορέας δύναται να χορηγεί στους διαπιστευ-
µένους µηχανικούς εντολή για σύνταξη πορίσµατος που απευθύ-
νεται προς το αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο και για την
ενηµέρωση της κτηµατολογικής βάσης σύµφωνα µε το περιεχό-
µενό του, λαµβανοµένων υπόψη του χρόνου ευδόκιµης προϋπη-
ρεσίας, της εµπειρίας και της επιµόρφωσης, που καθορίζονται µε
την απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα. Με την ίδια απόφαση καθορί-
ζονται τα κριτήρια και τα αντικείµενα των εργασιών για τις οποίες
ανατίθεται η εντολή σύνταξης πορίσµατος.

Άρθρο 26
Έλεγχος και  παρακολούθηση του έργου 

των διαπιστευµένων µηχανικών για το Κτηµατολόγιο

1. Ο έλεγχος και η παρακολούθηση των εργασιών των διαπι-
στευµένων µηχανικών και της ορθής εκτέλεσης των καθηκόντων
τους ανατίθεται στην αρµόδια υπηρεσία του Φορέα, που ορίζεται
µε την απόφαση της παρ. 9 του άρθρου 53 και διενεργείται στο
πλαίσιο αυτεπάγγελτων δειγµατοληπτικών ελέγχων ή ύστερα από
καταγγελία.
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2. Αν, κατά τον έλεγχο της παρ. 1, διαπιστωθεί ότι ο διαπιστευ-
µένος µηχανικός εκπληρώνει πληµµελώς τα καθήκοντά του και
διενεργεί παραβάσεις, όπως την αναγραφή ή η υποβολή ανακρι-
βών στοιχείων και δικαιολογητικών, την παράβαση του καθήκον-
τος εχεµύθειας και εµπιστευτικότητας ως προς τη χρήση των
στοιχείων και των πληροφοριών που συγκεντρώνει κατά την εκτέ-
λεση του έργου του ή τη µη χρηστή χρήση της ιδιότητάς του, συν-
τάσσεται από την υπηρεσία της παρ. 1 έκθεση ελέγχου που
επιδίδεται µε συστηµένη επιστολή στον ελεγχόµενο διαπιστευµένο
µηχανικό, µε την οποία καλείται σε ακρόαση, σύµφωνα µε το
άρθρο 6 του ν. 2690/1999 (Α’ 45) ενώπιον του Εποπτικού Συµβου-
λίου του άρθρου 27, προς το οποίο διαβιβάζεται η έκθεση ελέγχου
µετά του φακέλου.

3. Κατά το διάστηµα που µεσολαβεί από τη διαβίβαση του φα-
κέλου στο Εποπτικό Συµβούλιο µέχρι και την έκδοση της απόφα-
σης της παρ. 2 του άρθρου 28, δεν δύνανται να ανατίθενται,
προσωρινά, στον διαπιστευµένο µηχανικό οι εργασίες του άρθρου
25.

Άρθρο 27
Σύσταση Εποπτικού Συµβουλίου

1. Συστήνεται στον Φορέα πενταµελές Εποπτικό Συµβούλιο που
συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και αποτελείται από: 

α) έναν (1) Πάρεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που
υπηρετεί στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε τον ανα-
πληρωτή του,

β) τον Διευθυντή Κτηµατολογίου του Φορέα, µε τον αναπλη-
ρωτή του,

γ) τον Υποδιευθυντή Διαχείρισης Χωρικών Δεδοµένων της Δι-
εύθυνσης Κτηµατολογίου του Φορέα, µε τον αναπληρωτή του,

δ) δύο (2) εκπροσώπους  του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας
(Τ.Ε.Ε.), µε τους αναπληρωτές τους.

2. Καθήκοντα Γραµµατέα του Εποπτικού Συµβουλίου εκτελεί
υπάλληλος του Φορέα που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του µε
την απόφαση της παρ. 1.

3. Η θητεία των µελών του Εποπτικού Συµβουλίου είναι τριετής. 

Άρθρο 28
Αρµοδιότητες Εποπτικού Συµβουλίου -

Διοικητικές κυρώσεις

1. Το Εποπτικό Συµβούλιο:
α) εξετάζει τις παραβάσεις που διαπιστώνονται και διαβιβά-

ζονται µαζί µε τις σχετικές εκθέσεις ελέγχου και τους φακέλους
τους σύµφωνα µε το άρθρο 26 και 

β) εισηγείται στο Δ.Σ. του Φορέα την επιβολή διοικητικών κυ-
ρώσεων.  

Το Εποπτικό Συµβούλιο ενηµερώνει το αρµόδιο πειθαρχικό όρ-
γανο του Τ.Ε.Ε. και, αν υπάρχουν ενδείξεις για την τέλεση ποινι-
κών αδικηµάτων, τον αρµόδιο Εισαγγελέα.

2. Με αιτιολογηµένη απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα, για την έκ-
δοση της οποίας λαµβάνονται υπόψη, ιδίως, το είδος και η βα-
ρύτητα της παράβασης, οι συνέπειες που προκύπτουν από
αυτήν, η επιφάνεια του γεωτεµαχίου και η αξία του και ο βαθµός
της υπαιτιότητας του διαπιστευµένου µηχανικού, επιβάλλονται
οι εξής διοικητικές κυρώσεις:

α) χρηµατικό πρόστιµο από  πεντακόσια (500) έως εκατό χι-
λιάδες (100.000) ευρώ,   

β) αποκλεισµός του διαπιστευµένου µηχανικού από την ανά-
θεση όλων των εργασιών του άρθρου 25 για περίοδο από ένα (1)
έως και τρία (3) έτη, 

γ) οριστική διαγραφή του διαπιστευµένου µηχανικού από το
Μητρώο, ιδίως σε περίπτωση υποτροπής. 

3. Κάθε διοικητική κύρωση που επιβάλλεται, καταχωρίζεται
στο Μητρώο. Τα χρηµατικά πρόστιµα που επιβάλλονται, βεβαι-
ώνονται και εισπράττονται υπέρ του Φορέα σύµφωνα µε τον Κώ-
δικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων [Κ.Ε.Δ.Ε. (ν.δ. 356/1974 (Α’
90)] .

4. Η οριστική διαγραφή του διαπιστευµένου µηχανικού από το
Μητρώο επιφέρει την αυτοδίκαιη ανάκληση της άδειάς του. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ Ν.Π.Δ.Δ. 

«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»

Άρθρο 29
Ηλεκτρονικός Φάκελος Ακινήτου

1. Δηµιουργείται ηλεκτρονική πλατφόρµα υποστήριξης της
διενέργειας εµπραγµάτων δικαιοπραξιών επί ακινήτων µε την
ονοµασία «Ηλεκτρονικός Φάκελος Ακινήτου», που λειτουργεί
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr
– Ε.Ψ.Π.) του άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), µε σκοπό την
απλούστευση και ψηφιοποίηση της διαδικασίας συλλογής δικαιο-
λογητικών που απαιτούνται στη σύνταξη συµβολαιογραφικών εγ-
γράφων για τη σύσταση, µετάθεση, αλλοίωση ή κατάργηση
εµπράγµατου δικαιώµατος σε ακίνητο. 

2. Η ηλεκτρονική πλατφόρµα διαλειτουργεί µε πληροφοριακά
συστήµατα φορέων του Δηµόσιου Τοµέα κατά την έννοια της
παρ. 57 του άρθρου 2 του ν. 4727/2020, και ιδίως µε τα πληρο-
φοριακά συστήµατα της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.), του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφά-
λισης (e-ΕΦΚΑ), του ν.π.δ.δ. «Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας»
(Τ.Ε.Ε.) και του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», από τα οποία
αντλεί πληροφορίες και έγγραφα. Οι απαιτούµενες διαλειτουρ-
γικότητες  πραγµατοποιούνται µέσω του Κέντρου Διαλειτουργι-
κότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων
Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
σύµφωνα µε το άρθρο 84 του ν. 4727/2020. 

3. Τα ενδιαφερόµενα µέρη και ο συµβολαιογράφος που συν-
τάσσει τη σχετική πράξη εισέρχονται στην ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα κατόπιν αυθεντικοποίησης µε τη χρήση των κωδικών -
διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης (TAXISnet), σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν.
4727/2020. Ο συµβολαιογράφος αυθεντικοποιείται, σε δεύτερο
επίπεδο,  µε τη χρήση των διαπιστευτηρίων του Μητρώου Συµ-
βολαιογράφων. Κατά την έκταση που αυτό προβλέπεται στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα, τα ενδιαφερόµενα µέρη µπορούν να
εξουσιοδοτούν τον συµβολαιογράφο, µέσω της ηλεκτρονικής
πλατφόρµας, για τη διενέργεια των παρεχόµενων από την ηλε-
κτρονική πλατφόρµα υπηρεσιών και την έκδοση των σχετικών πι-
στοποιητικών. 

4. Στο πλαίσιο λειτουργίας της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, ο
εξουσιοδοτηµένος συµβολαιογράφος, δύναται: α) να αιτείται την
έκδοση ή την εξαγωγή εγγράφων ή την άντληση πληροφοριών
από τους Φορείς της παρ. 2, β) να αιτείται τη διόρθωση των ως
άνω εγγράφων ή πληροφοριών και γ) να αναρτά ψηφιοποιηµένα
έντυπα έγγραφα στην ηλεκτρονική πλατφόρµα, όπου αυτά δεν
είναι δυνατόν να εκδοθούν ή να εξαχθούν ηλεκτρονικά κατά τα
ανωτέρω, υπέχοντας ευθύνη ως προς την ακρίβεια και την πλη-
ρότητα αυτών. 

5. Τα έγγραφα που εκδίδονται ή εξάγονται από τους Φορείς
της παρ. 2 µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας επέχουν θέση
πρωτοτύπου εγγράφου και προσαρτώνται στο συµβολαιογρα-
φικό έγγραφο χωρίς άλλες διατυπώσεις. 

Άρθρο 30
Καθορισµός της διαδικασίας ενηµέρωσης και τήρησης

των θεσµοθετηµένων ορίων του εθνικού καταλόγου του δι-
κτύου Natura 2000 - Τροποποίηση

της παρ. 7 του άρθρου 9 του ν. 3937/2011 

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 9 του ν. 3937/2011
(Α’ 60) τροποποιείται ως προς τους συναρµόδιους Υπουργούς
και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Η ενηµέρωση και τήρηση των ορίων ΕΖΔ (Ειδικές Ζώνες
Διαχείρισης) και ΖΕΠ (Ζώνες Ειδικής Προστασίας) σε εθνικό επί-
πεδο ανατίθεται στο ν.π.δ.δ. «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ» σε
συνεργασία µε την Διεύθυνση Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλον-
τος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Τα θεσµοθετηµένα όρια του εθνικού καταλόγου του ευρωπαϊ-
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κού οικολογικού δικτύου Natura 2000, επικαιροποιούνται µε βάση
τα ενιαία χαρτογραφικά υπόβαθρα του ν.π.δ.δ. «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗ-
ΜΑΤΟΛΟΓΙΟ». Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος
και Ενέργειας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται η διαδικασία
ενηµέρωσης και τήρησής τους, καθώς και κάθε άλλη σχετική λε-
πτοµέρεια.»

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΝΕΕΣ ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΟΥ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 31
Ένταξη ψηφιακών υπηρεσιών παροχής πληροφοριών οχη-

µάτων στην Ενιαία Ψηφιακή Πύλη της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-Ε.Ψ.Π.)

1. Δηµιουργούνται ψηφιακές υπηρεσίες µε τις ονοµασίες
«myAuto» και «Audit-Car», οι οποίες παρέχονται  µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.).

2. Μέσω της ψηφιακής υπηρεσίας «myAuto», οι ιδιοκτήτες οχη-
µάτων έχουν πρόσβαση, σε πραγµατικό χρόνο, σε πληροφορίες
που αφορούν στο όχηµά τους και σχετίζονται, ιδίως, µε: α) την
ηµεροµηνία έκδοσης και ανάκλησης της άδειας κυκλοφορίας και
τα λοιπά βασικά στοιχεία αυτής, β) την ηµεροµηνία καταβολής
τελών κυκλοφορίας και τη χρονική περίοδο στην οποία  αφορούν,
γ) την περίοδο ασφαλιστικής κάλυψης σε ισχύ και το ιστορικό
ασφαλιστικών αποζηµιώσεων, δ) το ιστορικό Κέντρου Τεχνικού
Ελέγχου Οχηµάτων στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό αν το όχηµα ει-
σήχθη µεταχειρισµένο, µε βάση τις διελεύσεις και τα διανυθέντα
χιλιόµετρα, ε) τον τύπο και το µοντέλο του οχήµατος, στ) τη θέση
του οχήµατος σε προσωρινή ακινησία, ζ) τον τεχνικό έλεγχο του
οχήµατος, η) την ένταξή του στο Μητρώο Κλεµµένων Οχηµάτων
της Ελληνικής Αστυνοµίας και θ) την επίταξη του οχήµατος. Στις
ίδιες πληροφορίες έχουν πρόσβαση και οι αρµόδιες ελεγκτικές
αρχές µέσω της ψηφιακής υπηρεσίας «Audit-Car».

3. Για τον σκοπό αυτόν, οι ανωτέρω ψηφιακές υπηρεσίες δια-
συνδέονται µε πληροφοριακά συστήµατα των φορέων του δηµο-
σίου τοµέα κατά την έννοια της παρ. 57 του άρθρου 2 του ν.
4727/2020 (Α’ 184), και ιδίως του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών, της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.),
της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Επικουρικού Κεφαλαίου Ασφάλι-
σης Ευθύνης από Ατυχήµατα Αυτοκινήτων και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας.  

4. Η Γενική Γραµµατεία Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλού-
στευσης Διαδικασιών (Γ.Γ.Ψ.Δ.Α.Δ.) αναπτύσσει και παρέχει τις
ανωτέρω υπηρεσίες σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.), η
οποία είναι αρµόδια για τη διαχείριση και την παραγωγική λειτουρ-
γία αυτών.

Άρθρο 32
Ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto»

1. Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης αναπτύσσει και πα-
ρέχει την ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto», η οποία είναι προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ) και έχει ως αντικείµενο τη µεταφόρτωση, διαχείριση
και αποθήκευση: α) ψηφιακών φωτογραφιών και β) της οπτικής
απεικόνισης της ιδιόχειρης υπογραφής κάθε φυσικού προσώπου,
στο Κυβερνητικό Νέφος Δηµοσίου Τοµέα (G-Cloud) που διαχειρί-
ζεται η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας
Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ), σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 87
του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η ψηφιακή υπηρεσία έχει ως αποκλει-
στικό σκοπό τη χρήση των ως άνω ψηφιακών αρχείων, όπως αυτά
µεταφορτώνονται στο G-Cloud από πιστοποιηµένους επαγγελµα-
τίες φωτογράφους, σε ηλεκτρονικές εφαρµογές και υπηρεσίες
που παρέχονται από Φορείς του Δηµόσιου Τοµέα, κατά την έννοια
της παρ. 57  του άρθρου 2 του ν. 4727/2020, όταν για τη διεκπε-
ραίωση υποθέσεων των ενδιαφεροµένων απαιτείται η προσκόµιση
φωτογραφίας ή η υπογραφή. Ειδικότερα, το ψηφιακό αρχείο της

οπτικής απεικόνισης της ιδιόχειρης υπογραφής κάθε φυσικού
προσώπου επιτρέπεται να χρησιµοποιηθεί αποκλειστικά κατά τη
διαδικασία έκδοσης και ανανέωσης διπλώµατος οδήγησης. Η εί-
σοδος στην ψηφιακή υπηρεσία πραγµατοποιείται µε τη χρήση των
κωδικών - διαπιστευτηρίων της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. (TAXISnet) του άρ-
θρου 24 του ν. 4727/2020.

2. Mέσω της ψηφιακής υπηρεσίας της παρ. 1 παρέχεται σε κάθε
φυσικό πρόσωπο η δυνατότητα να αποθηκεύσει, να ανακτήσει και
να χρησιµοποιήσει περαιτέρω τα ψηφιακά αρχεία που το αφο-
ρούν, εφόσον προηγουµένως συσχετίσει τα αρχεία αυτά µε βα-
σικά στοιχεία ταυτοποίησής του, όπως ο Αριθµός Φορολογικού
Μητρώου (Α.Φ.Μ.). 

3. Η παροχή της ψηφιακής υπηρεσίας από το Υπουργείο Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, ως υπεύθυνο επεξεργασίας, διενεργείται
βάσει ρητής συγκατάθεσης του φυσικού προσώπου, σύµφωνα µε
τον Κανονισµό (EE) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 (L 119) (Γενικό Κανονισµό
για την Προστασία Δεδοµένων - Γ.Κ.Π.Δ.) και τον ν. 4624/2019 (Α’
137).

4. Αποδέκτες των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που απο-
τελούν αντικείµενο επεξεργασίας µέσω της ανωτέρω υπηρεσίας,
κατά την έννοια της παρ. 9 του άρθρου 4 του Γ.Κ.Π.Δ., είναι οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης,   οι
εκτελούντες την επεξεργασία που δύνανται να οριστούν από το
Υπουργείο, καθώς και οι Φορείς του δηµοσίου τοµέα, αποκλει-
στικά και µόνον για τον σκοπό της παρ. 1, στο µέτρο που εξουσιο-
δοτούνται από τα φυσικά πρόσωπα να χρησιµοποιήσουν τα
ανωτέρω δεδοµένα και εφόσον τούτο απαιτείται για την άσκηση
των αρµοδιοτήτων τους.

5. Η Γενική Γραµµατεία Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλού-
στευσης Διαδικασιών (Γ.Γ.Ψ.Δ.Α.Δ.) αναπτύσσει και παρέχει την
ανωτέρω υπηρεσία σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.), η
οποία είναι αρµόδια για τη διαχείριση και την παραγωγική λειτουρ-
γία αυτής.

6. Τα ψηφιακά αρχεία διατηρούνται στο Κυβερνητικό Νέφος Δη-
µοσίου Τοµέα (G-Cloud) για χρονικό διάστηµα δύο (2) εβδοµάδων.
Εφόσον συσχετισθούν µε τα στοιχεία ταυτοποίησης του φυσικού
προσώπου σύµφωνα µε την παρ. 2, τα αρχεία διατηρούνται στο
κυβερνητικό νέφος για χρονικό διάστηµα ενός (1) έτους από την
ηµέρα της συσχέτισης.

Άρθρο 33
Χρήση ψηφιοποιηµένης ιδιόχειρης υπογραφής

στις συναλλαγές φυσικών προσώπων
µε τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.)

1. Η υπογραφή αιτήσεων και άλλων εγγράφων προς διεκπεραί-
ωση στα Κ.Ε.Π. µπορεί να γίνεται µε χρήση ψηφιοποιηµένης ιδιό-
χειρης υπογραφής στο έγγραφο, η οποία αποκλειστικά και µόνο
για τον σκοπόν αυτόν επέχει την ίδια νοµική και αποδεικτική ισχύ
µε την ιδιόχειρη υπογραφή φυσικού προσώπου. Ως ψηφιοποι-
ηµένη ιδιόχειρη υπογραφή λογίζεται η ιδιόχειρη υπογραφή που
τίθεται µε φυσική παρουσία του υπογράφοντος σε επιφάνεια κα-
ταγραφής (tablet) µε χρήση γραφίδας.

2. Σε περίπτωση εκτύπωσης εγγράφων µε ψηφιοποιηµένη ιδιό-
χειρη υπογραφή της παρ. 1 ισχύουν τα προβλεπόµενα στο άρθρο
11 του ν. 2690/1999 (Α’ 45). 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 34
Λειτουργία της Γενικής Διεύθυνσης 

Κυβερνοασφάλειας 

Η Γενική Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας της Γενικής Γραµµα-
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τείας Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης λειτουργεί καθηµερινά και όλο το εικοσιτε-
τράωρο για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της. Για την
αποτελεσµατικότερη άσκηση των  αρµοδιοτήτων αυτών, η Γενική
Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας δύναται να συγκροτεί συνεργεία
υπαλλήλων από έτερες υπηρεσιακές µονάδες του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά από ειδική κατάρτιση που παρέ-
χει η ίδια.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΩΝ 
ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.)

Άρθρο 35
Μητρώο εγκατάστασης κεντρικών ηλεκτρονικών

εφαρµογών και κεντρικών πληροφοριακών
συστηµάτων στο Κυβερνητικό Νέφος Δηµόσιου Τοµέα 

(G-Cloud), το Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Έρευνας 
και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) και το Κυβερνητικό Νέφος

Τοµέα Υγείας (H-Cloud) - Προσθήκη παρ. 11
στο άρθρο 87 του ν. 4727/2020

Στο άρθρο 87 του ν. 4727/2020 (A’ 184) προστίθεται παρ. 11
ως εξής:

«11. Η Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., η Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε. και η Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., τη-
ρούν υποχρεωτικά ηλεκτρονικό µητρώο στο οποίο καταχωρίζον-
ται οι κεντρικές ηλεκτρονικές εφαρµογές και τα κεντρικά
πληροφοριακά συστήµατα που εγκαθίσταται στο Κυβερνητικό
Νέφος Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud), το Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα
Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) και το Κυβερνητικό Νέφος
Τοµέα Υγείας (H-Cloud), αντίστοιχα, σύµφωνα µε τις παρ. 4, 5
και 6.»

Άρθρο 36
Εγκατάσταση κεντρικών ηλεκτρονικών εφαρµογών

και κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων
στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Έρευνας

και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) - Τροποποίηση 
της παρ. 54 του άρθρου 107 του ν. 4727/2020

Η παρ. 54 του άρθρου 107 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) τροπο-
ποιείται ως προς τους αναφερόµενους Φορείς του άρθρου 87
και διαµορφώνεται ως εξής:

«54. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης
πραγµατοποιείται η εγκατάσταση των κεντρικών ηλεκτρονικών
εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων των
φορέων της παρ. 4 του άρθρου 87 στο Κυβερνητικό Νέφος Δη-
µόσιου Τοµέα (G-Cloud), των φορέων της παρ. 5 του άρθρου 87
στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-
Cloud), και των φορέων της παρ. 6 του άρθρου 87 στο Κυβερνη-
τικό Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud) και καθορίζονται οι κεντρικές
ηλεκτρονικές εφαρµογές και τα κεντρικά πληροφοριακά συστή-
µατα, η διαδικασία εγγραφής των φορέων του δηµοσίου τοµέα,
των παρόχων υπηρεσιών Cloud, τα στοιχεία που αναρτώνται και
οι απαραίτητες τεχνικές και άλλες λεπτοµέρειες για την εφαρ-
µογή του άρθρου 87.»

Άρθρο 37
Εξαίρεση από την απαγόρευση προµήθειας εξοπλισµού

κεντρικών εξυπηρετητών και νέων αδειών χρήσης 
πλατφόρµας λογισµικού για υποδοµές

του Κυβερνητικού Νέφους Τοµέα Έρευνας
και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) και του Κυβερνητικού 

Νέφους Τοµέα Υγείας (H-Cloud) - Τροποποίηση
της παρ. 56 του άρθρου 107 του ν. 4727/2020 

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 56 του άρθρου 107 του ν.
4727/2020 (Α’ 184) τροποποιείται ως προς τα Κυβερνητικά Νέφη
του άρθρου 87, προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο και η παρ. 56
διαµορφώνεται ως εξής:

«56. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύ-
ναται να χορηγείται εξαίρεση από την απαγόρευση προµήθειας
νέου εξοπλισµού κεντρικών εξυπηρετητών και νέων αδειών χρή-
σης πλατφόρµας λογισµικού από τους Φορείς του δηµοσίου
τοµέα, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 88, για λόγους επεί-
γουσας αντιµετώπισης αναγκών ή σε περίπτωση µη διαθεσιµότη-
τας κατάλληλης υποδοµής στα Κυβερνητικά Νέφη του άρθρου 87,
κατόπιν σχετικής αίτησης των ως άνω φορέων του δηµοσίου
τοµέα. Εφόσον πρόκειται, ειδικά, για υποδοµές του RE-Cloud ή
του H-Cloud, η ανωτέρω αίτηση υποβάλλεται στην Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.
και στην Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., αντίστοιχα, οι οποίες υποβάλλουν υποχρε-
ωτικά τεκµηριωµένη εισήγηση, εντός προθεσµίας δεκαπέντε (15)
ηµερών από την εποµένη της κατάθεσης της αίτησης, προς τη
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., η οποία εξετάζει τη χορήγηση των αιτηµάτων εξαί-
ρεσης. Ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης οφείλει να απαν-
τήσει εντός τριάντα (30) ηµερών από την εποµένη της κατάθεσης
της αίτησης εξαίρεσης. Μετά την παρέλευση άπρακτης της προ-
θεσµίας, που ορίζεται στο προηγούµενο εδάφιο, τεκµαίρεται ότι
έγινε δεκτή η αίτηση για την χορήγηση της εξαίρεσης.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗΣ

ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ «ΕΘΝΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΟΠΤΙΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ
ΜΕΣΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ A.E.»

Άρθρο 38
Καθορισµός επιλέξιµων δαπανών για την παραγωγή
οπτικοακουστικών έργων -Τροποποίηση των παρ. 1

και 3  του  άρθρου 26 του ν. 4487/2017 

1. Η περ. α’  της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 4487/2017 (Α’ 116)
αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ως επιλέξιµες δαπάνες νοούνται οι δαπάνες για την παρα-
γωγή οπτικοακουστικού έργου, οι οποίες πραγµατοποιούνται στην
Ελληνική Επικράτεια και δεν ξεπερνούν το 80% του συνολικού κό-
στους παραγωγής του οπτικοακουστικού έργου (επιλέξιµο κόστος
παραγωγής).

Ειδικότερα, ως επιλέξιµες δαπάνες νοούνται οι εξής:
α. δαπάνες που αφορούν σε αµοιβές σεναριογράφου, σκηνο-

θέτη και σε πνευµατικά δικαιώµατα για µουσική επένδυση,   
β. δαπάνες για κάθε είδους παροχή υπηρεσιών που αφορά

άµεσα την παραγωγή του οπτικοακουστικού έργου, όπως διαµονή
και διατροφή, µετακινήσεις, ενοικίαση εξοπλισµού, στούντιο, υπη-
ρεσίες µεταπαραγωγής,

γ. το µισθολογικό κόστος των θέσεων εργασίας για την υλοποί-
ηση του επενδυτικού σχεδίου,

δ. δαπάνες προµήθειας υλικών,
ε. δαπάνες σχεδιασµού, παραγωγής και δοκιµών του λογισµι-

κού των ψηφιακών παιχνιδιών.»
2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 26 του ν. 4487/2017

τροποποιείται σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 1 και η παρ. 3  αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«3. Στην περίπτωση οπτικοακουστικών έργων µε επιλέξιµες δα-
πάνες άνω των οκτώ εκατοµµυρίων (8.000.000) ευρώ, για τις δα-
πάνες της παρ. 1, που αφορούν σε αµοιβές σεναριογράφου,
σκηνοθέτη και σε πνευµατικά δικαιώµατα για µουσική επένδυση
ή σε περίπτωση ψηφιακού παιχνιδιού, πολιτιστικού και εκπαιδευ-
τικού, για τις δαπάνες που αφορούν δικαιώµατα χρήσης εικόνων
- φωνής, σχεδιασµό χαρακτήρων, πηγαίο κώδικα, και αµοιβές συ-
νεργείου (crew) και ηθοποιών (cast) εκτός του εκτελεστή παρα-
γωγής, επιτρέπεται η λήψη τιµολογίων που έχουν εκδοθεί από
φυσικά πρόσωπα ή εταιρείες ή άλλες νοµικές οντότητες µε κατα-
στατική έδρα ή µόνιµη εγκατάσταση σε χώρα της αλλοδαπής, υπό
την προϋπόθεση ότι δεν πρόκειται για κράτος µη συνεργάσιµο
κατά την έννοια της παρ. 3 του άρθρου 65 του Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος [ν. 4172/2013 (Α’ 167)]. Η αξία των αλλοδαπών τιµο-
λογίων του προηγούµενου εδαφίου, µη συµπεριλαµβανοµένου
του Φ.Π.Α., δεν δύναται να ξεπερνά το ποσοστό του πενήντα τοις
εκατό (50%) του συνόλου των επιλέξιµων δαπανών του επενδυτι-
κού σχεδίου και το συνολικό ποσό της επιχορήγησης δεν µπορεί
να υπερβαίνει τα δώδεκα εκατοµµύρια (12.000.000) ευρώ.»
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Άρθρο 39
Απλούστευση της διαδικασίας ελέγχου και πιστοποίησης

ολοκλήρωσης υπαχθέντων επενδυτικών σχεδίων - 
Αντικατάσταση του άρθρου 30 του ν. 4487/2017 

Το άρθρο 30 του ν. 4487/2017 (Α’ 116) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 30
Έλεγχος και πιστοποίηση ολοκλήρωσης 

υπαχθέντων επενδυτικών σχεδίων

1. Τα επενδυτικά σχέδια που υπάγονται στο παρόν καθεστώς
ενίσχυσης ελέγχονται από τακτικό τριµελές όργανο ελέγχου και
πιστοποίησης, που συστήνεται µε απόφαση του Προέδρου και Δι-
ευθύνοντος Συµβούλου του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. Σε περιπτώσεις υποβολής
µεγάλου όγκου επενδυτικών σχεδίων ή επενδυτικών σχεδίων ιδι-
αίτερου µεγέθους, σηµασίας ή πολυπλοκότητας, ο Πρόεδρος και
Διευθύνων Σύµβουλος του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. µε απόφασή του δύναται
να συστήνει και να συγκροτεί έκτακτα όργανα ελέγχου και πιστο-
ποίησης, τα οποία αποτελούνται από τρία (3), πέντε (5) ή επτά (7)
µέλη ανάλογα µε το µέγεθος, τη σηµασία ή την πολυπλοκότητα
του επενδυτικού σχεδίου. Τα µέλη των ως άνω οργάνων προέρ-
χονται από το προσωπικό του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ανεξαρτήτως σχέσης
εργασίας, από τα µέλη του Ειδικού Μητρώου Ελεγκτών Οπτικοα-
κουστικών Έργων του άρθρου 35Α, καθώς και από υπαλλήλους
της ανώνυµης εταιρείας «Εθνικό Κέντρο Κινηµατογράφου», ειδι-
κώς στις περιπτώσεις παραγωγών κινηµατογραφικών ταινιών. 

2. Για κάθε όργανο ελέγχου και πιστοποίησης, τακτικό ή έκτα-
κτο, ισχύουν τα εξής: α) σε κάθε όργανο ελέγχου, ανεξαρτήτως
αριθµού µελών, πρέπει να συµµετέχει τουλάχιστον ένας (1) υπάλ-
ληλος του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., µε εµπειρία στην παραγωγή οπτικοακου-
στικού έργου, β) στις περιπτώσεις επενδυτικών σχεδίων που
αφορούν στην παραγωγή κινηµατογραφικής ταινίας, στο όργανο
ελέγχου και πιστοποίησης πρέπει να συµµετέχει ένας (1) υπάλλη-
λος του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου, ο οποίος προτείνε-
ται από τη διοίκηση του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου. Στα
µέλη του οργάνου ελέγχου και πιστοποίησης καταβάλλεται
αµοιβή, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Για τη διευκόλυνση
και επιτάχυνση του έργου των οργάνων ελέγχου και πιστοποίησης
µπορεί να ορίζονται από τον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο
του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. εισηγητές - εξωτερικοί συνεργάτες, οι οποίοι δεν
είναι µέλη του οργάνου ελέγχου και πιστοποίησης και υποβάλλουν
µη δεσµευτικές εισηγήσεις σε αυτό, µε σκοπό τη διευκόλυνση του
έργου του.

3. α. Ο Φορέας του επενδυτικού σχεδίου εντός εύλογου χρονι-
κού διαστήµατος, που δεν µπορεί να ξεπερνά τους έξι (6) µήνες
από την ολοκλήρωση της επένδυσης, υποβάλλει µέσω του Πλη-
ροφοριακού Συστήµατος Κρατικών Ενισχύσεων (Π.Σ.Κ.Ε.) αίτηση
ελέγχου, που συνοδεύεται από τα δικαιολογητικά που ορίζονται
στην περ. γ’, προκειµένου να πιστοποιηθεί, σύµφωνα µε την παρ.
4, ότι έχει ολοκληρωθεί το επενδυτικό σχέδιο κατά την ηµεροµηνία
υποβολής του αιτήµατος ελέγχου, ώστε να ενεργοποιηθεί η δια-
δικασία καταβολής της ενίσχυσης. Η προθεσµία ολοκλήρωσης
του επενδυτικού σχεδίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τα τρία (3) έτη
από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της απόφασης υπαγωγής.  

β. Ο Φορέας του επενδυτικού σχεδίου υποχρεούται, επί ποινή
ανάκλησης της απόφασης υπαγωγής ή µη πιστοποίησης της ολο-
κλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου, να υλοποιήσει κατ’ ελάχιστον
το εξήντα τοις εκατό (60%) του επενδυτικού σχεδίου που έχει
υπαχθεί στο καθεστώς ενίσχυσης του παρόντος, υπό τον όρο ότι
το σύνολο των επιλέξιµων δαπανών, που υλοποιήθηκαν στην Ελ-
ληνική Επικράτεια και αναλογούν στο ανωτέρω ποσοστό υλοποί-
ησης, υπερβαίνει τα κατώτατα όρια επιλέξιµων δαπανών, όπως
αυτά ορίζονται στο άρθρο 23.     

γ. Την αίτηση ελέγχου της ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχε-
δίου συνοδεύουν τα εξής δικαιολογητικά: γα) τα αποδεικτικά στοι-
χεία συµµόρφωσης µε τα πολιτιστικά κριτήρια, γβ) ο τελικός
κατάλογος των εργαζοµένων στην παραγωγή, γγ) το τελικό πρό-
γραµµα των ηµερών γυρισµάτων και των χώρων γυρισµάτων στην
Επικράτεια, γδ) τα σχετικά τιµολόγια µε τα αποδεικτικά στοιχεία
εξόφλησής τους, γε) υπεύθυνη δήλωση του δικαιούχου της επέν-
δυσης ότι τα υποβληθέντα στοιχεία είναι αληθή, γστ) τελική έκ-

θεση ορκωτού λογιστή, η δαπάνη της οποίας βαρύνει τον δι-
καιούχο, γζ) οπτικοακουστικό υλικό που πιστοποιεί την υλοποίηση
του φυσικού αντικειµένου, όπως εγκρίθηκε στο στάδιο της υπα-
γωγής, γη) προσκόµιση υπεύθυνων δηλώσεων που πιστοποιούν
ότι δεν έχουν µεταβληθεί οι όροι σώρευσης, όπως εγκρίθηκαν στο
στάδιο της υπαγωγής. 

4. Μετά την υποβολή της αίτησης ελέγχου από τον Φορέα του
επενδυτικού σχεδίου, οι αρµόδιες υπηρεσίες του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε ενερ-
γοποιούν, την επόµενη εργάσιµη ηµέρα, το Π.Σ.Κ.Ε. και, εφόσον
κριθεί απαραίτητο, ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος συστή-
νει και συγκροτεί έκτακτο όργανο ελέγχου και πιστοποίησης για
την αξιολόγηση της αίτησης. Το όργανο ελέγχου και πιστοποίησης
ελέγχει αρχικώς τα υποβαλλόµενα δικαιολογητικά, συντάσσει σχε-
τική έκθεση και προβαίνει στις εξής ενέργειες: α) αν δεν διαπιστώ-
σει σοβαρές ελλείψεις στην επένδυση ή αυτή είναι πλήρης,
εισηγείται εγγράφως στον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο
του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. την έκδοση απόφασης ολοκλήρωσης του επενδυ-
τικού σχεδίου, β) αν διαπιστώσει σοβαρές ελλείψεις στην επέν-
δυση, εισηγείται εγγράφως στο αρµόδιο όργανο του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατά το άρθρο 109 του ν. 4622/2019
(Α’ 133) την ανάκληση της απόφασης υπαγωγής. Εντός είκοσι (20)
ηµερών από την ενεργοποίηση του Π.Σ.Κ.Ε. εκδίδεται η ανωτέρω
απόφαση ανάκλησης της υπαγωγής ή αποφασίζεται ο περαιτέρω
έλεγχος της αίτησης. Η διαδικασία ελέγχου ολοκληρώνεται εντός
εξήντα (60) ηµερών από την ενεργοποίηση του Π.Σ.Κ.Ε.. Σε περί-
πτωση ελλείψεων, το χρονικό περιθώριο παρατείνεται για εξήντα
(60) επιπλέον ηµέρες. Η ολοκλήρωση του επενδυτικού σχεδίου πι-
στοποιείται µε την έκδοση απόφασης πιστοποίησης από τον Πρό-
εδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ύστερα από
γραπτή εισήγηση του οργάνου ελέγχου. Με το πέρας των εξήντα
(60) ηµερών από την ενεργοποίηση του Π.Σ.Κ.Ε., ο Πρόεδρος και
Διευθύνων Σύµβουλος του Ε.Κ.ΟΜ.Ε. εκδίδει απόφαση µερικής
πιστοποίησης εάν δεν έχουν ολοκληρωθεί ο έλεγχος και η πιστο-
ποίηση του επενδυτικού σχεδίου και το όργανο ελέγχου και πιστο-
ποίησης διαπιστώσει σηµαντική συµµόρφωση του επενδυτικού
σχεδίου ως προς την πληρότητα και νοµιµότητα των δικαιολογη-
τικών της περ. γ’ της παρ. 3. Με την απόφαση αυτή εκταµιεύεται
κατ’ ελάχιστο το σαράντα τοις εκατό (40%) του αιτούµενου ποσού
ενίσχυσης. Το ποσό αυτό αφορά, ιδίως, στις εξής κατηγορίες δα-
πανών: α) αµοιβές συνεργείου, ηθοποιών, εκτελεστή παραγωγής,
β) σχεδιασµό και υλοποίηση παραγωγής, γ) τεχνικό εξοπλισµό και
δ) µοντάζ- επεξεργασία. 

5. O Φορέας του επενδυτικού σχεδίου µπορεί να αιτηθεί στον
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. σε οποιοδήποτε χρονικό σηµείο µεταξύ της έναρξης
εργασιών και της ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου, την έκ-
δοση προσωρινής βεβαίωσης για τη συµφωνία των δαπανών που
έχει υλοποιήσει µε τα προβλεπόµενα στην απόφαση υπαγωγής.
Την αίτηση του προηγούµενου εδαφίου συνοδεύουν, επί ποινή
απόρριψής της, τα δικαιολογητικά των υποπερ. γα’, γδ’ και γε’ της
περ. γ’ της παρ. 3, καθώς και σχετική έκθεση από ορκωτό λογιστή
του Φορέα του επενδυτικού σχεδίου. Το όργανο ελέγχου της παρ.
1 ελέγχει την αίτηση και τα δικαιολογητικά εντός πέντε (5) εργά-
σιµων ηµερών και εισηγείται στον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµ-
βουλο του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. την έκδοση ή µη της προσωρινής
βεβαίωσης. Η προσωρινή βεβαίωση εκδίδεται αποκλειστικά και
µόνο µε βάση την αίτηση και τα δικαιολογητικά του δεύτερου εδα-
φίου και υπό την αίρεση της πιστοποίησης της ολοκλήρωσης του
επενδυτικού σχεδίου σύµφωνα µε την παρ. 1. Στην περίπτωση που
ο Φορέας του επενδυτικού σχεδίου χρησιµοποιήσει τη δυνατότητα
που του δίνεται σύµφωνα µε την παρούσα, δεν επιτρέπεται να αι-
τηθεί την τροποποίηση της απόφασης υπαγωγής. Σε περίπτωση
ανάκλησης της απόφασης υπαγωγής, η ισχύς της προσωρινής βε-
βαίωσης παύει αυτοδικαίως.»

Άρθρο 40
Σύσταση Ειδικού Μητρώου Ελεγκτών 

Οπτικοακουστικών Έργων και  Πλατφόρµας Ελέγχου
Έργων  - Προσθήκη άρθρου 35Α στον ν. 4487/2017

Μετά το άρθρο 35 του ν. 4487/2017 (Α’ 116) προστίθεται άρθρο
35Α ως εξής:
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«Άρθρο 35Α
Ειδικό Μητρώο Ελεγκτών Οπτικοακουστικών 

και Πλατφόρµα Ελέγχου Έργων

1. Συστήνεται Ειδικό Μητρώο Ελεγκτών Οπτικοακουστικών
Έργων στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., στο οποίο εγγράφονται τα πρόσωπα τα
οποία µπορούν να συµµετέχουν ως µέλη στα όργανα ελέγχου και
πιστοποίησης του άρθρου 30. Η εγγραφή πραγµατοποιείται κα-
τόπιν δηµόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος του
Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που αναρτάται στις ιστοσε-
λίδες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του
Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., και υποβολής σχετικής αίτησης των ενδιαφεροµένων
στην Πλατφόρµα Ελέγχου Έργων που δηµιουργείται για τον
σκοπό αυτόν και τηρείται στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε..

2. Στο Μητρώο εγγράφονται ιδιώτες, µόνιµοι υπάλληλοι ή υπάλ-
ληλοι µε σχέση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου σε Φορείς του
Δηµόσιου Τοµέα ή δηµόσιοι λειτουργοί. Απαραίτητα προσόντα για
την εγγραφή είναι: α) η κατοχή πτυχίου ανώτατου εκπαιδευτικού
ιδρύµατος ηµεδαπής ή ισότιµου αλλοδαπού τίτλου µε γνωστικό
αντικείµενο συναφές µε τις ελεγκτικές δραστηριότητες ή β) η απο-
δεδειγµένη επαγγελµατική εµπειρία στον τοµέα της αξιολόγησης
και του ελέγχου επενδυτικών σχεδίων ή γ) η αποδεδειγµένη επαγ-
γελµατική εµπειρία  στον τοµέα της παραγωγής οπτικοακουστικών
έργων. Στη δηµόσια πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος µπο-
ρούν να ορισθούν πρόσθετα προσόντα ικανότητας και καταλλη-
λότητας  και ο τρόπος τεκµηρίωσης αυτών. Δεν δύνανται να
εγγράφονται στο Μητρώο ιδιώτες οι οποίοι εργάζονται σε νοµικά
πρόσωπα µε οικονοµική δραστηριότητα στον οπτικοακουστικό
τοµέα, σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 1100330/1954/ΔΜ/2008 από-
φαση του Υφυπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών «Καθορισµός
της Εθνικής Ονοµατολογίας Οικονοµικών Δραστηριοτήτων - Κω-
δικοί Αριθµοί Δραστηριότητας 2008» (Β’ 2149), όπως εκάστοτε
ισχύει, τα οποία εµπίπτουν στις κατηγορίες: α) 59.11 Δραστηριό-
τητες παραγωγής κινηµατογραφικών ταινιών, βίντεο και τηλεοπτι-
κών προγραµµάτων, β) 59.12 Υπηρεσίες συνοδευτικές της
παραγωγής κινηµατογραφικών ταινιών, βίντεο και τηλεοπτικών
προγραµµάτων και γ) 62.01.21 Παραγωγή πρωτοτύπων λογισµι-
κού παιχνιδιών υπολογιστή. Η πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέ-
ροντος δηµοσιεύεται έως την 30ή.9.2021.  

3. Η διενέργεια των ελέγχων υποστηρίζεται από την Πλατφόρµα
Ελέγχου Έργων, η οποία διασυνδέεται µε το ανωτέρω Μητρώο
µε σκοπό την άντληση µελών για τον έλεγχο και την πιστοποίηση
των επενδυτικών σχεδίων. Για την εξειδίκευση των υποχρεώσεων
των ελεγκτών κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους και των
συνεπειών σε περίπτωση µη συµµόρφωσης, εκδίδεται Οδηγός
Ελέγχου και Δεοντολογίας Ελεγκτών από το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ο οποίος
αναρτάται στην ιστοσελίδα του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. Το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., ως αρ-
µόδιος Φορέας, µεριµνά για την κατάρτιση και επιµόρφωση των
ελεγκτών και την περιοδική πιστοποίηση των δεξιοτήτων τους. 

4. Τα µέλη του Ειδικού Μητρώου Ελεγκτών Οπτικοακουστικών
Έργων υπέχουν υποχρέωση υποβολής Δήλωσης Περιουσιακής
Κατάστασης και Δήλωσης Οικονοµικών Συµφερόντων σύµφωνα
µε τον ν. 3213/2003 (Α’ 309).» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ

ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΩΝ (Ε.Ε.Τ.Τ.)

Άρθρο 41
Λειτουργία συστήµατος επιφυλακής της Ε.Ε.Τ.Τ. 

για πρόσβαση στο Εθνικό Μητρώο Ραδιοσυχνοτήτων - Τρο-
ποποίηση της περ. ιδ’ της παρ. 2 του άρθρου 113 του ν.

4727/2020 

Μετά το δεύτερο εδάφιο της περ. ιδ’ της παρ. 2 του άρθρου
113 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) προστίθενται νέα εδάφια τρίτο και
τέταρτο και η περ. ιδ’ διαµορφώνεται ως εξής:

«ιδ) Τηρεί και διαχειρίζεται το Εθνικό Μητρώο Ραδιοσυχνοτήτων
στο οποίο έχουν πλήρη και επιγραµµική σύνδεση και πρόσβαση
αποκλειστικώς ανάγνωσης οι αρµόδιες υπηρεσίες των Υπουρ-

γείων Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Εθνικής Άµυνας. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, µετά από εισήγηση της Ε.Ε.Τ.Τ., καθορίζονται οι απαιτή-
σεις που πρέπει να πληροί το Μητρώο, προκειµένου να είναι
δυνατή η άσκηση των αρµοδιοτήτων του άρθρου 114, θέµατα που
αφορούν την οργάνωση, λειτουργία, ανάπτυξη και έλεγχο του Μη-
τρώου αυτού, καθώς και κάθε θέµα σχετικό για την εφαρµογή του
παρόντος. Προκειµένου να ασκήσει τις ανωτέρω αρµοδιότητες,
ιδίως όταν απαιτείται άµεση και επείγουσα πρόσβαση στο ανω-
τέρω Μητρώο για τον έλεγχο και την αντιµετώπιση σοβαρών πε-
ριπτώσεων επιζήµιων παρεµβολών και την εύρεση διαθέσιµων
συχνοτήτων για τις ανάγκες αρµόδιων φορέων σε περιπτώσεις
εκτάκτων αναγκών και φυσικών καταστροφών, ή όταν απαιτείται
επείγουσα συνδροµή στα Υπουργεία Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και Εθνικής Άµυνας, εφόσον δεν είναι δυνατή η προαναφερόµενη
διασύνδεσή τους στο Μητρώο, η Ε.Ε.Τ.Τ. θέτει σε λειτουργία το
σύστηµα επιφυλακής, ενεργό και ετοιµότητας, των αρµόδιων για
την πρόσβαση στο ανωτέρω Μητρώο οργανικών µονάδων της. Για
τη θέση σε επιφυλακή του αρµόδιου προσωπικού εφαρµόζονται
τα οριζόµενα στην περ. κδ’ του άρθρου 12 του ν. 4070/2012 (Α’82).
Έχει πλήρη και επιγραµµική σύνδεση και πρόσβαση αποκλειστι-
κώς ανάγνωσης στο Μητρώο Δικτυακών Υποδοµών που τηρείται
από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 4053/2012 (Α’ 44).»

Άρθρο 42
Σύµβαση µίσθωσης για την εγκατάσταση

και λειτουργία του ηλεκτρονικού εξοπλισµού
και των κατασκευών κεραιών του Εθνικού Συστήµατος
Διαχείρισης και Εποπτείας Φάσµατος (Ε.Σ.Δ.Ε.Φ.)  - 

Τροποποίηση της περ. κ’ του άρθρου 12
του ν. 4070/2012

Μετά το δέκατο έβδοµο εδάφιο της περ. κ’ του άρθρου 12 του
ν. 4070/2012 (Α’ 82) προστίθενται δύο νέα εδάφια και η περ. κ’
του άρθρου 12 διαµορφώνεται ως εξής:

«κ) Εποπτεύει και ελέγχει τη χρήση του φάσµατος ραδιοσυ-
χνοτήτων και επιβάλλει τις σχετικές κυρώσεις.

Για τον σκοπό αυτόν, µε απόφαση της συγκροτεί συνεργεία
ελέγχου, ορίζοντας τη σύνθεση και τις αµοιβές αυτών. Η Ε.Ε.Τ.Τ.
εκδίδει Κανονισµό, ο οποίος ρυθµίζει κάθε σχετική λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή της διατάξεως αυτής. Καθιερώνεται σύστηµα
επιφυλακής (ενεργού και ετοιµότητας) του προσωπικού του Τµή-
µατος Εποπτείας της Διεύθυνσης φάσµατος και των Περιφερει-
ακών Γραφείων της Ε.Ε.Τ.Τ., που έχουν αρµοδιότητα την
εποπτεία του Φάσµατος, µε στόχο την άµεση αντιµετώπιση πα-
ρεµβολών που θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια της ανθρώπινης
ζωής και αφορά ιδίως τα συστήµατα αεροναυτιλίας, ναυσι-
πλοΐας, σωµάτων ασφαλείας και σωµάτων Στρατού. Το προσω-
πικό που είναι σε επιφυλακή, µπορεί να ενεργοποιηθεί και σε
άλλες σοβαρές περιπτώσεις, µετά από σχετική εντολή από τον
Πρόεδρο της Ε.Ε.Τ.Τ. ή τον νόµιµο αναπληρωτή του.

Ενεργή επιφυλακή νοείται η κατάσταση κατά την οποία τα στε-
λέχη του προσωπικού της Ε.Ε.Τ.Τ. που είναι σε επιφυλακή έχουν
λάβει εντολή για την εκκίνηση της διαδικασίας εξεύρεσης λύσης
στο υφιστάµενο πρόβληµα παρεµβολής, µέσω όλων των διαθέ-
σιµων µετρητικών διατάξεων που διαθέτει η Ε.Ε.Τ.Τ..

Επιφυλακή ετοιµότητας νοείται η κατάσταση κατά την οποία
τα στελέχη του προσωπικού της Ε.Ε.Τ.Τ. που είναι σε επιφυλακή
είναι προσβάσιµα µέσω υπηρεσιακών τηλεφώνων και διαθέσιµα
προς άµεση ενεργοποίηση, µε στόχο την επίλυση προβληµάτων
από παρεµβολές.

Η συµµετοχή των στελεχών των αρµοδίων οργανικών µονάδων
(Τµήµα Εποπτείας Φάσµατος και Περιφερειακών Γραφείων) στο
σύστηµα επιφυλακής που καθιερώνεται µε την παρούσα διάταξη,
είναι υποχρεωτική και γίνεται σύµφωνα µε τις εκάστοτε υπηρε-
σιακές ανάγκες που ορίζονται από απόφαση του προϊσταµένου
της Διεύθυνσης Φάσµατος για κάθε µονάδα.

Για την εφαρµογή του ανωτέρω συστήµατος επιφυλακής, η
Ε.Ε.Τ.Τ. εκδίδει Κανονισµό, ο οποίος ρυθµίζει κάθε σχετική λεπτο-
µέρεια.
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Το ωροµίσθιο των ενεργών επιφυλακών υπολογίζεται µε συντε-
λεστή 0,0057 επί του βασικού µισθού που κατέχει ο δικαιούχος.

Η συνολική αµοιβή για κάθε µέλος ενεργοποιούµενου κλιµακίου
επιφυλακής προσδιορίζεται ανάλογα µε τη διάρκειά της µε το εξής
ωροµίσθιο:

α. Για επιφυλακή ηµέρας καθηµερινής µέχρι την 22η ώρα, το
ωροµίσθιο πολλαπλασιάζεται µε τις αντίστοιχες ώρες απασχόλη-
σης.

β. Για νυκτερινή επιφυλακή καθηµερινής, από 22η ώρα µέχρι
την 6η πρωινή, το ωροµίσθιο αυξηµένο κατά δεκαπέντε τοις εκατό
(15%) επί τις αντίστοιχες ώρες νυκτερινής απασχόλησης.

γ. Για ηµερήσια επιφυλακή Κυριακών και εξαιρέσιµων ηµερών,
από 6η µέχρι 22 η, το ωροµίσθιο αυξηµένο κατά είκοσι πέντε τοις
εκατό (25%) επί τις αντίστοιχες ώρες απασχόλησης.

δ. Για νυκτερινή επιφυλακή Κυριακών και εξαιρέσιµων ηµερών,
από 22η µέχρι 6η πρωινή, το ωροµίσθιο αυξηµένο κατά τριάντα
τοις εκατό (30%) επί τις αντίστοιχες ώρες απασχόλησης.

Το ωροµίσθιο για κάθε επιφυλακή ετοιµότητας ορίζεται στα πε-
νήντα εκατοστά του αντίστοιχου ωροµισθίου ενεργούς επιφυλα-
κής.

Ανεξαρτήτως των ωρών επιφυλακής, τα στελέχη της Ε.Ε.Τ.Τ.
που είναι υπόχρεοι επιφυλακής δεν µπορούν να λαµβάνουν µηνι-
αίως µεγαλύτερη αποζηµίωση από αυτή που αντιστοιχεί σε 7 επι-
φυλακές ετοιµότητας (5 Καθηµερινές, 1 Σάββατο, 1 Κυριακή -
Εξαιρέσιµη ηµέρα), µη τηρουµένων των διατάξεων της παρ. 3 του
άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

Για τον ίδιο σκοπό, η Ε.Ε.Τ.Τ. εγκαθιστά σταθερούς σταθµούς
εποπτείας φάσµατος, µε τρόπον ώστε να επιτυγχάνεται η πλέον
αποτελεσµατική εποπτεία αυτού. Η σύναψη σύµβασης µίσθωσης
χώρου για την εγκατάσταση και λειτουργία του ηλεκτρονικού εξο-
πλισµού και των κατασκευών κεραιών του Εθνικού Συστήµατος
Διαχείρισης και Εποπτείας Φάσµατος (Ε.Σ.Δ.Ε.Φ.) της Ε.Ε.Τ.Τ. διε-
νεργείται κατόπιν διαπραγµάτευσης, χωρίς δηµοσίευση προκήρυ-
ξης διαγωνισµού µετά από προηγούµενη ενηµέρωση της Γενικής
Γραµµατείας Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Εργασίες που απαιτούνται για την εγ-
κατάσταση και λειτουργία του ανωτέρω εξοπλισµού και κατα-
σκευών κεραιών υλοποιούνται από τον εκµισθωτή του χώρου  ή
τον υφιστάµενο πάροχο ηλεκτρονικών υπηρεσιών - µισθωτή, µε
κάλυψη των σχετικών δαπανών από τον προϋπολογισµό της
Ε.Ε.Τ.Τ.. Η Ε.Ε.Τ.Τ. εκδίδει Κανονισµό, ο οποίος προσδιορίζει τους
όρους και τις προϋποθέσεις προστασίας των σταθµών εποπτείας
φάσµατος, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την επο-
πτεία του φάσµατος. Για την αποτελεσµατικότερη εκτέλεση των
ελεγκτικών καθηκόντων της Ε.Ε.Τ.Τ., τα υπηρεσιακά της οχήµατα
εξαιρούνται από την υποχρέωση να φέρουν ειδικές σηµάνσεις,
διακριτικά και ειδικές πινακίδες κυκλοφορίας κρατικών οχηµάτων.

Οι καταγγελίες, που αφορούν σε παραβάσεις της νοµοθεσίας
περί νοµίµου εγκαταστάσεως και λειτουργίας κατασκευών κε-
ραιών ή λειτουργία παρανόµων σταθµών οποιασδήποτε υπηρε-
σίας ραδιοεπικοινωνιών ή πρόκληση επιζήµιων παρεµβολών,
υποβάλλονται στην Ε.Ε.Τ.Τ.. Εφόσον για τη διερεύνηση των εν
λόγω καταγγελιών απαιτείται πραγµατοποίηση επιτόπιων ελέγχων
από συνεργεία µετρήσεων ή τεχνικά κλιµάκια της Ε.Ε.Τ.Τ., η κα-
ταγγελία συνοδεύεται από την καταβολή σχετικού παραβόλου, το
ύψος του οποίου ρυθµίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κατόπιν εισή-
γησης της Ε.Ε.Τ.Τ.. Το ύψος του παραβόλου αυτού δεν µπορεί να
υπερβαίνει το αντίστοιχο παράβολο, που προβλέπεται στην παρ.
3 του άρθρου 30.»

Άρθρο 43
Συµµετοχή στελεχών της Ε.Ε.Τ.Τ. στη διαδικασία ελέγχου

αιτηµάτων αδειοδότησης κατασκευών κεραιών 
που αφορούν στην αξιοποίηση των δικαιωµάτων 

χρήσης ραδιοφάσµατος - Τροποποίηση της παρ. 1 
του άρθρου 83 του ν. 4674/2020 

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 83 του ν. 4674/2020 (Α’ 53)
προστίθενται δύο νέα εδάφια και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Για τον έλεγχο και τη διεκπεραίωση των αιτηµάτων αδει-
οδότησης κατασκευών κεραιών του άρθρου 34 του ν. 4635/2019
(Α’ 167) και την ανάπτυξη του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Υποβο-
λής Αιτήσεων Κατασκευών Κεραιών (ΣΗΛΥΑ) µπορούν να απα-
σχολούνται στελέχη της Ε.Ε.Τ.Τ., ιδίως, εφόσον απασχολούνται
σε σχετικό αντικείµενο ή διαθέτουν σχετική εµπειρία, εκτός του
κανονικού ωραρίου εργασίας και εκτός του χρόνου που καλύ-
πτεται από υπερωριακή απασχόληση. Με απόφαση της Ε.Ε.Τ.Τ.
καθορίζεται αποζηµίωση ανά ώρα, έλεγχο ή παραδοτέο έργο,
κατά τα οριζόµενα στις παρ. 2 και 9 του άρθρου 21 του ν.
4354/2015, το ύψος της οποίας δεν δύναται να υπερβαίνει το ορι-
ζόµενο στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν.
4354/2015. Οι σχετικές δαπάνες βαρύνουν αποκλειστικά τον
προϋπολογισµό της Ε.Ε.Τ.Τ., κατά τις κείµενες διατάξεις και δεν
προκαλούν επιβάρυνση του Κρατικού Προϋπολογισµού. Τα ανω-
τέρω εφαρµόζονται και για τον έλεγχο και τη διεκπεραίωση των
αιτηµάτων αδειοδότησης κατασκευών κεραιών που αφορούν
στην αξιοποίηση των δικαιωµάτων χρήσης ραδιοφάσµατος που
χορηγήθηκαν κατά τον διαγωνισµό για τη χορήγηση φάσµατος
5G, καθώς και των αιτηµάτων αδειοδότησης κατασκευών κε-
ραιών της παρ. 7 του άρθρου 39 του ν. 4635/2019. Για κάθε
µέλος συλλογικού οργάνου, που συγκροτείται προς τον σκοπό
του προηγούµενου εδαφίου, δεν επιτρέπεται η συµµετοχή του
σε περισσότερα από δύο (2) κατά τα ανωτέρω συγκροτούµενα
συλλογικά όργανα ανά έτος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ ΚΕΡΑΙΩΝ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΟΧΗ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΩΝ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ

Άρθρο 44
Κατά παρέκκλιση εγκατάσταση υφιστάµενων δοµικών 

κατασκευών κεραιών για την παροχή υπηρεσιών
ηλεκτρονικών επικοινωνιών - Τροποποίηση της περ. β’

της παρ. 1 του άρθρου 27 του ν. 4635/2019 

Στο τέλος της περ β’ της παρ. 1 του άρθρου 27 του              ν.
4635/2019 (Α’ 167) προστίθεται νέο εδάφιο και η περ. β’ της παρ.
1 του άρθρου 27 διαµορφώνεται ως εξής: 

«β) για τις εκτός σχεδίου περιοχές: σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην περ. α’, καθώς και σε γήπεδα ελάχιστου εµβαδού πεντακο-
σίων (500) τετραγωνικών µέτρων και σε απόσταση πέντε (5) του-
λάχιστον µέτρων από τα όρια των γηπέδων. Κατά παρέκκλιση
των ως άνω διατάξεων για τις εκτός σχεδίου περιοχές, µε από-
φαση της Ε.Ε.Τ.Τ., επιτρέπεται η κατασκευή εγκαταστάσεων
απαραίτητων για την εγκατάσταση και λειτουργία των κατα-
σκευών κεραίας σε αγροτεµάχια µε εµβαδόν µικρότερο των πεν-
τακοσίων (500) τ.µ. και σε απόσταση µικρότερη των πέντε (5)
µέτρων από τα όρια αυτών, εφόσον η µορφολογία του εδάφους
ή/και η εγκατάσταση άλλων παρόχων σε όµορες και γειτονικές
εκτάσεις δεν επιτρέπουν την εκπλήρωση των ως άνω όρων. Η
παρέκκλιση του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται και για τις
υφιστάµενες δοµικές κατασκευές κεραιών του άρθρου 34,
καθώς και τις τροποποιήσεις αυτών, χωρίς να απαιτείται σχετική
απόφαση της Ε.Ε.Τ.Τ. εφόσον δεν υπάρχουν δοµικές αλλαγές.»

Άρθρο 45
Κατασκευές πάνω από το κτίριο - Τροποποίηση
των παρ. 2 και 3 του άρθρου 19 του ν. 4067/2012 

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4067/2012 (Α’ 79), ως
προς τις επιτρεπτές κατασκευές πάνω από το µέγιστο επιτρεπό-
µενο ύψος της περιοχής, προστίθεται περ. η’ ως εξής: 

«η) η εγκατάσταση κατασκευών κεραιών για την παροχή ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών σύµφωνα µε το άρθρο 27 του ν.
4635/2019 (Α’ 167).»

2. Στο τέλος της περ. α’ της παρ. 3 του άρθρου 19 του ν.
4067/2012 προστίθεται η φράση «και κατασκευών κεραιών για
την παροχή ηλεκτρονικών επικοινωνιών σύµφωνα µε το άρθρο
27 του ν. 4635/2019 (Α’ 167)» και η παρ. 3 διαµορφώνεται εξής:

«3. Πάνω από το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος της περιοχής και
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έξω από το ιδεατό στερεό επιτρέπεται η τοποθέτηση:
α. αλεξικέραυνου, κεντρικής κεραίας τηλεόρασης και ραδιο-

φώνου, κεραίας κινητής επικοινωνίας και κατασκευών κεραιών
για την παροχή ηλεκτρονικών επικοινωνιών σύµφωνα µε το
άρθρο 27 του ν. 4635/2019 (Α’ 167),

β. τεχνικών συστηµάτων αξιοποίησης αιολικής ενέργειας και
σταθµών HEPOS,

γ. κατασκευές αντιθορυβικής προστασίας (ηχοπετάσµατα) σε
υφιστάµενα ειδικά κτίρια για την απόσβεση ήχων που προέρχον-
ται από µηχανήµατα κλιµατισµού. Οι κατασκευές αυτές τοποθε-
τούνται σε απόσταση τουλάχιστον µισού (0,50) µ. από κάθε όψη
του κτιρίου και έχουν µέγιστο ύψος τρεισήµισι (3,50) µ. µαζί µε
τη βάση στήριξής τους.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Γ’ 

Άρθρο 46
Ρυθµίσεις για τους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων, τα

Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα 
και τις Εταιρείες Αξιοποίησης και Διαχείρισης

της περιουσίας των Α.Ε.Ι.

Στις εξαιρέσεις της παρ. 3 του άρθρου 85, της παρ. 3 του άρ-
θρου 86, της παρ. 10 του άρθρου 87 και της παρ. 5 του άρθρου
88 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) εντάσσονται οι Ειδικοί Λογαριασµοί
Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) του άρθρου 50 του ν. 4485/2017 (Α’ 114), τα
Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα των Α.Ε.Ι. που έχουν
ιδρυθεί κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν. 2083/1992 (Α’
159) και οι Εταιρίες Αξιοποίησης και Διαχείρισης της περιουσίας
των Α.Ε.Ι..

Άρθρο 47
Ρυθµίσεις για την εξ αποστάσεως ταυτοποίηση 

για την έκδοση πιστοποιητικού υπηρεσίας
εµπιστοσύνης - Προσθήκη παρ. 3 
στο άρθρο 57 του ν. 4727/2020 

Στο άρθρο 57 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) προστίθεται παρ. 3 ως
εξής:

«3. Η εξακρίβωση της γνησιότητας και των στοιχείων των εγ-
γράφων ταυτοποίησης κατά τη διενέργεια της εξ αποστάσεως
ταυτοποίησης και της πιστοποίησης  µπορεί να γίνει µέσω δια-
λειτουργικότητας των πληροφοριακών συστηµάτων των παρό-
χων υπηρεσιών εµπιστοσύνης µε τα κάτωθι ιδίως πληροφοριακά
συστήµατα φορέων του Δηµόσιου Τοµέα:

α. το πληροφοριακό σύστηµα του Μητρώου Δελτίων Αστυνο-
µικών Ταυτοτήτων της Ελληνικής Αστυνοµίας,

β. το πληροφοριακό σύστηµα του Μητρώου Διαβατηρίων της
Ελληνικής Αστυνοµίας,

γ. τα πληροφοριακά συστήµατα του Υπουργείου Μετανάστευ-
σης και Ασύλου,

δ. τα πληροφοριακά συστήµατα των φορέων που εκδίδουν τα
δελτία ταυτότητας των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας,

ε. το πληροφοριακό σύστηµα του Μητρώου Πολιτών του
Υπουργείου Εσωτερικών.

Για τη διαλειτουργικότητα αυτή ισχύουν αναλογικά τα οριζό-
µενα στο άρθρο 84 και στην παρ. 51 του άρθρου 107.»

Άρθρο 48
Ρυθµίσεις για την καταπολέµηση της διαδικτυακής

πειρατείας - Τροποποίηση της παρ. 10Α
του άρθρου 66Ε του ν. 2121/1993

Στην παρ. 10Α του άρθρου 66Ε του ν. 2121/1993 (Α’ 25), τρο-
ποποιείται το πρώτο εδάφιο της περ. γ’ της υποπαρ. 1, αντικαθί-
σταται η υποπαρ. 2, αντικαθίστανται το δεύτερο και το τρίτο
εδάφιο της υποπαρ. 7 µε ένα νέο δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 10Α
διαµορφώνεται ως εξής:

«10Α. 1. Κατόπιν αίτησης του δικαιούχου και εφόσον: α) επί-
κειται στο διαδίκτυο µεγάλης κλίµακας προσβολή προστατευό-
µενων δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών
δικαιωµάτων για γεγονότα εθνικής ή διεθνούς τηλεθέασης που
πρόκειται να µεταδοθούν ταυτόχρονα µε τη διενέργειά τους,

β) η προσβολή θα λάβει χώρα, ενδεικτικά µέσω συγκεκριµένων
ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL) ή διευθύνσεων διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP addresses) ή ονοµάτων τοµέα (domain names)
που υποστηρίζουν τη, χωρίς άδεια, συνδροµητική σύνδεση µε
οποιονδήποτε τρόπο, και, ιδίως, µέσω χρήσης κωδικών ή απο-
κωδικοποιητή και

γ) συντρέχει επείγουσα περίπτωση αποτροπής άµεσου, σοβα-
ρού και επικείµενου κίνδυνου ή ανεπανόρθωτης βλάβης για το
δηµόσιο συµφέρον ή για τον δικαιούχο, η Επιτροπή δύναται, µε
απόφασή της, να διατάξει τη διακοπή πρόσβασης στον συγκε-
κριµένο εντοπιστή πόρων (URL) ή διεύθυνση διαδικτυακού πρω-
τοκόλλου (IP address) ή όνοµα τοµέα (domain name), σύµφωνα
µε τα αναφερόµενα στην υποπαρ. 2, για χρονικό διάστηµα του-
λάχιστον δεκαπέντε (15) ηµερών. Για τη λήψη της απόφασης
αρκεί η, εκ µέρους της Επιτροπής, πιθανολόγηση ότι επίκειται
προσβολή δικαιωµάτων, κατά τα αναφερόµενα στις περ. α’ και
β’.

2. α) Η αίτηση του δικαιούχου υποβάλλεται στην Επιτροπή το
αργότερο δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες πριν από την προ-
γραµµατισµένη µετάδοση του γεγονότος. Αν η Επιτροπή κάνει
δεκτή την αίτηση, εκδίδει απόφαση, µε την οποία καλεί τους πα-
ρόχους πρόσβασης στο διαδίκτυο να διακόψουν την πρόσβαση
στο περιεχόµενο και να λάβουν οποιοδήποτε άλλο µέτρο κρίνει
η Επιτροπή πρόσφορο και το οποίο στοχεύει στην παύση, στην
αποτροπή επανάληψης ή και στην πρόληψη της προσβολής,
εντός προθεσµίας, που δεν µπορεί να είναι µικρότερη από έξι (6)
ώρες και µεγαλύτερη από δώδεκα (12) ώρες από την αποστολή
της απόφασης. Εντός της ως άνω προθεσµίας, οι πάροχοι υπη-
ρεσιών πρόσβασης στο διαδίκτυο αποστέλλουν δηλώσεις για
συµµόρφωση µε το διατακτικό της απόφασης της Επιτροπής
στην αρµόδια υπηρεσία της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.). Η απόφαση της Επιτροπής δύναται
να επιβάλει τη διακοπή πρόσβασης σε ονόµατα χώρου δευτέρου
επιπέδου, ακόµη και εάν η πρόσβαση στο περιεχόµενο γίνεται
από ονόµατα χώρου τρίτου ή επόµενου επιπέδου. Η απόφαση
της Επιτροπής εκδίδεται και αποστέλλεται το αργότερο είκοσι
τέσσερις (24) ώρες πριν από τη µετάδοση του γεγονότος, µέσω
ηλεκτρονικής αλληλογραφίας στον δικαιούχο στους παρόχους
πρόσβασης και στην Ε.Ε.Τ.Τ., σύµφωνα µε τα στοιχεία επικοινω-
νίας της παρ. 7. Μετά τη διακοπή της πρόσβασης στο περιεχό-
µενο από τους παρόχους, η Επιτροπή γνωστοποιεί την απόφαση
στους διαχειριστές και ιδιοκτήτες των αναφερόµενων στην από-
φαση ιστοτόπων ή ονοµάτων χώρου, εφόσον τελεί σε γνώση της
ταυτότητάς τους. 

β) Σε περίπτωση παραβίασης απόφασης της Επιτροπής, η
οποία εκδόθηκε κατά τη διαδικασία  της παρούσας, καθώς και
σε περίπτωση της, καθ’ οιονδήποτε τεχνικό τρόπο, επανάληψης
της προσβολής των δικαιωµάτων ή του περιεχοµένου, στο οποίο
αφορά η εν λόγω απόφαση της Επιτροπής, ο δικαιούχος  µπορεί
να υποβάλει συµπληρωµατικά στοιχεία στην Επιτροπή σχετικά
µε την παραβίαση της απόφασης ή την επανάληψη της προσβο-
λής, χωρίς την καταβολή νέου τέλους εξέτασης. Εφόσον από τα
υποβληθέντα στοιχεία πιθανολογείται η παραβίαση απόφασης
της Επιτροπής ή η, καθ’ οιονδήποτε τεχνικό τρόπο, επανάληψη
της προσβολής των δικαιωµάτων ή του περιεχοµένου, στο οποίο
αφορά η απόφαση της Επιτροπής, η Επιτροπή εκδίδει, εφόσον
παρίσταται ανάγκη, συµπληρωµατική σχετική πράξη. Η εφαρ-
µογή της συµπληρωµατικής πράξης του προηγούµενου εδαφίου
υλοποιείται µε τη διαδικασία που περιγράφεται στην περ. α’.

γ) Η απόφαση της Επιτροπής για διακοπή πρόσβασης της πα-
ράνοµης µετάδοσης εκτείνεται πέρα από κάθε εντοπιστή πόρων
(URL), διεύθυνση διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP address),
όνοµα χώρου (domain name), για τα οποία ρητά γίνεται µνεία
στην απόφαση και σε κάθε άλλο εντοπιστή πόρων (URL) ή διεύ-
θυνση διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP address) ή όνοµα χώρου
(domain name) τυχόν µεταφερθεί η παράνοµη µετάδοση µετά
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την έκδοση της ως άνω απόφασης. Για τον λόγο αυτό, εάν καθ’
οιονδήποτε τεχνικό τρόπο, η παράνοµη µετάδοση µεταφερθεί
µετά την έκδοση της απόφασης της Επιτροπής σε νέο εντοπιστή
πόρων (URL) ή διεύθυνση διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP ad-
dress) ή όνοµα χώρου (domain name), ο δικαιούχος  υποβάλλει
προς την αρµόδια υπηρεσία της Ε.Ε.Τ.Τ., µε κοινοποίηση στην
Επιτροπή, συµπληρωµατικά στοιχεία σχετικά µε την παραβίαση
της απόφασης ή την επανάληψη της προσβολής, χωρίς χρονικό
περιορισµό αναφορικά µε την προθεσµία υποβολής τους ακόµη
και κατά τη διάρκεια της µετάδοσης και χωρίς την καταβολή νέου
τέλους εξέτασης. Εφόσον από τα υποβληθέντα στοιχεία πιθανο-
λογείται η παραβίαση απόφασης της Επιτροπής ή η, καθ’ οιον-
δήποτε τεχνικό τρόπο, επανάληψη της προσβολής των
δικαιωµάτων ή του περιεχοµένου, στο οποίο αφορά η απόφαση
της Επιτροπής, η αρµόδια υπηρεσία της Ε.Ε.Τ.Τ. δίνει αµελλητί
εντολή µε επιστολή µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου στους πα-
ρόχους υπηρεσιών πρόσβασης στο διαδίκτυο για διακοπή πρό-
σβασης στους πρόσθετους εντοπιστές πόρων (URL) ή
διευθύνσεις διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP addresses) ή ονό-
µατα χώρου (domain names) και ενηµερώνει µέσω ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου την Επιτροπή. Η εντολή έχει ισχύ µέχρι την έκ-
δοση σχετικής συµπληρωµατικής απόφασης από την Επιτροπή,
η οποία εκδίδεται το αργότερο εντός µηνός. Οι πάροχοι υπηρε-
σιών πρόσβασης στο διαδίκτυο µε αριθµό συνδροµητών άνω των
πενήντα χιλιάδων (50.000) υποχρεούνται να διακόψουν την πρό-
σβαση στο περιεχόµενο εντός της προθεσµίας που ορίζει η εν-
τολή της Ε.Ε.Τ.Τ. και η οποία δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη των
τριάντα (30) λεπτών από την αποστολή της εντολής της Ε.Ε.Τ.Τ..
Η Επιτροπή, µετά από εισήγηση της Ε.Ε.Τ.Τ. και λαµβάνοντας
υπόψη ιδίως τα στοιχεία που έχουν υποβληθεί από τον δικαιούχο
και την εντολή της αρµόδιας υπηρεσίας της Ε.Ε.Τ.Τ., εκδίδει συµ-
πληρωµατική πράξη επί της αρχικής απόφασης, συµπεριλαµβά-
νοντας σε αυτή τα συµπληρωµατικά στοιχεία που της έχουν
κοινοποιηθεί. Η πράξη του προηγούµενου εδαφίου κοινοποιείται
από την Επιτροπή στον δικαιούχο του δικαιώµατος, στους παρό-
χους πρόσβασης στο διαδίκτυο και στους διαχειριστές και ιδιο-
κτήτες των αναφερόµενων σε αυτήν εντοπιστών πόρων (URL) ή
ονοµάτων χώρου, εφόσον τελεί σε γνώση της ταυτότητας των
τελευταίων.

3. Ο δικαιούχος δύναται, το αργότερο µέχρι την έκδοση από-
φασης της Επιτροπής, να προσκοµίζει ενώπιόν της νέα στοιχεία,
ιδίως για παραλλαγές των ονοµάτων τοµέα (domain names), των
ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL) ή των διευθύνσεων διαδικτυα-
κού πρωτοκόλλου (IP addresses), µέσω των οποίων πιθανολογεί-
ται η διενέργεια της προσβολής.

4. Οι διαχειριστές και ιδιοκτήτες των ιστοτόπων ή ονοµάτων
χώρου, που αναφέρονται στην απόφαση της Επιτροπής, µπο-
ρούν να προσφύγουν κατ’ αυτής ενώπιον του Διοικητικού Εφε-
τείου Αθηνών, εντός δέκα (10) ηµερών από την γνωστοποίηση
της απόφασης προς αυτούς. Η προσφυγή δεν αναστέλλει αυτο-
δίκαια την εκτέλεση της απόφασης της Επιτροπής. Σε περίπτωση
µη άσκησης προσφυγής εντός της άνω προθεσµίας ή σε περί-
πτωση δικαστικής απόρριψης αυτής, η διακοπή της πρόσβασης
που διατάχθηκε µε την απόφαση καθίσταται αµετάκλητη.

5. Σε περίπτωση ευδοκίµησης της προσφυγής, λόγω διαπίστω-
σης εκ µέρους του Δικαστηρίου ότι δεν συνέτρεχαν οι προϋπο-
θέσεις της παρ. 1, ο δικαιούχος που αιτήθηκε την έκδοση της
απόφασης της Επιτροπής, οφείλει αποζηµίωση προς τον διαχει-
ριστή ή ιδιοκτήτη των ιστοτόπων ή ονοµάτων χώρου που άσκη-
σαν την προσφυγή και εθίγησαν από την απόφαση της
Επιτροπής. Το ύψος της αποζηµίωσης καθορίζεται στο προσή-
κον, ανάλογα µε τις περιστάσεις, µέτρο, µε συνεκτίµηση και της
εύλογης ή καταχρηστικής συµπεριφοράς του δικαιούχου.

6. Για την εξέταση της αίτησης της παρ. 1 επιβάλλεται τέλος.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα
σχετικά µε την αίτηση του δικαιούχου, την απόφαση της Επιτρο-
πής, το ύψος και τον τρόπο καταβολής του τέλους.

7. Στην Επιτροπή τηρείται Ειδικό Μητρώο Παρόχων, στο οποίο
περιλαµβάνονται τα εξής στοιχεία: όνοµα, επωνυµία, διακριτικός
τίτλος και ηλεκτρονική διεύθυνση του παρόχου και του εκπρο-

σώπου του. Η Ε.Ε.Τ.Τ. διαβιβάζει τα στοιχεία αυτά στην Επιτροπή
και ενηµερώνει την Επιτροπή κάθε φορά που επέρχονται µετα-
βολές σε επιµέρους στοιχεία του Μητρώου. 

8. Σε περίπτωση µη έγκαιρης και προσήκουσας συµµόρφωσης
των παρόχων µε το διατακτικό της απόφασης της παρ. 1 και µε
την υποχρέωση ενηµέρωσης και επικαιροποίησης των στοιχείων
της παρ. 7, εφαρµόζεται η παρ. 11.»

Άρθρο 49
Επανάκτηση κοινόχρηστων και κοινωφελών ακινήτων από

Ο.Τ.Α., τα οποία εµφανίζονται ως «άγνωστου
ιδιοκτήτη» στις πρώτες κτηµατολογικές εγγραφές

1. Κοινόχρηστα και κοινωφελή ακίνητα σύµφωνα µε το εγκε-
κριµένο Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο (Γ.Π.Σ.), χωρικής αρµοδιό-
τητας και διαχείρισης Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού, τα οποία
καταχωρίστηκαν στις κτηµατολογικές εγγραφές ως «άγνωστου
ιδιοκτήτη», µετά την οριστικοποίηση των πρώτων εγγραφών,
σύµφωνα µε το άρθρο 7 του            ν. 2664/1998 (Α’275) και κατά
παρέκκλιση του άρθρου 9 του ίδιου νόµου, περιέρχονται κατά
κυριότητα στον αντίστοιχο Ο.Τ.Α., αυτοδικαίως από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος. Τα αρµόδια κτηµατολογικά γραφεία µερι-
µνούν για τη σχετική εγγραφή στα κτηµατολογικά βιβλία µετά
την προσκόµιση από τον οικείο Ο.Τ.Α. διαπιστωτικής πράξης του
Συντονιστή Αποκεντρωµένης Διοίκησης, που εκδίδεται ύστερα
από αίτηση του οικείου Ο.Τ.Α. και τη σύµφωνη γνώµη της αρµό-
διας κατά τόπο κτηµατικής υπηρεσίας του Υπουργείου Οικονο-
µικών.

2. Ακίνητα της παρ. 1, των οποίων οι πρώτες εγγραφές δεν
έχουν ήδη οριστικοποιηθεί, κατά παρέκκλιση των κείµενων δια-
τάξεων περί διόρθωσης προδήλων σφαλµάτων, δύνανται να κα-
ταχωριστούν ως ανήκοντα στους οικείους Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού,
κατόπιν παροχής ρητής συναίνεσης της Κτηµατικής Υπηρεσίας
του Υπουργείου Οικονοµικών. Η δυνατότητα αµφισβήτησης της
ως άνω καταχώρισης από άλλη Υπηρεσία του Ελληνικού Δηµο-
σίου εντός της νόµιµης προθεσµίας διατηρείται ακέραιη.

Άρθρο 50
Θέση σε λειτουργία του Εθνικού Μητρώου 

Διαδικασιών - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 90
του ν. 4727/2020

Στο άρθρο 90 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) προστίθεται παρ. 5 ως
εξής: 

«5. Το Εθνικό Μητρώο Διαδικασιών τίθεται σε λειτουργία µε
διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης.»

Άρθρο 51
Καταχώριση ενδίκων βοηθηµάτων στο 

Κτηµατολογικό Γραφείο Ρόδου

Κατά το χρονικό διάστηµα ισχύος της αναστολής λειτουργίας
του Κτηµατολογικού Γραφείου Ρόδου και των στεγαζοµένων σε
αυτό Υποθηκοφυλακείων Χάλκης και Τήλου, η παραλαβή από το
Κτηµατολογικό Γραφείο των αιτήσεων και αγωγών, που αφορούν
εγγραπτέα δικαιώµατα και πράξεις επί ακινήτων στις περιοχές
αρµοδιότητας των ανωτέρω υπηρεσιών, εντός τριάντα (30) ηµε-
ρών από την άσκησή τους, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο του
άρθρου 52 του Κανονισµού Δωδεκανήσου 132/1929 και το
άρθρο 220 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985, A’
182), λογίζεται ως νοµότυπη και εµπρόθεσµη αίτηση προς κατα-
χώριση (εγγραφή) των σχετικών ενδίκων βοηθηµάτων.

Άρθρο 52
Σύναψη σύµβασης µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου

και ΕΑΤΕ - Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 94 
του ν. 4727/2020

Στο άρθρο 94 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) προστίθεται παρ. 7 και
το άρθρο 94 διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 94
Αµοιβαίο Κεφάλαιο Επιχειρηµατικών

Συµµετοχών «Ταµείο Φαιστός»

1. Το «Ταµείο Φαιστός» («Phaistos Fund») συστήνεται από την
εταιρεία «Συµµετοχές 5G Α.Ε.» του άρθρου 93, µε τη µορφή
Αµοιβαίου Κεφαλαίου Επιχειρηµατικών Συµµετοχών (Α.Κ.Ε.Σ.)
του άρθρου 7 του ν. 2992/2002 (Α’ 54).

2. Το ενεργητικό του «Ταµείου Φαιστός» προκύπτει από ποσό
που αντιστοιχεί σε ποσοστό είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) από
τα έσοδα του Δηµοσίου που θα προέρχονται από τον διαγωνισµό
που θα διενεργηθεί για τη χορήγηση δικαιωµάτων χρήσης ρα-
διοσυχνοτήτων στις χαµηλές (Low, L, <1GHz), στις µεσαίες
(Medium, M, 1 GHz-6GHz) και στις υψηλές (High, H, >6GHz)
ζώνες συχνοτήτων, αµέσως µόλις ολοκληρωθεί η σχετική διαγω-
νιστική διαδικασία. Η ανωτέρω άπαξ χρηµατοδότηση για το ενερ-
γητικό του «Ταµείου Φαιστός» αφορά αποκλειστικά και
περιοριστικά το πλαίσιο του διαγωνισµού για τη χορήγηση δι-
καιωµάτων χρήσης των ως άνω ραδιοσυχνοτήτων 5G. Σε οποι-
αδήποτε άλλη περίπτωση ισχύουν τα οριζόµενα στον ν.
3986/2011. Σε περίπτωση που το «Ταµείο Φαιστός» συσταθεί
πριν από τη διενέργεια του σχετικού διαγωνισµού για χορήγηση
δικαιωµάτων χρήσης ραδιοσυχνοτήτων κατά τα ως άνω, το ελά-
χιστο ύψος του ενεργητικού για τη σύσταση του «Ταµείου Φαι-
στός» καλύπτεται µε δάνειο ποσού τριών εκατοµµυρίων
(3.000.000) ευρώ από την Ε.Ε.Σ.Υ.Π. Α.Ε. Σε τέτοια περίπτωση,
µε την πρώτη αύξηση του ενεργητικού του «Ταµείου Φαιστός»
µετά από τη διενέργεια διαγωνισµού για τη χορήγηση δικαιωµά-
των χρήσης ραδιοσυχνοτήτων      κατά τα ως άνω, το ποσό των
τριών εκατοµµυρίων (3.000.000) ευρώ επιστρέφεται στην
Ε.Ε.Σ.Υ.Π. Α.Ε..

3. Στο ενεργητικό του «Ταµείου Φαιστός» δύνανται να συµµε-
τέχουν ιδιώτες και επαγγελµατίες επενδυτές.

4. Το «Ταµείο Φαιστός» έχει ως αποκλειστικό σκοπό τις επεν-
δύσεις σε επιχειρήσεις, ο οποίες εδρεύουν στην Ελλάδα ή σε
άλλο κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε τρίτη χώρα, υπό την
προϋπόθεση ότι δραστηριοποιούνται στην έρευνα ή/και ανά-
πτυξη προϊόντων ή/και υπηρεσιών που λειτουργούν σε υποδοµές
5G (ή σχετικές µε αυτές) αυτών στην Ελλάδα, ενδεικτικά στους
ακόλουθους κλάδους: µεταφορές/εφοδιαστική (logistics), µετα-
ποίηση, βιοµηχανία, συµπεριλαµβανοµένης, µεταξύ άλλων, της
αµυντικής, αγαθά και δίκτυα κοινής ωφέλειας, υγεία, τουρισµός,
πληροφόρηση και µέσα ενηµέρωσης.

5. Για την εκπλήρωση του σκοπού του, το «Ταµείο Φαιστός»
µπορεί:

α) να συµµετέχει, κατά την ίδρυση ή µεταγενέστερα, στο κε-
φάλαιο επιχειρήσεων µε κινητές αξίες που δεν είναι εισηγµένες
σε οργανωµένη αγορά ή διαπραγµατεύσιµες σε Πολυµερή Μη-
χανισµό Διαπραγµάτευσης (Π.Μ.Δ.), καθώς και να επενδύει σε
τίτλους επιλογής ή άλλες κινητές αξίες που παρέχουν δικαίωµα
απόκτησης των ως άνω κινητών αξιών,

β) να συµµετέχει στο κεφάλαιο επιχειρήσεων µε κινητές αξίες
ήδη εισηγµένες σε οργανωµένη αγορά ή διαπραγµατεύσιµες σε
Π.Μ.Δ., καθώς και να επενδύει σε τίτλους επιλογής ή άλλες κι-
νητές αξίες που παρέχουν δικαίωµα απόκτησης των ως άνω κι-
νητών αξιών, εφόσον, κατά τον χρόνο απόκτησης της
συµµετοχής, το ποσοστό του Ταµείου θα ανέρχεται τουλάχιστον
στο δεκαπέντε τοις εκατό (15%) του µετοχικού κεφαλαίου των
εν λόγω επιχειρήσεων,

γ) να επενδύει σε κάθε είδους οµολογίες επιχειρήσεων µε την
επιφύλαξη του ορίου της περ. β’, εφόσον πρόκειται για εισηγµέ-
νες οµολογίες ή µετατρέψιµες οµολογίες εισηγµένων εταιρειών,
εφόσον, και στις τρεις ανωτέρω περ. α’, β’ και γ’, οι εταιρείες
αυτές δραστηριοποιούνται στην έρευνα ή/και ανάπτυξη προϊόν-
των ή/και υπηρεσιών που λειτουργούν σε υποδοµές 5G (ή σχετι-
κές µε αυτές) στην Ελλάδα, και

δ) να τοποθετεί τα διαθέσιµά του σε καταθέσεις.
6. Κατά τα λοιπά, εφόσον ο παρών νόµος δεν προβλέπει ειδι-

κότερη διάταξη, για τη διαχείριση του «Ταµείου Φαιστός» εφαρ-
µόζεται το άρθρο 7 του ν. 2992/2002 (Α’ 54).

7. Με σύµβαση, που δύναται να συναφθεί µεταξύ του Ελληνι-

κού Δηµοσίου, εκπροσωπούµενου από τους Υπουργούς Οικονο-
µικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας Επενδύσεων
(Ε.Α.Τ.Ε.), ανατίθενται στην Ε.Α.Τ.Ε., ως εντολοδόχο και για λο-
γαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου, η παρακολούθηση και η υλο-
ποίηση της συµµετοχής του Δηµοσίου στο «Ταµείο Φαιστός» της
παρ. 1. Στην εν λόγω σύµβαση καθορίζονται το περιεχόµενο της
εντολής, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των µερών σχετικά
µε την εκτέλεση της εντολής, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα που
συντείνει στη διασφάλιση των δικαιωµάτων του Ελληνικού Δηµο-
σίου.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 53
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Α’

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης καθορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδι-
κασία εγγραφής κτηµατολογικών διαµεσολαβητών στο Μητρώο
της περ. δ’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), η
έναρξη της υποχρέωσης προσφυγής σε αρχική συνεδρία διαµε-
σολάβησης,  καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικά µε την κατάρ-
τιση και την τήρηση του Μητρώου.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Δικαιοσύ-
νης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται οι ειδικότεροι
όροι και οι προϋποθέσεις της χρηµατοδότησης των επιµορφω-
τικών σεµιναρίων του άρθρου 12 περί επιµόρφωσης κτηµατολο-
γικών δικαστών.

3. Με απόφαση του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
κατανέµονται οι θέσεις των δικηγόρων της παρ. 3 του άρθρου
18, ανάλογα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες, στα επιµέρους κτηµα-
τολογικά γραφεία του Φορέα και στα υποκαταστήµατα αυτών.

4. Με απόφαση του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες για την υποβολή των αιτήσεων διόρ-
θωσης των προσωρινών κτηµατολογικών στοιχείων και των δη-
λώσεων µεταβολής εγγραπτέων δικαιωµάτων, σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 19, και για την ολοκλήρωση της κτηµατογρά-
φησης των ακινήτων που εµπίπτουν στην τοπική αρµοδιότητα
του Κτηµατολογίου Πρωτευούσης. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κα-
θορίζονται τα ειδικότερα προσόντα, ο τρόπος απόδειξής τους
και η διαδικασία επιλογής των µελών της επιτροπής εµπειρογνω-
µόνων στο ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», εξειδικεύονται το
αντικείµενο, ο τρόπος άσκησης των αρµοδιοτήτων και η λειτουρ-
γία της, προστίθενται νέες αρµοδιότητες και ρυθµίζεται κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 22.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης καθορίζεται το ύψος της αµοιβής των µελών
της επιτροπής του άρθρου 22 και κάθε άλλη συναφής λεπτοµέ-
ρεια.

7. Με απόφαση του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
ρυθµίζονται ο τρόπος παρακολούθησης, εξέτασης και πιστοποί-
ησης και κάθε άλλο θέµα για τη διεξαγωγή των σεµιναρίων και
των εξετάσεων που απαιτούνται για την απόκτηση της ιδιότητας
του διαπιστευµένου µηχανικού για το κτηµατολόγιο, σύµφωνα
µε την περ γ’ του άρθρου 24.

8. Με απόφαση του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
καθορίζεται ο αριθµός των απαιτούµενων ηλεκτρονικών υποβο-
λών ψηφιακών τοπογραφικών διαγραµµάτων της περ. δ’ του άρ-
θρου 24 και κάθε άλλο θέµα για την παρακολούθηση από τον
Φορέα της διαδικασίας ηλεκτρονικής υποβολής τους. 

9. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο», καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την από-
κτηση της ιδιότητας των διαπιστευµένων µηχανικών για το
Κτηµατολόγιο και την άσκηση των καθηκόντων τους, τη λήψη της
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άδειας και τον χρόνο ισχύος της και ρυθµίζονται τα ειδικότερα
ζητήµατα σχετικά µε τη δηµιουργία και τήρηση του Ειδικού Μη-
τρώου Διαπιστευµένων Μηχανικών, το ύψος της αµοιβής των
διαπιστευµένων µηχανικών, την εκτέλεση και εποπτεία των ανα-
τιθέµενων σε αυτούς εργασιών από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Φορέα, τη συγκρότηση και λειτουργία του Εποπτικού Συµβου-
λίου, τις διοικητικές κυρώσεις ανά είδος παράβασης, τον κώδικα
δεοντολογίας, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα τεχνικού ή λεπτοµε-
ρειακού χαρακτήρα για την εφαρµογή του Κεφαλαίου Ε’ του Μέ-
ρους Α’.

10. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο», δύναται να καθορίζονται ειδικότερα προσόντα ως προ-
ϋπόθεση για τη λήψη άδειας διαπιστευµένου µηχανικού για το
Κτηµατολόγιο.

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. ρυθµί-
ζονται τα ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε την ανάπτυξη και λει-
τουργία της ηλεκτρονικής πλατφόρµας του άρθρου 29, όπως οι
κατηγορίες των αντλούµενων εγγράφων ή πληροφοριών, οι ανα-
γκαίες διαλειτουργικότητες µε τα πληροφοριακά συστήµατα του
Δηµόσιου Τοµέα, η διαδικασία εξουσιοδότησης των χρηστών για
τη διενέργεια των παρεχόµενων από την πλατφόρµα υπηρεσιών,
τα οργανωτικά και τεχνικά µέτρα ασφαλείας και κάθε τεχνική ή
άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 29.

Άρθρο 54
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Β’

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και Υποδοµών και Μεταφορών, του καθ’ ύλην αρµόδιου
υπουργού και του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. ρυθµίζονται τα ειδικό-
τερα ζητήµατα σχετικά µε την ανάπτυξη και λειτουργία των ψη-
φιακών υπηρεσιών «myAuto» και «Audit-Car», όπως οι κατηγορίες
των χρηστών, η διαδικασία πρόσβασης σε αυτές, οι πρόσθετες
κατηγορίες πληροφοριών που µπορεί να παρέχονται, οι αρµό-
διες ελεγκτικές αρχές που αποκτούν πρόσβαση στις πληροφο-
ρίες των οχηµάτων µέσω της ψηφιακής υπηρεσίας «Audit-Car»
και οι κατηγορίες πληροφοριών στις οποίες αποκτά πρόσβαση
κάθε ελεγκτική αρχή, οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες µε πλη-
ροφοριακά συστήµατα των φορέων του Δηµόσιου Τοµέα, τα ορ-
γανωτικά και τεχνικά µέτρα ασφαλείας και κάθε τεχνική ή άλλη
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 31.

2. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κα-
θορίζονται οι τεχνικές προδιαγραφές και η λειτουργία της ψη-
φιακής υπηρεσίας «myPhoto», τα ειδικότερα ζητήµατα
αυθεντικοποίησης για την πρόσβαση στην ψηφιακή υπηρεσία, η
διαδικασία και οι απαιτήσεις για την πιστοποίηση των επαγγελ-
µατιών φωτογράφων και την εξουσιοδότηση του προσωπικού
τους, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία µεταφόρτωσης των ψη-
φιακών αρχείων από τους πιστοποιηµένους επαγγελµατίες φω-
τογράφους, οι όροι και η διαδικασία συσχέτισης αυτών µε τα
βασικά στοιχεία ταυτοποίησης του φυσικού προσώπου, η διαδι-
κασία ενηµέρωσης και διαγραφής των ψηφιακών αρχείων, οι
απαιτούµενες διαλειτουργικότητες του πληροφοριακού συστή-
µατος της ψηφιακής υπηρεσίας µε άλλα πληροφοριακά συστή-
µατα και εφαρµογές, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
ασφάλειας και προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα,
καθώς και κάθε τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του άρθρου 32.

3. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του καθ’ ύλην αρµόδιου υπουργού καθορίζονται ο τρό-
πος και οι προϋποθέσεις χρήσης και αξιοποίησης της ψηφιακής
υπηρεσίας «myPhoto» από άλλους Φορείς του Δηµόσιου Τοµέα.  

Άρθρο 55
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Γ’

1. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων καθορίζεται κάθε ειδικότερη λεπτοµέρεια για την

εφαρµογή του άρθρου 34.
2. Η έναρξη της παραγωγικής λειτουργίας του Ειδικού Μη-

τρώου Ελεγκτών Οπτικοακουστικών Έργων διαπιστώνεται µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Απλούστευσης Διαδικασιών, η οποία αναρτάται στην ιστοσελίδα
του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε.. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης καθορίζεται η αποζηµίωση των ιδιωτών -
µελών του Ειδικού Μητρώου Ελεγκτών Οπτικοακουστικών
Έργων για τη συµµετοχή τους στη διαδικασία ελέγχου και πιστο-
ποίησης των επενδυτικών σχεδίων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 56
Καταργούµενες διατάξεις

Το έβδοµο εδάφιο της περ. α’  της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
2664/1998 (Α’ 275) περί έκδοσης Προεδρικού Διατάγµατος για
τη σύσταση Ειδικού Μητρώου διαπιστευµένων µηχανικών, κα-
ταργείται.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 57
Προσωπικό καθαριότητας σχολικών µονάδων -
Δ.Ι.Ε.Κ. - Σ.Δ.Ε. - Τροποποίηση της υποπερ. ββ’

και κατάργηση της υποπερ. γγ’ της περ. γ’ της παρ. 1 
του άρθρου 18 του ν. 3870/2010

1. Στην υποπερ. ββ) της περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 18 του
ν. 3870/2010 (Α’ 138) τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο ως προς
την κατανοµή της δαπάνης και τη µεταφορά των σχετικών πιστώ-
σεων, τα τρία τελευταία εδάφια αντικαθίστανται µε πέντε νέα
εδάφια και η υποπερ. ββ) διαµορφώνεται ως εξής:

«ββ) Από την έναρξη του διδακτικού έτους 2020-2021, αν οι
ανάγκες των δήµων για τον καθαρισµό: α) των σχολικών µονά-
δων και β) των Δηµόσιων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης (Δ.Ι.Ε.Κ.) και των Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας (Σ.Δ.Ε.) δεν
καλύπτονται από το τακτικό προσωπικό τους, µπορούν να καλύ-
πτονται µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διάρ-
κειας ίσης µε το διδακτικό έτος, οι οποίες καταρτίζονται από
τους οικείους δήµους, ύστερα από έγκριση της Επιτροπής της
υπ’ αριθµ. 33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου                (Α’
280), που εκδίδεται κατόπιν αιτήµατος του Υπουργού Εσωτερι-
κών για το προσωπικό της περ. α’ και του Υπουργού Παιδείας
και Θρησκευµάτων για το προσωπικό της περ. β). Η δαπάνη κα-
λύπτεται για κάθε διδακτικό έτος για το προσωπικό της περ. α)
από ειδική πίστωση που εγγράφεται στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εσωτερικών και κατανέµεται κατ’ αναλογία στους
οικείους δήµους µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και για το προσωπικό της περ. β) από τις πι-
στώσεις της Γενικής Γραµµατείας Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης,
Κατάρτισης, Διά Βίου Μάθησης και Νεολαίας του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων, οι οποίες µεταφέρονται µέσω του
προϋπολογισµού του Υπουργείου Εσωτερικών στους δικαιού-
χους Δήµους.

Οι ως άνω συµβάσεις δεν συµπεριλαµβάνονται στον µέγιστο
επιτρεπόµενο αριθµό των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρό-
νου του άρθρου 89 του ν. 4604/2019             (Α’ 50) και δεν υπά-
γονται στις διατάξεις του  ν. 4765/2021 (Α’ 6), αποκλείεται δε, η
µετατροπή τους σε συµβάσεις αορίστου χρόνου. Το χρονικό διά-
στηµα που προβλέπεται στην παρ. 1 του άρθρου 5 του π.δ.
164/2004 (Α’ 134), περιορίζεται στους δύο (2) µήνες.

Οι ανωτέρω συµβάσεις δεν υπόκεινται στους περιορισµούς
του άρθρου 6 του π.δ. 164/2004.
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Η παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του ν. 4528/2018            (Α’ 50)
εφαρµόζεται και για τις συµβάσεις της παρούσας. Με απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών ρυθµίζονται η διαδικασία πρόσλη-
ψης, οι όροι της σύµβασης εργασίας και οι προϋποθέσεις χορή-
γησής τους, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα για την
εφαρµογή της παρούσας.

Το προσωπικό καθαριότητας στα Δ.Ι.Ε.Κ. και τα Σ.Δ.Ε. προσ-
λαµβάνεται µε βάση τους τελικούς πίνακες κατάταξης επιτυχόν-
των - προσληπτέων, οι οποίοι θα προκύψουν από τις αντίστοιχες
ανακοινώσεις των οικείων δήµων, σύµφωνα µε τους όρους και
τις προϋποθέσεις της ανωτέρω απόφασης του Υπουργού Εσω-
τερικών.» 

2. H υποπερ. γγ’ της περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 18 του ν.
3870/2010 καταργείται.

Άρθρο 58
Παράταση ισχύος εγκριτικών αποφάσεων

της Επιτροπής της υπ’ αριθµ. 33/2006 
Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου

Εγκριτικές αποφάσεις της Επιτροπής της παρ. 1 του άρθρου
2 της υπ’ αριθµ. 33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου (Α’
280), που χορηγήθηκαν σε Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και σε νοµικά
πρόσωπα αυτών, και των οποίων η ισχύς λήγει ή έληξε εντός του
µηνός Ιουλίου του έτους 2021, εξακολουθούν να ισχύουν έως τις
10.9.2021, κατά παρέκκλιση όσων ορίζονται στο άρθρο 20 του
ν. 4305/2014 (Α’ 237).   

Άρθρο 59
Συµβάσεις Ι.Δ.Ο.Χ. στη Δράση «Εναρµόνιση
Οικογενειακής και Επαγγελµατικής Ζωής»

Η παρ. 2 του άρθρου 38 του ν. 4765/2021, ως προς τη διάρκεια
των συµβάσεων και τη δυνατότητα ανανέωσης ή παράτασης
αυτών, εφαρµόζεται αναλόγως και για το προσωπικό που προσ-
λαµβάνεται ή έχει προσληφθεί µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου στις δοµές των Ο.Τ.Α. και των νοµικών
προσώπων αυτών, στο πλαίσιο της Δράσης «Εναρµόνιση Οικο-
γενειακής και Επαγγελµατικής Ζωής» του ΕΣΠΑ 2014-2020,
καθώς και  της µετεξέλιξης αυτής στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ 2021-
2027. 

Άρθρο 60
Μεταφορά µαθητών κατά το σχολικό έτος 2021-2022 

1. Στις περιπτώσεις των εκκρεµών έως την έναρξη του σχολι-
κού έτους 2021-2022 διαγωνισµών, τους οποίους προκήρυξαν οι
περιφέρειες για τη µεταφορά µαθητών πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης δηµοσίων σχολείων, η οικονοµική επι-
τροπή µπορεί, κατ’ εξαίρεση των κείµενων διατάξεων, να
αποφασίζει την ανάθεση της εκτέλεσης των σχετικών δροµολο-
γίων στους προσωρινούς µειοδότες ή προσωρινούς αναδόχους
µέχρι την ολοκλήρωση των διαγωνισµών µε την υπογραφή των
οικείων συµβάσεων και πάντως το αργότερο µέχρι τις 30.6.2022.

2. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες:
α) δεν κατέστη εφικτό από τις οικείες περιφέρειες να προκη-

ρύξουν διαγωνισµούς,
β) δεν έχουν αναδειχθεί µειοδότες ή προσωρινοί ανάδοχοι

στους εκκρεµείς διαγωνισµούς, η οικονοµική επιτροπή µπορεί,
µε απόφασή της, να παρατείνει έως τις 30.6.2022, την εκτέλεση
των συµβάσεων που ήταν σε ισχύ στις 30.6.2021. Οι διαγωνιστι-
κές διαδικασίες δεν αναστέλλονται και οι παραταθείσες συµβά-
σεις λύονται αζηµίως για τις περιφέρειες µε την ανάδειξη των
οριστικών αναδόχων.

Εφόσον δεν είναι δυνατή, για οποιονδήποτε λόγο, η παράταση
της εκτέλεσης των συµβάσεων, η οικονοµική επιτροπή δύναται
να αναθέτει το σχετικό έργο µε αιτιολογηµένη πράξη της, ακο-
λουθώντας τη διαδικασία  της διαπραγµάτευσης, σύµφωνα µε
το άρθρο 32 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), λαµβάνοντας υπόψη κρι-

τήρια οικονοµικότητας και εξασφάλισης συνθηκών γνησίου αν-
ταγωνισµού, κατ’ εξαίρεση των κειµένων διατάξεων περί έγκρι-
σης της διαδικασίας διαπραγµάτευσης από την Ενιαία
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων (Ε.Α.Α.ΔΗ.ΣΥ.). 

Στις περιπτώσεις που υπάρχουν αδιάθετα δροµολόγια, για τα
οποία είτε δεν υποβλήθηκαν προσφορές είτε οι υποβληθείσες
προσφορές κρίθηκαν µη κατάλληλες, ακολουθείται η διαδικασία
του άρθρου 32 του ν. 4412/2016 κατ’ εξαίρεση των κειµένων δια-
τάξεων περί έγκρισης της διαδικασίας διαπραγµάτευσης από την
Ε.Α.Α.ΔΗ.ΣΥ. και αν είτε πάλι δεν υποβληθούν προσφορές είτε
οι υποβληθείσες προσφορές κριθούν µη κατάλληλες, τότε η οι-
κονοµική επιτροπή µπορεί, µε απόφασή της, να τροποποιήσει και
να παρατείνει έως τις 30.6.2022, την εκτέλεση σύµβασης που
ήταν σε ισχύ στις 30.6.2021.

Στις περιπτώσεις που προέκυψαν νέες ανάγκες µετά από την
προκήρυξη των διαγωνισµών, η οικονοµική επιτροπή δύναται να
αναθέτει το σχετικό έργο µε αιτιολογηµένη πράξη της, ακολου-
θώντας τη διαδικασία της  διαπραγµάτευσης, σύµφωνα µε το
άρθρο 32 του  ν. 4412/2016, λαµβάνοντας υπόψη κριτήρια οικο-
νοµικότητας και εξασφάλισης συνθηκών γνησίου ανταγωνισµού,
κατ’ εξαίρεσην των κειµένων διατάξεων περί έγκρισης της διαδι-
κασίας διαπραγµάτευσης από την Ε.Α.Α.ΔΗ.ΣΥ.. 

3. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµόσιων σχολείων, που
αφορούν και πραγµατοποιούνται µέχρι και το σχολικό έτος 2021-
2022, καταβάλλονται νόµιµα µέχρι τη σύναψη της σχετικής σύµ-
βασης µεταφοράς, εφόσον ο οικείος περιφερειάρχης βεβαιώνει
µε σχετική πράξη του την εκτέλεση της µεταφοράς των µαθητών
και εφόσον το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο µε την
απόφαση ανάθεσης της οικείας οικονοµικής επιτροπής.

4. Στις ανωτέρω περιπτώσεις, το συµβατικό κόστος εκάστου
δροµολογίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τη µεγίστη αποζηµίωση
που προκύπτει από την εφαρµογή της υπ’ αριθµ. 50025/2018 κοι-
νής υπουργικής απόφασης  (Β’ 4217).

5. Τα κατακυρωτικά έγγραφα των προσωρινών µειοδοτών των
ηλεκτρονικών διαγωνισµών µεταφοράς µαθητών των παρ. 1 και
2, όπως αυτά ορίζονται από τον  ν. 4412/2016, γίνονται αποδεκτά,
εφόσον κατατεθούν σε φυσική µορφή ενώπιον της οικονοµικής
επιτροπής, µετά από απόφασή της και σε χρόνο τον οποίο αυτή
ορίζει.

Άρθρο 61
Ρυθµίσεις για το προσωπικό των πολυµετοχικών

αναπτυξιακών ανώνυµων εταιρειών Ο.Τ.Α.

Οι περ. α’ και β’ της παρ. 5 του άρθρου 2 του                      ν.
4674/2020 (Α’ 53), ως προς το προσωπικό των Αναπτυξιακών Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δεν εφαρµόζονται για τις συ-
ναφθείσες έως την έναρξη ισχύος του ν. 4735/2020 (Α’ 197)
συµβάσεις προσωπικού των αναπτυξιακών εταιρειών της περ. β’
της παρ. 3 του               άρθρου 252 του Κώδικα Δήµων και Κοι-
νοτήτων                        (ν. 3463/2006, Α’ 114).  

Άρθρο 62
Παράταση συµβάσεων Ι.Δ.Ο.Χ. προσωπικού Ο.Τ.Α. α’

και β’ βαθµού για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών
λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

Συµβάσεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
που απασχολείται στους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και τα νοµικά
πρόσωπα αυτών για την αποτροπή διάδοσης του κορωνοϊού
COVID-19, οι οποίες συνήφθησαν σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 74 του ν. 4745/2020 (Α’ 214) και λήγουν ή έληξαν κατά
το διάστηµα από 1.6.2021 έως 31.7.2021, δύνανται να παρατα-
θούν από τη λήξη τους και µέχρι τις 30.09.2021, µε απόφαση της
οικείας οικονοµικής επιτροπής. Η παράταση των συµβάσεων δεν
µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της
οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και
δεν προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι
τεσσάρων (24) µηνών κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του
π.δ. 164/2004  (Α’ 134).



Άρθρο 63
Αναστολή παρακράτησης δόσεων

δανείων Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Αναστέλλεται η παρακράτηση πέντε (5) ενδεκατηµορίων για
τους µήνες Ιούνιο, Αύγουστο, Σεπτέµβριο, Οκτώβριο και Νοέµ-
βριο του έτους 2021 έναντι τοκοχρεολυτικών δόσεων δανείων,
που έχουν χορηγηθεί αποκλειστικά από πόρους του Ταµείου Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού. Η εξόφληση των
πέντε (5) ενδεκατηµορίων, των οποίων η παρακράτηση αναστέλ-
λεται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο πρώτο εδάφιο, πραγµατο-
ποιείται άτοκα σε είκοσι δύο (22) ισόποσες µηνιαίες δόσεις,
αρχής γενοµένης από τον Ιανουάριο του έτους 2022.

Άρθρο 64
Αδειοδοτήσεις δηµοτικών παιδικών σταθµών - 

Παράταση προθεσµιών - Τροποποίηση του άρθρου 13 
του ν. 4623/2019

Οι προθεσµίες των παρ. 1, 2 και 4 του άρθρου 13 του      ν.
4623/2019 (Α’ 134) παρατείνονται από τη λήξη τους έως την
31η.12.2021 και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 99/2017 (Α’
141) ως προς το πιστοποιητικό πυρασφάλειας της περ. α’ της
ανωτέρω διάταξης, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η.12.2021 για τις εξής περιπτώσεις:

α) για τα κτίρια παιδικών, βρεφικών και βρεφονηπιακών σταθ-
µών µε ηµεροµηνία αίτησης έκδοσης οικοδοµικής άδειας µετά
τις 17.2.1989, καθώς και για τα κτίρια, τα οποία διαθέτουν οποι-
οδήποτε νοµιµοποιητικό έγγραφο ανέγερσης µετά την ανωτέρω
ηµεροµηνία και για τα οποία απαιτείται αλλαγή της χρήσης τους
µερικά ή ολικά, προκειµένου να ενταχθούν στην κατηγορία «Ε’ -
Υγεία και Κοινωνική Πρόνοια» του άρθρου 4 του Κεφαλαίου Α’
και του άρθρου 5 του Κεφαλαίου Β’ του π.δ. 41/2018 (Α’ 80) ή
και προσθήκη δόµησης λειτουργικά εξαρτηµένη, σύµφωνα µε
την παρ. 2.1.γ του άρθρου 2 του Κεφαλαίου Α’ και στον πίνακα 1
του π.δ. 41/2018,

β) για τα κτίρια παιδικών, βρεφικών και βρεφονηπιακών σταθ-
µών µε ηµεροµηνία αίτησης για έκδοση οικοδοµικής άδειας πριν
τις 17.2.1989, καθώς και για τα κτίρια, τα οποία διαθέτουν οποι-
οδήποτε νοµιµοποιητικό έγγραφο ανέγερσης πριν από την ανω-
τέρω ηµεροµηνία και για τα οποία απαιτείται αλλαγή της χρήσης
τους συνολικά, προκειµένου να ενταχθούν στην κατηγορία «Ε’ -
Υγεία και Κοινωνική Πρόνοια» του άρθρου 4 του Κεφαλαίου Α’
και του άρθρου 5 του Κεφαλαίου Β’ του π.δ. 41/2018 ή και προ-
σθήκη δόµησης λειτουργικά εξαρτηµένη, σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα στην παρ. 2.1.δ του άρθρου 2 του Κεφαλαίου Α’ και
στον πίνακα 1 του π.δ. 41/2018.

2. Η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 99/2017, ως
προς τα δικαιολογητικά της περ. β’ και ως προς την απόφαση
παραχώρησης των χώρων ή το παραχωρητήριο της περ. γ’, πα-
ρατείνεται, από τη λήξη της έως την 31η.12.2021.

3. Σε περίπτωση µη προσκόµισης του πιστοποιητικού πυρα-
σφάλειας, της οικοδοµικής άδειας ή άλλου πιστοποιητικού ή βε-
βαίωσης νοµιµοποίησης του κτιρίου ή της απόφασης
παραχώρησης ή παραχωρητηρίου µέσα στην αποκλειστική προ-
θεσµία των παρ. 1 και 2, η άδεια που εκδόθηκε, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 99/2017, ανακαλείται.

4. Η προθεσµία των παρ. 2 και 3 του άρθρου 6 του π.δ. 99/2017
ως προς τη συµµόρφωση των σταθµών στις διατάξεις των στοι-
χείων Β1, Β2, Β3, Β5, Γ1 και Ζ του άρθρου 4 του π.δ. 99/2017,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2021. Σε περί-
πτωση µη συµµόρφωσης των σταθµών στις ως άνω διατάξεις,
µέσα στην ανωτέρω αποκλειστική προθεσµία, η άδειά τους ανα-
καλείται.» 

Άρθρο 65
Ρύθµιση θεµάτων προϋπολογισµού 

των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

1. Η ισχύς του άρθρου τριακοστού τρίτου της από 13.4.2020

Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), ως προς τη διάθεση πο-
σοστού από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους επενδυτικών
δαπανών των δήµων για την αντιµετώπιση λειτουργικών δαπανών
των δήµων, παρατείνεται από τη λήξη της και για τον εκτελού-
µενο προϋπολογισµό του έτους 2021, έως την 30ή.9.2021.

2. Η ισχύς της παρ. 8 του άρθρου τεσσαρακοστού τρίτου της
από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του                  ν. 4684/2020 (Α’
86), όπως προστέθηκε µε το άρθρο εικοστό τρίτο της από
1.5.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90) και αντικα-
ταστάθηκε µε το άρθρο 106 του ν. 4714/2020 (Α’ 148), ως προς
τη δυνατότητα χρησιµοποίησης εσόδων από ανταποδοτικά τέλη
και δικαιώµατα για την κάλυψη άλλων αναγκών των δήµων, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της για όσο χρονικό διάστηµα συνεχίζεται
η λήψη και εφαρµογή έκτακτων µέτρων για την αντιµετώπιση των
συνεπειών της πανδηµίας του COVID-19 και πάντως όχι πέραν
της 30ής.9.2021.

3. Σε περιπτώσεις αποδεδειγµένης αδυναµίας κάλυψης λει-
τουργικών αναγκών των υπηρεσιών ανταποδοτικού χαρακτήρα,
κατά την εκτέλεση του προϋπολογισµού του έτους 2021, για όσο
χρονικό διάστηµα συνεχίζεται η λήψη και εφαρµογή έκτακτων
µέτρων για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19 και πάντως όχι πέραν της 30ής.9.2021, οι
δήµοι, µε απόφαση της οικονοµικής επιτροπής, δύνανται να ανα-
µορφώνουν το προϋπολογισµό τους, µε µεταφορά πάσης φύ-
σεως ανειδίκευτων πιστώσεων, ώστε να διασφαλίζεται η
εύρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών αυτών. Η απόφαση της οι-
κονοµικής επιτροπής αποτελεί δεσµευτική εισήγηση για την ανα-
µόρφωση του προϋπολογισµού, η οποία εγκρίνεται υποχρεωτικά
από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο, στην αµέσως επόµενη συνε-
δρίασή του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΛΛΗΛΟΒΟΗΘΕΙΑΣ 

ΤΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 66 
Ρυθµίσεις για το Ταµείο Αλληλοβοηθείας  Υπαλλήλων 

του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού -
Τροποποίηση του ν. 4639/2019 και του ν. 4598/2019 

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, το πρώτο εδάφιο της παρ. 3
και το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου δέκατου ένατου
του ν. 4639/2019 (Α’ 185) τροποποιούνται οι αναφερόµενες δια-
τάξεις και το άρθρο δέκατο ένατο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο δέκατο ένατο
Θέση του Ταµείου Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων

Υπουργείου Πολιτισµού  και Αθλητισµού σε εκκαθάριση

1. Το Ταµείο Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού (εφεξής «Ταµείο»), το οποίο επανασυστή-
θηκε µε τη διάταξη της παρ. 18 του άρθρου 19 του ν. 2947/2001
(Α’ 228), τίθεται αυτοδικαίως σε καθεστώς εκκαθάρισης από τη
δηµοσίευση του παρόντος. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Πολιτισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών, που εκδίδεται εντός
µηνός από τη δηµοσίευση του παρόντος, ορίζεται ως εκκαθαρι-
στής του Ταµείου, µόνιµος ή αορίστου χρόνου υπάλληλος του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, που υπηρετεί στον
κλάδο ΠΕ Οικονοµικού ή ΠΕ Οικονοµικού / Διοικητικού, µε του-
λάχιστον εικοσαετή προϋπηρεσία, κατόπιν ανοικτής προσκλή-
σεως προς τους ενδιαφερόµενους υπαλλήλους που εκδίδεται
από τη Γενική Διεύθυνση Διοικητικής Υποστήριξης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και αναρτάται στη Διαύγεια και στον σχετικό ιστότοπο
αυτού, για τρεις (3) ηµέρες, ορίζοντας την προθεσµία υποβολής
των αιτήσεων, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τις πέντε (5)
ηµέρες. Για την επιλογή λαµβάνεται υπόψη το σύνολο των τυπι-
κών και ουσιαστικών προσόντων εκάστου υποψηφίου, όπως αυτά
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προκύπτουν από τα στοιχεία του υπηρεσιακού του φακέλου, µε
έµφαση στην εµπειρία, την υπηρεσιακή εικόνα του υπαλλήλου
και την απουσία πειθαρχικών ποινών. Από την έκδοση της από-
φασης ορισµού του εκκαθαριστή, λήγει αυτοδικαίως η θητεία
του Διοικητικού Συµβουλίου και του Διευθυντή αυτού.

2. Με όµοια απόφαση, καθορίζονται οι ειδικότερες ρυθµίσεις
για τη διαδικασία της εκκαθάρισης και τη διάρκεια αυτής, τη δια-
δικασία ορισµού τεχνικών συµβούλων για τις ανάγκες της εκκα-
θάρισης, τις αρµοδιότητες και τις υποχρεώσεις αυτών, την τύχη
των εκκρεµών, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, συµ-
βάσεων και των λοιπών υποχρεώσεων του Ταµείου, καθώς και
την οργάνωση και τη λειτουργία του Ταµείου κατά την περίοδο
µέχρι την περάτωση της εκκαθάρισης, η οποία δεν µπορεί να
υπερβεί το ένα (1) έτος από τον ορισµό του εκκαθαριστή. Κατά
τη διάρκεια της εκκαθαρίσεως, η λειτουργία του παιδικού σταθ-
µού δεν διακόπτεται.

3. Για την κάλυψη πάσης φύσεως δαπανών της εκκαθάρισης,
καθώς και τακτικών, λειτουργικών αλλά και εκτάκτων δαπανών
του υπό εκκαθάριση Ταµείου, αυτό επιχορηγείται από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και ειδικότερα από πιστώσεις,
που προέρχονται από το αποδιδόµενο στο Υπουργείο ποσοστό
της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4761/2020 (Α’ 248). Η επιχορή-
γηση εγκρίνεται µε σχετική κοινή απόφαση των Υπουργών Πολι-
τισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών, η οποία εκδίδεται µετά
από αιτιολογηµένο αίτηµα του εκκαθαριστή. Μετά την περάτωση
της εκκαθάρισης, η οποία διαπιστώνεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών, που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, το Ταµείο λύεται
οριστικά. Με την ίδια ως άνω απόφαση προβλέπεται και η τύχη
της περιουσίας του Ταµείου.

4. Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού δύναται να καλύ-
πτει στους δικαιούχους τα έξοδα για τη φιλοξενία των τέκνων
τους σε παιδικούς σταθµούς. «Δικαιούχοι» είναι γονείς ή ασκούν-
τες την επιµέλεια τέκνων, που είναι µόνιµοι ή µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπάλληλοι του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού και των Νοµικών Προσώπων Δηµο-
σίου Δικαίου που εποπτεύονται από το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού, οι οποίοι δεν επιδοτούνται για συναφή παροχή από
οποιονδήποτε άλλο φορέα και των οποίων τα τέκνα δεν έχουν
για οποιοδήποτε λόγο γίνει δεκτά σε αντίστοιχη δηµόσια ή δη-
µοτική δοµή. Η ανωτέρω δαπάνη καλύπτεται από τις πιστώσεις,
που προέρχονται από το αποδιδόµενο στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού ποσοστό που αναφέρεται στην παρ. 1 του
άρθρου 17 του ν. 4761/2020 (Α’ 248). Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών, καθορί-
ζονται το ύψος του ποσού, που λαµβάνει έκαστος των δικαιού-
χων, καθώς και οι όροι, οι προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και η διαδικασία για την κάλυψη των εξόδων.

5. Η παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4598/2019 (Α’ 36) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. «Δικαιούχοι» είναι γονείς ή ασκούντες την επιµέλεια τέ-
κνων, που είναι µόνιµοι ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου υπάλληλοι του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, οι οποίοι δεν επιδοτούνται για συναφή παροχή από
οποιονδήποτε άλλο φορέα.».».  

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 4 του  ν.
4598/2019 (Α’ 36) τροποποιούνται οι αναφερόµενες διατάξεις και
το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 4
Κάλυψη εξόδων φιλοξενίας σε παιδικές κατασκηνώσεις

1. Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού µπορεί να καλύ-
πτει στους δικαιούχους έξοδα για τη φιλοξενία των τέκνων τους
σε παιδικές κατασκηνώσεις κατά την περίοδο των θερινών δια-
κοπών.

2. «Δικαιούχοι» είναι γονείς ή ασκούντες την επιµέλεια τέκνων,
που είναι µόνιµοι ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου υπάλληλοι του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, οι οποίοι δεν επιδοτούνται για συναφή παροχή από
οποιονδήποτε άλλο φορέα.»

3. Η ανωτέρω δαπάνη καλύπτεται από τις πιστώσεις που προ-
έρχονται από το αποδιδόµενο στο Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού ποσοστό που αναφέρεται στην παρ. 1 του άρθρου
17  του ν. 4761/2020 (Α’ 248). Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Πολιτισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών, καθορίζονται η
διάρκεια διαµονής και το ηµερήσιο τροφείο, καθώς και οι όροι,
οι προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και η διαδικα-
σία για την κάλυψη των εξόδων της παρ. 1.

4. Έως την έκδοση της ανωτέρω απόφασης οι δαπάνες που
απαιτούνται για την κάλυψη των εξόδων φιλοξενίας των παιδιών
σε κατασκηνώσεις, καλύπτονται από το Ταµείο µε την διαδικασία
που ισχύει έως την έναρξη ισχύος του παρόντος.»

3. Η προθεσµία περάτωσης της εκκαθάρισης της παρ. 2 του
άρθρου δέκατου ένατου του ν. 4639/2019 παρατείνεται έως την
31η.7.2022.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΩΝ ΕΙΣΦΟΡΩΝ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ 

ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΙΟΥ
COVID-19 ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

Άρθρο 67
Ρύθµιση ασφαλιστικών εισφορών  -

Τροποποίηση του άρθρου 32 του ν. 4756/2020

Στο άρθρο 32 του ν. 4756/2020 (Α’ 235), α) στην παρ. 1 τρο-
ποποιείται το δεύτερο εδάφιο ως προς τον αριθµό των δόσεων
και προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο, β) στην παρ. 2 τροποποιείται
το δεύτερο εδάφιο ως προς τα αρµόδια όργανα, γ) στην παρ. 3
τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο ως προς τον αριθµό των δό-
σεων, δ) στην παρ. 4 τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο ως προς
την καταληκτική ηµεροµηνία καταβολής της πρώτης δόσης, ε) η
παρ. 6 τροποποιείται ως προς την απαλλαγή από την υποχρέωση
καταβολής επιτοκίου, στ) στην παρ. 8, τροποποιούνται οι περ.
α), γ), δ) και στ), ζ) στην παρ. 9 τροποποιείται η περ. β), η) η
παρ.11 τροποποιείται ως προς το αντικείµενο της εξουσιοδότη-
σης και το άρθρο 32 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 32
Ρύθµιση ασφαλιστικών εισφορών

1. Η προθεσµία καταβολής οφειλών από ασφαλιστικές εισφο-
ρές εργοδοτών, αυτοαπασχολούµενων και ελευθέρων επαγγελ-
µατιών, η οποία παρατάθηκε µέχρι την 30ή Απριλίου 2021 στο
πλαίσιο των µέτρων αντιµετώπισης των αρνητικών συνεπειών της
εµφάνισης του κορωνοϊού COVID-19, σύµφωνα µε το άρθρο 3
της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55),
η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), το
άρθρο 23 της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’
86), το άρθρο όγδοο της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4683/2020 (Α’ 83), τα άρθρα εικοστό τρίτο και εικοστό πέµπτο
της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), το άρθρο 10
του ν. 4684/ 2020 και το άρθρο πέµπτο της από 1.5.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), παρατείνεται εκ νέου µέχρι
την 31η Δεκεµβρίου 2021. 

Οι ανωτέρω ασφαλιστικές οφειλές, µετά τη λήξη της παράτα-
σης της προθεσµίας καταβολής, δύνανται να υπαχθούν σε ρύθ-
µιση τµηµατικής καταβολής έως και εβδοµήντα δύο (72)
µηνιαίων δόσεων.

Στη ρύθµιση του προηγούµενου εδαφίου δύνανται να υπαχ-
θούν, κατόπιν αίτησης του οφειλέτη, και οφειλές ασφαλιστικών
εισφορών περιόδων απασχόλησης Φεβρουαρίου 2020 έως Ιου-
νίου 2021, απαιτητών από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021, που δεν τε-
λούν σε καθεστώς ρύθµισης, εφόσον πρόκειται για εργοδότες ή
για αυτοπασχολούµενους και ελεύθερους επαγγελµατίες που
επλήγησαν λόγω των µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδη-
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µίας COVID-19 και έχουν κύριο ΚΑΔ δραστηριότητας που ορίζε-
ται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.

2. Η αίτηση για την υπαγωγή στη ρύθµιση υποβάλλεται µέσω
της ηλεκτρονικής  πλατφόρµας του Κέντρου Είσπραξης Ασφα-
λιστικών Οφειλών (Κ.Ε.Α.Ο.). Κατ’ εξαίρεση, όπου υπάρχει αδυ-
ναµία πιστοποίησης στην ηλεκτρονική πλατφόρµα, η αίτηση
υποβάλλεται στις αρµόδιες υπηρεσίες του Κ.Ε.Α.Ο. και µέσω
ηλεκτρονικής εφαρµογής εξυπηρέτησης πολιτών στον ιστότοπο
του e-Ε.Φ.Κ.Α.. Αρµόδια όργανα για την έκδοση της απόφασης
υπαγωγής στη ρύθµιση είναι οι προϊστάµενοι των περιφερειακών
υπηρεσιών του Κ.Ε.Α.Ο..

3. Βασικές οφειλές που υπάγονται στη ρύθµιση της παρ. 1, κε-
φαλαιοποιούνται κατά την ηµεροµηνία υπαγωγής στη ρύθµιση
και, αντί τόκων, πρόσθετων τελών και προσαυξήσεων λόγω µη
εµπρόθεσµης καταβολής, επιβαρύνονται από τον επόµενο µήνα
από αυτόν της υπαγωγής στη ρύθµιση, µε επιτόκιο δυόµιση εκα-
τοστιαίων µονάδων (2,5%) ετησίως υπολογιζόµενο. Κατ’ εξαί-
ρεση, βασικές οφειλές που υπάγονται σε πρόγραµµα ρύθµισης
έως και τριάντα έξι (36) µηνιαίων δόσεων δεν επιβαρύνονται µε
επιτόκιο.

4. Η υπαγωγή του οφειλέτη στη ρύθµιση συντελείται µε την
καταβολή της πρώτης δόσης. Η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι
τις 31 Ιανουαρίου 2022. Οι επόµενες δόσεις της ρύθµισης κατα-
βάλλονται έως την τελευταία εργάσιµη ηµέρα κάθε επόµενου
µήνα καταβολής της πρώτης δόσης. Με την απόφαση υπαγωγής
στη ρύθµιση καθορίζονται το ποσό κάθε δόσης, ο αριθµός των
δόσεων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

5. Το ελάχιστο ποσό µηνιαίας δόσης της ρύθµισης ορίζεται σε
πενήντα (50) ευρώ.

6. Ο οφειλέτης δύναται να επιλέξει, σε οποιοδήποτε στάδιο
της ρύθµισης, την εφάπαξ εξόφληση του υπολοίπου των ρυθµι-
σµένων οφειλών, χωρίς την επιβάρυνση επιτοκίου.

7. Η ρύθµιση του παρόντος απόλλυται, εάν ο οφειλέτης δεν
καταβάλει ποσό δόσεων που αντιστοιχεί σε δύο (2) δόσεις της
ρύθµισης.

8. Κατά τη διάρκεια της ρύθµισης, εφόσον τηρούνται οι όροι
αυτής και οι λοιποί όροι, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος, παρέχονται στον οφειλέτη τα εξής ευεργετήµατα:

α) χορηγείται σε αυτόν αποδεικτικό ασφαλιστικής ενηµερότη-
τας διµηνιαίας ισχύος,

β) στις επιχειρήσεις της περ. ε’ της παρ. 5 του άρθρου 8 του
α.ν. 1846/1951 (Α’ 179) χορηγείται αποδεικτικό ασφαλιστικής
ενηµερότητας για την είσπραξη λογαριασµών δηµοσίου έργου,
εφόσον για το έργο, για το οποίο χορηγείται το αποδεικτικό, δεν
υφίστανται τρέχουσες ή ληξιπρόθεσµες οφειλές. Σε περίπτωση
ύπαρξης οφειλής, χορηγείται αποδεικτικό ασφαλιστικής ενηµε-
ρότητας µε παρακράτηση ποσού ίσου µε την οφειλή,

γ) αναστέλλονται η λήψη αναγκαστικών µέτρων και η συνέχιση
της διαδικασίας αναγκαστικής εκτέλεσης επί της κινητής και ακί-
νητης περιουσίας του οφειλέτη. Ειδικά για κατασχέσεις στα
χέρια τρίτων που έχουν επιβληθεί έως την ηµεροµηνία υπαγωγής
στη ρύθµιση του παρόντος, το µέτρο της κατάσχεσης αίρεται µε
την υπαγωγή του οφειλέτη στη ρύθµιση, κατόπιν σχετικού αιτή-
µατος, και αποδιδόµενα ποσά από κατασχέσεις εις χείρας τρίτων
πριν την υπαγωγή στη ρύθµιση του παρόντος, λαµβάνονται
υπόψη για την κάλυψη τρεχουσών δόσεων της ρύθµισης,

δ) αναστέλλεται η ποινική δίωξη σε βάρος του οφειλέτη, κατά
το άρθρο 1 του α.ν. 86/1967 (Α’ 136), και αναστέλλεται η παρα-
γραφή του ποινικού αδικήµατος, κατά παρέκκλιση των χρονικών
περιορισµών του άρθρου 113 του Ποινικού Κώδικα,

ε) αναστέλλεται η εκτέλεση ποινής που έχει επιβληθεί ή, εφό-
σον άρχισε η εκτέλεσή της, αυτή διακόπτεται.

Η παραγραφή των οφειλών, για τις οποίες υποβάλλεται αί-
τηση υπαγωγής στη ρύθµιση, αναστέλλεται και δεν συµπληρώ-
νεται πριν παρέλθει ένα (1) έτος από τη λήξη της ρύθµισης.

9. Η απώλεια της ρύθµισης επιφέρει τις ακόλουθες συνέπειες:
α) την απώλεια των ευεργετηµάτων της ρύθµισης,
β) τη µετατροπή ως άµεσα απαιτητού του συνόλου του υπο-

λοίπου της οφειλής και των προηγούµενων τόκων, πρόσθετων
τελών και προσαυξήσεων,

γ) την επιδίωξη της είσπραξης της οφειλής µε όλα τα προβλε-

πόµενα από την κείµενη νοµοθεσία µέσα.
10. Η αίτηση για την υπαγωγή στη ρύθµιση του παρόντος υπο-

βάλλεται µέχρι τις 31.1.2022.
11. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων δύναται να παρατείνονται οι προθεσµίες υποβολής της
σχετικής αίτησης για υπαγωγή στη ρύθµιση και καταβολής της
πρώτης δόσης, να επανακαθορίζονται η διαδικασία υπαγωγής
και τα αρµόδια όργανα της παρ. 2, να προβλέπονται τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά, και να ρυθµίζονται τυχόν ειδικότερα θέµατα
και λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 68
Επανένταξη πληγέντων από την πανδηµία 

του κορωνοϊού σε καθεστώς ρύθµισης ασφαλιστικών οφει-
λών - Τροποποίηση του άρθρου 33 του ν. 4756/2020

Στο άρθρο 33 του ν. 4756/2020 (Α’ 235), α) αντικαθίσταται η
παρ. 1, β) τροποποιείται η παρ. 2 ως προς τον τρόπο συντέλεσης
της επανένταξης των οφειλετών στη ρύθµιση, γ) τροποποιείται
η παρ. 3 ως προς το αντικείµενο της εξουσιοδότησης και το
άρθρο 33 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 33
Επανένταξη πληγέντων από την πανδηµία 

του κορωνοϊού σε καθεστώς ρύθµισης
ασφαλιστικών οφειλών

1. Οφειλέτες που ανήκουν στις ακόλουθες κατηγορίες, οι
οποίοι απώλεσαν κατά τη διάρκεια του χρονικού διαστήµατος
από 1η Μαρτίου 2020 έως και 31η Ιουλίου 2021 ρύθµιση τµηµα-
τικής καταβολής, δύνανται να επανενταχθούν στο ίδιο καθεστώς
ρύθµισης µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις για την υπο-
λειπόµενη οφειλή και για τον εναποµένοντα αριθµό δόσεων της
ρύθµισης:

(α) οφειλέτες µε ασφαλιστικές οφειλές που είχαν υπαχθεί σε
καθεστώς ρυθµίσεων τµηµατικής καταβολής, για τις οποίες έχει
χορηγηθεί παράταση καταβολής των δόσεων κατά τρεις (3)
µήνες στο πλαίσιο των µέτρων αντιµετώπισης των αρνητικών συ-
νεπειών της εµφάνισης του κορωνοϊού COVID-19, σύµφωνα µε
την από 11.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), την από
20.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του  ν. 4683/2020 (Α’ 83), την από
30.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), την από
13.4.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104) και την από
1.5.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), 

(β) εργοδότες, αυτοπασχολούµενοι ή ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες που επλήγησαν λόγω των µέτρων για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας COVID-19, και έχουν κύριο ΚΑΔ δραστηριότητας που
ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών,

(γ) εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις µε κύριο ΚΑΔ δραστηριότητας
της ως άνω απόφασης του Υπουργού Οικονοµικών, µε αναστολή
σύµβασης εργασίας για οποιοδήποτε χρονικό διάστηµα από
1ης.3.2020 µέχρι 31.7.2021.

2. Η επανένταξη των οφειλετών στη ρύθµιση συντελείται µε
την καταβολή της δόσης του µηνός Αυγούστου 2021, η οποία
πρέπει να πραγµατοποιηθεί µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα
του µήνα Σεπτεµβρίου 2021 µαζί µε τη δόση του µηνός Σεπτεµ-
βρίου 2021. Η προθεσµία καταβολής όλων των επόµενων δό-
σεων της αναβιώσασας ρύθµισης παρατείνεται κατά το πλήθος
των δόσεων που ήταν ανεξόφλητες την ηµέρα της αναβίωσης.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων δύναται να ανακαθορίζεται το
χρονικό διάστηµα της απώλειας των ρυθµίσεων της παρ. 1, να
παρατείνεται η ηµεροµηνία πληρωµής της παρ. 2, και να καθο-
ρίζεται κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
διαδικασίας επανένταξης σύµφωνα µε το παρόν.»
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Άρθρο 69
Διαγραφή προσωπικών δεδοµένων -

Τροποποίηση του άρθρου 27 του ν. 4792/2021

Η περ. δ’ της παρ. 6 του άρθρου 27 του ν. 4792/2021 (A’ 54)
τροποποιείται ως προς τον αριθµό των ηµερών και η παρ. 6 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«6. Ως προς την προστασία των προσωπικών δεδοµένων και
κατά τους ορισµούς του Γενικού Κανονισµού για την Προστασία
Δεδοµένων (ΕΕ 2016/679) (ΓΚΠΔ) και του ν. 4624/2019 (Α’ 137):

α) Η ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑ-
ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Α.Ε.» και διακριτικό τίτλο
«ΗΔΙΚΑ Α.Ε.» ορίζεται ως Υπεύθυνος Επεξεργασίας για την επε-
ξεργασία προσωπικών δεδοµένων στο πλαίσιο του παρόντος άρ-
θρου.

β) Η ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου µε την επω-
νυµία «ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥ-
ΝΑΣ Α.Ε.» και διακριτικό τίτλο «ΕΔΥΤΕ Α.Ε.» ορίζεται ως
Εκτελούσα την Επεξεργασία, υπό τις προϋποθέσεις του άρθρου
28 ΓΚΠΔ. Η Εκτελούσα την Επεξεργασία αναλαµβάνει για λογα-
ριασµό του Υπευθύνου Επεξεργασίας, τον σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση και τη συντήρηση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, την
τήρηση των προσωπικών δεδοµένων υπό συνθήκες που διασφα-
λίζουν την ασφάλεια της επεξεργασίας, την ακεραιότητα, την εµ-
πιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµένων, καθώς και
κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε την οµαλή λειτουργία της πλατ-
φόρµας του παρόντος. Στο πλαίσιο της εν λόγω εκτέλεσης επε-
ξεργασίας για λογαριασµό της ΗΔΙΚΑ Α.Ε., η ΕΔΥΤΕ Α.Ε.
επιφορτίζεται µε όλες τις υποχρεώσεις που θέτουν για τον Εκτε-
λούντα την Επεξεργασία οι διατάξεις του ΓΚΠΔ. Μεταξύ της
ΗΔΙΚΑ Α.Ε. και της ΕΔΥΤΕ Α.Ε. συνάπτεται Μνηµόνιο Συνεργα-
σίας, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 28 του ΓΚΠΔ.

γ) Σκοπός της επεξεργασίας των προσωπικών δεδοµένων είναι
η καταχώριση και ηλεκτρονική διαχείριση των αποτελεσµάτων
της αυτοδιαγνωστικής δοκιµασίας ελέγχου της νόσησης από κο-
ρωνοϊό COVID-19 (selftest),            όπως αυτή ορίζεται στην παρ.
1 του άρθρου 2 του                   ν. 4790/2021.

δ) Το σύνολο των δεδοµένων που καταχωρίζεται στην πλατ-
φόρµα διαγράφεται οριστικά µετά την πάροδο τριάντα (30) ηµε-
ρών από την καταχώριση.»

Άρθρο 70
Χορήγηση πιστοποιητικού δικαιωµάτων µεθοριακού 

εργαζοµένου υπηκόου Ηνωµένου Βασιλείου

1. Στους υπηκόους του Ηνωµένου Βασιλείου που εργάζονται
ως µισθωτοί ή µη µισθωτοί µεθοριακοί εργαζόµενοι, σύµφωνα
µε την περ. β’ του άρθρου 9 του Μέρους Πρώτου της Συµφωνίας
για την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρε-
τανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
την Ευρωπαϊκή Κοινότητα Ατοµικής Ενέργειας, στην Ελληνική
Επικράτεια, σύµφωνα µε την περ. δ’ του άρθρου 9 του Μέρους
Πρώτου της προαναφερόµενης Συµφωνίας,  χορηγείται, µετά
από αίτησή τους, πιστοποιητικό δικαιωµάτων µεθοριακού εργα-
ζόµενου. 

2. Το εν λόγω πιστοποιητικό αναγνωρίζει στους ανωτέρω µι-
σθωτούς και µη µισθωτούς µεθοριακούς εργαζόµενους τη δια-
τήρηση της ισχύος του δικαιώµατος στην εργασία, το οποίο
κατοχύρωσαν πριν την 1η.1.2021 και δεν χορηγεί καθεστώς δια-
µονής.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων και Προστασίας του Πολίτη καθορίζονται οι λεπτο-
µέρειες για τη διαδικασία χορήγησης του πιστοποιητικού, τα δι-
καιολογητικά που απαιτούνται και η αρµόδια υπηρεσία ελέγχου
των δικαιολογητικών, η διάρκεια ισχύος του πιστοποιητικού, θέ-
µατα κοινωνικής ασφάλισης και περίθαλψης, καθώς και κάθε
άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα για την εφαρµογή του πα-
ρόντος.  

Άρθρο 71
Καθήκοντα Προέδρου Οικονοµικής και Κοινωνικής 
Επιτροπής (Ο.Κ.Ε.) - Τροποποίηση του άρθρου 5 

του ν. 2232/1994 

Στην παρ. 5 του άρθρου 5 του ν. 2232/1994 (Α’ 140) προστί-
θενται τρία νέα εδάφια και το άρθρο 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5
Πρόεδρος - Αντιπρόεδροι

1. Ο Πρόεδρος της Ο.Κ.Ε. ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών για µία τετραετία, µετά από πρόταση της Ολοµέ-
λειας της Ο.Κ.Ε.. Η επιλογή του Προέδρου γίνεται από προσω-
πικότητες εγνωσµένου κύρους, επαρκούς επιστηµονικής
κατάρτισης και ευρείας κοινωνικής αποδοχής, που υποδεικνύον-
ται ανά τετραετία από καθεµία από τις τρεις οµάδες, οι οποίες
κατά το άρθρο 3 συγκροτούν την Ο.Κ.Ε. και κατά τη σειρά που
αναφέρονται σε αυτό. Το προτεινόµενο πρόσωπο για τη θέση
του Προέδρου πρέπει να συγκεντρώσει την πλειοψηφία των 2/3
του όλου αριθµού των µελών της Ο.Κ.Ε.. Μετά από δύο άκαρπες
ψηφοφορίες µπορεί να προταθεί από την Ολοµέλεια και νέος ή
νέοι υποψήφιοι και τη θέση του Προέδρου καταλαµβάνει εκείνος
που θα συγκεντρώσει την πλειοψηφία του όλου αριθµού των
µελών της Ολοµέλειας. Ο Πρόεδρος της Ο.Κ.Ε. µπορεί να επα-
νεκλεγεί για άλλη µία θητεία, εφόσον υποδειχθεί ως υποψήφιος
από την οµάδα της οποίας είναι η σειρά και επανεκλεγεί µε την
ίδια παραπάνω διαδικασία και πλειοψηφία από την Ολοµέλεια.

2. Για την πρόταση του υποψήφιου Προέδρου, η Ολοµέλεια
συνέρχεται µε πρωτοβουλία του Υπουργού Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών µέσα σε έναν (1) µήνα από τη Συγκρότηση της Ο.Κ.Ε.
σε Σώµα. Για τη διεξαγωγή της ψηφοφορίας, η ολοµέλεια εκλέ-
γει προσωρινά προεδρείο από τρία (3) µέλη που εκπροσωπούν
τις τρεις οµάδες.

3. Ο Πρόεδρος εκπροσωπεί την Ο.Κ.Ε., έχει την ευθύνη της
δράσης της Ο.Κ.Ε., διευθύνει τις συνεδριάσεις του Συµβουλίου
Προέδρων, της Ολοµέλειας και της Εκτελεστικής Επιτροπής, κα-
θορίζει την ηµερήσια διάταξη λαµβάνοντας υπόψη τις αιτήσεις
που διατυπώνουν τα µέλη και προβαίνει στη θεώρηση των πρα-
κτικών. Η εγγραφή θεµάτων στην Ηµερήσια Διάταξη της Ολοµέ-
λειας που τη ζήτησαν είκοσι τουλάχιστον µέλη είναι
υποχρεωτική.

4. Η Ο.Κ.Ε. έχει τρεις αντιπροέδρους, οι οποίοι εκλέγονται από
τα µέλη της Οµάδας από την οποία προέρχονται για µία τετραε-
τία. Η εκλογή απαιτεί πλειοψηφία των 2/3 του όλου αριθµού των
µελών της οµάδας. Η θητεία των αντιπροέδρων δεν είναι ανανε-
ώσιµη. Η σύγκληση των οµάδων προς εκλογή Αντιπροέδρων γί-
νεται µε ευθύνη του Προέδρου της Ο.Κ.Ε..

5. Οι Αντιπρόεδροι αντικαθιστούν και επικουρούν τον Πρό-
εδρο, όπως ορίζει ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας. 

Η αντικατάσταση του Προέδρου, όπως ορίζει ο εσωτερικός
κανονισµός λειτουργίας, ισχύει και στην περίπτωση που αυτός
ελλείπει για οποιονδήποτε λόγο. 

Στις περιπτώσεις του προηγούµενου εδαφίου, εφόσον η Εκτε-
λεστική Επιτροπή δεν έχει ορίσει τη σειρά προτεραιότητας των
Αντιπροέδρων για την αντικατάσταση του Προέδρου, κατά τα
οριζόµενα στον  εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας της Ο.Κ.Ε., η
σύγκληση της Εκτελεστικής Επιτροπής για τον ορισµό της ως
άνω σειράς προτεραιότητας γίνεται υποχρεωτικά µε πρωτοβου-
λία του πρεσβύτερου Αντιπροέδρου και, σε περίπτωση που
αυτός ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται, από τον αµέσως επόµενο
στη σειρά πρεσβύτερο Αντιπρόεδρο, ο οποίος διευθύνει και τις
σχετικές συνεδριάσεις της Εκτελεστικής Επιτροπής. Η σύγκληση
της Εκτελεστικής Επιτροπής πραγµατοποιείται εντός χρονικού
διαστήµατος που δεν υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες από την επέ-
λευση της έλλειψης του Προέδρου.  

6. Η εκλογή των λοιπών µελών της Εκτελεστικής Επιτροπής γί-
νεται από την Ολοµέλεια µε µυστική ψηφοφορία.»



Άρθρο 72
Ασφαλιστική τακτοποίηση εργαζοµένων 

στα «Ελληνικά Ναυπηγεία Α.Ε.»

1. Για την υπό ειδική διαχείριση εταιρεία µε την επωνυµία «Ελ-
ληνικά Ναυπηγεία Α.Ε.», οι Αναλυτικές Περιοδικές Δηλώσεις
(Α.Π.Δ.), καταστάσεις και λοιπές δηλώσεις εισφορών κύριας
ασφάλισης, επικουρικής ασφάλισης, εφάπαξ παροχής και υγει-
ονοµικής περίθαλψης προς τους ενταχθέντες στον e-Ε.Φ.Κ.Α.
φορείς, για το χρονικό διάστηµα από Απρίλιο 2012 έως και Σε-
πτέµβριο 2013, υποβάλλονται µέχρι πέρατος της ειδικής διαχεί-
ρισης, χωρίς την επιβολή προστίµων και προσαυξήσεων. Σε
αυτές τις Α.Π.Δ., καταστάσεις και λοιπές δηλώσεις απεικονίζον-
ται υποχρεωτικώς, ανεξαρτήτως πραγµατικής απασχόλησης:

α) στην συµπληρωµατική Α.Π.Δ. προς το πρώην Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ.
για το χρονικό διάστηµα από 18.4.2012 έως και 30.4.2012 και
στις καταστάσεις και δηλώσεις προς πρώην φορείς επικουρικής
ασφάλισης και εφάπαξ παροχής για το ίδιο χρονικό διάστηµα,
εννέα (9) ηµέρες ασφάλισης πλήρους µηνιαίας κανονικής οκτά-
ωρης απασχόλησης για τους υπαλλήλους και τους εργατοτεχνί-
τες της εταιρείας, οι οποίοι, κατά το παραπάνω χρονικό
διάστηµα, είχαν ενεργό συµβατικό δεσµό µε την εταιρεία αυτή,

β) στις Α.Π.Δ. των µισθολογικών περιόδων Μαΐου 2012 έως Σε-
πτεµβρίου 2013 προς το πρώην Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ. και στις καταστά-
σεις και δηλώσεις προς πρώην φορείς επικουρικής ασφάλισης
και εφάπαξ παροχής για τις ίδιες ασφαλιστικές περιόδους, είκοσι
πέντε (25) ηµέρες ασφάλισης πλήρους µηνιαίας κανονικής οκτά-
ωρης απασχόλησης για τους υπαλλήλους της εταιρείας και έως
είκοσι οκτώ (28) ηµέρες ασφάλισης πλήρους µηνιαίας κανονικής
οκτάωρης απασχόλησης για τους εργατοτεχνίτες της εταιρείας,
οι οποίοι, κατά τα αντίστοιχα δηλούµενα χρονικά διαστήµατα,
είχαν ενεργό συµβατικό δεσµό µε την εταιρεία αυτή,

γ) στις δηλώσεις προς τον Τοµέα Ασφάλισης Νοµικών του
πρώην Ε.Τ.Α.Α. και στις καταστάσεις του Τοµέα Σύνταξης Μηχα-
νικών και Εργοληπτών Δηµοσίων Έργων του πρώην Ε.Τ.Α.Α., το
χρονικό διάστηµα από 18.4.2012 έως και 30.4.2012 ως ηµέρες
ασφάλισης πλήρους κανονικής απασχόλησης και οι µήνες Μάιος
2012 έως και Σεπτέµβριος 2013 ως πλήρεις µήνες ασφάλισης
για τους εµµίσθους δικηγόρους της εταιρείας και για τους ερ-
γαζοµένους αυτής ασφαλισµένους στον Τοµέα Σύνταξης Μηχα-
νικών και Εργοληπτών Δηµοσίων Έργων του πρώην Ε.Τ.Α.Α.,
αντίστοιχα, οι οποίοι, κατά τα χρονικά αυτά διαστήµατα, είχαν
ενεργό συµβατικό δεσµό µε την εταιρεία αυτή.

2. Στις Α.Π.Δ., καταστάσεις και λοιπές δηλώσεις της παρ. 1, οι
εισφορές ασφαλισµένου και εργοδότη υπολογίζονται επί τη
βάσει του συµβατικού µισθού εκάστου εργαζοµένου και του δη-
λωθέντος για τον Μάρτιο 2012 πακέτου ασφαλιστικής κάλυψης
εκάστου.

3. Εξαιρούνται από τις διατάξεις του παρόντος και δεν συµπε-
ριλαµβάνονται στις Α.Π.Δ., καταστάσεις και λοιπές δηλώσεις της
παρ. 1 οι εργαζόµενοι της εταιρείας, για τους οποίους, κατόπιν
τελεσίδικης δικαστικής απόφασης, έχουν εκδοθεί αντίστοιχες
πράξεις καταλογισµού από τους αρµόδιους φορείς κοινωνικής
ασφάλισης µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, και για τις
ασφαλιστικές περιόδους και ηµέρες ασφάλισης που περιλαµβά-
νονται σε αυτές τις πράξεις καταλογισµού. Προς διασταύρωση
των αντίστοιχων ασφαλιστικών περιόδων και ηµερών ασφάλισης
µηνιαίως µε σκοπό τη σύνταξη και υποβολή των Α.Π.Δ., καταστά-
σεων και λοιπών δηλώσεων της παρ. 1, οι αρµόδιες υπηρεσίες
του e-Ε.Φ.Κ.Α. κοινοποιούν προς την εταιρεία της παρ. 1 τις πρά-
ξεις καταλογισµού και τα αναλυτικά στοιχεία των εργαζοµένων
του προηγουµένου εδαφίου εντός δέκα (10) ηµερών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος και µέχρι την υποβολή των Α.Π.Δ., καταστάσεων και λοιπών
δηλώσεων της παρ. 1 αναστέλλεται η έκδοση πράξεων καταλο-
γισµού για τους εργαζοµένους της παρ. 1 για το χρονικό διά-
στηµα από Απρίλιο 2012 έως και Σεπτέµβριο 2013.

4. Το σύνολο του χρόνου ασφάλισης, ο οποίος δηλώνεται µε
τις Α.Π.Δ., καταστάσεις και λοιπές δηλώσεις της παρ. 1, θεωρεί-
ται πραγµατικός συντάξιµος χρόνος ασφάλισης, µε εξαίρεση
χρόνο, για τον οποίο έχει χωρήσει ασφάλιση των εργαζοµένων

της παρ. 1 από άλλη αιτία, απασχόληση ή δραστηριότητα.
5. Το σύνολο των εισφορών ασφαλισµένου και εργοδότη, οι

οποίες προκύπτουν από τις Α.Π.Δ., καταστάσεις και λοιπές δη-
λώσεις της παρ. 1, καταβάλλεται από τον Κρατικό Προϋπολογι-
σµό, χωρίς την επιβολή προστίµων και προσαυξήσεων για το
Ελληνικό Δηµόσιο και για την εταιρεία της παρ. 1.

6. Η κατά την παρ. 1 υποβολή Α.Π.Δ., καταστάσεων και λοιπών
δηλώσεων από την εταιρεία αυτή δεν αποτελεί τεκµήριο αναγνώ-
ρισης µισθολογικών διαφορών.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων καθορίζονται ο τρόπος και η δια-
δικασία εφαρµογής της παρ. 5, καθώς και ο χρόνος καταβολής
των εισφορών.

8. Οι τεχνικές λεπτοµέρειες υποβολής των Α.Π.Δ., καταστά-
σεων και λοιπών δηλώσεων της παρ. 1 και κάθε άλλη λεπτοµέ-
ρεια που αφορά στην εφαρµογή των διαδικασιών του παρόντος
καθορίζονται µε απόφαση του Διοικητή του e-Ε.Φ.Κ.Α..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΑΕΡΟΠΟΡΙΑΣ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΑ ΜΗΤΡΩΑ ΔΗΜΟΣΙΩΝ
ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ

Άρθρο 73
Εγγραφή στον προϋπολογισµό της Υπηρεσίας

Πολιτικής Αεροπορίας αδιάθετων ποσών Τέλους
Εκσυγχρονισµού και Ανάπτυξης Αεροδροµίων -

Τροποποίηση της παρ. 9 του άρθρου 40
του ν. 2065/1992

Το τελευταίο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 9 του άρθρου 40 του
ν. 2065/1992 (Α’ 113) αντικαθίσταται µε δύο νέα εδάφια και η
παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Το τέλος που προβλέπεται στην παρ. 7 εισπράττεται υπό
την επίβλεψη της Α.Π.Α., µε µέριµνα και ευθύνη των αεροπορι-
κών εταιρειών και λοιπών υπόχρεων που µεταφέρουν αεροπορι-
κώς επιβάτες και σε ειδικές περιπτώσεις µε µέριµνα των φορέων
διαχείρισης αερολιµένων, µε την επιφύλαξη όσων προβλέπονται
στις οικείες Συµβάσεις Παραχώρησης ή µε µέριµνα λοιπών εξου-
σιοδοτηµένων από την Α.Π.Α. φορέων, πριν από την επιβίβαση
των επιβατών στο αεροσκάφος («φορείς ελέγχου Τ.Ε.Α.Α.»).»

Το εισπραττόµενο τέλος εκάστου µηνός κατατίθεται από τις
αεροπορικές εταιρείες και λοιπούς ως άνω υπόχρεους µε τη
χρήση ηλεκτρονικών µέσων είτε εντός των πρώτων είκοσι (20)
ηµερών του επόµενου µηνός από την αναχώρηση των επιβατών,
στις περιπτώσεις µηνιαίας επί πιστώσει καταβολής, είτε άµεσα,
στις περιπτώσεις επιτόπιας είσπραξης, στους ειδικούς λογαρια-
σµούς που προβλέπονται στις περ. α’, β’, γ’ και δ’, οι οποίοι τη-
ρούνται στην Τράπεζα της Ελλάδος.

Οι ηµερήσιες καταθέσεις στους ειδικούς λογαριασµούς της
Τράπεζας Ελλάδος που προβλέπονται στις περ. α’, β’, γ’, δ’ επι-
µερίζονται κατά τα ισχύοντα αναλογούντα ποσοστά την αµέσως
επόµενη εργάσιµη ηµέρα και µεταφέρονται στους αντίστοιχους
τραπεζικούς λογαριασµούς των φορέων διαχείρισης αερολιµέ-
νων και της Α.Π.Α..

Οι φορείς ελέγχου Τ.Ε.Α.Α., χρεώνουν τις αεροπορικές εται-
ρείες και λοιπούς υπόχρεους µε το ποσό του Τ.Ε.Α.Α. που προ-
εισπράχθηκε από τους επιβάτες, ελέγχουν την απόδοσή του
στους αντίστοιχους ειδικούς λογαριασµούς, και ενηµερώνουν
την Α.Π.Α. σε περιπτώσεις µη τήρησης των διαδικασιών απόδο-
σης οφειλόµενων ποσών.

Ειδικότερα, οι φορείς ελέγχου Τ.Ε.Α.Α. ενηµερώνουν την
Α.Π.Α., η οποία, σε περίπτωση εκπρόθεσµης ή ανακριβούς δή-
λωσης ή µη υποβολής δήλωσης από τις αεροπορικές εταιρείες
και λοιπούς υπόχρεους, επιβάλλει τους κατά τις κείµενες διατά-
ξεις πρόσθετους φόρους ή τέλη ή/και τόκους υπερηµερίας σε
περίπτωση καθυστέρησης οφειλοµένων Τ.Ε.Α.Α., λαµβάνει και
επιβάλλει τα προβλεπόµενα µέτρα, προσδιορίζει τα οφειλόµενα
ποσά και αποστέλλει χρηµατικό κατάλογο ληξιπρόθεσµων οφει-
λών στην οικεία Δ.Ο.Υ. για βεβαίωση και είσπραξη.

Στο τέλος εκάστου έτους, οι φορείς ελέγχου Τ.Ε.Α.Α. υποβά-
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λουν έκθεση ορκωτών ελεγκτών στην Α.Π.Α. που βεβαιώνει την
ορθότητα της χρέωσης και είσπραξης, καθώς και του ελέγχου.

Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Οικονοµικών, οι οποίες εκδίδονται ύστερα από εισήγηση
του Διοικητή της Α.Π.Α., καθορίζονται, αναφορικά µε τους φο-
ρείς ελέγχου Τ.Ε.Α.Α., η διαδικασία ελέγχου των πληρωµών των
αεροπορικών εταιρειών και λοιπών υπόχρεων από τους φορείς
ελέγχου Τ.Ε.Α.Α., η σχετική µεταβατική περίοδος για την έναρξη
του ελέγχου από τους φορείς ελέγχου Τ.Ε.Α.Α., καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα. Με τις ανωτέρω αποφάσεις, καθορίζονται,
επιπλέον, οι υποχρεώσεις των φορέων ελέγχου Τ.Ε.Α.Α. αναφο-
ρικά µε τη διαδικασία παρακολούθησης της ορθής είσπραξης
του Τ.Ε.Α.Α. και οι υποχρεώσεις ενηµέρωσης της Α.Π.Α., κατόπιν
σύµφωνης γνώµης των φορέων διαχείρισης αερολιµένων µε την
Α.Π.Α., στις περιπτώσεις όπου οι εν λόγω φορείς εµπλέκονται
στην είσπραξη του Τ.Ε.Α.Α., µε την επιφύλαξη των προβλεποµέ-
νων στις οικείες συµβάσεις παραχώρησης. Έως την έκδοση των
ως άνω αποφάσεων και την ανάθεση του ελέγχου από την Α.Π.Α.
σε φορείς ελέγχου, ο έλεγχος των χρεώσεων, πληρωµών και ει-
σπράξεων Τ.Ε.Α.Α., η επιβολή πρόσθετων φόρων και λοιπών επι-
βαρύνσεων και η επιβολή µέτρων, διενεργούνται από την Υ.Π.Α.,
σύµφωνα µε τις υφιστάµενες διαδικασίες και µε ευθύνη της
Υ.Π.Α.. Κατά το διάστηµα αυτό, οποιαδήποτε τροποποίηση των
διαδικασιών χρέωσης, πληρωµών, εισπράξεων, ελέγχου και
λήψης µέτρων και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την ορθή παρακο-
λούθηση των εσόδων, πραγµατοποιείται µε κοινές αποφάσεις
των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Οικονοµικών, οι
οποίες εκδίδονται ύστερα από εισήγηση της Υ.Π.Α. και τη σύµ-
φωνη γνώµη επί της εισήγησης των εκάστοτε Παραχωρησιού-
χων, καθώς και έγκριση της Α.Π.Α..

Τα ποσά που εισπράττονται κατά τα ανωτέρω κατατίθενται και
διατίθενται ως εξής:

α) Τα εισπραττόµενα ποσά του τέλους από αναχωρούντες επι-
βάτες του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέλος»
κατατίθενται στον λογαριασµό µε τίτλο «Ταµείο Ανάπτυξης Αε-
ρολιµένα Σπάτων (Τ.Α.Α.Σ.)» και διατίθενται κατά ποσοστό εβδο-
µήντα πέντε τοις εκατό (75%), σύµφωνα µε την υπογραφείσα
Σύµβαση Ανάπτυξης του Διεθνούς Αεροδροµίου Αθηνών στα
Σπάτα, που κυρώθηκε µε τον ν. 2338/1995 (Α’ 202). Το ποσό που
αντιστοιχεί στο εκάστοτε συµφωνηθέν ποσοστό, πιστώνεται µε
ενέργειες της Τράπεζας της Ελλάδος στον λογαριασµό που έχει
ορίσει ο φορέας διαχείρισης του Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών την
επόµενη ηµέρα της κατάθεσης στον λογαριασµό µε τίτλο «Τα-
µείο Ανάπτυξης Αερολιµένα Σπάτων (Τ.Α.Α.Σ.)».

Ο λογαριασµός «Ταµείο Ανάπτυξης Αερολιµένα Σπάτων
(Τ.Α.Α.Σ.)» µε ενέργειες της Τράπεζας της Ελλάδος χρεώνεται
µε ποσοστό είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) των καταθέσεων την
επόµενη ηµέρα της κατάθεσης µε πίστωση, µετά το άνοιγµα του
αντίστοιχου λογαριασµού της Α.Π.Α., στον εν λόγω λογαριασµό
της Α.Π.Α. για την κάλυψη δαπανών λειτουργίας, αποζηµιώσεων
προσωπικού και επενδύσεων. Τα ανωτέρω ποσά δύνανται να
χρησιµοποιούνται, επίσης, από την Α.Π.Α. για την επιδότηση υπο-
χρεώσεων παροχής δηµόσιας υπηρεσίας, που προβλέπονται
από την εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία στον τοµέα των αεροπο-
ρικών µεταφορών.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Οικονοµικών αναπροσαρµόζονται τα ως άνω ποσοστά και ο
τρόπος διάθεσής τους.

β) Από την ηµεροµηνία έναρξης παραχώρησης των αερολιµέ-
νων Ακτίου, Ζακύνθου, Θεσσαλονίκης, Καβάλας, Κέρκυρας, Κε-
φαλονιάς, Κω, Μυκόνου, Μυτιλήνης, Ρόδου, Σάµου, Σαντορίνης,
Σκιάθου και Χανίων, όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 6.2.2. των
Συµβάσεων Παραχώρησης των ως άνω αερολιµένων, τα ει-
σπραττόµενα ποσά του τέλους από αναχωρούντες επιβάτες των
εν λόγω αερολιµένων κατατίθενται σε δεκατέσσερις (14) ειδι-
κούς λογαριασµούς µε τίτλο «Ταµείο Ανάπτυξης και Εκσυγχρο-
νισµού Αερολιµένα», που συµπληρώνονται µε το όνοµα του
αντίστοιχου αερολιµένα, οι οποίοι τηρούνται στην Τράπεζα της
Ελλάδος και διατίθενται κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%)
στους αντίστοιχους Παραχωρησιούχους των Συµβάσεων Παρα-
χώρησης, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις παρ. 1, 2, 3 και 4

του άρθρου 217 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), στις κατ’ εξουσιοδό-
τηση των παραπάνω διατάξεων, κοινές αποφάσεις των Υπουρ-
γών Υποδοµών και Μεταφορών και Οικονοµικών, καθώς και στο
άρθρο 28.10 έκαστης Σύµβασης Παραχώρησης, οι     οποίες
έχουν κυρωθεί µε τα άρθρα 215 και 216 του                 ν.
4389/2016.

Το ποσό εισφοράς που αναφέρεται στο άρθρο 28.9 των ανω-
τέρω Συµβάσεων Παραχώρησης διατίθεται κατά τα δυο τρίτα
(2/3) µετά το άνοιγµα του αντιστοίχου λογαριασµού της Α.Π.Α.,
σε πίστωση του εν λόγω λογαριασµού της Α.Π.Α. για τη χρηµα-
τοδότηση κάθε είδους δαπάνης, όπως λειτουργίας, αποζηµιώ-
σεων προσωπικού και επενδύσεων, κατά την άσκηση του ρόλου
της ως ρυθµιστικής αρχής αεροδροµίων και για τη χρηµατοδό-
τηση των διαδροµών που παρέχονται στο πλαίσιο υποχρεώσεων
παροχής δηµόσιας υπηρεσίας και κατά το ένα τρίτο (1/3) στην
Υ.Π.Α. στον Λογαριασµό 234332/5 «Ποσοστά Τέλους Ανάπτυξης
Αεροδροµίου Σπάτων (Τ.Α.Α.Σ.) και Τέλους Ανάπτυξης και Εκ-
συγχρονισµού Αεροδροµίων (Τ.Α.Ε.Α.) υπέρ Υ.Π.Α.», για τη χρη-
µατοδότηση της λειτουργίας των δηµόσιων αεροδροµίων.

Τα ποσά που έχουν κατατεθεί στο Δηµόσιο ως εισφορά για τα
έτη από την ηµεροµηνία έναρξης παραχώρησης και έως την
έναρξη ισχύος του ν. 4757/2020 (Α’ 240) και τα οποία δεν έχουν
αποδοθεί στην Υ.Π.Α. για τη διάθεσή τους σύµφωνα µε τις ειδι-
κότερες προβλέψεις των Συµβάσεων Παραχώρησης, εγγράφον-
ται στον προϋπολογισµό της Υ.Π.Α. οικονοµικού έτους 2021,
χωρίς να απαιτείται η εµφάνιση ισόποσων εσόδων στον Αναλυ-
τικό Λογαριασµό Εσόδων (Α.Λ.Ε.) 1110811001 «Τέλη εκσυγχρο-
νισµού και ανάπτυξης αερολιµένων» του Κρατικού
Προϋπολογισµού. Από τα εν λόγω ποσά χρηµατοδοτούνται απο-
κλειστικά ανάγκες που δηµιουργούνται από τον ρόλο της Υ.Π.Α.
ως ρυθµιστικής αρχής αεροδροµίων, το έλλειµµα που προκύπτει
από τη λειτουργία των αεροδροµίων τα οποία διατηρούνται από
το Δηµόσιο και αποζηµιώνονται οι διαδροµές που παρέχονται
στο πλαίσιο Υποχρέωσης Παροχής Δηµόσιας Υπηρεσίας.

γ) Τα εισπραττόµενα ποσά του τέλους από αναχωρούντες επι-
βάτες για τους λοιπούς κρατικούς αερολιµένες της χώρας, εξαι-
ρουµένων του Διεθνούς Αεροδροµίου Αθηνών της περ. α’, των
περιφερειακών αεροδροµίων της περ. β’, και του Κρατικού Αε-
ρολιµένα Ηρακλείου «Νίκος Καζαντζάκης» και, στη συνέχεια, του
Νέου Διεθνούς Αεροδροµίου Ηρακλείου, σύµφωνα µε όσα προ-
βλέπονται στην περ. δ’ κατατίθενται σε λογαριασµό µε τίτλο «Τα-
µείο Ανάπτυξης και Εκσυγχρονισµού Αερολιµένα (Τ.Α.Ε.Α.)», που
συµπληρώνεται µε το όνοµα του αερολιµένα.

Τα ποσά αυτά διατίθενται κατά ποσοστό σαράντα τοις εκατό
(40%) στην Υ.Π.Α. για τη χρηµατοδότηση έργων και εξοπλισµού
στους αερολιµένες αυτούς, καθώς και την εν γένει κάλυψη του
λειτουργικού και επενδυτικού τους κόστους, και δύνανται να χρη-
σιµοποιούνται για την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισµό του αε-
ρολιµένα και ζώνης πέριξ του χώρου του εκάστοτε αεροδροµίου,
η έκταση της οποίας προσδιορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών, στον οποίο αφορούν, ή και για κάθε
άλλο αερολιµένα ή για τη µελέτη, κατασκευή και λειτουργία κάθε
νέου αερολιµένα, εφόσον αυτός υπόκειται στη διαχείριση του
ίδιου φορέα. Ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) των ως άνω ποσών
διατίθεται την επόµενη ηµέρα της κατάθεσης, µετά το άνοιγµα
του αντιστοίχου λογαριασµού της Α.Π.Α., σε πίστωση του εν
λόγω λογαριασµού της Α.Π.Α., για την επιδότηση υποχρεώσεων
παροχής δηµόσιας υπηρεσίας που προβλέπονται από την εκά-
στοτε ισχύουσα νοµοθεσία στον τοµέα των αεροπορικών µετα-
φορών.

Οι λογαριασµοί «Ταµείο Ανάπτυξης και Εκσυγχρονισµού Αε-
ρολιµένα (Τ.Α.Ε.Α.)» χρεώνονται µε το υπόλοιπο ποσοστό πε-
νήντα τοις εκατό (50%) των καταθέσεων την επόµενη ηµέρα της
κατάθεσης µε πίστωση του ειδικού λογαριασµού «ποσοστά
Τ.Α.Α.Σ. και Τ.Α.Ε.Α. υπέρ Υ.Π.Α.» µε αξία την ηµεροµηνία κατά-
θεσης. Τα ποσά που πιστώνονται στον ανωτέρω λογαριασµό δια-
τίθενται στην Υ.Π.Α. για την κάλυψη των λειτουργικών και
επενδυτικών δαπανών της.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Οικονοµικών, η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Δι-
οικητή της Α.Π.Α., αναπροσαρµόζονται τα ως άνω ποσοστά και
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ο τρόπος διάθεσής τους.
δ) Από την ηµεροµηνία έναρξης παραχώρησης της από

21.2.2019 σύµβασης παραχώρησης για τη Μελέτη -Κατασκευή -
Χρηµατοδότηση - Λειτουργία -Συντήρηση και Εκµετάλλευση του
Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και τη Μελέτη -
Κατασκευή και Χρηµατοδότηση των Οδικών του Συνδέσεων,
όπως αυτή κυρώθηκε µε τον ν. 4612/2019 (Α’ 77), η επέλευση
της οποίας βεβαιώνεται σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στον
όρο 5.2.4 της εν λόγω σύµβασης, τα εισπραττόµενα ποσά του
τέλους από αναχωρούντες επιβάτες (Τ.Ε.Α.Α.) του Κρατικού Αε-
ρολιµένα Ηρακλείου «Νίκος Καζαντζάκης» και, στη συνέχεια, του
Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης, κατατίθενται
στον ειδικό λογαριασµό µε τίτλο «Ταµείο Ανάπτυξης Νέου Διε-
θνούς Αεροδροµίου Ηρακλείου», ο οποίος τηρείται στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος. Μέρος των εν λόγω εσόδων διατίθεται στην
ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΔΙΕΘΝΗΣ ΑΕΡΟΛΙΜΕΝΑΣ
ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ»,
σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στην παρ. 7.7 (Αναλογούν ποσό
Τ.Ε.Α.Α.) του άρθρου 7 (Χρηµατοδότηση του Έργου) της ως άνω
σύµβασης παραχώρησης. Το υπολειπόµενο ποσό διατίθεται µετά
το άνοιγµα του αντιστοίχου λογαριασµού της Α.Π.Α. σε πίστωση
του εν λόγω λογαριασµού της Α.Π.Α. την επόµενη ηµέρα της κα-
τάθεσης, για την κάλυψη αποζηµιώσεων προσωπικού, λειτουρ-
γίας και επενδύσεων, καθώς και για την κάλυψη υποχρεώσεων
παροχής δηµόσιας υπηρεσίας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών, η οποία εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Διοι-
κητή της Α.Π.Α. εντός µηνός από την ηµεροµηνία έναρξης πα-
ραχώρησης της σύµβασης παραχώρησης του προηγούµενου
εδαφίου, ρυθµίζεται κάθε τεχνικό θέµα και αναγκαία λεπτοµέρεια
αναφορικά µε:

δα) τη διαδικασία χρέωσης, είσπραξης και ελέγχου των
Τ.Ε.Α.Α. σχετικά µε τον Κρατικό Αερολιµένα Ηρακλείου «Νίκος
Καζαντζάκης» και, στη συνέχεια, µε τον Νέο Διεθνή Αερολιµένα
Ηρακλείου Κρήτης,

δβ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη διαδικασία µεταφοράς στον
τραπεζικό λογαριασµό του παραχωρησιούχου του Αναλογούν-
τος Ποσού Τ.Ε.Α.Α. Περιόδου Μελετών -Κατασκευών και Περιό-
δου Λειτουργίας, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στην παρ. 7.7
(αναλογούν ποσό Τ.Ε.Α.Α.) του άρθρου 7 (χρηµατοδότηση του
έργου) της ως άνω σύµβασης παραχώρησης, καθώς και κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε τη διαδικασία µεταφοράς στον λογαρια-
σµό της Α.Π.Α. του υπολοίπου,

δγ) τη ρύθµιση των θεµάτων που προβλέπονται στις περ. γ’
έως και ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 217 του                  ν. 4389/2016,
λαµβανοµένων υπόψη των διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρη-
σης και 

δε) κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή των οικείων
προβλέψεων της σχετικής σύµβασης παραχώρησης.»

Άρθρο 74
Ρύθµιση ζητηµάτων µητρώων συντελεστών 

παραγωγής δηµοσίων και ιδιωτικών έργων, µελετών,
τεχνικών και λοιπών συναφών επιστηµονικών 
υπηρεσιών - Τροποποίηση των παρ. 1 και 2 

του άρθρου 144 του ν. 4764/2020, της παρ. 2 
του άρθρου 39 και της παρ. 6 

του άρθρου 65 του π.δ. 71/2019 

1. Οι προθεσµίες των παρ. 1 και 2 του άρθρου 144 του ν.
4764/2020 (Α’ 256) παρατείνονται και οι  παρ. 1 και 2 διαµορφώ-
νονται ως εξής:   

«1. Αναστέλλεται η ισχύς των διατάξεων της παρ. 9 του άρ-
θρου 3, της περ. β’ της παρ. 3 και της παρ. 7 του άρθρου 13,
καθώς και του άρθρου 64 του π.δ. 71/2019 (Α’ 112), από την 1η
Σεπτεµβρίου 2021 έως την 31η Δεκεµβρίου 2022. 

2. Οι αιτήσεις που υποβάλλονται στην υπηρεσία τήρησης των
µητρώων από την 1η Σεπτεµβρίου 2021 ως           και την 31η Δε-
κεµβρίου 2022 για εγγραφή ή µεταβολή      ήδη εγγεγραµµένων
στο Μητρώο Μελετητών, στο    Μητρώο Γραφείων Μελετών, στο
Μητρώο Εµπειρίας Κατασκευαστών (Μ.Ε.Κ.) και στο Μητρώο Ερ-

γοληπτικών Επιχειρήσεων (Μ.Ε.ΕΠ.), εξετάζονται από τις αντί-
στοιχες επιτροπές του π.δ. 71/2019 και κρίνονται σύµφωνα µε
τις προϊσχύουσες του προεδρικού διατάγµατος διατάξεις. Τα
πτυχία των Μελετητών και Γραφείων Μελετών που εκδίδονται,
εξακολουθούν να ισχύουν έως την 31η.12.2022.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 39 του π.δ. 71/2019 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Τα πτυχία των εγγεγραµµένων στο Μητρώο Μελετητών και
στο Μητρώο Γραφείων Μελετών, που είναι σε ισχύ κατά την 3η
Ιουλίου 2019, εξακολουθούν να ισχύουν έως την 31η Δεκεµβρίου
2022, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις του νοµοθετικού
πλαισίου που ίσχυε έως και τις 2 Ιουλίου 2019, χωρίς να απαιτεί-
ται  αίτηση ανανέωσης όπως προβλέπεται στις παρ. 1 έως 3 του
άρθρου 10 και το άρθρο 11 του π.δ. 138/2009 (Α’ 185).  

4. Η παρ. 6 του άρθρου 65 του π.δ. 71/2019, τροποποιείται ως
προς τις διαλαµβανόµενες προθεσµίες και τις προϋποθέσεις
ισχύος των βεβαιώσεων εγγραφής στο Μ.Ε.ΕΠ. και των πτυχίων
των εργοληπτών Δηµοσίων Δασοτεχνικών Έργων, ως εξής: 

«6. Οι βεβαιώσεις εγγραφής στο Μ.Ε.ΕΠ., καθώς και τα πτυχία
εργοληπτών Δηµοσίων Δασοτεχνικών Έργων που είναι σε ισχύ
κατά την 3η Ιουλίου 2019 εξακολουθούν να ισχύουν έως την 31η
Δεκεµβρίου 2022, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις του νο-
µοθετικού πλαισίου που ίσχυε έως και τις 2 Ιουλίου 2019, χωρίς
να απαιτείται αίτηση τακτικής αναθεώρησης όπως προβλέπεται
στην παρ. 11 του άρθρου 92 και τις παρ. 2 και 4 του άρθρου 97
του ν. 3669/2008 (Α’ 116). Οι υποβαλλόµενες κατά το ανωτέρω
χρονικό διάστηµα αιτήσεις µεταβολών εξετάζονται µε βάση το
προϊσχύον νοµοθετικό πλαίσιο. Μετά την πάροδο της παραπάνω
προθεσµίας οι βεβαιώσεις εγγραφής στο Μ.Ε.ΕΠ. και τα πτυχία
Εργοληπτών Δηµοσίων Δασοτεχνικών Έργων παύουν να
ισχύουν. Για το χρονικό διάστηµα από 1η Σεπτεµβρίου 2021
µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου 2022 εξακολουθεί να εκδίδεται,
σύµφωνα µε τα ισχύοντα µέχρι την 3η Ιουλίου 2019, η ενηµερό-
τητα πτυχίου για εργοληπτικές επιχειρήσεις που είναι καταταγ-
µένες στις τάξεις 3η έως 7η.» 

5. Βεβαιώσεις εγγραφής - πτυχία που εκδόθηκαν µετά την 3η
Ιουλίου 2019 και είναι σε ισχύ έως την 1η Σεπτεµβρίου 2021, πα-
ρατείνονται αυτοδίκαια έως την 31η Δεκεµβρίου 2022, χωρίς
προηγούµενη αίτηση αναθεώρησης, εφόσον πληρούνται οι προ-
ϋποθέσεις του νοµοθετικού πλαισίου που ίσχυε ως και τις 2 Ιου-
λίου 2019.

6. Οι περιπτώσεις διαγραφής από το Μητρώο Μελετητών, το
Μητρώο Γραφείων Μελετών, το Μ.Ε.Κ. και το Μ.Ε.ΕΠ., εξετάζον-
ται αντίστοιχα σύµφωνα µε τα άρθρα 9, 20, 34 και 60, πλην της
περ. δ) της παρ. 1 αυτού, του π.δ. 71/2019. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΟΦΕΙΛΩΝ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ 

ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19, 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΚΩΔΙΚΑ Φ.Π.Α.

ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 75
Ρύθµιση οφειλών για τις οποίες έχει χορηγηθεί 

παράταση προθεσµιών καταβολής ή και αναστολή
είσπραξης στο πλαίσιο της αντιµετώπισης

των επιπτώσεων του κορωνοϊού COVID-19 -
Αντικατάσταση του άρθρου 289 του ν. 4738/2020

Στο άρθρο 289 του ν. 4738/2020 (Α’ 207), αντικαθίστανται οι
παρ. 1 και 6, προστίθεται παρ. 1Α, τροποποιούνται το δεύτερο
εδάφιο της παρ. 3 ως προς τον αριθµό των δόσεων, και το δεύ-
τερο εδάφιο της παρ. 5 ως προς την καταληκτική προθεσµία κα-
ταβολής της πρώτης δόσης, και το άρθρο 289 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«1. Οφειλές βεβαιωµένες στις Δηµόσιες Οικονοµικές Υπηρε-
σίες (Δ.Ο.Υ.) και τα Ελεγκτικά Κέντρα που δεν τελούν σε καθε-
στώς ρύθµισης και έχουν βεβαιωθεί κατά το διάστηµα από
1ης.3.2020 έως 31.7.2021, µπορούν, κατόπιν αίτησης του οφει-
λέτη, να υπαχθούν σε ρύθµιση τµηµατικής καταβολής σε έως και
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εβδοµήντα δύο (72) µηνιαίες δόσεις, µε την επιφύλαξη του ελά-
χιστου ποσού µηνιαίας δόσης της παρ. 7, εφόσον πληρούται ένα
από τα ακόλουθα κριτήρια:

α) εφόσον πρόκειται για οφειλέτες, φυσικά πρόσωπα επιτη-
δευµατίες, νοµικά πρόσωπα ή νοµικές οντότητες που επλήγησαν
λόγω των µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας COVID-
19 και έχουν κύριο ΚΑΔ δραστηριότητας που ορίζεται στη σχε-
τική κατ’ εξουσιοδότηση απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών,

β) εφόσον πρόκειται για οφειλέτες φυσικά πρόσωπα µη επιτη-
δευµατίες:

βα) είτε η σύµβαση εργασίας τους ανεστάλη για οποιοδήποτε
χρονικό διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021, λόγω των µέ-
τρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας COVID-19, σύµφωνα
µε το άρθρο δέκατο τρίτο της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του
ν. 4682/2020 (Α’ 76), το άρθρο 11 της από 20.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83) και το άρθρο 68 του ν. 4756/2020 (Α’
235),

ββ) είτε έλαβαν αποζηµίωση ειδικού σκοπού µε µονοµερή δή-
λωση για οποιαδήποτε χρονικό διάστηµα από 1ης.3.2020 έως
31.7.2021, σύµφωνα µε το άρθρο 68 του ν. 4756/2020 και το
άρθρο 13 της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-
νου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020,

βγ) είτε εντάχθηκαν στον µηχανισµό ενίσχυσης «ΣΥΝ-ΕΡΓΑ-
ΣΙΑ» για οποιαδήποτε χρονικό διάστηµα από 1ης.3.2020 έως
31.7.2021, σύµφωνα µε το άρθρο 31 του ν. 4690/2020 (Α’ 104),
το άρθρο 123 του ν. 4714/2020 και το άρθρο 40 του ν.4778/2021
(Α’ 26),

βδ) είτε έλαβαν µειωµένο µίσθωµα για οποιαδήποτε χρονικό
διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021 και έχουν αποζηµιωθεί
κατόπιν ελέγχου των δηλώσεων «COVID-19», σύµφωνα µε το
άρθρο δεύτερο της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020, την
παρ. 2    του άρθρου 13 του ν. 4690/2020 και το άρθρο 27 του
ν. 4772/2021 (Α’ 17),

βε) είτε ήταν εγγεγραµµένοι στο µητρώο ανέργων του ΟΑΕΔ
οποιοδήποτε διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021.

Επιπλέον, εντάσσονται στη ρύθµιση ανεξαρτήτως των ανωτέ-
ρων κριτηρίων και ηµεροµηνίας βεβαίωσής τους, οφειλές για τις
οποίες έχει χορηγηθεί αναστολή είσπραξης και παράταση κατα-
βολής, σύµφωνα µε την από 11.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’55), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
4682/2020, την από 30.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’
86), την από 1.5.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90),
η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4690/2020 (Α’104) και
τον ν. 4690/2020.

1Α. Στις οφειλές της παρ. 1 δεν περιλαµβάνεται ο φόρος εισο-
δήµατος φορολογικού έτους 2020.

2. Η αίτηση για την υπαγωγή στη ρύθµιση υποβάλλεται ηλε-
κτρονικά στη Φορολογική Διοίκηση. Σε περίπτωση που υφίσταται
τεχνική αδυναµία ηλεκτρονικής υποβολής της αίτησης, η αίτηση
υποβάλλεται στην υπηρεσία, η οποία είναι αρµόδια για την επι-
δίωξη της είσπραξης της οφειλής.

3. Βασικές οφειλές της παρ. 1 από την ηµεροµηνία υπαγωγής
τους στη ρύθµιση αντί των τόκων και προσαυξήσεων εκπρόθε-
σµης καταβολής σύµφωνα µε το ν.δ. 356/1974 (Α’ 90, Κώδικας
Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων [Κ.Ε.Δ.Ε.]) και τον ν. 4174/2013 (Α’
170, Κώδικας Φορολογικής Διαδικασίας [Κ.Φ.Δ.]) επιβαρύνονται
µε τόκο δυόµιση εκατοστιαίων µονάδων (2,5%) ετησίως υπολο-
γισµένο. Κατ’ εξαίρεση, βασικές οφειλές που υπάγονται σε πρό-
γραµµα ρύθµισης έως και τριανταέξι (36) µηνιαίων δόσεων δεν
επιβαρύνονται µε τόκο.

4. Για τις οφειλές της παρ. 1, η καθυστέρηση καταβολής
δόσης συνεπάγεται την επιβάρυνση αυτής µε µηνιαία προσαύ-
ξηση, που ανέρχεται σε ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%).

5. Η υπαγωγή του οφειλέτη στη ρύθµιση συντελείται µε την
καταβολή της πρώτης δόσης. Η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι
την 31η Ιανουαρίου 2022. Οι επόµενες δόσεις της ρύθµισης κα-
ταβάλλονται έως την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των επόµενων

µηνών. Με την υποβολή από τον οφειλέτη αιτήµατος για υπα-
γωγή στη ρύθµιση, τα αποδιδόµενα ποσά από συµψηφισµούς
του άρθρου 83 του Κ.Ε.Δ.Ε., από παρακρατήσεις αποδεικτικού
ενηµερότητας και βεβαίωσης οφειλής του άρθρου 12 του Κ.Φ.Δ.
και από µέτρα αναγκαστικής είσπραξης µπορούν να καλύπτουν
την πρώτη δόση, εφόσον εισπράττονται εντός της προθεσµίας
του δευτέρου εδαφίου και δεν πιστώνονται διαφορετικά κατά τις
κείµενες διατάξεις.

6. Το ελάχιστο ποσό µηνιαίας δόσης της ρύθµισης ορίζεται σε
τριάντα (30) ευρώ για ρυθµίσεις οφειλών συνολικού ύψους, συµ-
περιλαµβανοµένων τόκων και προσαυξήσεων, έως χίλια (1.000)
ευρώ και σε πενήντα (50) ευρώ για ρυθµίσεις οφειλών συνολικού
ύψους, συµπεριλαµβανοµένων τόκων και προσαυξήσεων, άνω
των χιλίων (1.000) ευρώ.

7. Η ρύθµιση απόλλυται µε συνέπεια την υποχρεωτική άµεση
καταβολή του υπολοίπου των οφειλών, σύµφωνα µε τα στοιχεία
της βεβαίωσης, εάν ο οφειλέτης δεν καταβάλλει δύο (2) συνεχό-
µενες µηνιαίες δόσεις της ρύθµισης ή καθυστερήσει την κατα-
βολή των δύο (2) τελευταίων δόσεων της ρύθµισης για χρονικό
διάστηµα µεγαλύτερο των δύο (2) µηνών.

8. Με την υπαγωγή στο πρόγραµµα ρύθµισης και µε την προ-
ϋπόθεση της τήρησης αυτού, δεν υπολογίζονται τα πρόστιµα των
άρθρων 6 του Κ.Ε.Δ.Ε. και 57 του Κ.Φ.Δ..

9. Η υπαγωγή και συµµόρφωση στη ρύθµιση παρέχει στον
οφειλέτη και τα ακόλουθα ευεργετήµατα:

α) χορηγείται σε αυτόν αποδεικτικό ενηµερότητας, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 12 του Κ.Φ.Δ.,

β) αναβάλλεται η εκτέλεση της ποινής που επιβλήθηκε κατά
το άρθρο 25 του ν. 1882/1990 (Α’ 43) ή, εφόσον άρχισε, η εκτέ-
λεσή της διακόπτεται. Κατά το χρονικό διάστηµα ισχύος της ρύθ-
µισης αναστέλλεται η παραγραφή του ποινικού αδικήµατος, κατά
παρέκκλιση των χρονικών περιορισµών του άρθρου 113 του Ποι-
νικού Κώδικα,

γ) αναστέλλεται η συνέχιση της διαδικασίας αναγκαστικής
εκτέλεσης κινητών ή ακινήτων, µε την προϋπόθεση ότι η εκτέ-
λεση αφορά µόνο οφειλές που ρυθµίζονται µε τις διατάξεις
αυτού του άρθρου. Η αναστολή αυτή δεν ισχύει για κατασχέσεις
που έχουν επιβληθεί στα χέρια τρίτων ή έχουν εκδοθεί οι σχετι-
κές παραγγελίες, πριν από την υπαγωγή στη ρύθµιση, τα αποδι-
δόµενα όµως ποσά από αυτές, λαµβάνονται υπόψη για την
κάλυψη δόσης ή δόσεων της ρύθµισης, εφόσον εισπράττονται
κατά τη διάρκεια αυτής και δεν πιστώνονται διαφορετικά κατά
τις κείµενες διατάξεις. Αν ο οφειλέτης απολέσει τη ρύθµιση, τα
µέτρα που έχουν ανασταλεί, συνεχίζονται.

10. Το Δηµόσιο και µετά την υπαγωγή και συµµόρφωση του
οφειλέτη στη ρύθµιση διατηρεί το δικαίωµα:

α) να επιβάλει κατασχέσεις και να εγγράφει υποθήκες σε πε-
ριουσιακά στοιχεία του οφειλέτη, συµπεριλαµβανοµένων των συ-
νυπόχρεων προσώπων, ή των εγγυητών, εφόσον η οφειλή δεν
είναι ασφαλισµένη,

β) να µην χορηγεί αποδεικτικό ενηµερότητας για τη µεταβί-
βαση ακινήτου ή σύσταση εµπράγµατου δικαιώµατος επ’ αυτού
στα ανωτέρω πρόσωπα ακόµη και αν συντρέχουν οι προϋποθέ-
σεις χορήγησης αυτού, εφόσον η οφειλή δεν είναι διασφαλι-
σµένη σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 12 του Κ.Φ.Δ.,

γ) να προβαίνει σε συµψηφισµό των χρηµατικών απαιτήσεων
του οφειλέτη κατά του Δηµοσίου και µέχρι του ύψους των οφει-
λών του κατά το άρθρο 83 του Κ.Ε.Δ.Ε.. Τα ποσά που εισπράτ-
τονται κατά τη διάρκεια της ρύθµισης από την παρακράτηση
απαίτησης του οφειλέτη λόγω της χορήγησης αποδεικτικού ενη-
µερότητας και βεβαίωσης οφειλής του άρθρου 12 του Κ.Φ.Δ. ή
κατόπιν συµψηφισµού του άρθρου 83 του Κ.Ε.Δ.Ε. ή µετά από
αναγκαστικά µέτρα, καλύπτουν δόση ή δόσεις της χορηγηθείσας
ρύθµισης, εφόσον δεν πιστώνονται διαφορετικά κατά τις κείµε-
νες διατάξεις.

11. H παραγραφή των οφειλών για τις οποίες υποβάλλεται αί-
τηση υπαγωγής στη ρύθµιση, αναστέλλεται καθ’ όλην τη διάρ-
κεια ισχύος της ρύθµισης και δεν συµπληρώνεται πριν παρέλθει
ένα (1) έτος από τη λήξη αυτής.

12. Δεν µπορούν να υπαχθούν στη ρύθµιση του παρόντος άρ-
θρου:
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α) οφειλές, οι οποίες δεν δύνανται να ρυθµίζονται σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 22 του ν. 4002/2011 (Α’ 180) και αφο-
ρούν σε ανάκτηση κρατικών ενισχύσεων που χορηγήθηκαν µε τη
σύσταση ειδικών αφορολόγητων αποθεµατικών ή σύµφωνα µε
άλλες διατάξεις και

β) δόσεις ρυθµίσεων τµηµατικής καταβολής βάσει δικαστικής
απόφασης ή προσωρινής διαταγής ή κατ’ εφαρµογήν του ν.
4469/2017 (Α’ 62).

13. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µετά από εισή-
γηση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων,
καθορίζονται η προθεσµία υποβολής των αιτήσεων για την υπα-
γωγή στη ρύθµιση, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα για
την εφαρµογή του παρόντος».

Άρθρο 76
Επανένταξη πληγέντων από την πανδηµία 

του κορωνοϊού COVID-19 στις ρυθµίσεις των άρθρων 1-17
του ν. 4321/2015, των άρθρων 98-109
του ν. 4611/2019 και του ν. 4469/2017 -

Αντικατάσταση του άρθρου 291 του ν. 4738/2020

Το άρθρο 291 του ν. 4738/2020 (Α’ 207) αντικαθίσταται ως εξής: 
«1. Οφειλέτες µε οφειλές βεβαιωµένες στις Δηµόσιες Οικονο-

µικές Υπηρεσίες (Δ.Ο.Υ.) και τα Ελεγκτικά Κέντρα και δόσεις ρυθ-
µίσεων τµηµατικής καταβολής, για τις οποίες έχουν χορηγηθεί
αναστολή είσπραξης και παράταση καταβολής, σύµφωνα µε την
από 11.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), την από
30.3.2020 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), την από 1.5.2020
Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 2 του ν. 4690/2020 (Α’104), και τον ν. 4690/2020, οι
οποίοι απώλεσαν κατά τη διάρκεια του χρονικού διαστήµατος 1η
Μαρτίου 2020 έως και 31 Ιουλίου 2021 ρύθµιση τµηµατικής κατα-
βολής σύµφωνα µε: α) τα άρθρα 1 έως 17 του ν. 4321/2015         (Α’
32), β) τα άρθρα 98 έως 109 του ν. 4611/2019 (Α’ 73) και γ) τον ν.
4469/2017 (Α’ 62), δύνανται να επανενταχθούν στο ίδιο καθεστώς
ρύθµισης µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις για την υπολει-
πόµενη οφειλή και για τον εναποµείναντα αριθµό δόσεων της ρύθ-
µισης κατόπιν αίτησής τους. Η επανένταξη του οφειλέτη στη
ρύθµιση συντελείται µε την καταβολή της δόσης του µηνός Αυ-
γούστου 2021, η οποία πρέπει να πραγµατοποιηθεί µέχρι την τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα του µήνα Σεπτεµβρίου 2021 µαζί µε τη
δόση του µηνός Σεπτεµβρίου 2021. Η καταληκτική ηµεροµηνία της
αναβιώσασας ρύθµισης επεκτείνεται κατά το πλήθος των δόσεων
που ήταν ανεξόφλητες την ηµέρα της αναβίωσης.

2. Οφειλέτες που ανήκουν στις ακόλουθες κατηγορίες:
α) εφόσον πρόκειται για οφειλέτες φυσικά πρόσωπα επιτηδευ-

µατίες, νοµικά πρόσωπα ή νοµικές οντότητες που επλήγησαν
λόγω των µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας COVID-19,
να έχουν κύριο ΚΑΔ δραστηριότητας που ορίζεται σύµφωνα µε
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών,

β) εφόσον πρόκειται για οφειλέτες φυσικά πρόσωπα µη επιτη-
δευµατίες:

βα) είτε η σύµβαση εργασίας τους να ανεστάλη για οποιοδή-
ποτε χρονικό διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021, λόγω των
µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας COVID-19, σύµφωνα
µε το άρθρο δέκατο τρίτο της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του
ν. 4682/2020 (Α’ 76), το άρθρο 11 της από 20.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83) και το άρθρο 68 του ν. 4756/2020 (Α’
235),

ββ) είτε έλαβαν αποζηµίωση ειδικού σκοπού µε µονοµερή δή-
λωση για οποιοδήποτε χρονικό διάστηµα από 1ης.3.2020 έως
31.7.2021, σύµφωνα µε τα το άρθρο 68 του ν. 4756/2020 και το
άρθρο 13 της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου,
η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020,

βγ) είτε εντάχθηκαν στον µηχανισµό ενίσχυσης «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ»
για οποιαδήποτε χρονικό διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021
σύµφωνα µε το άρθρο 31 του ν. 4690/2020, το άρθρο 123 του ν.
4714/2020 και το άρθρο 40 του ν.4778/2021 (Α’ 26),

βδ) είτε έλαβαν µειωµένο µίσθωµα για οποιαδήποτε χρονικό
διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021 και έχουν αποζηµιωθεί
κατόπιν ελέγχου των δηλώσεων «COVID-19», σύµφωνα µε το
άρθρο δεύτερο της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020, την
παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 4690/2020 (Α’ 104) και το άρθρο 27
του ν. 4772/2021 (Α’ 17) ,

βε) είτε ήταν εγγεγραµµένοι στο µητρώο ανέργων του ΟΑΕΔ
οποιοδήποτε διάστηµα από 1ης.3.2020 έως 31.7.2021

και οι οποίοι απώλεσαν κατά τη διάρκεια του χρονικού διαστή-
µατος από 1ης Μαρτίου 2020 έως και 31 Ιουλίου 2021 ρύθµιση
τµηµατικής καταβολής σύµφωνα µε: i) τα άρθρα 1 έως 17 του ν.
4321/2015, ii) τα άρθρα 98 έως 109 του ν. 4611/2019 και iii) τον ν.
4469/2017 δύνανται να επανενταχθούν στο ίδιο καθεστώς ρύθµι-
σης µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις για την υπολειπόµενη
οφειλή και για τον εναποµείναντα αριθµό δόσεων της ρύθµισης
κατόπιν αίτησής τους. Η επανένταξη του οφειλέτη στη ρύθµιση
συντελείται µε την καταβολή της δόσης του µηνός Αυγούστου
2021, η οποία πρέπει να πραγµατοποιηθεί µέχρι την τελευταία ερ-
γάσιµη ηµέρα του µήνα Σεπτεµβρίου 2021 µαζί µε τη δόση του
µηνός Σεπτεµβρίου 2021. Η καταληκτική ηµεροµηνία της αναβιώ-
σασας ρύθµισης επεκτείνεται κατά το πλήθος των δόσεων που
ήταν ανεξόφλητες την ηµέρα της αναβίωσης». 

Άρθρο 77
Πληρωµή Ε.Ν.Φ.Ι.Α. έτους 2021 σε έξι (6) ισόποσες 

µηνιαίες δόσεις - Συµπλήρωση του άρθρου 8 
του ν. 4223/2013

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4223/2013 (Α’ 287)
προστίθενται δύο νέα εδάφια ως προς την καταβολή του ΕΝ.Φ.Ι.Α.
έτους 2021 και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ο ΕΝ.Φ.Ι.Α. καταβάλλεται εφάπαξ µέχρι την τελευταία ερ-
γάσιµη, για τις δηµόσιες υπηρεσίες, ηµέρα του επόµενου µήνα
από την έκδοση της πράξης προσδιορισµού φόρου ή σε ισόποσες
µηνιαίες δόσεις, καθεµιά από τις οποίες δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερη των δέκα (10) ευρώ, και από τις οποίες η πρώτη δόση κατα-
βάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα
από την έκδοση της πράξης προσδιορισµού φόρου, οι επόµενες
δόσεις µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα κάθε επόµενου µήνα
και η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα του Ιανουαρίου του επόµενου έτους.

Ειδικά για το έτος 2014, η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι
την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του Φεβρουάριου του έτους 2015.
Εφόσον η πράξη προσδιορισµού του φόρου έχει εκδοθεί µέχρι και
την 31η Ιουλίου 2014, η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την
30ή Σεπτεµβρίου 2014.

Ποσά φόρου µέχρι ένα (1) ευρώ δεν βεβαιώνονται και δεν είναι
απαιτητά.

Ειδικά για το έτος 2015, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου έχει εκδοθεί µέχρι και την 26η του µηνός Οκτωβρίου 2015,
η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την 30ή του µηνός Οκτω-
βρίου 2015. Η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι και την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Φεβρουαρίου του έτους 2016.

Ειδικά, για το έτος 2016 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 30ή Σεπτεµβρίου 2016 και η τελευταία µέχρι και την 31η Ια-
νουαρίου 2017.

Ειδικά, για το έτος 2017 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 29η Σεπτεµβρίου 2017 και η τελευταία µέχρι και την 31η Ια-
νουαρίου 2018.

Ειδικά για το έτος 2018, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου εκδοθεί εντός του Σεπτεµβρίου 2018, η πρώτη δόση κατα-
βάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2018.

Ειδικά για το έτος 2019, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου εκδοθεί µέχρι τη 16η Σεπτεµβρίου 2019, η πρώτη δόση κα-
ταβάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2019.

Ειδικά για το έτος 2020, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Η
πρώτη και η δεύτερη δόση δύνανται να καταβληθούν µέχρι την τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2020 και καθεµιά
από τις επόµενες, µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των τεσ-
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σάρων (4) επόµενων µηνών.
Ειδικά για το έτος 2021, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων

(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Η
πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2021
και η τελευταία µέχρι και την 28η Φεβρουαρίου 2022.»

Άρθρο 78
Απαλλαγή της Ιεράς Μονής του Όρους Σινά 

από τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. - Συµπλήρωση του άρθρου 3
του ν. 4223/2013

Στην υποπερ. στβ’ της περ. στ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
4223/2013 (Α’ 287) προστίθενται οι λέξεις «…., καθώς και στην Ιερά
Μονή του Θεοβαδίστου Όρους Σινά» και η περ. στ’ διαµορφώνεται
ως εξής:

«στ) στα) Σε νοµικά πρόσωπα και νοµικές οντότητες των γνω-
στών θρησκειών και δογµάτων κατά την παρ. 2 του άρθρου 13 του
Συντάγµατος και ιδιοχρησιµοποιούνται για την εκπλήρωση του λα-
τρευτικού, θρησκευτικού και κοινωφελούς έργου τους.

στβ) Στις υποκείµενες στο ειδικό συνταγµατικό καθεστώς Ιερές
Μονές του Αγίου Όρους, κείµενα εντός ή εκτός αυτού, καθώς και
στην Ιερά Μονή του Θεοβαδίστου Όρους Σινά.» 

Άρθρο 79 
Παράταση της προθεσµίας υποβολής της αίτησης 

του κατασκευαστή οικοδοµών για την υπαγωγή 
στο καθεστώς αναστολής του Φ.Π.Α. σχετικά 
µε την παράδοση ακινήτων - Τροποποίηση

του  άρθρου 6 του Κώδικα Φ.Π.Α.

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 4α του άρθρου 6 του            ν.
2859/2000 (Α’ 248, Κώδικας Φ.Π.Α.) ως προς την προθεσµία υπο-
βολής της αίτησης τροποποιείται και η περ. α’ της παρ. 4 του άρ-
θρου 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«4α. Με αίτηση του υποκειµένου στον φόρο, κατασκευαστή οι-
κοδοµών προς πώληση, αναστέλλεται, υποχρεωτικά µέχρι τις
31.12.2022, η εφαρµογή του Φ.Π.Α. στα ακίνητα των παραγράφων
1 και 2α του παρόντος άρθρου και επιβάλλεται φόρος µεταβίβα-
σης ακινήτων. Η αναστολή αφορά το σύνολο των αδιάθετων πα-
ραπάνω ακινήτων του υποκειµένου. Μαζί µε την αίτηση ο
υποκείµενος υποβάλλει κατάσταση µε τα αδιάθετα ακίνητα και το
ποσό του φόρου που αντιστοιχεί στο κάθε ακίνητο προς διακανο-
νισµό.

Η αίτηση υποβάλλεται µέχρι την 31η.12.2021 για τις άδειες µε
χρόνο έκδοσης έως και την 30ή.6.2021, ενώ για άδειες που εκδί-
δονται από την 1η.7.2021 και εφεξής, τίθεται εξάµηνη προθεσµία
από την έκδοση της άδειας».

Άρθρο 80
Υπαγωγή απινιδωτών στον υπερµειωµένο συντελεστή

Φ.Π.Α. 6% - Τροποποίηση του Κεφαλαίου Α’
«Αγαθά» του Παραρτήµατος ΙΙΙ του Κώδικα Φ.Π.Α.

Στο Κεφαλαίο Α’ «ΑΓΑΘΑ» του Παραρτήµατος III του            ν.
2859/2000 (Α’ 248, Κώδικας Φ.Π.Α.) προστίθεται περ. 54 ως εξής:

«54. Απινιδωτές (Δ.Κ. ΕΧ 9018). 
Ο συντελεστής του φόρου για τα αγαθά της παρούσας περί-

πτωσης ορίζεται σε έξι τοις εκατό (6%) και ισχύει έως και την
31η.12.202.2.»

Άρθρο 81
Εφαρµογή µειωµένου συντελεστή Φ.Π.Α. 13%

στα εισιτήρια αθλητικών αγώνων  - Τροποποίηση 
του Κεφαλαίου Β’ «Υπηρεσίες» του Παραρτήµατος ΙΙΙ του

Κώδικα Φ.Π.Α.

Η υποπερ. 1β του Κεφαλαίου Β. «ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ» του Παραρτήµα-
τος ΙΙΙ του ν. 2859/2000 (Α’248, Κώδικας Φ.Π.Α.) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1β. Εισιτήρια αθλητικών αγώνων από την 1η.09.2020 έως και
τη 30ή.06.2022.».

Άρθρο 82
Έκπτωση 3% σε περίπτωση εφάπαξ καταβολής 

του συνολικού ποσού του φόρου και λοιπών 
συµβεβαιούµενων οφειλών µέχρι την 31η Αυγούστου 2021

για τις δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος 
φυσικών προσώπων φορολογικού έτους 2020 -

Τροποποίηση του άρθρου 72 του Κ.Φ.Ε.

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 65 του άρθρου 72 του ν.
4172/2013 (Α’167, Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος) τροποποι-
είται ως προς την ηµεροµηνία της εφάπαξ καταβολής του φόρου
και η παρ. 65 διαµορφώνεται ως εξής:

«65. Οι δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος φυσικών προσώπων
φορολογικού έτους 2020 υποβάλλονται εµπρόθεσµα µέχρι την
27η Αυγούστου 2021. Η καταβολή του φόρου για τις δηλώσεις του
προηγούµενου εδαφίου πραγµατοποιείται σε οκτώ (8) ισόποσες
µηνιαίες δόσεις από τις οποίες οι δύο πρώτες δόσεις καταβάλλον-
ται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Αυγούστου
2021 και η καθεµία από τις επόµενες µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα των έξι (6) επόµενων µηνών. Η καταβολή του φόρου, που
προσδιορίζεται από δηλώσεις φορολογούµενων που συµµετέχουν
σε νοµικά πρόσωπα και νοµικές οντότητες, που τηρούν απλογρα-
φικά βιβλία, γίνεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, από τις
οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα του µηνός Σεπτεµβρίου 2021 και η καθεµία από τις επόµε-
νες µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των πέντε (5) επόµενων
µηνών. Εφόσον ο προκύπτων οφειλόµενος φόρος για τις δηλώ-
σεις φορολογίας εισοδήµατος φυσικών προσώπων καταβληθεί
εφάπαξ µέχρι και την 31η Αυγούστου 2021, παρέχεται στο συνο-
λικό ποσό του φόρου και των λοιπών συµβεβαιούµενων µε αυτόν
οφειλών έκπτωση τρία τοις εκατό (3%).»

2. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την 27η.7.2021.

Άρθρο 83
Εκποµπές ρύπων αυτοκινούµενων τροχόσπιτων -

Συµπλήρωση της παρ. 3 του άρθρου 121
του ν. 2960/2001 

Στην παρ. 3 του άρθρου 121 του ν. 2960/2001 (Α’ 265) προστί-
θεται περ. γ’ ως προς τις τιµές ρύπων των αυτοκινούµενων τρο-
χόσπιτων και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Α) Για τα επιβατικά αυτοκίνητα της παρ. 1, τα οποία ταξινο-
µούνται για πρώτη φορά σε κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης έως την 31η.12.2020, των οποίων η εκπεµπόµενη µάζα
διοξειδίου του άνθρακα CO2 (συνδυασµένος κύκλος) σύµφωνα
µε τον Νέο Ευρωπαϊκό Κύκλο Οδήγησης (New European Driving
Cycle) είναι:

αα) µικρότερη ή ίση των εκατό (100) γρ./χλµ, οι συντελεστές
του τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 µειώνονται κατά
πέντε τοις εκατό (5%),

αβ) µεγαλύτερη από εκατόν είκοσι (120) και µικρότερη από ή
ίση µε εκατόν σαράντα (140) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέλους
ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά δέκα τοις
εκατό (10%),

αγ) µεγαλύτερη από εκατόν σαράντα (140) και µικρότερη από
ή ίση µε εκατόν εξήντα (160) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέλους
ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά είκοσι τοις
εκατό (20%),

αδ) µεγαλύτερη από εκατόν εξήντα (160) και µικρότερη από ή
ίση µε εκατόν ογδόντα (180) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέλους
ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά τριάντα τοις
εκατό (30%),

αε) µεγαλύτερη από εκατόν ογδόντα (180) και µικρότερη από ή
ίση µε διακόσια (200) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέλους ταξινό-
µησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά σαράντα τοις εκατό
(40%),

αστ) µεγαλύτερη από διακόσια (200) και µικρότερη από ή ίση
µε διακόσια πενήντα (250) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέλους τα-
ξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά εξήντα τοις
εκατό (60%), 

αζ) µεγαλύτερη από διακόσια πενήντα (250) γρ./χλµ, οι συντε-
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λεστές του τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται
κατά εκατό τοις εκατό (100%).

Β) Για επιβατικά αυτοκίνητα της παρ. 1, τα οποία ταξινοµούνται
για πρώτη φορά, σε κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης από
την 1η.1.2021 και εφεξής, των οποίων η εκπεµπόµενη µάζα διοξει-
δίου του άνθρακα CO2 (συνδυασµένος κύκλος), σύµφωνα µε την
Παγκοσµίως Εναρµονισµένη Διαδικασία Δοκιµής Ελαφρών Οχη-
µάτων (Worldwide Light Test Procedure), είναι:

βα) µικρότερη ή ίση των εκατό τριάντα (130) γρ./χλµ, οι συντε-
λεστές του τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 µειώνονται
κατά 5%,

ββ) µεγαλύτερη από εκατόν πενήντα έξι (156) και µικρότερη από
ή ίση µε εκατόν ογδόντα δύο (182) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέ-
λους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά δέκα
τοις εκατό (10%),

βγ) µεγαλύτερη από εκατόν ογδόντα δύο (182) και µικρότερη
από ή ίση µε διακόσια οκτώ (208) γρ./χλµ, οι συντελεστές του τέ-
λους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά είκοσι
τοις εκατό (20%),

βδ) µεγαλύτερη από διακόσια οκτώ (208) και µικρότερη από ή
ίση µε διακόσια τριάντα τέσσερα (234) γρ./ χλµ, οι συντελεστές
του τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά
τριάντα τοις εκατό (30%),

βε) µεγαλύτερη από διακόσια τριάντα τέσσερα (234) και µικρό-
τερη από ή ίση µε διακόσια εξήντα (260) γρ./ χλµ, οι συντελεστές
του τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά
σαράντα τοις εκατό (40%),

βστ) µεγαλύτερη από διακόσια εξήντα (260) και µικρότερη από
ή ίση µε τριακόσια είκοσι πέντε (325) γρ./χλµ, οι συντελεστές του
τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυξάνονται κατά
εξήντα τοις εκατό (60%),

βζ) µεγαλύτερη από τριακόσια είκοσι πέντε (325) γρ./ χλµ, οι
συντελεστές του τέλους ταξινόµησης της περ. α’ της παρ. 2 αυ-
ξάνονται κατά εκατό τοις εκατό (100%).

Γ) Ειδικά για τα αυτοκινούµενα τροχόσπιτα, ανεξαρτήτως της
τιµής µέτρησης της εκπεµπόµενης µάζας διοξειδίου του άνθρακα
CO2 (συνδυασµένος κύκλος) σύµφωνα µε τον Νέο Ευρωπαϊκό
Κύκλο Οδήγησης (New European Driving Cycle) ή σύµφωνα µε την
Παγκοσµίως Εναρµονισµένη Διαδικασία Δοκιµής Ελαφρών Οχη-
µάτων (Worldwide Light Test Procedure), καθώς και για τα αυτοκι-
νούµενα τροχόσπιτα, για τα οποία δεν αποδεικνύονται οι εκποµπές
διοξειδίου του άνθρακα, οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης
της περ. α’ της παρ. 2, αυξάνονται, πλέον των προσαυξήσεων που
προβλέπονται στην παρ. 4, κατά:

Γα) 10%, εφόσον υπάγονται στην περ. α) της παρ. 4 ή πληρούν
εκ κατασκευής της προδιαγραφές ορίων εκποµπών EURO 6, µε
τελευταία ηµεροµηνία ταξινόµησης, ως προς την πρώτη ταξινό-
µηση, από 01.09.2018 και µετά (Καν. 515/2007 και 692/2008 ή
2017/1151 ή µεταγενέστερων τροποποιητικών αυτών), ή τις προ-
διαγραφές του Euro VI, µε τελευταία ηµεροµηνία ταξινόµησης, ως
προς την πρώτη ταξινόµηση, από 01.09.2019 και µετά (Καν.
595/2009). 

γβ) 30%, εφόσον υπάγονται ως προς τις προδιαγραφές ορίων
εκποµπών EURO στην περ. β) της παρ. 4.

γγ) 60%, εφόσον υπάγονται ως προς τις προδιαγραφές ορίων
εκποµπών EURO στην περ. γ) της παρ. 4. 

γδ) 100%, εφόσον δεν πληρούν προδιαγραφές ορίων εκποµπών
(Euro), συµβατικής τεχνολογίας.»

Άρθρο 84
Τροποποιήσεις διατάξεων για την πρόληψη 

της αφερεγγυότητας - Τροποποιήσεις διατάξεων
Βιβλίου Πρώτου του ν. 4738/2020 

1.  Στο άρθρο 16 του ν. 4738/2020 (Α’ 207), προστίθεται τελευ-
ταίο εδάφιο και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Αν δεν υπογραφεί η σύµβαση αναδιάρθρωσης οφειλών εντός
δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης, η δια-
δικασία θεωρείται περατωθείσα ως άκαρπη. Η προθεσµία αυτή
ισχύει και στην περίπτωση υποβολής σε διαµεσολάβηση, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 15. Σε περίπτωση που τίθεται από αρµόδια υπη-

ρεσία προθεσµία θεραπείας κατά την περ. δ’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 21, η ανωτέρω προθεσµία παρατείνεται για δεκαπέντε (15)
εργάσιµες ηµέρες. Σε κάθε περίπτωση, εντός της προθεσµίας του
παρόντος άρθρου, οι συµµετέχοντες πιστωτές, που είναι χρηµα-
τοδοτικοί φορείς, έχουν τη δυνατότητα να απορρίψουν την αίτηση
του οφειλέτη και να µην καταθέσουν πρόταση ρύθµισης. Με την
κοινοποίηση της απόρριψης η διαδικασία εξωδικαστικής ρύθµισης
περαιώνεται άµεσα ως άκαρπη. Για το πρώτο έτος εφαρµογής του
νόµου, εάν στην κατά τα ανωτέρω δίµηνη προθεσµία µεσολαβεί ο
µήνας Αύγουστος, εφαρµόζεται αναλογικά η παρ. 2 του άρθρου
147 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (Α’ 182, π.δ. 503/1985) και
το χρονικό διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου δεν συνυπολογίζε-
ται.»

2.  Στο άρθρο 18 του ν. 4738/2020, µετά το πρώτο εδάφιο προ-
στίθεται νέο δεύτερο εδάφιο και το άρθρο διαµορφώνεται ως
εξής:

«Από την υποβολή της αίτησης και µέχρι την µε οποιονδήποτε
τρόπο περάτωση της διαδικασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 16, ανα-
στέλλονται η λήψη αναγκαστικών µέτρων και η συνέχιση της δια-
δικασίας αναγκαστικής εκτέλεσης επί απαιτήσεων, κινητών και
ακινήτων κατά του οφειλέτη, καθώς και η ποινική δίωξη για τα αδι-
κήµατα του άρθρου 25 του ν. 1882/1990 (Α’ 43) και του άρθρου 1
του α.ν. 86/1967 (Α’ 136) αναφορικά µε της οφειλές των οποίων
ζητείται η ρύθµιση. Για το πρώτο έτος εφαρµογής του νόµου, εάν
συντρέξει περίπτωση αναστολής της προθεσµίας για το χρονικό
διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου, σύµφωνα µε το άρθρο 16, το
χρονικό διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου δεν συνυπολογίζεται
στην αναστολή. Κατά το χρονικό διάστηµα της αναστολής της ποι-
νικής δίωξης αναστέλλεται η παραγραφή του αδικήµατος, χωρίς
να ισχύει ο χρονικός περιορισµός της παρ. 2 του άρθρου 113 του
Ποινικού Κώδικα. Η αναστολή της παρούσας δεν καταλαµβάνει
την διενέργεια πλειστηριασµού, ο οποίος έχει προγραµµατισθεί
εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης
από τον οφειλέτη, καθώς και οποιαδήποτε διαδικαστική ενέργεια
προπαρασκευαστική της διενέργειας πλειστηριασµού από ενέγ-
γυο πιστωτή (περιλαµβανοµένης και της κατάσχεσης). Η ανα-
στολή παύει µε την τυχόν κοινοποίηση προς τον οφειλέτη της
απόφασης µη υποβολής πρότασης συµφωνίας αναδιάρθρωσης ή
µε την καθ’ οιονδήποτε τρόπο απόρριψη της αίτησης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 

ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 85
Δηµόσιες συµβάσεις Υ.Πε. για τη διενέργεια

κατ’ οίκον εµβολιασµών

Οι Διοικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών, προκειµένου για
την κάλυψη των αναγκών του προσωπικού, το οποίο µετακινείται
για τη διενέργεια εµβολιασµών κατ’ οίκον στην γεωγραφική πε-
ριοχή ευθύνης τους, σε πολίτες που αδυνατούν να προσέλθουν
στα εµβολιαστικά κέντρα λόγω αδυναµίας και πληρούν τα κριτή-
ρια της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών, δύνανται κατά παρέκ-
κλιση κάθε σχετικής διάταξης της κείµενης εθνικής νοµοθεσίας
περί δηµοσίων συµβάσεων, να προβαίνουν στη διαδικασία της
απευθείας ανάθεσης για την προµήθεια υπηρεσιών µετακίνησης,
υπηρεσιών εκµίσθωσης επιβατηγών οχηµάτων και κάθε άλλο συ-
ναφές µε την µετακίνηση ζήτηµα.

Η δαπάνη που προκύπτει, βαρύνει τον προϋπολογισµό της οι-
κείας Υγειονοµικής Περιφέρειας (Υ.Π.Ε.), στα γεωγραφικά όρια
της οποίας διενεργείται ο εµβολιασµός. 

Άρθρο 86
Κατ’ οίκον εµβολιασµοί από ιατρονοσηλευτικό

προσωπικό των Υγειονοµικών Περιφερειών
και των ΟΤΑ

Για την υλοποίηση του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµών
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κατά του κορωνοϊού COVID-19 και για το χρονικό διάστηµα µέχρι
την 30ή.9.2021, το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό όλων των
δηµόσιων δοµών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας και των Το-
πικών Μονάδων Υγείας και το ιατρονοσηλευτικό προσωπικό των
ΟΤΑ δύναται να πραγµατοποιεί εµβολιασµούς κατ’ οίκον, για
τους πολίτες που αδυνατούν να προσέλθουν στα εµβολιαστικά
κέντρα λόγω αδυναµίας και πληρούν τα κριτήρια της Εθνικής
Επιτροπής Εµβολιασµού.  

Οι διοικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών και οι αρµόδιες
αρχές των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης είναι υπεύθυνες
για την υλοποίηση του προγράµµατος των κατ’ οίκον εµβολια-
σµών στην περιοχή ευθύνης τους, σε συνεννόηση µε τους υπεύ-
θυνους συντονισµού επιστηµονικής λειτουργίας των Κέντρων
Υγείας, τους Υπεύθυνους για τον συντονισµό της λειτουργίας
των Τοπικών Οµάδων Υγείας (Τ.ΟΜ.Υ.) και τους υπεύθυνους των
αρµοδίων υπηρεσιών των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης,
και σύµφωνα µε τις οδηγίες της Κυβερνητικής Επιτροπής Συν-
τονισµού και Διαχείρισης Εµβολιασµού για τον κορωνοϊό COVID-
19 της Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου 50/2019 (Α’ 260),
διασφαλίζοντας σε κάθε περίπτωση την απρόσκοπτη και εύ-
ρυθµη λειτουργία όλων των δηµόσιων δοµών Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας αρµοδιότητάς τους.

Αναφορικά µε την αποζηµίωση του ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού των δηµόσιων δοµών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας
Υγείας και των Τοπικών Μονάδων Υγείας, που απασχολείται στο
πρόγραµµα των κατ’ οίκον εµβολιασµών, εφαρµόζεται αναλογικά
το άρθρο 266 του   ν. 4798/2021 (Α’ 68). Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών και Υγείας καθορίζεται
κάθε συναφές θέµα µε τον τρόπο προσδιορισµού, καταβολής και
εκκαθάρισης της αποζηµίωσης του ιατρονοσηλευτικού προσω-
πικού και του προσωπικού των ΟΤΑ που συµµετέχει στο πρό-
γραµµα. 

Άρθρο 87
Αποζηµίωση ιδιωτών ιατρών για διενέργεια 

εµβολιασµών -  Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 52Α 
του ν. 4764/2020 

Τα δύο πρώτα εδάφια της παρ. 3 του άρθρου 52Α του ν.
4764/2020 (Α’ 256) τροποποιούνται ως προς τα ποσά της αποζη-
µίωσης και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Για κάθε διενεργούµενο κατ’ οίκον εµβολιασµό καθορίζεται
αποζηµίωση των ιατρών και των φορέων υλοποίησης του άρθρου
268 του ν. 4798/2021 ύψους πενήντα (50) ευρώ. Για κάθε εµβο-
λιασµό στο ιατρείο καθορίζεται αποζηµίωση των ιατρών ύψους
είκοσι (20) ευρώ. Η αποζηµίωση καταβάλλεται από τον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., και καλύπτεται µε έκτακτη οικονοµική επιχορήγηση
του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας,
λόγω του κορωνοϊού COVID-19 από τις Γενικές Κρατικές Δαπά-
νες του Υπουργείου Οικονοµικών. Η εν λόγω αποζηµίωση είναι
ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν δε-
σµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φο-
ρολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις
περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα. Με
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., καθορίζε-
ται η διαδικασία εκκαθάρισης και αποζηµίωσης των ιατρών και
των φορέων υλοποίησης του άρθρου 268 του ν. 4798/2021 που
συµµετέχουν στον εµβολιασµό.»

Άρθρο 88
Αποζηµίωση φαρµακοποιών και ιατρών

για προγραµµατισµό εµβολιασµών - Τροποποίηση
της παρ. 5 του άρθρου 57 του ν. 4764/2020

Η παρ. 5 του άρθρου 57 του ν. 4764/2020 (Α’ 256) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Η αµοιβή των φαρµακοποιών και των ιατρών για τη συµµε-
τοχή τους στη διαδικασία ενηµέρωσης και προγραµµατισµού
ηµεροµηνίας εµβολιασµού στο Σύστηµα της παρ. 1, ανέρχεται
σε δέκα (10) ευρώ. Η αµοιβή εκκαθαρίζεται και καταβάλλεται

µόνο εφόσον διενεργηθεί η πρώτη δόση εµβολιασµού του φυσι-
κού προσώπου για το οποίο προγραµµατίστηκε ο εµβολιασµός.   

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη διαδικασία εκκαθάρισης της
αµοιβής, µε τον τρόπο αµοιβής των φαρµακοποιών και των ιδιω-
τών ιατρών για τη συµµετοχή τους στη διαδικασία ενηµέρωσης
και επιβεβαίωσης της προγραµµατισµένης ηµεροµηνίας εµβο-
λιασµού, καθώς και κάθε συναφές προς το ανωτέρω ζήτηµα.  

Άρθρο 89
Καθορισµός δικαιούχων διάθεσης αυτοδιαγνωστικής δοκι-

µασίας ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19 - Τρο-
ποποίηση των παρ. 1 και 5 του άρθρου 2

του ν. 4790/2021 (Α’ 48)

Στην παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4790/2021 (Α’ 48) η φράση
σε «κάθε κάτοχο» αντικαθίσταται από τη λέξη «κατόχους» και
τροποποιείται η ηµεροµηνία εφαρµογής, στην παρ. 5 προστίθε-
ται στην εξουσιοδοτική ο Υπουργός Οικονοµικών, η φράση «οι
δικαιούµενοι» και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Διάθεση αυτοδιαγνωστικής δοκιµασίας ελέγχου 

της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19

1. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος από τη
διασπορά του κορωνοϊού COVID - 19 και σε κάθε περίπτωση όχι
πέραν της 30ής.9.2021, διανέµεται µε κρατική µέριµνα σε κατό-
χους Αριθµού Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης (ΑΜΚΑ), προσω-
ρινού ΑΜΚΑ ή Προσωρινού Αριθµού Ασφάλισης και Υγειονοµικής
Περίθαλψης Αλλοδαπού, µία αυτοδιαγνωστική δοκιµασία ελέγ-
χου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19 ανά εβδοµάδα, η
οποία προορίζεται για ατοµική χρήση χωρίς ανάγκη διενέργειάς
της από επαγγελµατίες υγείας.

2. Για την υλοποίηση του σκοπού της παρ. 1 επιτρέπεται η διά-
θεση προϊόντων της παρ. 1 µε καθεστώς κατά παρέκκλιση έγκρι-
σης διάθεσης και έναρξης χρήσης από τον Εθνικό Οργανισµό
Φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.) ή από αρµόδια αρχή άλλου κράτους µέλους
της Ε.Ε. για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας
υγείας, ήτοι προς περιορισµό της διασποράς της πανδηµίας, υπό
τις ακόλουθες προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούνται σωρευ-
τικά:

α) ο κατασκευαστής έχει λάβει ειδική ή κατά παρέκκλιση έγ-
κριση διάθεσης και έναρξης χρήσης τους ως αυτοδιαγνωστικών
στην αγορά από τον Ε.Ο.Φ., σύµφωνα µε προδιαγραφές που θε-
σπίζει ο ίδιος ως αρµόδια αρχή εφόσον ο κατασκευαστής έχει
έδρα στην Ελληνική Επικράτεια ή ο θέτων το προϊόν στην αγορά
έχει λάβει τέτοια έγκριση, ή από την Αρµόδια Αρχή άλλου κρά-
τους µέλους της Ε.Ε., εφόσον το εν λόγω κράτος µέλος έχει θε-
σπίσει αντίστοιχες προδιαγραφές,

β) οι πληροφορίες στις οδηγίες χρήσεως του προϊόντος πα-
ρέχονται στην ελληνική γλώσσα µε εύληπτο και σαφή τρόπο,

γ) δεν διατίθεται στην ελληνική αγορά αντίστοιχο προϊόν, το
οποίο να διαθέτει την απαιτούµενη σήµανση CE, ως αυτοδιαγνω-
στικό, ή τα διατιθέµενα ως άνω προϊόντα µε τη σήµανση CE δεν
επαρκούν για την κάλυψη των αναγκών της ελληνικής αγοράς.

3. Ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.) υποχρεούται να
διατηρεί µητρώο αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών ελέγχου που
πληρούν τις προϋποθέσεις της παρ. 2 ως προς την κατά παρέκ-
κλιση έγκριση διάθεσης και έναρξης χρήσης τους στην Ελλάδα.
Ο Ε.Ο.Φ. προσδιορίζει το σύνολο των αναγκαίων δικαιολογητι-
κών που υποβάλλει ο αιτών για τον σκοπό αυτό.

4. Η διάθεση των προϊόντων της παρ. 1 µέσω των φαρµακείων
γίνεται χωρίς αντίτιµο από τους δικαιούχους. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας ρυθµίζονται η αµοιβή των
φαρµακοποιών για τη συµµετοχή τους στη διάθεση µέσων αυτο-
διαγνωστικής δοκιµασίας ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό
COVID-19 και των φαρµακαποθηκών για τη συµµετοχή τους στη
διακίνησή τους από την έναρξή τους, καθώς και η διαδικασία κα-
ταβολής της.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
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σης, Οικονοµικών και Υγείας καθορίζονται οι δικαιούµενοι, ο τρό-
πος κυκλοφορίας και διάθεσης των αυτοδιαγνωστικών δοκιµα-
σιών στους δικαιούµενους, ο τρόπος διανοµής των
αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών στους δικαιούµενους, καθώς και
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 90
Έλεγχος τήρησης µέτρων για την αντιµετώπιση

της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

Στo τέλος της παρ. 2 του άρθρου τεσσαρακοστού τέταρτου
της από 1.5.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του             ν. 4690/2020 (Α’ 104),
τροποποιούνται τα εδάφια πρώτο και δεύτερο, µε την αύξηση
των ανώτατων ορίων προστίµων, προστίθεται νέο εδάφιο και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Στα φυσικά πρόσωπα που παραβιάζουν τα µέτρα της παρ.
1 επιβάλλεται, για κάθε παράβαση, µε αιτιολογηµένη πράξη της
αρµόδιας αρχής, διοικητικό πρόστιµο από εκατόν πενήντα (150)
έως διακόσιες χιλιάδες (200.000) ευρώ. Στις επιχειρήσεις που
παραβιάζουν τα ανωτέρω µέτρα επιβάλλεται, για κάθε παρά-
βαση, µε αιτιολογηµένη πράξη της αρµόδιας αρχής, διοικητικό
πρόστιµο από χίλια (1.000) έως τετρακόσιες χιλιάδες (400.000)
ευρώ και αναστολή λειτουργίας για χρονικό διάστηµα από δεκα-
πέντε (15) έως ενενήντα (90) ηµέρες.

Οι αρµόδιες αρχές της παρ. 3 δύνανται να προβαίνουν στη βε-
βαίωση των σχετικών παραβάσεων και στην επιβολή των προβλε-
πόµενων κυρώσεων και κατόπιν αξιοποίησης υλικού που
περιέρχεται σε γνώση τους µετά από την τέλεση της παράβασης
µε οποιοδήποτε νόµιµο µέσο.»

Άρθρο 91
Αποζηµίωση εφηµεριών του προσωπικού του Ν.Ι.Μ.Τ.Σ. 

και του 251 Γενικού Νοσοκοµείου Αεροπορίας

Το προσωπικό του Ν.Ι.Μ.Τ.Σ. και του 251 Γενικού Νοσοκοµείου
Αεροπορίας που συµµετείχε στο πρόγραµµα εφηµεριών του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας για το χρονικό διάστηµα από τις
22.3.2021 έως και τις 7.6.2021, εντάσσεται στο σύστηµα εφηµε-
ριών του Ε.Σ.Υ. και αποζηµιώνεται σύµφωνα µε τις κείµενες δια-
τάξεις, που ρυθµίζουν την αποζηµίωση των εφηµεριών του
Ε.Σ.Υ., µε επιβάρυνση του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Υγείας. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εθνικής
Άµυνας και Υγείας καθορίζονται η αντιστοίχιση του ιατρικού προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων µε το ιατρικό προσωπικό των
µονάδων υγείας του Ε.Σ.Υ. και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 92
Γενόσηµα προϊόντα - 

Αντικατάσταση της παρ. 1  του άρθρου 51 
του ν. 4633/2019 

Η παρ. 1 του άρθρου 51 του ν. 4633/2019 (Α’ 161) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Τα γενόσηµα προϊόντα, που δεν υπόκεινται σε αξιολόγηση
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 23, δεν παραπέµπονται σε
διαπραγµάτευση, εφόσον η τιµή παραγωγού είναι ίση µε ή χα-
µηλότερη από το 65% της τιµής παραγωγού του προϊόντος ανα-
φοράς. Σε περίπτωση οικειοθελών µειώσεων της τιµής
παραγωγού του προϊόντος αναφοράς, για την εφαρµογή του
προηγούµενου εδαφίου λαµβάνεται υπόψη η τιµή παραγωγού
που είχε το προϊόν αναφοράς πριν τις οικειοθελείς µειώσεις.

Άρθρο 93
Μετάταξη Υπαλλήλων Κεντρικής Υπηρεσίας

του Υπουργείου Υγείας

Οι υπάλληλοι της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου
Υγείας, οι οποίοι κατά τον χρόνο θέσεως σε ισχύ του ν.
4622/2019 (Α’133) υπηρετούσαν στο Τµήµα Γραµµατείας του Σώ-

µατος Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας (Σ.Ε.Υ.Υ.Π.)
Μακεδονίας - Θράκης της Διεύθυνσης Γραµµατείας Σ.Ε.Υ.Υ.Π.,
επιτρέπεται να µεταταχθούν σε Νοσοκοµεία του ΕΣΥ εποπτευό-
µενα από το Υπουργείο Υγείας µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, ύστερα
από αίτησή τους, η οποία κατατίθεται στην αρµόδια Διεύθυνση
Ανθρώπινου Δυναµικού και Διοικητικής Υποστήριξης της Κεντρι-
κής Υπηρεσίας του Υπουργείου Υγείας εντός δύο (2) µηνών από
τη δηµοσίευση του παρόντος. Η µετάταξη διενεργείται σε κενή
οργανική θέση, εφόσον υπάρχει, άλλως µε µεταφορά της θέσης
τους, σε κλάδο ίδιας κατηγορίας, βάσει των τυπικών τους προ-
σόντων µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Υγείας.

Άρθρο 94
Εξετάσεις για την απόκτηση ιατρικής ειδικότητας - 

Τροποποίηση των παρ. 2 και 4 του άρθρου 10 
του ν.δ 3366/1955 

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 10 του ν.δ. 3366/1955            (Α’
258) τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο, προστίθεται νέο τρίτο
εδάφιο, αντικαθίσταται το τελευταίο εδάφιο και η παρ. 2 διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«2. Οι εξετάσεις διενεργούνται από τριµελείς εξεταστικές επι-
τροπές για κάθε ειδικότητα, οι οποίες έχουν µονοετή θητεία και
ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, µετά από γνώµη
του ΚΕ.Σ.Υ.. Οι εξεταστικές επιτροπές αποτελούνται από ένα
τουλάχιστον µέλος ΔΕΠ, µε τον αναπληρωτή του και δύο µέλη
µε βαθµό Συντονιστή Διευθυντή ή Διευθυντή Ε.Σ.Υ. µε τους ανα-
πληρωτές τους, όλοι της ίδιας ειδικότητας µε την εξεταζόµενη.
Με την ίδια ή άλλη απόφαση του Υπουργού Υγείας µετά από
γνώµη του Κ.Ε.Σ.Υ. ορίζεται ο Πρόεδρος κάθε εξεταστικής επι-
τροπής µεταξύ των µελών της. Τόσο τα τακτικά όσο και τα ανα-
πληρωµατικά µέλη των επιτροπών υπηρετούν σε νοσοκοµειακές
µονάδες, που χορηγούν είτε µερικό είτε πλήρη χρόνο άσκησης
στην αντίστοιχη ειδικότητα.

Σε περίπτωση έλλειψης µελών ιατρικών ειδικοτήτων ορίζονται
ως µέλη ιατροί ειδικότητας των επιµέρους εκπαιδευτικών στα-
δίων της προς εξέταση ειδικότητας.

Ως γραµµατείς των εξεταστικών επιτροπών µε τους αναπλη-
ρωτές τους ορίζονται, µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, δηµό-
σιοι υπάλληλοι ΠΕ ή ΔΕ Διοικητικού (µόνιµοι, ΙΔΑΧ ή ΙΔΟΧ), οι
οποίοι υπηρετούν στην έδρα των εξεταστικών επιτροπών και
προτείνονται από τους προέδρους αυτών.»

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 10 του ν.δ. 3366/1955 τροποποιείται
η περ. γ’ και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. α) Οι εξεταστικές περίοδοι ορίζονται σε τέσσερις (4) τον
χρόνο, τους µήνες Φεβρουάριο, Μάιο, Σεπτέµβριο και Δεκέµ-
βριο. Οι εξετάσεις διενεργούνται µέσα στο δεύτερο δεκαήµερο
κάθε εξεταστικής περιόδου, σε ηµέρες και ώρες που ορίζονται
κάθε φορά από τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο, µετά από
γνώµη της αντίστοιχης εξεταστικής επιτροπής, και δηµοσιοποι-
ούνται από αυτόν.

β) Οι υποψήφιοι υποβάλλουν τις αιτήσεις συµµετοχής τους
στις εξετάσεις στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο τουλάχιστον εί-
κοσι (20) ηµέρες πριν από την έναρξη της εξεταστικής περιόδου.

γ) Οι εξετάσεις διενεργούνται σε χώρο πανεπιστηµίου ή νο-
σηλευτικού ιδρύµατος που εδρεύει στην Αθήνα ή τη Θεσσαλο-
νίκη µε εύκολη πρόσβαση για τους εξεταζόµενους µετά από
πρόταση του προέδρου κάθε εξεταστικής επιτροπής.

δ) Κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τη διενέργεια των εξετάσεων
µπορεί να ρυθµίζεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας.»

3. Καταργείται τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 10
του ν.δ. 3366/1955.

Άρθρο 95
Πλήρωση θέσεων ειδικευµένων ιατρών κλάδου 

ΕΣΥ σε Μ.Ε.Θ. ή Μ.Ε.Ν.Ν.

1. Για την πλήρωση θέσης ειδικευµένου ιατρού ΕΣΥ σε Μ.Ε.Θ.
ή Μ.Ε.Ν.Ν., η οποία προκηρύσσεται στον βαθµό του Επιµελητή
Α’ ή του Διευθυντή, επιτρέπεται να υποβάλουν υποψηφιότητα
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µόνο ιατροί που κατέχουν πιστοποιητικό εξειδίκευσης στην εν-
τατική θεραπεία ή εντατική νοσηλεία νεογνών αντίστοιχα, πέραν
των άλλων τυπικών προσόντων που απαιτούνται από τις κείµενες
διατάξεις. Για την πλήρωση θέσης ειδικευµένου ιατρού ΕΣΥ σε
Μ.Ε.Θ. ή  ΜΕ.Ν.Ν., η οποία προκηρύσσεται στον βαθµό του Επι-
µελητή Β’, δεν αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την υπο-
βολή υποψηφιότητας το πιστοποιητικό εξειδίκευσης στην
εντατική θεραπεία ή εντατική νοσηλεία νεογνών, προηγούνται,
ωστόσο, στη σειρά κατάταξης στον πίνακα αξιολόγησης οι υπο-
ψήφιοι ιατροί που κατέχουν το πιστοποιητικό αυτό. Σε κάθε πε-
ρίπτωση το πιστοποιητικό εξειδίκευσης είναι προαπαιτούµενο για
την εξέλιξη ειδικευµένου ιατρού επιµελητή Β’ που υπηρετεί στη
Μ.Ε.Θ. ή Μ.Ε.Ν.Ν. στον επόµενο  βαθµό.  

2. Η παρ. 4 του άρθρου 84 του ν. 2071/1992 (Α’121) καταργεί-
ται.

Άρθρο 96
Προσόντα προϊσταµένων Τµηµάτων Διεύθυνσης

Επιχειρησιακής Ετοιµότητας Εκτάκτων Καταστάσεων 
Δηµόσιας Υγείας  - Τροποποίηση της περ. γ’ της παρ. 2

του άρθρου 28 του ν. 4633/2019 (Α’ 161)

Στην περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 28 του                           ν.
4633/2019 (Α’ 161) µετά τις λέξεις «ΤΕ Εποπτών Δηµόσιας
Υγείας» προστίθενται οι λέξεις «ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού» και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Επιχειρησιακής Ετοιµότητας
Εκτάκτων Καταστάσεων Δηµόσιας Υγείας µπορούν να προΐσταν-
ται: α) στο Τµήµα Προγραµµατισµού, Σχεδιασµού και Επικοινω-
νίας για την αντιµετώπιση έκτακτων υγειονοµικών αναγκών,
υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ Διοικητικού ή ΠΕ Οικονοµικού ή ΠΕ
Κοινωνιολόγων ή ΠΕ Πληροφορικής ή ΤΕ Κοινωνικής Εργασίας,
β) στο Τµήµα Πολιτικής Σχεδίασης Εκτάκτου Ανάγκης, υπάλλη-
λοι του κλάδου ΠΕ Διοικητικού ή ΠΕ Οικονοµικού ή ΠΕ Πληρο-
φορικής ή ΠΕ Μηχανικών, γ) στο Τµήµα Διαπολιτισµικής
Φροντίδας, υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ Διοικητικού ή ΠΕ Οικονο-
µικού ή ΠΕ Κοινωνιολόγων, ή ΠΕ Ψυχολόγων ή ΤΕ Επισκεπτών
και Επισκεπτριών Υγείας ή ΤΕ Εποπτών Δηµόσιας Υγείας ή ΤΕ
Διοικητικού-Λογιστικού. Προϊστάµενος της Διεύθυνσης τοποθε-
τείται ανώτερος υπάλληλος κλάδου ΠΕ Διοικητικού του Υπουρ-
γείου Υγείας, ο οποίος πρέπει να διαθέτει αποδεδειγµένη
εµπειρία στην αντιµετώπιση επειγουσών καταστάσεων και γενικά
στη διαχείριση κρίσεων και στον συντονισµό νοσηλευτικών µο-
νάδων, για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον δέκα (10) ετών. Η το-
ποθέτηση του Προϊσταµένου της Διεύθυνσης γίνεται µε
απόφαση του Υπουργού Υγείας, µεταβατικά, µέχρι την επιλογή
προϊσταµένων σύµφωνα µε τις διατάξεις του Υπαλληλικού Κώ-
δικα, στην οποία ως ειδική προϋπόθεση περιλαµβάνεται η ανω-
τέρω αναφερόµενη εµπειρία.»

Άρθρο 97
Διατάξεις για τον Εθνικό Μηχανισµό Διαχείρισης 

Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 54 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστί-
θεται η φράση «και κάθε σχετικής διάταξης, της κείµενης εθνικής
νοµοθεσίας περί δηµοσίων συµβάσεων» και η παράγραφος δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«3. Εφόσον συντρέχει κατεπείγουσα ανάγκη, η οποία επιβάλ-
λει την άµεση λήψη και εφαρµογή µέτρων για θέµατα εθνικής
ασφάλειας, προστασίας της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας, της
υγείας και της ζωής των πολιτών, της περιουσίας τους και της
προστασίας του φυσικού πλούτου της Χώρας, και µόνο στο
µέτρο που είναι απολύτως απαραίτητο για την αντιµετώπιση της
ανάγκης αυτής, η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας δύ-
ναται να συνάπτει νέες συµβάσεις ή/και να τροποποιεί ισχύουσες
συµβάσεις έργων, εργασιών, υπηρεσιών και προµηθειών κατά
την απόλυτη κρίση της και προς άµεση αντιµετώπιση της ανάγ-
κης αυτής κατά παρέκκλιση, κάθε πρόβλεψης του ν. 4412/2016
(Α' 147), όπως εκάστοτε ισχύει, και κάθε σχετικής διάταξης της
κείµενης εθνικής νοµοθεσίας περί δηµοσίων συµβάσεων.»

2. Στο άρθρο 325 του ν. 4700/2020 (Α’ 127) προστίθεται παρ.
3, ως εξής:

«3. Κατ’ εξαίρεση όσων προβλέπονται στο άρθρο 324, οι συµ-
βάσεις της παρ. 3 του άρθρου 54 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) µπο-
ρούν να συναφθούν χωρίς προηγούµενη υποβολή στο Ελεγκτικό
Συνέδριο σχεδίου σύµβασης µε τον σχετικό φάκελο για έλεγχο
νοµιµότητας, ή πριν από την ολοκλήρωση του ανωτέρω ελέγχου.
Στις περιπτώσεις που η δαπάνη ξεπερνά το ποσό των δύο εκα-
τοµµυρίων (2.000.000) ευρώ, µη συµπεριλαµβανοµένου του
φόρου προστιθέµενης αξίας, η συναφθείσα σύµβαση και ο σχε-
τικός φάκελος υποβάλλονται στο Ελεγκτικό Συνέδριο εντός προ-
θεσµίας τριάντα (30) εργάσιµων ηµερών από την υπογραφή της.
Αν η σύµβαση και ο σχετικός φάκελος δεν υποβληθούν εντός της
ανωτέρω προθεσµίας ή αν ο έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου
αποβεί αρνητικός, η σύµβαση θεωρείται ως µηδέποτε συνα-
φθείσα. Στην περίπτωση αυτή εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από
τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας και µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Προστασίας του Πολίτη
ρυθµίζονται όλα τα αναγκαία ζητήµατα σχετικά µε την αποζη-
µίωση της θετικής ζηµίας του αντισυµβαλλόµενου του Δηµοσίου
που υποβλήθηκε σε δαπάνες πριν από την έκδοση της διαπιστω-
τικής πράξης του προηγούµενου εδαφίου.» 

3. Κάθε είδους δαπάνες της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας που διενεργήθηκαν ή για τις οποίες έχει εκδοθεί
απόφαση ανάληψης υποχρέωσης για την πραγµατοποίησή τους,
από τη δηµοσίευση του ν. 4662/2020 µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος, θεωρούνται νόµιµες και κανονικές, κατά παρέκ-
κλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης της κείµενης εθνικής νο-
µοθεσίας, και πληρώνονται µέχρι τις 31.12.2021 σε βάρος των
οικείων πιστώσεων του τρέχοντος οικονοµικού έτους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Άρθρο 98
Εξαίρεση φωτοβολταϊκών σταθµών µικρής ισχύος

από ανταγωνιστικές διαδικασίες - Τροποποίηση 
των παρ. 3α, 3β, 3γ, 3δ, 3ε, 3στ και προσθήκη 

των παρ. 3ζ και 3η στο άρθρο 7 του ν. 4414/2016

Οι παρ. 3α, 3β, 3γ, 3δ, 3στ του άρθρου 7 του    ν. 4414/2016
(Α’ 149), ως προς την εξαίρεση φωτοβολταϊκών σταθµών µικρής
ισχύος από ανταγωνιστικές διαδικασίες υποβολής προσφορών,
τροποποιούνται και προστίθενται παρ. 3ζ και 3η, ως εξής: 

«3α. Με την επιφύλαξη της εφαρµογής της παρ. 3 του άρθρου
4 και της παρ. 3β του παρόντος, κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
άµεσα ή έµµεσα µέσω της συµµετοχής του στη διοίκηση ή ως
µέτοχος, εταίρος ή µέλος νοµικού προσώπου µε οποιοδήποτε
ποσοστό συµµετοχής, απαγορεύεται να συνάψει σύµβαση λει-
τουργικής ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικών διαδικασιών υποβο-
λής προσφορών, εφόσον ισχύουν σωρευτικά οι εξής
προϋποθέσεις:

α) έχει ήδη στην κατοχή του δύο (2) έργα της ίδιας τεχνολο-
γίας µε σύµβαση λειτουργικής ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικών
διαδικασιών, και 

β) οι τεχνολογίες αυτές, όπως προσδιορίζονται µε την από-
φαση της παρ. 2, ενισχύονται µέσω ανταγωνιστικών διαδικασιών
υποβολής προσφορών.

Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας (ΡΑΕ), κατά την αξιολόγηση των
αιτήσεων για τη λήψη ή την τροποποίηση λόγω µείωσης της
ισχύος αδειών παραγωγής ή Βεβαιώσεων Παραγωγού για αιολι-
κούς σταθµούς, οι οποίοι, µε βάση την αρχική ή νέα ισχύ τους,
εντάσσονται σε καθεστώς στήριξης µε τη µορφή λειτουργικής
ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικών διαδικασιών υποβολής προ-
σφορών, εξετάζει τις προϋποθέσεις των περ. α) και β) και αν δια-
πιστώσει ότι ο αιτών, άµεσα ή έµµεσα κατά τα παραπάνω,
κατέχει ήδη δύο (2) άδειες παραγωγής ή Βεβαιώσεις Παραγω-
γού για κατηγορία αιολικών σταθµών που εξαιρείται από την υπο-
χρέωση συµµετοχής σε ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής
προσφορών, εκδίδει την άδεια ή βεβαίωση µε τον όρο της υπο-
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χρεωτικής συµµετοχής σε ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής
προσφορών. Ο όρος αυτός τροποποιείται σε περίπτωση µεταβί-
βασης άδειας παραγωγής ή Βεβαίωσης Παραγωγού, και υπό την
προϋπόθεση ότι η ΡΑΕ έχει εξετάσει τις προϋποθέσεις των περ.
α) και β)και έχει διαπιστώσει ότι το πρόσωπο στο οποίο µεταβι-
βάζεται η εν λόγω άδεια ή βεβαίωση, δεν κατέχει ήδη, άµεσα ή
έµµεσα κατά τα παραπάνω, δύο (2) άδειες παραγωγής ή Βεβαι-
ώσεις Παραγωγού για κατηγορία αιολικών σταθµών που εξαιρεί-
ται από την υποχρέωση συµµετοχής σε ανταγωνιστική
διαδικασία υποβολής προσφορών. Για τις περιπτώσεις του προ-
ηγούµενου εδαφίου, η ΡΑΕ εκδίδει την απόφαση µεταβίβασης
της άδειας ή βεβαίωσης αυτής χωρίς τον όρο της υποχρεωτικής
συµµετοχής σε ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής προσφο-
ρών. Σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση ο όρος απαγορεύεται να
τροποποιηθεί.

Ο Διαχειριστής Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Εγγυή-
σεων Προέλευσης (ΔΑΠΕΕΠ) και ο Διαχειριστής Ελληνικού Δι-
κτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ) ως
διαχειριστής των Μη Διασυνδεδεµένων Νησιών, ελέγχουν τις
προϋποθέσεις των περ. α) και β) κατά την αξιολόγηση των αιτή-
σεων για σύναψη σύµβασης λειτουργικής ενίσχυσης εκτός αν-
ταγωνιστικών διαδικασιών υποβολής προσφορών, και αν
διαπιστώσουν ότι ο αιτών, άµεσα ή έµµεσα κατά τα παραπάνω,
κατέχει ήδη δύο (2) σταθµούς της ίδιας τεχνολογίας µε συµβά-
σεις λειτουργικής ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικών διαδικασιών
υποβολής προσφορών, απορρίπτουν την αίτηση.

Κατά τον ως άνω έλεγχο, δεν λαµβάνονται υπόψη οι φωτοβολ-
ταϊκοί σταθµοί, για τους οποίους έχει υποβληθεί αίτηση για χο-
ρήγηση προσφοράς σύνδεσης µέχρι την 28η.2.2019.

Κάθε αίτηση για χορήγηση άδειας παραγωγής ή Βεβαίωσης
Παραγωγού ή για σύναψη σύµβασης λειτουργικής ενίσχυσης
που υποβάλλεται για αιολικό ή φωτοβολταϊκό σταθµό, ο οποίος
µε βάση την ισχύ του εντάσσεται σε καθεστώς στήριξης µε τη
µορφή λειτουργικής ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικών διαδικα-
σιών υποβολής προσφορών, συνοδεύεται από υπεύθυνη δήλωση
του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (A’ 75) του αιτούντος µε την
οποία βεβαιώνεται η πλήρωση ή µη των προϋποθέσεων των περ.
α) και β).

Σε κάθε περίπτωση, οι προϋποθέσεις των περ. α) και β) δεν
ελέγχονται για τις περιπτώσεις µεταβίβασης σταθµών, οι οποίοι
έχουν ήδη τεθεί σε λειτουργία.

Οι Ενεργειακές Κοινότητες (Ε.Κοιν.) που συστήνονται σύµ-
φωνα µε τον ν. 4513/2018 (A’ 9), απαγορεύεται να συνάπτουν
συµβάσεις λειτουργικής ενίσχυσης εκτός ανταγωνιστικών διαδι-
κασιών υποβολής προσφορών, για συνολική εγκατεστηµένη ισχύ
ή µέγιστη ισχύ παραγωγής ανά τεχνολογία άνω των δεκαοχτώ
(18) MW. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλογικά τα προηγού-
µενα εδάφια.

3β. Με την επιφύλαξη της παρ.3ζ, για τις νέες αιτήσεις χορή-
γησης οριστικής προσφοράς σύνδεσης για φωτοβολταϊκούς
σταθµούς που υποβάλλονται από την 1η.1.2021 στον αρµόδιο
διαχειριστή, εξαιρουµένων των σταθµών του Ειδικού Προγράµ-
µατος Ανάπτυξης Φωτοβολταϊκών Συστηµάτων σε κτιριακές εγ-
καταστάσεις, καθώς και για τις εκκρεµείς αιτήσεις χορήγησης
προσφορών σύνδεσης που καθίστανται πλήρεις για χορήγηση
και κατάταξή τους σε σειρά προτεραιότητας µετά την 1η Ιανουα-
ρίου 2021, συνάπτονται συµβάσεις λειτουργικής ενίσχυσης µόνο
µετά τη συµµετοχή τους σε ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής
προσφορών, επιπροσθέτως των οριζόµενων στις παρ. 3γ και 3δ. 

3γ. Μετά την 1η Ιανουαρίου 2023, δεν δύναται να υπογραφεί
σύµβαση λειτουργικής ενίσχυσης για φωτοβολταϊκούς σταθ-
µούς, εξαιρουµένων των σταθµών του Ειδικού Προγράµµατος
Ανάπτυξης Φωτοβολταϊκών Συστηµάτων σε κτιριακές εγκαταστά-
σεις, χωρίς την προηγούµενη συµµετοχή σε ανταγωνιστική δια-
δικασία υποβολής προσφορών.

3δ. Ειδικά για φωτοβολταϊκούς σταθµούς που αναπτύσσονται
από Ε.Κοιν., εξαιρουµένων των περιπτώσεων της παρ. 3ε, και επι-
προσθέτως των οριζοµένων στην παρ. 3β, η ίδια Ε.Κοιν. δεν δύ-
ναται, µετά την 1η Ιανουαρίου 2022, να συνάψει περισσότερες
από δύο (2) συµβάσεις λειτουργικής ενίσχυσης για φωτοβολταϊ-
κούς σταθµούς ισχύος έως µισό (0,5) MW έκαστος, χωρίς την

προηγούµενη συµµετοχή σε ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής
προσφορών.

3ε. Ειδικά για τις Ε.Κοιν. στις οποίες συµµετέχουν Οργανισµοί
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) Α’ και Β’ βαθµού και για τις
Ε.Κοιν. µε περισσότερα από εξήντα (60) µέλη, εκ των οποίων του-
λάχιστον τα πενήντα (50) είναι φυσικά πρόσωπα, δεν ισχύουν οι
περιορισµοί των παρ. 3β, 3δ και 3ζ, αλλά εφαρµόζονται µόνο η
παρ. 3γ, καθώς και το συνολικό όριο ισχύος της παρ.3α.

3στ. Ειδικά για φωτοβολταϊκούς σταθµούς που αναπτύσσονται
στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, οι προθεσµίες που ανα-
γράφονται στις παρ. 3β, 3δ, 3ε και 3ζ παρατείνονται κατά ένα (1)
έτος.

3ζ. Ειδικά για τις νέες αιτήσεις χορήγησης οριστικής προσφο-
ράς σύνδεσης για φωτοβολταϊκούς σταθµούς που έχουν υπο-
βληθεί ή υποβάλλονται από την 1η Ιανουαρίου 2021 στον
διαχειριστή του Δικτύου, εξαιρουµένων των σταθµών του Ειδικού
Προγράµµατος Ανάπτυξης Φωτοβολταϊκών Συστηµάτων σε κτι-
ριακές εγκαταστάσεις, καθώς και για τις εκκρεµείς αιτήσεις χο-
ρήγησης προσφορών σύνδεσης που καθίστανται πλήρεις για
χορήγηση και κατάταξή τους σε σειρά προτεραιότητας µετά την
1η Ιανουαρίου 2021, κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, άµεσα ή
έµµεσα µέσω της συµµετοχής του στη διοίκηση ή ως µέτοχος,
εταίρος ή µέλος νοµικού προσώπου µε οποιοδήποτε ποσοστό
συµµετοχής, δύναται να συνάπτει σύµβαση λειτουργικής ενίσχυ-
σης εκτός ανταγωνιστικών διαδικασιών υποβολής προσφορών,
για ένα (1) φωτοβολταϊκό σταθµό, µε την προϋπόθεση ότι εξα-
κολουθούν να πληρούνται οι προϋποθέσεις των περ. α) και β)
της παρ. 3α. Ο περιορισµός του προηγούµενου εδαφίου δεν
εφαρµόζεται για σταθµούς που αναπτύσσονται σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 132 του ν. 4819/2021            (Α’ 129).

3η. Αιτήσεις χορήγησης προσφοράς σύνδεσης για φωτοβολ-
ταϊκούς σταθµούς που εγκαθίστανται στις περιοχές της Δυτικής
Μακεδονίας και του Δήµου Μεγαλόπολης οι οποίες είχαν υπο-
βληθεί µέχρι τις 28.2.2019, και οι οποίες είχαν απορριφθεί λόγω
έλλειψης τυπικής πληρότητας, του οικείου φακέλου, δύναται να
επαναϋποβληθούν εντός τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, συνοδευόµενες από τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά. Για τους σταθµούς αυτούς δεν ελέγχονται οι προ-
ϋποθέσεις των περ. α) και β) της παρ. 3α.»

Άρθρο 99
Αναπροσαρµογή τιµών αποζηµίωσης φωτοβολταϊκών 

σταθµών στα Μη Διασυνδεδεµένα Νησιά

1. Λειτουργούντες φωτοβολταϊκοί σταθµοί, που κατά τον
χρόνο διασύνδεσής τους και θέσης τους σε λειτουργία βρίσκον-
ταν εγκατεστηµένοι στο Μη Διασυνδεδεµένο Σύστηµα και οι
οποίοι εµπίπτουν στην υποπαρ. ΙΓ1 της παρ. ΙΓ του πρώτου άρ-
θρου του ν. 4254/2014 (Α’ 85), αποζηµιώνονται µε βάση τις τιµές
του πίνακα A του πρώτου άρθρου της ως άνω υποπαρ. ΙΓ1 για
το Μη Διασυνδεδεµένο Σύστηµα, προσαυξηµένες κατά ποσοστό
δέκα τοις εκατό (10%), εφόσον η τιµή που προκύπτει µετά από
αυτό τον υπολογισµό δεν υπερβαίνει την αντίστοιχη τιµή µε την
οποία αποζηµιωνόταν κάθε σταθµός κατά περίπτωση την 1η Ια-
νουαρίου 2014. 

2. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την 1η Αυγούστου 2021.

Άρθρο 100
Εγκατάσταση έργων Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας 
σε νησιωτικά συστήµατα µε ειδικό όρο υλοποίησης

ανεξάρτητης υποθαλάσσιας διασύνδεσης

1.  Έργα Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) που κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος, διαθέτουν άδεια παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας που εκδόθηκε προ της 1ης Ιανουαρίου 2016,
τα οποία αποτελούν τµήµα ενός ενιαίου έργου το οποίο αναπτύσ-
σεται σε νησί ή σε σύµπλεγµα νησιών µε πρόβλεψη υλοποίησης
ανεξάρτητης υποθαλάσσιας διασύνδεσης στο Σύστηµα της ηπει-
ρωτικής χώρας από κοινό φορέα υλοποίησης (εφεξής η «Οµάδα
Έργων ΑΠΕ») ή Βεβαίωση Ειδικών Έργων που εκδόθηκε προς
αντικατάσταση της ως άνω άδειας παραγωγής, για την εγκατά-
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σταση αιολικών σταθµών, δύναται να υλοποιηθούν χωρίς την
υποχρέωση κατασκευής της εν λόγω ανεξάρτητης υποθαλάσ-
σιας διασύνδεσης, για τις περιπτώσεις που οι φάσεις διασύνδε-
σης του νησιού ή των νησιών όπου εγκαθίστανται τα έργα µε το
Σύστηµα της ηπειρωτικής χώρας έχουν ολοκληρωθεί ή προβλέ-
πεται να ολοκληρωθούν έως την 31η Δεκεµβρίου 2024, σύµφωνα
µε το εγκεκριµένο, κατά τη θέση σε ισχύ του παρόντος, Δεκαετές
Πρόγραµµα Ανάπτυξης (ΔΠΑ) του Εθνικού Συστήµατος Μεταφο-
ράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΣΜΗΕ).

2.  Με την επιφύλαξη της παρ. 13, οι κάτοχοι των ως άνω
Αδειών Παραγωγής ή Βεβαιώσεων Ειδικών Έργων (εφεξής «Πα-
ραγωγοί»), δύνανται, το αργότερο εντός δύο (2) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος και εκτός κύκλου υποβολής αιτή-
σεων, να υποβάλουν στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας (ΡΑΕ) αί-
τηση για την άρση της υποχρέωσης κατασκευής ανεξάρτητης
υποθαλάσσιας διασύνδεσης. Η ΡΑΕ εκδίδει, εντός ενός (1) µηνός
από την υποβολή του αιτήµατος, Βεβαιώσεις Ειδικών Έργων, µε
αφαίρεση του ειδικού αυτού όρου.

3.  Οι παραγωγοί της Οµάδας Έργων ΑΠΕ δύνανται να υπο-
βάλλουν αίτηση για τροποποίηση της ισχύος των επιµέρους
έργων τους υπό την προϋπόθεση ότι δεν αυξάνεται η συνολική
ισχύς της Οµάδας Έργου όπου ανήκουν, όπως αυτή ισχύει κατά
την ηµεροµηνία θέσης σε ισχύ του παρόντος.

4.  Με την επιφύλαξη της παρ. 13, µε απόφασή της ΡΑΕ, η
οποία εκδίδεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, κατόπιν εισήγησης του Ανεξάρτητου Διαχειριστή Με-
ταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΑΔΜΗΕ), η οποία υποβάλλεται
στη ΡΑΕ και κοινοποιείται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας εντός τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζεται το περιθώριο ισχύος έργων ΑΠΕ για τα
διάφορα νησιά ή νησιωτικά συστήµατα για κάθε φάση διασύνδε-
σής τους µε το Διασυνδεδεµένο Σύστηµα, όσον αφορά στις πε-
ριπτώσεις νησιών όπου αναπτύσσονται Οµάδες Έργων ΑΠΕ της
παρ. 1.

5.  Στο σύνολο των Οµάδων Έργων ΑΠΕ κατανέµεται ισχύς
ίση µε το πενήντα τοις εκατό (50%) του περιθωρίου ισχύος
έργων ΑΠΕ που ορίζεται µε την απόφαση της παρ. 4 για τα αντί-
στοιχα νησιά ή νησιωτικά συστήµατα στα οποία αναπτύσσονται
Οµάδες Έργων ΑΠΕ (εφεξής «περιθώριο ισχύος Οµάδων Έργων
ΑΠΕ»).

Σε έκαστη Οµάδα Έργων ΑΠΕ, το περιθώριο ισχύος που ορί-
ζεται µε την απόφαση της παρ. 4, λαµβάνοντας υπόψη τον πε-
ριορισµό του προηγούµενου εδαφίου, κατανέµεται αναλογικά µε
βάση τη συνολική ισχύ των Αδειών Παραγωγής ή Βεβαιώσεων
Ειδικών Έργων της Οµάδας Έργων ΑΠΕ, ως προς τη συνολική
ισχύ των Οµάδων Έργων ΑΠΕ, µέσω Βεβαιώσεων Δέσµευσης
Ισχύος που εκδίδονται από τον ΑΔΜΗΕ για τα αντίστοιχα νησιά
ή νησιωτικά συστήµατα στα οποία αναπτύσσονται Οµάδες
Έργων ΑΠΕ.

6.  Μετά την έκδοση των Βεβαιώσεων Ειδικών Έργων της παρ.
2, καθώς και της απόφασης της ΡΑΕ της παρ. 4, η κάθε Οµάδα
Έργων ΑΠΕ, υποβάλλει στον ΑΔΜΗΕ αίτηµα για την έκδοση Βε-
βαίωσης Δέσµευσης Ισχύος. Ο Παραγωγός µπορεί να αιτηθεί Βε-
βαίωση Δέσµευσης Ισχύος µικρότερη της ισχύος των
Βεβαιώσεων Ειδικών Έργων της Οµάδας Έργων ΑΠΕ.

7.  Εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή του ως άνω κοινού
αιτήµατος, ο ΑΔΜΗΕ εκδίδει τη Βεβαίωση Δέσµευσης Ισχύος της
παρ. 5 για κάθε φάση διασύνδεσης των νησιωτικών συστηµάτων
µε το Ηπειρωτικό Σύστηµα, µε την οποία δεσµεύεται το περιθώ-
ριο ισχύος Οµάδας Έργων ΑΠΕ, όπως αυτό ορίζεται στην παρ.
5.

8.  Οι παραγωγοί οφείλουν εντός τριάντα έξι (36) µηνών από
την έκδοση των ως άνω Βεβαιώσεων Ειδικών Έργων της παρ. 2,
να υποβάλλουν στη ΡΑΕ αιτήµατα τροποποιήσεων των Βεβαι-
ώσεων Ειδικών Έργων, µε σκοπό τη µείωση της συνολικής
ισχύος της εκάστοτε Οµάδας Έργων, ώστε η νέα συνολική ισχύς
τους να µην υπερβαίνει την ισχύ της Βεβαίωσης Δέσµευσης
Ισχύος. Σε περίπτωση µη υποβολής των αιτηµάτων τροποποί-
ησης εντός της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, η σχετική Βε-
βαίωση Δέσµευσης Ισχύος παύει να ισχύει. 

9.  Για τα εν λόγω έργα ΑΠΕ η εγγυητική επιστολή του άρθρου

11Α του ν. 4685/2020 (Α’ 92), υποβάλλεται ταυτόχρονα µε την
υποβολή των αιτηµάτων τροποποιήσεων των Βεβαιώσεων Ειδι-
κών Έργων, µε σκοπό τη µείωση της συνολικής ισχύος της εκά-
στοτε Οµάδας Έργων κατά την παρ. 8.

10.  Για τις Οµάδες Έργων ΑΠΕ του παρόντος ισχύουν τα ορό-
σηµα της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 4685/2020 (Α’ 92) και εκ-
δίδονται Οριστικές Προσφορές Σύνδεσης. Οι οριστικές
προσφορές για τους σταθµούς των παραγωγών χορηγούνται
τµηµατικά ή εν συνόλω σε κάθε Οµάδα Έργων ΑΠΕ, µετά την έκ-
δοση της Βεβαίωσης Δέσµευσης Ισχύος από τον Διαχειριστή και
για συνολική ισχύ που δεν υπερβαίνει την ισχύ της ως άνω Βε-
βαίωσης Δέσµευσης Ισχύος, όπως αυτή προβλέπεται για κάθε
φάση διασύνδεσης των νησιών ή των νησιωτικών συστηµάτων.

11.   Ο παραγωγός δεν επωµίζεται το κόστος κατασκευής του
υποθαλάσσιου καλωδίου και των αναγκαίων υποδοµών αυτού.

12.  Στις εν λόγω Οµάδες Έργων ΑΠΕ επιτρέπεται η τροπο-
ποίηση της ισχύος των Βεβαιώσεων Ειδικών Έργων των επιµέ-
ρους έργων τους, υπό τον όρο ότι η συνολική ισχύς των
εκδιδόµενων Βεβαιώσεων Ειδικών Έργων δεν υπερβαίνει τη συ-
νολική ισχύ της Βεβαίωσης Δέσµευσης Ισχύος που λαµβάνει η
κάθε Οµάδα Έργων, κατά τα ανωτέρω, από τον ΑΔΜΗΕ.

13.  Για αιολικούς σταθµούς που διαθέτουν άδεια παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας που εξεδόθη προ της 1ης Ιανουαρίου 2016
ή Βεβαίωση Ειδικών Έργων που εξεδόθη προς αντικατάστασή
της, µε όρο υλοποίησης ανεξάρτητης υποθαλάσσιας διασύνδε-
σης του νησιωτικού συστήµατος µε το Διασυνδεδεµένο Σύστηµα,
που εγκαθίστανται σε αυτόνοµα νησιωτικά συστήµατα των
οποίων η διασύνδεση µε το Ηπειρωτικό Σύστηµα, βάσει του εκά-
στοτε εγκεκριµένου Δεκαετούς Προγράµµατος Ανάπτυξης του
ΑΔΜΗΕ, προβλέπεται να ολοκληρωθεί µετά την 1η.1.2025, η δια-
δικασία των παραπάνω παραγράφων εκκινεί τρία (3) έτη πριν την
εκτιµώµενη διασύνδεση αυτών µε το ΕΣΜΗΕ βάσει του ανωτέρω
Προγράµµατος.

14.  Το παρόν δεν εφαρµόζονται σε έργα ΑΠΕ:
α) που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της υπ’ αριθµ.

904/2011 απόφασης της ΡΑΕ, όπως εκάστοτε ισχύει και στην
παρ. 3 του άρθρου 15 του ν. 3175/2003 (Α’ 207),

β) που εγκαθίστανται σε νησιά τα οποία είναι απευθείας δια-
συνδεδεµένα µε το Σύστηµα της ηπειρωτικής χώρας µε γραµµές
υψηλής τάσης τετρακοσίων (400) kV.

Άρθρο 101
Επέκταση σύµβασης πώλησης για σταθµούς

Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Συµπαραγωγής 
Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης 
που έχουν λάβει άδεια παραγωγής σύµφωνα 

µε τον ν. 3468/2006 - Αντικατάσταση της υποπαρ. ΙΓ4 
της παρ. ΙΓ του πρώτου άρθρου του ν. 4254/2014

H υποπαρ. ΙΓ4 της παρ. ΙΓ του πρώτου άρθρου του ν.
4254/2014 (Α’ 85), περί επέκτασης των συµβάσεων πώλησης και
συµψηφισµού του Ειδικού Προγράµµατος Ανάπτυξης Φωτοβολ-
ταϊκων Συστηµάτων, αντικαθίσταται ως εξής:

«ΥΠΟΠΑΡΑΓΡΑΦΟΣ ΙΓ.4: ΕΠΕΚΤΑΣΗ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΣΥΜ-
ΒΑΣΕΩΝ

Για όλους τους σταθµούς Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας
(ΑΠΕ) και Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής
Απόδοσης (ΣΗΘΥΑ), που εµπίπτουν στις διατάξεις της υποπαρ.
ΙΓ.1., µε την επιφύλαξη της παρ. 3 της ίδιας υποπαρ. ΙΓ.1., και
λειτουργούν για διάστηµα µικρότερο των δώδεκα (12) ετών, µε
σηµείο αναφοράς για τους σταθµούς ΑΠΕ την 1η Ιανουαρίου
2014 και για τους σταθµούς ΣΗΘΥΑ την 7η Απριλίου 2014, επε-
κτείνονται αυτοδίκαια, κατά επτά (7) χρόνια, η σύµβαση πώλησης
και η σύµβαση συµψηφισµού του Ειδικού Προγράµµατος Ανά-
πτυξης Φωτοβολταϊκών Συστηµάτων σε κτιριακές εγκαταστάσεις
και ιδίως σε δώµατα και στέγες κτιρίων της υπό στοιχεία
12323/ΓΓ175/4.6.2009 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και Δηµοσίων Έργων (Β’ 1079), όπως εκάστοτε ισχύει, καθώς και
οι απαιτούµενες άδειες παραγωγής και λειτουργίας, και για εγ-
κατεστηµένη ισχύ ίση µε την ισχύ που είχαν κατά τα ως άνω αν-

17840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΖ’ - 29 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17841

τίστοιχα σηµεία αναφοράς. Ειδικά για αιολικούς σταθµούς, η
άδεια λειτουργίας παρατείνεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 56 του ν. 4546/2018 (Α’ 101).

α) Στους παραγωγούς των σταθµών ΑΠΕ των προηγούµενων
εδαφίων κατά το διάστηµα επέκτασης της σύµβασης πώλησης
χορηγείται διαζευκτικά η δυνατότητα επιλογής µεταξύ των εξής
τρόπων αποζηµίωσης:

αα) Βάσει µεθοδολογίας που καθορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που εκδίδεται µετά από
εισήγηση της Επιτροπής του άρθρου 12 του ν. 4414/2016 (Α’
149), λαµβανοµένων υπόψη των χαρακτηριστικών των τεχνολο-
γιών, του µεταβλητού και σταθερού κόστους των σταθµών
αυτών, του τυχόν αναπόσβεστου κόστους των σταθµών αυτών,
καθώς και των προσδοκώµενων εσόδων τους από τη συµµετοχή
τους στις αγορές ηλεκτρικής ενέργειας.

αβ) Με τιµή ενενήντα (90) ευρώ/MWh για µέγιστη ετήσια πο-
σότητα ενέργειας που υπολογίζεται από τη µαθηµατική σχέση:

Ενέργεια (kWh) = Εγκατεστηµένη Ισχύς (kW) Χ Συντελεστής
Απόδοσης (kWh/kW).

β) Στους παραγωγούς των σταθµών ΣΗΘΥΑ του πρώτου εδα-
φίου της παρούσας υποπαραγράφου κατά το διάστηµα επέκτα-
σης της σύµβασης πώλησης, η παραγόµενη ενέργεια
αποζηµιώνεται µε τιµή που προκύπτει µε απόφαση του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µετά από εισήγηση της Επι-
τροπής του άρθρου 12 του ν. 4414/2016, λαµβανοµένων υπόψη
των χαρακτηριστικών των τεχνολογιών, του µεταβλητού και στα-
θερού κόστους των σταθµών αυτών, του τυχόν αναπόσβεστου
κόστους των σταθµών αυτών, καθώς και των προσδοκώµενων
εσόδων τους από τη συµµετοχή τους στις αγορές ηλεκτρικής
ενέργειας.  

Ο Συντελεστής Απόδοσης ανά τεχνολογία αποτυπώνεται στον
παρακάτω πίνακα.
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Το πλεόνασµα ενέργειας που προκύπτει από την εφαρµογή
της υποπερ. αβ) της περ. α) διοχετεύεται στο Σύστηµα ή/και στο
Δίκτυο, χωρίς υποχρέωση για οποιαδήποτε αποζηµίωση στον πα-
ραγωγό. 

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
που εκδίδεται µετά από πρόταση του Διαχειριστή Ανανεώσιµων
Πηγών Ενέργειας και Εγγυήσεων Προέλευσης (ΔΑΠΕΕΠ) και
γνώµη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕ), καθορίζεται η
µοναδιαία τιµή µε την οποία υπολογίζεται η αποζηµίωση για το
πλεόνασµα της ενέργειας, η οποία καταβάλλεται από τους προ-
µηθευτές, υπέρ του Ειδικού Λογαριασµού του άρθρου 143 του
ν. 4001/2011 (Α’ 179).

Η επιλογή µεταξύ των υποπερ. αα) και ββ) της περ. α) γίνεται
µε αµετάκλητη δήλωση του παραγωγού στη ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ, ή την
Ανώνυµη Εταιρία µε την επωνυµία Διαχειριστής Ελληνικού Δι-
κτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ) ή τον προ-
µηθευτή, κατά περίπτωση, η οποία πρέπει να υποβληθεί
τουλάχιστον τρεις (3) µήνες πριν την έναρξη επέκτασης της σύµ-
βασης. Σε περίπτωση µη υποβολής της δήλωσης εντός του ανω-
τέρω διαστήµατος, η αποζηµίωση κάθε φορά γίνεται µε τη
µικρότερη τιµή των υποπερ. αα) και αβ) της περ. α).»

Άρθρο 102
Ανάθεση αρµοδιοτήτων στο Τεχνικό Επιµελητήριο 

Ελλάδος για δράσεις εξοικονόµησης ενέργειας

1.  Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων δύναται να
ανατίθενται στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας (ΤΕΕ), για τις
δράσεις της εξοικονόµησης ενέργειας στον οικιακό κτιριακό
τοµέα, της ενεργειακής απόδοσης και αναβάθµισης κατοικιών µε
τη χρήση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ), της µείωσης εκ-
ποµπών ρύπων που συµβάλλουν στην επιδείνωση του φαινοµέ-
νου του θερµοκηπίου και της επίτευξης καθαρότερου
περιβάλλοντος, καθήκοντα υλοποίησης και διαχείρισης του εκά-
στοτε σχετικού προγράµµατος, ιδίως δε η διαχείριση και υπο-
στήριξη του πληροφοριακού συστήµατος, η διαχείριση και
αξιολόγηση των αιτήσεων, ο έλεγχος των δικαιολογητικών, η συ-
νεργασία µε τις αρµόδιες αρχές, η εισήγηση προς τον φορέα
του προγράµµατος για επίλυση τυχόν προβληµάτων που ανακύ-
πτουν κατά τη διαδικασία και η ενηµέρωση για την εξέλιξη του
προγράµµατος, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
του. Τα παραπάνω καθήκοντα ασκούνται σε συνεργασία µε τις
αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και τους συναρµόδιους φορείς. Με την ίδια απόφαση,
µέρος των καθηκόντων υλοποίησης και διαχείρισης του εκά-
στοτε σχετικού προγράµµατος δύναται να ανατίθεται στην Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα A.E..

2.  Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, καθώς και
κάθε συναρµόδιου Υπουργού, καθορίζονται οι αναγκαίες λεπτο-
µέρειες όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των φορέων υλοποί-
ησης των δράσεων της παρ. 1. Με την ίδια απόφαση είναι
δυνατόν να ορίζεται αποζηµίωση προς τους ανωτέρω φορείς, ως
ποσοστό του προϋπολογισµού των δράσεων που διαχειρίζονται,
για την κάλυψη των εξόδων τους, ανάλογα µε το εύρος των ερ-
γασιών που αναλαµβάνουν. Το ποσοστό αυτό δεν µπορεί να
υπερβαίνει, για το σύνολο των φορέων υλοποίησης, το δυόµιση
τοις εκατό (2,5 %) επί του προϋπολογισµού των άµεσων ενισχύ-
σεων του προγράµµατος που βαρύνει σχετική Συλλογική Από-
φαση Έργων (Σ.Α.Ε.) του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. 

3.  Οι δαπάνες διαχείρισης του Τ.Ε.Ε για την υλοποίηση και
διαχείριση του προγράµµατος, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2, δύ-
ναται να καλύπτονται από το εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε εγγραφή διακριτού ενά-
ριθµου έργου.  

Άρθρο 103
Υποστήριξη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας
για την ανάπτυξη πληροφοριακών συστηµάτων
και τη διενέργεια ανταγωνιστικών διαδικασιών 

του ν. 4414/2016 

Η Ρυθµιστική�  Αρχή�  Ενέ�ργειας (ΡΑΕ) δύ� ναται, αποκλειστικά�
εντό� ς του έτους 2021, να συνά� πτει µία η�  περισσότερες
συµβά� σεις παροχή� ς υπηρεσιών ή έργου: α) για την αν�άπτυξη
εξειδικευµένων πληροφοριακών συστηµάτων, και β) για την υπο-
στήριξη διενέργειας των ανταγωνιστικών διαδικασιών του ν.
4414/2016 (Α’ 149), µε τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης,
κατά παρέκκλιση του ά� ρθρου 36 και της παρ. 1 του α� ρθρου 118
του                        ν. 4412/2016 (Α’ 147), µε την επιφύλαξη του
άρθρου 5 του ίδιου νόµου. Το συνολικό ποσό των συµβάσεων
του πρώτου εδαφίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τις εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες (150.000) ευρώ πλ�έον Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας (ΦΠΑ).

Άρθρο 104
Ορισµός µικρού συνδεδεµένου συστήµατος -
Προσθήκη περ. λα’ στην παρ. 3 του άρθρου 2 

του ν. 4001/2011

Στην παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 4001/2011 (Α’ 179) προστίθε-
ται περ. (λα), ως εξής:

«(λα) «µικρό συνδεδεµένο σύστηµα» (ΜΣΣ): κάθε σύστηµα µε
κατανάλωση µικρότερη των τριών χιλιάδων (3.000) GWh το 1996,
στο οποίο ποσοστό άνω του πέντε τοις εκατό (5%) της ετήσιας
κατανάλωσης προέρχεται από διασύνδεση µε άλλα συστήµατα,
κατά την έννοια που αποδίδεται στην Οδηγία (ΕΕ) 2019/944 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 5ης Ιουνίου
2019 σχετικά µε τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά
ηλεκτρικής ενέργειας και την τροποποίηση της οδηγίας
2012/27/ΕΕ (L 158).»

Άρθρο 105
Διασφάλιση ενιαίας τιµολόγησης καταναλωτών
ηλεκτρικής ενέργειας - Προσθήκη άρθρου 58Β

στον ν. 4001/2011

Στον ν. 4001/2011 (Α’ 179) προστίθεται άρθρο 58Β, ως εξής:

«Άρθρο 58Β
Διασφάλιση ενιαίας τιµολόγησης 

καταναλωτών ηλεκτρικής ενέργειας

Η διασφάλιση της ενιαίας τιµολόγησης των καταναλωτών ηλε-
κτρικής ενέργειας στη Χώρα συνιστά Υπηρεσία Κοινής Ωφέλειας
(ΥΚΩ), για την εκπλήρωση της οποίας καταβάλλεται αντάλλαγµα
στους υπόχρεους παροχής της µε βάση µεθοδολογία της Ρυθ-
µιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕ). Ειδικότερα για τη χρονική πε-
ρίοδο κατά την οποία το ηλεκτρικό σύστηµα της νήσου Κρήτης
αποτελεί µικρό συνδεδεµένο σύστηµα (ΜΣΣ), σύµφωνα µε την
παρ. 3 του άρθρου 2, για τον υπολογισµό της αντιστάθµισης για
την κάλυψη του κόστους παροχής της υπηρεσίας, εφαρµόζεται
η µεθοδολογία της υπ’ αριθµ. 14/2014 απόφασης της ΡΑΕ (Β’
270) µόνο σε ό,τι αφορά την ενέργεια από συµβατικές µονάδες
που εγχέεται στο Δίκτυο (MA_ΜΔΝΣΜ, µ και QX, SM (µ, j)). 

Ειδικότερα θέµατα που άπτονται της παροχής της ως άνω
ΥΚΩ σε µικρά συνδεδεµένα συστήµατα δύνανται να καθορίζονται
στον Κώδικα Διαχείρισης του Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλε-
κτρικής Ενέργειας (ΕΔΔΗΕ) και στον Κώδικα Διαχείρισης Ηλε-
κτρικών Συστηµάτων Μη Διασυνδεδεµένων Νησιών (ΜΔΝ).»

Άρθρο 106
Α’ φάση διασύνδεσης Πελοποννήσου - Κρήτης -
Προσθήκη του άρθρου 108Β στον ν. 4001/2011

Στον ν. 4001/2011 (Α’ 179) προστίθεται άρθρο 108Β ως εξής:



«Άρθρο 108Β
Μεταβατικές διατάξεις για τη λειτουργία της ηλεκτρικής δια-

σύνδεσης Α’ φάσης Πελοποννήσου - Κρήτης 

1.  Κατά το µεταβατικό διάστηµα από την 3η.7.2021 έως τη
δήλη ηµέρα συντέλεσης της Α’ φάσης της ηλεκτρικής διασύνδε-
σης της νήσου Κρήτης µε την Πελοπόννησο, κατά την παρ. 2 του
άρθρου 108Γ, η λειτουργία της ηλεκτρικής διασύνδεσης σε
σχέση µε την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας του Ελληνικού Συστή-
µατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΣΜΗΕ) και την
αγορά του ηλεκτρικού συστήµατος της νήσου Κρήτης και η εκ-
καθάριση των σχετικών συναλλαγών, καθορίζονται από τις δια-
τάξεις του παρόντος.

2.  Κατά την εκκαθάριση της αγοράς εξισορρόπησης σύµφωνα
µε τον Κανονισµό Αγοράς Εξισορρόπησης, ο Διαχειριστής του
Εθνικού Συστήµατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΣΜΗΕ),
κατά τον υπολογισµό της απορροφούµενης ενέργειας που αντι-
στοιχεί σε κάθε Εκπρόσωπο Φορτίου, επιπλέον της απορρόφησης
που αντιστοιχεί στους καταναλωτές που τυχόν εκπροσωπεί στο
Διασυνδεδεµένο Σύστηµα, λαµβάνει υπόψη για κάθε Εκπρόσωπο
Φορτίου που δραστηριοποιείται στην Κρήτη και την απορρόφηση
που αντιστοιχεί στον µετρητή της διασύνδεσης Πελοποννήσου -
Κρήτης στα Χανιά, κατά την ποσότητα που του αναλογεί βάσει των
εκτιµώµενων ποσοστών εκπροσώπησης των πελατών του ηλεκτρι-
κού συστήµατος της νήσου Κρήτης, όπως υπολογίζονται από τον
Διαχειριστή Μη διασυνδεδεµένων Νήσων (ΜΔΝ). Λεπτοµέρειες
σχετικά µε την εκκαθάριση της αγοράς εξισορρόπησης και σχε-
τικά µε την εκκαθάριση συναλλαγών της Κρήτης δύνανται να κα-
θορίζονται µε απόφαση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕ),
κατόπιν σχετικής εισήγησης του Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ και του
Διαχειριστή ΜΔΝ αντίστοιχα.

3.  Ο Διαχειριστής ΜΔΝ συνεχίζει, στο χρονικό διάστηµα της
παρ. 1, να εκκαθαρίζει την αγορά της Κρήτης για τις συµβατικές
µονάδες και τις µονάδες Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ),
σύµφωνα µε τη µεθοδολογία που έχει καθοριστεί κατ’ εξουσιο-
δότηση του άρθρου 130, καθώς και για τους Εκπροσώπους Φορ-
τίου µε τις ισχύουσες συµβάσεις για την παραγόµενη ενέργεια
από Συµβατικές Μονάδες και Μονάδες ΑΠΕ πλην της ενέργειας
της ηλεκτρικής διασύνδεσης. Επίσης, µέχρι τη δήλη ηµέρα της
παρ. 2 του άρθρου 108Γ, εφαρµόζει τα ποσοστά εκπροσώπησης
όπως προκύπτουν από την εφαρµογή της ισχύουσας µεθοδολο-
γίας και συνεχίζει να χρεώνει τους Εκπροσώπους Φορτίου για τη
Χρέωση Χρήσης Δικτύου (ΧΧΔ), τις χρεώσεις Υπηρεσιών Κοινής
Ωφέλειας (ΥΚΩ) πελατών και τη χρέωση του Ειδικού Τέλους για
τη Μείωση Εκποµπών Αερίων Ρύπων (ΕΤΜΕΑΡ). Το Αντάλλαγµα
ΥΚΩ που δικαιούνται οι Εκπρόσωποι Φορτίου Κρήτης, συνεχίζει
να αποµειώνεται κατά το ποσό της Χρέωσης Χρήσης Συστήµα-
τος (ΧΧΣ) που τους αναλογεί, µέχρι τη µεταβίβαση των παγίων
περιουσιακών στοιχείων Υψηλής Τάσης (ΥΤ) ηλεκτρικού συστή-
µατος της νήσου Κρήτης, κατά την παρ. 1 του άρθρου 108Δ. Για
το µεταβατικό αυτό χρονικό διάστηµα στο πλαίσιο της ετήσιας
οριστικής εκκαθάρισης στα ΜΔΝ πραγµατοποιείται και η απολο-
γιστική ετήσια εκκαθάριση.

4.  Η ΡΑΕ δύναται, για το χρονικό διάστηµα της παρ. 1, να κα-
θορίζει αυξηµένα όρια ανοχής για τις Χρεώσεις Μη Συµµόρφω-
σης που προβλέπονται στον Κανονισµό Αγοράς Εξισορρόπησης,
µετά από εισήγηση του Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ.

5.  Οι διατάξεις του παρόντος σε σχέση µε την εκκαθάριση
αγοράς εξισορρόπησης εφαρµόζονται αναδροµικά για την ενέρ-
γεια που διακινήθηκε µέσω της ηλεκτρικής διασύνδεσης από την
3η.07.2021 έως και την 31.07.2021.

6.  Ο Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ προβαίνει σε διορθωτική εκκα-
θάριση των ποσών που  υπολογίστηκαν, από την 3η.07.2021 έως
και την 31.07.2021, για την απορρόφηση που αντιστοιχεί στον
µετρητή της διασύνδεσης Πελοποννήσου - Κρήτης στα Χανιά
στο πλαίσιο του Λογαριασµού Προσαυξήσεων Απωλειών ΕΣΜΗΕ
(ΛΠ-1) που προβλέπεται στο άρθρο 93 του Κανονισµού Αγοράς
Εξισορρόπησης (Β’ 4516/2020), σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στην παρ. 2, βάσει του χρονοδιαγράµµατος εκκαθάρισης που
προβλέπεται στο άρθρο 104 του Κανονισµού Αγοράς Εξισορρό-
πησης.

7.  Για την εφαρµογή του παρόντος, δύνανται να τροποποιούν-
ται ο Κώδικας Διαχειριστή ΑΠΕ και Εγγυήσεων Προέλευσης (Β’
4778/2020), ο Κώδικας Διαχείρισης Μη Διασυνδεδεµένων Νη-
σιών (Β’ 304/2014), ο Κώδικας Διαχείρισης ΕΣΜΗΕ (Β’
4658/2020), ο Κώδικας Διαχείρισης ΕΔΔΗΕ (Β’ 78/2017), ο Κα-
νονισµός Αγοράς Εξισορρόπησης, ο Κανονισµός Εκκαθάρισης
Θέσεων Αγοράς Εξισορρόπησης (Β’ 3076/2020), ο Κανονισµός
Λειτουργίας της Αγοράς Επόµενης Ηµέρας και Ενδοηµερήσιας
Αγοράς (Β’ 4124/2020) και ο Κανονισµός Εκκαθάρισης Συναλλα-
γών Αγοράς Επόµενης Ηµέρας και Ενδοηµερήσιας Αγοράς (Β’
428/2020).»

Άρθρο 107
Λειτουργία αγοράς Κρήτης µέχρι τη Β’ φάση
διασύνδεσης - Προσθήκη του άρθρου 108Γ 

στον ν. 4001/2011 

Στον ν. 4001/2011 (Α’ 179) προστίθεται άρθρο 108Γ, ως εξής:
«Άρθρο 108Γ

Λειτουργία της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας της νήσου
Κρήτης κατά το διάστηµα µεταξύ της έναρξης

λειτουργίας της Α’ και της Β’ φάσης της διασύνδεσης της
νήσου Κρήτης µε το Ηπειρωτικό Σύστηµα

1.  Ο Ανεξάρτητος Διαχειριστής Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας (ΑΔΜΗΕ ΑΕ) υποχρεούται να λειτουργήσει την ηλεκτρική
διασύνδεση Α’ φάσης της νήσου Κρήτης µε την Πελοπόννησο,
σε πλήρη λειτουργική ετοιµότητα κατά την ορισθείσα µεταφο-
ρική της ικανότητα, σύµφωνα µε το εγκεκριµένο και ισχύον Δε-
καετές Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Διαχειριστή του Ελληνικού
Συστήµατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΣΜΗΕ), δυνά-
µει της υπ’ αριθµ.  1097/2019 απόφασης της ΡΑΕ (Β’ 1048), το
αργότερο µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2021.

Με επιστολή της στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας (ΡΑΕ) εντός του χρονικού
διαστήµατος του πρώτου εδαφίου, η ΑΔΜΗΕ ΑΕ  βεβαιώνει τη
λειτουργία της ηλεκτρικής διασύνδεσης κατά τα ανωτέρω.

2.  Η 1η Οκτωβρίου 2021 λογίζεται ως η δήλη ηµέρα (Δήλη
Ηµέρα) συντέλεσης της διασύνδεσης της Α’ φάσης και συνακό-
λουθης ένταξης του ηλεκτρικού συστήµατος της Κρήτης στο
ΕΣΜΗΕ και το Ελληνικό Δίκτυο Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας
(ΕΔΔΗΕ) ως Μικρό Συνδεδεµένο Σύστηµα (ΜΣΣ).

3.  Ο καθορισµός της Δήλης Ηµέρας συντέλεσης της Β’ φάσης
της ηλεκτρικής διασύνδεσης της  νήσου Κρήτης µε το Ηπειρω-
τικό Σύστηµα, κατά την ορισθείσα µεταφορική ικανότητα και το
χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης σύµφωνα µε το εγκεκριµένο και
ισχύον Δεκαετές Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Διαχειριστή του
ΕΣΜΗΕ, δυνάµει της υπ’ αριθµ. 1097/2019 απόφασης της ΡΑΕ,
πραγµατοποιείται µε απόφαση της ΡΑΕ κατόπιν βεβαίωσης της
ΑΔΜΗΕ ΑΕ περί λειτουργίας της ηλεκτρικής διασύνδεσης κατά
τα ανωτέρω.

4.  Από τη Δήλη Ηµέρα της Α’  φάσης σύµφωνα µε την παρ. 2
µέχρι τη Δήλη Ηµέρα της Β’ φάσης της ηλεκτρικής διασύνδεσης
της νήσου Κρήτης µε το Ηπειρωτικό Σύστηµα, κατά τα οριζόµενα
στην παρ. 3, η λειτουργία και εκκαθάριση της αγοράς ηλεκτρικής
ενέργειας της Κρήτης καθορίζεται στις περ. α) έως στ), για την
εφαρµογή των οποίων ισχύουν και οι ορισµοί του ν. 4425/2016
(Α’ 185), του ν. 4414/2016 (Α’ 149), της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/944,
του Κανονισµού (ΕΕ) 2019/943, καθώς και του Κανονισµού Λει-
τουργίας της Αγοράς Επόµενης Ηµέρας και Ενδοηµερήσιας
Αγοράς (Β’ 4124/2020), του Κανονισµού Εκκαθάρισης Συναλλα-
γών Αγοράς Επόµενης Ηµέρας και Ενδοηµερήσιας Αγοράς (Β’
428/2020), του Κανονισµού Αγοράς Εξισορρόπησης (Β’
4516/2020), του Κανονισµού Εκκαθάρισης Θέσεων Αγοράς Εξι-
σορρόπησης (Β’ 3076/2020), του Κώδικα Διαχείρισης ΕΣΜΗΕ (Β’
4658/2020), του Κώδικα Διαχείρισης ΕΔΔΗΕ (Β’ 78/2017) και του
Κώδικα Διαχειριστή ΑΠΕ και Εγγυήσεων Προέλευσης (Β’
4778/2020), όπως εκάστοτε ισχύουν.

α. Το ηλεκτρικό σύστηµα της Κρήτης απορροφά («εικονικό
φορτίο») από ή εγχέει («εικονική παραγωγή») ενέργεια προς το
σύστηµα της ηπειρωτικής χώρας, αντίστοιχα.
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β. Η ηλεκτρική διασύνδεση Κρήτης-Πελοποννήσου λογίζεται
ως εικονική Οντότητα µε Ευθύνη Εξισορρόπησης (εΟΕΕ). 

γ. Η εΟΕΕ της διασύνδεσης Κρήτης συνδέεται στο ΕΣΜΗΕ
στην πλευρά υψηλής τάσης του υποσταθµού των Χανίων (Χανιά
Ι), που αποτελεί το όριο του ΕΣΜΗΕ και του ΜΣΣ και η ενέργεια
την οποία απορροφά από ή εγχέει στο ΕΣΜΗΕ καταγράφεται
µέσω καταχωρηµένων µετρητών. 

δ. Η συµµετοχή του ηλεκτρικού συστήµατος της Κρήτης στις
Αγορές Ηλεκτρικής Ενέργειας του ν. 4425/2016 διενεργείται ως
εξής:

δα) ο Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ εκτελεί καθηµερινά και δηµο-
σιεύει στην ιστοσελίδα του απλοποιηµένο Πρόγραµµα Κατανο-
µής για το ηλεκτρικό σύστηµα της Κρήτης για κάθε Ηµέρα
Εκπλήρωσης Φυσικής Παράδοσης σύµφωνα µε τα ειδικότερα
οριζόµενα στους οικείους Κώδικες και Κανονισµούς. Βάσει των
αποτελεσµάτων του εν λόγω προγράµµατος, υπολογίζονται τα
προγράµµατα απορρόφησης και έγχυσης ενέργειας, αφενός για
το σύνολο της ζήτησης, επιµερισµένα ανά Εκπρόσωπο Φορτίου
της Κρήτης στη βάση των ποσοστών εκπροσώπησης, όπως αυτά
υπολογίζονται από τον Διαχειριστή του Ελληνικού Δικτύου Δια-
νοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ), αφετέρου της πα-
ραγωγής της Κρήτης αντιστοίχως, λαµβάνοντας υπόψη τη
διαθεσιµότητα και την οικονοµικότητα των διαθέσιµων εναλλα-
κτικών πόρων κάλυψης του συνόλου του φορτίου της Κρήτης,
στη βάση προβλέψεων και τυχόν διαθέσιµων ιστορικών στοι-
χείων. Βάσει των ως άνω υπολογισµών προκύπτουν οι ποσότητες
των σχετικών Εντολών Αγοράς µε Αποδοχή Τιµής και Προτεραι-
ότητα Εκτέλεσης για τις ποσότητες απορρόφησης ενέργειας και
οι ποσότητες των Εντολών Πώλησης µε Αποδοχή Τιµής και Προ-
τεραιότητα Εκτέλεσης για τις ποσότητες έγχυσης ενέργειας αν-
τιστοίχως, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό
Λειτουργίας της Αγοράς Επόµενης Ηµέρας και Ενδοηµερήσιας
Αγοράς. Οι ως άνω Εντολές Αγοράς και Πώλησης µε Αποδοχή
Τιµής και Προτεραιότητα Εκτέλεσης υποβάλλονται ατελώς από
την «Ελληνικό Χρηµατιστήριο Ενέργειας Ανώνυµη Εταιρεία»
(ΕΧΕ ΑΕ), εκ µέρους των Εκπροσώπων Φορτίου και των συµβα-
τικών Παραγωγών της Κρήτης αντίστοιχα, στο Σύστηµα Συναλ-
λαγών Αγορών Ενέργειας (ΣΣΑΕ) της Αγοράς Επόµενης Ηµέρας,
ενώ οι Εντολές Πώλησης µε Αποδοχή Τιµής και Προτεραιότητα
Εκτέλεσης για την προβλεπόµενη παραγωγή από Ανανεώσιµες
Πηγές Ενέργειας (ΑΠΕ) ή Συµπαραγωγή Ηλεκτρισµού - Θερµό-
τητας Υψηλής Απόδοσης (ΣΗΘΥΑ) στην Κρήτη υποβάλλονται
από τον Διαχειριστή Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Εγγυή-
σεων Προέλευσης (ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ), σύµφωνα µε τα ειδικότερα ορι-
ζόµενα στον Κανονισµό Λειτουργίας της Αγοράς Επόµενης
Ηµέρας και Ενδοηµερήσιας Αγοράς και στον Κώδικα του Διαχει-
ριστή ΑΠΕ και Εγγυήσεων Προέλευσης.

δβ) Το απλοποιηµένο Πρόγραµµα Κατανοµής της Κρήτης δύ-
ναται να επικαιροποιηθεί από τον Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ, σύµ-
φωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στους οικείους  Κώδικες και
Κανονισµούς. Εφόσον, µετά την επίλυση της Αγοράς Επόµενης
Ηµέρας, η διασύνδεση Κρήτης-Πελοποννήσου τεθεί εκτός λει-
τουργίας ή η ροή στη διασύνδεση είναι αντίστροφη από αυτήν
που προέβλεπε το αρχικό απλοποιηµένο Πρόγραµµα Κατανο-
µής, υφίσταται η δυνατότητα υποβολής σχετικών υβριδικών Εν-
τολών Αγοράς ή και Πώλησης στις Ενδοηµερήσιες Δηµοπρασίες
(Τοπικές Ενδοηµερήσιες Δηµοπρασίες / Συµπληρωµατικές Περι-
φερειακές Ενδοηµερήσιες Δηµοπρασίες) για τη διόρθωση των
θέσεων των Εκπροσώπων Φορτίου και των Παραγωγών της Κρή-
της στην Αγορά Επόµενης Ηµέρας, σύµφωνα µε τα ειδικότερα
οριζόµενα στους  οικείους  Κώδικες και Κανονισµούς. Στην περί-
πτωση αυτή, κατόπιν εκτέλεσης της διαδικασίας απλοποιηµένου
Προγράµµατος Κατανοµής από τον Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ υπο-
λογίζονται οι ποσότητες των υβριδικών εντολών, οι οποίες υπο-
βάλλονται ατελώς από την ΕΧΕ ΑΕ στο ΣΣΑΕ για την
Ενδοηµερήσια Αγορά εκ µέρους των Εκπροσώπων Φορτίου και
των συµβατικών Παραγωγών της Κρήτης, ενώ η ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ
υποβάλλει τις σχετικές υβριδικές εντολές στο ΣΣΑΕ για την πα-
ραγωγή από ΑΠΕ ή ΣΗΘΥΑ, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζό-
µενα στους οικείους Κώδικες και Κανονισµούς.

δγ) H Εκκαθάριση Θέσεων Αγοράς Εξισορρόπησης αφορά

αποκλειστικά και µόνο την ενέργεια της εΟΕΕ της διασύνδεσης
της Κρήτης, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στον Κανονισµό Αγο-
ράς Εξισορρόπησης και στον Κανονισµό Εκκαθάρισης Θέσεων
Αγοράς Εξισορρόπησης. Ο Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ υπολογίζει
και καταλογίζει τις χρεοπιστώσεις των Αποκλίσεων και των Λο-
γαριασµών Προσαυξήσεων για κάθε Περίοδο Εκκαθάρισης Απο-
κλίσεων και για κάθε Εκπρόσωπο Φορτίου της Κρήτης,
συγκρίνοντας το σχετικό Πρόγραµµα Αγοράς της εΟΕΕ της δια-
σύνδεσης της Κρήτης, όπως προκύπτει εµµέσως από τα αποτε-
λέσµατα των Αγορών Ηλεκτρικής Ενέργειας που διαχειρίζεται η
ΕΧΕ ΑΕ, µε τη µετρηθείσα απορροφούµενη ποσότητα ενέργειας,
σύµφωνα µε τον µετρητή της διασύνδεσης που αντιστοιχεί στον
κάθε Εκπρόσωπο Φορτίου. Επιπλέον, ο Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ
υπολογίζει και καταλογίζει τις χρεοπιστώσεις των αποκλίσεων
για κάθε Περίοδο Εκκαθάρισης Αποκλίσεων για τον ΔΑΠΕΕΠ
συγκρίνοντας το σχετικό Πρόγραµµα Αγοράς της εΟΕΕ της δια-
σύνδεσης της Κρήτης µε τη µετρηθείσα εγχυθείσα ποσότητα
ενέργειας, σύµφωνα µε τον µετρητή της διασύνδεσης.

ε. Η ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ διενεργεί συµπληρωµατική εκκαθάριση της
αγοράς του ΜΣΣ της Κρήτης, σε µηνιαία και ετήσια βάση, για τα
ποσά που αφορούν στην αγοραπωλησία ενέργειας που έχει πα-
ραχθεί από συµβατικές Μονάδες Παραγωγής της Κρήτης, λαµ-
βάνοντας υπόψη τα αντίστοιχα ποσά που έχουν εκκαθαριστεί
στις Αγορές Ηλεκτρικής Ενέργειας του ν. 4425/2016.

στ. Η ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ, ως διαχειριστής του Ειδικού Λογαριασµού
ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ Διασυνδεδεµένου Συστήµατος και Δικτύου, διε-
νεργεί τη συµπληρωµατική εκκαθάριση, σε µηνιαία και ετήσια
βάση, για τα ποσά που αφορούν στην αγοραπωλησία ενέργειας
που έχει παραχθεί από τις µονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από ΑΠΕ, ΣΗΘΥΑ και Υβριδικούς Σταθµούς της Κρήτης
που εκπροσωπεί σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο κανονιστικό πλαί-
σιο, που εκδίδεται δυνάµει της παρ. 5, λαµβάνοντας υπόψη τα
αντίστοιχα ποσά που έχουν εκκαθαριστεί στις Αγορές Ηλεκτρι-
κής Ενέργειας του ν. 4425/2016. 

5. Με απόφαση της ΡΑΕ, κατόπιν των εισηγήσεων των αρµό-
διων Διαχειριστών και µε σκοπό την εφαρµογή του παρόντος και
τη διασφάλιση της αποτελεσµατικής λειτουργίας της αγοράς της
Κρήτης, εισάγονται οι αναγκαίες ρυθµίσεις στους Κανονισµούς
των Αγορών Ηλεκτρικής Ενέργειας του ν. 4425/2016 και στους
Κώδικες που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση των άρθρων 96,
118Α, 128 και 130.

6.  Από τη δήλη ηµέρα της παρ. 2, η ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ υποκαθιστά
εκ του νόµου τη ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ, ως συµβαλλοµένη στις Συµβάσεις
Πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας προ του ν. 3468/2006 (Α’ 129)
και στις Συµβάσεις Λειτουργικής Ενίσχυσης των σταθµών ΑΠΕ
και ΣΗΘΥΑ της Κρήτης και υπεισέρχεται αυτοδικαίως και άνευ
ετέρου στα σχετικά συµβατικά δικαιώµατα και υποχρεώσεις,
χωρίς παράταση της διάρκειας ισχύος της σύµβασης. Οι σχετι-
κές µε τις συµβάσεις αυτές συναλλαγές, χρηµατορροές και χρε-
ώσεις ΕΤΜΕΑΡ, συµπεριλαµβάνονται στον ειδικό λογαριασµό
της παρ. 3 του άρθρου 143 του παρόντος που διαχειρίζεται η
ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας καθορίζεται και κάθε άλλο θέµα που αφορά στις Συµ-
βάσεις Πώλησης Ηλεκτρικής Ενέργειας του άρθρου 12 του ν.
3468/2006 (Α’ 129), τις συµβάσεις αγοραπωλησίας ηλεκτρικής
ενέργειας προ του ν. 3468/2006 και τις Συµβάσεις Λειτουργικής
Ενίσχυσης των σταθµών ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ της Κρήτης. Με από-
φαση της ΡΑΕ, κατόπιν εισηγήσεων των αρµοδίων Διαχειριστών,
δύναται να εισαχθούν οι αναγκαίες, για την εφαρµογή της πα-
ρούσας, ρυθµίσεις στον Κώδικα Διαχειριστή ΑΠΕ και Εγγυήσεων
Προέλευσης, στον Κώδικα Διαχείρισης ΕΔΔΗΕ και στον  Κώδικα
Διαχείρισης ΜΔΝ (Β’ 304/2014). Η παρ. 6 του άρθρου 8 του
ν. 4414/2016 (Α’ 149), πλην του τρίτου εδαφίου αυτής, δεν εφαρ-
µόζεται.

7.  Με απόφαση της ΡΑΕ η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, δύναται να παρατείνονται οι προθεσµίες
των παρ. 1 και παρ. 2. 

8.  Από τη δήλη ηµέρα της Α’ φάσης της παρ. 2, οι σταθµοί
ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ που συνδέονται στο δίκτυο της Κρήτης εµπί-
πτουν στην αρµοδιότητα του ΔΑΠΕΕΠ ως Φορέα Έκδοσης Εγ-
γυήσεων Προέλευσης.»

17844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 108
Μεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων

και ζητήµατα προσωπικού 

Στον ν. 4001/2011 (Α’ 179) προστίθεται νέο άρθρο 108Δ ως
εξής:

«Άρθρο 108Δ
Μεταβίβαση από τη ΔΕΗ ΑΕ προς την ΑΔΜΗΕ ΑΕ
των παγίων περιουσιακών στοιχείων υψηλής τάσης

ηλεκτρικού συστήµατος της νήσου Κρήτης
που διασυνδέονται µε το ΕΣΜΗΕ

και ζητήµατα προσωπικού

1.  Από την 1η Αυγούστου, το σύνολο των παγίων περιουσια-
κών στοιχείων υψηλής τάσης (ΥΤ) του ηλεκτρικού συστήµατος
της νήσου Κρήτης, ιδιοκτησίας της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλε-
κτρισµού (ΔΕΗ ΑΕ) και διαχείρισης του Διαχειριστή Ελληνικού
Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ), ως Δια-
χειριστή Μη Διασυνδεδεµένων Νήσων (ΜΔΝ), όπως αποτυπώ-
νονται στο οικείο Ρυθµιστικό Μητρώο Παγίων Διανοµής (ΡΜΠ)
ΜΔΝ µε ηµεροµηνία αναφοράς 30.06.2021 (τα «πάγια»), µεταβι-
βάζονται αυτοδικαίως, από τη ΔΕΗ ΑΕ στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ, κατά
πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή, εντάσσονται στο Ελληνικό
Σύστηµα Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΣΜΗΕ) και στο
ΡΜΠ του ΕΣΜΗΕ και τελούν υπό τη διαχείριση της ΑΔΜΗΕ ΑΕ,
ως κύριο και Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ, έναντι τιµήµατος, που υπο-
λογίζεται και καταβάλλεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος. Για τους σκοπούς της µεταβίβασης, η αναπόσβεστη αξία
των παγίων υπολογίζεται µε βάση την ηµεροµηνία της αυτοδί-
καιης µεταβίβασης, προσδιορίζεται βάσει των κανόνων της Ρυθ-
µιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕ), στο πλαίσιο της έγκρισης του
Εσόδου Διανοµής και του Εσόδου Μεταφοράς και πιστοποιείται
από Ορκωτό Ελεγκτή.

2.  Για τµήµατα γηπέδου και κτίρια κυριότητας της ΔΕΗ ΑΕ,
στα οποία ευρίσκεται εγκατεστηµένος ο µεταβιβαζόµενος εξο-
πλισµός Υψηλής ή/και Μέσης Τάσης, συστήνονται αυτοδικαίως,
χωρίς επιπλέον τίµηµα, δικαίωµα χρήσης υπέρ των οικείων Δια-
χειριστών ΕΣΜΗΕ ή ΕΔΔΗΕ και το αντίστοιχο δικαίωµα δουλείας
διέλευσης υπέρ των ιδίων για πρόσβαση προς τα τµήµατα αυτά.

3.  Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από την µεταβίβαση των
παγίων κατά την παρ. 1 συντάσσεται και υπογράφεται µεταξύ
της ΔΕΗ ΑΕ και της ΑΔΜΗΕ ΑΕ, κατά παρέκκλιση του Αστικού
Κώδικα, η δηλωτικού χαρακτήρα σχετική συµβολαιογραφική
πράξη µεταβίβασης (η «σύµβαση µεταβίβασης») της κυριότητας,
νοµής και κατοχής των παγίων και σύστασης των αντίστοιχων
δουλειών της παρ. 2, κατ’ εξαίρεση κάθε άλλης αντίθετης διάτα-
ξης νόµου, η οποία κοινοποιείται αµελλητί στον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας και στη ΡΑΕ.

4.  Κατά την ηµεροµηνία της µεταβίβασης των παγίων κατά την
παρ. 1, καταβάλλεται από την ΑΔΜΗΕ ΑΕ στην ΔΕΗ ΑΕ τίµηµα
ίσο προς την ρυθµιστική αξία των παγίων, όπως υπολογίζεται
κατά τα προβλεπόµενα στην παρ. 1, το οποίο συµπεριλαµβάνεται
άµεσα στη Ρυθµιζόµενη Περιουσιακή Βάση (ΡΠΒ) του ΕΣΜΗΕ
από την ως άνω ηµεροµηνία µεταβίβασης και ανακτάται, µέσω
των χρεώσεων χρήσεως του ΕΣΜΗΕ, σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία και τις σχετικές αποφάσεις της ΡΑΕ περί υπολογι-
σµού του απαιτούµενου εσόδου και του επιτρεπόµενου εσόδου
του κυρίου και Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ και των τιµολογίων χρή-
σης του ΕΣΜΗΕ.  Κατά παρέκκλιση του άρθρου 11 του ν.
4308/2014 (Α’ 251), το τιµολόγιο πώλησης των µεταβιβαζόµενων
παγίων εκδίδεται από τη ΔΕΗ ΑΕ µέχρι τη δέκατη πέµπτη ηµέρα
του επόµενου µήνα από την ηµεροµηνία υπογραφής της σύµβα-
σης µεταβίβασης. 

5.  Εντός εύλογου χρόνου από την υπογραφή της σύµβασης
µεταβίβασης της παρ. 3 και σε κάθε περίπτωση εντός τριών (3)
µηνών από την αποτίµηση των µεταβιβαζόµενων παγίων  από
ανεξάρτητο εξειδικευµένο εκτιµητή εγνωσµένης αξίας και κοινής
αποδοχής των ΑΔΜΗΕ ΑΕ και ΔΕΗ ΑΕ, καταβάλλεται από την
ΑΔΜΗΕ ΑΕ στην ΔΕΗ ΑΕ επιπλέον τίµηµα, ως πιστούµενο υπό-
λοιπο του τιµήµατος για τα ως άνω µεταβιβαζόµενα πάγια, ίσο

προς την τυχόν θετική διαφορά µεταξύ της ανωτέρω ρυθµιστικής
αξίας και της εµπορικής αξίας των παγίων, η οποία δύναται να
προκύψει αποκλειστικά δυνάµει αποτίµησης της εµπορικής αξίας
αυτών από τον ανωτέρω εκτιµητή. Ο εκτιµητής, όπως ορίζεται
από τους ΔΕΗ ΑΕ και ΑΔΜΗΕ ΑΕ βάσει του παρόντος, διεξάγει
την αποτίµηση εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία κατά-
θεσης των τελικών δεσµευτικών προσφορών των υποψήφιων
επενδυτών στο πλαίσιο της συµµετοχής τους στον δηµόσιο διε-
θνή διαγωνισµό της ΔΕΗ ΑΕ για την πώληση ποσοστού σαράντα
εννέα τοις εκατό (49%) του µετοχικού κεφαλαίου της ΔΕΔΔΗΕ
ΑΕ, µε ηµεροµηνία αποτίµησης την ηµεροµηνία µεταβίβασης της
παρ. 1 ή σε περίπτωση µαταίωσης του διεθνούς διαγωνισµού
εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία της εν λόγω µαταί-
ωσης.

6.  Τυχόν πιστούµενο υπόλοιπο του τιµήµατος, σύµφωνα µε
την παρ. 5, συµπεριλαµβάνεται σε διακριτή ειδική περιουσιακή
βάση του ΕΣΜΗΕ και ανακτάται, από την ηµεροµηνία εξόφλησής
του, µέσω των χρεώσεων χρήσεως του ΕΣΜΗΕ, σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία και τις σχετικές αποφάσεις της ΡΑΕ περί υπο-
λογισµού του απαιτούµενου εσόδου και του επιτρεπόµενου εσό-
δου του κυρίου και Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ και των τιµολογίων
χρήσης του ΕΣΜΗΕ, χωρίς να καταβάλλεται απόδοση επί του τι-
µήµατος αυτού βάσει του ενιαίου µεσοσταθµικού κόστους κεφα-
λαίου (WACC). Η διακριτή περιουσιακή βάση της παρούσας
δύναται να αποσβένεται εντός χρονικού διαστήµατος έως και
τεσσάρων (4) ετών, αρχής γενοµένης από το έτος της εξόφλη-
σης, συνυπολογιζόµενου του µέσου ετήσιου γενικού Δείκτη
Τιµών Καταναλωτή της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ),
κατά τρόπον που να εξασφαλίζει την εξοµάλυνση του ύψους των
τιµολογίων χρήσης του ΕΣΜΗΕ. Η διαφορά στην αναπόσβεστη
ρυθµιστική αξία των παγίων µεταξύ της 30ής.6.2021 και της ηµε-
ροµηνίας µεταβίβασης, η οποία οφείλεται σε προσθήκες, απο-
σύρσεις και αποσβέσεις παγίων κατά το διάστηµα αυτό και
πιστοποιείται από Ορκωτό Ελεγκτή, προσαυξάνει ή αποµειώνει
το προς ανάκτηση ποσό.  Σε περίπτωση που η µείωση του ποσού
λόγω αποσβέσεων υπερβαίνει το πιστούµενο υπόλοιπο, η δια-
φορά επιστρέφεται από τη ΔΕΗ ΑΕ στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ.

7.  α) Η ΔΕΗ ΑΕ και η ΑΔΜΗΕ ΑΕ απαλλάσσονται από την υπο-
χρέωση καταβολής αναλογικών και παγίων συµβολαιογραφικών
δικαιωµάτων για κάθε πράξη που απαιτείται συµβολαιογραφικός
τύπος σχετικά µε τη µεταβίβαση των παγίων του παρόντος άρ-
θρου. Τα λοιπά συµβολαιογραφικά δικαιώµατα περιορίζονται στο
ήµισυ των προβλεποµένων από την κείµενη νοµοθεσία. Κατά τη
σύνταξη και υπογραφή των σχετικών πράξεων δεν απαιτείται πα-
ράσταση δικηγόρου. 

β) Για τη µεταβίβαση των παγίων, δεν απαιτείται να υποβλη-
θούν στην οικεία Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (ΔΟΥ) οι µηδε-
νικές δηλώσεις φόρου µεταβίβασης ακινήτων, στις οποίες
περιλαµβάνονται και δηλώσεις επίκλησης τυχόν χρησικτησίας,
διαφοράς εκτάσεων ή άλλου µη µετεγγραµµένου τίτλου. Κατά
παρέκκλιση του άρθρου 4 του ν. 1521/1950 (Α’ 245) και κάθε
άλλου σχετικής διάταξης, η µεταβίβαση των ακινήτων από τη
ΔΕΗ ΑΕ στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ απαλλάσσεται από φόρο µεταβίβασης
ακινήτων και από κάθε άλλο συναφή φόρο ή τέλος.

γ) Για τη σύναψη της σύµβασης µεταβίβασης, περιλαµβανο-
µένης της µεταβίβασης εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε ακίνητα
και κινητά,  δεν απαιτούνται δηλώσεις Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας
Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ), Ηλεκτρονικής Ταυτότητας Κτιρίου και Ταυτό-
τητας Αυτοτελούς Διηρηµένης Ιδιοκτησίας ή οποιεσδήποτε προ-
σαρτήσεις, κανονιστικές ή διοικητικές εγκρίσεις, άδειες,
βεβαιώσεις, υπεύθυνες δηλώσεις, πιστοποιητικά και σχεδιαγράµ-
µατα για τη µεταβίβαση ακινήτων, ακόµη και αυτών που έχουν
αποκτηθεί µε αναγκαστική απαλλοτρίωση ή βρίσκονται σε παρα-
µεθόριες περιοχές, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδι-
κής, διάταξης. 

δ) Κάθε µορφής διοικητικές άδειες και εγκρίσεις, απαλλοτριώ-
σεις, παραχωρήσεις που έχουν δοθεί στη ΔΕΗ ΑΕ, σχετικά µε τα
µεταβιβαζόµενα πάγια, κατά το τµήµα ή την αναλογία που αφο-
ρούν το Σύστηµα Υψηλής Τάσης, µεταβιβάζονται αυτοδικαίως
στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ, κατά παρέκκλιση οποιασδήποτε άλλης διάτα-
ξης.
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ε) Μεταγραφές, καθώς και λοιπές, κατά τις κείµενες διατάξεις,
καταχωρίσεις της σύµβασης µεταβίβασης σύµφωνα µε την παρ.
3 και των τυχόν συµπληρωµατικών πράξεων αυτής, ως έχει, στα
υποθηκοφυλακεία και κτηµατολογικά γραφεία έχουν διαπιστω-
τικό χαρακτήρα, γίνονται κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης,
ιδίως δε των άρθρων 3 και 13 του β.δ. 533/1963 (Α’ 147) και της
παρ. 6 του άρθρου 2 και των παρ. 1 και 3 του άρθρου 5 του ν.
2308/1995 (Α’114), και δύναται να διενεργηθούν εντός πέντε (5)
ετών από τη σύναψη της σύµβασης µεταβίβασης και των τυχόν
συµπληρωµατικών πράξεων αυτής, χωρίς την καταβολή οποιου-
δήποτε τέλους ή δικαιώµατος τρίτου, συµπεριλαµβανοµένων των
αµοιβών, των παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων, επιδοµάτων
ή άλλων τελών υπέρ αµίσθων και εµµίσθων υποθηκοφυλάκων ή
κτηµατολογικών γραφείων κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθε-
της διάταξης. Η µη µεταγραφή ή καταχώριση της σύµβασης µε-
ταβίβασης µέχρι και τη συµπλήρωση του ως άνω διαστήµατος
των πέντε (5) ετών δεν εµποδίζει την έκδοση, εντός αυτού του
χρονικού διαστήµατος και µόνον, αδειών, για την έκδοση των
οποίων απαιτείται πιστοποιητικό ιδιοκτησίας ή κτηµατολογική εγ-
γραφή ή άδεια δόµησης.

στ) Τα εκδιδόµενα κατά την παρ. 4 του άρθρου 14 του ν.
2664/1998 (Α’ 275), αποσπάσµατα κτηµατολογικών διαγραµµά-
των και κτηµατογραφικά διαγράµµατα, που συνυποβάλλονται µε
την αίτηση καταχώρισης στα κτηµατολογικά βιβλία της σύµβα-
σης µεταβίβασης, σύµφωνα µε την παρ. 3 του παρόντος, εκδί-
δονται και χορηγούνται χωρίς καµία χρέωση ή την καταβολή
οποιουδήποτε τέλους ή δικαιώµατος τρίτου, συµπεριλαµβανο-
µένων των αµοιβών, των παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων,
επιδοµάτων ή άλλων τελών υπέρ κτηµατολογικών γραφείων ή
γραφείων κτηµατογράφησης, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αν-
τίθετης διάταξης.

ζ) Οποιαδήποτε αίτηση, δήλωση εγγραπτέου δικαιώµατος, αί-
τηση διόρθωσης ή ένσταση σχετικά µε τα εµπράγµατα δικαιώ-
µατά τους στα µεταβιβαζόµενα πάγια, υποβάλλεται χωρίς την
καταβολή οποιουδήποτε τέλους ή δικαιώµατος τρίτου, συµπερι-
λαµβανοµένων των αµοιβών, των παγίων και αναλογικών δικαιω-
µάτων, επιδοµάτων ή άλλων τελών υπέρ αµίσθων και εµµίσθων
υποθηκοφυλάκων ή κτηµατολογικών γραφείων ή γραφείων κτη-
µατογράφησης κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης διάτα-
ξης. Η ισχύς του προηγούµενου εδαφίου αρχίζει από την
15η.6.1995.

η) Οι περ. α)  έως και ζ)  εφαρµόζονται αντίστοιχα και για τα
στοιχεία ενεργητικού και παθητικού, όπως αυτά προβλέπονται
στο άρθρο 98 του παρόντος.

8.  Από την ηµεροµηνία µεταβίβασης των παγίων, σύµφωνα µε
την παρ. 1,  η ΑΔΜΗΕ ΑΕ υποκαθίσταται αυτοδικαίως, σε όλα εν
γένει τα δικαιώµατα, τις υποχρεώσεις και τις έννοµες σχέσεις
της ΔΕΗ ΑΕ που αφορούν το σύνολο των µεταβιβαζόµενων πα-
γίων. Τυχόν εκκρεµείς δίκες µε αντικείµενο τα µεταβιβαζόµενα
πάγια, συνεχίζονται αυτοδικαίως από την ΑΔΜΗΕ ΑΕ, χωρίς να
διακόπτονται βιαίως και να απαιτείται για τη συνέχιση ή την επα-
νάληψή τους οποιαδήποτε διατύπωση ή δήλωση εκ µέρους της.

9.  Με αποφάσεις των Διοικητικών Συµβουλίων των ΑΔΜΗΕ  ΑΕ
και ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ και κατόπιν αιτήσεων των ενδιαφεροµένων προς
αυτά µέχρι 31η.12.2021, το προσωπικό της ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ που
απασχολείται στη Διεύθυνση Διαχείρισης Νησιών/Υπηρεσίες
Κρήτης - Ρόδου, µε αντικείµενο τη Λειτουργία του Κέντρου Ελέγ-
χου Συστήµατος Μεταφοράς Κρήτης, δύναται, για λόγους που
σχετίζονται µε τη λειτουργία της διασύνδεσης της Κρήτης να µε-
τακινηθεί στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ. Η προϋπηρεσία που έχει αναγνωρι-
στεί από την ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ, ως φορέα προέλευσης, αναγνωρίζεται
πλήρως από την ΑΔΜΗΕ ΑΕ για όλα τα δικαιώµατα που απορρέ-
ουν από αυτήν.

10.  α) Με συµβάσεις που συνάπτονται µεταξύ της ΑΔΜΗΕ ΑΕ
και  της ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ  ρυθµίζονται τα σχετικά µε τους όρους και
τις προϋποθέσεις για την απασχόληση από την ΑΔΜΗΕ ΑΕ προ-
σωπικού της ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ, του οποίου τη µισθοδοσία και τις
ασφαλιστικές εισφορές συνεχίζει να καταβάλλει η ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ,
λαµβάνοντας αντάλλαγµα από την ΑΔΜΗΕ ΑΕ. Για τη διάθεση
του προσωπικού αυτού λαµβάνονται υπόψη η βούληση του και
η προηγούµενη απασχόληση του σε εργασίες αντίστοιχες µε

αυτές στις οποίες πρόκειται να απασχοληθεί στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ. Η
απασχόληση του προσωπικού αυτού στην ΑΔΜΗΕ ΑΕ λογίζεται
ως πραγµατική υπηρεσία για όλες τις συνέπειες στη ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ
και κατά τη διάρκειά της δεν διακόπτεται η βαθµολογική και µι-
σθολογική του εξέλιξη. Με τη λήξη της σύµβασης διάθεσης για
οποιονδήποτε λόγο το διατιθέµενο προσωπικό επανέρχεται στη
ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ στη θέση στην οποία έχει εξελιχθεί, σε περίπτωση
δε που αυτή δεν είναι κενή ή έχει καταργηθεί, επανέρχεται σε
οµοιόβαθµη προσωρινή θέση του κλάδου του, η οποία συστήνε-
ται αυτοδικαίως και καταργείται µε την αποχώρησή του από τον
φορέα. 

β) Η παροχή υπηρεσιών ή η εκτέλεση έργου από τη ΔΕΔΔΗΕ
ΑΕ προς την ΑΔΜΗΕ ΑΕ επιτρέπεται στο πλαίσιο της συντήρη-
σης και αποκατάστασης βλαβών των σχετιζοµένων εγκαταστά-
σεων, µε σύµβαση µεταξύ των δύο Διαχειριστών και έναντι
εύλογου ανταλλάγµατος που ανταποκρίνεται στις συνθήκες της
αγοράς. Το εύλογο του ανταλλάγµατος αυτού ελέγχεται από τη
ΡΑΕ στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της, ενώ η ως άνω σύµβαση
γνωστοποιείται στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
στη ΡΑΕ. 

γ) Οι συµβάσεις της παρούσας δεν δύναται να λάβουν διάρ-
κεια, συµπεριλαµβανοµένων τυχόν παρατάσεων αυτών, πέραν
των τριών (3) ετών από την ηµεροµηνία µεταβίβασης των παγίων,
κατά την παρ. 1 και, σε κάθε περίπτωση παύουν να ισχύουν κατά
την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της Β’ φάσης της Διασύνδεσης
της Κρήτης, όπως προβλέπεται στο εγκεκριµένο και ισχύον Δε-
καετές Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ (ΡΑΕ
απόφαση 1097/2019, Β’ 1048/2019). Οποιαδήποτε παράταση της
διάρκειας ισχύος των συµβάσεων, συµπεριλαµβανοµένης και της
σιωπηρής, µετά την παρέλευση της ως άνω ηµεροµηνίας, θεω-
ρείται αυτοδικαίως άκυρη και δεν γεννά οποιοδήποτε δικαίωµα
αποζηµίωσης ή άλλη αξίωση ή προνόµιο µετά τη λήξη αυτών, για
τα συµβαλλόµενα µέρη και ειδικά, για τις συµβάσεις της παρού-
σας, και για το απασχολούµενο προσωπικό. Ειδικά οι συµβάσεις
της περ. β) δύναται να παρατείνονται για χρονικό διάστηµα δύο
(2) επιπλέον ετών, αποκλειστικά και µόνο στο πλαίσιο της συν-
τήρησης και αποκατάστασης βλαβών των σχετιζόµενων µε το
παρόν άρθρο µεταβιβαζόµενων παγίων, σύµφωνα µε τα  οριζό-
µενα στο δεύτερο εδάφιο της περ. β).»

Άρθρο 109
Αντιµετώπιση καθυστερήσεων στην περιβαλλοντική
αδειοδότηση µεγάλων βιοµηχανικών εγκαταστάσεων

1.  Εγκαταστάσεις του Παραρτήµατος Ι της υπό στοιχεία
36060/1155/Ε.103/2013 κοινής απόφασης των Υπουργών Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (Β’
1450), ο φορέας λειτουργίας των οποίων έχει ήδη υποβάλει αί-
τηµα τροποποίησης ή ανανέωσης των Αποφάσεων Έγκρισης Πε-
ριβαλλοντικών Όρων (ΑΕΠΟ) ή έχει υποβάλει τις σχετικές
τεχνικές εκθέσεις συµµόρφωσης προς τις Βέλτιστες Διαθέσιµες
Τεχνικές (ΒΔΤ) σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 3 της ως
άνω απόφασης και  για τις οποίες, µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, η ΑΕΠΟ δεν έχει τροποποιηθεί µε βάση τα αντίστοιχα
συµπεράσµατα βέλτιστων διαθέσιµων τεχνικών σύµφωνα µε την
παρ. 12 του άρθρου 3 της ανωτέρω απόφασης και προκειµένου
η λειτουργία τους να είναι σύµφωνη µε τις προβλέψεις αυτής,
λειτουργούν σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην έκθεση συµ-
µόρφωσης για χρονικό διάστηµα που δεν δύναται να υπερβαίνει
τα δύο (2) έτη από τη δηµοσίευση του παρόντος.  

2.  Για την αξιολόγηση από την αρµόδια για την           περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση αρχή αιτηµάτων φορέων εκµετάλλευσης
σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου             12 ή την παρ. 1 του
άρθρου 27 της υπό στοιχεία 36060/1155/Ε.103/2013 κοινής από-
φασης µε σκοπό την τροποποίηση της ΑΕΠΟ, αρκεί η υποβολή
επαρκούς τεκµηρίωσης της αναγκαιότητας χρήσης των συγκε-
κριµένων διατάξεων. Η αρµόδια αδειοδοτούσα αρχή αποφαίνε-
ται επί του αιτήµατος εντός τριάντα (30) εργάσιµων ηµερών
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην παρ. 4 του άρθρου 12 της
ως άνω απόφασης. Για τα ήδη υποβληθέντα αιτήµατα η προθε-
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σµία του ανωτέρω εδαφίου ορίζεται σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέ-
ρες και εκκινεί από τη δηµοσίευση του παρόντος. 

Μέχρι την τροποποίηση της ΑΕΠΟ παραµένει σε ισχύ η υφι-
στάµενη ΑΕΠΟ και, πλέον των όρων και προϋποθέσεων αυτής,
εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι όροι και προϋποθέσεις που
παρατίθενται στα ως άνω εγκεκριµένα αιτήµατα όπως, µεταξύ
άλλων, όρια εκποµπών ορισµένων ρυπαντικών ουσιών και χρο-
νικά διαστήµατα λειτουργίας.

Άρθρο 110
Προσθήκη περιοχών εξαίρεσης από το βάρος

απόδειξης εµπράγµατου δικαιώµατος

Στο δεύτερο εδάφιο του άρθρου 62 του ν. 998/1979 (Α’ 289)
µετά τις λέξεις «των νήσων Κυθήρων, Αντικυθήρων» προστίθεν-
ται οι λέξεις «της Δωδεκανήσου, πλην των νήσων που ισχύει ο
κτηµατολογικός κανονισµός». Για την εφαρµογή του πρώτου
εδαφίου ισχύει το άρθρο 8Α του ν. 998/1979 και επί των ζητηµά-
των αυτών επιλαµβάνεται Συµβούλιο Ιδιοκτησίας που συστήνεται
βάσει της παρ. 6 του ως άνω άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 111
Προσλήψεις προσωρινών αναπληρωτών 

εκπαιδευτικών, µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού 

κατά το διδακτικό έτος 2021-2022

1. Kατά το διδακτικό έτος 2021-2022, οι  υποψήφιοι του άρ-
θρου 63 του ν. 4589/2019 (Α’ 13) δύνανται να προσλαµβάνονται
και ως προσωρινοί αναπληρωτές πλήρους ή µειωµένου ωραρίου
µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου τρίµηνης διάρκειας,
προκειµένου να καλυφθούν λειτουργικές ανάγκες της Πρωτο-
βάθµιας και της Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, σε περίπτωση
που µόνιµοι εκπαιδευτικοί ή προσωρινοί αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικοί ή µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ει-
δικού Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Β.Π.) της δηµόσιας
εκπαίδευσης αδυνατούν, για λόγο συναφή µε τη διάγνωση, µε-
τάδοση και διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, να παρέχουν δι-
δακτικό ή υποστηρικτικό έργο ή δεν προσκοµίζουν Ψηφιακό
Πιστοποιητικό COVID-19 της Ε.Ε. (EU Digital COVID Certificate
EUDCC) του Κανονισµού (ΕΕ) 2021/953 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Ιουνίου 2021 και του άρ-
θρου πρώτου της από 30.5.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 87), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4806/2021 (Α’ 95) µε πληροφορίες σχετικά µε την κατάσταση
του φυσικού προσώπου - κατόχου του όσον αφορά στον εµβο-
λιασµό ή στη νόσηση από τον κορωνοϊό COVID-19, ή βεβαίωση
εµβολιασµού της παρ. 5 του άρθρου 55 του ν. 4764/2020 (Α’
256), ή βεβαίωση θετικού διαγνωστικού ελέγχου της παρ. 1 του
άρθρου 5 της υπ’ αριθµ. 2650/10.4.2020 (Β’ 1298) κοινής απόφα-
σης των Υπουργών Υγείας και Επικρατείας, όπως εκάστοτε
ισχύει, ή ισοδύναµο πιστοποιητικό ή βεβαίωση τρίτης χώρας ή
βεβαίωση αρνητικού εργαστηριακού διαγνωστικού ελέγχου νό-
σησης (rapid test ή PCR test), η οποία εκδίδεται είτε µέσω της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ),
είτε από τον ιδιωτικό φορέα που επιλέγεται µε δική τους επιβά-
ρυνση. Οι συµβάσεις του πρώτου εδαφίου δύνανται να ανανεώ-
νονται για ισόχρονη διάρκεια, µε συµφωνία του προσωρινού
αναπληρωτή ή µέλους Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π.,  εφόσον κατά την αυτοδί-
καιη λήξη τους εξακολουθεί να υφίσταται η ανάγκη κάλυψης του
κενού, για το οποίο διενεργήθηκε η πρόσληψη. Κατά την κατάρ-
τιση της σύµβασης εργασίας, καθώς και κατά την ανανέωσή της,
το ελληνικό Δηµόσιο εκπροσωπείται από τον Διευθυντή Εκπαί-
δευσης, στην αρµοδιότητα του οποίου υπάγεται η περιοχή πρόσ-
ληψης του προηγούµενου εδαφίου. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας και Θρησκευµάτων µπορεί να καθορίζεται κάθε θέµα
σχετικό µε τους όρους της παροχής της υπηρεσίας του προσω-

πικού της παρούσας, ιδίως για την παροχή τηλεκπαίδευσης,
καθώς και κάθε ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή της.

2. Για τη διενέργεια των προσλήψεων της παρ. 1 καλούνται οι
υποψήφιοι που εντάσσονται στους τελικούς αξιολογικούς πίνα-
κες Α’, Β’ και Γ’ (Γ1’ και Γ2’), καθώς και στον τελικό επικουρικό
αξιολογικό πίνακα της παρ. 4 του άρθρου 58 του ν. 4589/2019,
πέραν της δήλωσης προτίµησης που υποβάλλουν για πρόσληψη
ως αναπληρωτές ή ωροµίσθιοι σε συγκεκριµένες περιοχές διο-
ρισµού σε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου,
διάρκειας έως ενός (1) διδακτικού έτους, να δηλώσουν ότι επι-
θυµούν να προσληφθούν στις ίδιες ως άνω δηλωθείσες περιο-
χές, αν παραστεί λειτουργική ανάγκη λόγω του κορωνοϊού
COVID-19, ως προσωρινοί αναπληρωτές πλήρους ή µειωµένου
ωραρίου µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου τρίµηνης
διάρκειας, προκειµένου να καλυφθούν λειτουργικές ανάγκες της
πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίες
ανάγονται σε λόγους συναφείς µε τον  κορωνοϊό COVID-19. Η
ανωτέρω δήλωση προτίµησης υποβάλλεται άπαξ για όλο το δι-
δακτικό έτος 2021-2022 και είναι αµετάκλητη. Ο αριθµός των
προς πρόσληψη αναπληρωτών ανά κλάδο, ειδικότητα και βαθ-
µίδα εκπαίδευσης καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας και Θρησκευµάτων. Ο ανώτατος αριθµός του προς
πρόσληψη προσωπικού δεν δύναται να υπερβαίνει τον αριθµό
του προσωπικού που αδυνατεί να παρέχει διδακτικό ή υποστη-
ρικτικό έργο ή δεν προσκοµίζει πιστοποιητικό ή βεβαίωση εµβο-
λιασµού, νόσησης ή αρνητικού διαγνωστικού ελέγχου, σύµφωνα
µε τα ειδικότερα οριζόµενα στην παρ. 1.

3. Στις προσλήψεις της παρ. 1 εφαρµόζονται οι παρ. 3 και 8
του άρθρου 63 του ν. 4589/2019 και το άρθρο 86 του ν.
4547/2018 (Α’ 102).

4. Στην πραγµατική εκπαιδευτική υπηρεσία που παρέχεται από
τους προσωρινούς  αναπληρωτές πλήρους ή µειωµένου ωρα-
ρίου µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου τρίµηνης διάρ-
κειας αποδίδεται η µοριοδότηση που προβλέπεται στις υποπερ.
αα) και ββ) της περ. β) του άρθρου 57 του ν. 4589/2019, προσαυ-
ξηµένη κατά το µισό εκάστης περίπτωσης. Οι µονάδες πραγµα-
τικής εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας που αντιστοιχούν στις
συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου, οι οποίες συνάπτονται
δεν µπορεί να υπερβαίνουν τις δέκα (10) για την εκπαιδευτική
υπηρεσία που µοριοδοτείται, σύµφωνα µε την υποπερ. αα) της
περ. β) του άρθρου 57 του ν. 4589/2019 και τις είκοσι (20) για
την εκπαιδευτική υπηρεσία που µοριοδοτείται σύµφωνα µε την
υποπερ. ββ) της ίδιας περίπτωσης. 

5. Εκπαιδευτικοί και µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.Β.Π., οι οποίοι προσλαµ-
βάνονται ως προσωρινοί αναπληρωτές σύµφωνα µε την παρ. 1
και για οποιονδήποτε λόγο δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία εντός
τριών (3) ηµερών από την ηµεροµηνία που ορίζεται στην ανακοί-
νωση της πρόσληψης ή αναλαµβάνουν υπηρεσία και στη συνέ-
χεια παραιτούνται, αποκλείονται από τις µεταγενέστερες
προσλήψεις που διενεργούνται σύµφωνα µε την ίδια παρά-
γραφο.

6. Υποψήφιος εκπαιδευτικός ή µέλος Ε.Ε.Π. ή Ε.Β.Π. που
προσλαµβάνεται ως προσωρινός αναπληρωτής, σύµφωνα µε την
παρ. 1, παραµένει εγγεγραµµένος στους οικείους τελικούς αξιο-
λογικούς πίνακες και δύναται να διοριστεί καθ’ όλη τη διάρκεια
του σχολικού έτους 2021-2022. Εάν κληθεί να διορισθεί σε κενή
οργανική θέση κατά τη διάρκεια της οικείας σύµβασης εργασίας
ορισµένου χρόνου, υποχρεούται να παραµείνει στη θέση στην
οποία είναι τοποθετηµένος ως προσωρινός αναπληρωτής έως
τη λήξη της. Υποψήφιος εκπαιδευτικός ή µέλος Ε.Ε.Π. ή Ε.Β.Π.,
που προσλαµβάνεται ως προσωρινός αναπληρωτής, σύµφωνα
µε την παρ. 1, δεν είναι διαθέσιµος για πρόσληψη, σύµφωνα µε
τις κατά περίπτωση ισχύουσες διατάξεις, κατά τη διάρκεια
ισχύος της οικείας σύµβασης εργασίας ορισµένου χρόνου.

7. Ο αναπληρωτής εκπαιδευτικός ή το µέλος Ε.Ε.Π. ή Ε.Β.Π.
που προσλαµβάνεται σύµφωνα µε την παρ. 1, διατίθεται, µε από-
φαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης, σε κενή θέση της οι-
κείας Διεύθυνσης Εκπαίδευσης, προκειµένου να παρέχει τις
υπηρεσίες του είτε δια ζώσης  είτε στο πλαίσιο εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, εφόσον κατά τη διάρκεια της σύµβασης εργασίας
του ο εκπαιδευτικός, τον οποίο αναπληρώνει, επιστρέψει στη
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θέση, στην οποία έχει τοποθετηθεί.
8. Στην περίπτωση εκείνη που µόνιµοι ή απασχολούµενοι µε

σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου εκπαι-
δευτικοί και µέλη Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π. δεν προσκοµίσουν πιστοποι-
ητικό ή βεβαίωση εµβολιασµού, νόσησης ή αρνητικού
διαγνωστικού ελέγχου, σύµφωνα µε τα ειδικότερα προβλεπό-
µενα στην παρ. 1, τότε δεν τους επιτρέπεται η είσοδος στις σχο-
λικές µονάδες, στις οποίες υπηρετούν και επέρχονται οι εξής
συνέπειες:

α) Στους µόνιµους εκπαιδευτικούς και τα µέλη Ε.Ε.Π. -  Ε.Β.Π.,
µε απόφαση του Διευθυντή Εκπαίδευσης επιβάλλεται, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης γενικής και ειδικής διάταξης, το ειδικό δι-
οικητικό µέτρο της αναστολής καθηκόντων για επιτακτικούς
λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας. Κατά τον χρόνο ανα-
στολής καθηκόντων, ο οποίος δεν λογίζεται ως χρόνος πραγµα-
τικής δηµόσιας υπηρεσίας, δεν καταβάλλονται αποδοχές. Με
όµοια απόφαση αίρεται η αναστολή, εφόσον προσκοµίζεται πι-
στοποιητικό ή βεβαίωση εµβολιασµού, νόσησης ή αρνητικού δια-
γνωστικού ελέγχου, σύµφωνα µε τα ειδικότερα προβλεπόµενα
στην παρ. 1.  

β) Οι προσωρινοί αναπληρωτές και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί,
καθώς και τα µέλη Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π., οι οποίοι κατά την ηµέρα ανά-
ληψης υπηρεσίας δεν προσκοµίζουν στον Διευθυντή/Προϊστά-
µενο της οικείας σχολικής µονάδας, στον Προϊστάµενο των
Κέντρων Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και
Υποστήριξης (ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ), στον Προϊστάµενο  των Κέντρων Εκ-
παίδευσης για το Περιβάλλον και την Αειφορία (Κ.Ε.ΠΕ.Α.),  στον
Διευθυντή Εκπαίδευσης ή στον Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαί-
δευσης πιστοποιητικό ή βεβαίωση εµβολιασµού, νόσησης ή αρ-
νητικού διαγνωστικού ελέγχου, σύµφωνα µε τα ειδικότερα
προβλεπόµενα στην παρ. 1, δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία.  Στην
περίπτωση αυτή, εάν πρόκειται για προσωρινούς αναπληρωτές
και ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς, καθώς και µέλη Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π.
του άρθρου 63 του ν. 4589/2019 και του άρθρου 86 του               ν.
4547/2018, εφαρµόζονται η παρ. 5Α του άρθρου 62 του ν.
4589/2019 και η παρ. 4 του άρθρου 86 του                      ν.
4547/2018, αντίστοιχα. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και
Θρησκευµάτων δύνανται να καθορίζονται περαιτέρω συνέπειες
για όλους τους προσωρινούς αναπληρωτές και ωροµίσθιους εκ-
παιδευτικούς, καθώς και µέλη Ε.Ε.Π. – Ε.Β.Π. που µετά την ανά-
ληψη υπηρεσίας παραβαίνουν άπαξ ή και επανειληµµένως τα
οριζόµενα στην παρούσα παράγραφο.

9. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
δύναται να καθορίζονται και άλλες κατηγορίες εκπαιδευτικού, εν
γένει διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού όλων των βαθµί-
δων της εκπαίδευσης και κατάρτισης και όλων των δοµών αυτών,
δηµόσιων ή ιδιωτικών, στις οποίες εφαρµόζονται αναλόγως οι
συνέπειες που προβλέπονται στην παρ. 8, καθώς και να προβλέ-
πονται ορισµένες από αυτές.

Άρθρο 112
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος 

του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων

της πληρωµής προσωρινών αναπληρωτών 
κατά τα διδακτικά έτη 2020-2021 και 2021-2022 -

Τροποποίηση του άρθρου 36 του ν. 4722/2020

Ο τίτλος και το άρθρο  36 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), αντικαθί-
στανται ως εξής: 

«Άρθρο 36
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος 

του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων

της πληρωµής προσωρινών αναπληρωτών
κατά τα διδακτικά έτη 2020-2021 και 2021-2022

Επιτρέπεται η χρήση πόρων από το συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για την πληρωµή προσωρινών

αναπληρωτών εκπαιδευτικών της Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσω-
πικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Β.Π.), που
θα προσληφθούν στο πλαίσιο της δράσης για την αντιµετώπιση
των αρνητικών συνεπειών από την εµφάνιση και διασπορά του
COVID-19 µε τίτλο «Πληρωµή προσωρινών αναπληρωτών εκπαι-
δευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και Βοηθητικού Προ-
σωπικού (Ε.Ε.Π.-Ε.Β.Π.) του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών λόγω της εµ-
φάνισης και διάδοσης του κορωνοϊού (COVID-19)» συνολικού
προϋπολογισµού έως διακοσίων εκατοµµυρίων (200.000.000)
ευρώ. Η σχετική δαπάνη µπορεί να βαρύνει τη Συλλογική Από-
φαση Έργων (ΣΑΕ) 445/2 µε κωδικό 2020ΣΕ44520002 και τίτλο
«ΠΛΗΡΩΜΗ ΠΡΟΣΩΡΙΝΩΝ ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ,
ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΥ ΚΑΙ ΒΟΗΘΗΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-
ΣΩΠΙΚΟΥ (Ε.Ε.Π.-Ε.Β.Π.) ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗ-
ΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΛΥΨΗ ΕΚΤΑΚΤΩΝ ΑΝΑΓΚΩΝ ΛΟΓΩ
ΤΗΣ ΕΜΦΑΝΙΣΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑΔΟΣΗΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ (COVID-19)»,
µέχρι το ποσό των σαράντα εκατοµµυρίων (40.000.000) ευρώ το
έτος 2020, µέχρι το ποσό των πενήντα οκτώ εκατοµµυρίων πεν-
τακοσίων ενενήντα τεσσάρων χιλιάδων (58.594.000) ευρώ το
έτος 2021 και µέχρι το ποσό των εκατόν ενός εκατοµµυρίων τε-
τρακοσίων έξι χιλιάδων (101.406.000) ευρώ το έτος 2022.»

Άρθρο 113
Ρυθµίσεις σχετικά µε τη διαδικασία απόδοσης 

της κράτησης επί των εισοδηµάτων των µελών ΔΕΠ
από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας

1. Το πρώτο και τρίτο εδάφιο της περ. β) της παρ. 3 του άρ-
θρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’195) τροποποιούνται, το τέταρτο
εδάφιο αντικαθίσταται και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Οι Καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες πλήρους απα-
σχόλησης, οι οποίοι ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα, είτε
ατοµικώς είτε µέσω εταιρείας, από το έτος 2018 και εξής, υπο-
χρεούνται να αποδίδουν ετησίως στον Ειδικό Λογαριασµό Κον-
δυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) του Α.Ε.Ι., όπου υπηρετούν, ποσοστό
επτά τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου καθαρού εισοδήµατος που
υπάγεται στην περ. θ’ της παρ. 2. Το εν λόγω ποσό αποτελεί
πόρο του Ε.Λ.Κ.Ε. του Α.Ε.Ι. και αποδίδεται από τους υπόχρεους
στον οικείο Ε.Λ.Κ.Ε.. Οφειλές που θα προκύψουν σύµφωνα µε
την παρούσα παράγραφο παραγράφονται µετά την πάροδο δε-
καετίας από το τέλος του οικονοµικού έτους µέσα στο οποίο γεν-
νήθηκαν. 

Οφειλές από την ανωτέρω αιτία, το ύψος των οποίων προσ-
διορίζεται έως το ποσό των  εξήντα (60) ευρώ ανά έτος, δεν ανα-
ζητούνται, δεν εκδίδεται πράξη προσδιορισµού οφειλής από
τους Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι. και, εάν έχει εκδοθεί, ακυρώνεται αυτο-
δικαίως.»

2. Το πρώτο και δεύτερο εδάφιο της περ. γ) της παρ. 3 του άρ-
θρου 23 του ν. 4009/2011 τροποποιούνται, προστίθενται τέταρτο
και πέµπτο εδάφιο και η περ. γ) διαµορφώνεται ως εξής:

«γ) Οι οφειλές των Καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων
πλήρους απασχόλησης των Α.Ε.Ι. από την άσκηση επιχειρηµατι-
κής δραστηριότητας που αφορά ατοµική επιχείρηση υπόχρεη σε
τήρηση βιβλίων και στοιχείων και λογιστικών αρχείων, οι οποίες
γεννήθηκαν έως τις 31.12.2017 προσδιορίζονται σε ποσοστό
επτά τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου καθαρού εισοδήµατος προ-
ερχόµενου από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας
ατοµικώς και παραγράφονται µε την πάροδο δεκαετίας από το
τέλος του οικονοµικού έτους µέσα στο οποίο γεννήθηκαν. Οι
οφειλές των Καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων πλήρους
απασχόλησης των Α.Ε.Ι. από την άσκηση επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας µέσω εταιρίας, οι οποίες γεννήθηκαν από το έτος
2016 και έπειτα, υπολογίζονται σε ποσοστό επτά τοις εκατό (7%)
επί του ετήσιου εισοδήµατος που προέρχεται από την εν λόγω
δραστηριότητα (µερίσµατα, διανοµή κερδών κ.λπ.) και παραγρά-
φονται µε την πάροδο δεκαετίας από το τέλος του οικονοµικού
έτους µέσα στο οποίο γεννήθηκαν. Η παραγραφή διακόπτεται
µε την έκδοση και κοινοποίηση της πράξης προσδιορισµού οφει-
λής της Επιτροπής Ερευνών και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. προς
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τον υπόχρεο. Οφειλές, το ύψος των οποίων προσδιορίζεται έως
το ποσό των εξήντα (60) ευρώ συνολικά για όλα τα παρελθόντα
έτη, δεν αναζητούνται και δεν εκδίδεται πράξη προσδιορισµού
οφειλής από τους Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι. και εάν έχει εκδοθεί ακυ-
ρώνεται αυτοδικαίως. Τυχόν εκδοθείσες πράξεις προσδιορισµού
οφειλών που προέρχονται από εισοδήµατα από την άσκηση επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας ατοµικώς έως την 31η.12.2009
παύουν αυτοδικαίως να ισχύουν αποκλειστικά κατά το µέρος που
αφορούν οφειλές έως την ηµεροµηνία αυτή, ενώ κατά το µέρος
που αφορούν στον προσδιορισµό οφειλής από εισοδήµατα που
προέρχονται από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας
από 1.1.2010 έως 31.12.2017 εξακολουθούν να ισχύουν και δεν
απαιτείται η έκδοση νέας πράξης προσδιορισµού οφειλής από
τους Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι..»

3. Η περ. ζ) της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«ζ) Οφειλές των καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων πλή-
ρους απασχόλησης από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας ατοµικώς ή µέσω εταιρίας, που προσδιορίζονται σε
εφαρµογή των περ. β) και γ), δύνανται να συµψηφιστούν µε ποσά
που καταβλήθηκαν εµπροθέσµως από τους υπόχρεους προς
εξόφληση των οφειλών τους από την άσκηση επιχειρηµατικής
δραστηριότητας για τα έτη 2015 και εξής σύµφωνα µε τα ποσο-
στά που ίσχυσαν κατά τον χρόνο απόδοσής τους και  εφόσον το
ύψος αυτών υπερβαίνει το επτά τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου
καθαρού εισοδήµατος από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας. Η δυνατότητα συµψηφισµού αφορά αποκλειστικά
τυχόν υπερβάλλον καταβληθέν ποσό από αυτό που αντιστοιχεί
στο ύψος του επτά τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου καθαρού ει-
σοδήµατος.

Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου για την έκδοση της πρά-
ξης προσδιορισµού οφειλής εγκρίνεται ο συµψηφισµός οφειλών,
κατόπιν υποβολής σχετικού αιτήµατος του υπόχρεου προς τον
Ε.Λ.Κ.Ε. του Α.Ε.Ι.. Η παρούσα καταλαµβάνει και αφυπηρετήσαν-
τες Καθηγητές των Α.Ε.Ι., για τους οποίους εκκρεµεί ο προσδιο-
ρισµός των οφειλών τους για χρονικό διάστηµα πριν την
ηµεροµηνία αφυπηρέτησής τους. 

Καταβολές ποσών που έγιναν σύµφωνα µε την παρ. 8 του άρ-
θρου 2 του ν. 2530/1997 (Α’ 218), την περ. α) της παρ. 1 του άρ-
θρου 15 του ν. 2817/2000 (Α’78) και ακολούθως µε την περ. στ)
του άρθρου 59 του ν. 4009/2011 (Α’195), το άρθρο 18 του ν.
4283/2014 (Α’189), το άρθρο 24 του ν. 4386/2016 (Α’ 83) και το
άρθρο 23 του 

ν. 4009/2011 και ως προς τις οποίες δεν παρέχεται δυνατό-
τητα συµψηφισµού σύµφωνα µε την παρούσα, θεωρούνται νόµι-
µες, σύµφωνα µε τα ποσοστά που ίσχυαν κατά τον χρόνο
καταβολής τους και δεν αναζητούνται.»

3. Οφειλές από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας
σύµφωνα µε τις περ. β) και γ) της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν.
4009/2011, καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων πλήρους
απασχόλησης, που έχουν αποβιώσει κατά τον χρόνο έκδοσης
της πράξης προσδιορισµού οφειλής από τους Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι.,
δεν αναζητούνται και διαγράφεται η σχετική απαίτηση. 

4. Οι διοικήσεις των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.) και των Ειδικών Λογαριασµών Κονδυλίων Έρευνας των
Α.Ε.Ι. απαλλάσσονται από κάθε είδους ευθύνη από τη µη εί-
σπραξη των οφειλών των Καθηγητών και υπηρετούντων λεκτό-
ρων πλήρους απασχόλησης των Α.Ε.Ι. από την άσκηση
επιχειρηµατικής δραστηριότητας ατοµικώς έως την 31η.12.2009.

Άρθρο 114
Ενστάσεις κατά πράξεων προσδιορισµού οφειλής - Τροπο-

ποίηση της παρ. 1 του άρθρου 54  του ν. 4485/2017

Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 4485/2017 (Α’ 114) προστί-
θεται περ. ιστ), η οποία έχει ως εξής: 

«ιστ. αποφαίνεται επί των ενστάσεων που ασκούνται κατά των
πράξεων προσδιορισµού οφειλής των περ. β) και γ) της παρ. 3
του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 και των αιτηµάτων συµψηφι-
σµού οφειλών, σύµφωνα µε την περ. ζ) της παρ. 3 του ίδιου άρ-
θρου.»

Άρθρο 115
Εκπαιδευτικό προσωπικό των Μουσουλµανικών

Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης

1. Στα Μουσουλµανικά Ιεροσπουδαστήρια Θράκης (Μ.Ι.Θ.) του
άρθρου 4 του ν. 2621/1998 (Α’ 136), ήτοι το Μουσουλµανικό Ιε-
ροσπουδαστήριο Κοµοτηνής και το Μουσουλµανικό Ιεροσπου-
δαστήριο Ξάνθης, διδάσκονται µαθήµατα των γυµνασίων και
γενικών λυκείων της δηµόσιας Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και
µαθήµατα µουσουλµανικής θρησκευτικής εξειδίκευσης. Τα
Μ.Ι.Θ. στελεχώνονται από εκπαιδευτικούς όλων των κλάδων και
ειδικοτήτων της δηµόσιας Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης για τη
διδασκαλία των µαθηµάτων της. Για τη διδασκαλία των µαθηµά-
των µουσουλµανικής θρησκευτικής εξειδίκευσης, τα Μ.Ι.Θ. στε-
λεχώνονται από τους εκπαιδευτικούς της παρ. 6 του άρθρου 116. 

2. Όταν υφίσταται ανάγκη για την πλήρωση κενών θέσεων εκ-
παιδευτικών των µαθηµάτων της δηµόσιας Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης ή των µαθηµάτων µουσουλµανικής θρησκευτικής
εξειδίκευσης στα Μ.Ι.Θ., η Γενική Γραµµατεία Θρησκευµάτων
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων προκηρύσσει δια-
δικασία κατάταξης των υποψήφιων εκπαιδευτικών µε σειρά προ-
τεραιότητας, κατά κλάδο και ειδικότητα. Η προκήρυξη εκδίδεται
µετά από εισήγηση της Διεύθυνσης Θρησκευτικής Εκπαίδευσης
και Διαθρησκευτικών Σχέσεων του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σύµφωνα µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες των
Μ.Ι.Θ., που υποβάλλονται από τον Διευθυντή και υποδιευθυντή
τους, κατά κλάδο και ειδικότητα. Η προκήρυξη αναρτάται στις
ιστοσελίδες του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, των
Περιφερειακών Διευθύνσεων Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης και των Διευθύνσεων Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης. Η τοποθέτηση στα Μ.Ι.Θ. αφορά στο επόµενο σχολικό
έτος. Η προκήρυξη καθορίζει κάθε θέµα σχετικό µε τη διεξαγωγή
της διαδικασίας. 

3. Με την προκήρυξη της παρ. 2 καλούνται οι εκπαιδευτικοί
που έχουν τα νόµιµα προσόντα, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος, και επιθυµούν να επιλεγούν σε θέσεις εκπαιδευτικών
Μ.Ι.Θ., να υποβάλουν ηλεκτρονική αίτηση, συνοδευόµενη από τα
αναγκαία δικαιολογητικά, στην Περιφερειακή Διεύθυνση Πρωτο-
βάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης εντός της προθεσµίας που προβλέπεται στην
προκήρυξη. Οι εκπαιδευτικοί, µαζί µε την ηλεκτρονική αίτηση,
υποβάλλουν βιογραφικό σηµείωµα, στο οποίο αναφέρονται οι
σπουδές και το συγγραφικό και λοιπό έργο τους και αιτιολογούν
τους λόγους για τους οποίους επιθυµούν να τοποθετηθούν στα
Μ.Ι.Θ.. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν αίτηση µε σειρά
προτίµησης για πλήρωση θέσης εκπαιδευτικού και στα δύο (2)
Μ.Ι.Θ.. 

4. Ως εκπαιδευτικοί των Μ.Ι.Θ. επιλέγονται εκπαιδευτικοί, οι
οποίοι έχουν τουλάχιστον πενταετή διδακτική υπηρεσία σε σχο-
λική µονάδα της γενικής δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή σε
Μ.Ι.Θ..

5. Τα κριτήρια επιλογής των εκπαιδευτικών των Μ.Ι.Θ. διακρί-
νονται σε πέντε (5) κατηγορίες, ως εξής:

α) η επιστηµονική - παιδαγωγική συγκρότηση και κατάρτιση,
όπως προκύπτει ιδίως από τους τίτλους σπουδών και τις επιµορ-
φώσεις, τη γνώση ξένων γλωσσών και την πιστοποιηµένη επιµόρ-
φωση στις νέες τεχνολογίες,

β) το συγγραφικό έργο, όπως προκύπτει ιδίως από άρθρα που
έχουν δηµοσιευθεί σε έγκυρα επιστηµονικά περιοδικά µε κριτές
της ηµεδαπής και της αλλοδαπής, τις εισηγήσεις σε επιστηµο-
νικά συνέδρια, τον σχεδιασµό και την εκπόνηση εκπαιδευτικού
υλικού, έπειτα από ανάθεση από το Υπουργείο Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων ή από εποπτευόµενους από αυτό φορείς,

γ) η συµβολή στην ανάπτυξη του σχολείου, όπως προκύπτει
ιδίως από την οργάνωση ή συµµετοχή σε προγράµµατα αξιολό-
γησης του σχολείου, την οργάνωση ή συµµετοχή σε έρευνα δρά-
σης, τη συµµετοχή σε εκπαιδευτικά προγράµµατα µε συνέργειες
ή δίκτυα σχολείων που έχουν εγκριθεί από το Υπουργείο Παι-
δείας και Θρησκευµάτων και τη συµµετοχή ή οργάνωση της λει-
τουργίας οµίλων ή εξωδιδακτικών δραστηριοτήτων,

δ) η υπηρεσιακή κατάσταση, η διδακτική εµπειρία και το κα-
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θοδηγητικό έργο, όπως προκύπτει, ιδίως, από τη διδακτική εµ-
πειρία στην οικεία βαθµίδα εκπαίδευσης, πέραν της απαιτούµε-
νης ως προϋπόθεσης διεκδίκησης της θέσης, τη διδασκαλία
στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, το επιµορφωτικό έργο σε προ-
γράµµατα παιδαγωγικής καθοδήγησης ή σε άλλα επίσηµα θε-
σµοθετηµένα προγράµµατα ή έργα του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων και την προϋπηρεσία σε θέσεις ευθύνης και

ε) η γενική συγκρότηση και προσωπικότητα του υποψηφίου,
και, πρωτίστως, η γνώση και κατανόηση του ιδιαίτερου χαρα-
κτήρα και της αποστολής των Μ.Ι.Θ. από τους υποψηφίους, οι
οποίες αξιολογούνται µε προφορική συνέντευξη ενώπιον της τρι-
µελούς επιτροπής επιλογής της παρ. 6. 

Τα κριτήρια α) έως δ)  βαθµολογούνται µε έως πέντε (5) µονά-
δες το καθένα και το κριτήριο ε) µε έως είκοσι (20) µονάδες. 

6.  Η επιτροπή επιλογής αποτελείται από Προϊστάµενο της Πε-
ριφερειακής Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, ως πρόεδρο,
τον Προϊστάµενο του Γραφείου Μειονοτικής Εκπαίδευσης και
τον Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης της περιοχής στην
οποία εδρεύει το Μ.Ι.Θ., µε τους αναπληρωτές τους. Η Επιτροπή
υποστηρίζεται γραµµατειακά από τρεις (3) υπαλλήλους ή απο-
σπασµένους εκπαιδευτικούς της Περιφερειακής Διεύθυνσης
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης ή της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης Ροδόπης, µε τους αναπληρωτές τους. Η Επιτροπή
συγκροτείται µε απόφαση του Προϊσταµένου της Διεύθυνσης
Θρησκευτικής Εκπαίδευσης και Διαθρησκευτικών Σχέσεων της
Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων του Υπουργείου  Παιδείας
και Θρησκευµάτων. Η επιτροπή συνεδριάζει στην έδρα της Πε-
ριφερειακής Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης και είναι αρµόδια για τη συγκέντρωση, τον έλεγχο και
την επεξεργασία των αιτήσεων και των δικαιολογητικών και ορίζει
τις ηµεροµηνίες πρόσκλησης των υποψηφίων σε συνέντευξη.
Μετά το τέλος της συνέντευξης, κάθε µέλος της επιτροπής κα-
ταγράφει αιτιολογηµένα και συνοπτικά τις µονάδες µε τις οποίες
βαθµολόγησε τον υποψήφιο ανά κριτήριο. Η τελική βαθµολογία
κάθε υποψηφίου προκύπτει από το σύνολο των µονάδων που
έλαβε σε όλα τα κριτήρια της παρ. 5 από τα τρία (3) µέλη. Επιτυ-
χών θεωρείται ο υποψήφιος, ο οποίος έλαβε στο κριτήριο ε) του-
λάχιστον δέκα (10) µονάδες.

7. Η επιτροπή καταρτίζει τον αξιολογικό πίνακα κατάταξης των
εκπαιδευτικών, ο οποίος αναρτάται στις ιστοσελίδες του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και της Περιφερειακής Διεύ-
θυνσης Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Ο αξιολογικός πίνακας κα-
τάταξης των υποψήφιων εκπαιδευτικών ισχύει από την ανάρτησή
του, µέχρι τη λήξη του τετάρτου διδακτικού έτους που έπεται
της ανάρτησής του.

8. Η τοποθέτηση των εκπαιδευτικών στα Μ.Ι.Θ. γίνεται µε από-
φαση του Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης µε βάση τη σειρά κατάταξης των εκπαι-
δευτικών στον αξιολογικό πίνακα και τις προτιµήσεις τους που
έχουν δηλωθεί.

9. Η θητεία των εκπαιδευτικών σε Μ.Ι.Θ. είναι τετραετής. 
10. Στη διάρκεια της θητείας του σε Μ.Ι.Θ. ο εκπαιδευτικός δεν

δικαιούται να υποβάλει υποψηφιότητα για πλήρωση κενής θέσης
εκπαιδευτικού σε άλλο Μ.Ι.Θ.. Στη διάρκεια της θητείας του σε
Μ.Ι.Θ. ο εκπαιδευτικός δύναται να υποβάλει αίτηση µετάθεσης
ή απόσπασης. Αν ο εκπαιδευτικός µετατεθεί ή αποσπαστεί και
αναλάβει υπηρεσία στον φορέα µετάθεσης ή απόσπασης κατά
τη διάρκεια της θητείας του, αυτή λήγει αυτοδικαίως. Στις περι-
πτώσεις αυτές, ο εκπαιδευτικός δεν έχει δικαίωµα να υποβάλει
αίτηση για τοποθέτηση σε Μ.Ι.Θ. για τα επόµενα δύο (2) σχολικά
έτη. 

11. Ο συνολικός χρόνος υπηρεσίας σε θέσεις εκπαιδευτικού
προσωπικού των Μ.Ι.Θ. δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δώδεκα (12)
έτη, χωρίς να συνυπολογίζεται ο χρόνος υπηρεσίας που διανύ-
θηκε σε Μ.Ι.Θ. πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

12. Τα λειτουργικά κενά που προκύπτουν, για οποιονδήποτε
λόγο, κατά την έναρξη ή κατά τη διάρκεια του διδακτικού έτους
σε Μ.Ι.Θ και αφορούν στη διδασκαλία των µαθηµάτων των γυ-

µνασίων και γενικών λυκείων της δηµόσιας Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης, µπορούν να καλύπτονται µε διάθεση από τη Διεύ-
θυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης ή την Περιφερειακή
Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης,
κατά σειρά προτεραιότητας: α) εκπαιδευτικών που περιλήφθη-
καν στον πίνακα της παρ. 7 και δεν τοποθετήθηκαν σε Μ.Ι.Θ., οι
οποίοι δεν συµπληρώνουν το υποχρεωτικό διδακτικό τους ωρά-
ριο, β) µόνιµων εκπαιδευτικών, οι οποίοι δεν συµπληρώνουν το
υποχρεωτικό διδακτικό τους ωράριο. Αν δεν είναι δυνατή η κά-
λυψη των λειτουργικών κενών µε τη διαδικασία αυτή, τα κενά κα-
λύπτονται από αναπληρωτές ή ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς, που
προσλαµβάνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις για τη δηµόσια δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση. Τα  λειτουργικά κενά που προκύπτουν
σε Μ.Ι.Θ., για οποιονδήποτε λόγο, κατά την έναρξη ή κατά τη
διάρκεια του διδακτικού έτους και αφορούν στη διδασκαλία των
µαθηµάτων µουσουλµανικής θρησκευτικής εξειδίκευσης µπο-
ρούν να καλύπτονται από ιεροδιδασκάλους ισλαµικής θρησκείας
των άρθρων 36 έως 39 του ν. 3536/2007 (Α’42) ή αναπληρωτές
σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 133896/Θ2/7.8.2017 απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων (Β’ 2811).

13. Εκπαιδευτικός Μ.Ι.Θ., ο οποίος δεν συµπληρώνει το υπο-
χρεωτικό διδακτικό του ωράριο  διατίθεται κατά προτεραιότητα:
α) σε σχολική µονάδα της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης της περιοχής στην οποία εδρεύει το Μ.Ι.Θ., µε απόφαση
του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, β) σε σχολική µο-
νάδα της ίδιας Περιφερειακής Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, µε απόφαση του Περιφερειακού
Διευθυντή Εκπαίδευσης.

14. Διευθυντής/ντρια Μ.Ι.Θ. ορίζεται διδάσκων/ουσα µάθηµα
µουσουλµανικής θρησκευτικής εξειδίκευσης.
Υποδιευθυντής/ντρια ορίζεται διδάσκων/ουσα µάθηµα της δηµό-
σιας Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας και Θρησκευµάτων καθορίζεται ο τρόπος επιλογής και
τοποθέτησης των διευθυντών και υποδιευθυντών των Μ.Ι.Θ., οι
οποίοι προέρχονται από το προσωπικό που διδάσκει στα Μ.Ι.Θ.
σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγράφους.

Άρθρο 116
Ρύθµιση θεµάτων υπηρετούντων εκπαιδευτικών 
Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης

1. Οι µόνιµοι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν µε οργανική θέση
στα Μουσουλµανικά Ιεροσπουδαστήρια Θράκης (Μ.Ι.Θ.) του άρ-
θρου 4 του ν. 2621/1998 (Α’ 136), Μουσουλµανικό Ιεροσπουδα-
στήριο Κοµοτηνής και Μουσουλµανικό Ιεροσπουδαστήριο
Ξάνθης, κατά το σχολικό έτος 2020-2021 συνεχίζουν να υπηρε-
τούν σε αυτά έως και τη λήξη του διδακτικού έτους 2021-2022.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος ακολουθείται η ειδική
διαδικασία του παρόντος, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατά-
ξεων, για τη µεταφορά των οργανικών θέσεων των µόνιµων εκ-
παιδευτικών των µαθηµάτων της γενικής δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης των Μ.Ι.Θ. στη γενική Δευτεροβάθµια ή Πρωτοβάθ-
µια Εκπαίδευση.

3. Οι οργανικές θέσεις των µόνιµων εκπαιδευτικών των µαθη-
µάτων της γενικής δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης των Μ.Ι.Θ., οι
οποίες συστήθηκαν µε την υπό στοιχεία 29733/Ζ2/ΑΣ163/
31.08.2006 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών και Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων  (Β’ 1271), µε-
ταφέρονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας και
Θρησκευµάτων στην περιοχή µετάθεσης της Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας ή Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, για τους κοινούς κλά-
δους/ειδικότητες, στην οποία βρίσκεται χωροταξικά το κάθε
Μ.Ι.Θ..

4.   Οι εκπαιδευτικοί της παρ. 3 υποβάλλουν δηλώσεις προτί-
µησης για µέχρι πέντε (5) σχολικές µονάδες στην αντίστοιχη Δι-
εύθυνση Εκπαίδευσης στην οποία µεταφέρεται η θέση. Η
τοποθέτησή τους πραγµατοποιείται µε απόφαση του Διευθυντή
Εκπαίδευσης, κατόπιν εισήγησης του οικείου υπηρεσιακού συµ-
βουλίου, σε µία (1) εκ των πέντε (5) σχολικών µονάδων που δή-
λωσαν. Εάν περισσότεροι εκπαιδευτικοί των Μ.Ι.Θ. δηλώσουν
ίδιες προτιµήσεις σχολικών µονάδων κατά την ανωτέρω διαδικα-
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σία συγκρίνονται µόνο µεταξύ τους, µε βάση το σύνολο των µο-
νάδων µετάθεσης και των δηλώσεων προτίµησής τους. Αν δεν
υφίσταται κενή οργανική θέση σε καµία εκ των πέντε (5) σχολι-
κών µονάδων, οι εκπαιδευτικοί αυτοί καλούνται να δηλώσουν
προτίµηση για σχολικές µονάδες πριν τη διαδικασία τοποθέτη-
σης των υπεράριθµων και τα επόµενα σχολικά έτη, έως και την
κατάληψη οργανικής θέσης. Οι τοποθετήσεις αυτές πραγµατο-
ποιούνται κατά απόλυτη προτεραιότητα, πριν από την τοποθέ-
τηση  υπεράριθµων εκπαιδευτικών, σε κενή οργανική θέση
σχολικής µονάδας της περιοχής µετάθεσης στην οποία έχει µε-
ταφερθεί η οργανική θέση.

5. Ειδικά για το σχολικό έτος 2022-2023, οι µόνιµοι εκπαιδευ-
τικοί των µαθηµάτων της γενικής δηµόσιας Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης του προγράµµατος των Μ.Ι.Θ. µπορούν να
υποβάλουν αίτηση για συµµετοχή στη διαδικασία επιλογής σε
Μ.Ι.Θ., σύµφωνα µε το οριζόµενα στο άρθρο 115, παράλληλα µε
τη διαδικασία µεταφοράς της οργανικής τους θέσης, η οποία
προβλέπεται στις παρ. 1 έως και 4 του παρόντος.

6. Με τη λήξη του σχολικού έτους 2021-2022 καταργούνται οι
οργανικές θέσεις των µόνιµων εκπαιδευτικών των µαθηµάτων
µουσουλµανικής θρησκευτικής εξειδίκευσης των Μουσουλµανι-
κών Ιεροσπουδαστηρίων, οι οποίες συστήθηκαν µε την υπό στοι-
χεία 29733/Ζ2/ΑΣ163/31.08.2006 κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εθνικής Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων. Οι µόνιµοι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος, έχουν διοριστεί στις θέσεις που καταρ-
γούνται σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, καταλαµβάνουν ισάριθ-
µες προσωποπαγείς θέσεις που συνιστώνται στην περιοχή της
Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης στην οποία βρίσκεται
χωροταξικά το κάθε Μ.Ι.Θ., προκειµένου να διδάσκουν στους
µουσουλµάνους µαθητές που φοιτούν στα δηµόσια σχολεία της
Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, σύµφωνα µε το τρίτο εδάφιο της
παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 3536/2007 (Α’42). Οι προσωποπα-
γείς θέσεις συνιστώνται, από την έναρξη του σχολικού έτους
2022-2023, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων και Οικονοµικών και καταργούνται αυτοδικαίως µε τη
µε οποιοδήποτε τρόπο αποχώρηση των εκπαιδευτικών.

7. Οι εκπαιδευτικοί της παρ. 6 υποβάλλουν δηλώσεις προτίµη-
σης για µέχρι πέντε (5) σχολικές µονάδες στην αντίστοιχη Διεύ-
θυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης στην οποία συστήνεται η
προσωποπαγής θέση. Η τοποθέτησή τους πραγµατοποιείται,
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, µε απόφαση του Διευ-
θυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης µία (1) εκ των πέντε (5) σχο-
λικών µονάδων που δήλωσαν.  

8. Ειδικά για το σχολικό έτος 2022-2023, οι µόνιµοι εκπαιδευ-
τικοί των µαθηµάτων της µουσουλµανικής θρησκευτικής εξειδί-
κευσης του προγράµµατος των Μ.Ι.Θ. οι οποίοι υπηρετούν σε
αυτά το σχολικό έτος 2021 – 2022, µπορούν να υποβάλουν αί-
τηση για συµµετοχή στη διαδικασία επιλογής σε Μ.Ι.Θ., σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 115.

9. Οι Διευθυντές και υποδιευθυντές των Μ.Ι.Θ. που υπηρετούν
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος συνεχίζουν να ασκούν τα
καθήκοντά τους µέχρι την τοποθέτηση των νέων Διευθυντών και
υποδιευθυντών στα Μ.Ι.Θ., σύµφωνα µε την υπό στοιχεία
158155/Θ2/24.09.2018  απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων (Β’ 4653). 

Άρθρο 117
Οργανισµοί Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ 

Κω και Ρόδου

1. Ο Οργανισµός Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ Κω και ο Ορ-
γανισµός Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ Ρόδου είναι µη κρατικά
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, κοινωφελή και µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα, τα οποία εποπτεύονται από τον Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων. Βασική αποστολή τους είναι η
διαχείριση των κτιρίων, οικοπέδων, κτηµάτων και γενικώς κάθε εί-
δους αστικών, αγροτικών και δασικών ακινήτων, των κινητών πε-
ριουσιακών στοιχείων και των προσόδων που έχουν αφιερωθεί
µέχρι τις 30.12.1947 υπέρ ευσεβούς, αγαθοεργού και εν γένει κοι-
νωφελούς σκοπού ή υπέρ φιλανθρωπικού, θρησκευτικού, ευα-

γούς µη κερδοσκοπικού ιδρύµατος, ιδίως υπέρ της διατήρησης,
συντήρησης και λειτουργίας των µουσουλµανικών µνηµείων, τε-
µενών, νεκροταφείων και λοιπών κοινωφελών δοµών και της υλο-
ποίησης φιλανθρωπικών δράσεων. 

2. Οι Οργανισµοί της παρ. 1 είναι οι φορείς όλων των δικαιωµά-
των και υποχρεώσεων επί των αφιερωµένων ακινήτων, κινητών
πραγµάτων και προσόδων που έχουν περιέλθει σε αυτούς και προ-
βαίνουν σε κάθε αναγκαία διαχειριστική πράξη για τη διηνεκή ευό-
δωση της αποστολής τους και τη θεραπεία του γενικότερου ή του
ρητώς εκπεφρασµένου ειδικότερου σκοπού που έχει θέσει ο αφιε-
ρωτής συγκεκριµένου περιουσιακού στοιχείου. Στην αποστολή
τους περιλαµβάνεται και η διαχείριση πάσης φύσεως ακινήτων και
κινητών περιουσιακών στοιχείων και προσόδων που περιέρχονται,
κατά τις κοινές διατάξεις, στην κυριότητα, τη νοµή ή την κατοχή
τους. 

3. Οι Οργανισµοί διοικούνται από πενταµελή Διοικητικά Συµβού-
λια, τα οποία απαρτίζονται αποκλειστικά από µουσουλµάνους Έλ-
ληνες πολίτες, µόνιµους κατοίκους της Κω και της Ρόδου
αντίστοιχα, οι οποίοι απολαµβάνουν αναγνώρισης και αποδοχής
στην τοπική κοινωνία και ορίζονται από τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων. Με την ίδια απόφαση ορίζονται από τα µέλη ο
Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου, ο οποίος είναι και ο νόµι-
µος εκπρόσωπος του Οργανισµού, και από τα λοιπά µέλη ως Σύµ-
βουλος Διαχείρισης ορίζεται κάτοχος πτυχίου ή διπλώµατος
οποιουδήποτε Τµήµατος Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος
Α.Ε.Ι. ή Προγράµµατος Σπουδών του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπι-
στηµίου (Ε.Α.Π.)  ή Προγράµµατος Σπουδών Επιλογής (Π.Σ.Ε.)
Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµου τίτλου της αλλοδαπής. Σε περί-
πτωση που κανένα από τα µέλη δεν είναι κάτοχος πτυχίου ή δι-
πλώµατος του δευτέρου εδαφίου, το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί
να συµβληθεί µε εξωτερικό συνεργάτη σύµβουλο διαχείρισης. Η
θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου είναι διετής και ανανεώνεται
ελεύθερα. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους, ευθύνονται για δόλο και βαρεία αµέλεια. Ο
Πρόεδρος και ο Σύµβουλος Διαχείρισης υποχρεούνται να κατα-
θέτουν κάθε χρόνο και για όσο διάστηµα προβλέπεται στην παρ.
2 του άρθρου 1 του ν. 3213/2003 (Α’ 309) για τους υπόχρεους της
περ. µθ) της παρ. 1 του ίδιου άρθρου, µετά την καθ’ οιονδήποτε
λόγο λήξη της θητείας τους, δήλωση σχετικά µε την περιουσιακή
τους κατάσταση.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας
και Θρησκευµάτων ορίζεται ένα (1) µέλος του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους (Ν.Σ.Κ.) µε τον αναπληρωτή του, που υπηρετούν
στο Γραφείο Νοµικού Συµβούλου του Υ.ΠΑΙ.Θ., µε σκοπό την υπο-
βοήθηση του έργου του Διοικητικού Συµβουλίου, επί συγκεκριµέ-
νων  νοµικών ζητηµάτων, που ανακύπτουν και δηµιουργούν
προβληµατισµούς στα µέλη του. Με όµοια απόφαση καθορίζονται
η διαδικασία και κάθε ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή της
παρούσας διάταξης.

5. Οι αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου µε οικονοµικό αν-
τικείµενο άνω των δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, καθώς και όλες
οι αποφάσεις που αφορούν στην εκµίσθωση ή µίσθωση, αγορά ή
πώληση, µεταβίβαση, παροχή εµπράγµατης ασφάλειας επί των
ακινήτων του Οργανισµού, την ανάληψη πάσης φύσεως δανει-
ακών υποχρεώσεων εκ µέρους του, την αποδοχή πάσης φύσεως
δωρεών, χορηγιών, προσφορών και κληρονοµιών ή κληροδοσιών
και την πρόσληψη θρησκευτικών λειτουργών και µόνιµου προσω-
πικού, εγκρίνονται πριν την έναρξη των διαδικασιών εκτέλεσής
τους από τον Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Αιγαίου
και περίληψή τους δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Οργανισµού,
τηρουµένων των διατάξεων περί προστασίας δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα.  

6. Οι πόροι των Οργανισµών είναι ιδίως: α) τα έσοδα από τη δια-
χείριση των περιουσιακών στοιχείων τους, οι τόκοι από την εκµε-
τάλλευση των διαθεσίµων τους και κάθε άλλη πρόσοδος από την
εκµετάλλευση του ενεργητικού, β) πάσης φύσεως επιχορηγήσεις
και χρηµατοδοτήσεις από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλους διεθνείς οργανισµούς και από
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, γ) επιχορηγήσεις, χορη-
γίες, δωρεές, κληρονοµίες ή και κληροδοσίες που καταλείπονται
σε αυτούς. Οι Οργανισµοί Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ Κω και
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Βακούφ Ρόδου µπορούν να επιχορηγούνται για την εκπλήρωση
των σκοπών τους από το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Οι Οργανισµοί υποχρεούνται να υποβάλουν στο Υπουργείο Παι-
δείας και Θρησκευµάτων µέχρι το τέλος Μαρτίου εκάστου έτους,
αναλυτικό ισολογισµό και απολογισµό για το αµέσως προηγού-
µενο έτος, µε πλήρη οικονοµικά στοιχεία, καθώς και αναλυτικό
προϋπολογισµό για το τρέχον έτος, τα οποία υπογράφονται από
λογιστή ή ελεγκτή.

7. Οι Οργανισµοί, για τη βέλτιστη ανάπτυξη και εξυπηρέτηση
των σκοπών τους και ιδίως για την εξασφάλιση της διηνεκούς λει-
τουργίας τους, τη διατήρηση και συντήρηση των σηµαντικότερων
αφιερωµάτων και την κάλυψη σηµαντικών ή έκτακτων δαπανών
τους, δύνανται να εκποιούν εκ των αφιερωµάτων, µόνο τα εκτός
συναλλαγής ακίνητα και κινητά πράγµατα που κατέχουν, εφόσον
δεν υφίσταται ρητή αντίθετη διάταξη του αφιερωτή και υπό την
προϋπόθεση ότι δεν είναι εφικτή η εκµετάλλευση του πράγµατος
κατά επωφελέστερο τρόπο. Ακίνητα και κινητά πράγµατα που δεν
είναι αφιερώµατα, εκποιούνται χωρίς τον περιορισµό του πρώτου
εδαφίου, κατά τους όρους που έχει θέσει ο κληρονοµούµενος ή
ο δωρητής. Σε  κάθε περίπτωση, η εκποίηση γίνεται κατόπιν έκθε-
σης εκτίµησης αξίας ακινήτου, µε δηµόσιο πλειστηριασµό, µε ανά-
λογη εφαρµογή των διατάξεων του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
για τον εκούσιο πλειστηριασµό. Αν κηρυχθεί άγονος ο πλειστηρια-
σµός, επιτρέπεται η επανάληψή του µετά την πάροδο δύο (2)
µηνών. Μετά από τρεις (3) άγονους πλειστηριασµούς, επιτρέπεται
η απευθείας πώληση του ακινήτου, µε όρους και τίµηµα που κα-
θορίζει το Διοικητικό Συµβούλιο µε αιτιολογηµένη απόφασή του.

8. Τα αφιερώµατα αξιοποιούνται κατά τον τρόπο που όρισε ο
αφιερωτής, τα δε υπόλοιπα περιουσιακά στοιχεία κατά τον τρόπο
που όρισε ο διαθέτης ή δωρητής, διαφορετικά κατά τον τρόπο
που ορίζει κάθε φορά ο Οργανισµός. Εφόσον ο σκοπός του αφιε-
ρωτή, του διαθέτη ή του δωρητή έχει καταστεί ανέφικτος ή οικο-
νοµικά ασύµφορος ή εάν η βούληση αυτών δεν µπορεί να
πραγµατοποιηθεί, για οποιονδήποτε λόγο, καθόλου ή κατά το µε-
γαλύτερο µέρος της, το δικαστήριο του άρθρου 825 του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας, κατόπιν αίτησης του Οργανισµού, καθορίζει
τον τρόπο της επωφελέστερης ή ασφαλέστερης αξιοποίησης της
περιουσίας, καθώς και τον σκοπό για τον οποίο πρέπει αυτή να
διατεθεί. 

9. Ο τρόπος, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις για την προκή-
ρυξη και την πλήρωση θέσης Ιµάµη, Αναπληρωτή Ιµάµη, Μουεζίνη
και κάθε είδους µόνιµου προσωπικού που εργάζεται στα Τεµένη
και τις λοιπές δοµές των Οργανισµών, καθορίζονται µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων, κατόπιν εισήγησης
των Οργανισµών. Προϋπόθεση για την προκήρυξη των θέσεων
του πρώτου εδαφίου είναι να έχει προβλεφθεί και εξασφαλιστεί η
δαπάνη µισθοδοσίας τους. 

10. Ο τρόπος λειτουργίας των Οργανισµών Διαχείρισης και οι
αρµοδιότητες των Διοικητικών Συµβουλίων και ιδίως του Προ-
έδρου και του Συµβούλου Διαχείρισης, τα ειδικότερα καθήκοντα
που µπορούν να ανατεθούν κάθε φορά στα µέλη, η αποζηµίωσή
τους, η οποία βαρύνει τους Οργανισµούς Διαχείρισης Κτηµάτων
Βακούφ Κω και Ρόδου κατά περίπτωση, ο τόπος και ο χρόνος των
συνεδριάσεων των Διοικητικών Συµβουλίων, η πρόσκληση τρίτων
προσώπων για παροχή κάθε αναγκαίας πληροφορίας ή τη διευ-
κόλυνση της λειτουργίας των Διοικητικών Συµβουλίων, οι όροι λει-
τουργίας και λήψης των αποφάσεων, οι κανόνες περί της
οικονοµικής διαχείρισης, περί της εποπτείας, της τακτικής και
έκτακτης λογοδοσίας και τα αρµόδια όργανα αυτών, οι κανόνες
περί της δηµοσιότητας των πράξεων των οργάνων των Οργανι-
σµών, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εύ-
ρυθµη λειτουργία των Οργανισµών και την εξυπηρέτηση του
σκοπού τους, καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Παιδείας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται εντός
προθεσµίας έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

11. Μέχρι την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης της
παρ. 10 και τη ρύθµιση των αναγκαίων λεπτοµερειών, οι Οργανι-
σµοί Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ Κω και Βακούφ Ρόδου συνε-
χίζουν να λειτουργούν και να εφαρµόζουν το µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος ισχύον καθεστώς. Η θητεία των υπηρετούν-
των Διοικητικών Συµβουλίων συνεχίζει έως τη λήξη της στον χρόνο

που προβλέπεται από τις ισχύουσες έως την έναρξη ισχύος του
παρόντος διατάξεις.

Άρθρο 118
Ιδιωτικά Βακούφ Ρόδου και Κω

1. Τα Ιδιωτικά Βακούφια που βρίσκονται στις νήσους Ρόδο και
Κω και έχουν αφιερωθεί από τον ίδιο αφιερωτή µέχρι τις
30.12.1947, τα οποία αποτελούνται από ακίνητα ή και κινητά περι-
ουσιακά στοιχεία ή πρόσοδο, αποτελούν οµάδα περιουσίας, τη
διαχείριση και την εκπροσώπηση της οποίας έχει ο έφορος, κατά
τους όρους της αφιέρωσης εκάστου περιουσιακού στοιχείου και
µε αποστολή του την καλύτερη εξυπηρέτηση του σκοπού του
αφιερωτή, όπως αυτός ορίζεται στην πράξη της αφιέρωσης. Ο
έφορος, ο οποίος ορίζεται σύµφωνα µε την αφιερωτική πράξη,
από τον κύκλο προσώπων ή µε τις ιδιότητες που αυτή ορίζει, είναι
Έλληνας πολίτης, µουσουλµάνος στο θρήσκευµα και µόνιµος κά-
τοικος της νήσου όπου βρίσκεται το Βακούφ. Ο Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µετά από πρόταση του αρµόδιου
Οργανισµού Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ και µετά από έλεγχο
των νόµιµων προϋποθέσεων, εκδίδει πράξη για τον ορισµό του
εφόρου. Αν  δεν µπορεί να διοριστεί έφορος κατά τα οριζόµενα
στο τρίτο εδάφιο, το αρµόδιο Εφετείο κατά τη διαδικασία της
εκουσίας δικαιοδοσίας, κατόπιν αίτησης του Οργανισµού Διαχεί-
ρισης Κτηµάτων Βακούφ ή του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, µπορεί να διορίσει ως έφορο για αόριστο ή ορισµένο
χρονικό διάστηµα, πρόσωπο της τοπικής κοινωνίας που έχει τα
ανωτέρω χαρακτηριστικά και τις κατάλληλες γνώσεις και εµπειρία
για τη διαχείριση του ιδιωτικού βακούφ. Σε κάθε περίπτωση, κάθε
πρόσωπο στο οποίο συντρέχουν οι ανωτέρω προϋποθέσεις έχει
έννοµο συµφέρον να αιτηθεί οποτεδήποτε από το δικαστήριο τον
διορισµό του ως εφόρου και την αντικατάσταση του υπηρετούν-
τος.

2. Το ίδιο δικαστήριο µε την αυτή διαδικασία και κατόπιν αίτη-
σης του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων, δύναται να ορίσει
τον τρόπο για την επωφελέστερη ή ασφαλέστερη αξιοποίηση κά-
ποιου ή όλων των περιουσιακών στοιχείων, αν η εκπλήρωση του
σκοπού της αφιερωτικής πράξης έχει καταστεί δυσχερής ή αδύ-
νατη, δίδοντας προτεραιότητα στον αρχικό σκοπό του αφιερωτή.

3. Ο έφορος ευθύνεται κατά τις διατάξεις περί εντολής του
Αστικού Κώδικα και υποχρεούται να υποβάλλει στον οικείο Οργα-
νισµό Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ ετησίως και µέχρι το τέλος
Μαρτίου εκάστου έτους, αναλυτικό ισολογισµό και απολογισµό
για το αµέσως προηγούµενο έτος, µε πλήρη οικονοµικά στοιχεία,
ώστε να ελέγχεται η ορθή διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων
και η συµφωνία της µε την αφιερωτική πράξη. Η έκθεση ελέγχου
του Οργανισµού, η οποία συνοδεύεται από τα στοιχεία του Βα-
κούφ, υποβάλλεται στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων
µέχρι το τέλος Μαΐου εκάστου έτους και δηµοσιεύεται σε µία (1)
τοπική εφηµερίδα µε έξοδα του ιδιωτικού βακούφ. Ο  Οργανισµός
Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ µπορεί µε πράξη του να εξαιρέσει
από τη δηµοσίευση στοιχεία που αφορούν προσωπικά δεδοµένα,
φιλανθρωπίες ή οικονοµικές συµφωνίες και η δηµοσίευσή τους
µπορεί να βλάψει τα συµφέροντα του ιδιωτικού Βακούφ ή τρίτων.

4. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, τα πρόσωπα που ήδη κατέχουν τη
θέση του εφόρου των Ιδιωτικών Βακουφίων οφείλουν να υποβά-
λουν στον αρµόδιο Οργανισµό Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ
αναλυτική έκθεση απογραφής µε όλα τα ακίνητα και κινητά πε-
ριουσιακά στοιχεία και αξίες του Βακούφ και πλήρη απολογιστική
έκθεση της υπηρεσίας τους και, εφόσον δεν συγκεντρώνουν στο
πρόσωπό τους τα παραπάνω χαρακτηριστικά, να παραδώσουν
τη διαχείριση σε νέο έφορο που καλύπτει τις νόµιµες προϋποθέ-
σεις. Με την πάροδο της εξάµηνης προθεσµίας, παύει αυτοδι-
καίως η διαχειριστική εξουσία κάθε εφόρου και διορίζεται
έφορος, είτε το πρόσωπο που µέχρι τότε κατείχε τη θέση, εφό-
σον έχει όλα τα νόµιµα προσόντα, είτε νέο πρόσωπο κατά τα
ανωτέρω. Για το χρονικό διάστηµα που ελλείπει ο έφορος, τις
απολύτως αναγκαίες πράξεις διαχείρισης ενεργεί ο αρµόδιος
Οργανισµός Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ.

5. Τα ανωτέρω ισχύουν ανάλογα και για βακούφια που αποτε-
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λούνται µόνο από ένα ακίνητο ή κινητό πράγµα, χωρίς ο αφιερω-
τής να έχει διαθέσει κάποιο άλλο περιουσιακό στοιχείο ώστε να
συγκροτηθεί οµάδα περιουσίας.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας
και Θρησκευµάτων, η οποία εκδίδεται κατόπιν εισήγησης των
Οργανισµών Διαχείρισης Κτηµάτων Βακούφ Κω και Βακούφ
Ρόδου και αναρτάται στις ιστοσελίδες του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων και των Οργανισµών, συντάσσεται ανά διετία
επικαιροποιηµένος κατάλογος των ιδιωτικών Βακούφ στη Ρόδο
και την Κω που περιλαµβάνει την αφιερωµένη περιουσία, το πρό-
σωπο του εφόρου, καθώς και τους κρίσιµους όρους της αφιέ-
ρωσης, προκειµένου να καθίσταται ευχερής η άσκηση των
εποπτικών και λοιπών αρµοδιοτήτων του Δηµοσίου.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 119
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν προβλέπεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.......................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.02’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 30 Ιουλίου 2021 µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της Σύµβασης Χρηµα-
τοδότησης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, της Δανειακής Σύµβασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των παραρτηµά-
των τους», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί. 

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

9. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

6. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

8. ΥΓΕΙΑΣ

10. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

12. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

14. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                         ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

15. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

17. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

25. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

16. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

18. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

24. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

26. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΡΑ ΤΩ

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΩ».


